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1 Opening
2 Vaststellen van de agenda van 25 mei 2023
3 Vaststellen van ingekomen agenderingen (Procedure)

Deze punten worden alleen procedureel behandeld. De leden van de commissie bespreken of, op welke
wijze en voor hoe lang zij deze raadsvoorstellen en onderwerpen willen bespreken. Na vaststelling van dit
behandeladvies, wordt het stuk voor een volgende vergadering geagendeerd.

Behandelvoorraad Commissie JWCS 25 mei 2023.docx

Ingekomen agenderingen commissie Jeugd, Welzijn, Cultuur en Sport PROCEDUREEL 25 mei
2023.doc

3.1 Verzoek behandeling Raadsvoorstel Uitgangspuntennotitie Cultuurnota 2025-2028
Raadsmemo behandelverzoek cultuurnota 2025-2028.docx

3.2 Werkbezoek Netwerk Maatschappelijke Opvang
3.3 Uitnodiging gesprek over ontwikkeling van de visie op de sportparken in Overvecht
3.4 Agenderingen ter plaatse op basis van de lijst ingekomen raadsbrieven

Raadsbrieven JWCS 7 april tm 17 mei 2023.docx

4 Verslagen
Ter vaststelling:
Conceptverslag vergadering 13 april 2023

conceptverslagJWCS2023-04-13.doc

5 Toezeggingen/Moties
Ter vaststelling.

Lijst toezeggingen-moties-brieven JWCS dd 17 mei 2023.pdf

6 Ingekomen stukken
Geen.

7 Raadsvoorstel Zienswijze ontwerpbegroting 2024 - 2027 Het Utrechts Archief
Wethouder: Rachel Streefland, beleidsterrein: Bestuurlijke Zaken<br>Indicatieve behandeltijd: 45
minuten<br><br>Zienswijze Het Utrechts Archief wordt ieder jaar besproken in de commissie. Tijdens de
commissievergadering in 2022 is er gesproken over de voorgenomen uittreding van OCW uit de
Gemeenschappelijke Regeling. Via raadsbrieven en een digitale informatiesessie voor u en de statenleden
op 11 januari 2023 is de raad over de voortgang geïnformeerd. Het onderzoek rapport van Berenschot over
wat deze uittreding betekent voor de provincie en gemeente is klaar en wordt binnenkort verzonden.<br>

Dossier 3385 voorblad

Raadsvoorstel Zienswijze ontwerpbegroting 2024-2027 HUA.docx

Zienswijzebrief ontwerpbegroting 2024-2027 HUA.docx

HUA - Ontwerp Programmabegroting 2024- 2027.pdf

HUA - Kadernota 2023 doorwerkend naar 2024.pdf

HUA jaarekening 2022 - Definitief zonder persoonlijke handtekening .pdf

Rapportage Berenschot de toekomst van de organisatie van het Utrechts archief.pdf

8 Raadsbrief Activiteitenplan Eenzaamheid (2023-2026)
Wethouder: Linda Voortman, beleidsterrein: Wmo en Welzijn<br>Indicatieve behandeltijd: 75
minuten<br><br>Geagendeerd door Bert van Steeg (CDA), Ilse Raaijmakers (PvdA), Rik van der Graaf
(ChristenUnie), Esma Kendir (Student & Starter), Margreet Ramaker (VVD), Wilma Duitscher (EenUtrecht),
Mahmut Sungur (DENK)<br><br>Op 11 april werd de raad geïnformeerd over het activiteitenplan
eenzaamheid.<br>De agenderende fracties willen met de raad in gesprek over de gekozen hoofddoelen in
het uitvoeringsplan, de mate waarin deze de Utrechtse samenleving kunnen versterken en de inspirerende
rol die Utrechtse maatschappelijke organisaties daarbij spelen. Daarnaast hebben deze fracties vragen bij de
financiering van de aanpak op de lange termijn en vragen zij zich af in hoeverre dit plan bijdraagt aan de
doelstelling om de eenzaamheid terug te dringen onder het landelijk gemiddelde. Een aantal fracties wil
daarbij kijken of nog scherpere doelstellingen te formuleren zijn.

Dossier 3409 voorblad

Raadsbrief Activiteitenplan Eenzaamheid 2023-2026.pdf

Uitvoeringsplan Eenzaamheid 2023-2026.pdf



 

9 Raadsvoorstel Nieuwe werkwijze aanbesteden in sociaal domein
Wethouder: Linda Voortman, beleidsterrein: Wmo en Welzijn<br>Indicatieve behandeltijd: 90
minuten<br><br>Het college stelt voor om het keuzekompas, zoals beschreven in het raadsvoorstel en de
bijlage, te hanteren als afwegingskader voor het maken van transparante keuzes in het
aanbestedingsproces in het sociaal domein.

Dossier 3250 voorblad

Raadsvoorstel Nieuwe werkwijze aanbesteden sociaal domein.docx

Keuzekompas aanbesteden in sociaal domein.docx

10 Raadsbrief Ontwikkeling van sportvastgoed en gemeentelijke organisatie van sport
Wethouder: Eva Oosters, beleidsterrein: Sport<br>Indicatieve behandeltijd: 60
minuten<br><br>Geagendeerd door Has Bakker (D66), Bert van Steeg (CDA), Mariam Al-Saqaff (VVD),
Hester Assen (PvdA)<br><br>De agenderende fracties wensen de raadsbrief Ontwikkeling van
sportvastgoed en gemeentelijke organisatie van sport te agenderen. De fracties willen met de commissie en
de wethouder in debat over de analyse (/situatieschets), de in de brief beschreven visie en de
verbeterpunten. De agenderende fracties zijn positief over het feit dat het college aangeeft dat de situatie
nog niet optimaal is en verbetering behoeft. Anderzijds zijn de agendeerders er (nog) niet van overtuigd dat
met de gestelde verbeteringen dit bereikt wordt en vinden zij dat er maar in zeer beperkte mate aan de
uitvoering van de moties voldaan is.

Dossier 3410 voorblad

Raadsbrief Ontwikkeling van sportvastgoed en gemeentelijke organisatie van sport.pdf

11 Raadsbrief Onderzoek Sportbestuurders over discriminatie en inclusie bij Utrechtse sportclubs
Wethouder: Eva Oosters, beleidsterrein: Sport<br>Indicatieve behandeltijd: 90
minuten<br><br>Geagendeerd door Has Bakker (D66), Iskender Simsek (DENK), Hester Assen (PvdA),
Annemarijn Oudejans (Student & Starter), Melody Deldjou Fard (GroenLinks), Bert van Steeg (CDA), Beau
Nederhand (Volt), Noura Oul Fakir (BIJ1)<br><br>De agenderende partijen agenderen graag de raadsbrief
Onderzoek Sportbestuurders over discriminatie en inclusie bij Utrechtse sportclubs van 21 maart 2023. De
partijen gaan graag met de commissie en de wethouder in debat over het gevoerde onderzoek, de
aanbevelingen en het vervolg. Wat de agenderende fracties betreft moet er op de Utrechtse sportvelden
absoluut geen plek zijn voor discriminatie en racisme en is – ook gezien landelijke ontwikkelingen – een
hardere grens en inzet hierop noodzakelijk.

Dossier 3411 voorblad

Sportbestuurders over discriminatie op Utrechtse sportclubs.pdf

Raadsbrief Onderzoek Sportbestuurders over discriminatie en inclusie bij Utrechtse sportclubs.pdf

12 Raadsbrief Afsluiting Utrecht 900 jaar stadsrechten
Wethouder: Eva Oosters, beleidsterrein: Cultuur, Bestuurlijke Zaken<br>Indicatieve behandeltijd: 90
minuten<br><br>Geagendeerd door Bert van Steeg (CDA), Ruud Maas (Volt), Dirk-Jan van Vliet (D66),
Hester Assen (PvdA), Cees Bos (Stadsbelang Utrecht), Annemarijn Oudejans (Student & Starter), Margreet
Ramaker (VVD)<br><br>Op 30 maart werd de raad geïnformeerd over de afsluiting 900 jaar
stadsrechten.<br>De agenderende fracties willen met de raad in gesprek over de evaluatie van Utrecht 900.
In de raad is veelvuldig gesproken over de invulling van Utrecht 900, de betrokkenheid van Utrechtse
inwoners en ondernemers. Deze partijen willen kijken in hoeverre de opzet is geslaagd om van Utrecht 900
een zichtbaar feest voor alle Utrechters te maken. Op basis hiervan willen de agenderende partijen
aanbevelingen doen voor evenementen en dergelijke initiatieven in de toekomst.

Dossier 3412 voorblad

Raadsbrief Afsluiting Utrecht 900 jaar stadsrechten.pdf



3 Vaststellen van ingekomen agenderingen (Procedure)

1 Behandelvoorraad Commissie JWCS 25 mei 2023.docx 

#RAAD030#

Behandelvoorraad Commissie Jeugd, Welzijn, Cultuur en Sport

Jeugd en Jeugdzorg, Diversiteit en inclusie, Publieksdienstverlening, Wmo en Welzijn, 
Maatschappelijke Opvang en Beschermd Wonen, Asiel en Integratie, Erfgoed (exclusief 
werven), Cultuur, Sport

Commissievoorraad

Wethouder De Vries
Jeugd en Jeugdzorg
Principe akkoord jeugdbescherming
VVD, Eén Utrecht, CDA, PvdA, D66, GroenLinks, Student & Starter, 
ChristenUnie en Volt

Cie 31 augustus
90 minuten

Wethouder Streefland
Maatschappelijke opvang en Beschermd wonen
Evaluatie winteropvang
PvdA, GroenLinks, BIJ1, D66, Eén Utrecht, VOLT, CDA en VVD

Cie 31 augustus
60 minuten

Wethouder Oosters
Cultuur
Uitgangspuntennotitie Cultuurnota 2025 - 2028

Cie 31 augustus
90 minuten

Commissiedata tot aan het zomerreces: 15 juni veegcie

RIB-voorraad

Wethouder Oosters
Cultuur
RIB Huis voor amateurkunst en cultuur op een open 
en aantrekkelijk Domplein
Hester Assen (PvdA), Dirk-Jan van Vliet (D66), Bert van 
Steeg (CDA), Ingeborg Hornsveld (Groenlinks), Ruud Maas 
(Volt), Margreet Ramaker (VVD)

RIB 29 nov
60 minuten
Verplaatst naar een 
later moment

Wethouder De Vries
Jeugd en Jeugdzorg
RIB Brede prestatiedruk bij de Utrechtse jeugd
D66, Student en Starter, PvdA, GroenLinks

RIB 13 juni
60 minuten van 19.30 
tot 20.30

Wethouder Streefland



#RAAD030#

Maatschappelijke opvang en Beschermd wonen
RIB Evaluatie winteropvang

RIB 13 juni
60 minuten van 20.30 
tot 21.30

Voorraad andere sessies (waaronder technisch)

Wethouder Streefland

Wethouder Oosters

Wethouder Streefland

Wethouder Voortman

Wethouder De Vries

RIB-data tot aan het zomerreces: 13 juni, 4 juli (reservedatum)

Te verwachten raadsvoorstellen en raadsbrieven, op basis van:
- Uitvoeringsbrief coalitieakkoord, planning op hoofdlijnen (d.d. 7 oktober 

2022), en
- De lange termijnagenda raadsvoorstellen Najaar 2022

Asiel en integratie
Raadsbrief voorbereiding tweede AZC-locatie

Verwacht Q4 2022

Asiel en integratie
Landelijke afspraken structurele Landelijke Vreemdelingen 
Voorziening (LVV)

Verwacht Q1 2023

Asiel en integratie
Uitgangspunten Plan Einstein voor Utrechts asielopvang

Verwacht Q1 2023

Cultuur
Nachtvisie

Verwacht Q1 2023

In de raad geweest 

Cultuur
Uitgangspuntennotitie Cultuurnota 2025-2028

Verwacht Q2 2023

Verwachte aanlevering 
voor zomerreces MOET 
OP 31 AUGUSTUS IN DE 
CIE

Cultuur
Uitvoeringsnota cultuurparticipatie 

Verwacht Q4 2023



#RAAD030#

Diversiteit en Inclusie
Brede inclusieagenda 

Verwacht Q2 2023

Erfgoed
Omgevingswet: Erfgoedverordening en aanpassing 
archeologiebeleid

Verwacht Q4 2022

AANGEBODEN aan Cie; 16 
maart

Jeugd en Jeugdzorg
Versterken en verbreden aanpak Kansrijke Start

Verwacht Q4 2022

Jeugd en Jeugdzorg
Agenda jeugd: maatregelen coalitieakkoord en 
hervormingsagenda

Verwacht Q2 2023

Jeugd en Jeugdzorg
Raadsvoorstel Uitgangspunten Basiszorg Jeugd

Verwacht Q2 2023

Maatschappelijke Opvang en Beschermd Wonen
Regioplan Maatschappelijke Opvang / Beschermd Wonen 
U16

Raad 6 april

Vastgesteld in raad

Publieksdienstverlening
Visie Publieksdienstverlening

Verwacht Q1 2023

Doorgeleid naar raad
Publieksdienstverlening
Start implementatie ombudsfunctie

Verwacht Q2 2023

Sport
Uitvoeringsplan Sport en bewegen in de openbare ruimte

Verwacht Q1 2023; 
wordt Q2

Sport
Actieplan binnensportlocaties

Verwacht Q1 2023; 
wordt Q3

Wmo en Welzijn
Uitgangspuntennota (langjarige) 
opdrachten/subsidietenders in sociaal domein, o.a. voor 
buurtteams en sociaal makelaarschap

Verwacht Q2 2023

Cie van 25 mei

Wmo en Welzijn
Plan van aanpak arbeidsmarkttekorten in de zorg

Verwacht Q3 2023

Wmo en Welzijn
Nieuwe opdrachten organisaties sociaal domein per 2025

Verwacht 2023-2024



1 Ingekomen agenderingen commissie Jeugd, Welzijn, Cultuur en Sport PROCEDUREEL 25 mei 2023.doc 

Ingekomen Agenderingen Jeugd, Welzijn, Cultuur en Sport 
(Ter vaststelling in de commissie van 25 mei 2023)

Stukken afkomstig van commissieleden
Datum: 

Soort stuk: 

Wethouder: 

Beleidsterrein:

Voorstel:

Stukken afkomstig vanuit het college
Datum: 16-5-2023

Soort stuk: Uitnodiging gesprek 
ontwikkeling van de visie op de 
sportparken in Overvecht 

Wethouder: Eva Oosters

Beleidsterrein: Sport

In de raadsbrief van 21 december 2022 over sportpark Overvecht Noord is aangegeven 
dat voor de middellange termijn een visie opgesteld wordt op het gebruik en de 
bezetting van de sportparken in Overvecht. Doel is om de sportparken optimaal te 
bezetten, het sportaanbod in Overvecht te verruimen en de sportparticipatie in Overvecht 
te vergroten. Waar mogelijk kijken we hierbij ook of de sportparken in Overvecht een rol 
kunnen spelen in de stedelijke zoektocht naar extra capaciteit voor sportvelden, mede als 
gevolg van de groeiende stad. Ruimte hiervoor is schaars in de verdichtende stad. Hierbij 
wordt bekeken op welke manier verenigingen daarbij een rol kunnen vervullen. Op basis 
van de visie kan dan gekeken worden naar wat de best mogelijke invulling van de 
sportparken is en welke maatregelen of aanpassingen nodig zijn om dit te realiseren. In 
de commissie van 9 februari 2023 heeft wethouder Oosters aangegeven de raad te willen 
betrekken bij het proces rond de ontwikkeling van de visie.

Inmiddels zijn we vanuit de gemeente en SportUtrecht gestart met het proces om tot de 
visie op de sportparken in Overvecht te komen. Graag nodigen we u uit voor een 
bijeenkomst op 13 juni 2023 om de verschillende processtappen met u door te nemen en 
toe te lichten. 

Voorstel:
- 13 juni 2023
60 minuten 
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De komende maanden willen we u graag nauw aangehaakt houden bij het proces. Wij 
stellen daarom voor om een klankbordgroep in te stellen, waarin de sportwoordvoerders 
van een aantal fracties vertegenwoordigd zijn. Op verschillende momenten kunnen we 
dan de voortgang met u bespreken. In de bijeenkomt op 13 juni zullen we daar ook nog 
even bij stil staan. Daarnaast zijn we voornemens na de zomer een brede sessie te 
organiseren voor alle woordvoerders sport en een aantal betrokken sportverenigingen. 
Hierin zullen we de resultaten van de verschillende analyses met u bespreken voordat we 
verschillende toekomstscenario’s voor de toekomst van de sportparken in Overvecht 
uitwerken.

Datum: 9-5-2023

Soort stuk: Raadsmemo 
behandelverzoek cultuurnota

Wethouder: Eva Oosters

Beleidsterrein: Cultuur

Op 29 maart 2023 ontving de raad een raadsbrief en het rapport cultuurverkenning. 
Mede op basis hiervan worden de uitgangspunten uit voor de Cultuurnota 2025-
2028 uitgewerkt. Voor de culturele instellingen uit Utrecht is de 
Uitgangspuntennotitie Cultuurnota 2025-2028 de basis waarop zij hun aanvragen 
voor de volgende beleidsperiode schrijven. Deze Uitgangspuntennotitie wordt aan u
voorgelegd in een raadsvoorstel, dat uiterlijk begin juli verstuurd zal worden. Pas 
wanneer deze is vastgesteld door de Raad, kan de sector volledig aan de slag.

De culturele instellingen kunnen hun aanvraag in de periode van 1 december 2023 
t/m 31 januari 2024 indienen. Om de sector voldoende tijd te geven om hun 
plannen voor de komende 4 jaren uit te werken op basis van de 
Uitgangspuntennotitie Cultuurnota 2025-2028, wordt de commissie verzocht om 
voor dit raadsvoorstel alvast tijd te reserveren voor bespreking in uw commissie 
van 31 augustus, zodat doorgeleiding naar de raad van 21 september mogelijk is. 
Deze procedure en planning volgen we elke vier jaar, en is afgestemd op de 
planning van de andere grote gemeenten en het Rijk.

Voorstel:
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Werkbezoeken
Datum: 11-5-2023

Soort stuk: Uitnodiging 
werkbezoek Netwerk 
Maatschappelijke Opvang (NEMO)

Wethouder: Rachel Streefland

Beleidsterrein: Maatschappelijke 
opvang en Bescherm wonen

Het Netwerk Maatschappelijke Opvang (Nemo) 
Het Nemo is een Utrechtse bestuurlijke samenwerking tussen Lister, Moviera, Het Leger 
des Heils, de Tussenvoorziening en Kwintes. Binnen het Nemo delen de organisaties in- 
en externe ontwikkelingen op het gebied van maatschappelijke opvang, beschermd 
wonen en vrouwenopvang en ondernemen we gezamenlijk actie. Bijvoorbeeld voor een 
structurele woonaanpak, het voorkomen van herhaalde dakloosheid, bestaanszekerheid 
en de aanpak van huiselijk geweld. 

Juist nu een werkbezoek 
Er speelt veel op het gebied van maatschappelijke opvang, beschermd wonen en 
vrouwenopvang. Onder andere de druk op de opvang, het tekort aan woonruimte en de 
doordecentralisatie BW houden ons bezig. Onze cliënten hebben te maken met 
toenemende wachttijden, toenemende geldzorgen en een onzeker perspectief als het 
gaat om (vervolg)huisvesting. Onderwerpen waar we in het Nemo veel bij stilstaan en 
samen in optrekken. 

Voorstel programma werkbezoek 
We willen jullie meenemen in een aantal van deze actuele thema’s door stil te staan bij 
wat deze ontwikkelingen voor onze cliënten en organisaties en betekenen, wat dit van 
ons vraagt, hoe we ermee omgaan en welk perspectief we zien. We denken daarbij aan 
vier hoofdthema’s, waarbij we naast een toelichting vanuit onze kant graag het gesprek 
aangaan en vragen beantwoorden. 
00:00 Ontvangst en kennismaking 
00:15 Thema 1: Rondleiding Oranje Huis en samenwerking met specialistische jeugdzorg 
00:40 Thema 2: Woningmarkt en omvang doelgroep (Ethos Light) 
01:10 Thema 3: Druk op de opvang 
01:30 Thema 4: Beschermd Wonen, doordecentralisatie en ambulantisering 
01:50 Doorpraten 
02:15 Afronding

Voorstel:
Animo en datum?
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3.1 Verzoek behandeling Raadsvoorstel Uitgangspuntennotitie Cultuurnota 2025-2028

1 Raadsmemo behandelverzoek cultuurnota 2025-2028.docx 

MEMO

Datum 9 mei 2023
Behandeld door Marja Langevoort
Doorkiesnummer 14030
E-mailadres m.langevoort@utrecht.nl
Kenmerk
Onderwerp Verzoek behandeling Uitgangspuntennotitie Cultuurnota 2025-2028 in 

commissie JWCS 31 augustus
Beleidsveld Cultuur

Geachte leden van de Commissie Jeugd, Welzijn, Cultuur en Sport,

Op 29 maart 2023 stuurden wij u een raadsbrief en het rapport cultuurverkenning. Mede op basis 
hiervan werken we de uitgangspunten uit voor de Cultuurnota 2025-2028. Voor de culturele 
instellingen uit Utrecht is de Uitgangspuntennotitie Cultuurnota 2025-2028 de basis waarop zij hun 
aanvragen voor de volgende beleidsperiode schrijven. Deze Uitgangspuntennotitie wordt aan u 
voorgelegd in een raadsvoorstel, dat wij u uiterlijk begin juli zullen sturen. Pas wanneer deze is 
vastgesteld door de Raad, kan de sector volledig aan de slag. 

De culturele instellingen kunnen hun aanvraag in de periode van 1 december 2023 t/m 31 januari 
2024 bij ons indienen. Om de sector voldoende tijd te geven om hun plannen voor de komende 4 
jaren uit te werken op basis van de Uitgangspuntennotitie Cultuurnota 2025-2028, verzoeken wij u om 
voor dit raadsvoorstel alvast tijd te reserveren voor bespreking in uw commissie van 31 augustus, 
zodat doorgeleiding naar de raad van 21 september mogelijk is. Deze procedure en planning volgen 
we elke vier jaar, en is afgestemd op de planning van de andere grote gemeenten en het Rijk. 

Met vriendelijke groet,

Eva Oosters
Wethouder Cultuur



3.4 Agenderingen ter plaatse op basis van de lijst ingekomen raadsbrieven 

1 Raadsbrieven JWCS 7 april tm 17 mei 2023.docx 

Ontvangstdatum Beleidsveld Portefeuillehouder Onderwerp Behandeladvies
17-05-2023 Sport Wethouder Oosters Raadsbrief Stand van 

zaken uitbreiding 
binnensportcapaciteit

16-05-2023 Diversiteit en Inclusie Wethouder Voortman Raadsbrief 
Vervolgonderzoek 
slavernijverleden

09-05-2023 Maatschappelijke Opvang 
en Beschermd Wonen

Wethouder Streefland Raadsbrief Nadere inzicht 
financiën Regioplan U16 
Beschermd wonen

21-04-2023 Asiel en Integratie Wethouder Streefland Raadsbrief Scenario's 
winteropvang

19-04-2023 Sport Wethouder Oosters Raadsbrief Aanpassing 
Algemene 
Gebruiksvoorwaarden 
Maatschappelijk Vastgoed

19-04-2023 Asiel en Integratie Wethouder Streefland Raadsbrief Voortgang 
aanpak kwetsbare dakloze 
EU-migranten

18-04-2023 Asiel en Integratie Wethouder Streefland Raadsbrief Evaluatie 
kleinschalige 
woonvoorziening De 
Meern



18-04-2023 Diversiteit en Inclusie Wethouder Voortman Raadsbrief Terugblik en 
viering Regenboogagenda 
2019-2022

18-04-2023 Maatschappelijke Opvang 
en Beschermd Wonen

Wethouder Streefland Raadsbrief Stand van 
zaken faillissement 
Bijzondere Zorg Midden 
Nederland

11-04-2023 WMO en Welzijn Wethouder Voortman Raadsbrief 
Activiteitenplan 
Eenzaamheid (2023-
2026)



4 Verslagen

1 conceptverslagJWCS2023-04-13.doc 

Griffie Gemeenteraad Utrecht
Secretariaat raadscommissie Mens & Samenleving
Postadres Postbus 16200 3500 CE Utrecht
Telefoon 030 - 286 10 69 Fax 030 - 286 15 18
www.utrecht.nl/gemeenteraad

VERSLAG OPENBARE VERGADERING COMMISSIE JEUGD, 
WELZIJN, CULTUUR EN SPORT D.D. 13 APRIL 2023
 [Typ hier]
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Datum verslag 19 april 2023
Locatie Stadhuis, stadhuiszaal
Verslag door Geertjan Benus (Notutekst)
Vaststelling verslag mei 2023

Aanwezigen: 
Ochtendvergadering
De voorzitter, mevrouw B. van der Wilt en de wethouder mevrouw E. Oosters, en 
verder de leden: mevrouw I Hornsveld (GroenLinks), mevrouw Dada Anthonij  (D66), 

10 de heer Van Vliet (D66), mevrouw I. Raaijmakers (PvdA), mevrouw H. Assen (PvdA), 
de heer D. van Bergen (ChristenUnie), mevrouw Alblas (ChristenUnie), mevrouw A. 
Oudejans (Student & Starter), mevrouw M. Ramaker (VVD),  de heer J. Vintges 
(VVD) de heer B. van Steeg (CDA), mevrouw L. de Vries (Partij voor de Dieren), 
mevrouw W. Duitscher (EenUtrecht), mevrouw S. Nolten (Bij1), mevrouw B. 
Nederhand (VOLT), de heer S. Gaillard (Stadsbelang Utrecht), mevrouw Y Hessel 
(Utrecht Solidair), de heer Simşek (DENK), de heer F. van der Star (PVV), en de 
commissiegriffier mevrouw M. van Leeuwen. 

Middagvergadering
20 De voorzitter, mevrouw R. Heijne, en de wethouder mevrouw L. Voortman en verder 

de leden: mevrouw I Hornsveld (GroenLinks), mevrouw Kleinrensink (GroenLinks), 
mevrouw B. van der Wilt (D66), mevrouw Alblas (ChristenUnie), de heer D. van 
Bergen (ChristenUnie), mevrouw I. Raaijmakers (PvdA), mevrouw E. Kendir (Student 
& Starter), de heer V. Stevens (Student & Starter) mevrouw M. Ramaker (VVD), de 
heer B. van Steeg (CDA), de heer R. Brouwer (CDA), mevrouw N. Oul Fakir (Bij1), 
mevrouw W. Duitscher (EenUtrecht), de heer S. Gaillard (Stadsbelang Utrecht), 
mevrouw B. Nederhand (VOLT), de heer Simşek (DENK), en de commissiegriffier 
mevrouw M. van Leeuwen. 
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De voorzitter, mevrouw Van der Wilt, opent de vergadering om 10.00 uur en heet 
alle aanwezigen van harte welkom. De agendapunten 1 t/m 6 vormen het proce-
durele deel van deze agenda. Daarna beginnen de inhoudelijke debatten. 

Mededelingen voorzitter
De voorzitter deelt mee dat op 11 mei in de commissie MGOR het onderwerp ont-
moetingsplekken voor jongeren in de openbare ruimte behandeld. De woordvoerders 

50 Jeugd in deze commissie zijn uitgenodigd om daarover mee te praten in die commis-
sie. De voorzitter nodigt de fracties uit hierover onderling af te stemmen. 
Mevrouw Assen (PvdA) verneemt desgevraagd van de voorzitter dat beide wet-
houders daarbij aanwezig zullen zijn. 

Mededelingen vanuit de commissie 
Geen. 

Mededelingen van het college
Geen.  

60
Heropening 
De voorzitter, mevrouw Heijne, heropent de vergadering om 14.00 uur. 

2. Vaststellen van de agenda van 13 april 2023 
De commissie stemt in met deze agenda. 

3. Vaststellen van ingekomen agenderingen 2023
De voorzitter vangt deze bespreking aan met allereerst de binnengekomen raads-
voorstellen. Vervolgens zal zij ingaan op de voorstellen die zijn nagekomen. Daarna 

70 zal zij de technische briefings aan de orde stellen. 
De notulist paste de volgorde van de agendapunten aan, aan de volgorde van 
behandeling. 

3.1 Zienswijze: Het Utrechts archief 
Deze zienswijze zal 15 april naar de raad gaan. In verband met de fatale termijn zal 
dit onderwerp besproken worden in deze commissievergadering van 25 mei 
aanstaande. Zij stelt voor, voor de behandeling 30 minuten  uit te trekken. 
De heer Van Steeg (CDA) vindt dat vrij kort gezien datgene wat bij het Utrechts 
archief speelt. Hij stelt voor daarvoor 45 minuten uit te trekken. 

80 De voorzitter besluit na afstemming met de commissie 45 minuten uit te trekken. 

3.2 Raadsvoorstel Nieuwe werkwijze aanbesteden in het sociaal domein. 
Het voorstel is dit raadsvoorstel te behandelen in de commissie van 25 mei en 
daarvoor 60 minuten uit te trekken. 
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht)  vindt 60 minuten vrij kort gezien het ingewikkelde 
van de voorliggende problematiek.  
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) pleit voor 90 minuten. De raad heeft breed moties 
ingediend voor een andere manier van aanbesteden in het sociaal domein. 
De heer Van Steeg (CDA) schaart zich achter het voorstel van mevrouw 

90 Raaijmakers; het gaat om een principieel debat. De voorzitter concludeert na 
afstemming met commissie aldus.
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3.3  Stadswandeling erfgoed 
De voorzitter deelt mee dat in navolging van het commissiedebat de commissie 
uitgenodigd is voor een stadswandeling. Hierover heeft al een onderlinge afstemming 
plaatsgevonden. Deze stadswandeling zal plaatsvinden voorafgaand aan een 
Raadsinformatiebijeenkomst op 9 mei aanstaande. Daarmee zal om 18:25 uur 
gestart worden vanaf het stadhuis. Dan zullen de wandelaars om 19.30 uur weer 
terug zijn voor deelname aan de Raadsinformatiebijeenkomst. 
Zij stelt vast dat de commissie daarmee akkoord gaat.  . 

100
De Raadsinformatiebijeenkomsten: 
3.4 RIB: uitgangspunten voor Cultuur in de periode 2025 - 2028
Deze Raadsinformatiebijeenkomst zou plaatsvinden op 4 april maar werd uitgesteld. 
Het voorstel is deze Raadsinformatiebijeenkomst te houden op 9 mei van 20.45 uur – 
21.45 uur. De commissie gaat daarmee akkoord. 
Mevrouw Ramaker (VVD) merkt op dat enkele partijen zich hebben aangesloten bij 
de agendering: GroenLinks, CDA en D66. De voorzitter deelt mee dat deze partijen 
meegenomen worden in de agendering. 
De heer Van Steeg (CDA) deelt mee dit onderwerp graag te willen agenderen voor 

110 een commissiedebat. De voorzitter verneemt desgevraagd van mevrouw Ramaker 
(VVD) dat dat de bedoeling was; ze had dat aangekondigd. 
De voorzitter voegt dit onderwerp toe aan de agenda van 25 mei. 

De agenderingen die zijn ontvangen in de afgelopen week
De voorstellen voor de Raadsinformatiebijeenkomsten: 
3.5 De Raadsinformatiebijeenkomst over preventie en vroegtijdig oplossen van 
problemen van en bij de Utrechtse jeugd. 
Mevrouw Dada Anthonij (D66) deelt mee dat de titel gewijzigd is in De Brede 
Prestatiedruk bij de jeugd. Veel is te doen over de emotionele staat van de jeugd en 

120 de plannen die uit Den Haag komen. Zij zou een en ander graag met een aantal 
partijen in kaart brengen door daarover met jeugd in gesprek te gaan en met de schil 
rond de jeugd: waar loopt de jeugd tegen aan en wat is te doen aan preventie en aan 
vroegtijdig signaleren en oplossen zo dat het niet escaleert. 
Dit is een initiatief van D66. De volgende partijen hebben zich daarbij aangesloten: 
GroenLinks, PvdA, Student & Starter en VOLT. De voorzitter verneemt ter vergade-
ring dat de volgende partijen zich aansluiten bij deze agendering: Bij1 en de 
ChristenUnie. 

3.6 Raadsinformatiebijeenkomst en commissiedebat: De Winteropvang 
130 Dit is een initiatief van de PvdA. 

Mevrouw Raaijmakers (PvdA) heeft begrepen dat binnenkort de evaluatie plaats-
vindt van de afgelopen winteropvang en dat scenario's besproken worden voor de 
toekomst. De raad heeft gesproken over de grote druk. De raad heeft extra budget 
vrijgemaakt voor een vorm van permanente winteropvang. Zij zou nu graag aan de 
voorkant (ver voordat de winter weer aanvangt) bestuurlijk willen bespreken hoe 
hiermee verder te gaan. Daarvoor wil zij eerst een Raadsinformatiebijeenkomst 
agenderen. Dat kan ook in de eerste vergadering na het zomerreces. Die agendering 
is mede namens GroenLinks, Bij1, D66, EenUtrecht en VOLT. 
Ter vergadering sluiten de fracties van het CDA  en de VVD zich aan. 
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140 De voorzitter rondt hiermee de bespreking van de Raadsinformatiebijeenkomsten 
af.  Zij inventariseert op welke avonden welke Raadsinformatiebijeenkomsten plaats-
vinden. 
Op 9 mei: De Erfgoedwandeling, Sport van 19.30 – 20.45 uur, Uitgangspunten 
Cultuur van 20.45 uur – 21.45 uur. Zij concludeert dat die avond 45 minuten over 
zijn. 
Op13 juni: 19.30 – 20.30 uur: Preventie en vroegtijdig oplossen van problemen van 
en bij Utrechtse Jeugd. En van 20.30 – 21.30 uur De Winteropvang. Het voorstel is 
ook die volgorde aan te houden. De commissie gaat ermee akkoord. De voorzitter 
concludeert dat die avond nog een uur over is voor een agendering. 

150
De commissiedebatten: 
3.7 een commissiedebat over de raadsbrief Eenzaamheid. 
De initiatiefnemer is het CDA. 
De heer Van Steeg (CDA) licht toe dat eerder een debat is gevoerd over het acti-
viteitenplan. Het CDA heeft gezegd een nader debat te willen over de uitvoerings-
agenda, over de gekozen hoofddoelen en over de financiering op langere termijn. 
Die agendering is mede ondertekend door de ChristenUnie, de PvdA, Student & 
Starter, de VVD en EenUtrecht. 
De voorzitter verneemt desgevraagd dat van de partijen die aanwezig zijn geen 

160 partijen verder zich willen aansluiten. Zij concludeert dat dit op de agenda komt van 
25 mei. De heer Van Steeg (CDA) reserveert daarvoor 75 minuten. De voorzitter 
verneemt dat de commissie daarmee instemt. 

3.8 een commissiedebat over de evaluatie Utrecht 900. 
De heer Van Steeg (CDA) licht toe dat in de afgelopen jaren veel gesproken is over 
dit onderwerp en de uitvoering daarvan. Hij denkt dat het goed is om daarop terug te 
kijken. De commissie heeft de evaluatie ontvangen, ook als het gaat om Utrecht 
marketing. Hij verwacht dat daaruit veel zaken te halen zijn om van te leren voor de 
toekomst als het gaat om zaken die goed en minder goed zijn gegaan en hoe om te 

170 gaan met dergelijke evenementen in de toekomst en wat dat betekent voor een stad 
als Utrecht. Hij agendeert dit samen met VOLT en D66. 
Ter vergadering sluiten de volgende partijen zich aan: PvdA, Stadsbelang Utrecht, 
Student & Starter en de VVD. 
De heer Van Steeg (CDA) reserveert minimaal voor de bespreking 90 minuten. 
De voorzitter merkt op dat mogelijk wijzigingen aangebracht moeten worden als het 
gaat om de datum van de vergadering, eventueel tot na het reces. 

3.9 een commissiedebat over de raadsbrief onderzoek sportbestuurders over 
discriminatie en inclusie bij de Utrechtse sportclubs op 25 mei. 

180 De heer van Vliet (D66) licht toe graag met de commissie en de wethouder in debat 
te willen over het gevoerde onderzoek, de aanbevelingen en het vervolg. Wat de 
agenderende fracties betreft moet op de Utrechtse sportvelden geen plek zijn voor 
discriminatie en racisme. Ook gezien de landelijke ontwikkelingen is een hardere 
grens en inzet hierop noodzakelijk. D66 agendeert dit samen met DENK, PvdA, 
Student & Starter, GroenLinks en het CDA. 
De voorzitter constateert dat de volgende fracties zich aansluiten: Bij1, CDA, VOLT. 
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De heer Van Steeg (CDA) vindt het goed hierbij stil te staan. Hij wil dan graag iets 
toevoegen over het bijgevoegde rapport. Hij maant tot voorzichtigheid om als raad op 
basis van uitspraken van twee sportbestuurders harde conclusies te trekken. 

190 Hij neemt de kwaliteit van de rapportage hierin graag mee. 
De voorzitter concludeert dat dit een aanvullende agendering is. Zij vraagt de 
agendeerders daarvoor aandacht te hebben ten behoeve van de voorbereiding. 
De heer Van Vliet (D66) trekt voor de bespreking in de commissie 90 minuten uit. 
De voorzitter verneemt desgevraagd dat de commissie daarmee akkoord gaat. 

3.10 een commissiedebat over de raadsbrief Ontwikkeling van Sport Vastgoed en de 
gemeentelijke organisatie. 
De heer Van Vliet (D66) agendeert dit onderwerp namens het CDA en de VVD. De 
agenderende fracties zijn positief over het gegeven dat het college aangeeft dat de 

200 situatie nog niet optimaal is en verbetering behoeft. Anderzijds zijn de agendeerders 
er nog niet van overtuigd dat met de voorgestelde verbeteringen dit bereikt wordt en 
vinden zij dat maar in zeer beperkte mate is voldaan aan de uitvoering van de motie. 
De voorzitter verneemt dat geen van de aanwezige partijen zich hierbij wil aansluit-
en. Zij raamt voor de bespreking 45 minuten. 
Mevrouw Assen (PvdA) had begrepen dat de sportwoordvoerders hierover al 
afgestemd hadden over dat de PvdA zich bij de sportagenderingen aansluit. 
De voorzitter concludeert dat de PvdA zich aansluit bij 3.9 en 3.10. 
De heer Van Vliet (D66) raamt de bespreking bij nader inzien op 60 minuten. 

210 Hiermee zijn alle agenderingen voor de commissiedebatten afgehandeld. 

Mevrouw Ramaker (VVD) had op de valreep een agendering naar aanleiding van 
3.11.Een commissiedebat over Het principeakkoord dat aanstaande vrijdag gete-
kend zal worden om de werkdruk in de jeugdbescherming te verlagen. Het college 
heeft dit al op 14 maart aangekondigd: de stand van zaken jeugdbescherming. Het 
college wil graag nadenken over de jeugdbescherming voor de lange termijn. 
Mogelijk moet de gemeente inzet plegen en financieren. Zij wil daarover graag in 
debat met de commissie. Zij kreeg steun van het CDA en van EenUtrecht. 
Mevrouw Assen (PvdA) deelt mee dat zij zich aansluit als het gaat om het onder-

220 werp en brengt mogelijk een aanvullende agendering in. Verder sluiten zich aan: 
D66, Student & Starter, en de ChristenUnie GroenLinks (afhankelijk van de 
agendering). De voorzitter attendeert op de mogelijkheid een aanvullende 
agendering te schrijven. 
Mevrouw Ramaker (VVD) raamt 90 minuten voor de bespreking. Zij zal ook sce-
nario's vragen voor de lange termijn. Zij verwacht dat dit de nodige voorbereiding 
vergt om de discussie te kunnen voeren. 
De voorzitter concludeert dat de bespreking in te plannen is in de eerste commissie-
vergadering na het reces. Mevrouw Ramaker (VVD) gaat daarmee akkoord. 
Mevrouw Nederhand (VOLT) sluit zich bij de agendering aan. 

230
De voorzitter concludeert dat hiermee alle commissiedebatten zijn geïnventariseerd. 
Zij concludeert in afstemming met de commissiegriffier dat voor 25 mei de geïnven-
tariseerde onderwerpen op de agenda komen: de raadsbrief activiteitenplan een-
zaamheid voor 75 minuten, de raadsbrief afsluiting Utrecht 900 Evaluatie voor 90 
minuten, de raadsbrief sportbestuurders over discriminatie en racisme bij sportclubs 
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voor 90 minuten, de Ontwikkeling van Sportvastgoed en de gemeentelijke 
organisatie voor 60 minuten. Op die dag stonden al het Utrechts archief en de 
nieuwe werkwijze aanbesteden in het Sociaal Domein op de agenda. 
Voor na het reces staat op de agenda van de commissie Het Principe akkoord 

240 werkdruk jeugdbescherming en de winteropvang. 

De voorzitter inventariseert de volgende technische sessies die al eerder gedeeld 
zijn met de commissie:
3.12 technische sessie De wereld van vluchtelingen en migranten.
Het voorstel is deze bijeenkomsten te houden op woensdag 31 mei van 19.30 uur – 
20.30 uur. 
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) merkt op dat er veel technische sessies gepland 
moeten worden op andere dagen dan op de Raadsinformatiebijeenkomstdagen. Zij 
heeft daarmee moeite als kleine partij; zij kan niet aanwezig zijn en dit creëert 

250 ongelijkheid. Het onderwerp vindt zij vaag. Dat neemt niet weg dat zij de technische 
sessies erg nuttig vindt waar ingewikkelde problematiek aan de orde komt die niet via 
de stukken zijn over te dragen. Wanneer de gemeenteraad heldere stukken zou 
krijgen, zouden de technische sessies niet nodig zijn wat haar betreft. Soms zijn de 
technische sessies echt nodig gebleken. Zij vindt dit een principiëel punt. 
De voorzitter dankt mevrouw Duitscher voor de terugkoppeling. Zij merkt op dat dit 
aan de raadsleden zelf is. Zij heeft opgemerkt dat op de RIB-avond van 9 mei drie 
kwartier over is. Het is de keuze aan de commissie. 
Zij stelt voor de technische sessies op een rijtje te zetten:
Twee op 31 mei, een op 7 juni. 

260 Mevrouw Assen (PvdA) stelt voor gebruik te maken van de drie kwartier op de 
Raadsinformatiebijeenkomst voor deze technische sessie. Zij stelt zich voor dat de 
andere technische sessies gebundeld worden en niet verspreid op een afzonderlijke 
avond. De voorzitter bevestigt dat dat haar insteek was. 
De andere technische sessie was het rondetafelgesprek wachtlijsten Hulp bij het 
huishouden, gepland op 31 mei. En er is nog een technische sessie Jeugd voor 
woensdag 7 juni. Zij legt de vraag voor aan de commissie of de commissie deze 
technische sessies wil. 
Mevrouw Ramaker (VVD) wil zeker de technische sessie over Hulp bij het 
huishouden. Mevrouw Dada Anthonij (D66) merkt op dat vrij recent de meerjarige 

270 strategie is behandeld. Er zijn geen ontwikkelingen. Zij vindt het wel heel erg kort 
geleden. Zij vraagt zich af wat voor nieuws de commissie hierin gaat horen. 
De voorzitter stelt vast dat het nut van de technische sessie over jeugd in twijfel 
wordt getrokken. 
Mevrouw Assen (PvdA) vraagt waartoe de sessie bedoeld is; zij kan zich wel 
voorstellen dat er nieuws is. Zij heeft bij dit onderwerp dan hetzelfde gevoel als de 
VVD bij huishoudelijke hulp. 
De voorzitter vraagt of in de vergadering meer informatie aanwezig is over de 
inhoud van de technische sessie om te beoordelen of de commissie die wenst. 
Wethouder Oosters zal dat nagaan om daarop terug te komen aan het einde van de 

280 commissievergadering. 
De voorzitter concludeert dat de commissie de drie technische sessies wenst. 
Zij legt de vraag voor welke van de drie technische sessies naar 9 mei gaat. 
Mevrouw Assen (PvdA) verneemt desgevraagd van de voorzitter dat in alle geval-
len de technische sessie over Jeugd voorafgaat aan de Raadsinformatiebijeenkomst 
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over Jeugd. Zij stelt voor de technische sessie over Jeugd vast te plakken aan de 
Raadsinformatiebijeenkomst op 9 mei voor drie kwartier. 
De voorzitter zal nagaan bij de ambtelijke ondersteuning of dat haalbaar is. 
Zij concludeert dat er twee technische sessies zijn op 31 mei: De wereld van 
vluchtelingen en migranten en het rondetafelgesprek Wachtlijsten Hulp bij het 

290 huishouden. Zij concludeert dat daarmee dit onderwerp afgerond is. 
Mevrouw Hornsveld (GroenLinks) spreekt haar steun uit voor de inbreng van 
mevrouw Duitscher over de druk voor de kleine partijen. Zij kan zich voorstellen dat 
de kleine partijen een informatieachterstand ervaren. Zij vindt dat de raad terug-
houdend moet zijn met de vele agenderingen op andere dagen dan de geplande 
Raadsinformatiebijeenkomsten. 
De voorzitter beschouwt dit als een oproep aan de commissie. Als het gaat om de 
technische briefings is dat een oproep aan het college. Het college kan een tech-
nische sessie aanbieden; de voorzitter vraagt het college na te gaan bij de raad of 
daaraan behoefte is. Het is mogelijk dat de raad alternatieven voorstelt. De commis-

300 sieagenda's en de Raadsinformatiebijeenkomst zijn vol. 
Mevrouw Ramaker (VVD) zag bij erfgoed Omgevingswet Erfgoedverordening en 
aanpassing Archeologiebeleid, aangeboden aan de commissie van 16 maart. De-
stijds ontving de raad de Erfgoedverordening. Zij vraagt na te gaan of hier echt iets 
naar de raad gaat. De Omgevingswet gaat 1 januari 2024 in werking. Zij begreep dit 
agendapunt niet. De voorzitter bevestigt dit ook niet te begrijpen. Zij verneemt 
desgevraagd van mevrouw Ramaker (VVD) dat de raad de erfgoedverordening 
vorige week donderdag heeft vastgesteld. Dit gaat over de Omgevingswet: de positie 
van erfgoed in de Omgevingswet. Dat heeft gevolgen voor erfgoed en archeologie. 
Zij vraagt uit te zoeken wat de bedoeling is om dit naar de raad te sturen. 

310 De voorzitter legt de vraag voor of dit aan het eind van de ochtend kan terugkomen. 
Zij beëindigt hiermee het procedurele deel. 

4. Conceptverslag vergadering van 16 maart 2023 
Conform vastgesteld. 

5. Toezeggingen/moties d.d. 5 april 2023
De heer Van Steeg (CDA) gaat in op de Uitvoeringsagenda. Daarop staan twee 
plannen voor sport.: Sportbeweging Openbare Ruimte en over Binnensportlocaties. 
Hij begreep dat beide later worden uitgevoerd en dat de raad daarover later wordt 

320 geïnformeerd. Hij legt de vraag voor waarom dit zo is. 
Wethouder Oosters merkt op dat wanneer het goed is dit op de juiste procedurele 
wijze is doorgegeven dat het om een termijn later gaat. De reden daarvoor is ver-
schillend: Bij Sport Spelen en Bewegen in de openbare ruimte gaat het om een 
afzonderlijk programma bij Openbare Ruimte. Daar is de samenwerking opgezocht 
met de andere uitdaging, ook over bewegen, bijvoorbeeld ook de speeltuinen. Daar 
is de verbreding opgezocht. Bij de binnensportlocaties gaat het om een vertraging 
waarbij de wethouder de oorzaak daarvan zal nazoeken. Zij kan de raad daarover 
nog informeren. De voorzitter concludeert dat dit aan het einde van de vergadering 
zal terugkomen. Zij stelt daarmee de toezeggingenlijst vast. 

330
6. Ingekomen stukken
Er zijn geen ingekomen stukken. 
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7. Raadsvoorstel Utrechtse Nachtvisie 2030 en beleidsnota Nachtcultuur 
Wethouder: Eva Oosters, beleidsterrein: Cultuur
De plannen voor de Utrechtse nachtcultuur zijn beschreven in de Nachtvisie 2030 en beleidsnota Nachtcultuur. Er 
is op 7 maart een raadsinformatiebijeenkomst geweest over dit onderwerp.

De voorzitter leidt de bespreking van dit agendapunt in aan de hand van de anno-
340 tatie bij de agenda. (zie hierboven) De bespreking vindt plaats in één termijn. 

De commissie
De heer Van Vliet (D66) vindt dat deze Nachtvisie het belang erkent van de nacht  
en tegelijkertijd een richting aangeeft waarin zijn fractie zich goed kan vinden. Zowel 
die erkenning als de richting zijn nodig volgens zijn fractie. D66 vindt dat de nacht-
cultuur op gelijke voet staat met andere culturele uitingen. De nacht hoort bij het 
Utrechtse stadsleven. Met de groei van de stad moet ook het aanbod van de nacht-
cultuur groeien. Wellicht moet Utrecht ook nog een inhaalslag maken, aangezien 
Utrecht in de afgelopen jaren gegroeid is, maar het aantal aanbieders van nacht-

350 cultuur is verminderd. Hij verzoekt het college vaart te maken met het uitvoeren van 
deze nachtvisie. 
Hij deelt graag enkele zorgen van zijn fractie met de commissie en met het college: 
 de benodigde horeca A1-vergunning voor de binnenstad zijn vergeven. Een 

aantal ondernemingen gebruikt die vergunning niet omdat ze geen nachtpro-
gramma meer aanbieden. Wat zijn fractie betreft, is dit vergunningensysteem aan 
vernieuwing toe. Er is meer speelruimte nodig in het vergunningensysteem om 
het aanbod uit te breiden. 

De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) vraagt of het vergunningensysteem de enige 
reden is voor het ontstaan van het tekort. Of zijn er nog andere redenen?

360 De heer Van Vliet (D66) merkt op dat los hiervan er minder nachtclubs zijn bijgeko-
men. Het aantal vergeven A1-vergunningen staat al langere tijd vast. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) vraagt waarom de markt het tekort aan 
nachtclubs nog niet heeft opgelost. 
De heer Van Vliet (D66) antwoordt te zien dat het bijna niet mogelijk is om in Utrecht 
aan een pand te komen omdat de m2 schaars zijn en het heel moeilijk is om geschik-
te locaties te vinden. Hij vervolgt zijn inbreng met de opties voor vernieuwing van het 
vergunningensysteem en verneemt graag van de wethouder hoe het college er naar 
kijkt. De meest simpele oplossing lijkt te zijn het aantal A1-vergunningen te laten 
meegroeien met de groei van de stad en meer ruimte te maken voor de nacht in de 

370 binnenstad; hij vraagt naar de mogelijkheden. Hij legt deze vraag voor aan de 
wethouder. 
Een andere oplossing is het mogelijk maken voor ondernemingen om hun ver-
gunning door te verkopen aan een andere onderneming. Hij vraagt hoe de wethou-
der die oplossing ziet; wat er voor nodig is om dit mogelijk te maken. 
De fractie ziet de meerwaarde van nachtcultuur buiten de binnenstad. Hij roept ertoe 
op door meer aanbod en spreiding in de binnenstad zelf de ervaren overlast te ver-
minderen. 
Zijn fractie erkent nachtcultuur als vast onderdeel van de culturele sector. Hij vraagt 
wat in dat kader de mogelijkheden zijn om nachtclubs te bestemmen voor cultuur  

380 dan wel die clubs de mogelijkheid te geven bezoekers te bedienen zonder dat daar-
voor een horeca A1 vergunning nodig is. 
Mevrouw Assen (PvdA) hoorde bij de Raadsinformatiebijeenkomst de behoefte aan 
meer spreiding in de binnenstad om ook de lange rijen tegen te gaan en daarmee de 
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overlast. Zij brengt het debat over alcohol in herinnering. Experts op het gebied van 
alcoholverslaving gaven aan dat Utrecht al erg veel uitgiftepunten heeft voor alcohol. 
Zij vraagt of D66 in dat opzicht geen spanning ziet in feitelijk het pleidooi voor meer 
uitgiftepunten. 
De heer Van Vliet (D66) begrijpt de spanning die mevrouw Assen ziet. Het is aan de 
mensen zelf om over hun gebruik van alcohol te gaan, maar ook aan de nachtclubs 

390 om daarvoor zorg te dragen. In zijn beleving doen die clubs dat ook. Hij ziet die 
spanning niet. 
Mevrouw Assen (PvdA) merkt op ook graag te willen pleiten voor wat men leuk 
vindt. Tegelijkertijd is in de raad en in de debatten heel breed onderkend hoe groot 
de alcoholproblematiek is en dat dat ook in het uitgaansleven lang niet altijd goed 
gaat. D66 erkende dat ook in het debat. Zij vindt het verwarrend wanneer D66 die 
problemen nu niet ziet. 
De heer Van Vliet (D66) erkent de alcoholproblematiek. Die problematiek bestaat. 
Het gaat er wat hem betreft om dat de spreiding van horeca en nachtcultuur over de 
binnenstad en daarbuiten voor minder overlast zorgt. Daarmee wordt de alcoholpro-

400 blematiek niet getackeld. Wat hem betreft wordt die ook niet erger. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) legt de vraag voor hoe de spreiding de 
overlast vermindert. Wanneer mensen die nu niet uitgaan wel uitgaan met nieuwe 
plekken, ontstaat er meer publiek. Hij verwacht dan dat de overlast op bepaalde 
plekken gelijk blijft; er zijn dan meer mensen die gespreid worden over de stad. 
De heer Van Vliet (D66) zet uiteen dat op dit moment met beperkte plekken veel 
mensen naar sommige van die plekken trekken waardoor daar enorme rijen voor de 
deur ontstaan. De grootste ervaren overlast komt van het geluid van de straat. 
Hij verwacht dat zonder die concentraties de overlast wordt verminderd. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) werpt tegen dat de heer Van Vliet dan 

410 uitgaat van een publiek dat niet in omvang toeneemt. Hij maakt een berekening. 
De heer Van Vliet (D66) bevestigt dat met een groter aanbod meer mensen zal 
aantrekken; hij wil voorkomen dat er vaste plekken in de binnenstad ontstaan waar 
de meeste mensen heen gaan. Het liefst creëert hij ook plekken buiten de binnen-
stad. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) concludeert dat de huidige overlast niet 
wordt opgelost met de redenering van D66. 
De heer Van Vliet (D66) stelt voor deze discussie verder te voeren in de commissie 
VBF over de overlast in de Nobelstraat. 
Hij vervolgt zijn inbreng met in te gaan op de locatieprofielen. Die locatieprofielen zijn 

420 in aantocht. Hij bepleit in de participatie bij de ontwikkeling van die profielen niet 
alleen de omwonenden maar ook de doelgroep te betrekken en ook potentiële jonge 
liefhebbers van de nacht en bezoekers van buiten Utrecht. Hij legt de vraag voor 
welke de mogelijkheden zijn om ook hen te betrekken bij de ontwikkeling van de 
locatieprofielen. Hij vraagt de wethouder een toezegging die mogelijkheden ook ten 
uitvoer te brengen. 
Als het gaat om de zoekopdracht naar nieuwe locaties staat in de visie dat die op-
dracht vóór 2026 voltooid zal zijn. Dat is voor zijn fractie niet concreet genoeg. Hij 
ziet liever een vindopdracht met als doel elk jaar een locatie te vinden in de jaren 
2023, 2024 en 2025 om die aan te bieden aan geïnteresseerde partijen. Hij vraagt de 

430 wethouder op die suggestie te reageren. 
Hij vraagt of de wethouder kan toezeggen dat in de zoektocht naar nachtclubs ook te 
kijken naar de mogelijkheden van functiemenging. Daarbij is wat hem betreft te den-
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ken aan een locatie waar doordeweeks een restaurant is gevestigd en in het week-
end in de nacht een nachtclub of door de week een plek voor culturele broedplaatsen 
en ’s nachts een nachtclub. 
Als het gaat om de nieuwe permanente evenementenlocatie vraagt hij wanneer de 
wethouder verwacht daarover meer te delen richting de raad. 
Als het gaat om de besluiten gemaakt binnen de portefeuille Ruimtelijke Ordening 
(bijvoorbeeld het omzetten van kantoorpanden naar woningen) kunnen die tot gevolg 

440 hebben dat de nachtclub er niet meer mogen zijn omdat de eisen voor woningen 
strenger zijn dan die voor kantoren. Hij vraagt of de wethouder kan toezeggen in 
gesprek te gaan met haar collega wethouder Ruimtelijke Ordening dat die en 
dergelijke gevolgen expliciet worden gemeld in het te nemen besluit, zo dat de raad 
dat kan meenemen in de besluitvorming. 
Wat zijn fractie betreft is deze visie het startpunt voor een nog levendiger nacht in 
Utrecht. De aankondiging van de nachtclub in het nieuwe gebouw op het Jaarbeurs-
plein beschouwt hij als een mooie opsteker. Zijn fractie wil de opstellers van deze 
visie bedanken voor dit mooie product. Hij kijkt uit naar de momenten waarbij de 
gemeente stapjes dichterbij de uitwerking komt. 

450 De heer Van Steeg (CDA) merkt op dat de visie heel breed is en dat er heel veel in 
staat. Maar het financiële deel is heel beperkt. Hij vraagt wat D66 verwacht van wat 
van de visie terecht zal komen. 
De heer Van Vliet (D66) zet uiteen dat de gemeente geen nachtclubs gaat openen. 
Het gaat vooral om de vindopdracht. Uiteindelijk heeft de gemeente culturele nacht-
ondernemers nodig om de visie te realiseren. Hij ziet veel potentie in hen, uitgaande 
van de gesprekken die hij met hen heeft gevoerd. 
De heer Van Steeg (CDA) heeft die potentie en veel drive ook gemerkt. Aan de 
andere kant mist hij een businessmodel. Hij refereert daarbij aan de inbreng van 
Stadsbelang. Het lijkt hem lastig dit winstgevend te maken. Zonder financiering van 

460 de gemeente, ook niet voor mensen die willen doorgroeien, is hij kritisch over het 
uiteindelijk resultaat. 
De heer Van Vliet (D66) begrijpt hieruit dat het CDA de vraag stelt of dit niet meer 
gesubsidieerd moet worden. Hij attendeert op de nachtclubs die volledig ongesub-
sidieerd draaien. 
De heer Van Steeg (CDA) vindt dat wanneer D66 iets wil, defractie daarover duide-
lijk moet zijn. Met deze visie geeft D66 de creatieve makers geen perspectief. 
Mogelijk is in te zetten op commerciële nachtcultuur. Daarvoor ontbreekt in deze 
visie zijns inziens de businesscase. Hij herhaalt zijn vraag. 
De heer Van Vliet (D66) vindt dit een terechte vraag. Hij legt de vraag voor aan de 

470 wethouder. Wat hem betreft moet dit een integraal onderdeel worden van de komen-
de cultuurnota. Hij kijkt uit naar de uitgewerkte plannen. 

Mevrouw Oudejans (Student & Starter) brengt in dat nachtcultuur in Utrecht meer is 
dan plezier maken en ontspannen. Het is ook een bron van creativiteit en innovatie. 
Een plek waar kunstenaars, muzikanten en andere creatieve geesten samenkomen 
om te experimenteren en nieuwe ideeën te ontwikkelen. Het is een plek waar de 
rauwrandjes worden opgezocht en waar de creativiteit kan stromen zonder beperk-
ingen. 
Bovendien heeft nachtcultuur een belangrijke maatschappelijke waarde, biedt die 

480 cultuur een veilige ruimte voor mensen van alle achtergronden om samen te komen 
en zichzelf te zijn. Het bevordert tolerantie, begrip en respect voor diversiteit. De 



Griffie Gemeenteraad Utrecht
Verslag van de openbare vergadering van de Commissie Jeugd, Welzijn Cultuur en Sport op 13 april  2023

Pagina 11 van 61

nacht is een plek waar mensen zich vrij kunnen voelen en waar individualiteit en 
samenzijn worden gewaardeerd. Het belang van nachtcultuur in Utrecht kan niet 
worden overschat. Het is een essentieel onderdeel van de stad en draagt bij aan 
haar culturele, economische en sociale welzijn. 
Zij is trots op de erkenning van nachtcultuur in Utrecht. Zij las de visie met veel ple-
zier. Zij stelt de volgende vragen en maakt de volgende opmerkingen.  Wat haar 
betreft moet er een goede spreiding zijn zowel in de binnenstad als daarbuiten. 
Daarvoor worden onder meer locatieprofielen gebruikt. Wat haar fractie betreft is het 

490 zaak om ook de bezoekers mee te nemen in de ontwikkeling van die profielen als het 
gaat om de participatie. Zij vraagt hoe de wethouder dit ziet. 
Zij vraagt het onderzoek van Antwerpen mee te nemen in de vorming van de locatie-
profielen en dat onderzoek voor te leggen aan het college bij het spreken over 
nachtvergunningen binnen de bestemmingsplannen. 
Utrecht is op zoek naar nieuwe locaties voor nachtcultuur. Vergunningen zijn moeilijk 
te verkrijgen en erg duur. Nieuwe vergunningen worden in de binnenstad niet meer 
uitgegeven. De huidige plekken met een vergunning worden niet altijd benut; dat zijn 
slapende vergunningen. Zij ziet het belang van het behoud van die vergunningen in 
de binnenstad. Zij vraagt de wethouder een plan te maken om die slapende vergun-

500 ningen niet onbenut te laten. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) vraagt of Student & Starter ook de wrijving 
signaleert tussen enerzijds de controle over de spreiding en de mate van overlast en 
anderzijds de rauwrandjes. 
Mevrouw Oudejans (Student & Starter) merkt op dat op dit moment heel veel 
makers iets willen bieden aan de stad en die nu nog geen plek kunnen krijgen; zij 
gelooft erin de makers de kans te geven zodat zij veel meer plekken kunnen creëren 
in de stad. De gemeente zou daarvoor meer handvatten kunnen bieden. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) begrijpt hieruit dat er wel sprake is van con-
formatie aan de plekken die door de gemeente worden aangeboden. Hij relativeert 

510 daarmee het rauwrandje. 
Mevrouw Oudejans (Student & Starter) spreekt over het bieden van handvatten. 
Wat haar betreft gaat het om helpen met vergunningen en zij refereert daarbij aan 
het nachtspreekuur. Dat betekent niet dat de gemeente de eisen stelt aan de crea-
tieve invulling. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) legt de vraag voor hoe de gemeente de 
controle blijft houden over de spreiding en de ervaren overlast. 
Mevrouw Oudejans (Student & Starter) antwoordt door middel van locatieprofielen. 
Zij vervolgt haar inbreng met de vraag hoe de wethouder zich inzet om beginnende 
makers te begeleiden in het aanvragen van vergunningen en het vinden van een 

520 locatie. De focus ligt nadrukkelijk op de A1-vergunningen binnen de nachtvisie. Wel-
ke mogelijkheden ziet de wethouder nog meer om ook buiten die vergunningen 
nachtcultuur te realiseren? 
Zij vraagt de wethouder creatief te kijken naar oplossingen voor het ruimtegebrek. Is 
het mogelijk om aan bepaalde panden ook 's nachts invulling te geven. Is de wethou-
der bereid om in gesprek te gaan met ondernemers en creatieve makers om de mo-
gelijkheden tot functiemenging te onderzoeken. Zij refereert aan de desbetreffende 
inbreng van D66. 
Haar fractie ziet graag dat de nacht toegankelijk is voor iedereen en vraagt de wet-
houder de Nachtcultuur toe te voegen aan het aanbod van de U-Pas. 



Griffie Gemeenteraad Utrecht
Verslag van de openbare vergadering van de Commissie Jeugd, Welzijn Cultuur en Sport op 13 april  2023

Pagina 12 van 61

530 Haar fractie is benieuwd naar de verdere uitwerking van de Nachtvisie. Onderzocht 
wordt nog hoe sociale veiligheid te borgen. Daarover spreekt haar fractie graag mee 
te zijner tijd. 
Zij doet de suggestie het raadsfeestje eens te verplaatsen naar de nacht. 

Mevrouw Assen (PvdA) vindt het fijn dat deze visie en de nota er zijn. De waarde 
van nachtcultuur wordt breed onderkend. 
Wat haar betreft moeten de uitgangspunten voor nachtcultuur dezelfde zijn als voor 
dagcultuur.: Een breed en divers aanbod zo dat er voor iedere Utrechter iets te 
kiezen is, in alle opzichten toegankelijk, fysiek en op andere manieren. Dit kan nog 

540 steeds beter zoals ook bij de dagcultuur. Welke stappen zet de wethouder om de 
fysieke toegankelijkheid te vergroten?
In de Raadsinformatiebijeenkomst kwam het gebrek aan diversiteit en inclusiviteit 
aan de orde en daarmee samenhangend de sociale veiligheid; hoe zal hiermee de 
sociale veiligheid worden vergroot? Zij denkt daarbij aan aansluiting bij partners in 
het veiligheidsdomein, het panel Deurbeleid, en portiers. Een dergelijk overleg is wat 
haar fractie betreft niet vrijblijvend. Zij vraagt de reflectie van de wethouder met een 
toezegging: wat is de wethouder van plan als het gaat om de vergroting van de 
sociale veiligheid. 
Haar fractie is blij met drie nieuwe locaties. De crux zit in de invulling daarvan als het 

550 gaat om meer diversiteit. Hoe is te voorkomen dat de invulling gedaan wordt door “de 
grote jongens”. Zij legt de vraag voor of daarbij meer ruimte geboden wordt voor 
meer diversiteit. 
Hoe zal ingespeeld worden op het vervoer als het gaat om de spreiding zowel binnen 
de binnenstad als daarbuiten. Zij legt de vraag voor of de wethouder om de tafel zit 
met Ruimtelijke Ontwikkeling voor het realiseren van de spreiding. Ook daarbij vraagt 
haar fractie integraliteit. 
Zij vraagt de wethouder volksgezondheid na te gaan hoe tijdens de nacht verant-
woord is om te gaan met alcohol met als bijvangst minder overlast. 
Zij pleit voor de vernieuwing van het vergunningenbeleid. Zij sluit zich aan bij alle 

560 vragen van D66. De huidige situatie op het gebied van het vergunningenbeleid houdt 
ook investeringen tegen. Zij deelt de visie zoals geschetst door het CDA niet. Het 
loopt nu juist stuk op de locaties die er niet zijn en niet per se op een businesscase. 
Hoe zal Utrecht de huidige plekken met nachtcultuur faciliteren waarop nog geen 
passende vergunning zit, zonder dat er overlast zal zijn. 
Zij sluit aan bij het onderwerp functiemenging. 
Zij vraagt of de wethouder kan toezeggen met de wethouder vastgoed actief te ver-
kennen hoe het dakterras van het nieuwe literatuurmuseum te benutten is voor de 
nacht of daar dan minimaal avondcultuur te realiseren. 
De heer Van Steeg (CDA) merkt op nog eens goed naar een businesscase te kijken, 

570 die niet in deze visie staat. Wanneer die er wel is, stelt hij vast dat het dan gaat om 
de commerciële nachtcultuur en niet om de door de PvdA gepropagandeerde cultuur: 
de makers die nog een podium moeten krijgen. 
Mevrouw Assen (PvdA) antwoordt dat zij dat in ieder geval niet verneemt uit de 
sector. Zij verneemt dat het stuk loopt op het gebrek aan geschikte locaties met de 
juiste vergunning. Dan gaat het niet om een businesscase waarvan mensen rijk 
worden. Dat is ook niet de ambitie naar haar indruk. Zij noemt de commerciële nacht-
horeca die zij niet rangschikt onder nachtcultuur. 
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De heer Van Steeg (CDA) erkent dat de wens breder is: de vergunningen en de 
plekken om niet commercieel bezig te kunnen zijn. Dat vindt daar niet plaats. Hij 

580 herhaalt zijn stellingname. 
Mevrouw Assen (PvdA) antwoordt dat voor zover zij weet Utrecht geen nachtcultuur 
subsidieert. Haar analyse blijft dezelfde. Het schort vooral aan geschikte locaties. 
De heer Van Steeg (CDA) concludeert dat dat juist nog meer om een businesscase 
vraagt en om een analyse van of er mensen zijn die hieraan geld willen uitgeven en 
of dat tot de nachtcultuur leidt die D66 en de PvdA lijken te wensen. De vraag is dan 
of dat in een stad als Utrecht past en of daarvoor een businessmodel is. 
Mevrouw Assen (PvdA) merkt op dat dat heel veel vragen zijn. Haars inziens zijn er 
veel mensen die willen investeren maar dat de huidige situatie investeringen tegen-
houdt vanwege het ontbreken van bijvoorbeeld een geschikte vergunning of alleen 

590 een tijdelijke. 

Mevrouw Nolten (Bij1) vindt nachtcultuur van grote waarde voor de stad. Haar 
fractie is daarom blij dat de Nachtvisie er nu is. In de afgelopen jaren zijn de clubs 
verdreven naar de randen van de stad of moesten zij hun deuren sluiten en 
vertrokken organiserende creatievelingen en hun publiek naar Amsterdam of naar 
Rotterdam. Zij merkt op dat clubs vanuit beleidsoogpunt slechts gezien worden als 
overlastgevende die gehandhaafd moesten worden in plaats van als toegevoegde 
culturele waarde gezien werden. 
Vergunningen zijn bovendien schaars. Wanneer clubs een pand vinden, worden ze 

600 overboden door commerciële partijen. Om die reden stelt haar fractie de volgende 
vraag aan de wethouder. 
Zij schetst de problematiek als het gaat om discriminatie. Safe Spaces waar mensen 
zichzelf kunnen zijn, noemt zij daarom als ontzettend van belang voor de emancipa-
tie en veiligheid van gemarginaliseerden. Zij refereert aan een enquête van 
PinkPanel. Zij vraagt hoe de gemeente zich hard gaat maken om Safe Spaces voor 
deze groepen te bewerkstelligen. Ziet de wethouder kans om cultuursubsidies te 
verlenen aan initiatieven in de nacht van minderheidsgroepen of ziet zij andere mo-
gelijkheden om Safe Spaces voor hen te stimuleren, bijvoorbeeld door het verlenen 
van vergunningen voor clubs die speciale aandacht geven aan deze gemeenschap-

610 pen door gemeentelijk vastgoed beschikbaar te stellen. Zij refereert aan het desbe-
treffende punt van de PvdA. 
Bij1 vindt sociale veiligheid een belangrijk thema. De veiligheid van de een is niet die 
van de ander. Te zien is dat het een uitdaging is om anti discriminatiebeleid te 
faciliteren. De gemeente kan clubs op weg helpen sociale veiligheid te verankeren 
door bijvoorbeeld subsidies aan te bieden voor training van clubpersoneel. Dat vindt 
al op eigen initiatief plaats. Haar fractie ziet kansen om als gemeente te faciliteren en 
daarmee een start te maken, bijvoorbeeld de trainingen als die van seks matters. Zij 
vraagt of de wethouder bereid is tot een dergelijke facilitering over te gaan. Of ziet de 
wethouder andere mogelijkheden om clubs verplicht een visie te laten formuleren 

620 over sociale veiligheid, vergelijkbaar met het halen van sociale hygiëne bij 
horecagelegenheden. 
Bij1 vindt het ook belangrijk dat zeker ook Nachtcultuur voor iedereen financieel 
toegankelijk is. Om die reden sluit haar fractie zich aan bij het punt van Student & 
Starter over het nachtaanbod toegankelijk maken voor U-pashouders. 
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Zij sluit zich ook aan bij de punten over vergunningen en locatieprofielen. Haar fractie 
is benieuwd te vernemen of alleen gekeken moet worden naar A1-vergunningen of 
dat het verruimen van B-vergunningen tot de mogelijkheden zou kunnen behoren. 
Daarnaast is haar fractie benieuwd welke concrete plannen het college heeft om 18-
minners een plek te geven in de stad. Het lijkt haar fractie goed hen vanaf begin af 

630 aan mee te nemen. 

Mevrouw Nederhand (VOLT) vindt deze visie mooi. Zij complimenteert de wethou-
der daarmee. Zij vindt het fijn dat participatie heeft plaatsgevonden. Haar fractie is blij 
dat culturele broedplaatsen hierin ook een plek hebben. Zij vindt het Nachtspreekuur 
een mooi en goed initiatief. 
Zij refereert aan de desbetreffende inbreng van Bij1 en noemt de jonge studenten 
(18-minners) in de stad. Zij leest in de visie dat over de uitgaansbehoefte onder die 
groep gesproken gaat worden. Zij vraagt de wethouder toe te zeggen de raad op de 
hoogte te houden van die gespreken en of zij een beeld heeft van hoe die groep te 

640 faciliteren is. 
Mevrouw Oudejans (Student & Starter) krijgt vanuit de sector mee dat er zorg nodig 
is voor 18-minners in verband met de veiligheid en ook in verband met financiën. Zij 
vraagt of VOLT het eens is met haar fractie dat de gemeente daarop extra moet 
inzetten. Mevrouw Nederhand (VOLT) antwoordt bevestigend. 

Mevrouw Hornsveld (GroenLinks) brengt in dat Utrecht niet bekend staat om zijn 
spectaculaire nachtleven. Het nachtleven is juist in de afgelopen jaren verschraald. 
Haar functie als diskjockey droeg bij aan haar ontwikkeling. Zij hield daar vrienden 
voor het leven aan over. 

650 Momenteel is er geen gebrek aan horeca in Utrecht. De clubs zijn er weinig. Daarom 
is haar fractie blij met dit raadsvoorstel. Het laat zien dat Utrecht meer wil zijn dan 
een verse muntthee op een terrasje of een gigantisch hardcore evenement in de 
Jaarbeurs. Zij benadrukt dat dit om maatwerk vraagt. 
Veel prachtige dingen staan omschreven in de Nachtvisie die haar fractie van harte 
ondersteunt. Zij dankt alle betrokkenen. GroenLinks wil graag dat de betrokkenen bij 
het Nachtoverleg betrokken zullen blijven. 
Haar fractie vindt sociale veiligheid belangrijk. Zij sluit zich aan bij de inbreng van 
Bij1. Zij pleit ervoor het sociale veiligheidsplan van de betreffende locatie mee te 
nemen bij het verlenen van een vergunning. 

660 Als het gaat om spreiding sluit zij zich aan bij de inbreng van Student & Starter en 
D66. Het past goed in het beleid om Utrecht verschillende stadscentra te geven met 
winkels, sportmogelijkheden en uitgaansgelegenheden. Juist ook kleine en klein-
schalige locaties kunnen ruimte bieden aan het experiment. Ook spreiding van 
verschillende publieksgroepen vindt zij van belang; daarbij is te denken aan 
diversiteit en opleidingsniveau, culturele diversiteit, en muziekstromingen. Zeker is er 
behoefte aan een goede club voor een queer publiek. 
Uiteraard moet de leefbaarheid voor omwonenden altijd afgewogen worden.  Als het 
gaat om de vergunningen sluit zij zich aan bij alle vragen die hierover gesteld zijn. 
Met betrekking tot de financiële middelen waakt zij voor het wekken van valse 

670 verwachtingen. 
Zij sluit zich aan bij het punt van D66 over functiemenging. Zij pleit voor een zo 
efficiënt mogelijk gebruik van de beperkte ruimte. 
Zij sluit zich aan bij het punt van Student & Starter over de U-pas. 
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De heer Vintgen (VVD) is blij met de nieuwe vorm van de integrale Nacht\visie. Hij 
ziet een raadsvoorstel met enorm veel ambities. Er lijkt voor alles ruimte in Utrecht. 
Zijn fractie vraagt zich af of dat allemaal kan. 
De horecaondernemers hebben aangegeven blij te zijn met deze nieuwe Nachtvisie. 
Hij denkt dat iedereen de signalen van de binnenstadbewoners óók kent. Zij willen 

680 niet nog meer nachtelijke overlast ervaren. Toch hoort bij een groeiende stad als 
Utrecht meer ruimte voor nachtcultuur en een plek voor inwoners om elkaar te blijven 
ontmoeten. Dat neemt niet weg dat er ook negatieve kanten zitten aan het nacht-
leven. Zijn fractie is van mening dat een Nachtvisie als deze de raad meer controle 
geeft. Klachten vanuit de buurt kunnen beter en sneller worden besproken. 
Namens zijn fractie stelt hij de volgende vragen en doet hij enkele suggesties aan de 
wethouder en aan de andere commissieleden. 
Mevrouw Nolten (Bij1) vindt het fijn dat ook de VVD de Nachtvisie positief ontvangt. 
Zij hoort nachtleven en horeca door elkaar gebruikt worden. Zij merkt op dat in die 
visie een onderscheid gemaakt wordt tussen nachtcultuur en dat dat clubs zijn en 

690 geen gebeurtenissen, zoals op de Nobelstraat. Zij vraagt of de VVD dat onderscheid 
erkent. 
De heer Vintgen (VVD) bevestigt dat onderscheid te maken en is op de hoogte van 
dat onderscheid in het document. Hij vervolgt zijn inbreng met te vragen of onder-
zoek is gedaan naar de mate van bewegen van het publiek bij het uitgaan en het 
ruimere aanbod van locaties waar deze Nachtvisie naar streeft; zullen mensen langer 
op een locatie blijven wanneer ze zich daar thuis voelen, of gaan mensen sneller 
bewegen wanneer er meer aanbod is. 
Ten tweede vraagt hij zich af of in de voorbereiding is gekeken naar Nachtvisies in 
andere steden. Hij zag dat dit een nieuw onderwerp is waarmee veel steden bezig 

700 zijn. Hij vraagt of de wethouder gekeken heeft naar de Nachtvisie in Haarlem; 
Haarlem organiseert een week van de nachtcultuur. Is dit mogelijk ook iets voor 
Utrecht? 
Ten derde sluit hij zich aan bij de inbreng van Bij1; Bij1 sprak over uitgaansgelegen-
heden voor 16 tot 18-jarigen in Utrecht. Hij legt de vraag voor wat de gemeente nog 
meer kan doen om met haar partners deze doelgroep te bedienen. Hij denkt aan 
partners als jeugd en jongerenwerk, COC midden Nederland, Tivoli Vredenburg, en 
andere organisaties en verenigingen. 
Hij sluit zich aan bij de inbreng van de PvdA over veilig uitgaan. De VVD moedigt de 
wethouder aan zoveel mogelijk aan te sluiten bij de panels zoals het portiersoverleg, 

710 of het panel deurbeleid.  Dit ook om bij de Nachtvisie sneller een vinger aan de pols 
te hebben en signalen snel op te vangen vanuit de stad. 
Als het gaat om gehoorschade bij het uitgaan is zij blij dat de Nachtvisie die mee-
neemt; het is zeker een belangrijk onderwerp. Hij merkt op dat uitgaan met oordop-
pen de standaard is geworden. Hij hoopt dat de gemeente haar ambitie gaat waar-
maken en in overleggen hieraan zoveel mogelijk zal doen. 

Mevrouw De Vries (Partij voor de Dieren)  erkent dat Nachtcultuur in Utrecht 
diverser is. Haar fractie ziet wrijving tussen creatief experimenteren en het beleids-
matig vastleggen van hoe nachtcultuur kan zijn. Zij ziet dit ook als een kwestie van 

720 goed blijven communiceren met de stad en met de sector. 
Zij ziet ook wrijving tussen levendigheid en leefbaarheid. Voor haar fractie is leef-
baarheid van groot belang. Zij ziet het ook terugkomen in de visie en is daar blij mee. 
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Zij ziet ook het belang van integraal beleid daarin benadrukt. Als het gaat om 
leefbaarheid vraagt haar fractie zich af hoe dat precies afgewogen wordt met leven-
digheid. De vraag is voor wie in de stad overlast is en wat levendigheid precies is in 
de stad. Zij vraagt zich af of de impact op de omgeving voor dieren is meegenomen. 
Mevrouw Assen (PvdA) vraagt hoe de Partij voor de Dieren zelf die balans maakt. 
Mevrouw De Vries (Partij voor de Dieren) ziet niet graag dat heel veel evenementen 
worden georganiseerd in het groen. 

730 Mevrouw Assen (PvdA) vraagt waar voor de Partij voor de Dieren in de nacht de 
spanning zit. 
Mevrouw De Vries (Partij voor de Dieren) antwoordt dat die spanning zit in het 
kijken naar nieuwe locaties. Zij erkent debehoefte aan locaties buiten de binnenstad. 
Zij is dan kritisch op locaties naast het groen. Haar fractie ziet in dat opzicht een 
wrijving. Haar fractie ziet daarover ook niet veel duidelijkheid in het stuk. 
Mevrouw Assen (PvdA) vraagt of Rotsoord en Werkspoor voor haar fractie zouden 
afvallen. Mevrouw De Vries (Partij voor de Dieren) antwoordt niet per definitie. 
Mevrouw Nolten (Bij1) is benieuwd te vernemen wanneer mevrouw De Vries 
spreekt over de wrijving als het gaat om locaties meer buiten het centrum, of zij dan 

740 pleit voor meer locaties in het centrum voor meer Nachtcultuur. 
Mevrouw De Vries (Partij voor de Dieren) antwoordt ontkennend; zij pleit daar niet 
automatisch voor. 
De heer Van Steeg (CDA) vindt dit een terecht punt van de Partij voor de Dieren. Hij 
leest in de visie dat met de visie werd gepoogd levendigheid en leefbaarheid beter 
met elkaar in balans te brengen. Hij vraagt wat mevrouw De Vries vindt van die 
kwalificatie; zoals ook al gevraagd aan de wethouder. 
Mevrouw De Vries (Partij voor de Dieren) bevestigt dat dat haar vraag is. 
Leefbaarheid betekent ook meer kijken naar het groen, meer kijken naar de dieren in 
de stad, en meer kijken naar die gezonde kant van de stad. Er zijn ook andere vorm-

750 en van gezondheid dan het nachtleven als uitlaatklep voor mensen. 
Zij vervolgt haar inbreng met het attenderen op de onrust in haar fractie over de 
onbekendheid van locaties; wat is het beeld van het college daarin? Zij krijgt daarop 
graag de reflectie van de wethouder. Ook krijgt ze graag de reflectie op de wrijving 
tussen leefbaarheid en levendigheid. Hoe ziet het college de verbetering daarvan? 

Mevrouw de Vries bevestigt en benadrukt dat het plan ambitieus is: drie nieuwe 
locaties in 2030. Zij vraagt zich af hoe dat strookt met andere vraagstukken in de 
stad, zoals de woningnood. Hoe maakt het college die afweging? 
In financieel opzicht stelt haar fractie nog enkele vragen; het plan komt als groot op 

760 haar over zonder echt dekkend budget. Zij legt de vraag voor aan het college hoe 
eerlijk dat is naar makers en organisatoren. Hoe wordt dit meegenomen in gesprek-
ken? Zij vindt het belangrijk dat duidelijk gecommuniceerd wordt over de gewekte 
verwachtingen. 
Zij refereert aan de inbreng van de PvdA en Bij1 als het gaat om de toegankelijkheid. 
Zij sluit zich ook aan bij de vragen over het vergroten van de sociale veiligheid en 
ook bij de suggestie van Student & Starter over het meenemen van de Nachtcultuur 
in de U-Pas. 

De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) gaat in op twee scenario's: (1) dat er hele-
770 maal niet zoveel behoefte is aan extra nachtclubs in Utrecht en wat de gevolgen 

zouden zijn van gemeentelijke bemoeienis. (2) het scenario waarin de behoefte wel 
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leeft en de nieuwe nachtclubs er komen en verdergaand geluidsoverlast zullen ver-
oorzaken. 
(1) Stadsbelang Utrecht merkt op dat de Nachtvisie een experiment voorstelt dat tot 
tweemaal toe heeft gefaald. De gemeentelijke bemoeienis met coffeeshops en seks-
werkplekken heeft nergens toe geleid. Hij merkt op dat in de tussentijd miljoenen 
verspild zijn aan gemeenschapsgeld. Hij vraagt waarom de wethouder denkt dat het 
deze keer anders gaat zijn. In welk opzicht is het huidige plan anders dan voor-
gaande soortgelijke? Hij legt de vraag voor of dit wensdenken zou kunnen zijn van 

780 een het college. Als er inderdaad een dergelijke behoefte leeft aan nachtclubs, 
vraagt hij waarom de markt daarop nog niet heeft ingespeeld. 
De heer Van Vliet (D66) legt de vraag voor waarom de nachtcultuur niet een onder-
deel kan zijn van de succesvolle gesubsidieerde cultuur in Utrecht. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) begrijpt dat dat het scenario is waarin de 
markt het niet kan oplossen en dat de behoefte niet groot genoeg is en dat de 
gemeente constant jarenlang moet bijspijkeren om de Nachtcultuur overeind te 
houden. 
De heer Van Vliet (D66) benadrukt dat de gesubsidieerde succesvolle instellingen 
niet automatisch betekenen dat ze slecht zijn. 

790 De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) is voorstander van horizonsubsidies. Op 
enig moment moet er een eind komen aan de subsidies die verstrekt worden aan 
dergelijke initiatieven. Dit geld is er ook niet voor vrijgemaakt. 
De heer Van Vliet (D66) begrijpt hieruit dat Stadsbelang tegen cultuursubsidies is. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) herhaalt zijn inbreng op horizonsubsidies. 
Dat houdt cofinanciering in en een einde aan de subsidiëring. Dat is zijns inziens een 
andere interpretatie dan die van D66. 
Mevrouw Assen (PvdA) begrijpt dat Stadsbelang Nachtcultuur in hetzelfde rijtje 
schaart als onder meer sekswerk. Zij merkt op dat de gemeente zich tot haar geluk  
met meer dingen bezighoudt dan die. Zij vraagt hoe die zaken precies hetzelfde zijn 

800 voor de fractie van Stadsbelang. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) ziet die overeenkomst in het gebrek aan 
behoefte. 
Mevrouw Assen (PvdA) vindt dat uit de mening van Stadsbelang niet afgeleid kan 
worden dat die behoefte er niet is. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) merkt op dat kennelijk behoefte niet groot 
genoeg is om een investeerder te bewegen tot investeren om een nachtclub uit te 
baten. 
Mevrouw Assen (PvdA) krijgt de indruk dat Stadsbelang de Raadsinformatie-
bijeenkomst heeft gemist; dat het schort aan locaties waardoor locaties niet legaal te 

810 openen zijn. Dat is voor de meeste ondernemers een voorwaarde. Zij vraagt de 
reflectie van Stadsbelang daarop. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) heeft die Raadsinformatiebijeenkomst terug-
gekeken. In deze bijeenkomst heeft hij ook nadere informatie gekregen. Naast het 
verlenen van vergunningen zijn er nog andere problemen die ervoor zorgen dat die 
nachtclubs er nog niet zijn. 
Mevrouw Nolten (Bij1) vindt het bijzonder dat de heer Gaillard de markt als een 
oplossing ziet in dit debat. Haars inziens is de markt het probleem. Commerciële 
partijen en marktpartijen zorgen ervoor dat de nachtcultuur niet tot bloei kunnen 
komen omdat zij eruit geconcurreerd worden en niet winnen als het gaat om de 
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820 schaarste van locaties. Hoe komt de heer Gaillard erbij dat er geen behoefte is puur 
omdat een marktpartij dit niet heeft opgepakt?
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) stelt voor verder te gaan met zijn betoog zo 
dat het daaruit duidelijk kan worden. Uit de inbreng van mevrouw Nolten leidt hij af 
dat subsidie nodig is om de kleine partijen de kans te geven ten opzichte van de 
commerciële partijen; hij herhaalt een permanente kostenpost voor de gemeente te 
voorzien. Hij vervolgt zijn inbreng. 
Hij vermoedt dat de wethouder zal verwijzen naar de enquêtes en interviews die zijn 
gehouden om deze Nachtvisie tot stand te brengen. Hij vraagt de wethouder of zij 
bekend is met het concept van Revealed Preference; een economisch concept dat 

830 gebruikt wordt om de voorkeur van consumenten te begrijpen op basis van hun 
uitgeefgedrag. Revealed Preference gaat na hoe consumenten daadwerkelijk hun 
geld uitgeven.  Daaruit blijkt dat consumenten andere informatie geven in de inter-
views en enquêtes. Hij vindt dat het om die reden erg waarschijnlijk is dat de nieuwe 
nachtclubs helemaal niet zelfstandig kunnen gaan draaien, ook niet na een paar jaar. 
Welke garanties heeft de wethouder dat dit niet opnieuw een permanente kostenpost 
wordt voor de gemeente? 
De heer Vintgen (VVD) begrijpt niet helemaal de gevolgtrekking waarom de 
bedrijven niet op zichzelf kunnen bestaan. Waarop baseert de heer Gaillard zich? 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) legt de vraag terug waarom de nachtclubs er 

840 nog niet zijn. Legt de vraag voor of dat puur op basis is van de vergunningen. 
De heer Vintgen (VVD) haalt dat uit de Nachtvisie. Bovendien moeten er nog 
locaties vergunningen krijgen. Ondernemers hebben aangegeven dat ze dat graag 
willen aanpakken. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) vervolgt zijn inbreng met het andere 
scenario en legt de veronderstelling voor dat de nachtclubs een enorm succes zijn; 
hij legt dan de vraag voor wat de gevolgen zijn als het gaat om geluidsoverlast en de 
leefbaarheid. Deze Nachtvisie zou zorgen voor een beter evenwicht tussen levendig-
heid en leefbaarheid in de stad. Hij legt de vraag voor hoe realistisch dat evenwicht 
is. Wanneer de behoefte er is, zal het publiek dat uitgaat toenemen; dan is er sprake 

850 van spreiding en moet er ook meer gespreid worden. Dan is er geen sprake van een 
afname van uitgaand publiek in bijvoorbeeld de binnenstad. Hij vraagt hoe de 
wethouder dat ziet. 
Als het gaat om spreiding legt hij de vraag voor in hoeverre de wethouder wel of niet 
controle kan uitvoeren over de komst van deze nieuwe nachtclubs. In kanttekening 
1.1 leest hij “Daarnaast hebben we invloed op de spreiding de locaties van nieuwe 
plekken wanneer de gemeente zelf meewerkt aan de realisatie daarvan”. In 1.2 leest 
hij dat de nacht zich niet laat conformeren naar bestaande structuren. De vraag is 
dan wat het is: wel of geen controle.  

860 De heer Van Steeg (CDA) vindt dat het nachtleven bij een stad als Utrecht hoort en 
zeker bij een groeiende stad. Het nachtleven kan bijdragen aan de versterking van 
de creatieve energie. De visie probeert in te spelen op het gebrek aan plekken. 
Hij benadrukt en herhaalt dat hij de visie een pompeuze vindt met veel ambities. Die 
ambities worden niet helemaal waargemaakt. 
Hij is het eens met de heer Van Vliet dat wanneer vergunningen niet worden gebruikt 
daar naar gekeken zou moeten worden. Hij vraagt hoe de wethouder ziet dat de 
creatieven kunnen doorgroeien; hoe draagt dit plan daaraan bij? Hij krijgt hierop 
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graag de reflectie van de wethouder. Welke doelstelling ziet de wethouder voor 
zichzelf om daaraan bij te dragen? 

870 De heer Van Vliet (D66) merkt op dat het CDA het plan pompeus noemt en 
anderzijds ambitieus. Hij vraagt of het CDA de ambities deelt en heeft die fractie 
vooral vragen over de haalbaarheid; of deelt het CDA niet alle ambities? 
De heer Van Steeg (CDA) denkt dat de ambities niet zullen worden waargemaakt 
met dit plan. Hij pleit voor realisme in dit verband. Begin met een nachtclub en ga na 
hoe dat gaat. Hij pleit ervoor het niet groter te maken dan het is. Hij vindt de 
opmerking dat het nachtleven bijdraagt aan de gezondheid het groter maken. In dat 
opzicht vindt hij de visie pompeus. Ook moet goed gezorgd worden voor veiligheid 
en leefbaarheid. 
De heer Van Vliet (D66) vraagt of het CDA tevreden zal zijn wanneer het blijkt te zijn 

880 gelukt na een aantal jaren. 
De heer Van Steeg (CDA) begrijpt dat een groei van Nachtcultuur hoort bij een 
groter wordende stad. Hij verwacht dat met dit plan dat beperkt bewaarheid zal 
worden. 
Hij vervolgt zijn inbreng met op te merken dat de positieve effecten niet echt 
onderbouwd worden, maar wel breed beschreven. De negatieve effecten zullen er 
zijn; hij spreekt dan over geluidsoverlast en drugsgebruik en alcoholgebruik. Wat 
hem betreft zou de visie versterken wanneer in die visie ook maatregelen tegen deze 
negatieve effecten genomen zouden worden. 
Mevrouw Nederhand (VOLT) vraagt wat het CDA mist; wil het CDA dat drugs 

890 gecontroleerd gaan worden op veiligheid? 
De heer Van Steeg (CDA) antwoordt ontkennend. Wat hem betreft moet nagegaan 
worden hoe normalisering van drugsgebruik kan worden tegengegaan. Wat hem 
betreft moet er minder drugs gebruikt worden. Hij zou dit geconcretiseerd willen zien.
Hij vervolgt zijn inbreng. 
Hij hoopt dat de wethouder het verschil tussen levendigheid en leefbaarheid wil 
nuanceren; de tegenstelling moet hierin niet teveel opgezocht worden. Hij pleit ervoor 
levendigheid en leefbaarheid hand in hand te laten gaan. Hij zet dit ook in het licht 
van veiligheid en gezondheid. 
Hij vindt dat de businesscase onder dit plan zou moeten liggen. Dat zou veel meer 

900 zeggen over wat daadwerkelijk haalbaar is. Wat is haalbaar vanuit ondernemer-
schap? Hij vraagt de wethouder daar naar te kijken. 
Mevrouw Assen (PvdA) vindt dit een goede vraag. Dit moet op tafel wanneer het 
daaraan schort. Zij hoort het CDA niet het punt maken over vergunningen terwijl 
daarin mogelijk die quick wins zitten en het bestuur dat nadrukkelijk heeft terugge-
kregen vanuit de sector. 
De heer Van Steeg (CDA) licht toe zich te hebben aangesloten bij de desbetreffende 
inbreng van de heer Van Vliet. Hij vindt dat gekeken moet worden naar vergunningen 
die bijvoorbeeld nu bij een restaurant liggen en niet worden gebruikt. 
Als het gaat om een geschikte locatie, worden er locaties genoemd maar wordt er 

910 zijns inziens ook schimmig over gedaan. Hij merkt op dat het Domplein nadrukkelijk 
genoemd wordt. Dat lijkt hem niet zo'n geschikte plek. Hij noemt het Jaarbeursplein 
waar de Nachtcultuur dan wél zou komen. Hij vraagt nadere uitleg. 
Hij pleit voor pragmatisme en het voorkomen van teleurstelling. Hij doet de suggestie 
vooral het overleg op te zetten. Wat hem betreft wordt nagegaan wat mogelijk is te 
realiseren op basis van het plan dat nu voorligt. 
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De heer Van Vliet (D66) merkt op dat ook het CDA heeft beaamd dat het Domplein 
een levendiger plein mag worden. Hij heeft begrepen van het CDA dat niet op het 
Domplein Nachtcultuur gemaakt moeten worden. 
De heer Van Steeg (CDA) ziet het Domplein allereerst als het historisch centrum van 

920 Utrecht; de plek waar heel veel geschiedenis van Utrecht ligt: de Dom, het rampjaar, 
de Unie van Utrecht, het academiegebouw. Hij bevestigt dat het plein veel meer tot 
leven gebracht kan worden, bijvoorbeeld met horeca. Hij zou het culturele aspect en 
de geschiedenis veel meer tot leven willen laten komen op het Domplein en wat hem 
betreft minder nachtcultuur. 
Mevrouw Assen (PvdA) denkt dat Nachtcultuur en de huidige waarde van het 
Domplein goed kunnen samengaan. Dat is wat haar betreft voldoende gewisseld. 
Mevrouw Oudejans (Student& Starter) doet de suggestie juist rekening te houden 
met de cultuur en de historie van het Domplein, geplaatst in de nacht. 
De heer Van Steeg (CDA) ziet in Rome erfgoed gebruikt worden voor evenementen. 

930 Hij beaamt dat dat goed kan werken. Het Domplein heeft in eerste instantie behoefte 
aan aandacht voor de geschiedenis en dat tot leven gebracht. Hij denkt minder aan 
Nachtcultuur. Vastgesteld is dat op het Jaarbeursplein Nachtcultuur komt. Hij doet de 
suggestie vooral naar spreiding te kijken en andere locaties waar het ook mogelijk is. 
Niet alles hoeft in de binnenstad. Hij pleit ervoor het Domplein links te laten liggen in 
dit opzicht. 

De heer Van Bergen (ChristenUnie) vervangt mevrouw Chirino. Hij noemt het plan 
van de wethouder ambitieus. Hij complimenteert haar daarmee. Uit de visie leidt hij 
af dat de stad niet zonder de nacht kan. Die nacht is van iedereen. 

940 Mevrouw Hessel (Utrecht Solidair) merkt op dat de dingen die 's nachts kunnen ook 
overdag kunnen. Zij ziet een 18-minner liefst niet ‘s nachts op straat. 
De heer Van Bergen (ChristenUnie) geeft aan dat hij zijn inleiding wil afmaken en 
vervolgt zijn betoog. Hij merkt op dat een balans gezocht wordt tussen leefbaarheid 
en levendigheid. Dit mag het bestuur wat zijn fractie betreft niet uit het oog verliezen. 
De stad is ook een plek om te wonen. Hij ziet dat met dit stuk omwonenden te horen 
en inspraak te geven. Hij ziet een botsing tussen de ambities en de visie enerzijds en 
de leefbaarheid anderzijds. Hij vraagt of de wethouder zijn zorgen met hem deelt. Hij 
sluit zich graag aan bij de vragen daarover. 
Met betrekking tot het middelengebruik noemt hij zijn gesprek met wethouder 

950 Eerenberg over het preventie- en handhavingplan alcohol. Hij merkte op dat hij dit 
onderbelicht vindt de Nachtvisie en dat hij hoopt op een meer integraal beleid tussen 
het handhavingplan enerzijds en deze visie. Alcohol is zeer schadelijk voor zowel het 
lichaam als voor de publieke ruimte. Het Utrechtse nachtleven speelt daarin een 
belangrijke rol. Het Trimbosinstituut raadt daarom aan om alcohol minder zichtbaar te 
maken en het aantal verkooppunten te beperken. Dit scheurt zijns inziens met de 
ambitie van de wethouder om naar locaties te kijken. Hij vraagt of de wethouder dit 
met hem deelt; hoe gaat de wethouder alcoholhandhaving en preventie vormgeven? 
Hij krijgt hierop graag de reactie. 
Op het gebied van financiën sluit hij zich aan bij de inbreng van het CDA. 

960
De heer Van der Star (PVV) steunt de ambities van het college om van Utrecht een 
bruisende en levendige stad te maken voor zover Utrecht die niet al is. Hij steunt de 
uitbreiding van de Nachtcultuur met dat oogmerk. Het is goed voor de Utrechtse 
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economie en voor ondernemers en goed voor iedereen die behoefte heeft aan 
ontspanning, cultuur en vertier in de late en vroege uren. 
Deze plannen moeten dan zijns inziens wel op de juiste manier uitgevoerd worden 
met de nodige participatie door eventuele omwonenden en het voorkomen van over-
last door bijvoorbeeld te luide muziek of overlast door bezoekers. 
Om deze overlast zoveel mogelijk te voorkomen of te beperken vindt zijn fractie dat 

970 dan ook gezocht moet worden naar locaties buiten de binnenstad door middel van 
spreiding. Zijn fractie sluit zich aan bij de andere partijen die daarvan ook voorstan-
der zijn. 
Het is nu al vaak vol en druk in de binnenstad. Door de beperkte ruimte en door de 
uitbreiding van de Nachtcultuur zal dit een aantrekkingskracht krijgen op bezoekers 
die van buiten Utrecht komen waardoor de drukte zal toenemen.  
De overlast door drukte in de binnenstad is momenteel moeilijk te handhaven. In het 
coalitieakkoord van 2022-2026 staat dat het de ambitie is van het college om sprei-
ding over de stad te verbeteren voor ondernemers en ook wijken buiten de binnen-
stad bruisender en levendiger te maken.

980
Mevrouw Hessel (Utrecht Solidair) is voorstander van Nachthoreca zoals het 
vroeger ook was. Het begrip Nachtcultuur in de plaats van Nachthoreca verontrust 
haar. Vroeger was het vooral dansen, met elkaar kletsen en zuipen. 
De verontrusting van haar betreft de subsidiëring met het gebruik van de term cul-
tuur. Zij vindt dat het stadsbestuur dan ook de bevolking moet vragen of ze willen 
meebetalen aan het nachtleven van bezoekers die van de Nachtcultuur willen 
genieten. Zij vindt dat dit niet gesubsidieerd hoort te worden. Zij is wel voorstander 
van commerciële ondernemers. Die hebben er belang bij dat gasten zich veilig 
voelen; dan pas verdienen zij. Bij subsidie hoeven de ondernemers haars inziens 

990 hun best niet te doen. Zij vindt op zich de ontwikkeling interessant. 
Mevrouw Nederhand (VOLT) ziet wel een verschil tussen Nachtcultuur en het 
uitgaan en zuipen zoals verwoord door mevrouw Hessel. In het huidige aanbod is er 
ook elektronische muziek en spoken Word op muziek met thema's over inclusie en 
racisme. Zij vraagt of mevrouw Hessel dat niet schaart onder cultuur maar onder 
“zuipen”. 
Mevrouw Hessel (Utrecht Solidair) vindt dat een interessante lezing over dit soort 
onderwerpen 's avonds mag plaatsvinden wat haar betreft. Zij verwacht niet dat 
mensen om 3.00 à 4:00 's nachts gaan luisteren naar een lezing. De vraag is of dit 
dan bekostigd moet worden door de gemeenschap. 

1000 Mevrouw Nederhand (VOLT) onderscheidt de lezing van een Spoken Word Act op 
muziek. Zij vraagt of Utrecht Solidair dat mét haar van mening is. 
Mevrouw Hessel (Utrecht Solidair) gaat al jaren naar de Nacht van de Poëzie; een 
dergelijk aanbod is er al in Tivoli Vredenburg. Daarvoor hoeven wat haar betreft geen 
drie nachtclubs geopend te worden, en zeker niet gesubsidieerd. 
Mevrouw Nolten (Bij1) verneemt nu een andere definitie van Nachtcultuur van 
mevrouw Hessel. Juist de Raadsinformatiebijeenkomst en de Nachtvisie deden hun 
best om daarin een onderscheid te maken. Meerdere partijen hebben opgemerkt dat 
er relatief weinig geld met dit plan gemoeid is tot en met 2030. Zij vraagt hoe 
mevrouw Hessel tot haar conclusie komt dat Nachtcultuur hetzelfde is als Nachthore-

1010 ca en ook de conclusie dat de Utrechtse burger hier veel geld en tijd is. Zij kan dit 
niet volgen. 
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Mevrouw Hessel (Utrecht Solidair) verwacht dat wanneer eenmaal begonnen is met 
subsidiëren, het bestuur al op het hellend vlak zit. Ondernemers willen maar wat 
graag wanneer er ergens vraag naar is. Zij pleit voor een gemeente die staat voor de 
afgegeven vergunningen. 
Mevrouw Nolten (Bij1) vraagt of mevrouw Hessel Nachtcultuur wil overleveren aan 
de markt. Gelooft mevrouw Hessel in marktwerking? 
Mevrouw Hessel (Utrecht Solidair) antwoordt bevestigend. Zij ziet een groter risico 
in gesubsidieerde instellingen. Een ondernemer gaat voor zijn onderneming. 

1020 Mevrouw Oudejans (Student & Starter) vindt het fijn om te horen dat mevrouw 
Hessel ook genoten heeft van de Utrechtse nacht, in de vorm van horeca. Wat haar 
betreft ontkoppeld zij Nachthoreca van Nachtcultuur. 
Zij vraagt hoe mevrouw Hessel aankijkt tegen ondernemers die geen vergunning 
kunnen krijgen. 
Mevrouw Hessel (Utrecht Solidair) beschouwt dat als de kerntaak van de gemeente: 
ervoor zorgen dat ze een vergunning kunnen krijgen. 

Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) vindt het goed dat er een Nachtvisie is en een 
beleidsnota Nachtcultuur; vooral voor culturele makers is wat haar betreft meer 

1030 ruimte nodig om buiten het reguliere aanbod voor een breed aanbod buiten de 
gebaande paden te treden. Ze dankt het college daarvoor. 
Die ruimte is lastig te vinden ook voor ondernemers die wel willen. Met de plannen 
van de uitbreidende stad en het 10 minuten knooppunt is dat mogelijk een kans om 
de centra die nog ingericht moeten worden hierin te voorzien en dan meteen 
rekening te houden met de leefbaarheid in de zoektocht naar nieuwe locaties. Zij 
vraagt de wethouder of dat wat haar betreft een goed idee is. Zij refereert aan de 
beschrijving in de RSU. Dat is ook een kans om overlast te voorkomen. 
In het stuk leest zij dat gestreefd wordt naar spreiding over de hele stad van Nacht-
cultuur en van andere evenementen die mogelijk overlast geven. Zo wordt overlast 

1040 beter beheersbaar. Wat is haar visie op de leefbaarheid en hoe is overlast te voor-
komen en uiteindelijk te handhaven met daarbij de bewoners betrokken? 

De voorzitter schorst de vergadering tot 12.00 uur en bij nader inzien tot 12.10 uur. 

Beantwoording
Wethouder Oosters dankt de raad voor dit uitgebreide debat over dit belangrijke 
thema. Dat er nu een plan ligt voor de nacht zegt iets over Utrecht. Ook voor de 
bewoners is de nacht belangrijk; om zichzelf te ontplooien, en nieuwe dingen te 
ontdekken. De wethouder benadrukt voor dit plan te staan in reactie op de inbreng 

1050 over dat dit ambitieuze plan ook waargemaakt moet worden. Wat haar betreft zijn er 
geen gouden bergen die gepaard gaan met dit plan. Zij moet terughoudend zijn in 
het meer toevoegen van ambities. Het budget is bedoeld als aanjager; zij zal op een 
later moment terugkomen bij de commissie over hoe dit in te zetten. 
Zij zal ingaan op de verschillende thema's: diversiteit, sociale veiligheid, toeganke-
lijkheid, alcohol en drugs, locaties, overlast en de rol van de gemeente, financiën, 
vergunningen en de locatieprofielen. 
Via de enquête kreeg het bestuur terug van de 7000 mensen dat een stuk diversiteit 
in het aanbod gemist wordt en dat terwijl het nachtleven een plek moet zijn voor 
iedereen. Meerdere partijen doen de suggestie meer diversiteit toe te voegen aan de 

1060 invulling van het nachtleven. Het college is het daarmee eens. Het college kiest 
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ervoor met deze Nachtvisie die steun te leveren, bijvoorbeeld als het gaat om het 
aanbod voor 18-minners. Zij gaat daarop in bij het kopje toegankelijkheid. 
De mogelijkheid van toevoegen van diversiteit zit ook in de locaties. De gemeente 
gaat sturen op de locaties die het zouden kunnen worden. Daarmee kan het college 
ook meer zeggen over de inhoud van de locaties, zonder daarbij het punt van me-
vrouw De Vries te raken als het gaat om de invulling voor het nachtleven zelf, zoals 
de Partij voor de Dieren zegt dat niet te willen vastleggen. Het is een bewegend 
document. Dit is niet vanaf nu in beton gegoten. 
Juist het punt dat Bij1 noemde over de discriminatie van gemarginaliseerde groepen 

1070 in het uitgaansleven, wil het college tegengaan. De inzet van de gemeente is het  
creëren van de Safe Spaces. Zij zal daarop verder ingaan bij sociale veiligheid. 
De wethouder benadrukt dat die sociale veiligheid een issue is in het nachtleven. Zij 
was aanwezig bij de Contempory Talks over de sociale veiligheid in het Utrechtse 
nachtleven. Zij schrok van wat ze daar hoorde over wat er gebeurt. Niet altijd is alles 
goed geregeld. Het college wil zeker nagaan wat de gemeente daarin kan doen. 
Bijvoorbeeld om te kijken naar de vergunningvoorwaarden; die suggestie werd ook 
door de commissie gedaan. Is daarin de sociale veiligheid mee te nemen? Of bij de 
aanpak van straatintimidatie waarin ook de subsidie zit voor Sex Matters. Ook daarin 
zitten mogelijkheden. De sociale veiligheid incorporeren in de sociale hygiëne van 

1080 horeca ondernemers, zou een mogelijkheid kunnen zijn. Dat moet zij in overleg doen 
met Vergunning Toezicht en Handhaving. Dat zocht het college direct uit na die 
avond. Het college neemt het serieus en zit ook met alle panels aan tafel juist om dit 
soort zaken te kunnen afstemmen. Het college kan dit niet zonder de sector zelf. Zij 
ziet hierin ook het nachtoverleg als een belangrijke speler. Dat kreeg een vlucht in de 
afgelopen jaren. Dat nachtoverleg kan dit thema agenderen waarbij gezamenlijk is te 
kijken naar wat hierin het beste is te ondernemen. 
De wethouder gaat in op de toegankelijkheid. Student & Starter deed het voorstel dat 
ondersteund werd door veel andere partijen de Nachtcultuur te incorporeren in het U-
pas-aanbod. De U-pas is momenteel bestemd voor ontzettend veel dingen waarvan 

1090 mensen gebruik willen maken. Die U-pas is momenteel sterk gericht op de jonge 
gezinnen. Juist daarom zou de U-pas een enorme rebranding nodig hebben om te 
focussen op de Nachtcultuur zo dat daadwerkelijk daarvan effect te zien is. Het 
college zet in op de doelgroep die het college zou willen helpen; zoals de jonge 
bezoekers van de Nachtcultuur: de 16+ en 18-. Zij ziet de incorporatie in de U-pas 
niet echt als een uitkomst die heel veel gaat bieden aan de stad. 
Zij ziet wel dat de fysieke toegankelijkheid te vergroten is. Zij ziet ook dat veel loca-
ties nu al aan deze voorwaarden moeten voldoen; zij noemt in dit verband de geves-
tigde poppodia die expliciet die opdracht hebben meegekregen in de Cultuurnota. 
Daarvoor is al veel aandacht. Uiteraard is er altijd verbetering mogelijk. Het college 

1100 ziet dat dit hoog op de agenda staat bij de partijen. 
Mevrouw Assen (PvdA) vraagt hoe dit geborgd is in de monumentale oude stad; 
wordt het gedoogd of houdt het op wanneer het een monument is? 
Wethouder Oosters merkt op dat er subsidies zijn om een monument zoveel 
mogelijk toegankelijk te maken. De gemeente is met haar eigen vastgoed ook met 
een hele grote opgave bezig. De wethouder verwacht niet dat het ophoudt bij het 
monument. 
Mevrouw Assen (PvdA) doelt specifiek op de Werf; of daar mogelijkheden zijn. 
Wethouder Oosters begrijpt dan de vraag beter; op die specifieke vraag heeft zij 
geen antwoord op dit moment. Zij zal dat nagaan. 
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1110 Met betrekking tot het vervoer zoekt het college integraal naar drie locaties. Dit is ook 
in de visie genoemd. Dit gaat niet alleen met Vergunning, Toezicht en Handhaving 
maar ook met mobiliteit en met veiligheid, juist om de locaties veilig kunnen bereiken. 
Dat is hiervan expliciet onderdeel. Wat nodig is, hangt af van de locatie. Zodra er een 
locatie is, wordt er een ontwikkelplan gemaakt waar al deze factoren (mobiliteit en 
toegankelijkheid) onderdeel van zijn. 
Over het punt over de 18minners - wat de wethouder betreft moeten de jongeren 
kunnen ervaren wat uitgaan voor hen betekent, is het college in gesprek met Young 
Minds - een jongerenpanel dat goed van zich laat horen over gemeentelijke plannen. 
Vanuit hen merkt het college dat er vooral behoefte is aan budget vanuit de gemeen-

1120 te om zelf iets te kunnen organiseren; niet dat de gemeente het gaat doen. In dit 
verband noemt de wethouder de Impulssubsidie vanuit cultuur. Het college begeleidt 
hen hierbij. Het college wil het initiatief bij de jongeren laten en de jongeren dat zelf 
laten organiseren. 
Mevrouw Nolten (Bij1) vindt het op zich goed om dit aan de jongeren zelf te laten. 
Zij vraagt of de gemeente zich dan wel inzet om dit goed bekend te maken onder hen 
zodat zij zich uitgenodigd voelen van deze regeling gebruik te maken. 
Wethouder Oosters antwoordt bevestigend. Het college is in dit traject direct  be-
gonnen met het betrekken van jongeren om na te gaan waaraan zij behoefte hebben 
als het gaat om hulp van de gemeente. Dat zit vooral in het budget. Zodra bekend is 

1130 hoe het college dit kan inzetten, zal het dat zeker samen met de jongeren doen. Zij 
beschouwt dit als een aanmoediging. 
Mevrouw Nederhand (VOLT) vraagt of het jongerenpanel inclusief is; kan dit panel 
elke jongere van de stad vertegenwoordigen? Of betreft dit een bepaalde groep die 
vooral aan het woord komt. 
Wethouder Oosters beschouwt Young Minds als een hele inclusieve organisatie. Of 
het helemaal representatief is voor alle jongeren in Utrecht, kan zij niet met zekerheid 
zeggen. Het is de rol van de gemeente om daar goed op te letten. Het college wil 
een thema-editie maken over de impulssubsidies om juist de jongeren te faciliteren. 
Het college gaat hiermee actief aan de slag. 

1140 Meerdere fracties maakten het punt over het gesprek met wethouder Eerenberg over 
het alcoholbeleid en over drugsgebruik en hoe daarmee om te gaan in deze visie. De 
wethouder nam nota van het debat; zij ziet de worsteling. Het college is nauw in con-
tact hierover met de afdeling Volksgezondheid en het college vindt het belangrijk om 
na te gaan wat hierin nog onderdeel is van de Nachtvisie en wanneer het volksge-
zondheidbeleid begint, om dit niet teveel binnen de kaders te trekken van de Nacht-
visie. Zij is hierover in gesprek met haar collega wethouder Eerenberg en dit is een 
thema dat goed beetgepakt moet worden voor de toekomst van de stad vooral 
kijkend naar de groei van de nacht. 
De wethouder gaat in op de vragen over de locaties. D66 deed suggestie een vind-

1150 opdracht te maken van de zoekopdracht. Zij zet uiteen dat het college met de zoek-
opdracht naar de drie nieuwe locaties voor 2030 al een flinke ambitie neerzet. 
Locaties voor Nachtcultuur moeten aan een behoorlijk aantal voorwaarden voldoen; 
er moeten niet veel woonhuizen in de buurt zijn, goed en veilig bereikbaar, in te pas-
sen de handhaving. Het aantal potentiële plekken is schaars. Drie locaties vinden is 
een opgave. De wethouder kan niet toezeggen elk jaar een locatie te hebben gevon-
den; dat hangt af van teveel factoren. Wel ziet zij een kansrijke ontwikkeling waaraan 
de Nachtvisie al heeft bijgedragen. Zij beschouwt die als zeer positief. Zij noemt in dit 
verband het gepresenteerde Jaarbeurspleingebouw waarin Nachtcultuur zal worden 
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gerealiseerd. De Nachtvisie was voor de ontwikkelaars een van de beleidsdocumen-
1160 ten waarop zij hun ontwerp moesten baseren. De wethouder attendeert de commis-

sie op een prachtig gebouw met een grote nachtclub op een A-locatie. De wethouder 
vindt dat debet aan de ontwikkeling. 
De heer Van Vliet (D66) dankt de wethouder voor de beantwoording. Hij licht zijn 
suggestie toe en wil de de zoekopdracht meer Smart maken. Hij vraagt of dit volgens 
de wethouder onmogelijk is. Of heeft de wethouder een andere reden dit zo niet te 
doen? 
Wethouder Oosters antwoordt dat niets onmogelijk is. Zij wil een reëel beeld schep-
pen vanuit deze Nachtvisie. De ambitie om drie locaties te vinden tot 2030 is groot, 
kijkend naar het huidige klimaat in de stad en de zoektocht naar ruimte voor heel 

1170 veel verschillende functies. Het college ziet positieve ontwikkelingen, vooral omdat in 
ieder geval een locatie is toegevoegd aan de plannen. Zij ziet dat voor de komende 
jaren rooskleurig in. Zij kan de gevraagde toezegging niet doen. 
De heer Van Steeg (CDA) begrijpt hieruit dat het Jaarbeurspleingebouw één van de 
drie te vinden locaties is. 
Wethouder Oosters antwoordt dat dat praktisch gezien zo is. Zij merkt op dat de 
raad de Nachtvisie nog niet heeft vastgesteld. Het is belangrijk met de vaststelling 
ervan de zoektocht te initiëren. 
De heer Van Steeg (CDA) is hierover verbaasd. Hij merkt op dat vaag gedaan wordt 
over de plekken waar naar gezocht wordt. De wethouder zegt nu dat het gebouw op 

1180 het Jaarbeursplein één van de drie gebouwen is. Dan had dat toch in de visie kunnen 
staan? 
Wethouder Oosters bevestigt dat dat in de visie had kunnen staan wanneer de 
plannen voor het Jaarbeurspleingebouw bekend waren geweest. Dat was nog niet 
het geval ten tijde van de presentatie van de Nachtvisie. 
Zij vervolgt haar beantwoording met in te gaan op de link naar de ruimtelijke ontwik-
keling en de ruimtelijke ordening. Zij bevestigt dat er nauwe afstemming is tussen 
cultuur, ruimtelijke ordening en vastgoed; de betrokken wethouders en ambtenaren. 
Dat is essentieel ook voor andere vergelijkbare gevallen zoals de Helling bij Rotsoord 
waarop de heer Van Vliet mogelijk doelde. Daar zijn vergelijkbare gevallen te zien. 

1190 Het is aan de wethouder Ruimtelijke Ordening om te bepalen of dit is mee te nemen 
in de te nemen besluiten. Alle betrokkenen hebben de intentie het bestaande aanbod 
te beschermen, ook bij de komst van nieuwe woningen. Dit geeft de wethouder als 
hartenkreet mee aan de commissie. 
De PvdA deed de suggestie het dak van het toekomstige literatuurmuseum te be-
stemmen voor één van de drie locaties. De wethouder merkt op dat dat niet de ge-
makkelijkste locatie is. De wethouder bevestigt dat er een vergunning op zit waar dit 
mogelijk is. Het project van de realisatie van het literatuurmuseum is te complex om 
daarover nu beslissingen te gaan nemen. De wethouder bevestigt dat zij hierover in 
gesprek zal gaan. 

1200 De vraag is gesteld naar het onderzoek naar de bezoekersstromen in het kader van 
de locaties buiten de binnenstad. Het college kan bevestigen dat het druk is op 
locaties buiten de binnenstad. Er is geen onderzoek gedaan naar hoe die bezoekers-
stromen precies gaan. Zij stelt de commissie gerust als het gaat om de vindbaarheid 
van locaties buiten de binnenstad. 
Gevraagd is welke die nieuwe locaties zijn. Het college zoekt breed. Het college zal 
de raad informeren wanneer daarin meer voortgang is. 



Griffie Gemeenteraad Utrecht
Verslag van de openbare vergadering van de Commissie Jeugd, Welzijn Cultuur en Sport op 13 april  2023

Pagina 26 van 61

Gevraagd is door de Partij voor de Dieren hoe deze zoektocht strookt met andere 
ambities; locaties die voor Nachtcultuur geschikt zijn, zijn niet altijd even gemakkelijk 
te bestemmen voor Wonen. De wethouder merkt op dat dat kansen biedt. Zij 

1210 benadrukt dat het hier gaat om een goede balans. 
Waar het gaat om de relatie tussen de levendigheid en leefbaarheid en hoe de 
Nachtvisie daarop inspeelt, was al een aanmoediging van de VVD gedaan over 
gehoorschade, aangedragen in de visie. Het college wil daarop blijven letten. De 
wethouder noemt de partijen die de leefbaarheid hebben aangekaart. Als het gaat 
om de afweging van een en ander, zal die terugkomen bij de locatieprofielen. Daarin 
wordt ook de ecologie meegenomen. 
De vraag of de wethouder een botsing ziet tussen de ambities en de leefbaarheid en 
wanneer zij ziet hoe die botsing tegen is te gaan, beantwoordt de wethouder met 
uiteen te zetten dat het college een kans ziet om de balans te vinden vanuit wat in de 

1220 visie is beschreven doormiddel van de locatieprofielen en het overleg met de omge-
ving. Dat is ook in eerdere trajecten te zien. De wethouder noemt het voorbeeld van 
het Domplein waar een gebiedsprofiel is gemaakt en dat het Domplein niet de goede 
locatie zou zijn voor Nachtcultuur; dat is niet op die manier opgenomen in de visie. 
De wethouder benadrukt in dit kader dat het college streeft naar balans. Met de regie 
die het college heeft, wordt gestreefd naar ook een betere spreiding van het publiek. 
Dat is de controle die de gemeente hierop heeft. Daarmee verminderen de grote 
overlastgevende factoren zoals de rijen voor de deur naar de wethouder hoopt. 
De heer Van Steeg (CDA) merkt op dat voorzichtigheid geboden is wanneer de 
levendigheid ten koste gaat van leefbaarheid zoals is verwoord in de visie. 

1230 Wethouder Oosters beschouwt levendigheid als een toevoeging aan de leefbaar-
heid. Zij zou de beide begrippen niet op die manier tegenover elkaar willen zetten. 
Dat neemt niet weg dat er een goede balans gevonden moet worden op de verschil-
lende locaties. 
Zij vervolgt met in te gaan op de rol van de gemeente in het nachtleven. Zij gaat dan 
in op de vragen van Student & Starter over de extra begeleiding en het helpen van  
de makers. In de Nachtvisie is het nachtspreekuur opgenomen. Dat is daarvoor 
expliciet bedoeld: om na te gaan hoe de makers door het oerwoud van de gemeente 
te helpen is met de goede aanvraag en met de goede subsidies. Zij hoopt hiermee 
aan de wens tegemoet te komen van mevrouw Oudejans. 

1240 Gevraagd is door de VVD of gekeken is naar andere steden en of in andere steden 
een goed voorbeeld is van de rol van de gemeente. Het college heeft zeer uitgebreid 
gekeken naar andere steden en contact gehad met collega's. Zij licht toe dat er veel 
overlap zit, ook als het gaat om de problematiek die speelt. Het is zonde om het wiel 
opnieuw uit te vinden. Het college heeft contact gehad met Amsterdam als het gaat 
om de invulling van het Nachtspreekuur. In de vergelijking met Haarlem organiseert 
Utrecht Marketing in september een culturele Zonnacht met een programma in de 
nacht vergelijkbaar met de 900 minuten Nachtcultuur zoals georganiseerd tijdens 
Utrecht 900. 
De vraag is gesteld of dit gesubsidieerd moet worden. De wethouder bevestigt dat 

1250 het hier gaat om cultuur als gevolg van verschillende factoren. Dan gaat het onder 
meer om de programmering in de nacht, muziek, visuals, licht, et cetera. Er is bijna 
niets dat niet met cultuur te maken heeft . Dat maakt dat de gemeente een podium 
bieden en moet nagaan waar de gemeente de partijen kan ondersteunen om juist 
ook de diversiteit van het aanbod te faciliteren. Dat is bedoeld voor talent ontwik-
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keling, en het bieden van programma's die niet altijd direct rendabel zijn, mogelijk te 
maken. 

De wethouder gaat in op de financiën en het niet willen geven van valse hoop. Zij is 
het daarover volstrekt eens met de raad. De wethouder spreekt in dit verband over 

1260 het laten slagen van de businesscases van de uiteindelijke partijen die gebruik willen 
maken van de drie locaties. Dat duwtje in de rug wil het college geven. 
Waar het gaat om de subsidies zullen de standaardregelingen toegankelijk zijn voor 
de makers in het nachtleven. Daarmee gaat het college aan de slag. 
De heer Van Steeg (CDA) had verwacht dat de businesscase hierbij zou zitten, juist 
omdat het een cruciaal onderdeel is van wat het college wil halen en of makers echt 
een plek kunnen krijgen of dat het meer toe gaat naar de commerciële Nachtcultuur. 
Hij vraagt waarom dit niet is toegevoegd aan de visie. 
Wethouder Oosters refereerde daaraan zojuist; de uiteindelijke locatie (één van de 
drie) zal nadrukkelijk uitmaken welke businesscase ervoor nodig is en welke partij er 

1270 in zal komen en op welke manier het haalbaar is. Het is onmogelijk om een stan-
daard businesscase toe te voegen waarin dit gaat lukken. Het college wil met maat-
werk nagaan hoe die locaties te realiseren. In die zoektocht zit het college. 
De heer Van Steeg (CDA) vindt het natuurlijk dat het locatiespecifiek is. De afweging 
is te maken van de inwoners die in Utrecht zijn, waar de vraag naar is, in hoeverre de 
inwoners geld uitgeven aan dit soort culturele evenementen. Dat mist hij in de voor-
liggende stukken. Dan gaat het om de algemene analyse van een businesscase; die 
is ook specifiek te maken. 
Wethouder Oosters noemt de enquête bij het maken van de visie. Daarbij is gepro-
beerd de behoefte in de stad op te halen. Daarbij bleek de behoefte aan diversiteit. 

1280 Er is een gebrek aan aanbod maar geen gebrek aan vraag. Daarop wil het college de 
businesscase richten. 
Veel vragen zijn gesteld over de vergunningen. Zij gaat in op de slapende vergunnin-
gen. Zij bevestigt dat meerdere A1 vergunningen niet worden gebruikt in de binnen-
stad. De verkoop van vergunningen is niet mogelijk zoals voorgesteld door D66. De 
A1-vergunning zit op een bestemming en niet op de eigenaar of de gebruiker. Wan-
neer de eigenaar of gebruiker verhuist, blijft de vergunning op de locatie. De vergun-
ning is daarom niet te verkopen naar een andere locatie. 
Over het plan van aanpak om het gebruik van de vergunningen te stimuleren zet de 
wethouder uiteen dat het college de gebruikers niet kan dwingen om alsnog een A1-

1290 vergunning te gebruiken. Wat haar betreft moet het college dat ook niet willen. Zij 
richt zich op de kansrijke ontwikkelingen en noemt daarbij het 
Jaarbeurspleingebouw. 
Mevrouw Oudejans (Student & Starter) merkt op dat het haar intentie niet is om ei-
genaren te dwingen om vergunningen al of niet te gebruiken; zij vindt het zonde 
wanneer die vergunningen ongebruikt blijven. Haar vraag is wat daaraan te doen is. 
Wethouder Oosters antwoordt vanuit haar portefeuille dat ze daarmee niet veel kan. 
Zij staat open voor suggesties. 
Mevrouw Nolten (Bij1) deed de suggestie om B vergunningen te verruimen; dat 
vindt al plaats op een aantal plekken in de stad. Kan de wethouder daarop uitkomen?

1300 Wethouder Oosters zal in het verloop van haar beantwoording daarop komen. Zij 
vervolgt haar beantwoording met in te gaan op de situatie in de binnenstad. 



Griffie Gemeenteraad Utrecht
Verslag van de openbare vergadering van de Commissie Jeugd, Welzijn Cultuur en Sport op 13 april  2023

Pagina 28 van 61

In het horecakader dat door de raad is vastgesteld in 2018 is een stop gezet op het 
verlenen van A1-vergunningen op de binnenstad. Daarom is het van belang de lo-
caties voor Nachtcultuur in de binnenstad te beschermen. Daarop ligt de focus. 
De wethouder vindt additieve horeca (een culturele instelling die daarnaast ook nog 
een horecafunctie heeft om het culturele te ondersteunen) een interessante ge-
dachte, maar zeker niet zonder haken en ogen. Daaraan zitten verschillende 
voorwaarden, bijvoorbeeld dat de hoofdfunctie cultuur moet zijn en dat de additieve 
horeca op de locatie geen hinder mag opleveren. Bij een grote nachtclub, wordt het 

1310 hinderprofiel een lastige met grote bezoekersstromen. Voor kleine culturele instel-
lingen zou dit kansrijker zijn en in ieder geval het onderzoeken waard. Het college zal 
dit dan ook onderzoeken. 
De functiemenging en het oprekken van bepaalde vergunningen vindt de wethouder 
ook een interessante gedachte. Zij begrijpt die. Zij vraagt niet uit het oog te verliezen 
dat het vergunningstelsel een belangrijk handvat is voor de gemeente om de veilig-
heid van bezoekers en de leefbaarheid in de gemeente te waarborgen. Uiteraard is 
een gesprek mogelijk. Dat gesprek zal altijd in goede samenwerking gaan met VTH 
(Vergunning Toezicht en Handhaving). Het college zal dat ook op die manier doen. 
Verschillende partijen vroegen aandacht voor de participatie in de ontwikkeling van 

1320 locatieprofielen. De wethouder benadrukt dat de raad wat haar betreft daarop aan 
kan. Dat zal ook deel uitmaken van het proces. Jongeren zullen daarbij betrokken 
zijn. 
Het college informeert de raad in de zomer over de voortgang van het proces dat het 
college wil doorlopen voor de grote evenementenlocaties. Het college is nu allereerst 
aan de slag met het uitwerken van de eerste 10 profielen. Daarop lag de focus in de 
afgelopen tijd. 
Vragen zijn gesteld over het onderzoek dat in Antwerpen is gedaan. Het college was 
daarmee nog niet op de hoogte. Zij is benieuwd naar het onderzoek en zal dat bestu-
deren. Hiermee rondt de wethouder haar beantwoording af. 

1330
Interrupties  
Mevrouw Oudejans (Student & Starter) gaat terug naar het begin van de 
beantwoording van de wethouder over de U-Pas. De wethouder licht toe dat de U-
Pas nu gebruikt wordt voor vooral jonge gezinnen en dat dat een belemmering vormt 
voor de inzet van de U-Pas voor Nachtcultuur. Zij vraagt zich af of dat juist 
interessant is om de Nachtcultuur voor een bredere groep aan te bieden. Daarnaast 
vraagt zij of het wellicht goed is na te gaan of de U-Pas te gebruiken is voor bredere 
groepen. 
Wethouder Oosters begrijpt die gedachte. Het zou mooi zijn de groep daarheen te 

1340 lokken die interesse heeft. Dat zou het dan ook worden; dit zou dan een concurrentie 
opleveren die niet het gewenste effect zal krijgen. Om die reden antwoordt zij afwij-
zend in dit geval. 

Gemiste vragen
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) had een vraag gesteld over of met een 
toename van publiek en de spreiding uiteindelijk hetzelfde niveau aan overlast zal 
blijven. 

Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) noemt haar vraag naar het 10 minuten knooppunt 
1350 als nieuwe locaties. 
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Mevrouw Nederhand (VOLT) had gevraagd of de wethouder de raad op de hoogte 
kan stellen van de gesprekken die gevoerd worden met het jongerenpanel. 

De heer Van Steeg (CDA) had een vraag gesteld over creatieve makers en welk 
doel de wethouder en wie zij daar precies bedoelt en hoe deze visie een bijdrage kan 
leveren aan het versterken van de positie van de creatieve makers. 
De beantwoording
Wethouder Oosters gaat in op de vraag van Stadsbelang Utrecht over de balans 

1360 tussen levendigheid en leefbaarheid. Haar fractie ziet dat de rijen voor de deur in de 
Nachtcultuur nu een overlastgevende factor zijn en de druk op die locaties. Door 
spreiding van locaties zal een deel van die overlast naar zij hoopt afnemen. 
De heer Gaillard (Stadsbelang Utrecht) herhaalt zijn stellingname en zijn vraag. 
Wethouder Oosters kan het uiteindelijke effect niet met 100% zekerheid zeggen. 
Wel is te zien dat de gemeente hierop geen regie pakt en niet kan kiezen waar die 
locaties komen; dan heeft de gemeente er nog minder controle erop. De verwachting 
is dat die groei zal blijven. Zij begrijpt de zoektocht van de heer Gaillard. 
Zij vervolgt haar beantwoording met in te gaan op de vraag van EenUtrecht: of juist 
bij die nieuwe knooppunten en als onderdeel van de RSU de Nachtcultuur is toe te 

1370 voegen. Het college ziet dat als kansrijk. Dit maakt ook onderdeel uit van de gesprek-
ken die de wethouder voert met haar collega's van ruimtelijke ordening. 
VOLT vroeg een toezegging. De wethouder kan zich voorstellen dat het college in 
het najaar de raad een update stuurt over de stand van zaken. Dat is wat haar betreft 
een toezegging. De voorzitter concludeert dat in Q3 het college de raad een brief 
stuurt met een update van de verschillende onderwerpen die in deze vergadering 
langs kwamen. 
De vraag van de heer Van Steeg over de versterking van de positie van makers en 
hoe deze visie dat doet, beantwoordt de wethouder met uiteen te zetten dat de ver-
sterking van de positie van makers één van de kernfactoren is van deze visie. Dit is 

1380 een andere doelgroep dan de grote spelers die de subsidieregelingen vaak wel 
weten te vinden. Zij noemt in dit verband het Nachtspreekuur en het Nachtoverleg 
om juist de makers te verbinden met de betrokkenen in de stad zodat hen een groter 
podium te geven is. De wethouder merkt op dat deze visie dit doorademt. 

Tweede termijn
Mevrouw Nolten (Bij1) merkt op dat de wethouder een deel van haar vraag al heeft 
beantwoord. Zij dacht te horen dat de wethouder oren had naar haar suggestie voor 
sociale veiligheid voor LHBTQIplus. Zij vraagt of de wethouder in gesprek wil gaan 
met betrokken partijen en daarover terug zal komen in Q3. 

1390
De heer Van Vliet (D66) denkt aan moties ten behoeve van het aanscherpen van de 
ambities in verband met zijn suggestie van de zoekopdracht een vindopdracht te 
maken, en die over vergunningen en functiemenging. 

Mevrouw Assen (PvdA) denkt aan moties voor vergunningen, op 16+ en op de U-
pas. Zij zal daarover contact opnemen met andere partijen. 

Mevrouw Oudejans  (Student & Starter) denkt aan moties over vergunningen, en 
wellicht ook over de U-Pas. 
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1400
Mevrouw Hornsveld (GroenLinks) vraagt de wethouder extra aandacht te hebben 
voor de veiligheid wanneer zij in gesprek gaat met mensen uit de LHBTQI+scene. Zij 
refereert aan de incidenten in de afgelopen week.  

Wethouder Oosters ziet de moties graag tegemoet. 
Zij deelt de gevraagde aandacht voor veiligheid voor LHBTQI+-ers. Zij bevestigt dat 
mevrouw Nolten dit goed heeft gehoord. Zij zal in gesprek gaan om na te gaan wat 
de gemeente kan doen om de Safe Spaces te faciliteren. In de al aangekondigde 
brief in Q3 zal de wethouder hierover een terugkoppeling geven aan de raad. 

1410
De voorzitter merkt op dat de agenda van de raad behoorlijk vol zit. Haar is 
gevraagd de te reserveren tijd te beperken. Zij stelt voor 30 minuten te reserveren 
voor de bespreking van dit agendapunt in de raad. 
Zij schorst om 12.50 uur de vergadering tot 13.30 uur. 

8. Raadsvoorstel Visie en Meerjarenperspectief 2022 - 2033 op dienstverlening 
Wethouder: Linda Voortman, beleidsterrein: Publieksdienstverlening
Binnen de gemeente is de behoefte ontstaan om de visie op dienstverlening te actualiseren en aandacht en 
richting te geven aan de nieuwe uitdagingen waar wij als dienstverlener de komende jaren voor staan.

1420 Samengevat is dit waar wij de komende jaren naar toe willen werken:
- De menselijke maat meer centraal stellen in de dienstverlening
- Continue verbeterring door beter te signaleren en leren van klantsignalen
- Blijvende aandacht voor toegankelijkheid en inclusie
- Zorg dragen dat inwoners regie krijgen over hun persoonlijke informatie en gegevens bij de overheid

De voorzitter leidt de bespreking van dit agendapunt in aan de hand van de annota-
tie bij de agenda. De verdere technische toelichting is al gegeven in de bijeenkomst 
op 21 maart. 
Het college stelt de raad voor deze punten zoals opgenomen in de ‘Visie en meerja-

1430 renperspectief 2023-2033 op dienstverlening’ vast te stellen.(zie hierboven) 
De bespreking vindt plaats in twee termijnen. 

De commissie 
Mevrouw Van der Wilt (D66) dankt het college voor de visie. In deze visie is heel 
veel aandacht voor de menselijke maat en ook voor het krijgen van waarop mensen 
recht hebben. Iedere Utrechter verdient de gemeente die die Utrechter ziet. Haar 
fractie is blij met dit voorstel. 
Haar fractie vindt dat de scherpte wel een beetje ontbreekt; de vraag is wat de inzet 
van deze menselijke maat concreet betekent voor de doelen die het bestuur zich stelt 

1440 en hoe voor de inwoner in de praktijk krijgen waarop je recht hebt er uit ziet. Hoe ziet 
hij of zij dat de gemeente daarop fors inzet? Dat wordt haar fractie onvoldoende dui-
delijk uit het stuk. Zij is benieuwd hoe de wethouder dit ziet en of zij kansen ziet om 
de raad meer beeld te geven waar het college streeft en hoe over een jaar of twee te 
zeggen is dat het stadsbestuur hiermee goed op weg is. Zij mist die grip. Zij ziet uit 
naar een toelichting hierop van de wethouder. 
Deze week ontving de raad ook een brief over het rapport Lessen uit de Toeslagen-
affaire. Dat rapport zal vandaag niet behandeld worden. Dat rapport heeft wel raak-
vlakken met deze visie. Zij vraagt of de lessen in deze visie zullen landen. Hoe kan 
de raad het college hierop volgen in de komende jaren? 

1450
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Mevrouw Raaijmakers (PvdA) verwoordt het belang van de publieksdienstverlening 
als het visitekaartje van de gemeente. Het gaat om elk contact dat inwoners met de 
gemeente hebben. Het vertrouwen kan worden gewonnen of geschaad. 
Zij betrekt de brief hierbij over de kindertoeslagenaffaire. Daarin wordt expliciet 
verwezen naar dit voorstel. 
Zij deelt de analyse van D66 over de vaagheid, zij ziet het graag concreter en meer 
terugkomen; zij noemt in dit verband het ongelijk investeren voor gelijke kansen. 
Wordt er meer tijd en aandacht gegeven aan de mensen die de gemeente niet weten 
te vinden of die hun vertrouwen verloren of één en ander niet begrijpen. Zij vindt het 

1460 tijd voor een beweging de andere kant op; zij adviseert het college te focussen op de 
20% voor wie het niet werkt. Zij verneemt graag van de wethouder hoe ze daarop 
gaat inzetten. 
Als voorbeeld noemt zij het Initiatievenfonds. Uit de evaluatie van Utrecht 900 bleek 
dat Utrechters die geen ervaring hebben met aanvragen van subsidie, moeite 
hebben om dat fonds te benutten. Het is complex en het lukt niet hen te bereiken of 
te bewegen een dergelijke aanvraag te doen bij het Initiatievenfonds. Zij denkt dat er 
veel meer voorbeelden zijn van wat er te doen is om Utrechters te bewegen en hen 
erbij te betrekken en te begeleiden. Zij vraagt wat daarover de gedachten zijn van 
deze wethouder; hoort dit niet ook bij publieksdienstverlening?

1470 Met betrekking tot de discretionaire bevoegdheid merkt zij op dat nog veel afhangt 
van de ambtenaar met wie de inwoner te maken heeft. Hoe ervoor te zorgen dat alle 
ambtenaren weten hoe ze van de discretionaire bevoegdheid gebruik kunnen maken.

Wanneer zij het plan leest, ziet zij het risico dat het plan nog teveel naar binnen is 
gekeerd. Zij pleit voor meer casuïstiek, meer overleg, meer trainingen, meer data-
analyse, moreel beraad. In dit stuk ziet zij het risico op navelstaren. 
Zij pleit voor meer ervaringskennis binnen de overheid. Zij pleit ervoor gebruik te 
maken van critical friends. Laat kwetsbare Utrechters de dienstverlening regelmatig 
testen om als stadsbestuur daarvan te leren. Dat mist zij nog teveel in het voorstel. 

1480 Zij leest ook dat er beperkte menskracht en middelen zijn. Zij doet de oproep aan het 
college prioriteit te geven aan de lessen uit de kindertoeslagenaffaire. 

Mevrouw Ramaker (VVD) merkt op dat de visie opgesteld is voor de interne organi-
satie. Zij vindt het goed dat de medewerkers versterkt worden in het kunnen uitvoer-
en van hun werk dat aansluit op de vraag van de inwoner. Haar fractie is trots op al 
deze mensen die de oren en ogen van de gemeente zijn. 
Publieksdienstverlening is mensenwerk. De landelijke ombudsman zegt dat mensen 
het prettig vinden direct te woord gestaan worden; het digitale is niet zaligmakend. Zij 
vraagt de wethouder of deze visie gekoppeld is aan en of deze visie iets betekent 

1490 voor de bedrijfsvoering. 
Zij sluit zich aan bij de inbreng van D66 over het concrete van het programma. Zij 
vraagt of de wethouder iets meer kan duiden over de scope van het programma 
Publieksdienstverlening. 
Zij legt de vraag voor hoe de signalen uit de Stadskamer door de beleids- en pro-
grammamakers vertaald worden. Hoe merkt de raad dat? 
De visie spreekt over de Eénloket-gedachte. Zij vindt dat een mooi ideaalbeeld. 
Daarover wordt al zeker 10 jaar gesproken. Zij vraagt namens haar fractie welke 
stappen gezet moeten worden om in 2030 de Eén-loketgedachte waar te maken. 
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1500 De Eénloket-gedachte gaat ervan uit dat de inwoner of de ondernemer met alle 
vragen bij de gemeente terecht kan; dus ook vragen die eigenlijk thuishoren bij de 
zorgverzekeraar of bij de Rijksdienst voor ondernemerschap. Zij vraagt de wethouder 
hoe het zit met de warme overdracht. Het moet niet zo zijn dat het loket terugverwijst. 
Wat gaat het loket doen met de vragen? 
De raadsbrief refereert aan de common grounds met de melding dat er een grote 
transitie in aantocht is voor de dienstverleningsprocessen naar nieuwe systemen in 
de common grounds. Zij vraagt wat dat concreet betekent. Zij vraagt of de wethouder 
dat meer kan toelichten. Zij vraagt of zij kan bevestigen dat de bewoners daarvan 
geen hinder ondervinden. 

1510
Mevrouw Kleinrensink (GroenLinks) onderschrijft de actielijnen als menselijke 
maat, laagdrempelig en eigen regie. Haar fractie moedigt de bevordering van 
maatwerk aan en om te blijven inzetten op stress-sensitieve-dienstverlening. Zij 
complimenteert het college met de inzet om te leren van fouten en die fouten 
bespreekbaar te maken. Daar is heel veel winst te behalen. 
In het plan staat duidelijk dat het geld en de capaciteit blijven knellen. In dat licht 
vraagt zij wat volgens het college prioriteit heeft; in deze visie staan veel zaken 
genoemd. 
Dat sluit aan bij de prioriteit van GroenLinks en bij wat de PvdA zojuist inbracht: wat 

1520 haar fractie betreft is het belangrijk dat zoveel mogelijk mensen standaard worden 
geholpen en online, met zo min mogelijk menskracht zo dat is in te zetten op de 
bewoners die extra hulp nodig hebben, bijvoorbeeld omdat ze niet taal- of digitaal 
vaardig zijn of omdat er sprake is van meer complexe casussen. Hoewel zij voor-
beelden leest in het stuk van digitalisering, staat nergens dit principe verder heel 
expliciet benoemd; vooral in te zetten op mensen die het hardst nodig hebben. Zij 
vraagt de reflectie van de wethouder. Zou dit geen onderdeel moeten zijn van de 
visie in het kader van de prioriteiten? 
Mevrouw Ramaker (VVD) vraagt hoe GroenLinks dit ziet. Zij hoort over menselijke 
maat. Zij vraagt of dit beschikbaar moet zijn voor mensen in een kwetsbare positie. 

1530 Of bedoelt mevrouw Kleinrensink dit meer algemeen: dat er een fysiek loket beschik-
baar is. 
Mevrouw Kleinrensink (GroenLinks) vindt beide opgeld doen. Heel veel bewoners 
zijn voldoende digitaal vaardig om hun paspoort digitaal aan te vragen via de website 
met een standaardproces. Die mensen moeten vooral verleid worden dat te gebruik-
en en geen gebruik te maken van het fysieke loket en dat te gaan bellen. Dan is die 
tijd te gebruiken voor mensen die dit niet kunnen of die meer complexe vragen 
hebben. In die visie staat vooral de zorg dat alles voor iedereen beschikbaar is; dat 
moet uiteindelijk zo zijn, maar wat haar betreft is 80% van de inwoners te verleiden 
om de meest efficiënte manier te gebruiken zodat extra is in te zetten op de 20%. 

1540 Zij vervolgt haar inbreng met in te gaan op de aandachtspunten en in het bijzonder 
de menselijke maat. Zij refereert aan de desbetreffende inbreng van D66. Dat reikt 
wat haar betreft verder dan alleen publieksdienstverlening. Dat gaat vaak over 
ingewikkelde casussen die vaak verschillende afdelingen en soms zelfs verschillende 
overheden raken. Eerder hebben D66 en GroenLinks daarover een initiatiefnota  
geschreven: Krijgen waar je Recht op Hebt. Die raakt wel degelijk aan deze visie. 
Hier stond onder andere in dat er vaker gebeld moet worden naar inwoners als ze 
een besluit krijgen van de gemeente en ook dat het duidelijker moet zijn waar 
mensen bezwaar kunnen maken. Haar fractie vraagt zich af hoe het daarmee staat; 
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die update is nog niet volledig ontvangen. Zij krijgt graag een toezegging van het 
1550 college om de klantsignalen te gebruiken die in die nota genoemd staan. De Raad 

voor Rechtsbijstand zou een kritische vriend kunnen zijn. Ze krijgt graag de toezeg-
ging dat het college dat ook hierbij gaat gebruiken. 
Met betrekking tot het digitaal overheidsloket vindt zij het op zichzelf een mooi idee 
dat inwoners op één plek terecht kunnen. GroenLinks is alleen kritischer wanneer de 
gemeente alleen een doorverwijzer wordt en dat daarbij een extra loket in het leven 
wordt geroepen, maar dat er vervolgens op dezelfde manier gewerkt wordt. Dat sluit 
mogelijk aan bij de desbetreffende inbreng van de VVD. Zij vraagt naar het verschil 
met de Buurtteams die eigenlijk ook een eerste aanspreekpunt zijn voor bewoners en 
de informatiepunten Digitale Overheid die al belegd zijn bij de bibliotheken; zij vraagt 

1560 of hiermee een extra loket wordt gecreëerd en of het bestuur iets gaat doen aan het 
gegeven dat er zoveel verschillende wegen zijn en dat de overheid zo ondoorgron-
delijk is. Als het dat laatste is, kijkt haar fractie graag naar een systeemverandering 
en vindt het college GroenLinks aan zijn zijde. Wanneer een extra hobbel ingebouwd 
wordt, is haar fractie nog niet overtuigd. Hiermee rondt zij haar bijdrage af. 

De heer Brouwer (CDA) vindt dit onderwerp van groot belang. Het is een taak van 
de gemeente de dienstverlening zo transparant toegankelijk en rechtvaardig mogelijk 
in te richten. Dit sluit ook aan bij een van de vier pijlers van zijn fractie: de stad op 
mensenmaat. Zijns inziens staan er veel goede dingen in dit document. Zijn fractie 

1570 brengt het navolgende in. 
Eind 2022 heeft de raad ingestemd met het Utrechts Ombudsloket als laagdrempe-
lige toegang voor Utrechters. In de visie en het meerjarenperspectief wordt niet of 
nauwelijks stilgestaan bij de rol van dit Ombudsloket. Zijn fractie zou graag expliciet 
willen benoemen en ook terug willen zien in een eventueel Uitvoeringsplan hoe het 
college gaat realiseren dat inwoners van Utrecht gemakkelijk hun weg weten te 
vinden naar het loket. Hij refereert daarbij ook aan de brief waarin de lessen zijn 
vermeld uit de toeslagenaffaire. Daarin wordt geadviseerd om de gemeentelijke 
ombudsvoorzieningen te versterken. Hij vraagt of de wethouder kan toezeggen dat 
ze dit meeneemt, ook in het verdere verloop en misschien ook richting het 

1580 raadsvoorstel dat voorligt. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) vindt het goed dat het CDA het Ombudsloket aanhaalt. 
Gesproken is ook over de versterking van de eerstelijns klachten;  dat mensen de 
eerste signalen bij de gemeente kwijt kunnen. Zij vraagt wat het CDA belangrijker 
vindt in de afweging. Of is dit geen tegenstelling? 
De heer Brouwer (CDA) noemt de Stadskamer waaraan de VVD refereerde. Hij 
denkt dat er een mooie kans is om de lijn te versterken met daarin een samenwerk-
ing opgetuigd tussen enerzijds die Stadskamer waar het aan het begin wordt gesig-
naleerd en anderzijds de ombudsman. Het raadsvoorstel gaat hierop niet in. 
Hij vraagt hoe de wethouder tegen die samenwerking aankijkt. 

1590 Hij vervolgt zijn inbreng met in te gaan op maatwerk versus willekeur.  Ook dat is kort 
genoemd. Het CDA kan zich volledig achter meer maatwerk scharen; meer mensen-
maat. In het visiedocument wordt nauwelijks ingegaan op het risico van willekeur 
vanuit maatwerk. Wanneer ambtenaren meer gebruik maken van hun discretionaire 
bevoegdheid, stelt hij dat het risico steeds reëler wordt. Hij vraagt hoe de wethouder 
aankijkt tegen dat risico, hoe daarop aan te sturen of raad daarover periodiek te 
informeren. 
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In het kader van maatwerk versus snelheid merkt hij op dat in het document 
nadrukkelijk wordt stilgestaan bij dienstverlening op mensenmaat. Zijn fractie zoekt 
naar de balans tussen enerzijds het maatwerk (werk en inkomen en bijstand) en 

1600 anderzijds zaken waarbij snelheid is geboden, zoals de afhandeling van verzoeken in 
het kader van de Wet Open Overheid (WOO).  In sommige gevallen kan er een 
precair spanningsveld optreden. Het college gaat daar niet echt op in in het  
visiedocument. Hij vraagt of de wethouder daarop nog een reactie kan geven. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) vraagt hoe het CDA die spanning zelf ziet. 
De heer Brouwer (CDA) laat zijn inbreng nogmaals de revue passeren. Tegelijkertijd 
is te zien dat de gemeente vanuit landelijk de opdracht heeft gekregen met de 
invoering van de WOO in de plaats van de WOB waardoor de afhandeling moet 
plaatsvinden binnen twee weken in plaats van vier weken. Bepaalde inwoners van 
Utrecht zullen gebaat zijn bij snelle en adequate reactie op een vergunningaanvraag 

1610 en dat in bepaalde gevallen juist maatwerk geboden wordt waar nodig. 
Dat raakt aan het tweede punt dat hij maakte over het maatwerk en de willekeur: hoe 
de ambtenaren daarvoor in te zetten, hoe dat te constateren en wanneer daarvan 
gebruik te maken? Die vraag geleidt hij door naar de wethouder. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) vraagt of de heer Brouwer bij W&I en bij Bijstand pleit 
voor maatwerk en bij de andere niet. Wat zegt de heer Brouwer en wat geeft hij mee 
aan de wethouder? 
De heer Brouwer (CDA) stelt die vraag aan de wethouder. Hoe gaat het gemeente-
bestuur hiermee om en hoe zal het daarop sturen en hoe maakt het bestuur die 
afweging? 

1620 Hij refereert aan eerdere inbreng van zijn collega's over de menselijke maat waar het 
gaat over de technologische ontwikkelingen. Hij leest in de raadsbrief veel over de 
tools die in te zetten zijn voor de dienstverlening. Gesproken wordt over de virtuele 
assistent, videobellen, artificial intelligence. Hij denkt dat het belangrijk is met de tijd 
mee te gaan en gebruik te maken van de technologie en de middelen. Hoe zal het 
college waarborgen dat de gemeente de persoonlijke overheid blijft met een per-
soonlijk gezicht. Hiermee rondt hij zijn inbreng af

Mevrouw Kendir (Student & Starter) vraagt aandacht voor de volgende drie punten:
Zij pleit ervoor het digitale doolhof te versimpelen. Wat haar betreft moeten mensen 

1630 die de weg niet weten te vinden in het digitale, altijd geholpen worden door echte 
mensen. Dat klinkt logisch maar te zien is dat steeds meer informatie en besluiten 
uitsluitend digitaal worden aangeboden. Zij sluit zich in dit licht aan bij punten die 
eerder gemaakt zijn in het debat: ongelijk investeren voor gelijke kansen. 
Mevrouw Ramaker (VVD) begrijpt de relatie niet tussen menselijk contact en onge-
lijk investeren voor gelijke kansen. 
Mevrouw Kendir (Student & Starter) licht toe dat het haar om de versimpeling van 
het digitale doolhof gaat. 
Mevrouw Ramaker (VVD) vraagt of Student & Starter ook van mening is dat wan-
neer zaken heel complex zijn mensen gewoon recht hebben op fysiek contact. 

1640 Mevrouw Kendir (Student & Starter) is er voorstander van om te streven naar zo 
min mogelijk mensen die niet wegwijs kunnen worden uit het digitale doolhof. 
Zij vervolgt haar inbreng met het tweede punt: beter te communiceren over wat mo-
gelijk is. Te zien is dat irritatie richting de gemeente vaak komt door onduidelijke of 
zelfs afwezige communicatie. Haar fractie vindt het van belang dat de gemeente 
Utrecht helder, eerlijk en vroegtijdig communiceert, bijvoorbeeld met informatie over 
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wegwerkzaamheden of over renovatie van een pand. Zij vraagt de reactie van de 
wethouder. 
Grootschalige evenementen moeten wat haar betreft duidelijk en proactief 
gecommuniceerd worden. 

1650 Zij sluit zich aan bij het punt dat het CDA inbracht over het Ombudsloket. 

Mevrouw Nederhand (VOLT) sluit zich aan bij D66 over het concreet maken van de 
visie. Zij sluit zich aan bij het punt van het PvdA over de inzet van critical friends. 
VOLT stelt een tweetal vragen. 
Zij vraagt of de gemeente Utrecht voldoende ambtenarencapaciteit heeft om de visie 
uit te dragen. 
De invoering van Omgevingswet heeft grote impact op de dienstverlening van de 
gemeente. Zij vraagt of de gemeente daar klaar voor is. 

1660 Mevrouw Oul Fakir (Bij1) vindt het belangrijk dat de publieke dienstverlening zo is 
ingericht dat alle inwoners die dienstverlening weten te vinden en zij er op een toe-
gankelijke manier gebruik van kunnen maken. 
In het raadsvoorstel wordt benoemd dat het vertrouwen in de overheid onder druk 
staat. Zij vraagt welke inspanning de gemeente gaat leveren om de inwoners te 
bereiken die vanuit wantrouwen geen contact hebben met de gemeente. 
In het raadsvoorstel is meermalen te lezen dat de dienstverlening voor inwoners die 
de taal niet machtig zijn, een uitdaging is. Dat is ook een groep die de gemeente niet 
of moeilijk bereikt terwijl die groep wel recht heeft op voorzieningen. In het raads-
voorstel leest zij daarvoor geen remedie. Zij bepleit meertalig communiceren om de 

1670 mensen te bereiken die nog niet bereikt worden. Zij verneemt graag van de wethou-
der of zij meertalige communicatie onderdeel wil maken van de publieke dienstverle-
ning. Wanneer zij dat niet wil, vraagt zij hoe het college dan denkt mensen te 
bereiken die een taalbarrière ervaren. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) refereert aan het debat over het versterken van taal-
vaardigheden waardoor iedereen mee kan doen. Wanneer alles ingezet wordt op 
meertalig communiceren, is er geen tijd om mensen te helpen taalvaardigheden te 
versterken. Zij vraagt waarop het zwaartepunt moet liggen. 
Mevrouw Oul Fakir (Bij1) denk niet dat het het één of het ander is. Die twee kunnen 
naast elkaar bestaan wat haar betreft: investeren in taalvaardigheid en voor de 

1680 mensen die nog niet op dat level zijn meertalig communiceren. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) merkt op dat in Utrecht 175 nationaliteiten wonen; haar 
vraag is waar te beginnen en waar te eindigen. Het gaat haar om de vraag waarin de 
meeste tijd te investeren; zij oppert dat ook de Nederlandse taal eenvoudiger te 
gebruiken is vanuit de ambtelijke organisatie. Zij vraagt hoe Bij1 dit ziet. 
Mevrouw Oul Fakir (Bij1) brengt in dat haar fractie ook andere geluiden hoort. De 
Armoedecoalitie zegt dat daarin niet gekozen hoeft te worden. Zij herhaalt haar stel-
lingname. Bovendien zijn meerdere nationaliteiten te bereiken met één taal, bij-
voorbeeld het Arabisch. 

1690 Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) brengt in dat wat haar betreft de titel mag zijn hoe 
met de gemeentelijke dienstverlening aan te sluiten bij de belevingswereld van de 
burger. Zij vindt het fijn dat daarvoor aandacht is. 
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De vraag is of deze visie daarop het antwoord is. Ook zij wil graag dat deze nota 
concreter wordt; de vertaling naar harde zaken zoals de wachttijd vermindering en 
wat toegankelijkheid en zichtbaarheid zijn. 
Ze is het eens met de PvdA en GroenLinks over voorrang te geven aan de meer 
kwetsbare mensen die nog niet bereikt worden. Dat vraagt om een grote cultuurver-
andering. 
Als het gaat om het gebruik van de discretionaire ruimte, is dat in lijn met de ervaring 

1700 van het Instituut voor Publieke Waarden; dat zij geen enkele casus tegen is gekomen 
waar niet niet te handelen is binnen de wet; zij vindt dat een mooi uitgangspunt. 
Gesproken wordt over zichtbaar. Zij kan dat niet goed rijmen met de wijkbureaus die 
tegenwoordig slechts een halve dag open zijn en in de avond nooit. Zij kijkt uit naar 
mooie tools om als stad invloed uit te oefenen. 
Zij las over actieve betrokkenheid van inwoners met het klantentevredenheidsonder-
zoek en de Stadskamer. Zij beschikt graag over dergelijke tools. 
Zij vraagt de wethouder hoe zij ervoor zorgt dat burgers structureel betrokken worden 
bij de beleving van de dienstverlening. Ze denkt daarbij zelf naar het inzetten van 
structurele focusgroepen met verschillende doelgroepen zoals ongeletterden, jeugd, 

1710 ouderen, mensen met een beperking, et cetera. 

De voorzitter schorst de vergadering voor 10 minuten en heropent die vervolgens. 

Beantwoording
Wethouder Voortman is het eens met wat mevrouw Raaijmakers zei over dat 
publieksdienstverlening saai klinkt - maar dan alleen wanneer het goed gaat. Als het 
misgaat kan het grote gevolgen hebben voor mensen. Om die reden is de wethouder 
blij dat deze visie is opgesteld en hierover bestuurlijk een breder debat te voeren is. 
Zij deelt de woorden van mevrouw Ramaker over het belang van de medewerkers in 

1720 de uitvoering, niet alleen bij publieksdienstverlening maar bij allerlei andere organi-
satie-onderdelen. Hun werk is cruciaal voor het vertrouwen in de overheid. De 
wethouder loopt de vragen bij langs. 
Op wat de visie concreet betekent voor de inwoners, licht de wethouder toe dat de 
uitwerking nog komt. De hoofddoelstellingen zijn te vinden in de actielijn. Die actielijn 
zal in de komende periode verder uitgewerkt worden. Die zal het college concreet 
maken in de voortgangsbrieven. De raad kan zich dan uitspreken over de voortgang. 
De uitwerking is afhankelijk van de beschikbare middelen en mensen. Het college 
neemt de raad graag mee in de prioritering in de voortgang. 
Mevrouw Van der Wilt van D66 sprak over de les van de toeslagenaffaire en de visie 

1730 die het college daarop heeft. De wethouder bevestigt dat het college die visie zal 
meenemen in de uitwerking van het programma Dienstverlening. Het college heeft in 
de brief bij het onderzoek gezegd hierover bij de commissie terug te zullen komen 
vóór de zomer. De wethouder ziet uit naar een goed debat met de raad. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) vraagt nadere informatie over hoe de raad betrokken 
wordt: wanneer en op welke wijze?
Wethouder Voortman antwoordt dat er een voortgangsbrief komt bij de begroting in 
oktober/november. De wethouder zal die actielijn dan langslopen. Dan is de stand 
van zaken te zien. 
Voor de zomer zal de wethouder bij de commissie terugkomen over de les van de 

1740 kindertoeslagenaffaire.
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Mevrouw Van der Wilt (D66) licht toe te zoeken naar de uitvoering maar ook naar 
de doelen die het bestuur nastreeft. Wat ziet de inwoner concreet van deze visie? 
Hoe kan de raad die voortgang blijven volgen? 
Wethouder Voortman antwoordt dat de hoofddoelstelling verwoord is in de actie-
lijnen in de visie. Van die hoofddoelstelling in de actielijnen kan de raad zien hoe ver 
het ermee staat. 
Mevrouw Ramaker (VVD) merkt op dat dit het proces is. Zij vraagt of de wethouder 
iets inhoudelijks kan vertellen over wat de raad kan verwachten. 
Wethouder Voortman wil de visie niet herhalen. Zij herhaalt haar antwoorden. Zij 

1750 vraagt zich af wat de commissie nu verder zoekt. 
Mevrouw Ramaker (VVD) merkt op dat de visie hoog over is. Zij wil graag weten wat 
dit concreet betekent voor de inwoners. Wat merken de mensen bij het aanvragen 
van een paspoort, of wat merken de mensen bij het neerzetten van de vuilnis aan de 
straat? 
Wethouder Voortman antwoordt dat beide doelgroepen het zullen merken. Het gaat 
om allerlei dagelijkse dienstverleningen. Het gaat ook over de hulp die gevraagd 
wordt bij de aanvraag van een uitkering, om alle momenten waarop burgers contact 
zoeken met de gemeente. Dan kan het gaan om hele kleine of om fundamentele 
zaken die diep ingrijpen in het leven van mensen. Zij vervolgt haar beantwoording. 

1760
De wethouder gaat in op de inbreng van de PvdA en Student & Starter over ongelijk 
investeren voor gelijke kansen en de focus op de 20% die niet bereikt wordt. De wet-
houder zet uiteen dat de dienstverlening voor elke inwoner is. Het streven is dat alle 
inwoners gebruik kunnen maken van die dienstverlening, juist die 20% die dat meer 
nodig heeft. Die 20% heeft vaak iets anders nodig. Daarom is een fysiek kanaal  al-
tijd beschikbaar naast een digitaal. Het blijft gemakkelijk voor de mensen voor wie 
het gemakkelijk is. De mensen die problemen ondervinden in hun contacten met de 
overheid, zullen dit met deze publieksdienstverlening in de komende tijd gaan merk-
en. 

1770 Mevrouw Raaijmakers (PvdA) vraagt of in het kader van de prioritering de focus 
hierop ligt. Dat vindt zij het ongelijk investeren voor gelijke kansen. 
Wethouder Voortman antwoordt dat het zeker is dat hiermee wordt nagegaan wat 
het college specifiek kan doen voor de mensen die moeite hebben met het contact 
met de overheid. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) vraagt of de raad specifiek op deze vragen een te-
rugkoppeling zal krijgen in de voortgangsbrieven, over de vooruitgang in dit opzicht. 
Wethouder Voortman antwoordt bevestigend. Dat vloeit logisch voort uit de actielijn 
menselijke maat. 
Zij gaat in op de inbreng over discretionaire bevoegdheid. Zij bevestigt dat dat een 

1780 belangrijk punt is: hoe ervoor te zorgen dat ambtenaren weten dat ze hiervan gebruik 
kunnen maken. Bij alle uitvoerende onderdelen heeft het college opleidingsplannen. 
Zij benadrukt dat dit een groeipad is; dit is niet in één keer klaar. Vanuit het program-
ma publieksdienstverlening stimuleert het college dat de organisatieonderdelen daar-
aan expliciet aandacht besteden. 
Wanneer het gaat om de vraag weten wat je ruimte is (een uitwerking van de actielijn 
menselijke maat), is daarop niet een eenduidig antwoord te geven. Het antwoord kan 
per afdeling verschillen. Actief zal ingezet worden op onderzoek en analyse om daar-
uit verbetervoorstellen te kunnen doen. 
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De wethouder vindt het permanent gebruik maken van critical friends een heel goed 
1790 punt van mevrouw Raaijmakers. Het college heeft al een behoorlijk aantal van die 

vrienden. In het programma Werk en Uitvoering is de Eénloket-gedachte een belang-
rijk spoor. Zoveel mogelijk zal gebruik gemaakt worden van warme overdracht. Tijd 
en kennis en uitwisseling met andere partijen is soms wel een rem op de mogelijk-
heden; waar het kan, doet het college dat. Dat helpt mensen enorm.
Common Ground vraagt om een grootschalige investering in de informatievoor-
zieningen. Het college doet dat met als doel dat de inwoners hiervan geen of weinig 
last hebben. De wethouder waarschuwt ervoor dat dit altijd gepaard gaat met 
groeipijnen. Zij kan niet garanderen dat de last nihil is. 
Mevrouw Ramaker (VVD) vraagt dit ook mee te nemen in de voortgangsrappor-

1800 tages; dat de raad vooraf te horen krijgt dat het mogelijk iets lastiger gaat worden. 
Wethouder Voortman antwoordt bevestigend. 
Mevrouw Kleinrensink vroeg wat voor het college prioriteit heeft wanneer geld en 
capaciteit blijven knellen. Wat de wethouder betreft heeft de menselijke maat priori-
teit boven de andere actielijnen. Dit kan niet zonder de andere actielijnen opgepakt 
worden. 
Mevrouw Kleinrensink (GroenLinks) had gevraagd of dit als principe in deze dienst-
verleningsvisie opgenomen zou moeten worden; het is een ander uitgangspunt dan 
“we doen alles voor iedereen”. 
Wethouder Voortman merkt op dat het college inderdaad alles doet voor iedereen. 

1810 Het college zal niet minder gaan doen voor mensen die de weg al kunnen vinden. Zij 
pleit ervoor het zo te laten voor de mensen die de weg kunnen vinden. Wat haar 
betreft gaan mensen die moeite hebben met het contact het verschil merken. 
Mevrouw Kleinrensink (GroenLinks) begrijpt daaruit gestandaardiseerd waar het 
kan en daar waar meer nodig is de capaciteit op inzetten. Dit leest zij niet in de brief. 
Haar voorstel is dit op te nemen als uitgangspunt. 
Wethouder Voortman antwoordt dat een fysiek loket ook gestandaardiseerd is. Dat 
fysieke loket is niet alleen voor die 20%. Zij handhaaft haar toezegging in de richting 
van mevrouw Raaijmakers: in de voortgangsbrieven opnemen wat het college doet 
voor de mensen die het contact met de gemeente moeilijk kunnen maken. 

1820 De wethouder zal terugkomen bij de commissie op de vraag of de gemeente mensen 
vaker belt over een besluit met ook duidelijk maken waar mensen bezwaar kunnen 
maken. Ze zal dit meenemen in de voortgangsbrief in het derde kwartaal. 
De wethouder zet uiteen dat het college alle signalen belangrijk vindt om de dienst-
verlening en de achterliggende processen te verbeteren, dus ook de signalen van de 
Raad voor Rechtsbijstand. Die kan wat haar betreft ook een critical friend zijn. 
De wethouder benadrukt dat het college geen nieuwe loketten gaat creëren. Die ma-
ken het ingewikkelder. Het college centreert en de bestaande ingangen beter aanbie-
den waar dat nog nodig is. En er ook voor zorgen dat mensen goed doorgeleid word-
en. 

1830 Zij bevestigt dat het college nauwelijks stilstaat bij het Ombudsloket. Dat is een ver-
antwoordelijkheid van de griffie. De griffie is ook verantwoordelijk voor de uitrol in de 
communicatie. Uiteraard staan de gemeentebrede kanalen tot de beschikking van de 
griffie. 
De wethouder bevestigt dat er een Ombudsloket komt en vindt het daarom niet nodig 
om dit op te nemen in deze visie zoals gesuggereerd door mevrouw Kendir.
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De wethouder zet uiteen dat de raad besloten heeft een Ombudsloket te willen. Zij 
refereert aan de informatie over de samenwerking tussen de Stadskamer en de 
Ombudsman. 
Mevrouw Kendir (Student & Starter) doet de suggestie dit op te nemen om te weten 

1840 wanneer de ombudsman van belang en van meerwaarde is. 
Wethouder Voortman antwoordt dat zodra de ombudsfunctie is ingevuld, het 
college de samenwerking zal zoeken. Ook de centrale klachtencoördinatie is 
onderdeel van de Stadskamer. De wethouder noemt die samenhang vanzelfspre-
kend. In die zin ziet de wethouder het Ombudsloket en de mensen daarvan als een 
kritische vriend. 
Het risico van maatwerk en willekeur; de uitwerking van de visie komt nog, ook in 
jaarlijkse voortgangsbrieven. Het college neemt de raad mee over hoe het dat doet. 
De wethouder bevestigt dat maatwerk geen willekeur moet worden. Dat betekent dat 
steeds uitgelegd moet kunnen worden waarom in een bepaalde situatie maatwerk 

1850 toe te passen. Hierop is niet een eenduidig antwoord te geven. Hoe de capaciteit in 
te zetten, zal per situatie worden bekeken. 
De wethouder bevestigt richting de heer Brouwer dat de overheid een persoonlijk 
gezicht zal houden. Daarom moeten altijd naast de digitale mogelijkheden ook de 
fysieke contactmogelijkheden open blijven. De tegenstelling digitaal persoonlijk 
bestaat wat haar betreft niet. De waardering van de WhatsApp-contacten is hoger 
dan die aan de balie. 
Zij bevestigt richting Student & Starter dat het de algemene lijn is om tijdig en niet 
alleen digitaal te communiceren over bijvoorbeeld werkzaamheden. De wethouder 
bevestigt te weten dat het niet altijd goed gaat. 

1860 Mevrouw Nederhand van VOLT vroeg of er voldoende capaciteit is; de wethouder zet 
uiteen dat de visie de koers aangeeft. De beschikbare capaciteit bepaalt de snelheid. 
Het college zal de raad hiervan op de hoogte houden. 
Op de vraag of de gemeente klaar is voor de Ongevingswet, refereert de wethouder 
aan de gestelde schriftelijke vragen. De wethouder deelt mee dat in september een 
stand van zakenbrief naar de raad zal gaan. Dan zal het college de raad verder 
bijpraten over de Omgevingswet. De wethouder deelt de opvatting dat dit een 
enorme relatie heeft met de dienstverlening. 
Of de vraag van de fractie van Bij1 die vroeg welke inspanning het college gaat leve-
ren om inwoners te bereiken die door wantrouwen geen contact opnemen, zet de 

1870 wethouder uiteen dat dit altijd het doel is van de gemeente om inwoners te bereiken, 
ook degenen die wantrouwen hebben. De gemeente doet dat door gerichte commu-
nicatieacties over specifieke onderwerpen. De wethouder benadrukt dat het maat-
werk is per onderwerp. Om de mensen met wantrouwen wel te bereiken, is ook sa-
menwerking nodig van de gemeente met allerlei organisaties en met sleutelpersonen 
in de stad. Ook dat kan helpen om de drempel minder hoog te maken. 
Het voertaalbeleid is Nederlands, tenzij. Wanneer er sprake is van tenzij gaat het om 
inwoners die voor het eerst kennismaken met Nederland. Ook wanneer er sprake is 
van schrijnende rechtsongelijkheid of situaties van levensbelang, gaat het college na 
hoe daarmee om te gaan. Wanneer de raad dat wil, kan het college de raad daarover 

1880 nader informeren. De wethouder is ervan overtuigd dat dit soort zaken breed beke-
ken moet worden, ook als het gaat om de uitwerking. 
Mevrouw Oul Fakir (Bij1) merkt op dat dan het college de mensen tenminste de 
mogelijkheid geeft om op een andere manier hulp te zoeken, wanneer mensen de 
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mogelijkheden begrijpen. Wat haar betreft kunnen zaken naast elkaar bestaan. Zij 
vraagt hoe de wethouder dit ziet. 
Wethouder Voortman licht toe dat om die reden het college zegt Nederlands, tenzij. 
Er kunnen situaties zijn waarbij wel meertalig assistentie wordt verleend. Zij zegt niet 
dat standaard assistentie verleend wordt in verschillende talen. 
Mevrouw Kendir (Student & Starter) zoekt hoe dat te rijmen is met dat het college 

1890 aan de slag is gegaan met de opmerking dat kinderen niet de tolk moeten zijn voor 
hun ouders in hun contacten met de gemeente. 
Wethouder Voortman antwoordt dat dat betrekking had op de zorg. Zij merkt in al-
gemene zin op dat altijd een beroep te doen is op een tolk. 
Mevrouw Kendir (Student & Starter) brengt haar oproep de kinderen niet in te zetten 
in herinnering bij de behandeling van de programmabegroting. 
Wethouder Voortman antwoordt het helemaal eens te zijn met mevrouw Kendir. 
Zij overweegt de raad nader te informeren. 
Mevrouw Oul Fakir (Bij1) vraagt wat in dit verband informeren betekent. Uitzoeken 
van de mogelijkheden of informeren over wat er aan gedaan wordt? 

1900 Wethouder Voortman zal de raad informeren over wat zij bedoelt met dat dit soort 
vraagstukken breder bekeken moet worden. Het lijkt haar goed om daarvan voor-
beelden te geven. Zij neemt aan dat de gemeente hierover contact heeft met des-
kundigen. Dan vertelt zij aan de hand daarvan wat de gemeente al doet en wat het 
college denkt wat het best werkt.  Hoe ervoor te zorgen dat mensen bereikt worden 
die de taal niet machtig zijn. Dat is het doel dat de raad en het college hebben. 
Mevrouw Oul Fakir (Bij1) begrijpt hieruit dat op die manier op dit gebied het gesprek 
alsnog te vervolgen is. 
Wethouder Voortman antwoordt bevestigend. Haar bedoeling is dit aan te geven in 
de brief zodat de raad op basis daarvan aanknopingspunten heeft om het gesprek 

1910 goed aan te gaan. 
De fractie van EenUtrecht deed de suggestie over structurele focusgroepen om te 
meten hoe de dienstverlening beleefd wordt. Daarvoor heeft het college al aandacht. 
Het college betrekt verschillende doelgroepen bij de doorontwikkeling van de dienst-
verlening. Dan gaat het niet zozeer om focusgroepen, maar om de samenstelling en 
vervolgens afhankelijk daarvan om de vraag. 
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) vraagt wat de wethouder bedoelt met betrekken in 
dit verband. 
Wethouder Voortman brengt in herinnering eerder de SOLGU en de Stadskamer te 
hebben genoemd. Eens in de drie maanden heeft het college met hen een gesprek 

1920 over de signalen die zij krijgen. Dan loopt het college na in hoeverre het gewerkt 
heeft en wat anders moet. De wethouder sprak in dat verband over de leer- en ver-
beterloup. Dan koppelt het college een en ander weer terug aan de partijen. 
Hiermee rondt de wethouder haar beantwoording af. 

Gemiste vragen
De heer Brouwer (CDA) brengt zijn vraag onder de aandacht over het maatwerk 
versus snelheid en het spanningsveld daartussen. 

Mevrouw Raaijmakers (PvdA) had het Initiatievenfonds genoemd. Hoe dat toegan-
1930 kelijker te maken. En haar vraag over of de lessen van de toeslagenaffaire prioriteit 

krijgen in de publieksdienstverlening. 



Griffie Gemeenteraad Utrecht
Verslag van de openbare vergadering van de Commissie Jeugd, Welzijn Cultuur en Sport op 13 april  2023

Pagina 41 van 61

Mevrouw Kendir (Student & Starter) brengt haar vraag onder de aandacht over 
beter communiceren wat mogelijk is.

Mevrouw Ramaker (VVD) had een vraag gesteld over welke stappen gezet zullen 
worden naar het ene loket in 2030.  

Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) had een vraag gesteld over de concrete hardere 
1940 zaken zoals de verkorting van wachttijden, en het vergroten van de toegankelijkheid. 

Beantwoording
Wethouder Voortman bevestigt dat de rol van de gemeentelijke overheid in de 
kindertoeslagenaffaire prioriteit heeft voor het college. 
Zij gaat na op welke moment het goed is om de raad te informeren met betrekking tot 
de desbetreffende vraag over het Initiatievenfonds. Zij vraagt tijd van mevrouw 
Raaijmakers om dit met haar collega's te bespreken in het college. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) merkt op dat het al gebleken is dat die groep geen 
subsidie aanvraagt terwijl de overheid er wel op had ingezet. Zij ziet dit als voorbeeld 
van dat hier een stap extra gezet moet worden door de gemeente. 

1950 Wethouder Voortman neemt dan aan dat het college in diezelfde communicatie ook 
heeft aangegeven wat het daaraan gaat doen. Zij heeft dat nu niet paraat. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) licht toe dat het gaat om een brief met daarin een zin 
over evaluatie Utrecht 900. Daarin werd niets gezegd over hoe de gemeente daar-
mee verder gaat. Dit lijkt haar een belangrijke conclusie om op te pakken. 
Wethouder Voortman deelt mee dat het college hierover bij de raad terugkomt als 
er een brief is over het Initiatievenfonds waarin dit logisch past en anders in de voort-
gangsbrief in het derde kwartaal.
Zij gaat in op de vragen van Student & Starter over beter communiceren wat mogelijk 
is. Het college heeft al veel kanalen waarlangs het informeert. Zij denkt niet dat meer 

1960 kanalen per se helpt. Wanneer de fractie suggesties heeft hoe het college dat kan 
doen, verneemt ze die graag. 
De VVD sprak over de ene loketgedachte en de stappen die het college daarin zet. 
De wethouder heeft gezegd dat het servicepunt wordt uitgebreid naar het gemeen-
telijk dienstverleningsloket. Dat loket heeft ook nauwe relaties naar andere partners. 
Wat haar betreft moet gefocust worden op snelle en warme doorgeleiding.
Mevrouw Duitscher van EenUtrecht vroeg naar concretere doelen of Smart ambities 
over het verminderen van wachttijden. Het college heeft in de begroting een indicator 
staan over de tevredenheid. De wethouder denkt dat dat de belangrijkste indicator is. 
Het is een enorme klus om de tevredenheid op peil te houden. 

1970 Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) merkt op dat wat haar betreft tevredenheid ook 
niet hard is; de gemeente zegt dat dat een beleving is. Het gaat haar om harde 
zaken. Wachttijd bijvoorbeeld, is te meten. Zij vraagt welke meetbare dingen in het 
verhaal zitten die het college gaat oppakken.
Wethouder Voortman antwoordt dat het kan zijn dat de wachttijd langer is omdat 
het college meer tijd neemt om mensen te helpen. Dan kan het zijn dat mensen juist 
meer tevreden zijn. Zij vindt de tevredenheid wel heel belangrijk. Mevrouw Duitscher 
heeft gelijk wanneer zij zegt dat het subjectief is. 
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) benadrukt dat het haar gaat om harde zaken: een 
lijst met harde zaken die de raad kan controleren. Dan kan de raad ook zien of er 

1980 verbeteringen zijn. Tot haar spijt is tevredenheid geen harde indicator. 
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Wethouder Voortman bevestigt dat het voor het college een bijzonder hard cijfer is. 
Anders had het college dit niet als indicator opgenomen in de begroting. 
Zij wil graag de vorderingen weergeven in de voortgangsbrief. Dan kan de raad 
concluderen of het college op koers zit.
Op de vraag van de heer Brouwer over het spanningsveld tussen snelheid en 
maatwerk licht de wethouder toe dat hierop geen één antwoord te geven is; dit zal 
per situatie beoordeeld moeten worden. Bij het snel behandelen van WOO-
verzoeken is het belangrijk dat de inflatiehuishouding op orde is. Als het gaat om 
maatwerk bijvoorbeeld bij de bijzondere bijstand, is het belangrijk het aanvraag-

1990 proces te versimpelen. Momenteel moeten mensen veel stukken aanleveren. 
Misschien is dit wat de heer Brouwer bedoelde. 

Tweede termijn
Mevrouw Van der Wilt (D66) bouwt voort op de slotwoorden vanuit EenUtrecht. Zij 
is blij dat heel veel terugkomt in de voortgangsrapportage. Zij merkt op dat de voort-
gang passen en meten is wanneer het bestuur weet waar het naar streeft en waar de 
raad op volgt. Die tussenstap ontbreekt in het stuk wat haar betreft. Het is een heel 
mooi hoog over streven. Een indicator als tevredenheid zal niet alles zeggen over of 
het bestuur op de goede weg is met het mooie doel. Zij vindt dat in het stuk ontbreekt 

2000 wat de inwoners van de gemeente zullen gaan zien, waar het bestuur naar streeft en 
waarop het bestuur aanspreekbaar is. Dat het zowel voor de raad als voor het colle-
ge ook gemakkelijker maakt om te weten of het bestuur op de goede weg is. Zij zou 
graag de toezegging willen krijgen van de wethouder voordat de raad de voortgangs-
rapportage krijgt, een document waaruit blijkt wat de (sub)doelen zijn en het streven 
daarbij. 

Mevrouw Ramaker (VVD) begrijpt uit de toelichting van de wethouder dat dit de eer-
ste keer is dat dit wordt besproken in deze commissie. Zij stelt zich de vraag waarom 
2030? Het zou standaard zijn dat het college zich beperkt tot de eigen collegeperio-

2010 de. Zij sluit zich aan bij de inbreng van D66 over momenten, cesuren om als raad te 
kunnen sturen. 

Mevrouw Raaijmakers (PvdA) was aan de ene kant blij met de opmerking over 
critical friends. Zij miste het borgen van de ervaringskennis. Zij denkt aan een motie 
nu of een motie nadat de eerste brief terug komt.

Beantwoording
Wethouder Voortman begrijpt uit de inbreng van mevrouw Van der Wilt dat zij op 
een of andere manier wil kunnen zien of het bestuur op de goede weg is. De wet-

2020 houder denkt dat te doen met de visie en de hoofddoelstellingen en de voortgangs-
brieven waarin zij aangeeft wat het college heeft gedaan en wat dat betekent voor de 
tevredenheid. Zij zoekt naar de behoefte van de raad in dezen. De wethouder merkt 
op dat zij niet toe wil naar informatie over wachttijden in de loop van de tijd. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) doet de suggestie na te gaan met de actielijnen welk 
waar de gemeente nog niet naar kijkt als het gaat om het streven hierin. Als het gaat 
om de menselijke maat zal dat niet zitten in alleen de tevredenheid; dat zou ook 
zitten in hoe de mensen zich gehoord weten. Zij wil weten waarop de acties getoetst 
worden. 
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Wethouder Voortman zegt toe na te gaan hoe met concretere indicatoren te kunnen 
2030 komen; niet te bureaucratisch, maar wel iets waarmee de raad meer grip krijgt. 

Volgens haar zoekt mevrouw Duitscher daar ook naar. Zij stelt voor in de voort-
gangsbrief daarvoor een aantal suggesties te doen. Dan kan dat ook in de beleids-
documenten. Dan is dat verder uit te werken in een beleidsplan in het vierde kwar-
taal. 
De wethouder merkt op dat het vaak voorkomt dat het college plannen maakt voor de 
lange termijn; dit in reactie op de vraag waarom een doorkijk naar 2030. Haar idee is 
niet steeds visies te maken, ook dingen te doen. Om die reden koos zij voor een 
langere termijn. Er kunnen altijd momenten tussendoor zijn waarop gezegd wordt 
een en ander te moeten bijstellen.  Als het gaat om die termijn is het aan de raad 

2040 daarover te beslissen. 
Mevrouw Ramaker (VVD) merkt op dat de raad geen visie heeft gevraagd. Zij merkt 
op dat er op landelijk niveau een visie ligt. Die is vertaald en hoog over in deze visie. 
Zij vindt het fijn om te horen dat de visie bij te stellen is. Zij hoopt dat het beleidsplan 
wel beperkt is tot de collegeperiode. Zij geeft dat mee aan de wethouder. 
Wethouder Voortman merkt op zeven jaar erg kort te vinden, kijkend naar wat er 
allemaal speelt. Ze had gedacht dat het brede gesprek juist gewenst werd. 
Mevrouw Ramaker (VVD) benadrukt dat bij het lezen hiervan bij haar de vraag 
opdoemde wat het college hiermee wil bereiken. Zij sluit zich aan bij de inbreng van 
D66; de vraag naar het concrete. Zij legt de vraag voor hoe specifiek dit is voor de 

2050 stad Utrecht. Wat haar betreft zou een beleidsplan afdoende zijn met daarin in hoofd-
lijnen opgenomen wat landelijk is besproken. Zij bedoelt het niet verwijtend maar 
meer als een vraag naar hoe dit gezamenlijk efficiënt is op te pakken. 
Wethouder Voortman refereert aan haar toezegging richting de fractie van D66 met 
betrekking tot het beleidsdocument. De ambities van het college met betrekking tot 
het vertrouwen in de overheid zijn in haar beleving hoger dan die van Den Haag. 
Als het gaat om het borgen van ervaringskennis zet de wethouder uiteen dat het een 
doorgaand proces is: de leer- en verbeterloup. Hiermee blijft het bestuur continu 
bezig. Het college blijft op allerlei momenten contact houden. 
Richting de PvdA heeft de wethouder toegezegd de resultaten op te nemen in de 

2060 voortgangsbrief. De wethouder wil dit aldus vormgeven. 

Gemiste vragen
Geen 

Toezeggingen
De wethouder zal:
 elk jaar bij de begroting een voortgangsbrief naar de raad sturen over de stand 

van zaken van de uitvoering van dit meerjarenperspectief en hierin ook meer 
uitgewerkte concrete indicatoren. Dat komt in eerste instantie in Q3. 

2070  Het beleidsdocument in Q1 2024 naar de raad sturen. 
 De brief over de opvolging van de lessen van de toeslagenaffaire in Q2 naar de 

raad sturen. 
 In Q3 in de voortgangsbrief informatie opnemen over de bredere context van wat 

het college doet en van wat het college denkt dat goed werkt om mensen te 
bereiken die de Nederlandse taal niet machtig zijn. 

 Terugkomen bij de commissie over hoe het Initiatievenfonds beter onder de aan-
dacht te brengen bij mensen die de weg daar naartoe nog niet weten; de wethou-
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der zal nagaan hoe dat in te passen is een de informatie die toch al teruggekop-
peld gaat worden over het Initiatievenfonds. 

2080
Conclusies 
De voorzitter inventariseert de moties en verneemt dat moties te verwachten zijn 
van Student & Starter, PvdA, en van het CDA.  
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) verneemt bevestiging van de voorzitter dat de 
ervaringskennis en het ongelijk investeren voor gelijke kansen ook opgenomen zal 
worden in de voortgangsbrief.  De voorzitter reserveert 15 minuten voor de 
bespreking in de raad. Hiermee rondt zij de bespreking van dit agendapunt af. 
9. Sociaal Makelen
Wethouder: Linda Voortman, beleidsterrein: Wmo en Welzijn

2090 Geagendeerd door Wilma Duitscher (EenUtrecht), Gert Dijkstra (EenUtrecht), Beau Nederhand (Volt), Ruud 
Maas (Volt)
De agenderende fracties willen graag met elkaar en met de wethouder in gesprek over de wijze waarop we in de 
stad het sociaal makelen evalueren en organiseren.
Vragen die we graag bespreken zijn dan o.a.

1. Hoe we als raad kunnen beoordelen of de huidige dienstverlener, Stichting DOCK, haar werk goed doet.
2. Hoe we dit jaar DOCK aanzetten tot het overhevelen van taken naar buurt- en bewonersinitiatieven, (is 

nu 1%) zoals afgesproken in de aanbesteding (streven = 20%). We horen graag van de wethouder 
welke drempels en kansen er zijn om deze groei te bespoedigen en te verhogen.

3. Hoe er bij de aanbesteding van het sociaal makelen in 2024 we ervoor kunnen zorgen dat buurt- en 
2100 bewonersorganisaties mee kunnen dingen in de aanbesteding voor een buurt of wijk al dan niet 

ondersteund door DOCK.
4. Hoe de gemeenteraad toetst dat de aanbestedingscriteria dusdanig zijn dat de buurt- en 

bewonersorganisaties mee kunnen dingen in de aanbesteding conform het nieuwe t keuze kompas 
binnen het sociaal domein.

De voorzitter leidt de bespreking in aan de hand van de annotatie bij de agenda (zie 
boven). De bespreking vindt plaats in één termijn. 

De commissie
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) gaat in op drie punten. 

2110 Het verbaast haar dat niet meer partijen hebben meegeagendeerd; zij had een 
grondige evaluatie verwacht op resultaten en effecten. Zij verneemt graag van de 
wethouder waarom de keuze is gemaakt voor deze evaluatie. 
In de Nota van Uitgangspunten leest zij dat er een analyse is op wat nodig is op wijk- 
en buurtniveau en dat het de taak van DOCK is om daarop in te spelen. Zij vraagt of 
de wethouder kan toezeggen dat die analyse op basis waarvan de tender is gefor-
muleerd, wordt geëvalueerd om aan te geven hoe DOCK heeft bijgedragen in deze 
periode aan die doelen. 
Zij vraagt de wethouder niet te sturen op het vanzelfsprekend verlengen van de 
opdracht aan DOCK; zij vraagt het college van de evaluatie te leren en na te gaan of 

2120 iets anders nodig is in de stad. 
In de Nota van Uitgangspunten staat een aantal taken voor DOCK om flexibel te 
willen en te kunnen inspelen op verschillende vormen van bewonersinitiatieven en 
daaraan maximaal ruimte te geven. Nu blijkt 1% de schrale opbrengst daarvan te 
zijn. De genoemde initiatieven waren er al voor de komst van DOCK. Nu worden ze 
betaald uit het budget. Zij vraagt hoe de wethouder dit gaat versnellen. 
In de Nota van Uitgangspunten wordt ook gezegd zoveel mogelijk te werken aan 
eigenaarschap bij bewoners en de juiste balans te vinden tussen eigenaarschap bij 
bewoners en de nodige inzet vanuit de sociaal makelorganisatie. Wat haar fractie 
betreft is die balans niet gevonden. Zij vindt de opbrengst minimaal. 
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2130 Zij gaat in op de conclusie dat het vraagt naar een nieuw te formuleren opdracht voor 
DOCK als stadsondersteuner en de aanbesteding daarop te richten met een open 
uitnodiging aan alle burgers en buurtorganisaties om met plannen te komen voor de 
eigen buurt of wijk via subsidie of via open house traject. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) vraagt of het behalen van het percentage het doel op 
zich is of dat de inhoud leidend is. 
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) gaat uit van de samenhang tussen die twee. Zij 
vindt 20% van het budget besteden aan buurtinitiatieven of bewonersinitiatieven een 
concreet doel. Daarom gaat het haar vooral. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) merkt op dat wanneer na evaluatie het doel op de 

2140 inhoud wordt bijgesteld, dat op zich gelegitimeerd is. Of is dan nog steeds het halen 
van het harde percentage het doel op zich, en niet de inhoud? 
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) merkt op dat beide niet gehaald worden. Dat is 
haar punt. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) vraagt of het voor EenUtrecht goed is wanneer het 
op inhoudelijke gronden wordt bijgesteld. 
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) licht toe dat het ervan afhangt. Als het gaat om de 
inhoud gaat het haar om zaken als welke bewonersinitiatieven, het effect ervan, de 
impact ervan, hoe het speelveld is veranderd. Dan gaat het wat haar betreft niet zo-
zeer om de vraag of iets van DOCK is overgenomen. 

2150 Mevrouw Van der Wilt (D66) gaat in op de verbazing dat niet meer partijen mee-
agenderen en zij merkt op dat richting de Voorjaarsnota weer gekeken zal worden 
naar de besteding van de middelen. Dat speelt voor haar partij mee. 
Zij hoort mevrouw Duitscher bepleiten om de behoeften in de stad op te halen. Tege-
lijkertijd hoort zij mevrouw Duitscher de voorkeur uitspreken over een faciliterende rol 
van DOCK. Zij vraagt hoe een en ander zich tot elkaar verhouden. Ze vraagt nadere 
toelichting. 
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) zet uiteen dat de gemeente in de komende jaren 
vastzit aan de rol die DOCK nu heeft, zo had ze begrepen. Haar doel is om in de 
nieuwe periode veel meer naar stadsondersteuner te gaan en te beginnen bij de 

2160 buurt- en bewonersorganisaties en dat die zelf initiatief nemen en daar waar het niet 
lukt dat DOCK het initiatief neemt, in plaats van andersom. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) vraagt wat EenUtrecht zal zeggen wanneer uit de 
respons uit de stad blijkt dat bewoners liever DOCK het initiatief geven. 
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) vindt de stad daarin leidend. Bij een goede onder-
steuning kunnen haars inziens veel mensen een buurtcentrum runnen. 
Zij vraagt de wethouder de beweging in gang te zetten voor DOCK van sociaal ma-
kelaar, naar sociaal stadsondersteuner. Zij is blij dat de nieuwe aanbesteding ge-
paard gaat met het keuzekompas. Zij vraagt de wethouder de criteria zo te formu-
leren en aan deze commissie voor te leggen waardoor bewonersinitiatieven kunnen 

2170 groeien in een regisserende en een actieve rol in de stad. 

Mevrouw Nederhand (VOLT) dankt de wethouder voor het op de hoogte stellen van 
de raad. Zij stelt de volgende vragen. 
Zij leest in de brief over “(vast)lopen op de inhoud”. Zij vond dat heftig om te lezen. 
Zij vraagt of daaruit te concluderen is dat er overlap is tussen verschillende organisa-
ties en dat daardoor de opdracht aan die organisaties niet meer helder is. Zij vraagt 
de reactie van de wethouder. 
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Het stellen van verwachtingen en prioriteiten wordt genoemd. Haar fractie ziet het 
liefst zoveel mogelijk participatie vanuit organisaties vanuit andere betrokkenen. Zij 

2180 ziet hierbij graag een tussenevaluatie. Zij vraagt hierop een toezegging van de 
wethouder. 
Gezegd is dat de gemeente een uitgesproken visie mag ontwikkelen die in de praktijk 
ondersteuning biedt om keuzes te maken. Zij vraagt of het college die visie gaat 
ontwikkelen. Wat wordt daarin dan de ontwikkelopgave? Wanneer kan de raad dit 
verwachten? Zij vraagt of dit met betrokken partijen en organisaties wordt besproken. 

Haar fractie is blij met de reflectie van dit leren en evalueren. Zij vraagt het college of 
dit integraal wordt aangepakt of per organisatie. Zij vraagt of daarvoor hetzelfde plan 
van aanpak is; hoe wordt dit aangepakt? Is het dan anders dan op de manier waarop 

2190 het voorheen ging? 
In de aanbevelingen uit de tussenevaluatie wordt aanbevolen de focus en prioritering 
op thema als uitgangspunten aan te brengen ter versterking van de gewenst inte-
graal gemeentelijk opdrachtgeverschap. Zij vraagt wat hierin de concrete doelen zijn 
van de wethouder en hoe dit in de organisaties verwerkt wordt en teruggekoppeld 
aan de raad. 
Het proces van verbinden moet geleid worden; zij vraagt hoe dit zal worden gedaan. 
Wat is de rol van de organisaties zelf en van de gemeente en wanneer is de 
verbinding geslaagd voor de wethouder? 
In de tussenevaluatie wordt het belang genoemd van het niet mogen onderschatten 

2200 door de gemeente wat de overlevingsmodes doet in tijden van schaarste met hoe 
mensen en organisaties samenwerken. 
Ook wordt genoemd dat er een grote kans zit in het benutten van praktijkervaring 
voor het verbeteren van het systeem. De professionals van alle organisaties 
signaleren scherp en adequaat waar de regels werken en waar ze juist schuren. Die 
ervaringen komen dan geaggregeerd op niveau bij de gemeente terecht bijvoorbeeld 
in de gesprekken tussen organisaties en accounthouders; zij vraagt wat concreet 
gedaan wordt met die gesprekken. 
Opdracht en initiatieven die vanuit de gemeente naar de zes organisaties gaan, 
moeten inhoudelijk en in de tijd op elkaar zijn afgestemd; zij noemt integraal op-

2210 drachtgeverschap een voorwaarde om de inhoud goed te prioriteren, zowel voor de 
gemeente als voor de organisaties. Te vaak landen vanuit verschillende afdelingen 
van de gemeente verschillende beleidsmensen bij organisaties en dat op al die 
punten gelijktijdig resultaat wordt verwacht; zij vraagt welke daarin de concrete 
punten zijn om te verbeteren. 

Niet-agenderende partijen
Mevrouw Hornsveld (GroenLinks) ziet de grote waarde van de bewoners in de wijk 
die zelf initiatieven ontwikkelen. Er zijn veel mooie en succesvolle projecten en loca-
ties in zelfbeheer in Utrecht. Wat GroenLinks betreft moet dat zeker gestimuleerd en 

2220 ondersteund worden. Daar zit veel deskundigheid, gedrevenheid en connectie met 
de bewoners. Daarnaast benadrukt zij dat professionaliteit en continuïteit van de 
buurtwerkers hard nodig zijn voor een stabiel welzijnswerk in de wijk. Het vakman-
schap/vakvrouwschap en de ervaring van mensen is van onschatbare waarde. Zij 
werken soms tientallen jaren in hun buurt. In de ideale situatie ondersteunen en 
versterken deze twee vormen van buurtwerk elkaar en zijn ze in balans. 
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De conclusie van de tussenevaluatie is dat er veel, vaak en goed voor wordt samen-
gewerkt. Er worden veel goede gesprekken gevoerd, maar bij de verschillende part-
ners is niet altijd duidelijk wie op welk moment wat doet. Daarom blijven dingen 
liggen en zijn de rollen onduidelijk. Wie heeft de centrale regie? Zij vraagt of de 

2230 gemeente hierin meer regie kan pakken en hoe?

Mevrouw Raaijmakers (PvdA) sluit zich aan bij de inbreng van GroenLinks. Zij vindt 
sociaal makelen een belangrijk onderwerp ook om in de raad te bespreken. Ze 
noemt in dit verband ook de aanloop naar de nieuwe subsidieperiode als reden om 
daarvoor goed de tijd te nemen. 
Zij vraagt of de raad een afzonderlijk stuk krijgt voor de nieuwe periode; of betreft dit 
de beleidsnota die hierna nog besproken zal worden?
Voor haar fractie is van belang dat het sociaal makelen een duidelijke rol krijgt in het 
sociaal domein. Zij ziet mogelijkheden het scherper te omschrijven dan nu het geval 

2240 is. Zij ziet ook veel meer winst in de samenwerking in de wijken. Zij noemt in dit 
verband de samenwerking tussen Buurtteam, jongerenwerk, sociaal makelen. Daarin 
is meer winst te behalen. 
Duurzame relaties en continuïteit vindt haar fractie belangrijke factoren bij sociaal 
makelen. 

Mevrouw Van der Wilt (D66) sluit zich aan bij haar voorgangers. 
Zij vindt 1% laag in de context van het streven. Zij is benieuwd hoe de wethouder dat 
ziet. Wat haar betreft gaat de gemeente in gesprek met DOCK over de mogelijkhe-
den om dat percentage te laten stijgen. 

2250
De heer Brouwer (CDA) spreekt namens zijn collega mevrouw Barelds. Hij merkt op 
dat het CDA positief is over de samenwerking tussen de sociaal makelaars en de 
toekenning van subsidie voor langdurige samenwerking. 
Zijn fractie vindt het belangrijk dat ingegaan wordt op de specifieke voordelen en 
resultaten van de subsidierelatie. Hij krijgt hierop graag de reactie van de wethouder. 

Zijn fractie vindt het belangrijk dat sociaal makelaars zelf het initiatief nemen. Hij 
vindt het essentieel om hun zelfstandige kracht te benutten en hen niet afhankelijk te 
maken van de politiek en de gemeente. In de praktijk blijkt dat langdurige samen-

2260 werkingsrelaties en subsidieverschaffing vanuit de gemeente een grote impact 
hebben op de afhankelijkheid van deze organisatie. Zijn fractie denkt dat het van 
grote waarde kan zijn dat deze organisaties ongevraagd advies kunnen geven en 
ook kritisch durven te zijn richting de gemeente. 
Hij vraagt de wethouder om die reden hoe de gemeente de sociaal makelaars kan 
ondersteunen bij het onafhankelijk opereren en kritisch zijn naar de gemeente, ook 
de subsidierelaties in het achterhoofd houdende. Daarnaast heeft hij het verzoek 
daaraan expliciet aandacht te besteden in het raadsvoorstel dat medio 2023 
verwacht wordt. 

2270 De voorzitter schorst de vergadering voor vijf minuten en heropent die. 

Wethouder Voortman zal bij de Nota van Uitgangspunten nagaan waar dit mogelijk 
concreter te maken. Tegelijkertijd vraagt zij de raad realistisch te zijn. Het bevorderen 
van sociale cohesie is niet in Smart indicatoren te gieten. 
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Zij merkt op dat mevrouw Duitscher een behoorlijk aantal vragen heeft gesteld. 
Deze tussentijdse evaluatie is op verzoek van de raad ingepland bij het begin van de 
subsidietenders. Dit is gebeurd voor alle organisaties. Dat vormt de input voor de 
uitvoering van de verdere opdracht in 2023 en 2024. 
Gevraagd is of het mogelijk is in de tender te verwerken wat DOCK heeft bijgedragen 

2280 aan de doelen. De wethouder noemt de wijkanalyse en de uitgangspunten op basis 
daarvan de geformuleerde uitgangspunten. Het college zal de nieuwste data en infor-
matie gebruiken bij het schrijven aan de uitgangspunten. Het college zal de organisa-
tie vragen daarop in te spelen, ook in het kader van ongelijk investeren; de ene wijk 
is de andere niet. 
De wethouder is het eens met mevrouw Duitscher dat het college het contract niet 
standaard moet verlengen. Een verlenging is geen formaliteit in dit verband. 
Met betrekking tot het percentage bewonersinitiatieven is de inhoud leidend. Het 
percentage van bewonersinitiatieven is ook afhankelijk van of een bewonersinitiatief 
een deel van de taak van DOCK kan en wil overnemen. De wethouder denkt dat dit 

2290 best een kluif is voor veel mensen. Zij vindt het belangrijk wat de bewoners zelf 
aangeven. DOCK ondersteunt bewonersinitiatieven, de sociaal makelaars laten het 
initiatief zelf het eigenaarschap houden. 
Mevrouw Nederhand stipt een belangrijk punt aan: of er overlap is tussen de orga-
nisaties. De wethouder bevestigt dat er grijze gebieden zijn tussen organisaties. Dat 
is niet per se slecht. Het is de opdracht aan organisaties om op dat grijze gebied 
goed samen te werken en in de praktijk afspraken te maken over wie wat oppakt. Dat 
vraagt om rolbewustzijn. 
Mevrouw Nederhand (VOLT) vindt het antwoord van de wethouder wat lastig. Zij 
ziet hierin een dubbel functioneren. 

2300 Wethouder Voortman antwoordt dat het ingewikkelder is. DOCK deelt soms voedsel 
uit om een gesprek op gang te brengen. Het moet niet zo zijn dat DOCK de taak van 
de voedselbanken gaat overnemen. Het gaat er dan om, om contact te krijgen. Dat 
vergt goed contact tussen de organisaties. 
De tussenevaluatie is vorig jaar gedaan. 
Voor de opdracht richting de organisaties zal het college met een Nota van Uitgangs-
punten komen. De wethouder zal die medio 2023 aan de raad aanbieden. Daarin zit 
ook een visie op de opdrachten. Dat lijkt haar het moment om met elkaar het gesprek 
aan te gaan over de visie. 
De wethouder bevestigt dat het gaat om integraal opdrachtgeverschap. Dat is nog in 

2310 ontwikkeling. Zij ziet dat organisaties zelf meer willen samenwerken en meer willen 
focussen op gemeenschappelijke doelen waarin iedereen zijn eigen rol heeft. 
Binnenkort heeft de wethouder een gesprek met organisaties over de samenwerking. 

Concrete doelen komen in de Nota van Uitgangspunten. De wethouder wil de raad 
daarbij betrekken zodat de raad kan sturen op de kaders. 
Het proces van verbinden moet gelijk worden; wat is de rol van de organisaties in de 
gemeente en wanneer is het geslaagd? De wethouder zegt dat de opdrachten en 
initiatieven die vanuit de gemeente naar de zes organisaties komen, inhoudelijk en in 
de tijd op elkaar worden afgestemd. Dat vraagt om eenduidigheid en duidelijkheid in 

2320 de opdracht van de gemeente. De organisaties zijn zelf verantwoordelijk voor het 
realiseren van de opdracht en ook de manier waarop zij samen kunnen optrekken. 
Die wisselwerking ziet de wethouder voor zich. 
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De wethouder is het nadrukkelijk eens met mevrouw Nederhand over dat goed 
gezorgd moet worden voor de medewerkers. Dat is primair de verantwoordelijkheid 
van de organisaties als werkgever. 
De accountgesprekken worden gebruikt om bij te sturen op de opdracht. Die geven 
ook input op het vervolg. 
De vraag hoe het college zorgt voor integraal sturen op de zes organisaties en dat 
niet vanuit verschillende afdelingen verschillende dingen worden gevraagd, herkent 

2330 de wethouder. Het college werkt momenteel er aan om dat beter vorm te geven bij 
nieuwe opdrachten; die opdrachten wil het college ook meer in onderlinge afstem-
ming vormgeven zodat ze beter op elkaar aansluiten en dat voor de organisaties de 
taken en verantwoordelijkheden helder zijn. Daarmee helpt het college ze ook met 
hun werk in de wijken. 
GroenLinks vroeg wie de centrale regie heeft; de wethouder antwoordt dat de regie 
op alles niet mogelijk is. De gemeente heeft wel een regierol binnen de opdracht die 
zij verstrekt. 
De fractie van de PvdA vroeg hoe de nieuwe periode er uitziet en hoe de raad een 
voorstel krijgt. De wethouder zet uiteen dat de Nota van Uitgangspunten voorgelegd 

2340 zal worden ter besluitvorming. 
De wethouder is het zeer eens met de inbreng van mevrouw Raaijmakers over de 
grotere rol van de sociaal makelaar in het sociale domein. Zij vindt dat een terechte 
suggestie. Zij wil die ook meenemen richting de nieuwe uitgangspunten. Dit hangt 
ook samen met andere opdrachten in het sociaal domein en het budget. Dit krijgt wat 
haar betreft ook een rol in de Nota van Uitgangspunten. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) vraagt of de raad in het najaar vier verschillende 
Nota van Uitgangspunten krijgt of dat dat er anders gaat uitzien. 
Wethouder Voortman antwoordt zich daarop nog te moeten beraden. Ze wil daar-
voor het gesprek met de organisaties gebruiken, om na te gaan wat hierin goed is. Er 

2350 zijn gemeenten in Nederland waar het allemaal bij elkaar is en de stad daarna 
verdeeld wordt in verschillende wijken. Utrecht heeft verschillende opdrachten. Zij 
benadrukt dat het hier gaat om een ingrijpende beslissing. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) vraagt of de raad de beslissing pas krijgt te horen bij 
de nota of al eerder in een brief. 
Wethouder Voortman verwacht dat mevrouw Raaijmakers het goed vindt om dit 
eerder te krijgen in een brief. Zij verwacht voor de zomer een beeld te hebben van de 
richting waarin dit ingaat. Zij zal die brief voor de zomer naar de raad sturen. 
De wethouder bevestigt dat continuïteit heel belangrijk is. Dat is een aandachtspunt 
bij de nieuwe uitvraag. Het gaat hier wezenlijk om persoonlijke contacten, om 

2360 vertrouwen. 
De heer Brouwer sprak over het missen van de specifieke voordelen van de sub-
sidierelatie; een helper in de vorm van sociaal makelaar of opbouwwerker is in de 
ogen van de wethouder onmisbaar. Zij refereert aan een eerdere publicatie van 
Movisie. Zeker als het gaat om de verduurzaming van contacten en de aandacht 
voor continuïteit en het leggen van contacten met moeilijk bereikbare en soms ook 
kwetsbare inwoners en het verbinden van verschillende groepen. De sociaal make-
laar heeft een complementaire rol in bewonersinitiatieven. De wethouder denkt dat 
dat de voordelen kunnen zijn. 
De heer Brouwer vroeg ook of de gemeente sociaal makelaars kan ondersteunen om 

2370 kritisch te zijn ondanks de subsidierelatie. Hij vroeg aandacht daarvoor in het raads-
voorstel. De wethouder neemt aan dat de heer Brouwer de nota van aandachtspun-
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ten bedoelt. Het college staat sowieso open voor kritische feedback vanuit de sociaal 
makelaars. Ook hier gaat het om critical friends. 
Hiermee rondt de wethouder haar beantwoording af. 

Gemiste vragen
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) herhaalt haar vragen. 

Mevrouw Van der Wilt (D66) vraagt wat het college gaat doen om naar het 
2380 streefgetal van 10% te komen. 

Beantwoording
Wethouder Voortman merkt op richting mevrouw Duitscher dat het college vorig 
jaar een een behoorlijk grondige tussentijdse evaluatie heeft gehouden. Zij heeft die 
ook uitgebreid besproken met de raad. Er was een bijeenkomst met veel raadsleden 
daarbij aanwezig. Dat is ook input voor de uitvoering van de verdere opdracht in 
2023 en 2024. 
Als het gaat om percentages voor bewonersinitiatieven gaf DOCK zelf aan dat het 
ging voor 20%. Het college zei toen dat 10% realistischer leek. Het college denkt dat 

2390 in de komende tijd er initiatieven bijkomen. De wethouder benadrukt dat dit niet een 
doel op zich moet zijn. De vraag is of het stadsbestuur dit op deze wijze moet blijven 
doen.
De vraag over de regie heeft de wethouder beantwoord. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) wil weten wat DOCK in de aankomende tijd gaat doen 
om mensen te bewegen naar DOCK toe te komen. 
Wethouder Voortman antwoordt vorige week een rijtje bewonersinitiatieven te heb-
ben genoemd. Die komen in ieder geval in de komende tijd. De wethouder benadrukt 
dat dit van de mensen zelf moet komen. Het college ziet genoeg voorbeelden van 
mensen die niet willen dat zij het initiatief moeten nemen. 

2400 Mevrouw Van der Wilt (D66) vraagt of de wethouder met DOCK in gesprek wil om 
na te gaan of DOCK dat ook zal doen. 
Wethouder Voortman antwoordt dat DOCK dit al doet. 

Interruptie
De heer Brouwer (CDA) vraagt het college nader in te gaan op de Nota van Uit-
gangspunten met betrekking tot de afhankelijkheidspositie en het kritisch kunnen zijn 
richting de gemeente. 
Wethouder Voortman begrijpt deze vraag als de wens om dit meer vorm te geven. 
Zij vindt het een goede suggestie. Zij vraagt de ruimte om dit nader uit te werken in 

2410 de Nota van Uitgangspunten. 

De voorzitter concludeert dat hiermee de commissie de bespreking van dit agenda-
punt heeft afgerond. Zij vraagt de agenderende partijen naar het vervolg. 
Mevrouw Nederhand (VOLT) deelt mee dat wat haar betreft dit geen gevolg heeft. 
Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) denkt aan een motie voor de volgende raadsver-
gadering. De voorzitter stemt af met de commissie en reserveert 10 minuten voor de 
bespreking in de raad.  

10. Raadsbrief procesbrief Wmo beleidsnota
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2420 Wethouder: Linda Voortman, beleidsterrein: Wmo en wethouder Streefland Welzijn
Geagendeerd door Ilse Raaijmakers (PvdA), Margreet Ramaker (VVD), Wilma Duitscher (EenUtrecht), Berdien 
van der Wilt (D66), Bert van Steeg (CDA), Ingeborg Hornsveld (GroenLinks), Bina Chirino (ChristenUnie)
Het college werkt momenteel aan een nieuwe Wmo beleidsnota die voor de zomer ter besluitvorming aan de raad 
wordt voorgelegd. In de nota zullen keuzes die de Wmo aangaan worden vastgelegd. In een raadsbrief informeert 
het college dat op dit moment kwalitatief goede zorg en ondersteuning onder druk staat door financiële krapte, 
een groeiende zorgvraag en het personeelstekort. In deze fase van het proces willen we als raadsleden richting 
geven aan deze keuzes.

De voorzitter leidt de bespreking van dit agendapunt in aan de hand van de anno-
2430 tatie bij de agenda (zie hierboven). De bespreking vindt plaats in één termijn. 

De commissie 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) zet uiteen dat door het uitblijven van steun van het 
rijk moeilijke bestuurlijke keuzes gemaakt moeten worden in de gemeente. Zij vindt 
het goed dat het bestuur hierover in een vroeg stadium spreekt. 
Zij heeft waardevolle punten opgehaald in de stad. Die zal zij noemen en zij zal 
enkele dilemma's noemen en het inzetten hoe de PvdA die ziet. 
Wat de PvdA betreft moeten de mensen die het aangaan er vroeg bij betrokken 
worden. Zij pleit ervoor de ervaringskennis serieus te nemen en die op te nemen in 

2440 de Wmo beleidsnota. Ze adviseert een dag mee te lopen met mensen en te zien 
waar ze tegenaan lopen. De Wmo heeft als doel mensen zelfredzaam te maken, 
maar het tegendeel is de realiteit. Zij adviseert de leefwereld centraal stellen en niet 
de systeemwereld. 
De Wmo cliëntenraad wees in dit verband ook op het belang van gelijkwaardigheid. 
Er valt veel winst te behalen door betere samenwerking in de wijken. Vooral bij 
migrantenouderen is er nog veel winst te behalen. 
Er zijn veel kansen voor de inzet van vrijwilligers. Zij adviseert het college het 
gesprek aan te gaan over vrijwilligersvergoeding. 
Zij waarschuwt ervoor het kind niet met het badwater weg te gooien, maar aandacht 

2450 te blijven hebben voor preventie. 
Met betrekking tot de dilemma's vindt haar fractie het belangrijk ongelijk te investeren 
voor gelijke kansen. Wijkgericht werken betekent dan ook dat in bepaalde wijken 
meer geïnvesteerd zal worden bijvoorbeeld om grote gezondheidsverschillen in de 
stad tegen te gaan. De consequentie kan zijn dat de organisaties daaraan gehouden 
worden en op wijkgerichte en buurtgerichte samenwerking sturen. 
Wat haar betreft moeten de sterkste schouders de zwaarste lasten dragen; de meest 
kwetsbare mensen moeten als eerste geholpen worden. De PvdA vindt dat daarbij 
ook naar inkomen gekeken mag worden. Dat werd ook beaamd door professionals in 
de stad; dat dit de manier is om te werken. 

2460 Mevrouw Ramaker (VVD) sluit aan op het inkomstengerelateerde. Zij vraagt of de 
PvdA zich ervan bewust is dat de gemeente daarop bijna geen invloed heeft. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) antwoordt dat hierover vaker is gesproken. Zij 
bevestigt dat daar dilemma’s zijn. Zij blijft van mening dat hier naar gekeken moet 
worden. Misschien is dit geen formeel uitgangspunt. Zij zou het goed vinden wanneer 
dit explicieter als uitgangspunt wordt opgenomen in de nota. 
Mevrouw Ramaker (VVD) vraagt of de PvdA het eens is met haar fractie om die 
integrale nota te beperken tot datgene waarop de gemeente daadwerkelijk invloed 
heeft. Op die inkomensafhankelijke bijdrage die via de zorgverzekeraars gaan, heeft 
de gemeente geen invloed. 

2470 Mevrouw Raaijmakers (PvdA) ziet een dergelijke nota als mogelijkheid om als stad 
te laten zien waarvoor het gemeentebestuur staat. Zij noemt de voor haar belangrijke 
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uitgangspunten. Daarover moet eerst helderheid zijn bij een dergelijke nota. Het is de 
visie voor de stad en niet direct wat mogelijk is volgens de context of wat Den Haag 
de gemeenten oplegt. Utrecht heeft al vaker laten zien de dingen anders te kunnen 
doen dan wat Den Haag per se wil. 
De PvdA bepleit bij aanbestedingen medewerkers in een vroeg stadium te betrekken 
en ze een goede positie te geven. 
Zij is voorstander van een meer collectieve ondersteuning in plaats van één op één 
ondersteuning. 

2480
Mevrouw Ramaker (VVD) leest in de brief dat het college van plan is stevige keuzes 
te maken binnen het huidige budgettaire kader. Haar fractie vraagt zich af hoe het 
college dat gaat doen. Zal er geprioriteerd worden, versoberd? Gaan er onderdelen 
geschrapt worden binnen het programma? 
Zij is er ook benieuwd naar of bij de integrale nota een mooi financieel kader komt. 
Zij leest in de brief dat er een verkenning is uitgevoerd; zij vraagt of het mogelijk is 
dat de raad deelgenoot gaat worden van die verkenning in januari. 
Haar fractie wil het college graag attenderen op een aantal punten om mee te nemen 
in de integrale nota. De inspectie gezondheidszorg en jeugd zegt dat de kwaliteit van 

2490 het Wmo-toezicht laag blijft. Zij vraagt of de invulling van het toezicht verduidelijkt zal 
worden in hoofdstuk 5 van de verordening Kwaliteit, klachten en betrekken bewoners 
in de integrale nota. De VVD vindt het belangrijk dat er duidelijkheid is over wat de 
gemeente doet met klachten, ook als die niet op het bordje van de gemeente liggen. 
De gemeente is het laatste vangnet voordat een cliënt in wanhoop naar een ombuds-
man gaat. Soms maakt een organisatie geen verschil tussen een klacht en een 
melding. Zij vraagt of in de integrale nota aandacht geschonken kan worden aan de 
wijze waarop de positie van de cliënten is te versterken, ook ten voordele van de 
gemeente zelf. 

2500 Mevrouw Duitscher (EenUtrecht) heeft geen bijdragen vanwege gebrek aan 
spreektijd. 

Mevrouw Van der Wilt (D66) vindt het mooi dat de wethouders de raad in deze 
commissie de gelegenheid geven richting mee te geven aan deze Wmo beleidsnota. 
Het is niet mogelijk om de zorg te bieden zoals dat de afgelopen jaren is gedaan. De 
cijfers van de technische sessie hebben haar aangegrepen en deden haar beseffen 
dat het onhoudbaar is. Dat vraagt om scherpere keuzes. Zij geeft het college vier 
punten mee. 
Als het gaat om de toestroom en de toegang sluit zij zich aan bij de oproep die de 

2510 PvdA deed om daarin ervaringsdeskundigheid te benutten in het afwegingskader. Zij 
vindt het goed de cliëntenraad en de ervaringsdeskundigen hierbij te betrekken en 
bepaalde aannames te blijven toetsen met hen wanneer het onder andere gaat over 
financiële redzaamheid. Niet iedereen die financieel redzaam is, is ook mentaal of 
fysiek in staat de zorg te regelen. Daaraan refereerde de VVD. Daarover is eerder 
ook een motie ingediend met het CDA. Zij vraagt of de wethouder wil toezeggen dat 
die ervaringsdeskundigheid benut gaat worden bij de toestroom. 
Als het gaat om de organisatie van de zorg ziet haar fractie kansen in het informele 
netwerk. Er zijn wachtlijsten en er is een tekort aan professionele handen. Mevrouw 
Van der Wilt is benieuwd welke mogelijkheden de wethouder ziet voor cliënten die 
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2520 verstoken zijn van hulp om die alsnog toch van hulp te voorzien. Zij spreekt in dit 
verband over het verbinden van de professionele en de informele wereld. 
Mevrouw Hornsveld (GroenLinks) vraagt hoe D66 het inzetten van vrijwilligers ziet 
in het licht van het arbeidstekort van dit moment. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) antwoordt die als aanvullend te zien. Van een vrijwilli-
ger zal niet alles verwacht mogen worden zoals verwacht mag worden van een 
professional. Er is een netwerk met informele zorg. Er zijn mensen die waarschijnlijk 
daarin een bijdrage zouden kunnen leveren. Zij ziet het betrekken van hen als het 
voorkomen van kwaad tot erger. 
Mevrouw Ramaker (VVD) is nieuwsgierig naar concrete handvatten voor anders 

2530 levende zorg. Zij vraagt of mevrouw Van der Wilt een voorbeeld kan geven, ook in 
relatie met vrijwilligers. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) merkt op dat dat rapport breder gaat dan alleen de 
vrijwilligers. De vraag wordt ook behandeld of meer mantelzorgers te ontzorgen zijn 
en daarmee ook meer mogelijk te maken. Dat gaat soms over hele praktische din-
gen, of ook over afspraken met werkgevers. Zij betogen dat er voor gezorgd moet 
worden dat het vrijwillige netwerk niet losstaat van hoe de structuur bestaat op pro-
fessioneel vlak; zij geeft als voorbeeld dat een Buurtteam gemakkelijk kan schakelen 
met SVUU. Zij zal dit delen met de raad nadat ze dit scherper voor ogen heeft. 

2540 Ze sprak over uitstroom dan wel doorstroom. In dit kader spreekt zij ook over de mo-
gelijkheden om af te bouwen en dat dat is na te gaan vanuit de vraag of er mogelijk-
heden zijn dat mensen zelf weer zaken kunnen oppakken. Zij is benieuwd of het col-
lege daar ook nog mogelijkheden ziet. Zij vermoedt dat dat in eerste instantie meer 
tijd kost maar ook kan opleveren dat mensen minder afhankelijk worden van de zorg. 

Tenslotte is zij er benieuwd naar hoe meer ruimtelijk is na te gaan hoe de zorg die 
mensen nodig hebben, te verminderen is door hoe de stad wordt georganiseerd. Is 
het mogelijk om mensen in woongemeenschappen te brengen waardoor zij elkaar 
kunnen helpen. Zij noemt het te stimuleren concept Golden Girls-woningen waarvoor 

2550 vanuit haar fractie aandacht is gevraagd door mevrouw Van Dun; waardoor mensen 
elkaar kunnen ondersteunen. Zij zou het meenemen in deze visie van de verbinding 
met het ruimtelijke mooi vinden. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) vraagt aanvullend met betrekking tot het ruimtelijke 
of het dan van belang is vervoer mee te nemen om verplaatsing mogelijk te laten 
zijn. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) kan zich dat voorstellen. Zij vraagt welke gedachten de 
PvdA daarover heeft. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) ziet de verbinding met Wonen en Zorg en met geza-
menlijk. Er wordt naar gestreefd dat mensen zo lang mogelijk zelfstandig wonen. 

2560 Eenzaamheid is ook een groot probleem. Zij denkt dan aan de mogelijkheid dat 
ouderen naar elkaar toe kunnen gaan. Nog ruimer gezien dacht zij aan vervoer. 
De voorzitter ziet mevrouw Van der Wilt instemmend knikken. 

De heer Van Steeg (CDA) vindt dit een belangrijk middel om mensen zo lang moge-
lijk thuis te laten wonen. Hij vindt dit gesprek goed ook in het licht van de naderende 
nieuwe nota. 
Hij voorziet dat veel werk langs het informele netwerk en de ondersteuning van 
vrijwilligerswerk is op te lossen. Hij vindt dit het onderzoeken waard. 
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Voor wat betreft het ongelijk investeren in gelijke kansen bestaat de neiging bij dit 
2570 college nadrukkelijk die richting op te gaan. Hij vraagt daarbij niet te vergeten dat 

mensen die iets meer te besteden hebben ook soms afhankelijk zijn van de Wmo en 
dat betekent wat hem betreft dat die toegankelijkheid ook geborgd moet zijn. Hij vindt 
dat dat terug moet komen in deze nota. Hij vraagt hierop de reactie van het college. 

Hij las in de brief over nieuwe samenwerkingsvormen, nieuwe organisatievormen. 
Dat lijkt hem een goed idee. Wanneer dat mogelijk is, moet het college dat zeker 
doen. Dan moet er wel voor gewaakt worden dat de stelselwijziging niet leidt tot 
dezelfde brokken waarvan de raad in de afgelopen tijd ook getuige is geweest, 
bijvoorbeeld bij de huishoudelijke hulp. Wat hem betreft moet de cliënt altijd centraal 

2580 blijven staan. Dat is voor het CDA het belangrijkste adagium. 
Mevrouw Ramaker (VVD) vraagt of het informele netwerk de Wmo zorg zal 
ontlasten volgens het CDA. 
De heer Van Steeg (CDA) antwoordt dat het idealiter zou zijn dat het informele 
netwerk tot minder vraag naar Wmo leidt. Hij wil het ertoe brengen dat potentiële 
cliënten eerst naar de omgeving kijken om dan pas een beroep te doen op de Wmo. 
Mevrouw Ramaker (VVD) merkt op dat wanneer iemand een indicatie heeft, die 
persoon ook echt de zorg nodig heeft. Dat zou dan betekenen dat er Wmo zorg gaat 
naar mensen die het helemaal niet nodig hebben. 
De heer Van Steeg (CDA) bevestigt dat veel gebruik gemaakt wordt van de Wmo 

2590 zorg. Het wordt ook wel gebruikt als vangnet. Door het versterken van het informele 
netwerk zou mogelijk minder een beroep gedaan worden op de Wmo. 
Mevrouw Ramaker (VVD) houdt het voor mogelijk dat de gemeente scherper kan 
zijn met het indiceren. 
De heer Van Steeg (CDA) bevestigt dat mogelijk meerdere dingen nodig zijn om de 
problemen het hoofd te kunnen bieden. Hij bevestigt dat mogelijk de gemeente 
strenger moet zijn aan de voorkant. 
Mevrouw Hornsveld (GroenLinks) vraagt of het CDA zich ervan bewust is dat mo-
menteel alle organisaties schreeuwen om vrijwilligers en dat het informele netwerk 
momenteel erg moeilijk is. Vaak hoort zij de uitroep waar de vrijwilligers vandaan 

2600 moeten komen. 
De heer Van Steeg (CDA) is zich daarvan nadrukkelijk bewust. Hij stelt voor na te 
gaan welke regelingen te gebruiken zijn om het informele netwerk te versterken. 

Mevrouw Hornsveld (GroenLinks) brengt onder de aandacht dat doen wat echt 
nodig is het uitgangspunt is van de nieuwe Wmo beleidsnota. Zij vindt dat een zinvol 
uitgangspunt voor het hele leven. Daar tegenover stelt zij dat er zo vreselijk veel 
nodig is. Haar fractie begrijpt de dilemma's waarvoor Utrecht zich gesteld ziet. 
Utrecht heeft te maken met onvoorziene omstandigheden, financiële keuzes door de 
landelijke politiek gemaakt die niet altijd die van de gemeente zijn. Utrecht zou waar-

2610 schijnlijk andere prioriteiten stellen. 
De komende jaren zullen er niet makkelijker om worden. Zij heeft alle respect voor 
het college dat zich zichtbaar inspant om hiermee zo goed mogelijk om te gaan. 
Belangrijk voor haar fractie is dat de gemeente ervoor zorgt dat de meest kwetsbare 
mensen in de komende jaren niet het kind van de rekening worden. 
In de beleidsnota gaat de gemeente vooral uit van zelfstandig wonen en eventueel 
tijdelijke zorg. Het zou goed zijn mee te nemen dat voor een bepaalde groep die 
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zelfredzaamheid onmogelijk is, maar dat die net zo volwaardig meetellen in onze 
samenleving. 
Het is de raad gevraagd mee te denken met de te maken keuzes. Zij doet een paar 

2620 suggesties: 
Doe een moreel appel op mensen met een hoger inkomen; laten zij zo mogelijk zelf 
de zorg inkopen die ze nodig hebben en help ze dat te regelen. Iedereen verdient 
zorg. 
Probeer zo min mogelijk geld en mensuren kwijt te zijn aan onderzoeken, bureaucra-
tische en onnodige administratieve verplichtingen en ingewikkelde regelgeving. 
Denk aan de gepensioneerden. Steeds meer gepensioneerden gaan aan de slag als 
zzp-er of als vrijwilliger. Dan gaat het vaak om vitale ouderen die goed kunnen 
worden ingezet. Zij dankt deze tip van de cliëntenraad Wmo. 
Flink wordt ingezet op de informele zorg, vrijwilligers en mantelzorgers. Over het 

2630 algemeen zijn dat vrouwen die dan met een dubbele belasting te maken gaan 
krijgen. Zij legt de vraag voor of het tijd wordt dat mannen ook aan de bak gaan. 
Daar ligt een potentieel aan zorguren dat de gemeente hard nodig heeft in de 
komende jaren. Zij legt de vraag voor of het bestuur na moet denken hoe de zorg 
rechtvaardiger te verdelen en hoe mannen aan het zorgen te krijgen. Zal Utrecht een 
landelijke voortrekkersrol kunnen nemen op dat vlak? Het gesprek daarover 
aanjagen? De publiciteit zoeken? 
Mevrouw Ramaker (VVD) vraagt of GroenLinks met de VVD eens is dat de ge-
meente zelf veel keuzevrijheid heeft voor de invulling van de zorg. 
Mevrouw Hornsveld (GroenLinks) is dat met mevrouw Ramaker eens. Zij benadrukt 

2640 dat het budget beperkt is. Wat haar betreft zit daar het grootste probleem. 
Mevrouw Ramaker (VVD) vraagt waarom GroenLinks nadrukkelijk stelt dat het gaat 
om landelijke keuzes. De gemeente kan zelf bepalen hoe de Wmo aan te kleden. Er 
zijn gemeenten die de Wmo minder duur invullen. 
Mevrouw Hornsveld (GroenLinks) merkt op dat het dan de vraag is of dat tot de 
hoogste kwaliteit leidt. Wie worden daarvan de dupe? Het budget van de gemeente 
Utrecht is niet oneindig en Utrecht doet wat zij kan. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) vernam van een oudere verpleegkundige over de                               
Hollandse ziekte: dat er veel mannen zijn die geen zorgtaken op zich nemen. Het zijn 
ook vaak de moeders die hun zonen niet durven te vragen. Zij vraagt mevrouw 

2650 Hornsveld of de campagne zich mogelijk dan ook op de moeders zou moeten 
richten. 
Mevrouw Hornsveld (GroenLinks) is het daarmee volledig eens. 

Mevrouw Alblas (ChristenUnie) merkt op dat de wethouder voor een moeilijke taak 
staat. Zij verwacht niet dat de beleidsnota feestelijk wordt. Zowel wat personeel als 
financiële middelen zit de gemeente krap. Zij vindt het moedig dat de wethouder die 
moeilijke besluiten wil nemen: liever een duidelijk beleid met pijnlijke keuzes dan 
geen beleid en brandjes blussen. Dat laatste zou nog pijnlijker zijn wat haar betreft. 
Zij zag het liefst een helder beleid zonder die pijnlijke keuzes. Voor de ChristenUnie 

2660 is zorgen voor de naaste een belangrijke waarde. 
Er zijn veel mooie punten genoemd. Zij geeft een aantal aanvullingen mee vanuit 
haar fractie: 
Wat haar fractie betreft zullen diegenen die de zorg het hardst nodig hebben zorg 
moeten blijven krijgen. 
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In de raadsbrief van 29 maart werd het langer thuis wonen van ouderen genoemd. 
Het Rijk wil Wonen en Zorg meer scheiden zonder meer budget naar de gemeenten 
te laten gaan. Dat baart haar fractie zorgen, ook gezien de groeiende vergrijzing in 
de stad. Zij hoopt dat de wethouder daarop een duidelijke visie zal schrijven in de 
nota; zo dat deze ouderen zich ook op dat gebied gesteund en waardevol voelen. 

2670
Ook haar fractie ziet graag veel aandacht voor informele zorg; dat is waardevol naast 
de formele zorg. Haar fractie vraagt zich af hoe de gemeente kan zorgen voor een 
goede aansluiting tussen formele en informele zorg en of de gemeente positieve 
voorbeelden kan uitlichten en initiatieven van bedrijven en maatschappelijke organi-
saties kan stimuleren zodat daarover meer bekendheid komt in de stad. 
In de stad zijn jongeren en jong volwassenen mantelzorgers. Zij vraagt of de wet-
houder kan meenemen dat ook zij ondersteund kunnen blijven vanuit de Wmo zo dat 
ze naast mantelzorger ook jongere kunnen blijft zijn, naar school kunnen blijven 
gaan, en vrije tijd kunnen hebben. 

2680
Niet-agenderende fracties 
Mevrouw Nederhand (VOLT) stelt twee vragen. Is er een mogelijkheid om met zorg-
aanbieders dan wel met directe zorgverleners in gesprek te gaan over het stellen van 
prioriteiten. Wanneer een van die prioriteiten scherper zijn op het selecteren op 
toegang, vraagt zij hoe het bestuur ervoor gaat zorgen dat dat juridisch houdbaar is. 
Die jurisprudentie lijkt nu anders uit te wijzen omdat er al rechtszaken over gevoerd 
zijn. 

De heer Simşek (DENK) sluit zich aan bij twee punten van de PvdA over het ongelijk 
2690 investeren voor gelijke kansen; in bepaalde wijken meer investeren dan in andere. 

Hij ondersteunt het principe van de sterkste schouders dragen de zwaarste lasten 
waarbij dan ook naar het inkomen gekeken mag worden. 
Hij krijgt signalen dat er problemen zijn met de Regiotaxi. Die komt vaak te laat, en 
komt soms niet opdagen. Mensen met een fysieke beperking zijn daar dan de dupe 
van. Hij vraagt of het college dit herkent. Hij vraagt of het college de Regiotaxi hierop 
kan aanspreken. 
Als het gaat om het aanvragen van hulpmiddelen zijn er in de gemeente Utrecht 
soms grote problemen. DENK krijgt signalen dat mensen soms twee jaar bezig zijn 
om de juiste hulpmiddelen te krijgen. Dat begint al vaak al bij het indienen van de 

2700 aanvraag bij de gemeente. De aanvragers krijgen dan vaak geen bevestiging dat de 
aanvraag is ontvangen. De cliënt moet dan achter de status aangaan van de 
aanvraag. Hij zou graag de reactie willen krijgen van de wethouder op de vraag hoe 
dit proces is te verbeteren. 
In de raadsbrief wordt aangegeven dat er met de Voorjaarsnota strengere toegangs-
eisen gaan komen. Hij kan zich voorstellen dat soms moeilijk keuzes gemaakt 
moeten worden met het schrijnend personeelstekort. Wat DENK betreft moeten 
mensen met een fysieke beperking altijd hulp kunnen krijgen. Hij vraagt of het 
college die hulp aan deze groep kan toezeggen. 

2710 Korte schorsing en hervatting van de vergadering.
Beantwoording
Wethouder Voortman licht toe dat het college met deze brief de beleidsnota aan-
kondigt omdat in de komende tijd ontzettend veel te doen valt. Verschillende fracties 
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hebben gewezen op de druk op de zorg, en de schaarste aan arbeidskrachten en 
middelen vragen om een heroverweging en ook om het maken van keuzes. Dat 
gesprek is eerder gevoerd bij de hulp bij het huishouden. Dit leeft breder. Het college 
wil dit niet op verschillende thema’s apart doen, maar juist in samenhang. Die sa-
menhang zowel binnen de Wmo als in relatie tot aanpalende terreinen zoals be-
staanszekerheid, Jeugd, volksgezondheid, veiligheid, wonen. Dat is de reden waar-

2720 om de beide wethouders aanwezig zijn. Dit raakt zo'n beetje het hele college. 
Het college schetst in de brief een aantal dilemma's. Voor een deel zijn die terug-
gekomen in de suggesties vanuit de commissie. 
De PvdA zegt te beginnen bij de mensen die het betreft; neem de ervaringskennis 
mee, loop een dag mee, et cetera. De wethouder vindt die suggesties heel goed. Het 
college zal in ieder geval de cliëntenraad betrekken bij het schrijven van deze nota. 
Natuurlijk besteedt het college veel aandacht aan de mensen die zelf zorg nodig 
hebben, of die in de zorg werken, of die bij de gemeente over de uitvoering gaan. 
Het college wil een nota die uitgaat van de leefwereld van mensen. 
De wethouder bevestigt dat de betere samenwerking in de wijk een punt is dat ook 

2730 hier is mee te nemen. De samenwerking is cruciaal. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) is er benieuwd naar te vernemen of de raad die 
ervaringskennis concreet gaat terugzien in die nota, bijvoorbeeld met klantreizen. 
Wethouder Voortman vindt dat een goede suggestie. De wethouder wil wel graag 
dat de raad kan zien hoe het college de leefwereld van mensen centraal stelt. 
Verschillende fracties hebben gewezen op het belang van vrijwilligers. De wethouder 
is het daarover eens. Er is sprake van een maximaal bedrag voor de vrijwilligersver-
goeding; dat is ook landelijk bepaald. En niet iedereen wil een beroep doen op de 
vrijwilligersvergoeding. Zij is het ermee eens dat het belangrijk is. 
De PvdA en DENK gaven aan meer in wijken te investeren waar de gezondheid 

2740 slechter is. Het college neemt dat mee in het kader van ongelijk investeren voor 
gelijke kansen. 
Als het gaat om de sterkste schouders de zwaarste lasten, vindt de wethouder het 
een goede suggestie te mogen kijken naar het inkomen. Dat vraagt uitwerking. De 
wethouder benadrukt dat kwetsbaarheid niet alleen gaat over financiële zaken. De 
vraag is dan hoe dat goed af te wegen. De wethouder kan zich voorstellen dat 
mensen die voldoende middelen hebben om de zorg zelf te organiseren daarmee 
geholpen worden. 
De wethouder zet uiteen dat het vroegtijdig betrekken van medewerkers bij aanbe-
stedingen is opgenomen in het keuzekompas aanbesteden in het sociaal domein. 

2750 Daarvoor is een raadsvoorstel naar de raad gestuurd. Dit is opgenomen in dat 
voorstel. 
De wethouder deelt mee dat groepsgericht aanbod al wordt toegepast. De wethouder 
denkt dat daar meer naar toegewerkt moet worden. Nu wordt nog veel individueel 
gekeken. De wethouder denkt dan aan het principe groepsgericht waar dat mogelijk 
is en individueel waar dat nodig is. Naar die keuzes zal toegewerkt worden in de 
komende tijd. 
Mevrouw Ramaker van de VVD vroeg naar de te nemen maatregelen, of zaken 
versoberd gaan worden of zaken geschrapt; het college wil daar naar kijken met 
partners en inwoners. De wethouder is heel benieuwd naar suggesties in dit licht 

2760 vanuit de raad. Zij vernam van de VVD de vraag of de gemeente Utrecht mogelijk 
veel geld aan de Wmo besteedt. De wethouder wil het houdbaar houden voor de 
lange termijn. Dit zijn zaken waar het college naar moet kijken met de uitgangs-
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punten die de revue passeerden zoals de leefwereld centraal en ongelijk investeren 
et cetera. Het college zal zeker moeten kijken naar de toegang. Mevrouw Ramaker 
(VVD) benadrukt dat gekeken kan worden naar het indiceren van de zorg. Zij vraagt 
of zij ervan uit mag gaan dat ongelijk investeren voor gelijke kansen op de gezond-
heidszorg zit. 
Wethouder Voortman antwoordt dat een initiatiefvoorstel is aangenomen over het 
ongelijk investeren voor gelijke kansen. Tegelijkertijd vraagt zij zich af wat dat precies 

2770 betekent in de praktijk. Dit zijn ook gesprekken die gevoerd worden in het college. Er 
komt nog een uitwerking van dit principe. 
Zij deelt met mevrouw Ramaker dat ook gekeken moet worden naar indiceren. Een 
geïndiceerde die op de wachtlijst terecht komt, is ook niet geholpen. Het college zal 
moeten weten waar het naar toe wil in dit verband. 
Mevrouw Ramaker (VVD) vindt het goed te horen dat er ook binnen het college hier-
over discussie wordt gevoerd. Zij zou die discussie ook graag willen voeren bij de 
integrale Wmo-nota. Het ongelijk investeren wordt steeds gekoppeld aan het finan-
ciële aspect. Zij vindt juist bij de Wmo het gezondheidsaspect zeer relevant. Zij 
bepleit goed na te denken over hoe dit te vertalen is. 

2780 Wethouder Voortman merkt op dat gezondheid veel te maken heeft met de sociaal 
economische status. Als het gaat om bestaanszekerheid is ook daarin een link te 
zien. De wethouder vindt het belangrijk dat ook de raad hierover het gesprek voert. 
De raad heeft dat nu deels hier gedaan; de wethouder moedigt de raad aan dat 
vaker te doen. 
Zij bevestigt richting mevrouw Ramaker dat er bij de nota een financieel kader komt. 
Het college zal de uitkomsten van de verkenning meenemen in de nota die aan de 
raad wordt voorgelegd. 
Met betrekking tot de vraag of het college de invulling van het toezicht in de nota kan 
uitwerken, zet de wethouder uiteen dat op dit moment het toezicht is ingericht met de 

2790 accounthouders en de gesprekken die zij elk kwartaal met organisaties voert. Er is 
ook een meldpunt voor incidenten en calamiteiten. Naar aanleiding van de rappor-
tage die de inspectie uitbrengt over het toezicht op de Wmo en het traject dat VWS 
daarop heeft ingezet, gaat het college aan de slag met hoe het toezicht te verbeteren 
is. De wethouder deelt mee dat zij op 17 januari jongstleden een brief aan de raad 
heeft gestuurd over zorgfraude. Daarover zal het college ook iets opnemen in de 
beleidsnota. Zij maakt de opmerking daarbij dat die beleidsnota niet een uitvoerings-
plan is. 
Waar het gaat om klachten is dat iets van de verordening en van afspraken met 
aanbieders. De wethouder is het zeer eens met het benutten van klachten voor het 

2800 versterken van de gemeentelijke organisatie. De wethouder koppelt dit aan de leer- 
en verbeterloup. 
D66 en het CDA spraken over het inzetten van vrijwilligers onder verwijzing naar het 
rapport Anders Leven in de Zorg. Ook de wethouder vond dit rapport interessant. Het 
college gaat al na hoe formele en informele zorg beter op elkaar te laten aansluiten. 
De wethouder is ervan overtuigd dat er een belangrijke rol van informele zorg is, bij-
voorbeeld Binnen Thuis in je Wijken. Dit verdient een prominente plek in het zorg-
landschap. Als kanttekening maakt de wethouder dat de beschikbaarheid van vrijwil-
ligers een belangrijke vereiste is. Het aantal vrijwilligers in Utrecht is groot maar niet 
onuitputtelijk. 

2810 De wethouder zet uiteen dat het college er naar streeft dat zoveel mogelijk mensen 
dingen zelf kunnen gaan doen met zo min mogelijk ondersteuning; de wethouder 
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zegt dit in het licht van Re-anable-en waarover mevrouw Van der Wilt sprak. Dat kan 
niet voor iedereen. Er zullen altijd mensen zijn die afhankelijk zullen blijven van 
ondersteuning. Veel mensen zullen de voorkeur geven aan zoveel mogelijk dingen 
zelf kunnen doen. Soms zullen mensen beter geholpen zijn met de zorg ervoor dat zij 
dat weer kunnen gaan doen. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) merkt op dat in de raad al eerder is besloten ook 
voor mensen die chronisch ziek zijn of dat duidelijk is dat er geen verandering zit in 
hun afhankelijkheid van zorg, dat zij niet telkens opnieuw gekeurd hoeven te worden 

2820 of opnieuw geïndiceerd in de Wmo. Zij vraagt of dat een principe is waaraan het 
stadsbestuur vast gaat houden. 
Wethouder Voortman begrijpt de bedoeling van mevrouw Raaijmakers en zij 
antwoordt dat aan de andere kant van re-anablement dat ook wordt nagegaan of 
mensen te helpen zijn om ook weer de dingen zelf te doen. Die kanttekening plaatst 
de wethouder hierbij, zeker als het gaat om nieuwe aanvragers. 
Mevrouw Raaijmakers sprak ook over vervoer. Dat is een link met de visie Vervoer 
voor Iedereen. Die visie is al vastgesteld. 
De wethouder vindt het terecht dat de heer Van Steeg aangaf dat er mensen zijn met 
meer geld om te besteden die wel zorg nodig hebben. Mensen met geld hebben ook 

2830 hulp nodig. Na te gaan is hoe te faciliteren is om mensen zelf de zorg te laten 
regelen en te betalen. 
De wethouder dankt voor de inbreng over het onderzoeken van nieuwe organisatie-
vormen. De heer Van Steeg waarschuwde voor het maken van brokken. Het college 
neemt de inwoner als uitgangspunt. 
De heer Van Steeg stelde de vraag of de gemeente wellicht strenger moet zijn aan 
de voorkant. Ook de toegang van zorg is onderwerp in de nota. Strenger in de 
toegang is ook iets waar het college naar kijkt. Dat moet wel zorgvuldig. 
De wethouder licht toe richting mevrouw Hornsveld dat het college samen met de 
vrijwilligersorganisaties werkt aan de werving van nieuwe vrijwilligers. 

2840 Zij deelt met mevrouw Hornsveld dat de meest kwetsbare groepen niet het kind van 
de rekening mogen worden. Zij is het er ook mee eens dat niet iedereen zelfredzaam 
kan zijn. Het uitgangspunt blijft om mensen te ondersteunen waar nodig. 
Over het “morele appel” is ook een maatschappelijk debat. De vraag zal steeds zijn 
hoe op een goede manier dat appel te doen. 
Zo min mogelijk onderzoek en administratie sluit aan op het leidend principe zo 
eenvoudig mogelijk. Daaraan wil het college vasthouden. 
De wethouder vindt het een goede suggestie of het mogelijk is om met behulp van 
vitale ouderen tekorten aan te vullen. Het college neemt die suggestie mee. 
De wethouder merkt op dat landelijk een mantelzorgagenda in de maak is inclusief 

2850 een campagne; die campagne wordt op verschillende doelgroepen gericht. Daarin 
kan het college de suggestie meenemen over mantelzorg door mannen. Zij zal 
aankaarten die campagne ook specifiek op mannen te richten. De wethouder merkt 
op dat er ook tegenstrijdige belangen zijn. Zij licht toe hoe zij dit wil aanvliegen. 
De ChristenUnie heeft liever een duidelijk beleid met pijnlijke keuzes dan geen beleid 
en brandjes blussen; de wethouder is het daarmee helemaal eens. Het is van belang 
dat de raad daarin kaders stelt. 
De wethouder deelt de zorgen over dat er geen extra middelen komen om mensen 
langer thuis te laten wonen. Het college werkt momenteel aan een integraal plan, ook 
in overleg met het zorgkantoor en de zorgverzekeraar in het kader van het integraal 
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2860 zorgakkoord. Het programma wonen, ondersteuning en zorg voor ouderen wordt 
meegenomen in de beleidsnota. 
Zij vindt goede voorbeelden van samenwerking van de formele en informele zorg in 
de spotlights zetten een zeer inspirerende gedachte. 
Jongeren die mantelzorger zijn helpen om jongere te zijn. Het college kijkt breed in 
het sociaal domein. Wanneer dit helpt om jongeren de mantelzorg vol te laten 
houden, weegt dat zeker mee. 
De fractie van VOLT deed de suggestie met de zorgaanbieders de prioriteiten te 
bespreken. Het college zal consultatiesessies organiseren met professionals en 
inwoners en cliëntenorganisaties om op die manier ook op te halen. 

2870 De wethouder bevestigt dat het goed is om aandacht te hebben voor de juridische 
houdbaarheid van een strengere toegang. 
De fractie van DENK sprak over de Regiotaxi. Dat heeft de aandacht van het college; 
niet specifiek voor deze beleidsnota. De wethouder schreef hierover op 29 maart 
jongstleden een brief; dat ging ook in op de Regiotaxi. Wanneer de heer Simşek 
signalen heeft, dat daar iets niet goed gaat, verneemt de wethouder die graag. 

Er is een Verbeterplan gericht op de ontwikkeling van een betere verstrekking van de 
hulpmiddelen. De wethouder neemt dat niet apart op in deze nota. Hierover heeft de 
raad recentelijk nog een Raadsinformatiebijeenkomst gehad. 

2880 De wethouder benadrukt dat het college nadrukkelijk streeft naar continuïteit van de 
Wmo-zorg voor mensen die afhankelijk zijn van zorg vanwege fysieke beperking. Dat 
neemt niet weg dat het van belang is om keuzes te blijven maken. Hiermee rondt de 
wethouder haar beantwoording af. 

Wethouder Streefland gaat in op de vragen over hoe de woonvormen te verbinden 
met vernieuwende woonvormen om zorg en wonen beter te kunnen combineren. De 
wethouder ziet daar een verband met het ruimtelijk domein zoals dat ook is inge-
bracht door de commissie. Dat wordt expliciet meegenomen in de Woonzorgvisie. 
Daarbij worden concrete afspraken gemaakt. Die visie zal eind 2023 gereed zijn. Die 

2890 is regionaal georiënteerd. Die komt in Q1 2024 naar de raad. Als winstwaarschuwing 
merkt ze op dat een gebouw er niet 123 staat. 
Mevrouw Raaijmakers (PvdA) vraagt of die Woonzorgvisie alleen ter informatie 
naar de raad gaat. Of heeft de raad nog er nog iets van te vinden en over te zeggen? 
Wethouder Streefland antwoordt dat de WoonZorgvisie een raadsbesluit is. Die 
komt in de raad ter besluitvorming. 
Ter aanvulling op het punt van D66 over de zorg afbouwen, vindt de wethouder goed 
te noemen dat het college te maken heeft met een taakfinanciering met daarin 
verbonden een lumpsum financiering en dat de gemeente daarmee met heel veel 
partners met wie de gemeente samenwerkt in het veld zorg moet regelen. Dan is er 

2900 veel meer een prikkel om na te gaan waar de zorg is af te bouwen. Voorheen was 
het een p x q financiering - een open einde regeling. Er werd gefactureerd. Dat 
zorgde minder voor de prikkel om goed te kijken of de zorg daadwerkelijk nog nodig 
is. Deze interventie helpt daarbij en is ook zeker gespreksonderwerp met de partners 
waarmee het college de zorg aanbiedt. 
Mevrouw Van der Wilt (D66) merkt op dat de nota over de Wmo eerder komt dan 
de nota over de Woonzorgvisie. Zij kan zich voorstellen dat het college de vraag in 
de week wil lekken hoe dit raakt aan het ruimtelijk vraagstuk. Zij vraagt of de 
wethouder kansen ziet om dit mee te nemen in de Wmo-nota. 
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Wethouder Streefland lijkt dat goed om te doen. Wel zal goed gekeken moeten 
2910 worden waar het landt. Dit is zeker een kans om in de toekomst betaalbaar zorg te 

realiseren. 
Mevrouw Ramaker (VVD) merkt op dat de WoonZorgvisie ook bij beschermd 
Wonen aan de orde kwam. Zij vraagt of er initiatieven zijn in Utrecht waar de 
combinatie met de ouderen en zorg speelt. Is de gemeente daarvan op de hoogte en 
doet het stadsbestuur daarmee iets? 
Wethouder Streefland antwoordt bevestigend; zij zet uiteen dat er initiatieven zijn 
om wonen en zorg dichtbij te organiseren voor ouderen maar ook voor hele andere 
groepen waarin dat speelt; het gemengd wonen principe, rond MOBW ontstaat dat al 
veelvuldig. Mensen wonen dan in een community. De wethouder kan zich voorstellen 

2920 de groep ouderen in de WoonZorgvisie niet te vergeten, ook omdat die groep sub-
stantieel toeneemt. 
Mevrouw Ramaker (VVD) doet de suggestie concepten daarvan op te nemen in de 
Wmo-nota. Dan is het integraal. 
Wethouder Streefland denkt dat het heel goed is om na te denken over vernieuw-
ende en gemengde woonconcepten die kunnen leiden tot wonen om te verbinden en 
wonen om voor elkaar zorg te dragen. 

De voorzitter stelt de eventuele gemiste vragen aan de orde en neemt ervan kennis 
dat er geen gemiste vragen zijn. Zij stelt ook vast dat er geen toezeggingen zijn ge-

2930 daan. Zij merkt op dat er toezeggingen zijn gedaan in die zin dan dat zaken worden 
meegenomen in de nota. 
Wethouder Voortman antwoordt dat vanuit de commissie verschillende suggesties 
zijn gedaan. De voorzitter zet uiteen dat de toezeggingen die gedaan zijn om te 
verwerken in de nota in het verslag staan van de vergadering. Op die manier is na te 
gaan of gestand zal zijn gedaan aan die toezeggingen. 
Wethouder Voortman heeft geen bezwaar tegen een rij zaken die de wethouder zal 
meenemen in de nota. De griffier zal die lijst maken en in het verslag verwerken. 

De voorzitter concludeert dat hiermee dit punt naar tevredenheid is besproken. Zij 
2940 sluit de vergadering om 16.50 uur. 
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nummer datum agendapunt portefeuille onderwerp behandeling streefdatum, antwoord, stavaza
(111/596)

22/T480

Vragenuur  08-12-

22

Vragen van mevrouw 

Raaijmakers (PvdA), mevrouw 

Dada-Anthonij (D66), 

mevrouw Oul Fakir, (Bij1), de 

heer Van Steeg (CDA), 

mevrouw Hessel (Utrecht 

Solidair), de heer Simsek 

(DENK), mevrouw Kendir 

(Student & Starter)Duitscher, 

(EénUtrecht) mevrouw 

Kleinrensink (GroenLinks) 

mevrouw Ramaker (VVD) en 

mevrouw De Vries (PvdD) 

inzake dak- en thuislozen 

speelbal van de 

koudweerregeling

Asiel en Integratie Wethouder Streefland zal de raad in het tweede kwartaal van 

2023 op de hoogte brengen van de evaluatie van de

winterregeling voor zeer kwetsbare groepen dak- en 

thuislozen

Asiel en Integratie 23-06-23

De evaluatie is opgenomen in de raadsbrief "scenario's 

winteropvang" van 21 april 2023 (11129831)

(199/596)

22/T401

ZWCS  19-10-22 Raadsvoorstel 

programmabegroting 2023-

2026

Asiel en Integratie Wethouder Voortman zegt toe in Q1 2023 de raad schriftelijk 

zal informeren over de stand van zaken ten aanzien van 

arbeidsmigranten

Asiel en Integratie 31-03-23

De stand van zaken arbeidsmigranten is toegelicht in de 

raadsbrief "Voortgang aanpak kwetsbare dakloze EU-

migranten" van 19 april (kenmerk 11069998)

(211/596)

22/T375

ZWCS  03-11-22 Druk op Maatschappelijke 

Opvang

Asiel en Integratie De wethouder zegt toe om in Q1 2023 een in overleg met de 

partners in de stad op te stellen plan voor opvang en 

begeleiding van EU-arbeidsmigraten aan de raad toe te 

sturen.

Asiel en Integratie 31-03-23

(stand van zaken) In de raadsbrief "Voortgang aanpak 

kwetsbare dakloze EU-migranten" van 19 april (kenmerk 

11069998) is de stand van zaken van het Plan van Aanpak 

toegelicht. Het plan is in de afrondende fase, de verwachting 

is dat het in het tweede kwartaal naar de raad wordt 

gestuurd. 
(212/596)

22/T374

ZWCS  03-11-22 Druk op Maatschappelijke 

Opvang

Asiel en Integratie De wethouder zegt toe om begin december 2022 de raad 

schriftelijk te informeren over de mogelijke scenario's voor de 

(permanente) koudweerregeling (hoe groot en voor welke 

groep), met bijbehorende kosten en mogelijke financiering. 

Hierbij wordt tevens inzicht gegeven in de totale huidige 

opvanggegevens (hoeveel plekken waar en voor wie)

Asiel en Integratie 15-12-22

Dit is gebeurd in de raadsbrief "scenario's winteropvang" van 

21 april 2023 (11129831)

(238/596)

22/T345

ZWCS  22-09-22 Inburgering Asiel en Integratie De wethouder zegt toe de raad in Q1 2023 schriftelijk te 

zullen informeren over de aanpak en de voortgang van 

inburgering door middel van een evaluatierapport, zowel 

kwantitatief als in cijfers. Daarbij zal de wethouder ook ingaan 

op het verloop van de gesprekken met de kinderopvang-

organisaties over de instroom van kinderen van statushouders 

en gezinsmigranten alsmede de status rondom oudere 

inburgeraars.

Portefeuilles 31-03-23

(antwoord niet aangegeven) 
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nummer datum agendapunt portefeuille onderwerp behandeling streefdatum, antwoord, stavaza
(301/596)

22/T280

Raad  13-10-22 Debat Inburgering Asiel en Integratie M265 Geen boetes voor inburgeraars Asiel en Integratie 13-01-23

In de Wet Inburgering staan bepaalde boetes genoemd die de 

gemeente moet opleggen in specifieke situaties als een 

inburgeraar onvoldoende meewerkt aan zijn 

inburgeringstraject.  De toezegging van de wethouder was 

een beschrijving van de bestaande handelswijze, namelijk dat 

we binnen het kader van de wet, terughoudend omgaan met 

het opleggen van deze boetes.

(302/596)

22/T275

Raad  13-10-22 Debat Inburgering Asiel en Integratie M259 Flexibel omgaan met ontwikkeling Welkomhuizen Portefeuilles 13-01-23

(antwoord niet aangegeven) 
(530/596)

21/T195

cie. M&S  27-05-

21

Situatie Arbeidsmigranten in 

Utrecht

Asiel en Integratie De wethouders zeggen toe om in Q4 2021 met een brief te 

komen waarin ze ingaan en/of terugkoppeling geven op de 

volgende punten:

1)uitkomst van het onderzoek bijhouden tijdelijke 

verblijfplaats

2)uitkomst van de vergelijking van de bestanden NRI en UWV 

(of/hoeveel arbeidsmigranten er zijn die langer dan 4 

maanden in Utrecht verblijven)

3)terugkoppeling / stand van zaken van de look and feel van 

de website IWCR in relatie tot de doelgroep arbeidsmigranten 

en het maken van een link naar de website Work in NL

4)terugkoppeling / stand van zaken gesprekken met Barka en 

Huis voor Vrede over wat er nog verbeterd kan worden voor 

de bestaande belangenbehartigers van EU-arbeidsmigranten

5)toelichting op hoe contacten met partners verlopen als het 

gaat om melding van misstanden in huisvesting

6)terugkoppeling van uitvraag bij uitzendbureaus waar de 

gemeente mee samenwerkt over bijdrage aan eventuele 

misstanden

7)terugkoppeling over verdere verbeteringen noodzakelijke 

zorg en equipering buurtteamorganisaties

8)

terugkoppeling gesprek met informele taalaanbieders over of 

/ wat er nog ontbreekt in het aanbod voor arbeidsmigranten

9)terugkoppeling onderzoek regionale aanpak (als dit eerder 

kan dan Q4, komt de wethouder hier eerder richting de raad 

in een brief op terug)

Asiel en Integratie 30-06-22

(stand van zaken) De toegezegde gesprekken en onderzoeken 

lopen. In het Utrechts Plan van Aanpak zullen terugkoppeling 

en resultaten worden meegenomen. U wordt in Q2 2023 

geïnformeerd. Zie ook toezegging 22/T375 en raadsbrief 

"Voortgang aanpak kwetsbare dakloze EU-migranten" van 19 

april (kenmerk 11069998). 

(589/596)

20/T5

cie. M&S  16-01-

20

Raadsbrief  Voorgenomen 

beslissing op aanvraag van 

COA Meentweg 168 De Meern - 

evaluatie

Asiel en Integratie De wethouder komt de 1e keer na een half jaar na 

ingebruikname met een evaluatie met betrekking tot de 

opvanglocatie KWV aan de Meentweg.

Asiel en Integratie 30-06-22

Deze toezegging is opgevolgd in de de raadsbrief "Evaluatie 

kleinschalige woonvoorziening de Meern" (10678002) van 18 

april 2023.

(20/596)

23/T88

ZWCS  13-04-23 Raadsvoorstel Utrechtse 

Nachtvisie 2030 en Beleidsnota 

Nachtcultuur

Cultuur In Q3 volgt een update over de verschillende onderwerpen 

van de Nachtvisie

Lisa van Woersem (Cultuur) 30-09-23

(antwoord niet aangegeven) 
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nummer datum agendapunt portefeuille onderwerp behandeling streefdatum, antwoord, stavaza
(60/596)

23/T53

ZWCS  09-02-23 Raadsvoorstel Advies 

aanwijzing lokale omroep

Cultuur De wethouder zegt toe in Q2 de Raad te informeren over de 

landelijke ontwikkelingen en uitkomsten van gesprekken met 

het Rijk.

Iris Saruhan (Cultuur) 30-06-23

(stand van zaken) Kan de einddatum van deze toezegging 

gewijzigd worden van 9 juni 2023 naar juni 2024? 

(63/596)

23/M53

Raad  09-03-23 Raadsvoorstel Advies 

aanwijzing lokale omroep

Cultuur M53 Gebruik nieuwe licentieperiode als start voor verdere 

ontwikkeling

Iris Saruhan (Cultuur) 09-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(72/596)

23/T50

Raad  09-03-23 Raadsvoorstel Advies 

aanwijzing lokale omroep

Cultuur M52 Gebruik nieuwe licentieperiode als start voor verdere 

ontwikkeling

Iris Saruhan (Cultuur) 09-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(101/596)

23/T18

ZWCS  12-01-23 Raadsbrief Stopzetten 

ontwikkeling Machinerie

Cultuur Wethouder Oosters zegt toe om in Q2 een complete evaluatie 

aan de raad te sturen waarin in ieder geval de

volgende punten worden meegenomen:

• Situatie ‘t Hoogt,

• Inzicht in financiën,

• Blik vooruit, inclusief analyse ontwikkeling beeldcultuur

• Samenwerking publiek-privaat

• Reflectie, inclusief rolverdeling

• Hoe dit gaat bij andere grote risicovolle projecten met 

culturele partners in het land

• Feitenrelaas

• Inschatting ambtelijke kosten

De raad krijgt zeggenschap over besteding gereserveerde 

middelen

Saskia Kluitmans (Cultuur) 30-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(102/596)

23/T17

ZWCS  12-01-23 Ruimte voor Street Culture Cultuur Wethouder Oosters zegt toe in overleg te treden met Street 

Culture, vergelijkbaar met het overleg over

nachtcultuur, met een coördinator. In Q2, en zo mogelijk 

eerder, geeft de wethouder een update.

Portefeuilles 30-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(114/596)

22/T476

Vragenuur  08-12-

22

Vragen van mevrouw Assen 

(PvdA), de heer Van Vliet 

(D66), mevrouw Hornsveld 

(GroenLinks), mevrouw 

Oudejans (Student & Starter), 

mevrouw Duitscher 

(EenUtrecht) en mevrouw 

Chirino (ChristenUnie) inzake 

Nieuwe plek(ken) voor Hall of 

Fame en dan het liefst 

permanent

Cultuur Wethouder Oosters zal de raad een informatie geven over de 

beschikbaarheid van de ‘Hall of Fame’ op het Berlijnplein als 

legale graffitilocatie na maart 2023 en over het traject om 

nieuwe gedoogplekken voor graffiti in de gemeente te vinden 

ter vervanging van het verdwijnen van de ‘Hall of Fame’.

Rinske Hordijk (Cultuur) 22-03-23

(stand van zaken) De raad wordt hier in Q2 van 2023 nader 

over geïnformeerd. 

(316/596)

22/T250

Raad  16-06-22 Raadsvoorstel Kadernota 

Cultuurparticipatie 2022-2030

Cultuur Wethouder Oosters zegt toe dat de uitvoeringsnota in Q4 

naar de raad komt.

Stefanie Weijsters (Cultuur) 30-12-22

(stand van zaken) Op 15 december 2022 heeft de raad de 

brief 'Terugkoppeling uitvoeringsnota cultuurparticipatie' met 

kenmerk 10655606 ontvangen. Hierin wordt vermeld dat de 

Uitvoeringsnota Cultuurparticipatie in Q3 2023 naar de raad 

komt. 
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nummer datum agendapunt portefeuille onderwerp behandeling streefdatum, antwoord, stavaza
(383/596)

22/T125

Raad  16-06-22 Raadsvoorstel Kadernota 

Cultuurparticipatie 2022-2030

Cultuur M131 Geen automatische uitbreiding buurtcoaches voor 

bloeiende wijkcultuur

Jeske van Vossen (Cultuur) 16-09-22

(stand van zaken) Dit wordt uitgewerkt als onderdeel van de 

Uitvoeringsnota Cultuurparticipatie, die in Q3 2023 gereed is. 

(533/596)

21/T151

cie. M&S  15-04-

21

Raadsvoorstel Ontwikkelplan 

en investeringsbeslissing 

Berlijnplein

Cultuur De wethouder komt in Q4 2021 bij de raad terug op een 

locatie voor een graffiti/street art plek

Rinske Hordijk (Cultuur) 30-06-22

(stand van zaken) We verwachten in Q4 2022 meer te weten 

over een mogelijk nieuwe locatie voor de legale graffiti plek. 

Momenteel worden er een aantal locaties onderzocht. De Hall 

of Fame aan het Berlijnplein kan tot eind van het jaar 2022 

blijven. Daarna starten hier bouwwerkzaamheden. Naast de 

Hall of Fame aan het Berlijnplein is er onder de A12-brug 

naast het Amsterdam-Rijnkanaal (bij de Ikea) ook een 

gedoogplek, deze  blijft beschikbaar. 

(567/596)

20/T274

Raad  16-07-20 LIS/ Raadsbrief Voortgang 

Utrecht UNESCO City of 

Literature

Cultuur Het college informeert de raad eind 2020 over het definitieve 

plan van aanpak van Utrecht UNESCO City of Literature.

Lisa van Woersem (Cultuur) 30-09-21

(stand van zaken) Door andere prioriteiten heeft dit 

vertraging opgelopen. De raad ontvangt in de loop van 2023 

een nadere uitwerking van de plannen voor Utrecht Unesco 

City of Literature. 
(575/596)

20/M152

Raad  09-07-20 Aanpak racisme en 

discriminatie

Cultuur M152 Onthulling monument voor de gastarbeider feest voor 

de hele stad

Rinske Hordijk (Cultuur) 30-11-22

(stand van zaken) (stand van zaken) Het project Eerbetoon 

Gastarbeiders bevindt zich in de voorbereidingsfase. Het 

Procesplan is in maart 2021 vastgesteld. Met de 

klankbordgroep bestaande uit vertegenwoordigen van 

verschillende migrantengemeenschappen (Spaans, Grieks, 

Turks, Marokkaans, Italiaans en voormalig Joegoslavië) 

werken we samen aan de realisatie van het kunstwerk. Er is 

met de klankbordgroep uitgebreid over de betekenis van het 

kunstwerk gesproken en is men met elkaar op zoek gegaan 

naar de belangrijke uitgangspunten bij de uitvoering van het 

kunstwerk en de eisen en wensen aan de locatie waar het 

kunstwerk moet komen. 

In Q1 2022 is een kunstenaar geselecteerd en met de 

klankbordgroep zoeken we nog naar een geschikte en 

beschikbare locatie voor het ontwerp. Oorspronkelijke 

planning om het kunstwerk in 2022 te realiseren is niet meer 

haalbaar omdat de zoektocht naar een locatie complex is. 

Er is een beperkt budget voor de invulling van motie 152 

waarin wordt opgeroepen om een stadsbeeld cultureel en 

educatief programma te realiseren rond de realisatie van het 

eerbetoon. Daarnaast heeft het onderwerp gastarbeiders en 

(arbeids)migratie breed aandacht gekregen tijdens de viering 

van U900 door programmering van verschillende culturele en 

maatschappelijke organisaties ihkv 'Gekomen om te blijven. '

De feestelijke onthulling wordt samen met initiatiefnemers en 

andere betrokkenen vorm gegeven. We verwachten het 

kunstwerk in de loop van 2023 te onthullen. 
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(499/596)

21/T306

cie. M&S  23-06-

21

VJN 2021 Diversiteit Wethouder Voortman zal in Q2 2022 te komen met een 

integraal advies mbt inclusie, waar ook discriminatieagenda 

onderdeel van uitmaakt

Diversiteit 30-06-22

(stand van zaken) Planning is Q2 2023. In de raadsbrief 

"Nieuwe aanpak inclusie en huidige ontwikkelingen" van 7 

december 2022 (kenmerk 10709934) is deze planning en het 

proces voor de aanpak inclusie toegelicht. 

(518/596)

21/M184

Raad  08-07-21 5. Voorjaarsnota 2021 en 1e 

Bestuursrapportage 2021

Diversiteit M184 Aanvullend onderzoek naar het Utrechtse 

slavernijverleden

Diversiteit en Inclusie 04-11-21

(stand van zaken) De stand van zaken is opgenomen in de 

raadsbrief "Nieuwe aanpak inclusie en huidige 

ontwikkelingen" van 7 december 2022 (kenmerk 10709934). 

(528/596)

21/T200

Raad  17-06-21 Actuele moties Diversiteit M111 maak het effect op vrouwen zichtbaar Danielle Fiolet (Diversiteit) 31-12-21

(stand van zaken) De definitieve beantwoording volgt in 

overleg met de bestuursadviseur half januari. 
(574/596)

20/M161

Raad  09-07-20 Aanpak racisme en 

discriminatie

Diversiteit M161 Slavernijverleden monument Diversiteit en Inclusie 01-07-23

(stand van zaken) In de raadsbrief van 1 december 2022 

(kenmerk 10690668) is de raad geinformeerd over de stand 

van zaken. 
(66/596)

23/M45

Raad  09-03-23 Debat Locatiebepaling 

monument voor het 

slavernijverleden

Diversiteit en 

Inclusie

M45 waardige en veilige plek slavernijmonument Diversiteit en Inclusie 09-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(79/596)

23/T43

Vragenuur  19-01-

23

Vragen van de fracties van 

PvdA, Stadsbelang Utrecht, 

GroenLinks, D66, Volt, Partij 

voor de Dieren, BIJ1 en 

EenUtrecht over Vier de 

uitbreiding Artikel 1 van de 

Grondwet

Diversiteit en 

Inclusie

Wethouder Oosters zal met de belangenorganisaties COC 

Midden-Nederland en SOLGU en met de bewoners nagaan 

hoe de uitbreiding van Artikel 1 van de Grondwet kan worden 

gevierd en de raad hierover informeren.

Diversiteit en Inclusie 19-04-23

(antwoord niet aangegeven) 

(248/596)

22/M333

Raad  10-11-22 Raadsvoorstel 

programmabegroting 2023-

2026

Diversiteit en 

Inclusie

M333 Internationale dag tegen racisme en discriminatie Diversiteit en Inclusie 21-03-23

(antwoord niet aangegeven) 

(253/596)

22/T333

Raad  10-11-22 Raadsvoorstel 

programmabegroting 2023-

2026

Diversiteit en 

Inclusie

M320 Meer diversiteit in de publieke ruimte Diversiteit en Inclusie 30-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(544/596)

21/M23

Raad  04-02-21 Actuele moties Diversiteit en 

Inclusie

M23 Actuele Motie - Onderzoek mogelijkheden tot 

rechtsherstel voor de Roma en Sinti

Diversiteit en Inclusie 31-03-22

(stand van zaken) Het onderzoek loopt nog, planning wordt 

Q1 2023 
(571/596)

20/T244

Raad  16-07-20 Kaderbrief Diversiteit en 

Inclusie

M238 Utrechtse bijdrage aan het Srebrenica Monument en de 

herdenking

Representatie 31-12-20

(stand van zaken) deze toezegging over aanwezigheid bij 

herdenking past niet in portefeuille diversiteit 
(29/596)

23/T79

Raad  06-04-23 Raadsvoorstel Verordening 

Erfgoed

Erfgoed M81 Versterk positie erfgoed en start aanwijzing Erfgoed 06-07-23

(antwoord niet aangegeven) 
(37/596)

23/M82

Raad  06-04-23 Raadsvoorstel Verordening 

Erfgoed

Erfgoed M82 Verduurzaam, voordat het ons duur komt te staan (met 

mede indieners)

Erfgoed 29-12-23

(antwoord niet aangegeven) 
(38/596)

23/M80

Raad  06-04-23 Raadsvoorstel Verordening 

Erfgoed

Erfgoed M80 Erfgoed expertise Erfgoed 29-12-23

(antwoord niet aangegeven) 
(47/596)

23/T67

ZWCS  16-03-23 Raadsbrief Actieagenda 

Erfgoed 2023-2024 

Raadsvoorstel Verordening 

Erfgoed

Erfgoed De wethouder zegt toe dat meer informatie over de 

uitwerking van moties die nu niet worden opgepakt volgt in 

Q1 2024

Erfgoed 31-03-24

(antwoord niet aangegeven) 
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(48/596)

23/T66

ZWCS  16-03-23 Raadsbrief Actieagenda 

Erfgoed 2023-2024 

Raadsvoorstel Verordening 

Erfgoed

Erfgoed Wethouder Streefland zegt toe dat in Q2 2023 het 

raadsvoorstel Uitbreiding en actualisatie visie religieus 

erfgoed komt

Erfgoed 30-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(416/596)

22/T28

ZWCS  13-01-22 Raadsvoorstel Erfgoednota Erfgoed De wethouder informeert de raad over de Actualisatie Visie 

Religieus Erfgoed in Q1 2023

Erfgoed 30-06-22

(stand van zaken) Door uitval en ziekte van de specialist 

religieus erfgoed, capaciteitsgebrek en andere projecten loopt 

dit project oponthoud op. Het vinden van een oplossing kost 

tijd. De verwachting is dat in Q2/2023 de 'Uitbreiding en 

actualisatie visie religieus erfgoed' aan de raad kan worden 

aangeboden. 

(417/596)

22/T27

ZWCS  13-01-22 Raadsvoorstel Erfgoednota Erfgoed De wethouder informeert de raad in Q3 2022 per raadsbrief 

over wat de status van Werelderfgoed precies voor effecten 

heeft

Erfgoed 30-09-22

(stand van zaken) Effecten en zichtbaarheid 

werelderfgoederen wordt opgepakt met het programmaplan 

Zichtbaarheid werelderfgoederen. Hierover wordt de 

gemeenteraad uiterlijk in Q4 2023 geïnformeerd. 

(563/596)

20/T354

Raad  08-09-20 SV 2020, nr. 194 Geen 

sloopbesluit Rubenslaan in het 

reces (met antwoord)

Erfgoed Met de evaluatie van het gemeentelijk beschermd gezicht 

Minstroom en het gewenste effect op behoud van de 

cultuurhistorische waarden, zal het college de aanwijzing van 

nieuwe gemeentelijke gezichten, zoals Kromme Rijn, 

overwegen. Het college verwacht hier uiterlijk tweede 

kwartaal 2021 bij de raad op terug te komen.

Erfgoed 30-06-22

(stand van zaken) De evaluatie Minstroom is onderdeel van 

een breder plan van aanpak rond beschermde stads- en 

dorpsgezichten waarvan de uitwerking dat in de loop van 

2023 wordt verwacht. 

(85/596)

23/T37

ZWCS  09-02-23 Integrale benadering Jeugd Jeugd en 

Jeugdzorg

De wethouder zegt toe in Q2 te komen met een brief over de 

zeven aanbevelingen en mogelijke extra kansen en 

mogelijkheden

Jeugd en Jeugdzorg 30-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(268/596)

22/T317

ZWCS  22-09-22 Raadsvoorstel Verordening 

maatschappelijke 

ondersteuning gemeente 

Utrecht 2023

Jeugd en 

Jeugdzorg

De wethouder zegt toe in samenwerking met de doelgroep 

een publieksversie te maken van de Verordening Jeugdwet 

2023 en deze in Q2 2023 gereed te hebben en de raad 

hierover te informeren.

Jeugd en Jeugdzorg 30-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(320/596)

22/T236

VBF  22-06-22 Voorjaarsnota Jeugd en 

Jeugdzorg

De raad wordt uiterlijk in Q4 2022 geïnformeerd over de 

gesprekken die met

stichting JOU worden gevoerd in het kader van wijkgericht 

werken.

Jeugd en Jeugdzorg 23-12-22

(stand van zaken) De raad is geïnformeerd door middel van de 

raadsbrief 'De Collectieve Aanpak ondersteuning ouders, 

kinderen en jongeren' met kenmerk 11093636, 

(332/596)

22/T217

OWE  22-06-22 Voorjaarsnota Jeugd en 

Jeugdzorg

Het college informeert de raad in Q4 2022 hoe zij, samen met 

partners in de stad, werkt

aan gelijkwaardigheid van álle studenten in de stad, op 

meerdere vlakken. Dit is een

verdieping van de MBO-agenda.

Middelbaar Beroepsonderwijs 23-12-22

Beantwoord met brief 11049608 van 31 maart 2023.

(534/596)

21/T146

Raad  22-04-21 LIS raad 22 april 2021 Jeugd en 

Jeugdzorg

Eind 2022 en eind 2024 geven we u een tussen-evaluatie 

[over inzet stichting JoU]

Jeugd en Jeugdzorg 16-12-21

(stand van zaken) De raad is geïnformeerd door middel van de 

raadsbrief 'Eindverslag Tussenevaluatie subsidietenders', 

kenmerk 10408757. 
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(395/596)

22/T85

ZWCS  10-02-22 Raadsvoorstel Eigen bijdrage in 

de algemene opvang voor 

volwassenen die dakloos zijn

Maatschappelijke 

Ondersteuning

De wethouder komt in Q2 2022 met een brief naar de raad 

over de uitkomst van de gesprekken over een mogelijk ander 

tarief bij gebruik van slaapzalen.

Annemiek van der Velde 

(Maatschappelijke 

Ondersteuning)

30-06-22

(stand van zaken) Deze toezegging is inhoudelijk nog niet 

uitgewerkt maar is meegenomen in de raadsbrief die op 6 juli 

is verzonden aan de raad (kenmerk 10146799). Inhoudelijke 

uitwerking van deze toezegging zal eind Q1 naar uw raad 

worden verzonden in combinatie met de informatie over 

toezegging 22/T86. 

(509/596)

21/T261

Vragenuur  01-07-

21

Vragen van de heer Vonk 

(GroenLinks) inzake 20 jaar de 

Utrechtse aanpak.

Maatschappelijke 

Ondersteuning

Vragen van de heer Vonk (GroenLinks) inzake 20 jaar de 

Utrechtse aanpak.

Wethouder Van Ooijen zal in de toegezegde brief ook 

terugkomen op de toezegging dat zal worden gekeken naar

bijvoorbeeld een tegel ter herdenking van het sluiten van de 

expeditietunnel.

Marike de Boer 

(Maatschappelijke 

Ondersteuning)

18-07-22

(stand van zaken) Belangenbehartigers van dakloze en 

verslaafde mensen willen, met steun van de gemeente, 

komen tot een gedenkplaat 20 jaar maatschappelijke opvang 

in het Stationsgebied. De gemeente is samen met 

belangenbehartigers aan de slag om te komen tot een tegel 

ter herdenking van het sluiten van de expeditietunnel 

ongeveer 20 jaar geleden. We verwachten in Q2 2023 te 

komen tot een passend en goed ontwerp voor de tegel. 

(510/596)

21/T260

Vragenuur  01-07-

21

Vragen van de heer Vonk 

(GroenLinks) inzake 20 jaar de 

Utrechtse aanpak.

Maatschappelijke 

Ondersteuning

Vragen van de heer Vonk (GroenLinks) inzake 20 jaar de 

Utrechtse aanpak.

Wethouder Van Ooijen zal in september a.s. terugkomen op 

de vraag op welke wijze er aandacht kan worden besteed

aan het 20-jarige bestaan van de Utrechtse aanpak van de 

maatschappelijke opvang.

Marike de Boer 

(Maatschappelijke 

Ondersteuning)

29-04-22

(stand van zaken) Belangenbehartigers van dakloze en 

verslaafde mensen willen, met steun van de gemeente, 

komen tot een gedenkplaat 20 jaar maatschappelijke opvang 

in het Stationsgebied. De gemeente is samen met 

belangenbehartigers aan de slag om te komen tot een tegel 

ter herdenking van het sluiten van de expeditietunnel 

ongeveer 20 jaar geleden. We verwachten in Q2 2023 te 

komen tot een passend en goed ontwerp voor de tegel. 

(30/596)

23/T78

Raad  06-04-23 Raadsvoorstel Regioplan U16 

Beschermd wonen 2023-2028

Maatschappelijke 

Opvang en 

Beschermd 

Wonen

M78 Specifieke aandacht voor kwetsbare jongeren in het 

regioplan

Emine Yildirim 

(Maatschappelijke Opvang en 

Beschermd Wonen)

06-07-23

(antwoord niet aangegeven) 

(31/596)

23/T77

Raad  06-04-23 Raadsvoorstel Regioplan U16 

Beschermd wonen 2023-2028

Maatschappelijke 

Opvang en 

Beschermd 

Wonen

M77 Inspraak en belangenbehartiging in de regio bij 

beschermd wonen

Emine Yildirim 

(Maatschappelijke Opvang en 

Beschermd Wonen)

06-07-23

(antwoord niet aangegeven) 

(32/596)

23/T76

Raad  06-04-23 Raadsvoorstel Regioplan U16 

Beschermd wonen 2023-2028

Maatschappelijke 

Opvang en 

Beschermd 

Wonen

M76 De beste bescherming is eerst een thuis Emine Yildirim 

(Maatschappelijke Opvang en 

Beschermd Wonen)

06-07-23

(antwoord niet aangegeven) 

(39/596)

23/M79

Raad  06-04-23 Raadsvoorstel Regioplan U16 

Beschermd wonen 2023-2028

Maatschappelijke 

Opvang en 

Beschermd 

Wonen

M79 financiering Regioplan U16 Beschermd Wonen 2024 Emine Yildirim 

(Maatschappelijke Opvang en 

Beschermd Wonen)

13-05-23

(antwoord niet aangegeven) 
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(44/596)

23/T70

ZWCS  16-03-23 Ontwikkelingen 

doordecentralisatie Beschermd 

Wonen; Raadsvoorstel 

Regioplan U16 Beschermd 

wonen 2023-2028

Maatschappelijke 

Opvang en 

Beschermd 

Wonen

De wethouder zegt toe om in Q4, of zo mogelijk eerder, een 

eerstvolgend moment voor gezamenlijke raden uit de regio te 

organiseren

Emine Yildirim 

(Maatschappelijke Opvang en 

Beschermd Wonen)

31-12-23

(antwoord niet aangegeven) 

(45/596)

23/T69

ZWCS  16-03-23 Ontwikkelingen 

doordecentralisatie Beschermd 

Wonen; Raadsvoorstel 

Regioplan U16 Beschermd 

wonen 2023-2028

Maatschappelijke 

Opvang en 

Beschermd 

Wonen

In het najaar Q3 komt uitvoeringsprogramma beschermd 

wonen U 16  ter kennisgeving naar de raad.

Emine Yildirim 

(Maatschappelijke Opvang en 

Beschermd Wonen)

30-09-23

(antwoord niet aangegeven) 

(46/596)

23/T68

ZWCS  16-03-23 Ontwikkelingen 

doordecentralisatie Beschermd 

Wonen; Raadsvoorstel 

Regioplan U16 Beschermd 

wonen 2023-2028

Maatschappelijke 

Opvang en 

Beschermd 

Wonen

De wethouder zegt toe dat er een monitor wordt ingericht - in 

lijn met de afspraken over ‘sturen en verantwoorden’ - over 

onder meer in/uit/doorstroom, realisatie woningen en een 

financiële paragraaf.

Emine Yildirim 

(Maatschappelijke Opvang en 

Beschermd Wonen)

07-07-23

(antwoord niet aangegeven) 

(59/596)

23/T54

EtDW  16-02-23 Raadsbrief Groot tekort aan 

woonruimte voor kwetsbare 

Utrechters

Maatschappelijke 

Opvang en 

Beschermd 

Wonen

Wethouder Voortman (namens wethouder Streefland) zegt 

toe dat in Q2 2023 een raadsbrief inzake verkenning 

kwetsbare doelgroepen volgt

Portefeuilles 30-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(156/596)

22/T452

Vragenuur  01-12-

22

Vragen van mevrouw Dada-

Anthonij (D66), mevrouw 

Duitscher (EenUtrecht) de heer 

Sungur, Denk, mevrouw Assen 

(PvdA) mevrouw Kendir 

(Student & Starter), de heer 

Van Steeg (CDA) en mevrouw 

Oul Fakir (Bij1) over het 

volwassen leven goed 

beginnen kan niet op straat

Maatschappelijke 

Opvang en 

Beschermd 

Wonen

Wethouder Streefland zal de raad zo snel mogelijk, uiterlijk in 

het eerste kwartaal van 2023, laten weten wat het plan

van het kabinet voor de aanpak van dakloosheid voor Utrecht 

in financiële zin betekent.

Eva Morre (Maatschappelijke 

Opvang en Beschermd Wonen)

31-03-23

(stand van zaken) Duidelijkheid vanuit het rijk hierover komt 

bij de meicirculaire, daarna zullen wij uw raad informeren. 

(210/596)

22/T376

ZWCS  03-11-22 Druk op Maatschappelijke 

Opvang

Maatschappelijke 

Opvang en 

Beschermd 

Wonen

De wethouder zal met de partners afstemming zoeken hoe 

om te kunnen gaan met huisdieren van daklozen en dit 

onderwerp meenemen in de te actualiseren Visie op 

Dakloosheid die voor de VJN 2023 aan de raad zal worden 

toegestuurd

Annemiek van der Velde 

(Maatschappelijke Opvang en 

Beschermd Wonen)

28-02-23

(stand van zaken) Door andere prioriteiten en 

capaciteitsgebrek heeft dit gesprek nog niet plaatsgevonden. 
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(321/596)

22/T234

VBF  22-06-22 Voorjaarsnota Maatschappelijke 

Opvang en 

Beschermd 

Wonen

De raad zal in Q3 2022 geïnformeerd worden over de 

voortgang pilot dakloze

LHBTIQ+-jongeren.

Marike de Boer 

(Maatschappelijke Opvang en 

Beschermd Wonen)

30-09-22

(stand van zaken) De uitkomsten van de pilot dakloze LHTBQ+-

jongeren is niet eenduidig. In een aantal situaties is er een 

meerwaarde om mensen op te vangen met een LHTBQ+ 

achtergrond op dezelfde locatie. Maar nu de nachtopvang is 

omgebouwd  naar 24 uurs opvang en er veel 1 persoons 

kamers zijn in de bestaande voorzieningen en er ook de 

mogelijkheid is om door te stromen naar zelfstandige 

woonruimte via eerst een Thuis kan dit ook de best passende 

optie zijn voor mensen. We zijn nu samen met de zorg 

partners in de stad aan het kijken welke vorm van maatwerk 

nodig en passend is voor deze doelgroep. 

(16/596)

23/T92

ZWCS  13-04-23 Raadsvoorstel Visie en 

meerjarenperspectief 2022-

2033 op dienstverlening

Publieksdienstverl

ening

De wethouder komt in de voortgangsbrief of een aparte brief 

terug op de vraag hoe het initiatievenfonds beter onder de 

aandacht kan worden gebracht bij mensen die de weg 

daarnaartoe nog niet weten te vinden

Publieksdienstverlening 13-07-23

(antwoord niet aangegeven) 

(17/596)

23/T91

ZWCS  13-04-23 Raadsvoorstel Visie en 

meerjarenperspectief 2022-

2033 op dienstverlening

Publieksdienstverl

ening

In Q2 2023 volgt een raadsbrief over de opvolging van de 

lessen uit de kinderopvangtoeslagaffaire

Publieksdienstverlening 30-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(18/596)

23/T90

ZWCS  13-04-23 Raadsvoorstel Visie en 

meerjarenperspectief 2022-

2033 op dienstverlening

Publieksdienstverl

ening

Een Beleidsnota over dit onderwerp volgt in Q1 van 2024 Publieksdienstverlening 31-03-24

(antwoord niet aangegeven) 

(19/596)

23/T89

ZWCS  13-04-23 Raadsvoorstel Visie en 

meerjarenperspectief 2022-

2033 op dienstverlening

Publieksdienstverl

ening

De wethouder stuurt jaarlijks bij de begroting een 

voortgangsbrief over de stand van zaken van de uitvoering 

van dit meerjarenperspectief. Hierin worden ook de 

geconcretiseerde indicatoren opgenomen (Q3)

Publieksdienstverlening 13-07-23

(antwoord niet aangegeven) 

(274/596)

22/T309

VBF  08-09-22 6 Publieksdienstverl

ening

De wethouder zegt toe in Q1 2024 - een jaar na invoering - de 

prijsverhoging van het thuisbezorgen van reisdocumenten te 

evalueren en in de evaluatie de mogelijkheden voor 

maatwerk inzichtelijk te maken.

Publieksdienstverlening 30-03-24

(antwoord niet aangegeven) 

(61/596)

23/T52

ZWCS  09-02-23 Toekomst sportpark Overvecht-

Noord

Sport De wethouder zegt toe om in Q4 2023 de raad een definitief 

plan van aanpak buitensportcapaciteit in Overvecht te sturen

Sport 31-12-23

(stand van zaken) Uitvoering loopt, we informeren u in Q4. 

(62/596)

23/T51

ZWCS  09-02-23 Toekomst sportpark Overvecht-

Noord

Sport De wethouder stelt de commissie voor In Q2 een technische 

sessie en/of een kaderstellend debat te houden om de keuzes 

voor buitensportcapaciteit in Overvecht te bespreken.

Sport 30-06-23

(stand van zaken) Voorbereiding loopt, we horen graag 

wanneer uw raad dit wil agenderen. 
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(113/596)

22/T477

Vragenuur  08-12-

22

Vragen van de heer Bakker 

(D66), de heer Van Steeg (CDA) 

de heer Stam (PvdA), de heer 

Gaillard (Stadsbelang Utrecht), 

mevrouw Hessel (Utrecht 

Solidair) de heer Maas (Volt) 

en de heer Van den Enk 

(Student & Starter) inzake 

Goed nieuws! Utrecht krijgt er 

snel een sporthal bij

Sport Wethouder Oosters zal erop toezien dat de indeling van de 

zalen van de nieuwe demontabele sporthal op Sportpark 

Loevenhoutsedijk in samenspraak gaat met de 

sportverenigingen en zal de raad aan het eind van Q1 2023 

informeren of er een goede verdeling is gevonden

Sport 31-03-23

(stand van zaken) Zoals in de brief van 2/12 met kenmerk 

10677026 aangegeven, zullen sportverenigingen zelf de 

beschikbare zaalsportcapaciteit verdelen in de 

zaalverdelingscommissie. 19 april komen zij weer bijeen en 

wordt dit opgepakt. We zullen u hierover in Q2 informeren. 

(118/596)

22/T472

Raad  01-12-22 Debat Zwemmen, zwemlessen 

en wachtlijsten

Sport Wethouder Oosters zal met een uitgewerkt plan voor een 

eerlijk en transparant aanmeld- en wachtlijstsysteem

naar de raad komen en hierover per brief informeren.

Sport 31-03-23

(stand van zaken) Relatie met 22/M376. We verwachten u in 

Q2 te informeren. 

(228/596)

22/T357

Raad  01-12-22 Debat Zwemmen, zwemlessen 

en wachtlijsten

Sport M377 Slimmer met schaars zwemwater Sport 01-03-23

(stand van zaken) Uitvoering loopt. We informeren u na de 

tweejarige pilot die afloopt begin 2025. 
(229/596)

22/M376

Raad  01-12-22 Debat Zwemmen, zwemlessen 

en wachtlijsten

Sport M376 Gelijke Toegang tot Zwemles Sport 29-12-23

(stand van zaken) We verwachten u in Q2 te informeren. 

(243/596)

22/T340

Raad  10-11-22 Raadsvoorstel 

programmabegroting 2023-

2026

Sport M356 Meer ruimte voor zelfbeheer sportaccommodaties Sport 10-02-23

(stand van zaken) Uitvoering loopt. We verwachten u eind 

2023 te informeren. 
(511/596)

21/M251

Raad  15-07-21 13 Raadsvoorstel Vaststelling 

Utrecht Dichtbij: de 

tienminutenstad; Ruimtelijke 

Strategie Utrecht 2040

Sport M251 Realiseer roeiwater nu echt Sport 16-06-22

(stand van zaken) Uitvoering loopt. Integrale afstemming kost 

meer tijd, we verwachten u in Q2 te informeren. 

(529/596)

21/T197

cie. M&S  27-05-

21

Raadsvoorstel Utrechtse 

sportagenda

Sport In Q1 2022 ontvangt de raad een brief over de balans tussen 

groen en sporten (samen met wethouder Van Hooijdonk).

Sport 31-05-22

(stand van zaken) Er is enige vertraging in dit traject, de 

verwachting is dat we de Raad begin Q2 2023 hierover per 

brief kunnen informeren 
(438/596)

21/T536

ZWCS  02-12-21 Raadsbrief 

Toegankelijkheidsbeleid en 

uitvoering niet zonder 

ervaringsdeskundigen

Welzijn De wethouder komt in Q1 2022 bij de raad terug met de 

eerste schetsen van hoe 1) een inclusieteam eruit zou kunnen 

komen te zien en 2) hoe deskundigheidsbevordering eruit 

komt te zien. Ook belangenorganisaties krijgen hierin een rol

I van der Waal-krijbolder 

(Welzijn)

31-03-22

(stand van zaken) Dit wordt uitgewerkt als onderdeel van de 

nieuwe aanpak Inclusie (volgt eind tweede kwartaal 2023). De 

raad is hierover op 07-12-2022 geïnformeerd in de brief 

'Nieuwe aanpak inclusie en huidige ontwikkelingen'. 

(450/596)

21/M468

Raad  23-12-21 Debat Toegankelijkheidsbeleid 

en uitvoering niet zonder 

ervaringsdeskundigen

Welzijn M468 Langetermijndoel Utrecht Toegankelijk in 2036 I van der Waal-krijbolder 

(Welzijn)

01-07-22

(stand van zaken) In de brief 'Nieuwe aanpak inclusie en 

huidige ontwikkelingen' van 07-12-2022 is de raad 

geïnformeerd dat hierover in het eerste kwartaal van 2023 

wordt bericht. In de raadsbrief 'diverse onderwerpen op het 

gebied van Zorg en Welzijn' van 29 maart 2023 is de raad 

geïnformeerd dat we verwachten dat dit Q3 2023 wordt. 
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(582/596)

20/T44

cie. M&S  13-02-

20

Raadsvoorstel Vaststelling 

Koersdocument Leefbare Stad 

en Maatschappelijke 

Voorzieningen

Welzijn Het college gaat over 3 jaar de werking van het 

Koersdocument evalueren (naar verwachting medio 2023).

J Brouwer (Welzijn) 30-06-23

(stand van zaken) In de raadsbrief 'diverse onderwerpen op 

het gebied van Zorg en Welzijn' van 29 maart 2023 is de raad 

geïnformeerd dat in Q4 2023 een raadsbrief volgt over de 

werking van het Koersdocument en de lessen die we daaruit 

trekken en in 2024 een herijking van het Koersdocument 

‘Leefbare stad en maatschappelijke voorzieningen' volgt. 

(6/596)

23/T103

ZWCS  13-04-23 Raadsbrief Procesbrief Wmo 

beleidsnota

WMO en Welzijn In de WMO-nota die later naar de raad komt worden de 

volgende zaken meegenomen:

•Ervaringskennis, leefwereld

•Beter samenwerken in de wijk

•Belang van vrijwilligers

•Investeren in wijken waar de gezondheid slechter is

•Verkennen rol inkomen

•Medewerkers betrekken

•Groepsgericht aanbod waar het kan, individueel aanbod 

waar het nodig is

•Financieel kader

•Verbeteren toezicht

•Mogelijkheden benuften vitale ouderen voor opvullen tekort

Ellen van der VORST (WMO en 

Welzijn)

13-07-23

(antwoord niet aangegeven) 

(15/596)

23/T93

ZWCS  13-04-23 Sociaal Makelen WMO en Welzijn In Q3 2023 komt de wethouder met een nota/nota’s van 

uitgangspunten naar de raad.

Voorafgaand aan de nota/nota’s wordt de raad in Q2 middels 

een brief geïnformeerd over de keuze voor 1 nota of 

meerdere.

Jelmar Oomkens (WMO en 

Welzijn)

30-09-23

(antwoord niet aangegeven) 

(25/596)

23/T83

Raad  09-03-23 Debat Wachttijden 

huishoudelijke hulp

WMO en Welzijn Wethouder Voortman zal op structurele basis gesprekken 

voeren met (vertegenwoordigers van) huishoudelijke

hulpen en de raad per brief informeren over de voortgang 

daarmee.

Sanne Koster (WMO en 

Welzijn)

06-07-23

(antwoord niet aangegeven) 

(33/596)

23/T75

Raad  06-04-23 Raadsvoorstel Kadernota 

Meerjarig perspectief 

buurtcentra 2022-2032

WMO en Welzijn M75 Tegenprestatie niet ten koste laten gaan van 

toegankelijkheid

WMO en Welzijn 06-07-23

(antwoord niet aangegeven) 

(34/596)

23/T74

Raad  06-04-23 Raadsvoorstel Kadernota 

Meerjarig perspectief 

buurtcentra 2022-2032

WMO en Welzijn M71 Toegankelijkheid meerjarenperspectief buurtcentra 2023 WMO en Welzijn 06-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(42/596)

23/T72

ZWCS  16-03-23 Beantwoording schriftelijke 

vragen Maaltijdvoorziening

WMO en Welzijn Er komt een memo waarin preciezer de inzet van middelen 

aangegeven wordt, voor de raadsbehandeling Q2

WMO en Welzijn 30-06-23

Opgenomen in de brief 'diverse onderwerpen op het gebied 

van zorg & welzijn' van 29 maart 2023.
(43/596)

23/T71

ZWCS  16-03-23 Raadsvoorstel Kadernota 

Meerjarig perspectief 

buurtcentra 2022-2032

WMO en Welzijn In Q1 2024 wordt aan de raad gerapporteerd wat de 

ervaringen zijn met de tegenprestaties; vooraf wordt 

toegezegd dat de invoering van tegenprestaties niet 

uitsluitend mogen werken.

WMO en Welzijn 31-03-24

(antwoord niet aangegeven) 

(67/596)

23/M42

Raad  09-03-23 Debat Wachttijden 

huishoudelijke hulp

WMO en Welzijn M42 Meer waardering en zeggenschap huishoudelijke hulpen Sanne Koster (WMO en 

Welzijn)

09-06-23

(antwoord niet aangegeven) 
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(86/596)

23/T35

ZWCS  09-02-23 Wachttijden huishoudelijke 

hulp

WMO en Welzijn De wethouder zegt toe in Q2 de evaluatie van de Transitie aan 

de raad toe te sturen

Sanne Koster (WMO en 

Welzijn)

30-06-23

(antwoord niet aangegeven) 

(87/596)

23/T34

ZWCS  09-02-23 Wachttijden huishoudelijke 

hulp

WMO en Welzijn De wethouder zegt toe voor de zomer een brief te sturen aan 

de raad over genomen en mogelijk nog te nemen 

maatregelen. In deze brief ook aandacht voor de situatie 

Vleuten de Meern.

Portefeuilles 07-07-23

(antwoord niet aangegeven) 

(147/596)

22/T463

ZWCS  08-12-22 Raadsbrief stand van zaken 

Utrechtse aanpak 

eenzaamheid

WMO en Welzijn Wethouder Voortman zegt toe dat in Q1 2023 de aangepaste 

Routekaart Utrechtse aanpak eenzaamheid naar

de raad toe te sturen. Hierbij wordt ook ingegaan op:

- de wijze waarop (kleine) ondernemingen en organisaties 

(onderwijs, sport, religie) betrokken zijn en worden,

- ouderen met een migratieachtergrond, en

- de stand van zaken rondom de lief- en leed-straten (M2019, 

386)

D van Rhee (WMO en Welzijn) 31-03-23

Verzonden bij de Raadsbrief Activiteitenplan Eenzaamheid 

(2023-2026) van 11 april 2023.

(200/596)

22/T400

ZWCS  19-10-22 Raadsvoorstel 

programmabegroting 2023-

2026

WMO en Welzijn De wethouder zegt toe de raad in februari 2023 schriftelijke te 

informeren over de stand van zaken n.a.v. de eerder aan de 

raad gestuurde informatie over ouderen en zorg en 

ondersteuning.

G Houtman (WMO en Welzijn) 28-02-23

(stand van zaken) De raad zal door middel van een 

verzamelbrief over meerdere toezeggingen op het vlak van 

wmo en welzijn in Q1 ook over deze toezegging worden 

geïnformeerd. 
(244/596)

22/T339

Raad  10-11-22 Raadsvoorstel 

programmabegroting 2023-

2026

WMO en Welzijn M354 Versterking positie WMO cliëntenraad Ellen van der VORST (WMO en 

Welzijn)

10-02-23

(stand van zaken) Nieuwe formulering zal worden 

meegenomen in de tekst van de programmabegroting van 

2024 
(267/596)

22/T318

ZWCS  22-09-22 Transitie hulp bij huishouden WMO en Welzijn De wethouder zegt toe om de aanbestedingen en de transitie 

hulp bij huishouden te evalueren en hierbij het perspectief 

van medewerkers en cliënten mee te nemen en de raad 

hierover te informeren in medio 2023.

Sanne Koster (WMO en 

Welzijn)

31-12-23

(antwoord niet aangegeven) 

(269/596)

22/T316

ZWCS  22-09-22 Raadsvoorstel Verordening 

maatschappelijke 

ondersteuning gemeente 

Utrecht 2023

WMO en Welzijn De wethouder zegt toe na de komende revisie van de Wmo-

regelgeving hiervan ook een publieksversie te maken en in Q1 

2023 met een evaluatie te komen.

Sanne Koster (WMO en 

Welzijn)

31-03-23

(stand van zaken) Wegens capaciteitsgebrek heeft de revisie 

niet in 2022 plaatsgevonden, we bekijken wanneer dit wel 

mogelijk is. 

(295/596)

22/T289

Raad  13-10-22 Raadsvoorstel Verordening 

maatschappelijke 

ondersteuning gemeente 

Utrecht 2023

WMO en Welzijn M282 Stop het stapelen van onderzoeken Marije Hardenbol-Kyalo (WMO 

en Welzijn)

13-01-23

Donderdag 15 dec 2022 heeft het gesprek met de Wmo 

Cliëntenraad plaatsgevonden. De raad is over de uitkomsten 

geïnformeerd in de brief met kenmerk: 11018015 op 29 

maart 2023
(336/596)

22/T210

ROGV  23-06-22 Voorjaarsnota WMO en Welzijn Wethouder Eerenberg zegt toe de raad in Q3 van 2022 per 

raadsbrief te informeren over de

uitvoering van motie 21/468.

I van der Waal-krijbolder 

(WMO en Welzijn)

30-09-22

(stand van zaken) Zie motie 21/M468 Langetermijndoel 

Utrecht Toegankelijk in 2036 
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Voorstel aan de gemeenteraad

Raadsvoorstel zienswijze ontwerpbegroting 2024-2027 
Het Utrechts Archief (HUA)

Beleidsveld Organisatie
Organisatieonderdeel Bedrijfsvoerings- en Strategienetwerk
Opsteller Ria Rijpkema - Burema
Kenmerk 11154107
Vergaderdatum Raad 8 juni 2023
Referendabel Nee (artikel 3 lid 2 onder i Verordening raadgevend referendum)
Geheim Nee

Het college van burgemeester en wethouders stelt de raad voor te besluiten:

1. De bijgevoegde reactiebrief aan Het Utrechts Archief (HUA) vast te stellen als zienswijze op de 
ontwerp programmabegroting 2024-2027 van HUA, waarin aandacht wordt gevraagd voor 
ordentelijk verloop gesprekken over de gemeentelijke bijdrage aan E-depot, de verdere 
verbetering van de effectindicatoren, een gedegen en ordentelijke procesgang rondom 
voorgenomen uittreding van het Rijk en de kosten voor digitaal archiefbeheer. 

Burgemeester en wethouders van Utrecht,

de secretaris, de burgemeester,
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Samenvatting
Het Utrechts Archief is een gemeenschappelijke regeling van het Rijk (Ministerie OCW) de gemeente 
Utrecht en de provincie Utrecht, zoals bedoeld in de Wet gemeenschappelijke regelingen. Op 29 
maart 2023 heeft het bestuur van Het Utrechts Archief de ontwerp programmabegroting 2024-2027 
aan de gemeenteraad aangeboden voor zienswijze. Met dit voorstel wordt de zienswijzebrief 
vastgesteld.

Context
Aanleiding
Volgens de Wet gemeenschappelijke regelingen (Wgr)  zendt het dagelijks bestuur van Het Utrechts 
Archief vóór 30 april van het jaar voorafgaande aan dat waarvoor de begroting dient, de algemene 
financiële en beleidsmatige kaders aan de gemeenteraad, Provinciale Staten en de minister.
Op 13 maart 2023 heeft het Dagelijks Bestuur van Het Utrechts Archief de ontwerp programmabegroting 
2024- 2027 vastgesteld. Bij brief van 29 maart 2023 zijn door Het Utrechts Archief de stukken 
aangeboden aan de gemeenteraad van Utrecht en wordt de gelegenheid geboden om uiterlijk 25 mei 
2023 een zienswijze kenbaar te maken op de ontwerp programmabegroting 2024 - 2027. De vaststelling 
van de begroting staat gepland voor de vergadering van het Algemeen Bestuur op 12 juni 2023. 

Voorgenomen uittreding Rijk per 1 januari 2025
Via eerdere raadsbrieven (zie hieronder) en de digitale informatiesessie voor raads- en statenleden op 
11 januari 2023 over de toekomstscenario's HUA is duidelijk geworden dat de uittreding van het Rijk 
de achterblijvende partners confronteert met juridische, financiële en bestuurlijke risico’s. Daarom 
hebben gemeente en provincie Utrecht extern onderzoek laten doen zoals gemeld in informatie-
bijeenkomst op 11 januari 2023. Het eindrapport van dit onderzoek door Berenschot is bijgevoegd.

Helaas zijn zowel tussen Rijk, RHC (regionaal Historisch Centrum) directeuren en RHC bestuurders, 
als ook tussen de door verschillende partijen ingehuurde advies- & advocatenkantoren de meningen 
verdeeld over de risico’s en de mitigerende maatregelen hierop. 
De veranderingen hebben veel impact op de organisatie. Daarom is het belangrijk dat er constructief 
wordt nagedacht over toekomstige oplossingen. Het DB wordt opgeroepen de belangen van het 
personeel mee te blijven wegen in de keuzes voor de toekomst Mede daarom hebben Gemeente 
Utrecht en Provincie Utrecht in het Algemeen Bestuur HUA opgeroepen om een goede 
procesbegeleider aan te trekken. Iedereen is van mening dat er een gedegen en ordentelijke 
procesgang rondom besluitvorming over de toekomstscenario's moet komen.

Juridische context Wgr
Op grond van de Wgr, hoofdstukken IX en I, is het dagelijks bestuur van HUA verplicht de 
ontwerpbegroting binnen 12 weken na het besluit in het Algemeen Bestuur aan de raad van Utrecht 
voor te leggen. Op grond van artikel 35, derde lid Wgr kan de gemeenteraad zijn zienswijze over de 
ontwerpbegroting naar voren brengen. Op grond van het vierde lid is het dagelijks bestuur van HUA 
vervolgens verplicht om de raad – voorafgaand aan het vaststellen van de begroting – schriftelijk en 
gemotiveerd te informeren over de conclusies die getrokken zijn naar aanleiding van de zienswijzen. 

De termijnen in de Gemeenschappelijke regeling HUA voor het indienen van stukken voor de 
begrotingscyclus wijken af van die in de Wet gemeenschappelijke regelingen. De Wet 
gemeenschappelijke regelingen is namelijk op 1 juli 2022 gewijzigd. U bent daarover geïnformeerd 
met een raadsbrief van maart 2022. Met deze wijziging is onder meer de begrotingscyclus aangepast. 
Bij afwijkingen tussen de GR en de Wgr gaat de Wgr voor. Dat geldt bijvoorbeeld voor de termijnen bij 
de begrotingscyclus.
Alle gemeenschappelijke regelingen moeten naar aanleiding van deze wetswijziging op een aantal 
punten worden aangepast. Die aanpassing is in de gemeenschappelijke regeling HUA nog niet 
gedaan. De reden daarvoor is dat nog niet duidelijk is of – in verband met de uittreding van het rijk – 
de GR in afgeslankte vorm zal worden voortgezet of toch zal worden opgeheven. Als er duidelijkheid 
is over de toekomst van de HUA, zal ofwel de procedure tot opheffen van de GR gestart worden, en is 
wijziging van de GR niet zinvol meer, ofwel de procedure tot wijziging van de GR in verband met het 
uittreden van een deelnemer worden gestart. In het laatste geval kunnen meteen de noodzakelijke 
aanpassingen in verband met de wetswijziging worden meegenomen. De GR moet echter hoe dan 
ook uiterlijk op 1 juli 2024 zijn aangepast.
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Beslistermijn
HUA heeft verzocht op om uiterlijk 25 mei 2023 een zienswijze kenbaar te maken op de ontwerp 
programmabegroting 2024 - 2027. Aan HUA is aangegeven dat door de kortere doorlooptijden 
vanwege het meireces de conceptzienswijze volgt na de beoogde commissiebehandeling op 25 mei, 
de definitieve zienswijze kan bij besluitvorming door de gemeenteraad op 8 juni nog vóór de 
vergadering van het Algemeen Bestuur op 12 juni 2023 aan HUA worden aangeboden. 

Beoogd effect
Het bestuur van Het Utrechts Archief neemt de zienswijzen van de deelnemers mee bij het vaststellen 
van de begroting.

Eerdere besluitvorming en informatievoorziening aan de raad
Raadsbrief 20 april 2021 over uittreding Rijk uit Gemeenschappelijke regeling Het Utrechts Archief
Raadsbrief 3 maart 2022 over Verkenning effect uittreding Rijk Het Utrechts Archief
Voortgangsmelding in de Raadsbrief Uitstel beantwoording 20 december 2022  

Beslispunten, Argumenten en Kanttekeningen/Risico’s 

Beslispunt  
  
1 De bijgevoegde reactiebrief aan Het Utrechts Archief (HUA) vast te stellen als 

zienswijze op de ontwerp programmabegroting 2024-2027 van HUA, waarin aandacht 
wordt gevraagd voor ordentelijk verloop gesprekken over de gemeentelijke bijdrage 
aan E-depot, de verdere verbetering van de effectindicatoren, een gedegen en 
ordentelijke procesgang rondom voorgenomen uittreding van het Rijk en de kosten 
voor digitaal archiefbeheer.

  
Argumenten

1.1 De financiële onderbouwing van de ontwerpbegroting 2024 – 2027 past binnen de 
kaders van de gemeenschappelijke regeling.

 De programmabegroting volgt de vereisten uit het besluit begroting en
verantwoording Gemeenten (BBV).  Beoogde investeringen worden zoveel mogelijk 
met de beschikbare financiële middelen in verband gebracht

  
1.2 De beleidsmatige aspecten in de begroting zijn in overeenstemming met eerdere

plannen.
 De begroting beschrijft de doelen en maatschappelijke effecten die Het Utrechts 

Archief de komende periode wil bereiken. Om de resultaten van deze ambities vast te 
stellen, benoemt Het Utrechts Archief indicatoren bij de programmaonderdelen. Deze 
effectindicatoren laten een mix zien van kwalitatieve en kwantitatieve normen. 

Het blijft van belang Het Utrechts Archief te vragen scherp te blijven op het adequaat 
rapporteren over de mate waarin de beoogde maatschappelijke effecten en 
effectindicatoren daadwerkelijk gerealiseerd worden.

  
1.3 Het voornemen van het Rijk om de samenwerking op het e-depot te beëindigen na 

uittreding in 2025 vormt een financieel risico.
 De begroting 2024 is sluitend, evenals het meerjarenperspectief voor de periode 

2025-2027. In het meerjarenperspectief zijn de door het ministerie van OCW 
voorgenomen uittreding per 1 januari 2025 en een nieuwe juridische 
samenwerkingsvorm financieel meerjarig buiten beschouwing gelaten. We maken ons 
zorgen over de financiële en (juridisch) organisatorische consequenties van de 
voorgenomen uittreding. 
De analoge collectie van het Rijk – die bewaard wordt bij de Regionale Historische 
Centra -zal na de voorgenomen uittreding van het Rijk via een delegatiebepaling in 
beheer blijven bij HUA. Het Rijk zal daar ook financieel aan blijven bijdragen via een 
specifieke (aan criteria gebonden) uitkering, een zogenaamde SPUK. Risico van op 
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termijn wijzigen van zowel de criteria als de hoogte van deze uitkering ligt bij 
achterblijvende partners.

  
1.4 Het voornemen van het Rijk om de extra bijdrage (DTR-bijdrage) voor beheer en 

opslag van digitale rijksarchieven te beëindigen vormt een financieel en juridisch 
risico.
Door een eenzijdig gecommuniceerd besluit van Nationaal Archief (valt onder OCW) 
dienen Regionale Historische Centra zelf een e-depot (= digitale archiefbewaarplaats) 
te realiseren. Mede door de voorgenomen uittreding Rijk is deze oplossing 
aanbesteding plichtig. Ook hier geldt dat juridische en financiële risico’s bij de 
achterblijvende partners komen te liggen. Deze aanbesteding van een “eigen” 
zelfstandig HUA e-depot is inmiddels afgerond en implementatie van de oplossing in 
gang gezet.

1.5 De juridische en financiële risico's voor achterblijvende partners vragen om een  
goede samenwerking en ordentelijke procesgang met HUA.
Inmiddels ontstaat er steeds meer duidelijkheid over hoe het Rijk de uittreding uit de 
gemeenschappelijke regeling HUA wil vormgeven. Helaas zijn zowel tussen Rijk, RHC 
(regionaal Historisch Centrum) directeuren en RHC bestuurders, als ook tussen de 
door verschillende partijen ingehuurde advies- & advocatenkantoren de meningen 
verdeeld over de risico’s en de mitigerende maatregelen hierop. Tijdens de laatste 
bestuursvergadering heeft de directie HUA daarom afstand genomen van de inhoud 
van het eindrapport van Berenschot over de toekomstscenario's HUA. Mede daarom 
hebben Gemeente Utrecht en Provincie Utrecht in het Algemeen Bestuur HUA 
opgeroepen om een goede procesbegeleider aan te trekken.

Gezien de juridische en financiële risico's voor achterblijvende partners is het van 
belang dat bestuur en directie van HUA een gedegen en ordentelijke procesgang 
volgen rondom besluitvorming over de toekomstscenario's, inclusief de rol die 
gemeente en de staten hierin hebben. 
De uittreding van het Rijk vraagt een transitie- en uittredingsplan en een adequate 
governancestructuur (zowel ambtelijk, als bestuurlijk), waarbij er een helder 
onderscheid gemaakt wordt tussen enerzijds de rol en verantwoordelijkheden van de 
uittredende partij en anderzijds de rol en verantwoordelijkheden van de 
achterblijvende partners.

Financiën
De jaarlijkse bijdrage aan Het Utrechts Archief is opgenomen in de paragraaf Verbonden Partijen van
de programmabegroting van de gemeente Utrecht.
Het Utrechts Archief heeft in de meerjarenbegroting voor de jaren 2026 en verder een stelpost 
opgenomen voor een gemeentelijke bijdrage aan E-depot van € 210.000. In lijn met het Utrechts 
Archief zijn wij van mening dat over de ambities en de daaraan te koppelen gemeentelijke bijdrage 
adequate gesprekken tussen Het Utrechts Archief en onze gemeente gevoerd moeten worden voordat 
deze beoogde gemeentelijke bijdrage geformaliseerd kan worden.   

Vervolg 
De zienswijzebrief van uw raad wordt, na vaststelling, aan het bestuur van Het Utrechts Archief
verzonden. De vaststelling van de begroting staat gepland voor de vergadering van het bestuur op 
12 juni 2023.

Participatie 
Over dit voorstel heeft geen participatie plaats gevonden.

Communicatie
Het Utrechts Archief ontvangt na besluitvorming de zienswijzenbrief. Verder is geen aanvullende
communicatie voorzien.
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(Niet)Referendabel
Dit raadsbesluit is niet referendabel omdat het een besluit betreft over stukken van een
gemeenschappelijke regeling (artikel 3 lid 2 onder i Verordening tot raadgevend referendum gemeente 
Utrecht).

Bijlagen
Bijlagen besluitvorming
- Reactiebrief zienswijze ontwerpbegroting 2024-2027 HUA

Bijlagen informatief
- Ontwerp Programmabegroting 2024 – 2027 HUA
- Kadernota 2023 HUA
- Jaarstukken 2022 HUA (incl. controleverklaring)
- Onderzoek rapport Berenschot ‘Toekomstscenario’s voor de organisatie van Het Utrechts Archief’



1 Zienswijzebrief ontwerpbegroting 2024-2027 HUA.docx 
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Zienswijze ontwerpbegroting 2024 - 
2027 Het Utrechts Archief

Uw kenmerk Verzonden
Uw brief van 29 maart 2023 Bij antwoord datum, kenmerk en onderwerp vermelden

Beste mevrouw Keijsper,

Bij de brief van 29 maart 2023 heeft u ons, op grond van artikel 19 van de Gemeenschappelijke 
Regeling de ontwerp ‘Programmabegroting 2024 – 2027’ aangeboden en de gelegenheid geboden 
om een zienswijze op die ontwerpbegroting kenbaar te maken. Hieronder wordt onze zienswijze 
verwoord.

Inhoudelijk
Wij stellen vast dat de ontwerp ‘Programmabegroting 2024 - 2027’ binnen de kaders van de 
Gemeenschappelijke Regeling past. 
Verder zien wij dat er veel inzet is na de corona periode om het bezoekersaantal te vergroten. 
Gelukkig zit daar weer een stijgende lijn in. Ook is het goed dat de website verder wordt 
doorontwikkeld, waardoor de bezoekers op een laagdrempelige en gepersonaliseerde manier 
zijn/haar informatie kan vinden. Het is belangrijk dat iedereen gebruik kan maken van de documenten 
die digitaal of fysiek zijn opgeslagen.

Financieel
De begroting 2024 is sluitend, evenals het meerjarenperspectief voor de periode 2025-2027. In het 
meerjarenperspectief zijn, de door het ministerie van OCW voorgenomen uittreding en een nieuwe 
juridische samenwerkingsvorm, financieel meerjarig buiten beschouwing gelaten. We maken ons 
zorgen over de financiële en (juridisch) organisatorische consequenties van de voorgenomen 
uittreding. Wij verwijzen hiervoor verder naar de onderstaande tekst over de voorgenomen uittreding. 
 
Het Utrechts Archief heeft in de meerjarenbegroting voor de jaren 2026 en verder een stelpost   
opgenomen voor een gemeentelijke bijdrage aan E-depot van € 210.000. In lijn met het Utrechts 
Archief zijn wij van mening dat over de ambities en de daaraan te koppelen gemeentelijke bijdrage 
adequate gesprekken tussen Het Utrechts Archief en onze gemeente gevoerd moeten worden 
voordat deze beoogde gemeentelijke bijdrage geformaliseerd kan worden. Hierbij gaan wij uit van het 
beginsel dat totale financiering voor het eigen E-depot berust op kostendekkend zijn.
 
Wij herhalen de vaker gedane oproep aan Het Utrechts Archief om scherp te blijven op het adequaat 
rapporteren over de mate waarin de beoogde maatschappelijke effecten en effectindicatoren 
daadwerkelijk gerealiseerd worden. 



Gemeenteraad

Datum Volgt
Ons kenmerk 11154133

2/2

Uittreding Rijk uit de Gemeenschappelijke Regeling
Het Utrechts Archief geeft in de ontwerp 'Programmabegroting 2024-2027 meer inzicht in de 
voortgang van de technische besprekingen met het ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap 
(OCW) over de voorgenomen uittreding van het Rijk uit de gemeenschappelijke regeling. Het Rijk 
heeft aangegeven dat de voorgenomen uittreding op 1 januari 2025 zal zijn.

Inmiddels ontstaat er steeds meer duidelijkheid over hoe het Rijk de uittreding uit de 
gemeenschappelijke regeling HUA wil vormgeven. Gezien de juridische en financiële risico's voor 
achterblijvende partners werkt u samen met het bestuur toe naar een principebesluit over hoe de 
toekomstige samenwerking tussen de achterblijvende partners eruitziet zonder het Rijk als partner. 
We begrijpen dat de veranderingen veel impact hebben op uw organisatie. Daarom is het voor ons 
belangrijk dat u constructief mee blijft denken in toekomstige oplossingen. Nadrukkelijk vragen we 
daarom het DB om ook de belangen van het personeel mee te blijven wegen in de keuzes voor de 
toekomst. We vragen expliciet aandacht voor gedegen en ordentelijke procesgang rondom 
besluitvorming over de toekomstscenario's, inclusief de rol die wij als Gemeenteraad hierin hebben. 
Met het oog op de voorgenomen uittredingsdatum willen wij u oproepen om na het principebesluit, 
parallel aan het goedkeuringsproces binnen Provinciale Staten en onze Gemeenteraad, voortvarend 
te werk te gaat met de implementatie van dit besluit door het opstellen van een transitie- en 
uittredingsplan. En om hiervoor een adequate governancestructuur (zowel ambtelijk, als bestuurlijk) in 
te richten. Waarbij er een helder onderscheid gemaakt wordt tussen enerzijds de rol en 
verantwoordelijkheden van de uittredende partij en anderzijds de rol en verantwoordelijkheden van de 
achterblijvende partners.

Wij blijven ons zorgen maken over de juridische en financiële consequenties voor achterblijvende 
partners die gaan voortvloeien uit een uittreding van het Rijk, net zoals Het Utrechts Archief zelf 
waarschijnlijk zorgen heeft rondom de impact op haar (toekomstige) bedrijfsvoering en het 
dienstenpakket en -niveau. 

Hoogachtend,
Gemeenteraad van Utrecht,

de griffier, de voorzitter,
Merel van Hall Sharon A.M. Dijksma



1 HUA - Ontwerp Programmabegroting 2024- 2027.pdf 
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Voorwoord 

Met veel genoegen bieden wij u de Begroting 2024 - 2027 aan, waarin de ambities en inspanningen van Het 

Utrechts Archief zijn vastgelegd. Op basis van het nieuwe meerjarenbeleidsplan is de begroting ingericht op drie 

speerpunten. Hierbij zal de afspiegeling van de samenleving in de bedrijfsvoering, collectie en activiteiten van 

HUA evenwichtiger / inclusiever worden.  

De volgende speerpunten zijn gedefinieerd: 

Speerpunt 1: Samen bouwen aan het archief van morgen 

Speerpunt 2: Jouw collectie [Utrecht] start bij Het Utrechts Archief 

Speerpunt 3. Onze organisatie maken we met elkaar. 

Per speerpunt is beschreven hoe de effecten bereikt worden. (Wat willen we bereiken? Wat gaan we daarvoor 

doen?) Op totaal niveau wordt er een raming van de baten en lasten gemaakt (Wat zijn de kosten hiervan?). 

 

Het Utrechts Archief is er voor iedereen die voor recht en bewijs, onderwijs, onderzoek of cultuurbeleving gebruik 

wil maken van onze collecties en diensten. Onze missie is de bronnen van de Utrechtse geschiedenis te 

verwerven, te bewaren en ter beschikking te stellen aan het publiek. We verbinden de inwoners van de stad en 

provincie met elkaar en hun omgeving, door gezamenlijk het verhaal van de Utrechtse geschiedenis te vertellen.  

Om dit te bereiken bieden we een aantrekkelijk publieksprogramma en innovatieve digitale dienstverlening. HUA 

is een toonaangevend expertisecentrum op het gebied van informatiebeheer en een deskundig partner voor 

instellingen en overheden in de regio.  

 

De begroting 2024 is sluitend, evenals het meerjarenperspectief voor de periode 2025 – 2027. Wij zijn ervan 

overtuigd dat HUA met de beschreven uitdagingen een solide financiële basis voor de doorontwikkeling kan 

handhaven.  

 

Utrecht, 3 maart 2023 

 

Namens het Managementteam van Het Utrechts Archief, 

De directeur, 

drs. Chantal Keijsper  
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1. Inleiding 

Deze begroting volgt de vereisten uit het besluit begroting en verantwoording Gemeenten (BBV), waarin de 

volgende indeling van de begroting wordt voorgeschreven: 

• Beleidsbegroting 

o Programma 

o Paragrafen 

• Financiële begroting 

o Overzicht van baten en lasten 

o Financiële positie 
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2. Hoofdlijnen van de begroting 

2.1. Algemeen 

Nieuw beleid, beleidswijzigingen of beleidsintensiveringen zullen in beginsel budgettair neutraal worden 

uitgevoerd door herprioritering van middelen, het effectiever en efficiënter organiseren van bestaande taken en 

het realiseren van synergie. Op basis van de Financiële Beheersverordening 2021 onderscheidt HUA binnen de 

P&C-cyclus de (meerjaren)begroting, de jaarrekening en Bestuursrapportage. Onderdeel van de 

(meerjaren)begroting vormt de kaderstelling. Deze kaderstelling bevat uitgangspunten die ten grondslag liggen 

aan de voorliggende (meerjaren)begroting. Hierna worden de belangrijkste financiële ontwikkelingen en hun 

effect op de begroting geschetst. Tot slot worden de gehanteerde uitgangspunten weergegeven. 

 

2.2. Indexering 

Loonontwikkelingen en prijsaanpassingen 

In de vorige kadernota 2022 en de meerjaren programmabegroting 2023 – 2026 is de problematiek van 

vroegtijdig in het jaar prognosticeren en de beschikbaarheid van actuele index- en inflatiecijfers beschreven.  

In 2021 is door het CPB de aanname gemaakt dat consumentenprijsindex (CPI) voor 2022 op 1,8% zou kunnen 

uitkomen. De daadwerkelijke CPI over 2022 is uitgekomen op 10.0%. De realisatie over 2022 voor het Prijs bruto 

binnenlands product (pbbp), geprognosticeerd voor 2022 op 1,8%, is nog niet bekend. 

Ook de schatting voor de Europese consumentenprijsindex (HICP), zoals geschetst in de Economische 

Ontwikkelingen en Vooruitzichten DNB - december 2021, van 3,0% voor 2022 was te optimistisch. Het definitieve 

cijfers is nog niet bekend, maar bedraagt tot en met november 2022 11,6%. 

Toekomstverwachting op dit vlak blijven moeilijk en daarmee zijn er voor HUA geen aanwijzingen om de in de 

kadernota 2023 en de meerjarenbegroting 2024-2027 de in 2022 gehanteerde uitgangspunt te veranderen. Voor 

de kadernota 2023 en de meerjarenbegroting 2024 – 2027 wordt er uitgegaan van: 

1. Daar waar er reële prijsverhogingen zijn doorberekend aan HUA zullen deze eerst worden doorgevoerd 

in de aan te passen begroting voor 2023. (Zo gaf Eneco aan de warmtetarieven met een factor 2 te 

verhogen voor 2022 en voor 2023 met een factor 2,5, dus een vervijfvoudiging in totaal.) Voor 2024 

wordt deze dan geïndexeerd met 4,0%.  

2. Voor de lonen voor 2023 is er nog geen actuele cao en zal het laatste bod VNG/WSGO gebruikt worden, 

5% voor 2023 en 3% voor 2024. 

3. Hanteren van de Europese consumentenprijsindex (HICP) uit Economische Ontwikkelingen en 

Vooruitzichten DNB - december 2022 en deze wordt afgerond voor 2024 op 4%. 

 

2.3. Uitgangspunten Begroting 2024 - 2027 

Hieronder worden de technische uitgangspunten weergegeven die door HUA gehanteerd zijn bij het samenstellen 

van de begroting 2024-2027: 

1. Voor de loonaanpassing wordt 2024 wordt 3% gebruik en voor prijsaanpassingen 4%. 

2. In de meerjarenbegroting 2025 – 2027 wordt geen indexatie toegepast. 

3. De begroting is exclusief btw opgesteld; 

4. De salariskosten zijn begroot conform de inschaling van de betrokken medewerkers. Hierbij wordt 

rekening gehouden met vaste toelagen en afwijkende inschalingen. 

5. Conform de in de Nota Investering- en Afschrijvingsbeleid verwoorde uitgangspunten wordt voor 

investeringen geen rekenrente als kapitaallasten begroot, maar alleen de lineaire afschrijvingskosten.  

In 2019 heeft het bestuur HUA de opdracht gegeven om in de komende jaren de bestemmingsreserves af te 

bouwen. Met het DITO-investeringsplan zal HUA vanaf dit jaar in 4 jaren (2021 – 2024) de reserves in zijn geheel 
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afbouwen. Met het opstellen van de jaarrekening 2022 en de concept Programmabegroting 2024 – 2027 zijn de 

saldi voor de afbouw van de bestemmingsreserves opnieuw berekend. In de bestuursvergadering van HUA op 12 

juni 2023 zal met de 1e Berap 2023 het bestuur gevraagd worden om de ontrekkingen en dotaties van de 

reserves vast te stellen. 

Op basis van de bekende gegevens voor 2023 is de concept meerjarenbegroting 2024 – 2027 opgesteld. De 

financiering van de digitalisering uit de extra baten voor deze jaren, maar zeker ook uit de inzet van de 

bestemmingsreserve vormt hiervoor de basis. Het voorgenomen besluit bij de jaarrekening 2022 om het 

negatieve resultaat € 74.292 ten laste van de algemene reserve te brengen is onder aanname van goedkeuring 

en vaststelling verwerkt in de cijfers. Deze doorrekening heeft ook invloed op de cijfers van 2023 en deze zijn 

terug te vinden onder de noemer “Indicatief 2023”. Met de 1e Berap 2023 zal de begroting 2023 ook aangepast 

worden aan de nieuwe situatie en zal goedkeuring worden gevraagd aan het bestuur.  

Het Rijk heeft het voornemen uitgesproken om per 1 januari 2025 uit de gemeenschappelijke regelingen van de 

RHC’s te treden. Het voornemen daarbij is om de taken en bevoegdheden voor het beheer van de rijksarchieven 

aan de RHC’s te delegeren en de financiering van de jaarlijkse bijdrage te regelen via een specifieke uitkering  

(SPUK). De voorbereidingen hiervoor vinden plaats via het delegatieoverleg van de RHC’s met OCW. De 

besluitvorming vindt plaats door de besturen van elk RHC afzonderlijk om daarna besloten te worden in de 

respectievelijke gemeenteraden en provinciale staten.  

Bij het opstellen van de jaarrekening is het continuïteitsbeginsel gehanteerd. Dit is een vereiste om een 

meerjarenbegroting te kunnen presenteren.   
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3. Beleidsbegroting: Programmaplan  

3.1. Het Utrechts model drie programmalijnen 

Om de ambities uit het meerjarenbeleidsplan te realiseren hebben we in 2021 drie programmalijnen gedefinieerd. 

Hierbij sluiten we aan bij de Nationale Strategie voor Digitaal Erfgoed waarbinnen drie lagen zijn ontwikkeld: 

zichtbaar (diensten), bruikbaar (verbinding) en houdbaar (content). Deze lagen hebben we omgezet naar een 

Utrechts model:   
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Binnen speerpunt 1: ‘Samen bouwen aan het archief van morgen’ gaat de aandacht vooral uit naar de laag 

Houdbaar en het bijbehorende programma Digitale duurzaamheid. Binnen speerpunt 2 gaat de aandacht uit naar 

de tweede laag Digitale toegankelijkheid en de derde laag Digitale dienstverlening. Bij speerpunt 3 gaat de 

aandacht uit naar de interne organisatie. Met de voortschrijdende inzichten uit de opbouw van de programma’s 

Digitale dienstverlening, Digitale toegankelijkheid, Digitale duurzaamheid is HUA tot de constatering gekomen dat 

een vierde programma Digitale Organisatie wenselijk is. De onderdelen worden toegelicht in de speerpunten 

hieronder. 

3.2. Speerpunt 1: Samen bouwen aan het archief van morgen 

3.2.1. Doel  

Met het meerjarenbeleidsplan 2021-2024 wordt gedurende vier jaar gewerkt aan het archief van morgen. Het Rijk 

zal zich in 2024 uit de Gemeenschappelijke Regeling trekken, maar blijft, naar het zich laat aanzien, verbonden 

aan Het Utrechts Archief voor het beheer van de analoge rijksarchieven. HUA werkt in deze periode aan een 

steviger positie in de regio. De samenwerking met de gemeente Nieuwegein wordt in deze periode voortgezet op 

basis van een nieuwe dienstverleningsovereenkomst. 

 

Binnen het speerpunt ‘Samen bouwen aan het archief van morgen’ gaat de aandacht vooral uit de laag Houdbaar 

en het bijbehorende programma Digitale duurzaamheid. Het optuigen van de bijbehorende voorziening voor 

duurzaam digitaal beheer (e-depot) en de inbedding daarvan in de staande organisatie vormen daarbinnen de 

hoofddoelstelling. Waar de bestaande voorziening van het Nationaal Archief  in 2024 expireert ten gevolge van 

de terugtreding van het Rijk, werken we de komende jaren aan een volwaardig alternatief in de vorm van een 

eigen e-depot. Daarnaast wordt ook aansluiting gezocht bij nieuwe ontwikkelingen zoals Common ground en 

Archiving by design. We zijn ons ervan bewust dat de nieuwe e-depotvoorziening deel uitmaakt van een breder 

netwerk aan voorzieningen bij onze beide partners, gemeente en provincie Utrecht, en dat digitale duurzaamheid 

vraagt om nieuwe kennis en kunde door de informatieketen heen. Het opbouwen van een adviesfunctie op dit 

terrein waarmee we deze overheden kunnen ondersteunen bij het beheer van hun informatie vormt daarom een 

tweede belangrijk aandachtspunt. 

De vormgeving van het verwerven van waardevolle archieven en collecties uit de particuliere sfeer blijft doorgaan, 

waarbij we meer ruimte willen gaan bieden aan digitale informatie. Ook werken we aan aanpassing van de 

methodiek om de diversiteit van onze collectie nog meer te vergroten en de selectie op basis van hotspots beter 

te verankeren in het acquisitieproces. 

3.2.2. Beoogde maatschappelijk effecten 

a. Informatie beter toegankelijk en beschikbaar 

b. Betrouwbare digitale informatie voor de lange termijn geborgd 

c. Versteviging van de positie in de regio voor beheer en gebruik van archief 

d. Meer diversiteit in de opbouw van onze collectie 

3.2.3. Effectenindicatoren 

• Is een kwart van onze collectie (8 miljoen scans) online beschikbaar 

• Zijn alle middeleeuwse charters gevlakt, geconserveerd en gedigitaliseerd 

• Verwerken we naast film en fotomateriaal op grote schaal videobanden 

• Is duurzaam digitaal beheer going concern 

• Is onze informatiearchitectuur ingericht volgens de eisen van de DERA & MARA 

• Heeft toezicht zich in belangrijke mate ontwikkeld tot systeemtoezicht 

• Documenteren we de Utrechtse samenleving met bijzondere aandacht voor hotspots, meerstemmigheid 

en inclusie. 
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3.2.4 Wat gaan we daarvoor doen? 

Aandachtsvelden in het speerpunt ‘Samen bouwen’  

Ad a. Informatie beter toegankelijk en beschikbaar 

 
Indicatoren: 

• Is een kwart van onze collectie (8,5 miljoen scans) online beschikbaar 

• Zijn alle middeleeuwse charters gevlakt, geconserveerd en gedigitaliseerd 

• Verwerken we naast film- en fotomateriaal op grote schaal videobanden 

Collectievorming en toegankelijkheid 

In 2023 zullen naar verwachting vooral van de zijde van de gemeenten Utrecht en Nieuwegein grote 

hoeveelheden archief worden overgebracht. Naar verwachting zal het volume aan archieven en collecties met ca. 

500 meter toenemen tot 35 km, reden waarom er in het voorjaar van 2023 opnieuw bestanden moeten worden 

uitgeplaatst naar de externe berging in Emmen en Arnhem. Voor de gemeente Utrecht worden in 2023-2024 met 

aanvullende middelen twee bewerkingstrajecten uitgevoerd met betrekking tot 1. de afronding van de bewerking 

van de archieven van de Griffie, de Bestuurs- en Concerndienst en Stadswerken (i.o.v. CIO Office) en 2. de 

verzameling fotomateriaal van Gebouwd Erfgoed (i.o.v. OO Ruimte). Een groot deel van de afficheverzameling 

van de stad Utrecht zal in de beeldbank worden gepubliceerd en er wordt een begin gemaakt met de bewerking 

van de verzameling beeldmateriaal van e gemeente Nieuwegein voor publicatie in de beeldbank. De grote 

verzameling archieven en collecties van het USC en andere studentenorganisaties, die vorig jaar rudimentair is 

geordend, zal worden overgebracht naar het depot van HUA, waarna samen met het Universiteitsmuseum een 

plan van aanpak met begroting zal worden uitgewerkt. Ook zullen in 2023 de werkzaamheden worden afgerond 

aan de collectie van het Nederlands Volksbuurtmuseum, die eind 2021 bij HUA in bruikleen is gegeven. Deze 

wordt in een bijzondere samenwerking met het NVBM voor het publiek toegankelijk gemaakt en deels 

gedigitaliseerd. Tenslotte wordt in 2023-2025 gewerkt aan de afronding van de omvangrijke herinventarisatie van 

het archief van de Staten van Utrecht. 

Digitalisering en conservering 

HUA streeft ernaar om in 2030 de meest geraadpleegde archieven en collecties gedigitaliseerd te hebben. 30% 

van de collectie is dan naar verwachting gedigitaliseerd, doorzoekbaar en deelbaar. In lijn met de voorgaande 

jaren worden ook in 2022 bestanden gedigitaliseerd. Via scanning on demand en via projecten (o.a. DTR en 

Metamorfoze) zullen circa 500.000 images van archiefstukken worden gerealiseerd. Aanvullend wordt vanuit het 

programma DiTo (Digitale Toegankelijkheid) nog een extra inspanning geleverd van nog eens 125.000 images 

per jaar. Eind 2022 stond de teller al op 7,9 miljoen images, en dat getal ook in 2023 weer tenminste 500.000 

gaan stijgen. 

Het Metamorfoze-project, dat de conservering en digitalisering van het archief van het Koninklijk Aardrijkskundig 

Genootschap tot doel heeft (70.000 images), zal worden afgerond en bij de viering van het 150-jarig bestaan van 

de KNAG worden gepresenteerd. Dit project heeft grote waarde vanwege de rijke documentatie van alle 

expedities van de KNAG in de voormalige Nederlandse koloniën. Er wordt een begin gemaakt met het scannen 

van belangrijke series uit het archief van het Hof van Utrecht via het DTR-traject, waar ook de laatste series van 

de Memories van Successie zullen worden aangeboden. Twee nieuwe digitaliseringsprojecten worden gestart 

met financiering van het Programma Indisch Erfgoed Digitaal, bedoeld om belangrijke archieven over de 

voormalige koloniën in Indonesië en Irian Jaya uit 1930-1968 voor een brede doelgroep digitaal te ontsluiten. 

Het vlakken en digitaliseren van alle 3000 charters van het kapittel van St. Jan zal in 2023 worden voltooid. De 

jaarboeken en tijdschriften van de 100-jarige vereniging Oud Utrecht zullen via een speciale zoekingang digitaal 

doorzoekbaar worden gepubliceerd op de website en ook wordt een aanvang gemaakt met het digitaliseren en op 

tekst doorzoekbaar maken van de handschriften en oude drukken in de collectie van de Bibliotheek. Van alle 
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banden met AV-materiaal die in het verleden als onderdeel van een archief zijn overgebracht, zal een overzicht 

worden opgesteld om ze vervolgens te digitaliseren en voor het publiek toegankelijk te kunnen aanbieden.. 

 

Ad b. Betrouwbare digitale informatie voor de lange termijn geborgd 
 

Indicatoren: 

• Is duurzaam digitaal beheer going concern 

• Is onze informatiearchitectuur ingericht volgens de eisen van de DERA & MARA 

• Heeft toezicht zich in belangrijke mate ontwikkeld tot systeemtoezicht 

 

Programma Digitale Duurzaamheid 

In de zomer van 2021 is het programma Digitale Duurzaamheid (DiDu) van start gegaan. Hiervoor is een 

programmamanager aangetrokken. Nadat in 2022 een eigen e-depotvoorziening is aanbesteed, richt de 

aandacht zich dit jaar op: 

• Het inrichten en in gebruik nemen van de voorziening voor duurzaam digitaal beheer (e-depot, digitaal 

atelier en toegang) 

• Het verder ontwikkelen van de Digitale Archiefdiensten: processen, aansluitvoorwaarden, 

metadatamodel 

• Het uitvoeren van proeftrajecten en impactanalyses (o.a. VRU en GGDrU) 

• Het opstellen van een betaversie van de PDC Digitale Archiefdiensten 

• Het opstellen van een Preservation policy 

• Het opstellen van aansluitplannen op de nieuwe voorziening voor en in nauwe samenwerking met GU en 

PU 

• het participeren in samenwerking met andere archiefinstellingen in de regio met betrekking tot Common 

Ground en beheren aan de bron. 

• Uitfaseren van het e-depot van het Nationaal Archief. 
 

Een belangrijk aandachtspunt ten slotte vormt de financiering van de Digitale Archiefdiensten in de komende 

beleidsperiode. Tot en met 2025 is de inzet van de nieuwe medewerkers die zijn aangetrokken voor het 

realiseren van deze diensten gedekt vanuit de claim die in 2020 door de GU werd gehonoreerd en met de 

jaarlijkse bijdrage van de PU op basis van het kostenmodel. Voor de continuïteit van deze inzet is het van groot 

belang dat hierover nieuwe afspraken voor de periode na 2025 worden gemaakt. 

 

Ontwikkeling archieftoezicht 

Na afronding van de lange reeks nulmetingen die HUA in 2015-2021 bij de gemeente Utrecht heeft verricht, is in 

2022 een evaluatie uitgevoerd en zijn gesprekken gevoerd over hoe de toezichtrol bij de gemeente Utrecht in de 

komende jaren het beste kan worden ingevuld. Deze gesprekken moeten zich in het voorjaar van 2023 vertalen in 

een nieuwe aanpak, die goed is afgestemd op de doelstellingen van het programma Open Utrecht dat het 

informatiebeheer van de GU op een aantal punten structureel moet verbeteren. Belangrijk aandachtspunt hierbij 

vormt de goede afstemming met de inzet van recordmanagers en het Expertteam in de eerste en tweede lijn. 

Alleen dan kan de Archiefinspectie bij HUA, als derde ring binnen de ‘three lines of defence model’ zijn rol 

optimaal vervullen. Aansluitend zal een begin worden gemaakt met de uitvoering van de nieuwe cyclus. 

Daarnaast zal ook het geregelde overleg met de andere toezichthouders op c.q. gangmakers van het 

informatiebeheer bij de gemeente worden voortgezet: de Functionaris Gegevensbeheer (FG) vanuit de AVG, de 

Privacy Officer (PO) en de Chief Information Security Officer (CISO) vanuit Informatiebeveiliging en de 

Informatiecommissaris vanuit de Wet Open Overheid, die in juli 2022 van kracht is geworden. Bij de provincie 

Utrecht wordt aan een soortgelijke samenwerking gewerkt, evenals aan een steviger positionering van het 

Strategisch Informatie Overleg. 
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Tenslotte zal vanaf 2023 meer werk worden gemaakt van advisering bij migratie, waarbij ook een belangrijke rol 

is weggelegd voor de Adviseur Digitale Informatie, die vorig jaar van start is gegaan. De standpuntbepaling 

migratie die begin 2023 is afgerond, zal hiervoor de basis leveren. 

 

Ad c. Versteviging van de positie in de regio voor beheer en gebruik van archief 

 

HUA bouwt zijn positie uit als kennispartner in de regio. Daarbij richt de aandacht zich onder meer op voorlichting 

aan particuliere archiefvormers en aan beheerders en aanbieders van AV-materiaal. De rol die HUA heeft als het 

archiefcentrum van de Nederlandse Spoorwegen, en van archieven van landelijke en provinciale kerkelijke en 

semi-kerkelijke instellingen blijft voor de analoge archieven behouden na terugtrekking van het rijk. De digitale 

aanwas van deze archiefvormers zal na terugtrekking van het rijk rechtstreeks in het e-depot van het rijk worden 

beheerd. Vanuit Archieftoezicht wordt ook in 2023 ingezet op voorlichting over het duurzaam beheer van alle 

digitale informatie in het kader van de Omgevingswet (beoogde invoering eind 2023), met een model dossier 

afspraken en procedures. Wederom wordt geparticipeerd in de VNG Adviescommissie Archieven, waar de 

vaststelling van en voorlichting over de Selectielijst e-mailbewaring volgens Capstone komend jaar een belangrijk 

onderwerp vormt. 

Ad d. Meer diversiteit in de opbouw van onze collectie 

 
Indicator: 

Documenteren we de Utrechtse samenleving met bijzondere aandacht voor hotspots, meerstemmigheid en 

inclusie. 

 

In 2023 wordt een aanvang gemaakt met het opstellen van de hotspotmonitor voor de gemeente Utrecht voor 

2020-2023, die in 2024 aan het SIO zal worden aangeboden. Daarnaast vormt implementatie van de recent 

vastgestelde hotspots van Utrecht 2013-2019 en Nieuwegein 2017-2021 vormt in 2022 opnieuw een belangrijk 

aandachtspunt.  

Medio 2023 zal een nieuw acquisitiebeleid worden opgeleverd, dat ter vaststelling zal worden aangeboden aan 

het bestuur van HUA. Dit moet enerzijds recht doen aan uitgangspunten die in het verleden voor de verschillende 

bewaarplaatsen onder beheer van HUA zijn geformuleerd, anderzijds ruimte bieden aan de invulling van de 

hotspots van de bij HUA aangesloten overheden en de wens om tot een meer gevarieerde en inclusieve vorm 

van acquisitie te komen. 

3.3. Speerpunt 2: Jouw collectie [Utrecht] start bij HUA 

3.3.1. Doel 

Met de vaste Expo ‘Utrecht begint hier’ hebben we een ontmoetingsplek en poort tot de stad en provincie Utrecht 

gecreëerd, die we uitbouwen met tijdelijke tentoonstellingen en activiteiten. Hier ontmoet het publiek de collectie. 

De Expo fungeert als een ontmoetingsplek waar geëxperimenteerd wordt met partnerschappen met 

maatschappelijke en andere organisaties.  

Veel dienstverlening aan onze gebruikers vindt inmiddels online plaats, dankzij investeringen in digitalisering en 

door de focus op digitale dienstverlening tijdens de coronaperiode. Door middel van Linked Open Data, 

kunstmatige intelligentie en multimediale technieken worden bronnen beter doorzoekbaar en vindbaar. 

3.3.2. Beoogde maatschappelijke effecten 

• De (digitale) toegankelijkheid van de collectie en activiteiten vergroten voor een breder, diverser en 

inclusiever publiek. 

• Door gebruikers en bezoekers actief te betrekken zorgen voor een groter en breder maatschappelijk 

draagvlak en daarmee een groter ‘rendement’ van onze collectie. 
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• Het Utrechts Archief is zichtbaar in de wijk door middel van partnerschappen met inwoners, 

maatschappelijke organisaties en erfgoed- en onderwijsinstellingen 

• Een bijdrage leveren aan inclusieve en participatieve cultuureducatie in de breedste zin in Utrecht (zgn. 

‘formal and informal learning’). 

3.3.3. Effectenindicatoren 

• Verloopt de dienstverlening grotendeels digitaal: 

• We brengen de openingstijden van de studiezaal terug ten gunste van de digitale raadpleging 

• We richten ons door verbeterde toegankelijkheid en nieuwe diensten op een stijging van het gebruik van 

de online collectie met 25%. 

• Is het aantal bezoekers met een migratieachtergrond aan het publieksprogramma verdubbeld. 

• Organiseren we jaarlijks één grote wisselexpo en twee participatieprojecten. 

• Hebben we een nieuw en inclusief educatieaanbod voor PO en VO ontwikkeld. 

• Zijn onze collecties vindbaar op hetutrechtsarchief.nl, Wikipedia, WiewasWie, Archieven.nl,  UtrechtAltijd 

en het Netwerk Oorlogsbronnen 

 

3.3.4. Wat gaan we daarvoor doen?  

Aandachtsvelden in het speerpunt ‘Jouw Collectie begint in HUA’  

Toegankelijkheid 

De (digitale) studiezaal en de zgn.’ tweede schil’/mobiele studiezaal zullen verder worden ontwikkeld binnen het 

programma Digitale Dienstverlening. Er zal nog meer geëxperimenteerd worden met innovatieve toepassingen 

om de collectie te ontsluiten, o.a. met hulp van (nieuwe) doelgroepen. Binnen het Programma Digitale 

Toegankelijkheid worden verschillende projecten uitgevoerd en samengebracht waarbij we werken aan de 

verbetering van de digitale toegankelijkheid van onze collecties. We gaan hierbij uit van de Nationale Strategie 

voor Digitaal Erfgoed waarbinnen drie lagen zijn ontwikkeld: zichtbaar (diensten), bruikbaar (verbinding) en 

houdbaar (content).  

We experimenteren met nieuwe innovaties om de doorzoekbaarheid, herbruikbaarheid en deelbaarheid van onze 

data te optimaliseren. Aanvullende zoekmogelijkheden ontstaan waar we dat aanbod verrijken met relaties naar 

andere landelijke kernregistraties en het gebruik van thesauri en linked data. Met het oog op het 

gestandaardiseerd zoeken op personen, locaties en organisaties worden de mogelijkheden op dit terrein de 

komende periode verder in kaart gebracht en benut. 

Dienstverlening 

HUA betrekt gebruikers en bezoekers op verschillende manieren bij de collectie. Dit doen we op zo’n manier dat 

de collectie meer en meer ‘van henzelf wordt’. Dankzij de investeringen in digitalisering in de afgelopen jaren 

vindt veel dienstverlening aan onze gebruikers inmiddels online plaats. We zetten minder in op de raadpleging 

van originelen. Hiermee beschermen we onze collectie. We bieden onze content zoveel mogelijk online aan en 

leveren ondersteuning op maat via onder meer chatten, webinars en spreekuren met onze vakspecialisten en 

helpen we gebruikers sneller en efficiënter aan de juiste informatie. Het belangrijkste loket voor de dienstverlening 

wordt nog meer dan voorheen de website waar de gebruiker op een laagdrempelige en gepersonaliseerde manier 

zijn of haar informatie kan vinden. We blijven de website daarvoor verder ontwikkelen en hiervoor maken we 

gebruik van kwalitatief en kwantitatief gebruikersonderzoek. De studiezaal aan de Alexander Numankade blijft in 

gebruik voor het raadplegen van de fysieke collectie, bijvoorbeeld vanwege openbaarheidsbeperkingen of 

auteursrechten. Maar onze focus zal liggen op het verder ontwikkelen van de digitale dienstverlening.  

Belangrijk uitgangspunt zijn de wensen van onze gebruikers en bezoekers bij de verdere ontwikkeling van de 

(digitale) dienstverlening en de publieksprogrammering. We zetten daarbij in op toegankelijkheid van de collectie 
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en activiteiten voor een breder en meer diverse publiek door te investeren in langdurige partnerships met 

verschillende groepen binnen de samenleving. Dit zal resulteren in een grotere samenhang tussen de 

werkzaamheden binnen de verschillende afdelingen en teams van HUA.  Er is daarbij volop ruimte voor innovatie 

en experimenten. We vertellen de verhalen van de Utrechters bij onze collectiestukken, samen met inwoners, 

maatschappelijke organisaties en erfgoed- en onderwijspartners. We kiezen hierbij nadrukkelijk voor een diverse 

en inclusieve aanpak met aandacht voor en betrokkenheid van de wijken, regio en provincie, zodat iedereen zich 

herkent in de tentoonstellingen en andere publieksactiviteiten.  

 

 Publieksprogrammering 

Met de vaste Expo ‘Utrecht begint hier’ hebben we een ontmoetingsplek en poort tot de stad en provincie Utrecht 

gecreëerd, die we uitbouwen met tijdelijke tentoonstellingen en activiteiten. Hier ontmoet het publiek de collectie 

en hier ontmoeten wij het publiek. We volgen hierbij het ritme van jaarlijks één grote tentoonstelling en twee tot 

drie participatieprojecten in de zaal ‘Utrecht is hier’. Die laatste plek fungeert als ontmoetingsplek waar volop 

geëxperimenteerd wordt met partnerschappen met maatschappelijke en andere organisaties. 

 

Activiteiten spelen zich niet alleen af binnen de muren van het Utrechts Archief, maar juist ook buiten de deuren; 

via internet, (social) media en op fysieke plekken waar mensen zich bevinden. Dat heeft tot gevolg dat we, om 

verhalen op te halen, de mensen opzoeken en werken met pop-up exposities. We gaan nieuwe partnerschappen 

aan met inwoners, maatschappelijke organisaties en erfgoed- en onderwijsinstellingen. 

Cultuureducatie 

We ontwikkelen een nieuw onderwijsprogramma voor scholen, met een hoofdrol voor burgerschap en de 

ontwikkeling van Utrecht in combinatie met de vernieuwde Canon van Nederland. In ons onderwijsprogramma 

leggen we de verbinding met het tastbare verleden van onze archiefstukken, gekoppeld aan moderne online 

toepassingen.  

In 2024 is er een doorlopende leerlijn ontwikkeld van kleuters tot en met volwassenen. Waarin iedereen van junior 

tot senior de kans krijgen om kennis te maken met de Utrechtse Collectie.  

 

Daarnaast stellen we lokale historische bronnen digitaal beschikbaar via de educatieve website 

Geschiedenislokaalutrecht.nl. Via Geschiedenislokaal krijgen docenten en leerlingen zicht op de historie van hun 

dorp of stad. Daarnaast stellen we digitale bronnen beschikbaar die gelinkt zijn aan de examenonderwerpen.  

3.4. Speerpunt 3. Onze organisatie maken we met elkaar. 

3.4.1. Doel 

In dit speerpunt wordt de focus gelegd hoe HUA als organisatie wil functioneren nu en in de toekomst. Daarbij 

hanteren we de volgende vragen als uitgangspunten: 

• Hoe worden we een wendbare organisatie die snel en flexibel kan inspelen op nieuwe ontwikkelingen? 

• Hoe kunnen we onze innovatiekracht versterken? 

• Hoe worden we een inclusieve organisatie waar iedereen welkom is? 

• Hoe willen wij werken bij HUA?  

Deze vragen werken we in de komende jaren uit. 

3.4.2. Beoogde maatschappelijke effecten  

Het programma Bedrijfsvoering ondersteunt HUA en levert een bijdrage aan het benutten van het maximale 

rendement van het beheer en de toegankelijkheid van de collectie voor onderzoek en cultuureducatie.  
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3.4.3. Effectenindicatoren 

• Zijn alle medewerkers qua vaardigheden en competenties voor hun werkzaamheden toegerust op de 

impact van de digitale transformatie en de netwerksamenleving. Hiervoor organiseren we elk jaar een 

trainingsprogramma  waar in de vier kernwaarden worden gekoppeld aan de 3 programma’s  die de 

komende jaren zullen worden uitgevoerd.:  

• zijn onze werving & selectieprocedures  zo ingericht dat er bewust wordt gelet op de aspecten die divers 

en inclusief werven bevorderen.   

• Heeft HUA zijn digitale systemen en procedures geoptimaliseerd en vereenvoudigd. Alle systemen en 

procedures zijn doorgenomen en vereenvoudigd en het aantal systemen is in 2024 gereduceerd. 

3.4.4. Wat gaan we daarvoor doen?  

Aandachtsvelden in het speerpunt ‘Onze organisatie maken we met elkaar’ 

Organisatie 

In 2021 is HUA begonnen met het uitwerken van het Utrechts model van de drie programmalijnen (zie hierboven). 

Dit betekent in de praktijk dat HUA bezig is met een transitie naar een digitale manier van (samen)werken. 

Daarbij is in 2020 en 2021 is het traject Digitaal Werken de focus gelegd op de stabilisering en de nazorg voor de 

organisatie. Dit traject, samen met de lessen uit het ransomware-incident in 2021, bleek een opmaat te zijn naar 

programma 4 Digitale Organisatie. Deze zaken hebben tot het inzicht geleid dat HUA het accent voor de ICT in al 

zijn aspecten zal gaan verleggen naar een ICT-regie organisatie. De kern van deze gedachte is dat HUA het 

accent wil verleggen van eigen ICT naar het regie voeren op de ICT-voorzieningen. Dit zal samengaan met een 

verregaande ontwikkeling van digitale vaardigheden in de HUA organisatie. Dit zullen de twee pijlers zijn voor de 

ontwikkelingen vanaf in 2022. Dit zijn grote ontwikkelingen die niet in één jaar afgerond zullen zijn. Dit is 

besproken in het MT in 2022 en de belangrijkste onderdelen zijn voor deze beleidsperiode het ICT-regiemodel, 

digitale vaardigheden van de medewerker. Daarbij wordt in 2023 een traject opgestart voor de interne e-strategie. 

Hierin komen vragen aan de orde als welke collectiebeheerssysteem (CBS) pas bij de toekomst, welke 

infrastructuur hoort hierbij en dergelijke. Dan kan dan in 2024 dit concreter uitgewerkt gaan worden. 

 

Onze medewerkers 

In de programma’s is een opleidingsplan opgenomen welke opleiding, training, workshop, kennissessie nodig is 

om de kennis, ervaring en skills te ontwikkelen en bij te werken om de doelstellingen in het meerjarenbeleidsplan 

te verwezenlijken. Ook de kernwaarden worden hierbij betrokken waardoor het principe van de lerende 

organisatie en life long learning verder wordt ingebed. 

Voor nieuwe medewerkers is het introductieprogramma opgesteld en wordt uitgevoerd zodat de introductie in de 

organisatie op het gebied van organisatiecultuur, -processen en -systemen plaatsvindt. 

Digitaal Werken  

Naast de interne e-strategie gaan we door met werken aan de wendbaarheid en flexibiliteit van de interne ICT-

inrichting. Het ICT-regie model wordt in 2023 concreet uitgewerkt met outsourcing van de ICT-kantooromgeving. 

Dit in combinatie met de acties uitgevoerd na het ransomware-incident in 2021 hebben geleid tot een drastische 

vereenvoudiging van de ICT-omgeving. In 2024 zullen we onderzoeken of verdere vereenvoudiging mogelijk en 

wenselijk is. 

Begin 2023 zijn de rollen van CISO en FG met behulp van externe ondersteuning ingevuld. De rol van 

informatiemanager voor team is begin 2023 in volle gang en zal tijdelijk ook door externe ondersteuning worden 

ingevuld door de projectleider Regie Op ICT. Met deze driehoek wordt niet alleen de praktische kant van de ICT 

opgepakt, maar zullen ook de formele kant de benodigde aandacht krijgen in de komende jaren.  
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Duurzaam 

In 2022 hebben de eerste acties voor energiebesparing goede resultaten opgeleverd. In 2023 start een 

onderzoeksamenwerking met het NA en de andere RHC’s om de mogelijkheden te onderzoeken voor 

energiebesparing in de archiefruimten. Dit traject van onderzoek tot implementatie zal meerdere jaren in beslag 

gaan nemen. De nieuwe archiefwet per 1 januari 2025 lijkt goede aanknopingspunten te geven, maar de 

veiligheid van onze collectie blijft voorop staan. Dit kan leiden tot voorzichtiger keuzes dan bij andere 

organisaties. 

3.4.5. Organisatie  

 

De hoofdstructuur van HUA ziet er als volgt uit:  
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Op basis van de organisatiestructuur is de begroting 2024 van HUA gebaseerd op een formatie van 49 fte met 

een vaste aanstelling en 4 fte met een tijdelijke aanstelling. De genoemde 49 fte is zonder vrijwilligers, stagiaires, 

werkervaringsplaatsen etc. De hiervoor geraamde salariskosten in 2024 bedragen ongeveer € 3,9 mln. 

 

HUA wordt bij de uitvoering van de werkzaamheden ondersteund door een grote groep vrijwilligers. Daarbij ligt de 

nadruk steeds meer op vrijwilligers die via online crowdsourcings-projecten aan HUA verbonden zijn. Vanaf 1 

april 2023 zullen de vrijwilligers alleen voor speciale projecten nog op locatie werken, bijna alle projecten worden 

aangeboden via crowdsourcing. 

Elke twee weken is er een korte online personeelsbijeenkomst waarbij het personeel, directeur en het MT elkaar 

bijpraten. Hierin staan informatie-uitwisseling en kennisdeling centraal staat. Verder organiseren de 

afdelingshoofden werkoverleggen met hun medewerkers. Daarnaast vinden jaarlijks beoordelingsgesprekken 

plaats en worden afspraken met medewerkers gemaakt over opleiding en competentieontwikkeling.  

Directeur 

Publiek en presentatie

Team dienstverlening 

Team 
informatieverrijking

Team 
publieksprogrammering

Inspectie & 
Collectiebeheer

Team  beheer en 
digitalisering

Team inspectie

Team digitale 
archiefdiensten

Team verwerving en 
metadatering

Bedrijfsvoering

Team facilitaire zaken

Team financiën 

Team ICT

Team secretariaat & 
administratie

Staf:
- HRM
- Marketing & communicatie 

Rijksarchivaris 

Gemeentearchivaris Provinciaal archivaris 
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3.4.6. Maatschappelijke verantwoordelijkheid 

De maatschappelijke verantwoordelijkheid van HUA als overheidsorganisatie brengt met zich mee dat HUA 

vakkennis aanwendt om beleidsmatige koersen uit te zetten. Er vindt constructief overleg plaats met 

beleidsverantwoordelijken binnen rijk, provincies en gemeenten  

3.4.7. Huisvesting 

HUA maakt gebruik van: 

• het pand Hamburgerstraat 28 te Utrecht, dat gehuurd wordt van een particuliere onderneming, waarin 

het Publiekscentrum, kantoren en vergader-, en ontvangstruimten zijn gehuisvest; 

• het pand Alexander Numankade 199 -201 te Utrecht waarin de depots en studiezaal zijn gehuisvest. Dit 

pand is deels eigendom van de gemeente Utrecht en deels van het Rijk. 

3.4.8. Interne beheersing 

Interne beheersing is een proces, gericht op het verkrijgen van een redelijke mate van zekerheid omtrent het 

bereiken van doelstellingen in de volgende categorieën: 

1. bereiken van strategische doelstellingen 

2. effectiviteit en efficiëntie van bedrijfsprocessen 

3. betrouwbaarheid van de financiële informatieverzorging 

4. naleving wet- en regelgeving. 

 

Deze doelstellingen worden via het plannings- en regelmatig onderzocht en zijn zo continu onderwerp van 

bespreking binnen het management team. Daarnaast voert de externe accountant op gezette tijden controles uit. 

De Rechtmatigheidsverantwoording door het eigen Dagelijks bestuur wordt in 2023 geïntroduceerd en dat jaar zal 

gebruikt worden om bekend te raken met de materie.  

3.4.9. BTW 

HUA is voor het grootste deel van zijn activiteiten geen ondernemer voor de Omzetbelasting, omdat geen sprake 

is van prestaties waar een rechtstreekse vergoeding tegenover staat. Voor bijdragen van het rijk en de gemeente 

Utrecht, is de vrijstelling van artikel 11-1-u Wet OB van toepassing. 

3.5. Overzicht Algemene dekkingsmiddelen, vennootschapsbelasting 

3.5.1. Algemene uitkeringen 

HUA is een gemeenschappelijke regeling met als partners het Rijk, de provincie Utrecht en de gemeente Utrecht.  

3.5.2. Vennootschapsbelasting 

Er zijn op dit moment geen indicaties dat HUA vennootschapsbelastingplichtig zou zijn. 

3.5.3. Duurzaamheid 

HUA is een organisatie die zichtbaar is in de maatschappij. Er worden vanuit deze voorbeeldfunctie eisen gesteld 

aan duurzaamheid op het gebied van klimaat en energie, innovatie en materialen en consumenten. Deze drie 

pijlers komen terug in het inkoopbeleid van HUA. Daarnaast zal HUA ook meer gaan focussen op andere 

onderwerpen binnen de bedrijfsvoering, onder meer op het gebied van huisvesting en afvalscheiding. De energie-

transitie die in 2020 is opgestart zal verder worden uitgewerkt in de periode 2021 – 2024. 
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3.5.4. Overige algemene dekkingsmiddelen 

HUA heeft dienstverleningsovereenkomsten en samenwerkingsovereenkomsten met gemeenschappelijke 

regelingen. Zie hiervoor paragraaf 3.9 Verbonden partijen. 
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Beleidsbegroting: Verplichte paragrafen 

3.6. Weerstandsvermogen en risicobeheersing 

3.6.1. Beleid weerstandsvermogen en risicobeheersing 

Onder risico wordt verstaan een mogelijke gebeurtenis die het realiseren van strategische of operationele doelen 

belemmert. Vanuit deze definitie zijn de risico’s van HUA benoemd. Deze risico’s worden afgedekt door 

maatregelen als het afsluiten van verzekeringen, het vormen van voorzieningen, het creëren van 

bestemmingsreserves en het inrichten van de administratieve organisatie en interne controle. Regelmatig zal in 

tussentijdse bestuurlijke rapportages worden gerapporteerd over de stand van zaken van de risico’s. Besproken 

zullen daarbij worden of beheersmaatregelen zijn uitgevoerd en of die het gewenste effect hebben. Dat moment 

van bespreken wordt ook gebruikt om nieuwe risico’s in beeld te brengen en/of aanvullende beheersmaatregelen 

te treffen. In 2016 heeft het AB de nota ‘Weerstandsvermogen en risicomanagement’ vastgesteld. Voor de 

begroting 2024 zijn de risico’s wederom doorgenomen door het MT en geactualiseerd.  

3.6.2. Weerstandscapaciteit 

Bij de weerstandscapaciteit gaat het om de mate waarin HUA in staat is om middelen vrij te maken om 

substantiële tegenvallers op te vangen zonder dat dit aanpassing van het beleid vereist.  

 

Het BBV geeft aan dat het weerstandsvermogen bestaat uit: 

1. de algemene reserve 

2. de stille reserves 

3. de post voor onvoorziene uitgaven  

4. de onbenutte belastingcapaciteit  

 

Op basis van het voorgenomen besluit bij de jaarrekening 2022 te bespreken in het Dagelijks Bestuur van 13 

maart 2023 en het Algemeen Bestuur van de bestuursvergadering van 13 maart 2023, worden de volgende cijfers 

gepresenteerd:  

 

Aangezien HUA alleen een algemene reserve heeft, is de weerstandscapaciteit op dit moment € 558.708 (stand 

31 december 2022, onder aanname goedkeuring bestuur verwerking negatief resultaat van € 74.292 ten laste 

van de algemene reserve. De onderdelen “stille reserves”, “onvoorziene uitgaven” en “onbenutte 

belastingcapaciteit” zijn voor HUA niet van toepassing. De bestemmingsreserves van HUA, welke niet meetellen 

in het weerstandsvermogen, bedroegen in totaal op 31 december 2022  € 2.160.020. Inclusief het voorstel voor 

het nog te bestemmen negatieve resultaat over 2022 van € 74.292 bedraagt het eigen vermogen van HUA € 

2.718.727 In de gemeenschappelijke regeling voor HUA staat dat de algemene reserve van HUA maximaal 10% 

van de bijdrage van de deelnemers aan de Gemeenschappelijke Regeling mag zijn. Voor 2024 bedraagt de 

gezamenlijke reguliere bijdrage van de partners € 6.908.301. De algemene reserve mag dan 10% hiervan 

bedragen, dat is € 690.830. De huidige stand van de algemene reserve is daarmee onder de norm. 
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3.6.3. Risico-inventarisatie 

HUA heeft tot taak het beheer te onderscheiden in verwerven, beheren en beschikbaar stellen van de in de 

rijksarchiefbewaarplaats in de provincie Utrecht en de archiefbewaarplaats van de gemeente Utrecht berustende 

archiefbescheiden. Bovendien is een taak van HUA de gemeentelijke informatiehuishouding te inspecteren en 

daarover te adviseren. Daarnaast heeft HUA tot taak het verrichten van door de minister of gemeente 

opgedragen taken, zoals het publiekscentrum aan de Hamburgerstraat. Voor de bekostiging van de uitvoering 

van deze taken is HUA nagenoeg geheel afhankelijk van de gemeente Utrecht, de provincie en het ministerie van 

OCW. 

 

Hierna worden de belangrijkste risico’s weergegeven, voor zover deze bekend zijn ten tijde van het opstellen van 

deze begroting. Daarbij is een analyse gemaakt van de omvang en de kans dat het risico zich voordoet. De 

omvang is de mogelijke bruto financiële omvang. Het management schat de gebeurtenis op basis van een 

mogelijk voorval in een aantal jaren. De kans wordt dan 100 gedeeld door aantal jaren, uitgedrukt als percentage. 

Door deze twee elementen (omvang van een risico en kans dat het zich voordoet) met elkaar te combineren, kan 

een inschatting van de netto gevolgen van deze risico’s worden gemaakt. 
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(* In de Beleidsnota Weerstandvermogen en Risicomanagement worden zaken met een structureel karakter geacht onderdeel 
te zijn van de Begrotingsruimte. Dit zijn zaken die immers te voorzien zijn en daardoor kunnen er maatregelen getroffen worden 
die worden vertaald in de begroting.  

3.6.4. Benodigde weerstandscapaciteit 

Op basis van de risico-inventarisatie bedraagt de benodigde weerstandscapaciteit € 472.181. De beschikbare 

weerstandscapaciteit is € 558.708. Daarmee is de verhouding (beschikbaar/nodig) 1,2. Daarmee scoort HUA 

goed. Dat houdt in dat HUA in staat is om de onderkende risico’s financieel te dragen. 

3.6.5. Kengetallen Besluit Begroting en Verantwoording provincies en gemeenten (BBV) 

Op 15 mei 2015 is het Besluit Begroting en Verantwoording provincies en gemeenten (BBV) gewijzigd. In de 

paragraaf Weerstandsvermogen en risicobeheersing moeten de volgende 4 kengetallen worden opgenomen. De 

kengetallen zijn getallen die de verhouding uitdrukken tussen bepaalde onderdelen van de begroting of de balans 



 

Concept Begroting Het Utrechts Archief – 2024 t/m 2027 23 

en kunnen helpen bij de beoordeling van de financiële positie. Deze kengetallen hebben geen functie als 

normeringsinstrument maar zijn juist bedoeld om de financiële positie van HUA voor de leden van het Algemeen 

Bestuur inzichtelijker te maken. 

 

 

Het solvabiliteitsrisico geeft inzicht in de mate waarin HUA in staat is aan zijn financiële verplichtingen te voldoen. 

Een percentage van rond 50% is voldoende. 

3.7. Kapitaalgoederen en onderhoud 

3.7.1. Algemeen 

Ten aanzien van de in het BBV genoemde kapitaalgoederen zijn de inventaris en installaties, automatisering, 

vervoersmiddelen en materiaal van toepassing op HUA. Het BBV geeft aan dat gemeenten en provincies onder 

andere met betrekking tot wegen en gebouwen onderhoudsplanningen moeten hebben vanwege de soms grote 

bedragen en risico’s die aan kapitaalgoederen zijn verbonden.  

Per 1-1-2019 is het beheer van de depots overgaan van het Rijksvastgoedbedrijf naar HUA. HUA is daarmee zelf 

aansprakelijk voor het planmatig onderhoud van de depots. In de loop van 2019 is een meerjarenonderhoudsplan 

opgesteld. In de 2e Berap 2020 is de voorziening groot onderhoud bijgesteld naar € 189.505, dit omdat de 

voorziening groot onderhoud nu wordt gebruikt voor de Alexander Numankade en de Hamburgerstraat. 

3.7.2. Waardering en afschrijving van activa 

Conform het bepaalde in artikel 59 van het BBV worden alle materiële vaste activa met economisch nut 

geactiveerd. HUA beschikt niet over materiële vaste activa met een maatschappelijk nut. 

Investeringen worden conform de nota ‘Investering- en afschrijvingsbeleid 2016’ lineair afgeschreven met ingang 

vanaf het jaar volgend op het investeringsjaar. Als uitgangspunt voor het activeren geldt dat activering plaatsvindt 

vanaf € 10.000,00 per object. 

HUA is op dit moment gehuisvest in twee gehuurde panden, te weten het pand Hamburgerstraat 28 en het pand 

Alexander Numankade 199-201. Depot en studiezaal bevinden zich aan de Alexander Numankade, terwijl onder 

meer de tentoonstellingsruimte zich in de Hamburgerstraat bevindt. Het onderhoud voor de locatie 

Hamburgerstraat behoort toe aan de particuliere verhuurder. Voor de Alexander Numankade behoort dit 

onderhoud toe aan respectievelijk de gemeente Utrecht (gebouw) en het rijk (depottorens). Op 19 april 2016 heeft 

het MT vastgesteld het meerjaren Investering- en Activiteitenprogramma Facilitair Beheer, waarin groot 

onderhoud en de vervanging van de inrichting etc. is vastgelegd. Ter dekking van de daaruit voortvloeiende is 

een voorziening worden gevormd. Dit is meegenomen in de beleidsnota “Reserves & Voorzieningen” die in 2016 

door het AB is vastgesteld. Op dezelfde manier is gehandeld voor vervangingsinvesteringen bij de ICT, waarvoor 

een meerjaren Investering- en Activiteitenprogramma is vastgesteld. 

3.7.3. Investerings- en afschrijvingsoverzicht 2024 - 2027 

Hierna treft u aan de voorgenomen investeringen van HUA, welke geactiveerd worden op basis van de Nota 

Investering- en afschrijvingsbeleid 2016. In deze nota wordt vermeld dat als kapitaallasten aan de kostendragers 

worden toegerekend, alleen de afschrijvingskosten en niet de rentekosten worden doorberekend. De lasten die uit 

de voorgenomen investering voortvloeien, staan vermeld in meerjarenbegroting 2024 – 2027. Voor de 

volledigheid is 2023 ook opgenomen in dit overzicht. 

(Bedragen in euro’s) 
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De investeringen in 2023 betreft de achterstallige vervanging van de netwerkapparatuur. Dit stond gepland voor 

2022. De investeringen in 2025 betreffen de volledige vervanging van alle computerapparatuur en bijbehorende 

serverapparatuur. 

Door de instelling van de voorziening groot onderhoud voor zowel de Numankade als ook de Hamburgerstraat 

zullen er geen investeringen meer plaatsvinden onder deze noemers. De Expo is geopende in 2019 en 

opgeleverd in 2020 en de afschrijvingen starten daarmee in 2021. De afschrijvingsperiode voor de Expo is zes 

jaren. Er wordt geen nieuwe reservering opgebouwd voor een nieuwe Expo., HUA heeft de keuze gemaakt om de 

jaren na 2026 de expo in ieder geval 5 jaren te behouden en daarvoor € 20.000 in de reguliere begroting als extra 

lasten op te nemen voor klein onderhoud. 

3.8. Financiering  

3.8.1. Algemeen 

‘Treasury’ is het sturen en beheersen van het verantwoorden en het toezicht houden op: 

a. de financiële vermogenswaarden; 

b. de financiële geldstromen; 

c. de financiële posities en  

d. de hieraan verbonden risico’s. 

 

De treasuryparagraaf is voor de begroting en jaarrekening verplicht gesteld. Dit vloeit direct voort uit de Wet 

Financiering Decentrale Overheden (FIDO). Het belangrijkste uitgangspunt volgens deze wet is het beheersen 

van risico’s. Dat uit zich in twee kwaliteitseisen. Zo is het aangaan en verstrekken van geldleningen door HUA 

alleen toegestaan voor de uitoefening van de publieke taak. Daarnaast moeten uitzettingen een prudent karakter 

hebben en mogen ze niet gericht zijn op het genereren van inkomen door het lopen van overmatige risico’s. 

Om de risico’s verder te beperken worden de kasgeldlimiet en de renterisiconorm door de Wet FIDO gehanteerd.  

 

Eind 2021 is het Treasurystatuut 2022 door het Algemeen Bestuur goedgekeurd. Op grond van dit statuut is HUA 

niet toegestaan middelen uit te zetten, noch middelen via leningen of andere financiële producten aan te trekken 

zonder voorafgaande toestemming van het AB. Het is de bedoeling om dit statuut in de komende beleidsperiode 

te actualiseren en daarna te laten vaststellen door het AB. 

3.8.2. Algemene ontwikkelingen 

In dit onderdeel worden de belangrijkste ontwikkelingen geschetst binnen de gemeenschappelijke regeling Het 

Utrechts Archief die invloed kunnen hebben op de treasuryfunctie, de financiële positie en de geldstromen. 

 

• Externe ontwikkelingen 

Internationale economische indicatoren en de ontwikkelingen op de Europese geld- en kapitaalmarkt. 

HUA is ongevoelig voor externe ontwikkelingen, omdat de kosten één op één aan deelnemers worden 

doorberekend. 

 

• Verwachte wijzigingen in wet- en regelgeving 

Wijzigingen van wet- en regelgeving in relatie tot de financiële positie zullen naar verwachting geen 
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negatieve invloed hebben. In brief van voormalig minister Slob van 15 december 2021 met als 

onderwerp ‘Transitie RHC’s en bevestiging bestuurlijke afspraken’ wordt vermeld dat het voornemen is: 

“De rijksmiddelen die nu jaarlijks door het Rijk aan de gemeenschappelijke regelingen worden 

toegekend blijven middels deze uitkering voor dit beheer beschikbaar.” Deze uitkering betreft een zgn. 

SPUK (speciale uitkering) en wordt voorbereid door OCW samen met het delegatieoverleg van de 

RHC’s. 

 

• Debiteurenrisico’s 

De gemeenschappelijke regeling Het Utrechts Archief is gevoelig voor dit risico.  

Aangezien de debiteuren veelal het rijk, de provincie en de gemeenten Utrecht en Nieuwegein zijn, is dit 

risico praktisch verwaarloosbaar. 

 

• Financiering 

In het begrotingsjaar 2024 zullen geen leningen worden opgenomen. 

 

• Relatiebeheer 

In het begrotingsjaar 2024 zullen naar verwachting geen belangrijke wijzigingen in de relatie met de 

huisbankier (Rabobank) optreden. 

 

• Kasbeheer 

Het kasbeheer wordt voortgezet in lijn met voorgaande jaren 

 

• Organisatie 

Naar verwachting zullen in 2024 geen aanpassingen plaatsvinden in de administratieve organisatie en 

interne controle zoals vastgelegd in de “Financiële Beheersverordening 2021”.  

 

• Informatievoorziening 

Naar verwachting zullen in 2024 geen aanpassingen plaatsvinden in de informatie en systemen voor het 

beheer van de treasuryfunctie. 

 

HUA heeft geen geldleningen opgenomen en financiert lopende uitgaven met lopende inkomsten en bijdragen 

van het Rijk, de gemeente Utrecht, de provincie, de gemeente Nieuwegein en overige bijdragen. Er is sprake van 

een sluitende begroting, zodat er geen structurele exploitatieruimte is. 

3.8.3. Wet verplicht Schatkistbankieren (Wet vSB) 

De wet vSB (zonder leenfaciliteit) houdt in dat decentrale overheden en door hen opgerichte gemeenschappelijke 

regelingen, al hun overtollige liquide middelen en beleggingen moeten aanhouden bij het ministerie van 

Financiën. 

Er is een (kleine) vrijstellingsgrens voor het afstorten van overtollige liquide middelen. Het bedrag dat buiten het 

schatkistbankieren mag worden gehouden. Als het gemiddelde kwartaalbedrag van de tegoeden minder is dan 

0,75% van het begrotingstotaal (met een minimum van € 250.000,00), mag dit op de eigen bankrekeningen 

blijven staan. Voor 2024 worden geen substantiële afwijkingen verwacht. 

 

Voor 2024 wordt het gemiddelde kwartaalbedrag voor HUA geschat op basis van het begrotingstotaal afgerond  

€ 47.557 (0,59% van € 8.060.480 = exploitatieomvang). Dit bedrag ligt onder de minimum norm, zodat het bedrag 

van € 250.000,00 leidend is. 
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3.8.4. Renterisiconorm 

Doel van deze norm is het beperken van de gevolgen van een stijgende kapitaalmarktrente op de rentelasten van 

de organisatie. Dit wordt bereikt door een limiet te stellen aan dat deel van de vaste geldleningen waarover het 

rentepercentage in een bepaald jaar moet worden aangepast aan de geldende markttarieven. De norm stelt dat 

per jaar maximaal 20% van de vaste schuld in aanmerking mag komen voor herfinanciering of renteherziening, 

waarbij een minimum geldt van € 2,5 mln. Over dat minimumbedrag mag dus altijd risico worden gelopen.  

 

Aangezien HUA, conform de richtlijnen van zijn treasurystatuut, alles met eigen middelen financiert en dus geen 

geldleningen heeft afgesloten, is duidelijk dat het minimum niet wordt overschreden en dus wordt voldaan aan de 

norm. 

3.8.5. Kasgeldlimiet 

Met de kasgeldlimiet is in de wet FIDO een norm gesteld voor het maximumbedrag waarop een gemeente (en in 

het verlengde daarvan dus HUA) de financiële bedrijfsvoering met kortlopende middelen (looptijd < 1 jaar) mag 

financieren. Deze norm bedraagt 8,2%. Doel van deze limiet is het beperken van de vlottende schuld. Concreet 

betekent dit voor HUA dat wanneer de vlottende schuld een stand van € 660.959 (8,2% van € 8.060.480 

exploitatiesomvang 2024) overschrijdt, er geconsolideerd (dat is financieringsmiddelen omzetten van korte naar 

langere termijn) moet worden. Opgemerkt wordt daarbij nog dat er een minimum geldt van € 300.000. HUA 

voldoet aan deze norm, omdat er een financieringsoverschot is.  

3.9. Bedrijfsvoering 

Zie hiervoor paragraaf 3.4 Speerpunt 3. Onze organisatie maken we met elkaar.  

3.10. Verbonden partijen 

Het Utrechts Archief (HUA) is als gemeenschappelijke regeling een verbonden partij voor: 

a. ministerie van OCW 

b. de gemeente Utrecht  

c. de provincie Utrecht 

 

Verder heeft HUA een dienstverleningsovereenkomst (DVO) afgesloten met: 

a. de gemeente Nieuwegein; 

 

Er zijn samenwerkingsovereenkomsten gesloten met: 

a. Veiligheids Regio Utrecht (VRU) 

b. Werk en Inkomen Lekstroom (WIL); 

c. Belasting Samenwerking Gemeente & Hoogheemraadschap Utrecht (BGHU); 

d. GGD regio Utrecht (GGDrU); 

e. Regionale Uitvoeringsdienst Utrecht (RUD); 

f. Ridderlijke Duitsche Orde, balije van Utrecht (RDO); 

g. Nederlands Volksbuurtmuseum (NVBM). 

 

HUA is lid van organisaties, zoals de landelijke vakorganisatie BRAIN en partner in de Stichting Utrechtse Musea 

(SUM). 

 

Het proces voor de voorgenomen uittreding van het Rijk per 1 januari 2025 is op het moment van opstellen van 

deze begroting, begin 2024, in volle gang. Het voornemen van het Rijk is om uit te treden als partner, om 

vervolgens zijn taken te delegeren aan HUA en daarbij de financiering in stand te houden voor de analoge 

collectie. 
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4. Financiële begroting 

4.1. Overzicht baten en lasten en de toelichting 

Onderdeel van het programmaplan is een overzicht van de algemene dekkingsmiddelen, een overzicht van 

overhead, het bedrag voor de heffing vennootschapsbelasting en het bedrag voor onvoorzien. Voor het 

begrotingsjaar ziet dit er als volgt uit 

 

 

 

Archieven: dit betreft de activiteiten t.b.v. de algemene dienstverlening aan partners en 

samenwerkingsovereenkomsten. 

Algemene dekkingsmiddelen: onder deze post zijn de bijdragen van de deelnemers in de gemeenschappelijk 

regeling verantwoord. 

Overhead: De overhead is opgezet conform de “Notitie Overhead ” van juli 2016, opgesteld door de Commissie 

BBV. Met overhead wordt alle kosten bedoeld die samenhangen met de sturing en de ondersteuning van de 

medewerkers in het primaire proces. 

Heffing VPB: HUA voorziet geen heffing VPB. 
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4.2. Overzicht structurele en incidentele baten en lasten 

 

 

Met de vastgestelde begroting 2021-2024 is ook het voorstel gedaan Digitale Toegankelijkheid. Hiermee zal HUA 

extra inzetten op digitalisering. Hiervoor worden de bestaande bestemmingsreserves omgevormd naar een 

bestemmingsreserve Digitale Toegankelijkheid. Met deze begroting wordt een andere inzet voorgesteld dan bij de 

begroting 2023 gepresenteerd. Het zoeken naar (tijdelijk) gekwalificeerd voor de digitalisering is gelukt, maar later 

dan gepland in 2023. Met het vaststellen van de 2e Berap 2022 heeft het bestuur ingestemd met het doteren van 

de niet ingezette reserves van dat jaar. Dat had tot doel de gelden door te kunnen schuiven om dit traject 

succesvol af te kunnen ronden, maar dan een jaar later in 2025. Hierdoor zullen de reserves (m.u.v. de reserves 

EXPO) aan het eind van 2025 uitgeput zijn. Samen met de laatste vrijval van de voorziening voor de Expo zal 

HUA eind 2026 geen bestemmingsreserves meer hebben en alleen nog een algemene reserve, 

De vrijval van deze reserves en de daarmee gepaarde hogere (incidentele) lasten verklaren het negatieve Batig 

saldo over de jaren 2023 tot en met 2026. Maar doordat HUA actief stuurt op lagere structurele lasten ten 

opzichte van de hogere structurele baten is HUA instaat om ook vanaf 2026 een sluitend structureel batig saldo te 

creëren.  
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4.3. Uiteenzetting financiële positie en de toelichting 

Meerjarenbegroting 2024 – 2027 

 

De financiële begroting van HUA er als volgt uit:  

 

Leeswijzer: 

1. De kolom Secundair 2023 is toegevoegd om het inzicht te vergroten naar de aansluiting naar de 

meerjarenbalans verderop in deze begroting. Nota bene: dit betreft nog niet de cijfers voor de 1e Berap 

2023. Wel is deze indicatieve kolom toegevoegd om de jaren 2023 tm 2027 voor zowel exploitatie als 

balans door te kunnen rekenen en een logisch verloop in de cijfers te kunnen presenteren. 

2. De begrotingen 2024 en verder zijn conform de werkwijze van eerder jaren.  

 

Toelichting op de lasten en baten 2024 ten opzichte van 2023: 

Lasten 

1. Personeel 

Met betrekking tot de personeelslasten als onderdeel van de beheerskosten geldt dat voor de HUA de per 2023 

geldende cao voor gemeentelijke gemeenschappelijke regelingen en het personeelshandboek (dat is 

overgenomen van de gemeente Utrecht als besluit door het bestuur) van toepassing is. De raming salarissen 

inclusief vakantiegelden en overige personele lasten is door HUA doorgerekend op basis van de CAO 2021 - 

2022. Voor de loonontwikkeling 2023 is een prijsindex van 3% toegepast en 4% voor 2024.  

3. Bedrijfsvoering 

De lasten zijn gebaseerd op begroting 2023 verhoogd met de genoemde CPB prijsindex van 3%. Waarbij in 2023 

reële en bekende prijsverhogingen zijn doorgevoerd. (Warmteprijzen factor 2 ed.) 
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5. Publiek en Presentatie 

Op deze post zijn de direct te traceren lasten van de afdeling Publiek en Presentatie begroot. HUA begroot per 

2022 nog maar in 1 programma Archieven, dit omdat de inzet van de afdelingen Publiek en Presentatie en 

Inspectie & Collectiebeheer afdeling overstijgend is. Om de lasten te beheersen zijn er budgetten aan de 

afdelingen toegekend. Hierbij is rekening gehouden waar nodig met een prijsindex van 4%. 

6. Inspectie en Collectiebeheer 
Op deze post zijn de direct te traceren lasten van de afdeling Inspectie en Collectie begroot. HUA begroot per 

2022 nog maar in 1 programma Archieven, dit omdat de inzet van de afdelingen Publiek en Presentatie en 

Inspectie & Collectiebeheer afdeling overstijgend zijn. Om te lasten te beheersen zijn er budgetten aan de 

afdelingen toegekend. Hierbij is rekening gehouden waar nodig met een prijsindex van 4%. 

9. Afschrijvingen 

De afschrijvingskosten zijn berekend op basis van de geraamde boekwaarden van investering van de afgelopen 

jaren en de investeringen in de jaren 2023 - 2027 conform de in de Nota Investering- en afschrijvingsbeleid 2021 

afgegeven richtlijnen. 

Baten 

2. Bijdragen rijk, gemeenten, provincies. 

 

 

Voor het rijk is de bijdrage gebaseerd op opgave voor 2023. Daarnaast ontvangt HUA transitiegelden van het Rijk 

voor de inrichting van een eigen e-depot voorziening. Hieruit volgt nog 1 onderdeel:. 

1. RHC’s ontvangen ieder een zogeheten kenniscomponent op het terrein van informatie, archief en 

digitalisering. Deze bedraagt als vast bedrag (d.w.z. geen indexering) € 50.000 per RHC gedurende vijf 

jaar. Na vijf jaar stopt deze overbruggingstoelage. 

De bijdrage van de gemeente en provincie in 2024 zijn beide gebaseerd op de opgave uit de begroting 2023 

vermeerderd met het indexpercentage van 4%. (Zie paragraaf 2.2 Indexering) 

HUA heeft naast de depottorens op de Alexander Numankade een digitaal depot nodig. Met dit e-depot kunnen 

de Gemeente en Provincie Utrecht voldoen aan de verplichtingen uit de Archiefwet die gelden voor digitaal 

gevormd archief.  

Voor het e-depot en de taken die erbij horen is financiering nodig. De PU levert hiervoor al een vaste jaarlijkse 

bijdrage volgens de berekening uit het kostenmodel. Het Rijk financiert een groot deel van de investeringen voor 

het e-depot in de implementatiefase. (Zie punt 1 hier direct boven.) De digitale archieven van het Rijk zelf zullen 

na 2024 worden opgenomen in het e-depot van het Nationaal Archief. De GU heeft tijdelijke financiering geleverd 

via de gelden die zijn toegekend in de Voorjaarsnota (2020). Dankzij de extra bijdrage van het Rijk voor de 

ontwikkeling van een eigen e-depot is deze samen met de bijdrage van de PU toereikend voor het ontwikkelen 

van de Digitale Archiefdiensten in de lopende beleidsperiode en 1 jaar daarna, 2025. Om het e-depot van HUA 

operationeel te houden na 2025 is structurele financiering, ook van de GU een voorwaarde. Om het niveau van 

de diensten zoals die in deze periode worden ontwikkeld, na 2025 te kunnen continueren en het e-depot 

operationeel te houden, is een jaarlijkse bijdrage van in ieder geval 50 procent op basis van het geactualiseerde 

kostenmodel (€1,10 per inwoner) en de actuele bevolkingsaantallen noodzakelijk. 
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HUA start in de eerste helft van 2023 de gesprekken met de gemeente over de structurele bijdrage vanaf 2026. In 

de aansluitfase is bij de provincie gerekend met 50% van de bijdrage per inwoner. Op basis hiervan en op basis 

van de Bevolkingsprognose 2022 Periode 2022-2040 van de gemeente Utrecht (blz 11) is voor de gemeente voor 

2026 en 2027 de volgende berekening voor een stelpost in de begroting gemaakt: 

 

 

 

In de eerste helft van 2023 zal HUA het gesprek hierover oppakken met GU. 

 

Deze bedragen zijn conform de uitgangspunten van deze begroting op het prijspeil 2024. Deze bedragen zijn 

opgenomen in de meerjarenbegroting 2024 - 2027 onder de regel Bijdragen Rijk, gemeente en provincie en 

verklaren de stijging van 2025 naar 2026 en 2027 volledig. 

4. Overige opbrengsten 

De raming 2024 is gebaseerd op de werkelijke baten volgens contracten en overeenkomsten voor 2024 of op een 

schatting op de realisatie over 2023, aangevuld met nu bekende informatie. 

Toevoegingen en onttrekkingen aan reserves  

Het voorgenomen besluit bij de jaarrekening 2022 om het negatieve saldo van € 74.292 ten laste van de 

Algemene reserve te brengen is verwerkt in de doorrekeningen. 

Voor de indicatieve begroting 2023 en de meerjarenbegroting 2024 -2027 is de inzet van de reserves voor de 

komende jaren opnieuw doorgerekend op basis van de doorgerekende eindstand van de reserves 2022. Met een 

volledige bezetting op alle programma’s kan HUA in de komende jaren extra in zetten op de inrichting van de 

eigen e-depot voorziening en vormgeven aan de digitale ambitie uit het meerjarenbeleid 2021 – 2024 en 2025. 

De inzet van de reserve Energie en indexatie is gepland voor de jaren 2023 en 2024 en daarmee is er ruimte 

gevonden om de stijging van de energielasten stijging voor de jaren daarna een plek te geven in de structurele 

begroting.  

Samen met de laatste vrijval van de voorziening voor de Expo in 2025 en 2026 zal HUA eind 2026 geen 

bestemmingsreserves meer hebben en alleen nog een algemene reserve. 

De vrijval van deze reserves en de daarmee gepaarde hogere (incidentele) lasten verklaren het negatieve batig 

saldo over de jaren tot en met 2026. Maar doordat HUA actief stuurt op lagere structurele lasten ten opzichte van 

de hogere structurele baten is HUA in staat gedurende de gehele meerjaren periode een continu sluitend 

structureel begroting te handhaven.  

1. Toevoegingen aan reserves en voorzieningen 

 

Aanvullend is rekening gehouden de toevoeging € 189.505 per jaar aan de Voorziening Grootonderhoud. 

2. Onttrekkingen aan reserves  

De reserve Digitale Toegankelijkheid (DiTo) wordt ingezet voor de uitvoering van het HUA programma om een 

impuls te geven aan de digitale toegankelijkheid van de collectie. Hiervoor zal extra gescand gaan worden en zal 

de digitale collectie die openbaar is en vrij van auteursrechten als Linked Open Data beschikbaar worden gesteld. 

De reserves Verkenning en inrichting eigen E-depot, e-depot gemeente Utrecht worden gebruikt voor de transitie 

van de (personele) organisatie van analoog naar digitaal. Dat vraagt onder meer om opleiding en ontwikkeling 

van de medewerkers en inzet van tijdelijk personeel met nieuwe digitale vaardigheden zodat de hele organisatie 

hierin kan meegroeien. Ook worden hier initiële materiele kosten op dit vlak hieruit gedekt. Met als doel om aan 
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het eind van de beleidsperiode de benodigde kennis en vaardigheden in huis te hebben en weer op de reguliere 

formatieve bezetting uit te komen. 

De afschrijvingskosten voor de Expo zullen in de afschrijvingsperiode 2021 – 2026 gedekt worden uit de Dekking 

kapitaallasten Vernieuwing vaste expositie. Dit is voor het laatst dat er van deze constructie gebruikt gemaakt zal 

worden. In de meerjarenbegrotingen wordt er op geanticipeerd rekening mee dat de volgende expo volledig ten 

laste zullen van de afschrijvingslasten en gedekt zullen worden uit de lopende begroting. 

Meerjarenraming 2024 – 2027 

Door de inzet van de reserves in de komende jaren in de lopende exploitatie laat het saldo in de jaren 2024 tot en 

met 2026 een resultaat neutraal saldo. Omdat de inzet van de reserves in de jaren 2024 tot en met 2026 

geïntensiveerd zullen worden, houdt HUA de structurele lasten en baten extra in de gaten. Met de verkenning en 

inrichting van en eigen e-depot zullen er structurele lasten ontstaan.  

 

 

Met dit inzicht is HUA in staat om een meerjarenraming te presenteren die is gebaseerd op een reëel structureel 

sluitende begroting.  
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Balans 2022 – 2027  
 

 

 

Belangrijk: 

Voor de meerjarenbegroting is het verplicht het begrotingsjaar + 3 jaar te tonen. Een verdere toelichting relatie tot 

de afbouw van de reserves staat bij het onderdeel reserves. 

Toelichting op de balans 2023 - 2027 

Activa 

Vaste activa 

Voor de boekwaarden wordt verwezen naar de hierna opgenomen lijst van investeringen. 

 

 

Vlottende activa 

Raming 2023-2027 op basis van ervaringscijfers en rekening houdend met de geprognosticeerde ontwikkelingen 

m.b.t. de vaste activa en de gevraagde inzet van de reserves. 
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Passiva 

Eigen vermogen 

In 2019 heeft het bestuur HUA de opdracht gegeven te onderzoeken hoe de bestemmingsreserves afgebouwd 

kunnen worden. In 2020 is het voorstel Digitale Toegankelijkheid door het bestuur vastgesteld.  

 

 

Door het “terug” reserveren van niet ingezette reserves in 2022 (conform vastgestelde 2e Berap 2022) is het 

mogelijke de gelden uit de Reserve E-depot gemeente Utrecht door te schuiven naar 2025 i.p.v. 2023.  

Voor de nieuwe en tijdelijke reserves Digitale Toegankelijkheid en de Verkenning en inrichting eigen E-depot 

voorziening wordt verwezen naar de voorliggende paragrafen. 
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Netto vlottende schulden en overlopende passiva 

Raming 2023 -2027 op basis van ervaringscijfers. 

4.3.1. EMU-saldo 

Conform de voorschriften van het BBV (Besluit Begroting en Verantwoording provincies en gemeenten) wordt een 

overzicht opgenomen van het berekende EMU saldo van HUA. Dit geldt zowel voor het jaar voor het 

begrotingsjaar, als het begrotingsjaar zelf en het jaar volgend op het begrotingsjaar. 
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Vaststellingsbesluit 

 

 

 

 

Directeur en managementteam van Het Utrechts Archief 

 

Als ontwerpbegroting vastgesteld en aangeboden aan het Algemeen Bestuur op 12 juni 2023 

 

De directeur van Het Utrechts Archief 

 

 

 

 

 

mw. drs. C.C.A.E. Keijsper 

 

 

 

 

 

Algemeen Bestuur 

Vastgesteld door het Algemeen Bestuur van Het Utrechts Archief op 12 juni 2023 

 

 

de directeur, de voorzitter, 

 

 

 

 

 

mw. drs. C.C.A.E. Keijsper        mw. drs. R. Streefland 
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1. Inleiding 

In deze kadernota 2023 zullen de belangrijkste ontwikkelingen en kaders beschreven worden voor het lopende 

begrotingsjaar. Deze zal samen de begroting 2024 – 2027 worden gepresenteerd in de bestuursvergadering van 

13 maart 2022. 

 

In de volgende twee paragrafen worden de algemene ontwikkelingen en een aantal financiële ontwikkelingen 

beschreven. 

2. Algemene ontwikkelingen 

Meerjarenbeleidsplan 
 

Halverwege de meerjarenbeleidsperiode kan 

worden geconstateerd dat de ‘Samen bouwen 

aan het archief van morgen’, ‘Jouw collectie 

Utrecht begint hier en ‘Onze organisatie maken 

we samen’ vol op gang zijn. De digitalisering van 

HUA krijgt nu vorm in al zijn aspecten. In de 

bespreking van de projectagenda voor 2023 is de 

conclusie getrokken dat alle werkzaamheden en 

projecten digitale componenten hebben of 

volledig digitaal zijn. Dit vraagt om een brede e-

strategie binnen HUA. Hierin komen vragen aan 

de orde als hoe we de digitale 

informatiehuishouding in de komende jaren willen 

gaan vormgeven. En wat is daarbij aan 

applicaties en infrastructuur nodig. Deze e-

strategie zullen we in dit jaar oppakken om zo 

voorbereid te zijn op de diverse vraagstukken die 

op ons afkomen. 

Voortgang uittreding Rijk 

Sinds de bestuursvergaderingen van 15 november en 12 december jl. zijn diverse acties uitgevoerd om de 

besluitvorming voor te bereiden over het voorkeursscenario voor de toekomst van HUA. In de 

Bestuursvergadering 15 november 2022 is hierover het volgende afgesproken:  

1. Het bestuur gaat inzetten op lobby en vertraging van het traject met OCW. Het stuk van Berenschot 

wordt gedeeld met de andere RHC besturen om daarmee het gesprek te voeren: zitten zij er hetzelfde 

in? Zijn er nog kansen voor gezamenlijke lobby richting OCW?   

2. De model regeling GR die voor de gezamenlijke RHC’s wordt opgesteld, komt op de bestuurstafel om te 

kijken of daar kansen liggen voor scenario 1 (voortzetting GR).    

3. Als dit alles niet kan, zal er in Q2 een besluit worden voorbereid voor indaling, waarbij eerst nog naar 

alternatieve vormen van samenwerking wordt gekeken.    

4. Afspraak: naar het gesprek met mw. Uslu gaat een delegatie van 3 bestuurders (gemeente, provincie, 

rijk) en de directeur. Dit geldt ook voor het gesprek met de besturen van de RHC’s. 

 

Over de planning werd vastgelegd: “In februari of maart zal dan het besluit onder voorbehoud genomen kunnen 

worden genomen.” 
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Spoor 1: Lobby  

Beschrijving:   

Het bestuur gaat inzetten op lobby en vertraging van het traject met OCW. Het stuk van Berenschot wordt 

gedeeld met de andere RHC besturen om daarmee het gesprek te voeren: zitten zij er hetzelfde in? Zijn er nog 

kansen voor gezamenlijke lobby richting OCW? 

 

Stand van zaken:  

In de bestuursvergadering van 12 december 2022 heeft OCW) aangekondigd nog een keer naar de juridische 

kant te kijken n.a.v. het rapport Berenschot (zie hierboven). Het bestuursgesprek en rapport Berenschot leidt niet 

tot een wijziging van het standpunt van OCW.  

Op 11 januari heeft een gezamenlijke infosessie HUA plaatsgevonden voor Raadsleden gemeente Utrecht en 

Statenleden provincie Utrecht (digitaal). 

Op 12 januari heeft een digitale bijeenkomst Uittreding rijk, juridische en bestuurlijke dilemma’s voor 

achterblijvende partners gemeenschappelijke regeling RHC’s.  Tijdens deze bijeenkomst is door burgemeester 

Wienen, voorzitter Noord-Hollands Archief en delegatievoorzitter de contra-expertise aangehaald die afwijkt van 

de conclusies van Berenschot en voortzetting van de GR adviseert. Procesafspraken: 

1. Juristen met elkaar in contact brengen over de analyses 

2. Behoefte om ambtelijk door te praten 

3. Juridische discussie op korte termijn voeren en dan ook daarna met elkaar bestuurlijk spreken en daarin 

zo veel mogelijk gezamenlijk optrekken richting OCW om vervolgstappen te zetten. 

Burgemeester Wienen biedt aan om de RHC-bestuurders bij elkaar te brengen. 

Er is geen reactie ontvangen staatssecretaris van Huffelen op een brief van de gemeente en provincie. Er is ook 

geen reactie over een afspraak voor een gesprek met staatssecretaris Uslu. 

14 februari: Brief ontvangen de directeur OCW namens staatssecretaris Uslu, waarin OCW ingaat op de 

juridische risico’s van het rapport Berenschot en na nieuw onderzoek opnieuw concludeert dat er geen juridische 

belemmeringen zijn voor de delegatie en voortzetting van de gemeenschappelijke regelingen. 

16 februari: door de provincie Utrecht en de gemeente Utrecht is een 2e digitale bijeenkomst met achterblijvende 

partners RHC’s en DVO partners gehouden. Hiervan is geen inhoudelijke informatie beschikbaar bij HUA. De 

bijeenkomst is georganiseerd n.a.v. de digitale bijeenkomst op 12 januari waarbij ook bestuurders aanwezig 

waren. Op verzoek van de groep van 16 februari wordt half maart een nieuwe afspraak gepland.  

Op 27 februari is door de provincie Utrecht, ondertekend door burgemeester Dijksma, en de gemeente Utrecht, 

ondertekend door commissaris van de koning, Oosters, een brief met datering 14 februari gestuurd naar de 

staatssecretaris Uslu waarin de voorgenomen uittreding opnieuw aan de orde wordt gesteld. 

Op 6 maart zal tijdens een werkbezoek door staatssecretaris Uslu aan de regio een kort moment gezocht worden 

voor een gesprek over de uittreding met wethouder Oosters en gedeputeerde Muilenkom 

 

Acties in 2023: 

Dit zal apart worden besproken in de eerst volgende bestuursvergadering. 

 

Spoor 2: voortzetting Gemeenschappelijke regeling (gezamenlijk traject RHC’s) 

Beschrijving: 

De model regeling GR die wordt opgesteld voor de gezamenlijke RHC's opstelt, komt op de bestuurstafel om te 

kijken of daar kansen liggen voor scenario 1 (voortzetting GR). 

 

Stand van zaken: 

Bestuursovereenkomst:  

Op 17 januari heeft de directeur-generaal van OCW een brief aan de besturen van de RHC’s gestuurd over de 

voorbereiding van de bestuursafspraak van OCW met het delegatie-overleg onder voorzitterschap van Jos 



Kadernota 2023 Doorwerkend naar 2024 3 

Wienen. De planning is om voor het zomerreces van 2023 de bestuursafspraak te kunnen ondertekenen. In de 

brief wordt tevens de definitieve datum uittreding vermeld: 1 januari 2025. 

 

De aandachtspunten voor SPUK en bestuursovereenkomst zijn nogmaals onder de aandacht gebracht bij het 

delegatieoverleg met OCW door Luuk Boessenkool. 

 

Over de voorbereiding van de SPUK is op dit moment geen nieuws te melden. Luuk Boessenkool is hier namens 

de RHC’s bij aangesloten. 

 

Op 14 februari heeft de directeur Media en Creatieve Industrie OCW namens de staatssecretaris OCW, een brief 

gestuurd naar het bestuur naar aanleiding van het gesprek op 12 december 2022. (De brief is in afschrift naar de 

besturen van de andere RHC’s verzonden.) In deze brief geeft OCW aan dat de aanpassingen en maatregelen 

die in het rapport-Berenschot nodig worden geacht om de mate van autonomie te realiseren, niet of niet inde 

gestelde mate door OCW worden geacht. OCW eindigt de brief met de boodschap graag betrokken te blijven om 

samen een rijke toekomst voor te bereiden 

 

Modelregeling wijziging gemeenschappelijke regeling: 

Het opstellen van de modelregeling heeft enige vertraging opgelopen, maar heeft inmiddels de benodigde 

aandacht gekregen. Er worden twee varianten van de gemeenschappelijke regeling voorbereid: 1) Openbaar 

Lichaam (huidige vorm) en 2) Bedrijfsvoeringsorganisatie. 

 

Acties komende periode: 

Bestuursafspraak en SPUK voorbereiden in het gezamenlijke traject van de RHC’s. 

HUA continueert de voorbereiding van de modelregeling  voor (voorgenomen) besluitvorming. Dit zal verder 

worden besproken in de eerst volgende bestuursvergadering. 

  

Spoor 3: Indaling in de gemeente Utrecht 

Beschrijving:  

Als bovengenoemde sporen niet kunnen, zal er in Q2 een besluit worden voorbereid voor indaling, waarbij eerst 

nog naar alternatieve vormen van samenwerking wordt gekeken. 

  

Stand van zaken: 

In het Berenschot rapport is een basale uitwerking van indaling volgens de PIJOFACH systematiek opgenomen. 

In de bestuursvergadering van 15 november 2022 is door de voorzitter aangegeven dat dit scenario, indien het op 

tafel komt, heel zorgvuldig moet wordt uitgewerkt door HUA en de GU. 

 

Acties komende periode: 

Dit zal apart worden besproken in de eerst volgende bestuursvergadering. 

 

 

Inhoudelijk voortgang e-depot bij HUA 
Eind 2022 zijn de contracten gesloten voor een eigen e-depotvoorziening. 2023 zal in het teken staan van 

inrichting en in gebruik name van de omgeving. Het nieuw ingerichte team Digitale archiefdiensten is op volle 

sterkte en is met enthousiasme begonnen aan dit traject. De werkzaamheden voor het opstellen van een nieuwe 

Producten- en Diensten Catalogus voor Digitale Archiefdiensten die in 2022 in gang zijn gezet zullen in 2023 

worden gecontinueerd. In 2023 zal de PDC verder worden uitgewerkt en zal dit een financiële vertaling krijgen 

voor de partners. Hierover worden de gesprekken met de gemeente gestart in de eerste helft van dit jaar. In de 

meerjarenbegroting 2024 – 2027 wordt dit ook inhoudelijk vermeld. Bij de financien zal dit worden opgenomen als 

stelpost voor de jaren 2026 en 2027.  



Kadernota 2023 Doorwerkend naar 2024 4 

 

Regie op ICT 
In lijn met het projectplan uit 2021 en de voorbereidingen uit 2022 krijgt dit vorm in 2023. Op dit moment worden 

de mogelijkheden onderzocht om dit traject onderhands aan te besteden.  
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3.  Financiële zaken 

Indexering 

In een reguliere cyclus bij een gemeente wordt in de komende maanden de kadernota 2023 opgesteld. Dit 

gebeurt in samenhang met de 1e Berap 2023. Bij het opstellen van deze kadernota 2023 doorwerkend naar 2024 

(eind februari 2023) is het lastig nu al de financiële cijfers in te schatten voor de 1e Berap, dus tot en met april 

2023.  De belangrijkste zaken kort worden toegelicht. 

In de vorige Kadernota 2022 en de Meerjaren programmabegroting 2023 – 2026 is de problematiek van 

vroegtijdig in het jaar prognosticeren en de beschikbaarheid van actuele index- en inflatiecijfers beschreven.  

In 2021 is door het CPB de aanname gemaakt dat consumentenprijsindex (CPI) voor 2022 op 1,8% zou kunnen 

uitkomen. De daadwerkelijke CPI over 2022 is uitgekomen op 10,0%. De realisatie over 2022 voor het Prijs bruto 

binnenlands product (pbbp), geprognosticeerd voor 2022 op 1,8%, is nog niet bekend. 

Ook de schatting voor de Europese consumentenprijsindex (HICP), zoals geschetst in de Economische 

Ontwikkelingen en Vooruitzichten DNB - december 2021, van 3,0% voor 2022 was te optimistisch. Het definitieve 

cijfers is nog niet bekend, maar bedraagt tot en met november 2022 11,6%. 

Toekomstverwachting op dit vlak blijven moeilijk en daarmee hanteert en er zijn voor HUA geen aanwijzingen om 

de in de kadernota 2022 en de meerjarenbegroting 2023-2026 gehanteerde uitgangspunt te veranderen. Deze 

zijn geactualiseerd voor 2023 en 2024. 

1. Daar waar er reële prijsverhogingen zijn doorberekend aan HUA zullen deze eerst worden doorgevoerd 

in de aan te passen begroting voor 2023. (Zo gaf Eneco aan de warmtetarieven met een factor 2 te 

verhogen voor 2022 en voor 2023 met een factor 2,5, dus een vervijfvoudiging in totaal.) Voor 2024 

wordt deze dan geïndexeerd met 4,0%.  

2. Voor de lonen voor 2023 is er nog geen actuele cao en zal het laatste bod VNG/WSGO gebruikt worden, 

5% voor 2023 en 3% voor 2024. 

3. Hanteren van de Europese consumentenprijsindex (HICP) uit Economische Ontwikkelingen en 

Vooruitzichten DNB - december 2022 en deze wordt afgerond voor 2024 op 4%. 

Financiële doorwerking 

Van het Rijk heeft HUA voor 2023 door indexatie € 120.000 (4,8%) meer ontvangen voor de reguliere bijdrage 

dan begroot. Daarnaast ontvangt HUA transitiegelden van het Rijk voor de inrichting van een eigen e-depot 

voorziening. Naast de in 2022 ontvangen gelden ontvangen de RHC’s ontvangen ieder een zogeheten 

kenniscomponent op het terrein van informatie, archief en digitalisering. Deze bedraagt als vast bedrag (d.w.z. 

geen indexering) € 50.000 per RHC van 2022 tot en met 2026. Na vijf jaar stopt deze overbruggingstoelage. 

Deze gelden zullen worden aangewend voor de inrichting van een eigen e-depot, waartoe het bestuur in januari  

In de vastgestelde begroting 2023 is voor de bijdrage van de gemeente Utrecht € 3.448.000 opgenomen. Bij de 

provincie Utrecht is voor 2023 het begrote bedrag van € 691.796 ingediend. 

 

Met de huidige begrote bijdragen en de inzet van de reserve Energie en indexatie (in 2023 een geplande 

onttrekking van € 195.000)  kunnen de verwachte kosten van de nieuwe cao worden opgevangen en kunnen 

hogere verwachte energiekosten worden opgevangen. De energieleverancier heeft eind 2022 aangegeven dat de 

variabele kosten kunnen verdubbelen. HUA zet ondertussen in op verduurzaming. Zo is op het kantoorgedeelte 

van de Alexander Numankade in 2022 een besparing gerealiseerd van 33%. 

Met deze acties en tijdelijke inzet van de reserve energiekosten en indexatie streeft HUA in 2023 het doel na om 

ook dit jaar weer met de beschikbare middelen op een neutraal resultaat te eindigen. Deze zaken zijn 

meegenomen in de doorrekening voor de begroting 2023 en de meerjarenbegroting 2024 – 2026. Om een stabiel 

beeld te kunnen presenteren is bij het opstellen van de (meerjaren)begroting, zoals elk jaar, uitgegaan van het 

continuïteitsbeginsel. Daarmee wordt er vanuit gegaan dat de financiële bijdragen van de partners gecontinueerd 

worden. De financiering van het Rijk is tot en met 2024 als partner in de gemeenschappelijke regeling in de vorm 

van een bijdrage. Met de voorgenomen uittreding van het Rijk per 1 januari 2025 is het de bedoeling dat deze 
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financiering in dezelfde hoogte gecontinueerd wordt in de vorm van een specifieke uitkering. Met deze 

uitgangspunten is het mogelijk om ook voor de jaren 2023, 2024 en verder een sluitende begroting te 

presenteren. Verder wordt verwezen naar de Meerjarenbegroting 2024 – 2027. 

 

Met de 1e berap 2023 zal de volledige doorrekening voor de begroting 2023 worden gepresenteerd. 



1 HUA jaarekening 2022 - Definitief zonder persoonlijke handtekening .pdf 
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Voorwoord 

In de jaarstukken van Het Utrechts Archief vindt u een overzicht van de programmadoelen van onze organisatie, 

de daarbij horende werkzaamheden en projecten, de inzet van de financiële middelen en de resultaten in 2022.  

 

De jaarstukken bestaan uit:  

het jaarverslag: de programmaverantwoording en paragrafen;  

de jaarrekening met balans per 31 december 2022 en de bijlagen  

  

Het Utrechts Archief legt in de jaarstukken verantwoording af over de realisatie van de Programmabegroting. 

Hierbij beschrijven we ons programma in drie speerpunten, met het gevoerde beleid en de daarvoor beschikbaar 

gestelde financiële middelen. In de jaarrekening is de financiële verantwoording opgenomen met toelichting en 

een balans met toelichting.  

 

Vanuit onze missie werken we aan de speerpunten “Samen bouwen aan het archief van morgen”, “Jouw collectie 

Utrecht start bij HUA” en “Onze organisatie maken we met elkaar”. Bij de uitvoering van de vier programma’s 

binnen de speerpunten zijn onze kernwaarden leidend: toegankelijk, duurzaam, verbindend en betrouwbaar. We 

zijn er voor iedereen die onze collecties en diensten wil (her)gebruiken voor recht en bewijs, onderzoek, 

onderwijs of cultuurbeleving.  In 2022 kwamen de vier programma’s uit de huidige beleidsperiode goed op stoom. 

Met nieuwe teams en de implementatie van de 4 grote programma’s werkten we aan een organisatie die als 

innovatief, inclusief en inspirerend archief midden in de samenleving staat. 

 

Op het gebied van digitale innovatie bereikten we in 2022 een belangrijke mijlpaal met de afronding van de 

aanbesteding van het e-depot. Deze bewaarplaats voor digitaal gevormd archief zal al in de 2e helft van 2023 

operationeel zijn. Daarnaast werden nieuwe digitale diensten ontwikkeld, zoals een digitaal loket voor de uitgifte 

van bouwtekeningen en voegden we ruim een half miljoen scans toe aan de digitale collectie. 

 

Na een aantal jaren die sterk gekleurd werden door het verloop van de Coronapandemie, mochten we onze 

bezoekers en gebruikers in 2022 weer ontvangen op onze locaties. Dit betekende dat we met onze partners in de 

stad en provincie een uitgebreid programma rond de viering van 900 jaar stadsrechten konden organiseren. Met 

het waterschap HDSR organiseerden we de tentoonstelling Water, vriend of vijand? en met vele partners uit de 

stad Utrecht maakte we het programma Gekomen om te blijven. Deze activiteiten werden door bijna 20.000 

personen bezocht, zo’n 2/3 van het bezoek van voor Corona. Naast onze volwassen bezoekers ontvingen we 

meer dan 3.000 scholieren en studenten die op het eigen niveau leerden over heden, verleden en de toekomst 

van Utrecht.  

 

Ten slotte was er naast de Coronapandemie een nieuwe ontwikkeling die gevolgen had voor de bedrijfsvoering: 

de gestegen energieprijzen door internationale onrust. Geconfronteerd met een enorme kostenstijging is direct 

ingezet op een grote energiebesparing. Hoewel dit niet eenvoudig was voor de – reeds zeer efficiënte – 

klimaatinstallaties voor de archieven, is er wel een grote besparing (een derde) gerealiseerd door de verlaging 

van de temperatuur in het kantoorgedeelte. 

 

HUA investeerde de afgelopen jaren in projectmatig werken, de ontwikkeling van expertise en life long learning. 

Ondanks de krapte op de arbeidsmarkt wisten we verschillende belangrijke nieuwe functies gericht op digitaal 

beheer in te vullen. Hierdoor kijken we met veel vertrouwen naar 2023, een jaar waarin we het e-depot gaan 

implementeren, het publieksprogramma zullen uitbouwen en via een themajaar extra aandacht gaan geven aan 

koloniaal bronnenmateriaal in onze collecties.   

 

Utrecht, 1 maart 2022 

 

Namens het Managementteam van Het Utrechts Archief, 

De directeur, 

Drs. Chantal Keijsper 
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I JAARVERSLAG 

1 Jaarverslag 2022 

1.1 Jaarrekeningresultaat 2022 

Bij de 2e Bestuursrapportage 2022 is een neutraal saldo geprognosticeerd, het eindresultaat voor 2022 is 

uitgekomen op € 74.292 negatief. 

 

 

1.2 Resultaatbestemming 

De jaarrekening 2022 van Het Utrechts Archief sluit met een nadelig saldo van € 74.292.  

  

Nr. Omschrijving
Rekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 1e 

berap 2022

Begroting na 

wijziging 2e 

berap 2022

Rekening 

2022

 

LASTEN

1 Personeel 3.969.937 4.102.888 4.359.980 4.069.979 4.109.622

3 Bedrijfsvoering 2.186.869 2.023.889 2.134.263 2.059.263 2.075.521

5 Publiek 213.192 290.500 370.500 310.500 352.582

7 Archieven en Collecties 374.063 563.352 743.602 343.602 365.953

9 Afschrijvingen 336.588 397.599 358.101 358.101 358.105

11 Financiële baten en lasten 0 0 0 0 0

Totaal lasten 7.080.649 7.378.228 7.966.446 7.141.445 7.261.783

BATEN

2 Bijdragen rijk, gemeenten en provincie 6.743.638 6.628.847 6.852.255 6.972.255 6.972.061

4 Bijdragen derden 479.951 300.083 422.816 325.816 333.967

6 Verhuur zalen 0 0 0 0 0

8 Verkopen winkel 22.354 30.000 30.000 47.000 13.758

10 Verkopen overigen 37.067 0 0 0 71.328

12 Incidentele baten en lasten 0 0 0 0 0

Totaal baten 7.283.010 6.958.930 7.305.070 7.345.070 7.391.114

Batig saldo (baten - lasten) 202.361 -419.298 -661.376 203.625 129.331

Dotaties aan reserves en -fonds 1.343.193 200.000 200.000 595.000 595.000

Onttrekkingen aan reserve en -fonds 1.227.906 619.298 861.376 391.376 391.376

Saldo van baten en lasten 87.074 0 0 0 -74.292 
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1.3 Balans per 31 december 2022 

 

 

ACTIVA 31-12-2022 31-12-2021

€ €

Vaste Activa

  Immateriële vaste activa 1.056 17.608

- Kosten van onderzoek en ontwikkeling voor een bepaald 1.056 17.608

   actief

  Materiële vaste activa 1.334.360 1.621.417

- Investeringen met een economisch nut 1.334.360 1.621.417

Totaal vaste activa 1.335.417 1.639.025

Vlottende activa

Uitzettingen met een rentetypische looptijd korter dan één jaar 1.975.211 1.458.995

- vorderingen op openbare lichamen 32.855 9.526

- Uitzettingen in 's Rijks schatkist met een rentetypische 1.940.610 1.439.613

   looptijd korter dan één jaar

- Overige vorderingen 1.746 9.856

Liquide middelen 78.275 63.731

- Kassaldi 3.711 2.111

- Banksaldi 74.563 61.620

Overlopende activa 371.513 297.261

- Overige nog te ontvangen bedragen, en de 371.513 297.261

   vooruitbetaalde bedragen die ten laste van volgende 

   begrotingsjaren komen

Totaal vlottende activa 2.424.998 1.819.987

Totaal generaal 3.760.415 3.459.012
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In onderdeel II “Jaarrekening” wordt de balans toegelicht.  

  

PASSIVA 31-12-2022 31-12-2021

€ €

Vaste Passiva

Eigen vermogen 2.718.727 2.589.396

- Algemene reserve 633.000 633.000

- Bestemmingsreserve 2.160.020 1.869.323

- Gerealiseerd resultaat -74.292 87.074

Voorzieningen 442.971 423.933

- Voorzieningen ter egalisering van kosten 442.971 423.933

Totaal vaste passiva 3.161.698 3.013.329

Vlottende passiva

Netto vlottende schulden met een rentetypische looptijd

korter dan één jaar 512.873 388.098

- Overige schulden 512.873 388.098

Overlopende passiva 85.844 57.585

- Overige vooruitontvangen bedragen die ten bate

   van volgende begrotingsjaren komen. 85.844 57.585

Totaal vlottende passiva 598.717 445.683

totaal generaal 3.760.415 3.459.012
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Beleidsbegroting: programmabegroting 

1.4 Speerpunt 1: Samen bouwen aan het archief van morgen 

1.4.1 Doel  

Met het meerjarenbeleidsplan 2021-2024 wordt gedurende vier jaar gewerkt aan het archief van morgen. Het Rijk 

is voornemens zich aan het einde van de beleidsperiode uit de Gemeenschappelijke Regeling terug te trekken, 

maar blijft verbonden aan Het Utrechts Archief voor het beheer van de analoge rijksarchieven. HUA werkt aan 

een steviger positie in de regio. Via samenwerkingsovereenkomsten levert HUA een breed aanbod aan 

archiefdiensten aan verschillende overheden, de gemeente Nieuwegein. Daarnaast zijn er ook 

samenwerkingsverbanden met particuliere instellingen zoals het Nederlands Volksbuurtmuseum en de Ridderlijke 

Duitsche Orde Balije van Utrecht. Voor het e-Depot ligt de focus op aansluiting van overheden. De acquisitie van 

waardevolle archieven, zowel analoog als digitaal, blijft doorgaan. In deze beleidsperiode wordt ook duidelijk op 

welke wijze particuliere organisaties hun digitale archieven met behulp van Het Utrechts Archief duurzaam 

toegankelijk kunnen krijgen. 

1.4.2 Beoogde maatschappelijk effecten 

A. Informatie beter toegankelijk en beschikbaar 

B. Betrouwbare digitale informatie voor de lange termijn geborgd 

C. Versteviging van de positie in de regio voor beheer en gebruik van archief 

D. Meer diversiteit in de opbouw van onze collectie 

1.4.3 Effectenindicatoren 

A. Is een kwart van onze collectie (8,5 miljoen scans) online beschikbaar 

B. Zijn alle middeleeuwse charters gevlakt, geconserveerd en gedigitaliseerd 

C. Verwerken we naast film- en fotomateriaal op grote schaal videobanden 

D. Is duurzaam digitaal beheer going concern 

E. Is onze informatiearchitectuur ingericht volgens de eisen van de DERA & MARA 

F. Heeft toezicht zich in belangrijke mate ontwikkeld tot systeemtoezicht 

G. Documenteren we de Utrechtse samenleving met bijzondere aandacht voor hotspots, meerstemmigheid 

en inclusie 

Aandachtsvelden in het speerpunt ‘Samen bouwen’  

 

Ad a. Informatie beter toegankelijk en beschikbaar 

Indicatoren: 

A. Is een kwart van onze collectie (8,5 miljoen scans) online beschikbaar 

B. Zijn alle middeleeuwse charters gevlakt, geconserveerd en gedigitaliseerd 

C. Verwerken we naast film- en fotomateriaal op grote schaal videobanden 

Collectieaanwas en toegankelijkheid 

In 2022 kwam de reguliere instroom van archieven, na de tijdelijke terugval als gevolg van de coronamaatregelen 

in 2020-2021, weer goed op gang. In totaal werd er 681 m aan nieuwe archieven opgenomen. Dit betrof onder 

meer de overbrenging van zes archieven van het ministerie van LNV 1897-1994 (30 m) en alle bouwdossiers van 

de gemeente Nieuwegein uit de periode 1971-2012 (292 m). Onder de nieuw verworven particuliere archieven 

verdienen vermeld te worden het archief van Stichting De Paardenkathedraal 1986-2013 (8,4 m) en de collectie 

tekeningen van architect Th. Haakma Wagenaar (5 m). Belangrijke aanwinsten voor de collectie Beeldmateriaal 

vormden de verwerving van een album met foto’s van huis Amelisweerd van ca. 1878, de aankoop van een 
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tekening van Herman Saftleven van de Utrechtse bolwerken van ca. 1650 en de aankoop van een serie foto’s 

van Utrecht in coronatijd door fotojournalist Angeliek de Jonge van AD UN. Daarnaast heeft Het Utrechts Archief 

van de gemeente Utrecht een volume van 271 m archieven in beheer genomen, die pas op lange termijn kunnen 

worden vernietigd of overgebracht. Deze vorm van archiefbeheer – ook wel uitplaatsing – is een nieuwe dienst 

van Het Utrechts Archief, mogelijk geworden onder de GR zoals die sinds 2018 van kracht is geworden en die 

behalve voor analoog archief ook voor born digital archief kan worden ingezet. 

Met 66 nieuwe archieftoegangen groeide het aantal online doorzoekbare archieven boven gemiddeld. 

Opmerkelijk is ook het hoge aantal nieuwe beschrijvingen in de beeldbank, dat mede te danken is aan de 

samenwerking met het Nederlands Volksbuurt Museum. Van de collectie die HUA eind 2021 van dit Museum in 

bruikleen kreeg, zijn inmiddels meer dan 2.200 beelden ontsloten in de beeldbank. Ook werd een aantal 

filmbanden uit deze collectie gedigitaliseerd. Speciale aandacht in het kader van de viering Utrecht 900 kreeg de 

lancering van de themapagina Utrechtse bestuurders, waar de gegevens van alle personen die zitting hadden in 

het bestuur van de stad in de voorbije negen eeuwen, meer dan 5.000 in totaal, voor het publiek zijn ontsloten. 

Volume fysieke archieven en collecties  

Volume collectie HUA (m1) 2019 2020 2021 2022 

Archieven 27.317 27.493  27.590 28.331 

Bijzondere collecties Ca. 6.050 Ca. 6.100 Ca. 6.150 Ca. 6.200 

Totaal 33.367 33.593  33.740 34.531 

Archiefbewaarplaatsen Het Utrechts Archief 

Archiefdepot Het Utrechts Archief totaal Eind 2021 Aanwas 2022 Eind 2022 

        

Archiefbewaarplaats gemeente Utrecht       

Archieven overheid overgebracht 6.278 0 6.278 

Archieven overheid uitgeplaatst 0 271 271 

Archieven particulier 3.416 17 3.433 

Summa totalis 9.694 288 9.982 

     

Archiefbewaarplaats gemeente Nieuwegein    

Archieven overheid 1.164 337 1.501 

Archieven particulier 42 3,6 46 

Summa totalis 1.206 340,6 1.547 

     

Archiefbewaarplaats provincie    

Archieven overheid 1.709 0,12 1.709 

Archieven particulier 68 0,12 68 

Totaal 1.777 0,25 1.777 

     

Archiefbewaarplaats Rijk    

Archieven overheid 7.535 30 7.565 

Archieven particulier 7.433 27 7.460 

Totaal 14.968 57 15.025 

Metadata op de website  

Raadpleegbaar op de website 2019 2020 2021 2022 

Archieven       

Archieven (titels) 1.948 2.002 2.031 2.055 

Archiefvormers 5.101 5.101 5.101 5.135 

Archieftoegangen (inventarissen) 1.282 1.395 1.442 1.508 

Archiefbeschrijvingen (inventarisnummers) 1.003.005 1.028.601 1.052.374 1.094.891 

Nader ontsloten archiefbeschrijvingen 3.387.569 3.415.511 3.553.398 3.639.946 

Objecten 97.634 97.796 161.915 170.466 

Personen 11.050.622 11.502.399 11.875.400 12.899.893 

Adressen 105.138 105.137 105.140 224.891 

Collecties       

Bibliotheek  83.210 84.128 85.874 87.983 
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Beeldmateriaal 206.327 212.967 218.502 235.235 

AV-materiaal film globaal 388 436 719 801 

AV-materiaal film uitgebreid 279 286 572 572 

(Toename) digitaal herbruikbare data / open data  

Raadpleegbaar op de website: opendata 
(aantal datasets) 

2019 2020 2021 2022 

Open datasets   38.179 38.433 

Archieftoegangen (via APEX) 1.816 1.828 1.837 1.543 

Nader ontsloten archiefbeschrijvingen (via 
archieven.nl) 

36.405 37.638 38.310 39.114 

Beschrijvingen nadere toegangen (via 
wiewaswie) 

2.895.521 3.159.421 3.796.095 3.856.652 

Objecten beeldmateriaal (via eigen website en 
archieven.nl) 

151.849** 162.828 167.076 177.454 

Objecten beeldmateriaal (via Utrecht Altijd)  107.140 107.131 107.122 106.373 

        

Uitwisseling met andere platforms       

Akten HUA via Open Archieven (Bob Coret) 1.085.496  1.667.773 2.205.696 *** 

Netwerk Oorlogsbronnen 53.915 294.475 782.231  *** 

Aansluiting op Actorenregister (open data) 5.100  5.101 5.101 5.101 

Europeana (via Digitale Collectie NL)   165.465 165.465 

** vanaf 2019 opgevat als het aantal vrij te downloaden images vanaf onze site. 
*** nog geen cijfers beschikbaar. 

Digitalisering en conservering 

Ook voor de periode 2021-2024 heeft HUA als doelstelling om jaarlijks nieuwe 500.000 images van archieven te 

publiceren. Daarvan wordt ongeveer een kwart gerealiseerd via scanning on demand, het resterende deel via 

projecten. Aanvullend wordt vanuit het programma DiTo (Digitale Toegankelijkheid) nog een extra inspanning 

geleverd van nog eens 125.000 images per jaar. Waarmee het totaal aantal images in de Archiefbank op 8,5 

miljoen zal komen (excl. de 1,2 miljoen verouderde zwartwit images van notariële akten). 

Sinds november 2021 werkt HUA voor de productie van scans op verzoek samen met firma GMS in Sliedrecht. In 

die samenwerking wordt nu elke week (in plaats van eenmaal per 2 weken) een batch met te scannen 

archiefmateriaal uitgewisseld. Hierdoor is de afhandelingstijd van een scanverzoek met een week gereduceerd 

max. twee weken en is het volume aan scans via Scanning on demand verdubbeld. Ook zijn goede vorderingen 

gemaakt met het verkleinen van de foutmarge en de snelheid waarmee geconstateerde fouten worden verbeterd. 

Tevens kunnen verzoeken die in het verleden werden afgewezen vanwege kleine schades aan de fysieke staat 

door betere interne ondersteuning vanuit restauratie en conservering nu toch in behandeling worden genomen. 

Dit alles resulteerde in een totaal van 435.000 nieuw images via Scanning on demand. Daarnaast kwamen 

284.000 images beschikbaar via de projectmatige aanpak, waarvan 180.000 images in het kader van door 

Metamorfoze gefinancierde project Stadsarchief II, van stukken die eerst zijn geconserveerd. Nog eens 684.000 

nieuw images kwamen beschikbaar bij de publicatie van alle bouwdossiers van Nieuwgein. Deze images werden 

door de gemeente Nieuwegein geproduceerd en kwamen mee met de overbrenging van deze omvangrijke serie. 

Gedigitaliseerde objecten op de website  

Raadpleegbaar op de website 2019 2020 2021 2022 

Archieven       

Archiefbank, gescande inventarisnummers 197.502 207.494 210.037 236.375 

Archiefbank, jpg 5.212.988 5.972.044 6.455.424 7.929.687 

Archiefbank, pdf multipage (akten Notaris)  1.175.676 1.175.676  1.175.676 1.175.676 

        

Collecties       

Beeldbank, tiff/jpg 206.327  212.967 218.502 235.235 

AV, mp4 388  436 719 801 

Kranten en periodieken, pagina’s 238.865 240.093 240.093 240.093 

Kranten en periodieken, alto XML 50.028.182 51.045.925  51.045.925 51.053.432 
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Bij het vlakken en digitaliseren van de middeleeuwse oorkonden is in 2022 een begin gemaakt met de charters 

van het kapittel van St.-Jan, het vijfde en laatste kapittel dat nog moet gebeuren: bijna 2.900 in totaal. Daarnaast 

werden ook dit jaar weer vele inventarisnummers die wegens slechte staat voor raadpleging waren geblokkeerd, 

behandeld en gedigitaliseerd, 276 in totaal. Het aantal geblokkeerde nummers is daarmee na tien jaar van 

gerichte aanpak teruggebracht van een totaal van 5000 tot minder dan 1000. Al deze nummers zijn nu weer 

toegankelijk voor het publiek. 

Ad b. Betrouwbare digitale informatie voor de lange termijn geborgd 

Indicatoren: 

D. Is duurzaam digitaal beheer going concern 

E. Is onze informatiearchitectuur ingericht volgens de eisen van de DERA & MARA 

F. Heeft toezicht zich in belangrijke mate ontwikkeld tot systeemtoezicht 

Programma Digitale Duurzaamheid 

Na de start van het programma Digitale Duurzaamheid (DiDu) in de zomer van 2021, zijn in 2022 goede 

vorderingen gemaakt met de realisatie van de doelstellingen:  

• De aanbesteding van een eigen e-depot: nadat het bestuur hiervoor groen licht had gegeven, is in 

samenwerking met specialisten van de gemeente Utrecht en de provincie Utrecht een plan van eisen 

opgesteld. Daarna is het aanbestedingstraject volgens plan doorlopen en is de beoogde voorziening in 

november worden gegund aan Preservica. Deze zal in het eerste kwartaal van 2023 worden 

geïmplementeerd en in gebruik genomen. Dit e-depot biedt een alternatief voor de tenant in het e-depot 

van het Nationaal Archief (NA) waarvan HUA sinds 2015 gebruik maakte en die per 1 januari 2024 zal 

worden uitgefaseerd. 

• Het aantrekken van nieuwe medewerkers voor het nieuwe team Digitale Archiefdiensten. Voor alle 

nieuwe functies (adviseur digitale informatie, e-conservator, specialist digitaal collectiebeheer en 

relatiebeheerder/coördinator) zijn goede kandidaten gevonden en in oktober ging het nieuwe team 

officieel van start. 

• Voorbereidende werkzaamheden zijn in gang gezet voor het opstellen van een nieuwe Producten- en 

Diensten Catalogus voor Digitale Archiefdiensten;  

 

Dit programma geeft invulling aan een van de hoofddoelstellingen uit het Meerjarenbeleidsplan 2021-2024, 

namelijk dat HUA in 2024 het beheer van digital born archief als een regulier werkproces wil hebben ingebed in 

de organisatie, met gebruikmaking van een gecertificeerd e-Depot dat voldoet aan de internationale standaard 

van OAIS (Open Archival Information System), die ook aansluit bij de principes van de MARA en de DERA.  

De bestaande trajecten voor aansluiting op de HUA-tenant van het e-depot van het NA met provincie en 

gemeente zijn binnen het kader van het programma DiDu opnieuw gedefinieerd. Het project voor overbrenging 

van de dataset uit het zaaksysteem van de GU naar het e-depot is in 2022 voortijdig afgerond. 

Handreiking duurzame toegankelijkheid onder de Omgevingswet 

De invoering van de Omgevingswet is wederom uitgesteld, tot 1 juli 2023. Deze wet brengt grote veranderingen 

met zich mee voor de informatiehuishouding van verschillende decentrale overheden. Intussen blijkt er veel vraag 

naar de Handreiking duurzame toegankelijkheid onder de Omgevingswet, die HUA in 2019-2021 in 

samenwerking met VNG, IPO en UvW heeft ontwikkeld, met als casus de overheidsorganen in de regio Utrecht. 

Na de publicatie van de Handreiking in het najaar van 2021 zijn ook in 2022 tal van informatieve sessies 

georganiseerd, vooral op regionaal en lokaal niveau. 



JAARSTUKKEN 2022- [Status] 13 

Ontwikkeling archieftoezicht 

Na de voltooiing van de lange reeks nulmetingen bij de gemeente Utrecht eind 2021 is in het afgelopen jaar een 

evaluatie ingezet om te onderzoeken hoe de toezichtrol bij de gemeente Utrecht in de komende jaren het beste 

kan worden ingevuld. Daarvoor zijn gesprekken gevoerd met het Expertteam bij de gemeente Utrecht en met de 

CIO in het Strategisch Informatie Overleg. Ook de aanbevelingen die Doxis heeft gedaan voor de verbetering van 

het informatiebeheer bij de gemeente Utrecht en die inmiddels worden opgepakt in het programma Open Utrecht, 

geven richting aan de inzet die van archieftoezicht wordt gevraagd. De komende maanden zal dit zich vertalen 

naar een concrete aanpak, die ook zal worden afgestemd met de andere functionarissen die toezien op de goede 

werking van het informatiebeheer bij de gemeente: de Functionaris Gegevensbeheer (FG) vanuit de AVG, de 

Privacy Officer (PO) en de Chief Information Security Officer (CISO) vanuit Informatiebeveiliging en de 

Informatiecommissaris vanuit de Wet Open Overheid, die in juli 2022 van kracht is geworden. 

Ad c. Versteviging van de positie in de regio voor beheer en gebruik van archief 

In het najaar van 2021 is Het Utrechts Archief een samenwerking aangegaan met de stichting Nederlands 

Volksbuurtmuseum (NVBM). De archieven en collecties die het NVBM zijn toen bij HUA in permanente bruikleen 

gegeven. In het verslagjaar zijn goede vorderingen gemaakt met het ontsluiten daarvan via de websites van 

beide instellingen. Ook de uitvoering van de samenwerkingsovereenkomsten met de gemeente Nieuwegein en 

de Ridderlijke Duitsche Orde Balije van Utrecht verliep volgens plan, evenals die voor de uitvoering van het 

toezicht op het informatiebeheer bij de VRU, GGDrU, BghU, WIL en RUD. 

Ad d. Meer diversiteit in de opbouw van onze collectie 

Indicator: 

G. Documenteren we de Utrechtse samenleving met bijzondere aandacht voor hotspots, meerstemmigheid 

en inclusie 
 

In de zomer van 2022 is het project Actieve acquisitie coronacollectie van start gegaan. Dit heeft tot doel om 

invulling te geven aan de hotspot corona, zoals die door verschillende overheden is aangewezen. De opbouw van 

een evenwichtige collectie die recht doet aan de volle breedte van deze hotspot vroeg om een speciale aanpak. 

Daarbij zullen voor het eerst ook websites en social media actief worden verworven. Het project is intussen 

halverwege. Eind 2022 heeft het ook speciale aandacht gekregen in de expositie Utrechts nieuwste, dat een 

beeld geeft van de enorme variatie aan acquisities in de voorbije jaren.  

Voorbereidende werkzaamheden werden verricht voor het thema Koloniaal verleden en slavernij dat in 2023 

breed in de aandacht zal staan. In dat verband werden aanvragen ingediend voor de bewerking en digitalisering 

van het archief van het Koninklijk Nederlands Aardrijkskundig Genootschap (Metamorfoze) en van foto’s uit 

missie- en zendingsarchieven over Nederlands-Indië en Nieuw-Guinea (Programma Indisch Erfgoed Digitaal). 

Beide aanvragen zijn positief ontvangen en de bewerking van het KNAG-archief is intussen vol aan de gang. 
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1.5 Speerpunt 2: Jouw collectie [Utrecht] start bij HUA 

1.5.1 Doel 

Het doel van dit speerpunt richt zich op dienstverlening uit de collecties en cultuureducatie in brede zin.  

Dankzij de investeringen in digitalisering in de afgelopen en toekomstige jaren, vindt veel dienstverlening aan 

onze gebruikers inmiddels online plaats. En zijn we door middel van programma's en projecten bezig om deze 

bronnen beter doorzoekbaar en vindbaar te maken.  

Via het educatieprogramma, activiteiten en tentoonstellingen kan iedereen meer te weten komen over de collectie 

van HUA en de geschiedenis van Utrecht. Via deze activiteiten in het publiekscentrum op de Hamburgerstraat 

wordt HUA (h)erkend als inspirerende en actieve samenwerkingspartner op het gebied van Utrechts cultureel 

erfgoed. HUA bereikte voor corona met het educatie- en publieksprogramma zo’n 30.000 bezoekers per jaar, die 

het aanbod zeer hoog waarderen. We zien dat na corona het bezoekersaantal nog niet op het oude niveau is, 

maar we werken hard om dit te bereiken. HUA heeft verschillende ambities voor het publieksprogramma: het 

optimaliseren van het aanbod voor de bezoekers, een jaarlijkse toename van het bezoek met 5%, het streven 

naar kostenreductie, het verhogen van de inkomsten, het aanboren van nieuwe markten en het nóg steviger 

verankeren van de organisatie in het Museumkwartier.  

1.5.2 Beoogde maatschappelijke effecten 

A. De (digitale) toegankelijkheid van de collectie en activiteiten vergroten voor een breder, diverser en 

inclusiever publiek. 

B. Door gebruikers en bezoekers actief te betrekken zorgen voor een groter en breder maatschappelijk 

draagvlak en daarmee een groter ‘rendement’ van onze collectie. 

C. Het Utrechts Archief is zichtbaar in de wijk door middel van partnerschappen met inwoners, 

maatschappelijke organisaties en erfgoed- en onderwijsinstellingen 

D. Een bijdrage leveren aan inclusieve en participatieve cultuureducatie in de breedste zin in Utrecht (zgn. 

‘formal and informal learning’). 

1.5.3 Effectenindicatoren 

Verloopt de dienstverlening grotendeels digitaal: 

We brengen de openingstijden van de studiezaal terug ten gunste van de digitale raadpleging. 

We richten ons door verbeterde toegankelijkheid en nieuwe diensten op een stijging van het gebruik van de 

online collectie met 25%. 

Is het aantal bezoekers met een migratieachtergrond aan het publieksprogramma verdubbeld. 

Organiseren we jaarlijks één grote wisselexpo en twee participatieprojecten. 

Hebben we een nieuw en inclusief educatieaanbod voor PO en VO ontwikkeld. 

Zijn onze collecties vindbaar op hetutrechtsarchief.nl, Wikipedia, WieWasWie, Archieven.nl, UtrechtAltijd en het 

Netwerk Oorlogsbronnen. 

 

Aandachtsvelden in het speerpunt ‘Jouw Collectie begint in HUA’  

Ad a. De (digitale) toegankelijkheid van de collectie en activiteiten vergroten voor een breder, 

diverser en inclusiever publiek. 

Indicatoren:  

A. Verloopt de dienstverlening grotendeels digitaal: 

B. We brengen de openingstijden van de studiezaal terug ten gunste van de digitale raadpleging 

 

HUA voert standaard gedurende het jaar kwantitatief gebruikersonderzoek uit. Daarnaast zijn we in 2022 

begonnen met kwalitatief gebruikers- en klantonderzoek door middel van enquêtes bij onze studiezaalbezoekers 

en klanten die ons benaderd hebben via chat of e-mail. In de tweede helft van 2022 is een groot 



JAARSTUKKEN 2022- [Status] 15 

gebruikersonderzoek gehouden gericht op de digitale dienstverlening. Met de resultaten gaan we in 2023 aan de 

slag.  

 

Vanaf 1 april 2022 zijn we overgegaan op digitaal aanvragen van bouwdossiers voor de gemeente Utrecht door 

klanten. Vanaf 1 september 2022 zijn hieraan ook de bouwdossiers van Nieuwegein, Vreeswijk en Jutphaas 

toegevoegd.  

We merken een toenemende interesse in onze bronnen via onze website vanuit Indonesië, 24 % van het 

webverkeer op onze website komt uit Indonesië. Dit is een nieuwe inclusieve en diverse groep die we aanspreken 

met onze bronnen. 

 

De cijfers van de (digitale) dienstverlening laten voor 2022 het volgende zien ten opzichte van 2021 

• Er is een daling van 59% in het aantal chats; 

• In 2022 is het aantal gevoerde chatgesprekken flink gedaald ten opzichte van 2021 en 2020. Enerzijds 

komt dit omdat we na de coronalockdowns via meer kanalen beschikbaar zijn. Anderzijds speelt zeer 

waarschijnlijk ook de beperkte beschikbaarheid van de chat (woensdag en vrijdag 9.30-16.30 uur) een 

rol. In november 2022 zijn we gestart met een uitbreiding van de tijden naar dinsdag t/m vrijdag van 

10.00-16.00 uur. In deze twee maanden is het aantal chats voor het eerst in 2022 weer gestegen. Maar 

het duurt even voordat het effect echt blijvend zichtbaar gaat worden; 

• Het aantal aanvragen voor bouwtekeningen is gestegen ten opzichte van 2021 met 206%, een logische 

stijging omdat klanten niet langs hoeven te komen op de Alexander Numankade om de bouwtekening af 

te halen, maar deze digitaal kunnen aanvragen via de website en via e-mail de bouwtekening 

ontvangen; 

• Het aantal gebruikers van de website www.hetutrechtsarchief.nl steeg met 28 %;  

• Het bezoek aan de website van HUA is gestegen. Zowel het aantal sessies als het aantal gebruikers zit 

flink in de lift; 

• Het aantal bezoekers aan de studiezaal steeg met 88% ten opzichte van 2021; 

• Een vergelijking maken met de coronajaren 2020 en 2021 is niet representatief. In vergelijking met pre-

coronajaar 2019 is dit echter bijna een halvering. Daarnaast was in 2019 HUA ook op vrijdag geopend. 

In 2022 zijn de openingstijden van de studiezaal teruggebracht ten gunste van de digitale raadpleging. 

We kunnen uit de cijfers concluderen dat de dienstverlening inderdaad grotendeels digitaal verloopt;  

• Er is een daling van 19% in het aantal inlichtingenverzoeken via de email ten opzichte van 2021;  

• Een beter vergelijking is te maken met een normaal jaar zonder lockdowns. In dat opzicht is er juist een 

stijging van 12% van het aantal inlichtingenverzoeken ten opzichte van 2019.    

 

De dienstverlening in de studiezaal wordt als goed beoordeeld en men is over het algemeen zeer tevreden. De 

uitkomsten van de gebruikersonderzoeken bieden het team goede handvatten om de kwaliteit verder te 

verbeteren. Er is een duidelijke behoefte aan extra ondersteuning bij de bezoekers, dat ook gestaafd wordt door 

de stijging van het aantal inlichtingenverzoeken. Met name de wens om contact te hebben met een specialist 

over een eigen onderzoek steekt duidelijk boven alles uit.   

Ad b. Door gebruikers en bezoekers actief te betrekken zorgen voor een groter en breder 

maatschappelijk draagvlak en daarmee een groter ‘rendement’ van onze collectie. 

Indicator: 

C. We richten ons door verbeterde toegankelijkheid en nieuwe diensten op een stijging van het gebruik van 

de online collectie met 25%. 

D. Zijn onze collecties vindbaar op hetutrechtsarchief.nl, Wikipedia, WieWasWie, Archieven.nl, UtrechtAltijd 

en het Netwerk Oorlogsbronnen. 
 



JAARSTUKKEN 2022- [Status] 16 

De raadpleging via onze eigen digitale omgevingen en kanalen neemt jaarlijks met ruim 25% toeen daarnaast is 

de collectie op steeds meer externe platforms beschikbaar en toegankelijk door het gebruik van Open Data, zoals 

via WieWasWie, archieven.nl, UtrechtAltijd, Netwerk Oorlogsbronnen, Wikipedia en onze eigen site 

www.hetutrechtsarchief.nl.  

 

De dienst Scanning on Demand, waarbij klanten een verzoek kunnen doen om archiefstukken te laten 

digitaliseren, handelde 64% meer verzoeken af dan in 2021. Het aantal scans dat gedigitaliseerd werd bedroeg in 

2022 435.437 ten opzichte van 205.594, een stijging van 111%. Een significante stijging die de behoefte aan 

deze service ondersteunt. Binnen het programma Digitale Dienstverlening zal deze service verder ontwikkeld 

worden.  

 

In april 2022 is met de komst van een nieuwe programmamanager Digitale Toegankelijkheid een start gemaakt 

met het programma DiTo. Dit driejarige programma leunt op twee pijlers:  

• Implementatie van Linked Open Data (LOD) om Het Utrechts Archief toegankelijk te maken voor 

hergebruik door anderen en als basis voor gemakkelijk zoeken op onze toekomstige eigen website;  

• De collectie digitaal toegankelijker maken door toepassing van innovatieve technologie, zoals Artificial 

Intelligence (AI).  

Met collega’s vanuit de hele organisatie, verdeeld over 9 projecten, is de onderzoeksfase gestart. In deze fase 

zijn onder andere verschillende interviews gehouden met hergebruikers van onze data, erfgoedinstellingen die 

vooroplopen in de implementatie van LOD en met potentiële leveranciers op het gebied van LOD. Daarnaast is er 

een analyse gedaan van onze collecties op hoe toegankelijk deze zijn en is uitgebreid geëxperimenteerd met de 

inzet van innovatieve technologie, bijvoorbeeld met Handwritten Text Recognition (scans omzetten in tekst), 

Named Entity Recognition (entiteiten als namen en locaties herkennen in tekst) en beeldherkenning. In november 

2022 is deze onderzoeksfase afgerond met een rapport over de inzichten en vervolgstappen voor de volgende 

fase die vanaf januari 2023 van start gaat 

 

Eind april 2022 werd de themawebsite over bronnen uit Wereldoorlog 2 gepubliceerd. Zo’n 2300 

inventarisnummers afkomstig uit ca 50 meter archieven over gebeurtenissen in de Tweede Wereldoorlog werden 

hiermee digitaal toegankelijk en deels doorzoekbaar op naam en adres. Deze data worden in 2023 ook 

toegankelijk via het Netwerk Oorlogsbronnen, 

 

In de zomer van 2022 werden de scans en metadata van de laatste serie bevolkingsregisters van de stad Utrecht 

over de periode 1850-1889 online gepubliceerd. In totaal gaat het om 803.365 personen die zijn toegevoegd aan 

de reeds beschikbare gegevens uit de periode 1890-1912. De data werden ingevoerd en gecontroleerd door 

middel van crowdsourcing via www.velehanden.nl. Er deden bijna 600 deelnemers digitaal mee. Deze data zijn 

ook toegankelijk via WieWasWie en archieven.nl  

Ad c. Het Utrechts Archief is zichtbaar in de wijk door middel van partnerschappen met 

inwoners, maatschappelijke organisaties en erfgoed- en onderwijsinstellingen 

Indicatoren: 

E. Is het aantal bezoekers met een migratieachtergrond aan het publieksprogramma verdubbeld. 

F. Organiseren we jaarlijks één grote wisselexpo en twee participatieprojecten. 
 

Op 22 maart; Wereldwaterdag, opende de tentoonstelling ‘Water! Vriend of Vijand?’ 

In deze tentoonstelling, onderdeel van een tweeluik rondom Utrecht 900, zoemden we als eerste in op de 

provincie met betrekking tot het water en het waterbeheer. Deze tentoonstelling koppelde ook jubilea binnen de 

provincie aan elkaar, zoals 650 jaar Woerden en het 650-jarig bestaan van de schutssluis in Vreeswijk. Aktes, 

documenten, kaarten, schilderijen en bewegend beeld gaven inzicht in het water; als vriend en als vijand in relatie 

tot gebeurtenissen in het verleden. In samenwerking met HDSR (Hoog Heemraadschap Stichtse Rijnlanden) ging 
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ook de blik naar de toekomst van het waterbeheer en welke gevolgen o.a. klimaatverandering heeft hoe we als 

burgers met het water om moeten en kunnen gaan. Met deze tentoonstelling liet HUA op een nieuwe en 

innovatieve manier zien hoe de collectie tentoongesteld kan worden en verhalen verteld. 

Een bijzondere toevoeging aan deze tentoonstelling is dat vanaf zomer 2022 op een aantal locaties van HDSR in 

de provincie ook een kleine reizende expo te zien was die in het kort het verhaal vertelt. Samen met deze 

tentoonstelling zijn verschillende activiteiten georganiseerd zoals een kinderactiviteit met veel water op het plein, 

en een Verhalencafé over de Singels. 

 

In een wervelend programma door de hele stad werd op 2 juni de aftrap gegeven van het Utrecht 900 jaar. In 

1122 kregen de Utrechters stadsrecht. Voortaan zouden zij een gemeenschap met een eigen gezicht en een 

eigen bestuur vormen. Sindsdien hebben honderdduizenden mensen zich hier vele generaties lang gevestigd. In 

de tentoonstelling ‘Gekomen om te blijven’ vertelden 900 Utrechters wat hen hier heeft gebracht en aan Utrecht 

heeft verbonden. Deze tentoonstelling was te zien op de Hamburgerstraat en als pop-upexpo in het 

Stadskantoor.  

In de start- en slotweek van de viering van de 900e verjaardag van Utrecht waren de originele stadsrechten te 

bewonderen bij Het Utrechts Archief die veel extra bezoekers trokken. Naast de tentoonstellingen vond 

publieksprogrammering plaats voor jong (zoals een kinderworkshop ‘Geschiedenis van het schrijven’) en 

volwassenen (zoals een literaire avond met Murat Isik).    

 

Het aantal bezoekers aan het publieksprogramma en de exposities steeg in 2022 met 285% ten opzichte van 

2021. We zijn nog niet terug op het oude niveau van voor corona, maar we zijn hard op weg.  

 

In 2022 hebben 2396 scholieren en studenten deelgenomen aan een programma binnen Cultuureducatie.  

Dat is een stijging ten opzichte van 2021 met 125%.  

In augustus was HUA voor het eerst onderdeel van de UIT stadsintroductie (de algemene stadsintroductie voor 

alle aankomende studenten die in Utrecht gaan studeren. En op 9 september was HUA voor het eerst één van de 

locaties van de Open Monumentendag Klassendag.  

Ad d. Een bijdrage leveren aan inclusieve en participatieve cultuureducatie in de breedste zin 

in Utrecht (zgn. ‘formal and informal learning’). 

Indicator: 

G. Hebben we een nieuw en inclusief educatieaanbod voor PO en VO ontwikkeld. 

 

Door het stijgende aantal verzoeken vanuit het onderwijs en het stijgende aantal evenementen zijn er 

verschillende nieuwe museumdocenten en eventbegeleiders op flexibele basis aangenomen. Tot slot zijn er 5 

nieuwe onderwijsprogramma's ontwikkeld: scholen hebben nu de keuze uit 14 lesprogramma’s. Zo werken we 

aan een belofte uit het Meerjarenbeleidsplan 2021-2024 om een nieuw en inclusief aanbod voor Primair en 

Voortgezet onderwijs te ontwikkelen.   

1.6 Speerpunt 3. Onze organisatie maken we met elkaar. 

1.6.1 Programmadoel 

Dit speerpunt maakt het functioneren van de interne organisatie en van de front- en backoffice van HUA mogelijk. 

Het gaat hierbij om de huisvesting van de collectie en organisatie, de interne ICT-organisatie, personeelsbeheer, 

financiën, het informatiebeheer en de ontwikkeling van de organisatie.  

1.6.2 Beoogde maatschappelijke effecten 

Het speerpunt ondersteunt HUA en levert een bijdrage aan het benutten van het maximale rendement van het 

beheer en de toegankelijkheid van de collectie voor onderzoek en cultuureducatie.  
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1.6.3 Effectenindicatoren 

A. Zijn alle medewerkers qua vaardigheden en competenties voor hun werkzaamheden toegerust op de 

impact van de digitale transformatie en de netwerksamenleving. Hiervoor organiseren we elk jaar een 

trainingsprogramma toegespitst op een van de vier kernwaarden: 2021 – Betrouwbaar, 2022 – 

Toegankelijk, 2023 – Verbindend, 2024 – Duurzaam. Binnen de programma's Didi, DiTo, Didu en DiOr 

worden deze kernwaarden als randvoorwaarden meegenomen om het de aandacht te geven die wij 

belangrijk vinden. Daar waar binnen een programma ontwikkeling nodig is op deze thema's wordt hierop 

meer specifiek ingezoomd. De toepassing van de kernwaarden is op deze manier beter integraal 

opgenomen.  

B. Is onze organisatie diverser en inclusiever opgebouwd door onze wervingsprocedure aan te passen. De 

werving & selectieprocedure zijn doorgelicht. De werving & selectieprocedure is zo ingericht dat alle 

kandidaten worden geselecteerd op dezelfde manier met dezelfde objectieve criteria.   

C. Heeft HUA zijn digitale systemen en procedures geoptimaliseerd en vereenvoudigd. Alle systemen en 

procedures zijn doorgenomen en vereenvoudigd en het aantal systemen is in 2024 gereduceerd. 

1.6.4 Wat hebben we ervoor gedaan? 

Aandachtsvelden in het speerpunt ‘Onze organisatie maken we met elkaar’ 

Meerjarenbeleidsplan 2021 - 2024  

In 2021 heeft HUA de conclusie getrokken dat alle ambities van HUA voor de komende jaren een digitale 

component in zich hebben. In 2022 ontwikkelt HUA zich inderdaad verder naar een digitale organisatie en 

opereert daarbij in de markt waarbij ontwikkelingen op het gebied van technologie en professionaliteit van de ICT-

organisaties steeds verder gaan. 

 

De keuze van HUA om deze ontwikkelingen te organiseren door middel van de vier programma’s: digitale 

dienstverlening (DiDi), digitale toegankelijkheid (DiTo), digitale duurzaamheid (DiDi) en de digitale organisatie 

(DiOr) werpt steeds meer zijn vruchten af. Na de opstartfase zijn de programma’s in volle ontwikkeling en ontstaat 

er ook steeds meer dwarsverbanden tussen de programma’s. Daarmee werken de teams door de hele 

organisatie steeds integraler. 

 

Digitaal Werken en mobiel / thuiswerken 

Na de afronding in 2021 van het project Digitaal 

Werken is er eenklein vervolgtraject gedefinieerd “Naar 

besluit vervanging”, dit betreft met name de 

doorontwikkeling.Er zijn goede vorderingen gemaakt, 

maar de doelstelling om dit in 2022 af te ronden is niet 

gerealiseerd. De verwachting is dat dit project medio 

2023 afgerond kan worden/ 

Eind 2022 is er een kleine evaluatie geweest over het 

mobiel / thuiswerk beleid. Het uitgangspunt dat de 

maandag en de donderdag de principe-kantoordagen 

zijn werkt goed. (Op deze dagen werken we in principe 

op kantoor, zodat bijeenkomsten fysiek kunnen 

plaatsvinden.) Een aandachtspunt voor 2023 is het 

realiseren van extra flex/werkplekken maar ook plekken 

voor digitale overleggen, telefonische overleggen en 

fysieke overleggen. Dit vereist een iets andere manier van kantoorinrichting dan voorheen. De verwachting is dat 

dit met kleine aanpassingen gerealiseerd kan worden. 
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Organisatie en personeel 

2022 is een jaar waarin we veel nieuwe medewerkers hebben binnengehaald. Er waren in de peroneelsformatie 

gaten ontstaan vanwege pensioneringen en het wegvallen van de expo door de coronamaatregelen. Hierdoor 

was er geen werk voor bijv. Rondleiders, publieksmedewerkers, tentoonstellingsmaker etc. In 2022 kwamen er 

weer schoolklassen op bezoek, werden nieuw expo's geopend en activiteiten gestart zodat we daarvoor nieuwe 

medewerkers hebben geworven. Ondanks de krapte in de arbeidsmarkt is dat grotendeels gelukt. 

Medewerkersonderzoek 

Er is ook in 2022 voor een Medewerkersonderzoek gestart. Er is gekozen om dit om een andere wijze dan een 

anonieme individuele enquête te doen namelijk door een workshop waarbij 7 bronnen van arbeidsvreugde het 

uitgangspunt waren. De uitkomsten zullen begin 2023 bekend worden. 

ARBO 

Door de afspraken over ‘thuis en op kantoor werken’ werken medewerkers na de coronaperiode soms thuis maar 

kunnen ook weer helemaal op kantoor aan het werk zijn. Voor thuis is er een bruikleenbeleid voor 

kantoormiddelen opgesteld. Op kantoor zijn een aantal hoog-laag bureaus aangeschaft om medewerkers die 

bureaus delen gezonder kunnen werken. Er is hiervoor ook een e-learning over veilig werken met de computer 

thuis en op kantoor aangeboden.  

Het ziekteverzuim is laag, zo'n 3% over 2022. 

Door de coronasituatie en alle maatregelen werkten heel veel medewerkers thuis. Behalve een laptop en mobiele 

telefoon was er geen beleid voor thuiswerkmaterialen. In eerste instantie was het mogelijk om de bureaustoel en 

andere hulpmiddelen zoals schermen of een muis van eigen werkplek mee naar huis te nemen. Toen de meer 

hybride situatie van deels thuis en deels op kantoor werken ontstond stuitte die op problemen. Er is daarom na de 

zomervakantie een bruikleenbeleid voor kantoormiddelen thuis ontwikkeld. Medewerkers die thuis computerwerk 

doen kunnen hulpmiddelen voor thuis in bruikleen aanschaffen, van een muis tot een bureaustoel.  

 

Vrijwilligersbeleid 

Het archief heeft naast medewerkers ook altijd een grote groep vrijwilligers aan zich gebonden. Deze hebben de 

coronaperiode thuis gewerkt en/of meegeholpen aan de crowdsourcing projecten. Toen de lockdown halverwege 

dit jaar achter de rug leek te zijn en de vaccinaties op gang waren gekomen werd een vrijwilligersbeleid 

geformuleerd om de komende jaren adequaat met deze groep te kunnen omgaan.  

ICT 

In navolging op het ransomware-incident van het vorige jaar is er in dit jaar een cybersecurity cursus 

georganiseerd voor alle medewerkers. De nadruk lag hierbij op het alledaagse ICT gebruik zowel thuis als op 

kantoor. Dit vanuit de gedachte dat wat medewerkers thuis doen dit ook op kantoor zullen doen. De cursus is 

enthousiast ontvangen door de medewerkers.  

Met de opgedane kennis van het incident is er een nieuwe koers ontwikkeld voor het interne ICT-beleid. Dit heeft 

als noemer meegekregen “Regie op ICT”. De kern hierbij is om de huidige ICT-organisatie om te vormen naar 

een ICT-regie organisatie, organisatie brede ICT-functies te benoemen en in de formatie te beleggen en de 

huidige ICT omgevingen uit te besteden. Daarmee komt de focus van HUA te liggen op enerzijds het digitaal 

specialisme in het primaire proces voor collectiebeheer, verrijking, ontsluiting en nieuwe ontwikkelingen (als een 

e-depot) en anderzijds de ICT-regieorganisatie HUA breed gestuurd vanuit een CIO-rol met een ICT-regisseur, 

ICT beveiligingsverantwoordelijke en eigen HUA functioneel applicatiebeheerders voor de kernapplicaties. Dit 

traject is uitgewerkt in de loop van 2022 waarbij ervan uit werd gegaan dat dit Europees aanbesteed zou moeten 

worden. Uit gesprekken met collega RHC’s bleken er mogelijkheden te zijn het project te downsizen naar de 

kantoorautomatisering en is er in het begin van het vierde kwartaal besloten over te gaan op een onderhandse 

aanbesteding. Er is aan drie middelgrote partijen een aanbieding gevraagd en alle drie partijen hebben een 

offerte toegezegd. In januari van 2023 zullen de partijen hun aanbieding in een presentatie toelichten.  
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Voor de rol van coördinator van het team en tevens informatie- en service-manager is in november/december een 

vacature uitgezet, waarop helaas geen enkele reactie is binnengekomen. Dit zal worden vervolgd in 2023. Bij 

Regie op ICT hoort een steviger invulling van de rol van Functionaris Gegevensbescherming (FG) en de rol van 

Chief Information Security Officer (CISO). Omdat dit rollen zijn en geen volledige functies, maar waarbij wel een 

stevige kenniscomponent wordt gevraagd, is besloten dit door middel van inhuur in te vullen. Hiervoor zijn goede 

externe partners gevonden en zij starten begin 2023.  

Energiekosten en duurzaamheid 

Ook op HUA heeft de inflatie en de energiecrisis een behoorlijk invloed. Met aanpassingen van de budgetten voor 

energie in de 1e Berap 2022 van € 140.000 naar € 200.000 is het mogelijk gebleken om de energiekosten in 2022 

te kunnen dekken. Maar voor 2023 zal dit niet voldoende zijn. De Eneco heeft in een brief in oktober laten weten 

dat zij verwachten dat de kosten met een factor 2 tot 2,5 zullen stijgen. Wij hebben dat preciezer (d.w.z. op lager 

niveau) doorgerekend en onze verwachting is dat de stijging nogmaals € 275.000 zal zijn. Met het positieve 

resultaat in de 2e Berap heeft HUA toestemming gevraagd en gekregen van het bestuur om voor 2023 een 

bestemmingsreserve “Energie en indexatie” te creëren. Hierin is nu € 395.000 gestort. HUA realiseert zich dat 

energiekosten structurele kosten zijn en daarmee ook om een structurele begrotingsdeel vragen. Door nu ten 

laste van 2022 een reserve voor extra energiekosten en indexaties in 2023 te vormen, ontstaat er tijd om te 

zoeken naar structurele ruimte in de begroting in de jaren daarna. Waarbij de tijd hopelijk ook inzicht zal geven in 

de prijsontwikkeling van de energiekosten.  

 

Uiteraard heeft HUA meegedaan aan “De thermostaat op maximaal 19 graden”. Dit lag in de praktijk minder 

gemakkelijk dan het motto zou doen vermoeden. HUA maakt gebruik van een volledig gecontroleerd 

klimaatbeheersingssysteem voor kantoren, de achiefdepots en de expositieruimtes. Hierin is een verwarming 

maar een van de vele onderdelen van het volledige systeem, een systeem waar alle onderdelen en instellingen 

direct invloed op elkaar hebben. Simpelweg de thermostaten naar 19 graden Celcius zetten leidt niet tot het 

gewenste resultaat en in veel gevallen zelfs tot ongewenste resultaten. De ene kantoorruimte wordt veel te koud 

om te werken en de andere ruimte veel te warm. Maar een nog groter probleem wordt dan de instelling van de 

(wettelijk vereiste) temperatuur en luchtvochtigheid.  

De eerste ronde met aanpassen van temperaturen, knoppen op verwarmingen, uitstroom snelheden van 

luchtinstallaties enzovoort leidde tot ongemakken die door het personeel met veel coulance zijn opgevangen. 

Vervolgens zijn de instellingen weer aangepast en dit heeft tot bijzondere resultaten geleid voor 2022: 
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Warmteverbruik (GJ) 2021 2022 Besparing 

    

Alexander Numankade    

Kantoor 300 200 33 

A-toren 421 340 19 

B-toren 182 161 12 

Hamburgerstraat 500 470 6 

 

 

Electraverbruik (GWH) 2021 2022 Besparing 

    

Alexander Numankade 275 257 7 

Hamburgerstraat 221 175 21 

 

Een bijzonder goed resultaat waarbij 2021 ook nog een coronajaar was waarbij er minimaal op kantoor is 

gewerkt. 

In 2023 zal dit traject worden doorgezet. HUA sluit daarbij aan bij een gezamenlijk traject met het Nationaal 

Archief en de andere RHC’s om de mogelijkheden te onderzoeken voor energiebesparingen in het archief zelf. 

Uittreding Rijk 

Bestuurlijk: 

Het bestuur heeft zich in 2022 geconcentreerd op de volgende sporen in dit traject: 

1. Verkenning naar kansen om de voorgenomen besluitvorming van het Rijk te beïnvloeden.  

2. Voorbereiden van de uitwerking van de voorgenomen uittreding Rijk in samenwerking met de andere 

RHC’s. 

3. Uitwerking specifieke situatie voor HUA en voorbereiding besluitvorming AB en vervolgens door raad en 

staten. 

1. Verkenning naar kansen om de voorgenomen besluitvorming van het Rijk te beïnvloeden.  

Vanuit het eerste spoor hebben Burgemeester en Wethouders van de gemeente Utrecht en de Gedeputeerde 

Staten provincie Utrecht op 22 februari 2022 een brief gestuurd aan de staatssecretaris mw. Dr. G. Uslu, 

ministerie OCW. In deze brief maken gemeente en provincie bekend de voorgenomen uittreding van het Rijk uit 

de gemeenschappelijke regeling HUA te betreuren en wijzen zij op de risico’s voor de achterblijvende partners. 

Ook wordt de verrassing kenbaar gemaakt over het geen gebruik meer kunnen maken van het e-depot van het 

Nationaal Archief en de consequenties hiervan. Ook worden zorgen geuit over de uitvoering van het proces van 

uittreding, waarbij het AB nog geen bericht heeft ontvangen van het Rijk dat het daadwerkelijk zal uittreden. 

Gemeente en provincie geven aan kennis genomen te hebben van de afspraken die zijn opgetekend in de brief 

voor voormalig minister Slob van 15 december 2021 en benadrukken dat kosten die aan een uittreding zijn 

verbonden toekomen aan de uittredende partner. 

Op 29 april 2022 is de antwoordbrief van staatssecretaris Uslu ontvangen. In deze brief antwoordt de 

staatssecretaris dat de afspraken in de brief van 15 december 2021 van minister Slob tot stand zijn gekomen 

door overleg tussen ministerie OCW en een afvaardiging van de RHC-besturen. De staatssecretaris begrijpt de 

onzekerheden en verwijst daarbij naar zekerheden die het rijk wil geven. De staatssecretaris beschrijft de 

veranderde situatie ten aanzien van digitaal gevormde archieven van het Rijk die zullen worden overgebracht 

naar het e-depot van het Nationaal Archief. Vervolgens gaat zij in op de rol van de RHC’s in de regio en de 

analoge en deels gedigitaliseerde collecties van het Rijk bij de RHC’s. De vervlochten collecties van Rijk, 

gemeente en provincie vragen om coöperatie. Hierbij wordt een blijvende samenwerking voorzien tussen RHC’s 

en Nationaal Archief. De staatssecretaris benoemt een blijvende rijks betrokkenheid in de vorm van een 

specifieke uitkering voor de rijks bekostiging, met inbegrip van indexering, die de RHC’s jaarlijks blijven 

ontvangen. Hierbij zullen afspraken gemaakt worden over de omzetting van de huidige lumpsum-bekostiging naar 
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de SPUK, met aandacht voor de opgebouwde reserves en voorzieningen. De staatssecretaris verwacht 

helderheid over de SPUK in de tweede helft van het jaar.  

De staatssecretaris verwijst vervolgens naar de afspraken tussen OCW en delegatie van de RHC’s voor het e-

depot en de extra rijksbijdragen hiervoor die zullen lopen van 2022 tot en met 2026. 

De staatssecretaris stemt in met de vaststelling van gemeente en provincie dat het AB HUA statutair de gevolgen 

van de uittreding zal regelen. Er wordt aangegeven dat vanuit OCW met ieder RHC afzonderlijk overleg zal 

plaatsvinden ter voorbereiding. De staatssecretaris schrijft de intentie te hebben om het besluit tot uittreding nog 

dit jaar te nemen, zodat de procedure formeel gestart kan worden om de uittreding en nieuwe 

samenwerkingsvorm per 1 januari 2024 gereed te hebben. De staatssecretaris besluit de brief met de mededeling 

dat er binnenkort een brief naar alle RHC-besturen gestuurd zal worden over het proces van uittreden waarin de 

positie van de staatssecretaris nogmaals voor het voetlicht zal worden gebracht 

In september hebben onze bestuurders Rob van Muilekom en Eva Oosters staatssecretaris Uslu kort informeel 

gesproken. Begin december heeft voorzitter Rachel Streefland staatssecretaris Van Huffelen (BZL/Digitalisering), 

via brief geïnformeerd over de bestuurlijke, financiële en juridische risico’s en dilemma’s. En de oproep gedaan 

om de voorgenomen uittredingsconstructie te heroverwegen, 

Op 12 december heeft het voltallige bestuur gesproken met de ambtelijke top van OCW over de uitkomsten tot 

dan toe van het Berenschot rapport.  

2. Voorbereiden van de uitwerking van de voorgenomen uittreding Rijk in samenwerking met 

de andere RHC’s  

OCW heeft aan het begin van dit jaar het delegatieoverleg van de RHC’s gevraagd om samen met de RHC’s de 

uitwerking van de SPUK voor te bereiden. Vanuit de RHC’s Drenthe en Zeeland en Utrecht nemen de directeuren 

deel. Het AB heeft ingestemd met de inzet vanuit het HUA door middel van de ondersteuning van de adjunct-

directeur dhr.  Boessenkool. 

In een eerste verkennend gesprek in februari van deze werkgroep hebben de RHC’s het belang van de punten uit 

de brief van minister Slob van 15 december 2021 benadrukt:  

• Bij de SPUK het karakter van de huidige lumpsum behouden; 

• Hoe kan een goed administratief proces worden ingericht dat aan beide kanten aansluit? 

 

De belangrijkste input voor OCW vanuit de werkgroep waren: 

1. Een SPUK op hoofdlijnen 

2. Specifiek bedrag per RHC toekennen. 

3. Bedrag wordt vervolgens jaarlijks geïndexeerd. 

4. Verantwoording van de SPUK conform de huidige lumpsum methodiek 

5. Toekenning voor meerdere jaren, bijvoorbeeld via de beleidsperiodesystematiek van 4 jaar.  

6. GR taken zijn bepalend voor inzet middelen. 

7. Vorming van (nieuwe en/of aanvulling van bestaande) reserves en voorziening moet mogelijk zijn. 

8. Bepaling percentage maximale algemene reserve aan de hand van de totale ontvangen baten. 

9. Overblijvende middelen moeten vrij ingezet kunnen worden binnen de gestelde taken van de GR. 

 

Waarbij steeds het belang van een bestuursovereenkomst tussen de RHC’s en OCW is benadrukt. 

 

In een vervolggesprek is er in dit overleg gesproken over het voor de RHC’s verplichte gebruik van de BBV 

systematiek voor begroting en jaarrekening. Het model voor de BBV verschaft een groot aantal waarborgen in de 

verantwoordingsinformatie en de kwaliteit hiervan. OCW is nu in samenwerking met BZK bezig te werken aan 

een conceptregeling, 

 

In het directeurenoverleg RHC’s begin september is de jurist Rob de Greef gevraagd om een model 

Gemeenschappelijke Regeling uit te werken.  
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3. Uitwerking specifieke situatie voor HUA en voorbereiding besluitvorming AB en vervolgens 

door raad en staten. 

Het AB heeft aangegeven de besluitvorming in het AB en vervolgens door gemeente en provincie zorgvuldig te 

willen voorbereiden en heef besloten om dit extern te laten begeleiden. Hiervoor is een document nodig dat de 

gemeenteraad en gedeputeerde staten goed meeneemt in het gevolgde traject en de weging van scenario’s.  

Belangrijke onderdelen in deze opdracht zijn: 

• Wat is het doel en hoe kan de archieffunctie voor Utrecht worden gewaarborgd? 

• Welke scenario’s zijn er om dit te realiseren en wat zijn de aspecten hierin? 

• Wat is de procesplanning tot 1 januari 2024, de datum van de voorgenomen uittreding Rijk? 

 

Onder leiding van de Provincie Utrecht is de opdracht uitgezet en na een aanbestedingsprocedure is bureau 

Berenschot in het tweede kwartaal gestart met de uitwerking van deze opdracht. In juni is er aan de hand van 

mogelijke scenario’s gesproken over oplossingsrichtingen. Deze richtingen zijn vervolgens verder uitgewerkt door 

Berenschot en in een voorlopige rapportage gepresenteerd aan het Algemeen Bestuur op 15 november. In deze 

bijeenkomst zijn de volgende acties geformuleerd: 

• Het bestuur blijft inzetten op lobby van het traject met OCW. Het document van Berenschot wordt 

gedeeld met de andere RHC besturen om daarmee in januari van 2023 het gesprek te voeren: zitten de 

besturen van de andere RHC’s er hetzelfde in? En zien zij nog kansen voor gezamenlijke lobby richting 

OCW? 

• De model regeling GR die de jurist Rob de Greef voor de gezamenlijke RHC's opstelt, zal in 2023 in het 

bestuur worden besproken. Kijken of daar kansen liggen voor het scenario voor voortzetting van de GR.  

• Als dan blijkt dat scenario Voortzetting GR niet kan, zal er in het tweede kwartaal een besluit worden 

voorbereid voor indaling, waarbij eerst nog naar alternatieve vormen van samenwerking wordt gekeken. 

 

In de bestuursvergadering van 12 december is een ambtelijke delegatie van OCW ontvangen. Hier is gesproken 

over de stand van zaken van de voorgenomen uittreding bij OCW en de Tweede Kamer. Ook is het document 

van Berenschot gesproken. OCW zal het document juridisch onderzoeken. 

 

4. Continuïteit. 

In het kader van deze jaarrekening 2022 is het belangrijk om te melden dat OCW in de brief van 22 november 

2022 “Uitreden en bestuurlijke afspraak” een paragraaf wijdt aan de continuïteit van de samenwerking bij de 

voorgenomen uittreding. In deze paragraaf bevestigen zij de rol en betekenis van de RHC’s. Het Rijk beschrijft 

vervolgens dat het wetsvoorstel van de Archiefwet 2021 een grondslag biedt om na uittreden uit de 

gemeenschappelijke regelingen de verantwoordelijkheid voor het beheer van de archiefbescheiden van het Rijk 

aan u over te dragen. Deze grondslag maakt tevens mogelijk om de RHC's een specifieke uitkering te 

verschaffen om de kosten van het beheer te dekken. Het Rijk beëindigt deze passage dat zij verwachten dat er 

voor RHC's geen negatieve financiële effecten zullen optreden.  
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2 Paragrafen  

2.1 Weerstandsvermogen en risicobeheersing 

2.1.1 Beleid weerstandsvermogen en risicobeheersing 

Onder risico wordt verstaan een mogelijke gebeurtenis die het realiseren van strategische of operationele doelen 

belemmert. Vanuit deze definitie zijn de risico’s van HUA benoemd. Deze risico’s worden afgedekt door 

maatregelen als het afsluiten van verzekeringen, het vormen van voorzieningen, het creëren van 

bestemmingsreserves en het inrichten van de administratieve organisatie en interne controle. Regelmatig zal in 

tussentijdse bestuurlijke rapportages worden gerapporteerd over de stand van zaken van de risico’s. Besproken 

zullen daarbij worden of beheersmaatregelen zijn uitgevoerd en of die het gewenste effect hebben. Dat moment 

van bespreken wordt ook gebruikt om nieuwe risico’s in beeld te brengen en/of aanvullende beheersmaatregelen 

te treffen. In 2016 heeft het AB de nota ‘Weerstandsvermogen en risicomanagement’ vastgesteld. Voor de 

jaarrekening 2021 zijn de risico’s wederom doorgenomen door het MT en geactualiseerd. 

2.1.2 Weerstandscapaciteit 

Bij de weerstandscapaciteit gaat het om de mate waarin HUA in staat is om middelen vrij te maken om 

substantiële tegenvallers op te vangen zonder dat dit aanpassing van het beleid vereist.  

Het BBV geeft aan dat het weerstandsvermogen bestaat uit: 

1. de algemene reserve 

2. de stille reserves 

3. de post voor onvoorziene uitgaven  

4. de onbenutte belastingcapaciteit  

 

Aangezien HUA alleen een algemene reserve heeft, is de weerstandscapaciteit (na de voorgesteld verwerking 

van het resultaat 2022) op dit moment € 558.708 (stand 31 december 2021).  

De onderdelen “stille reserves”, “onvoorziene uitgaven” en “onbenutte belastingcapaciteit” zijn voor HUA niet van 

toepassing. 

De bestemmingsreserves van HUA, welke niet meetellen in het weerstandsvermogen, bedroegen in totaal op 31 

december 2022  € 2.160.020.  

Inclusief het voorstel voor het nog te bestemmen negatieve resultaat over 2022 van € 74.292 bedraagt het eigen 

vermogen van HUA € 2.718.727. 

In de gemeenschappelijke regeling voor HUA staat dat de algemene reserve van HUA  

maximaal 10% van de bijdrage van de deelnemers aan de Gemeenschappelijke Regeling mag zijn. De 

Rijksbijdrage bedroeg € 2.752.554, de Gemeentelijke bijdrage bedroeg € 3.547.860 en de bijdrage van de 

provincie bedroeg € 671.647. Samen is dat € 6.972.255. De algemene reserve mag dan 10% hiervan bedragen, 

dat is € 697.206. De huidige stand van de algemene reserve (na het voorstel van de nog te bestemmen resultaat 

2022) bedraagt € 558.708 en is daarmee onder de norm. 

2.1.3 Risico-inventarisatie  

HUA heeft tot taak het beheer te onderscheiden in verwerven, beheren en beschikbaar stellen van de in de 

rijksarchiefbewaarplaats in de provincie Utrecht en de archiefbewaarplaats van de gemeente Utrecht en de 

provincie Utrecht berustende archiefbescheiden. Bovendien is een taak van HUA de gemeentelijke en de 

provinciale informatiehuishouding te inspecteren en daarover te adviseren. Daarnaast heeft HUA tot taak het 

verrichten van door de minister, gemeente of provincie opgedragen taken, zoals de presentatie aan de 

Hamburgerstraat. Voor de bekostiging van de uitvoering van deze taken is HUA nagenoeg geheel afhankelijk van 

de gemeente Utrecht, de provincie en het ministerie van OCW. 

 

Hierna worden de belangrijkste risico’s weergegeven, voor zover deze bekend zijn ten tijde van het opstellen van 

de begroting en de gepresenteerde jaarrekening. Daarbij is een analyse gemaakt van de omvang en de kans dat 
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het risico zich voordoet. Door deze twee elementen (omvang van een risico en kans dat het zich voordoet) met 

elkaar te combineren, kan een inschatting van de netto gevolgen van deze risico’s worden gemaakt. 

 

 

 
(* In de Beleidsnota Weerstandvermogen en Risicomanagement worden zaken met een structureel karakter geacht onderdeel 
te zijn van de Begrotingsruimte. Dit zijn zaken die immers te voorzien zijn en daardoor kunnen er maatregelen getroffen worden 
die worden vertaald in de begroting. Daarmee is dit risico alleen meegenomen voor een eerste jaar.) 

2.1.4 Benodigde weerstandscapaciteit 

Op basis van de risico-inventarisatie bedraagt de benodigde weerstandscapaciteit € 472.181. De beschikbare 

weerstandscapaciteit is 558.708. Daarmee is de verhouding (beschikbaar/nodig) 1,2. Daarmee scoort HUA goed. 

Dat houdt in dat HUA in staat is om de onderkende risico’s financieel te dragen. 
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2.1.5 Kengetallen Besluit Begroting en Verantwoording provincies en gemeenten (BBV) 

De kengetallen zijn getallen die de verhouding uitdrukken tussen bepaalde onderdelen van de begroting, 

jaarrekening en de balans en kunnen helpen bij de beoordeling van de financiële positie. Deze kengetallen 

hebben geen functie als normeringsinstrument maar zijn bedoeld om de financiële positie van HUA voor de 

Algemeen Bestuursleden inzichtelijker te maken. 

 

  Jaarrekening 
2021 

Begroting 
2022 na 
wijziging 

Jaarrekening 
2022 

Netto schuldquote n.v.t. n.v.t. n.v.t. 

Netto schuldquote gecorrigeerd voor alle verstrekte 
leningen 

n.v.t. n.v.t. n.v.t. 

Solvabiliteitsrisico 74% 72% 72% 

Structurele exploitatieruimte n.v.t. n.v.t. n.v.t. 

 

HUA heeft geen geldleningen en financiert lopende uitgaven met lopende inkomsten en bijdragen van het Rijk, de 

gemeente Utrecht, de provincie en overige bijdragen. 

Er is sprake van een sluitende begroting en jaarrekening, zodat er geen structurele exploitatieruimte is. 

2.2 Kapitaalgoederen en onderhoud 

2.2.1 Algemeen 

Ten aanzien van de in het BBV genoemde kapitaalgoederen zijn de inventaris en installaties, automatisering, 

vervoersmiddelen en materiaal van toepassing op HUA. Het BBV geeft aan dat gemeenten en provincies onder 

andere met betrekking tot wegen en gebouwen onderhoudsplanningen moeten hebben vanwege de soms grote 

bedragen en risico’s die aan kapitaalgoederen zijn verbonden. Per 1-1-2019 is het beheer van de depots 

overgaan van het Rijksvastgoedbedrijf naar HUA. HUA is daarmee zelf aansprakelijk voor het planmatig 

onderhoud van de depots. In de loop van 2019 is een meerjarenonderhoudsplan opgesteld. De dotatie voor het 

groot onderhoud bedraagt voor de Numankade bedraagt € 130.000. Vanaf 2021 wordt er voor de 

Hamburgerstraat ook gewerkt met de voorziening groot onderhoud, dit bedraagt € 59.505 per jaar.  

Samen is dit € 189.505 

2.2.2 Waardering en afschrijving van activa 

Conform het bepaalde in artikel 59 van het BBV worden alle materiële vaste activa met economisch nut 

geactiveerd. HUA beschikt niet over materiële vaste activa met een maatschappelijk nut. 

Investeringen worden conform de nota ‘Investering- en afschrijvingsbeleid 2016’ lineair afgeschreven met ingang 

vanaf het jaar volgend op het investeringsjaar. Als uitgangspunt voor het activeren geldt dat activering plaatsvindt 

vanaf € 10.000 per object. 

HUA is gehuisvest in twee gehuurde panden, te weten het pand Hamburgerstraat 28 en het pand Alexander 

Numankade 199-201. Depot en studiezaal bevinden zich aan de Alexander Numankade, terwijl onder meer de 

tentoonstellingsruimte zich in de Hamburgerstraat bevindt. Het onderhoud voor de locatie Hamburgerstraat 

behoort toe aan de particuliere verhuurder. Voor de Alexander Numankade behoort dit onderhoud toe aan 

respectievelijk de gemeente Utrecht (gebouw) en het rijk (depottorens). 
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2.3 Verbonden partijen 

Het Utrechts Archief (HUA) is als gemeenschappelijke regeling een verbonden partij voor: 

a. Ministerie van OCW 

b. de gemeente Utrecht  

c. de provincie Utrecht 
 

Verder heeft HUA dienstverleningsovereenkomsten (DVO’s) afgesloten met: 

a. de gemeente Nieuwegein; 

b. Veiligheids Regio Utrecht (VRU) 
 
Er zijn samenwerkingsovereenkomsten gesloten met: 

a. de gemeenschappelijke regeling Werk en Inkomen Lekstroom (WIL); 

b. de Ridderlijke Duitsche Orde, balije van Utrecht (RDO). 

c. Belasting Samenwerking Gemeente & Hoogheemraadschap Utrecht (BGHU) 

d. GGD regio Utrecht (GGDrU) 

e. Volksbuurtmuseum 

 

HUA is lid van organisaties, zoals de landelijke vakorganisatie BRAIN waaraan uiteraard contributieverplichtingen 

zijn verbonden. 
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2.4 Financiering  

2.4.1 Algemeen 

‘Treasury’ is het sturen en beheersen van het verantwoorden en het toezicht houden op: 

a. de financiële vermogenswaarden; 

b. de financiële geldstromen; 

c. de financiële posities en  

d. de hieraan verbonden risico’s. 

 

De treasuryparagraaf is voor de begroting en jaarrekening verplicht gesteld. Dit vloeit direct voort uit de Wet 

Financiering Decentrale Overheden (FIDO). Het belangrijkste uitgangspunt volgens deze wet is het beheersen 

van risico’s. Dat uit zich in twee kwaliteitseisen. Zo is het aangaan en verstrekken van geldleningen door HUA 

alleen toegestaan voor de uitoefening van de publieke taak. Daarnaast moeten uitzettingen een voorzichtig 

karakter hebben en mogen ze niet gericht zijn op het genereren van inkomsten door het lopen van overmatige 

risico’s. Om de risico’s verder te beperken worden de kasgeldlimiet en de renterisiconorm door de Wet FIDO 

gehanteerd.  

Eind 2021 is een Treasurystatuut door het Algemeen Bestuur goedgekeurd. Op grond van dit statuut is HUA niet 

toegestaan middelen uit te zetten, noch middelen via leningen of andere financiële producten aan te trekken 

zonder voorafgaande toestemming van het AB. 

2.4.2 Wet verplicht Schatkistbankieren (Wet vSB) 

De wet vSB (zonder leenfaciliteit) houdt in dat decentrale overheden en door hen opgerichte gemeenschappelijke 

regelingen, al hun overtollige liquide middelen en beleggingen moeten aanhouden bij het ministerie van 

Financiën. 

Er is een (kleine) vrijstellingsgrens voor het afstorten van overtollige liquide middelen. Het bedrag dat buiten het 

schatkistbankieren mag worden gehouden. Als het gemiddelde kwartaalbedrag van de tegoeden minder is dan 

0,75% van het begrotingstotaal (met een minimum van € 250.000), mag dit op de eigen bankrekeningen blijven 

staan.  

Voor 2022 was gemiddelde kwartaalbedrag voor HUA op basis van het begrotingstotaal afgerond 

€ 43.336 (0,59% van € 7.345.070 = exploitatieomvang). Dit bedrag ligt onder de minimumnorm, zodat het bedrag 

van € 250.000 leidend is. De verwachting is dat HUA ook in 2023 ruimschoots binnen de vrijstellingsgrens blijft. 

2.4.3 Renterisiconorm 

Doel van deze norm is het beperken van de gevolgen van een stijgende kapitaalmarktrente op de rentelasten van 

de organisatie. Dit wordt bereikt door een limiet te stellen aan dat deel van de vaste geldleningen waarover het 

rentepercentage in een bepaald jaar moet worden aangepast aan de geldende markttarieven. De norm stelt dat 

per jaar maximaal 20% van de vaste schuld in aanmerking mag komen voor herfinanciering of renteherziening, 

waarbij een minimum geldt van € 2,5 mln. Over dat minimumbedrag mag dus altijd risico worden gelopen.  

Aangezien HUA, conform de richtlijnen van treasurystatuut, alles met eigen middelen financiert en dus geen 

geldleningen heeft afgesloten, wordt het minimum niet overschreden en wordt dus voldaan aan de norm. 

2.4.4 Kasgeldlimiet 

Met de kasgeldlimiet is in de wet FIDO een norm gesteld voor het maximumbedrag waarop een gemeente (en in 

het verlengde daarvan dus HUA) de financiële bedrijfsvoering met kortlopende middelen (looptijd < 1 jaar) mag 

financieren. Deze norm bedraagt 8,2%. Doel van deze limiet is het beperken van de vlottende schuld. Concreet 

betekent dit voor HUA dat wanneer de vlottende schuld een stand van € 602.296 (8,2% van € 7.345.070 

exploitatiesomvang 2022) overschrijdt, er geconsolideerd (dat is financieringsmiddelen omzetten van korte naar 

langere termijn) moet worden. Opgemerkt wordt daarbij nog dat er een minimum geldt van € 300.000. HUA 

voldoet aan deze norm, omdat er een financieringsoverschot is. 
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2.5 Bedrijfsvoering 

2.5.1 Organisatie inrichting en managementfilosofie 

Processen worden in het kader van continue verbeteren steeds verder gestroomlijnd met het oog op het leveren 

van klantwaarde. HUA wil in het beleid de garantie bieden aan rijk, gemeenten, provincie, klanten, instellingen, 

bedrijven, ketenpartners, relaties en personeel dat er geïnvesteerd wordt in een professionele organisatie waar 

kwaliteit en klantgerichtheid centraal staan.  

 

De hoofdstructuur ziet er als volgt uit:  

Organogram 

 

Directeur 

Publiek en presentatie

Team dienstverlening 

Team 
informatieverrijking

Team 
publieksprogrammering

Inspectie & 
Collectiebeheer

Team  behoud en 
beheer

Team inspectie

Team digitale 
archiefdiensten

Team verwerving en 
metadatering

Bedrijfsvoering

Team facilitaire zaken

Team financiën 

Team ICT

Team secretariaat & 
administratie

Staf:
- HRM
- Marketing & communicatie 

Rijksarchivaris 

Gemeentearchivaris Provinciaal archivaris 
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Op basis van de organisatiestructuur is de formatie van HUA 48,3 fte op 31 december 2022, waarvan 8,9 fte met 

een tijdelijke aanstelling. Aan salariskosten voor personeel in dienst van HUA (= eigen personeel) is in 2022 

uitgegeven € 3.518.804. 

Daarnaast heeft HUA in 2022 ongeveer € 518.794 uitgegeven voor boven formatief personeel (inhuur etc.). In 

totaal is in 2022 inclusief overige personeelskosten uitgegeven: € 4.107.252.  

Op 31 december 2022 waren ongeveer 60 vrijwilligers bij Het Utrechts Archief.  

Er wordt   tweewekelijks een digitale personeelsbijeenkomst gehouden “Rondje HUA”. Hierin wordt het personeel 

door de directeur en het MT  bijgepraat over het reilen en zeilen van HUA. Het personeel heeft hierin een actieve 

rol en gebruikt deze manier van werken voor kennisdeling. Verder organiseerden de afdelingshoofden 

werkoverleggen met hun medewerkers. Daarnaast hebben de jaargesprekken plaatsgevonden. Hierin wordt 

tenminste een keer schriftelijk opgeschreven hoe de medewerker wordt beoordeeld in zijn functioneren en 

worden resultaat en ontwikkelafspraken gemaakt.  

2.5.2 Huisvesting 

HUA maakt gebruik van: 

1. het pand Hamburgerstraat 28 te Utrecht, dat gehuurd wordt van een particuliere onderneming, waarin 

het Publiekscentrum is gehuisvest; 

2. het pand Alexander Numankade 199 -201 te Utrecht waarin de depots en studiezaal zijn gehuisvest. Dit 

pand is deels eigendom van de gemeente Utrecht (kantoren en studiezaal) en deels van het Rijk 

(depots). Het beheer van de depots is per 1 januari 2019 overgegaan van het Rijk naar HUA. 

2.5.3 Interne beheersing 

Interne beheersing is een proces, gericht op het verkrijgen van een redelijke mate van zekerheid omtrent het 

bereiken van doelstellingen in de volgende categorieën: 

1. bereiken van strategische doelstellingen 

2. effectiviteit en efficiëntie van bedrijfsprocessen 

3. betrouwbaarheid van de financiële informatieverzorging 

4. naleving wet- en regelgeving. 

 

Er is en wordt vanuit de organisatie periodiek gerapporteerd in bestuursrapportages. Ook in 2022 zijn de 

maandrapportages in het MT besproken.  

2.5.4 BTW 

HUA is voor het grootste deel van zijn activiteiten geen ondernemer voor de Omzetbelasting, omdat geen sprake 

is van prestaties waar een rechtstreekse vergoeding tegenover staat. Voor bijdragen van het rijk en de gemeente 

Utrecht is de vrijstelling van artikel 11-1-u Wet OB van toepassing. HUA heeft eind 2021 de onderliggende btw-

percentages herrekend en zijn er geen verschillen geconstateerd t.o.v. de eerdere jaren. De fiscus is door middel 

van een brief hiervan op de hoogte gesteld, 

2.5.5 Duurzaamheid 

HUA is een organisatie die zichtbaar is in de maatschappij. Er worden vanuit deze voorbeeldfunctie eisen gesteld 

aan duurzaamheid op het gebied van klimaat en energie, innovatie en materialen en consumenten. Deze drie 

pijlers komen terug in het inkoopbeleid van HUA. Daarnaast zal HUA ook meer focussen op andere onderwerpen 

binnen de bedrijfsvoering onder meer op het gebied van huisvesting. 
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II JAARREKENING 

De Jaarrekening 2022 bestaat uit: 

 

 

3. Balans per 31 december 2022 

4. Staat van Baten en Lasten 2022 

5. Grondslagen voor de waardering van activa en passiva 

6. Toelichting op de balans per 31 december 2022 

7. Niet uit de balans blijkende verplichtingen 

8. Toelichting op de verschillen tussen de Staat van Baten en Lasten 2022 en de begroting 2022 

9.Wet Normering Topinkomens 
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3 Balans per 31 december 2022 

 

 

  

ACTIVA 31-12-2022 31-12-2021

€ €

Vaste Activa

  Immateriële vaste activa 1.056 17.608

- Kosten van onderzoek en ontwikkeling voor een bepaald 1.056 17.608

   actief

  Materiële vaste activa 1.334.360 1.621.417

- Investeringen met een economisch nut 1.334.360 1.621.417

Totaal vaste activa 1.335.417 1.639.025

Vlottende activa

Uitzettingen met een rentetypische looptijd korter dan één jaar 1.975.211 1.458.995

- vorderingen op openbare lichamen 32.855 9.526

- Uitzettingen in 's Rijks schatkist met een rentetypische 1.940.610 1.439.613

   looptijd korter dan één jaar

- Overige vorderingen 1.746 9.856

Liquide middelen 78.275 63.731

- Kassaldi 3.711 2.111

- Banksaldi 74.563 61.620

Overlopende activa 371.513 297.261

- Overige nog te ontvangen bedragen, en de 371.513 297.261

   vooruitbetaalde bedragen die ten laste van volgende 

   begrotingsjaren komen

Totaal vlottende activa 2.424.998 1.819.987

Totaal generaal 3.760.415 3.459.012
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PASSIVA 31-12-2022 31-12-2021

€ €

Vaste Passiva

Eigen vermogen 2.718.727 2.589.396

- Algemene reserve 633.000 633.000

- Bestemmingsreserve 2.160.020 1.869.323

- Gerealiseerd resultaat -74.292 87.074

Voorzieningen 442.971 423.933

- Voorzieningen ter egalisering van kosten 442.971 423.933

Totaal vaste passiva 3.161.698 3.013.329

Vlottende passiva

Netto vlottende schulden met een rentetypische looptijd

korter dan één jaar 512.873 388.098

- Overige schulden 512.873 388.098

Overlopende passiva 85.844 57.585

- Overige vooruitontvangen bedragen die ten bate

   van volgende begrotingsjaren komen. 85.844 57.585

Totaal vlottende passiva 598.717 445.683

totaal generaal 3.760.415 3.459.012
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4 Staat van Baten en Lasten 2022 

Staat van Baten en lasten 2022 

 

 
 
 

 
  

Nr. Omschrijving
Rekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 1e 

berap 2022

Begroting na 

wijziging 2e 

berap 2022

Rekening 

2022

 

LASTEN

1 Personeel 3.969.937 4.102.888 4.359.980 4.069.979 4.109.622

3 Bedrijfsvoering 2.186.869 2.023.889 2.134.263 2.059.263 2.075.521

5 Publiek 213.192 290.500 370.500 310.500 352.582

7 Archieven en Collecties 374.063 563.352 743.602 343.602 365.953

9 Afschrijvingen 336.588 397.599 358.101 358.101 358.105

11 Financiële baten en lasten 0 0 0 0 0

Totaal lasten 7.080.649 7.378.228 7.966.446 7.141.445 7.261.783

BATEN

2 Bijdragen rijk, gemeenten en provincie 6.743.638 6.628.847 6.852.255 6.972.255 6.972.061

4 Bijdragen derden 479.951 300.083 422.816 325.816 333.967

6 Verhuur zalen 0 0 0 0 0

8 Verkopen winkel 22.354 30.000 30.000 47.000 13.758

10 Verkopen overigen 37.067 0 0 0 71.328

12 Incidentele baten en lasten 0 0 0 0 0

Totaal baten 7.283.010 6.958.930 7.305.070 7.345.070 7.391.114

Batig saldo (baten - lasten) 202.361 -419.298 -661.376 203.625 129.331

Dotaties aan reserves en -fonds 1.343.193 200.000 200.000 595.000 595.000

Onttrekkingen aan reserve en -fonds 1.227.906 619.298 861.376 391.376 391.376

Saldo van baten en lasten 87.074 0 0 0 -74.292 
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5 Grondslagen voor de waardering van activa en passiva 

5.1 Grondslagen voor de waardering van activa 

5.1.1 Immateriële vaste activa 

De immateriële vaste activa zijn gewaardeerd tegen de oorspronkelijke verkrijgingsprijs (de inkoopprijs en de 

bijkomende kosten) of vervaardigingsprijs (de aanschaffingskosten van de gebruikte grond- en hulpstoffen en de 

overige directe kosten), verminderd met de ontvangen subsidies en bijdragen van derden, de jaarlijkse 

afschrijvingslasten en afwaarderingen wegens duurzame waardeverminderingen. Duurzame 

waardeverminderingen van vaste activa worden onafhankelijk van het resultaat van het boekjaar in aanmerking 

genomen.  

De kosten van onderzoek en ontwikkeling voor een bepaald actief zijn onder de volgende voorwaarden 

geactiveerd:  

• Het voornemen bestaat het actief te gebruiken of te verkopen.  

• De technische uitvoerbaarheid om het actief te voltooien staat vast.  

• Het actief in de toekomst economisch of maatschappelijk nut genereert.  

• De uitgaven die aan het actief toe te rekenen zijn, zijn betrouwbaar zijn vast te stellen.  

5.1.2 Materiële vaste activa 

De materiële vaste activa worden gewaardeerd op verkrijgingprijs verminderd met de cumulatieve afschrijvingen 

en indien van toepassing met bijzondere waardeverminderingen. Ontvangen investeringssubsidies worden 

(deels) in mindering gebracht op de geïnvesteerde bedragen. De afschrijvingen worden gebaseerd op de 

geschatte economische levensduur en worden berekend op basis van een vast percentage van de 

verkrijgingsprijs, rekening houdend met een eventuele residuwaarde. Er wordt afgeschreven vanaf het moment 

van ingebruikneming. 

5.1.3 Uitzettingen met een rentetypische looptijd korter dan één jaar en andere overlopende 

activa 

Deze posten worden opgenomen tegen nominale waarde onder aftrek van de noodzakelijk geachte 

voorzieningen voor het risico van oninbaarheid. 

5.1.4 Liquide middelen 

De liquide middelen worden tegen nominale waarde opgenomen en omvatten bank-, giro- en kassaldi. 

5.1.5 Overlopende activa 

De overlopende activa zijn gewaardeerd tegen nominale waarde. Voor verwachte oninbaarheid is een  
voorziening in mindering gebracht. Deze voorziening wordt statisch bepaald. 

5.2 Algemene grondslagen voor waardering en resultaatbepaling 

De jaarrekening is opgesteld met inachtneming van de voorschriften zoals opgenomen in het Besluit begroting en 

verantwoording provincies en gemeenten (BBV) en de verordening ex artikel 212 Gemeentewet, waarin door het 

Algemeen Bestuur op d.d. 24 november 2020 de uitgangspunten voor het financiële beleid, alsmede de regels 

voor het financiële beheer en voor de inrichting van de financiële organisatie zijn vastgesteld. 

5.3 Grondslagen voor de waardering van passiva 

5.3.1 Eigen vermogen 

Het eigen vermogen bestaat uit: 

a. Algemene reserve 

De algemene reserve dient als algehele buffer om toekomstige tegenvallers te kunnen opvangen. 
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b. Bestemmingsreserves 

Onder een bestemmingsreserve wordt verstaan een reserve waaraan door het Algemeen Bestuur een 

bepaalde bestemming is gegeven. Het gehele bedrag van de bestemmingsreserve ultimo het jaar dient 

onderbouwd te zijn met bestuursbesluiten van het algemeen bestuur dan wel opgenomen te zijn in het 

voorliggende voorstel tot resultaatbestemming. 

5.3.2 Voorzieningen 

Voorzieningen behoren tot het vreemd vermogen (schulden) van de gemeenschappelijke regeling. Om die reden 

kunnen voorzieningen naar de situatie per ultimo verslagjaar geen negatieve stand kennen. Voorzieningen 

worden gewaardeerd op het nominale bedrag van de betrokken verplichting c.q. het voorzienbare verlies.   

 

Voorzieningen worden gevormd indien er sprake is van:   

• Verplichtingen en verliezen waarvan de omvang op de balansdatum onzeker is, doch redelijkerwijs te 

schatten.  

• Op de balansdatum bestaande risico’s ter zake van bepaalde te verwachten verplichtingen of verliezen 

waarvan de omvang redelijkerwijs is te schatten.  

• Kosten die in een volgend begrotingsjaar zullen worden gemaakt, mits het maken van die kosten zijn 

oorsprong vindt in het begrotingsjaar of in een voorafgaand begrotingsjaar en de voorziening strekt tot 

gelijkmatige verdeling van lasten over een aantal begrotingsjaren.  

 

De vorming van een voorziening, dan wel een dotatie aan een reeds bestaande voorziening, is als een last in het 

betreffende boekjaar verantwoord. Alle aanwendingen aan voorzieningen zijn rechtstreeks ten laste van de 

voorziening gebracht en in het verslagjaar niet ten laste van de exploitatie verantwoord. 

 

Aan voorzieningen ter egalisatie van (onderhouds)lasten van kapitaalgoederen over meerdere begrotingsjaren 

ligt een actueel (beheer)plan ten grondslag. Uitgevoerd achterstallig onderhoud is daarbij ten laste van de 

exploitatie verantwoord. Deze lasten zijn niet ten laste van de gevormde voorziening gebracht. 

5.3.3 Netto vlottende schulden met een rentetypische looptijd korter dan één jaar  

De vlottende passiva worden gewaardeerd tegen de nominale waarde. 

5.4 Grondslagen voor de bepaling van het resultaat 

Bedrijfsopbrengsten 

a. Subsidiebaten 

Dit betreft de ontvangen subsidies voor projecten. Subsidiebaten worden verantwoord in het jaar waarop 

deze betrekking hebben. 

b. Overige opbrengsten 

De opbrengst van aan derden geleverde goederen en diensten, exclusief de eventueel over de omzet 

geheven belastingen en onder aftrek van kortingen. 

c. Directe productiekosten 

De directe productiekosten worden berekend op basis van de inkoopprijzen. 

d. Lonen, salarissen en sociale lasten 

Hierop worden de loon- en salariskosten van het personeel verantwoord. Onder loon- en salariskosten 

wordt verstaan het bruto bedrag van de aan het boekjaar toe te rekenen loon- en salarissen 

vermeerderd met de uitbetaalde vakantierechten. 

e. Overige bedrijfskosten 

De overige bedrijfskosten worden berekend op basis van historische kosten. 
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5.5 Algemene grondslagen voor de opstelling van de jaarrekening 

Waardering van passiva en activa alsmede de bepaling van het resultaat vinden in principe plaats op basis van 

historische kosten. Activa en passiva zijn opgenomen tegen nominale waarde, tenzij in deze grondslagen anders 

is vermeld. Baten en lasten worden toegerekend aan het jaar waarop zij betrekking hebben, onverschillig of zij tot 

inkomsten of uitgaven in dat jaar hebben geleid. Baten en lasten, worden daarbij verantwoord tot hun 

brutobedrag. Verliezen en risico’s die hun oorsprong vinden voor het einde van het begrotingsjaar worden 

genomen als zij voor het opmaken van de jaarrekening bekend zijn geworden.   

De waarderingsgrondslagen per balansonderdeel worden in het vervolg van deze jaarrekening toegelicht. 

5.5.1 Missie 

Het Utrechts Archief verwerft en bewaart de bronnen van de Utrechtse geschiedenis, om ze beschikbaar te 

stellen aan het publiek. We verbinden de inwoners van de stad en provincie met elkaar en hun omgeving door 

gezamenlijk het verhaal van de Utrechtse geschiedenis te vertellen. Het Utrechts Archief is een toonaangevend 

expertisecentrum op het gebied van informatiebeheer en een deskundig partner voor instellingen en overheden in 

de regio. 
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6 Toelichting op de balans per 31 december 202\2 

Toelichting op de Activa 

1. Immateriële en materiële vaste activa 

a. Immateriële vaste activa 

Hierna is een overzicht opgenomen van de investering met economisch nut van HUA. 

 

 

 

b. Materiële vaste activa 

Hierna is een overzicht opgenomen van de investering met economisch nut van HUA. 

 

 

 

 Kosten nieuwe website Totaal

Boekwaarde per 1 januari 2022 17.608 17.608

Investeringen 0 0

Afschrijvingen 16.552 16.552

Boekwaarde afgestoten activa 0 0

Boekwaarde per 31 december 2022 1.056 1.056

Cumulatieve aanschaffingswaarde 275.539 275.539

Cumulatieve afschrijvingen -274.482 -274.482

Boekwaarde per 31 december 2022 1.056 1.056

Afschrijvingspercentage 20,00%

 

Inrichting archief 

depots

Projecten 

Digitaliseren en 

Financiën in 

Control

Projecten 

HBS / 

NMK

Inventaris en 

installaties Totaal

Boekwaarde per 1 januari 2022 105.783 295.699 229.776 990.159 1.621.417

Investeringen 54.450 0 0 0 54.450

Desinvesteringen 0 0 0 0 0

Afschrijvingen 25.332 73.926 22.711 219.586 341.555

Boekwaarde afgestoten activa 0 0 0 0 0

Boekwaarde per 31 december 2021 134.901 221.773 207.065 770.573 1.334.314

 

Cumulatieve aanschaffingswaarde 230.757 369.624 670.439 1.613.978 2.884.798

Cumulatieve afschrijvingen 95.856 147.851 463.374 843.403 1.550.484

Boekwaarde per 31 december 2022 134.901 221.773 207.065 770.575 1.334.314

 

Afschrijvingspercentage 5%-20% 20,00% 4%-33,33%10%-33,33%
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2. Vlottende activa 

a. Uitzettingen 

 
 

b. Liquide middelen. 

De kasgelden zijn verantwoord op basis van de processen-verbaal van de op 31 december 2022 opgenomen 

kasgelden.  
 

 
 

c. Overlopende activa 

 

 

De nog te ontvangen bedragen bestaat uit: 

• Nog te ontvangen van De Koninklijke Bibliotheek € 36.921.  

• Nog te ontvangen rente Schatkistbankieren 4e kwartaal € 8.034 

• Nog te ontvangen van Mondriaan fonds € 4.203.  

• Overige nog te ontvangen bedragen € 11.510. 

 

Toelichting op de Vooruitbetaalde bedragen: De post bestaat voornamelijk uit vooruitbetaalde huren en 

onderhouds- en licentiekosten (hard en software). .  

 

Uitzettingen 31-12-2022 31-12-2021

Debiteuren algemeen 2.065 12.406

Omzetbelasting 32.536 6.976

s Rijks schatkist met een rentetypische looptijd korter dan één jaar 1.940.610 1.439.613

Totaal 1.975.211 1.458.995

Liquide middelen 31-12-2022 31-12-2021

RABO bank 74.563 61.620

Hoofdkas 2.407 807

Kasgeld receptie 300 300

Kasgeld Facilitair beheer 1.004 1.004

Totaal 78.275 63.731

Overlopende activa 31-12-2022 31-12-2021

Vooruitbetaalde bedragen 309.777 262.534

Pin 68 369

Nog te ontvangen bedragen 60.668 31.923

Voorschotten 1.000 2.136

Overige 0 300

Totaal 371.513 297.261
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Toelichting op Passiva 

3. Vaste Passiva 

Eigen vermogen 

Het in de balans opgenomen eigen vermogen bestaat uit de volgende posten: 

 

 

 

Bestemmingsreserves / Bestemmingsfonds 

 

 

Algemene toelichting op de bestemmingsreserves  

Met het vaststellen van de meerjarenbegroting 2022 – 2025 heeft het bestuur de ruimte gegeven en zal HUA 

vorm geven aan het geheel afbouwen van de bestemmingsreserves aan het eind de beleidsperiode.  

Bestemmingsreserve Knelpunten personeel  

Deze reserve is in 2022 vervallen. 

Bestemmingsreserve Dekking kapitaallasten Expo – Utrecht begint hier  

De bestemmingsreserve is bedoeld om de kapitaallasten van de nieuwe expo te dekken. De kosten zijn in 2019 

en in 2020 geïnvesteerd. De volledige technische oplevering heeft in 2020 plaatsgevonden. Het bestuur is met de 

Vooruitbetaalde bedragen 31-12-2022 31-12-2021

Contributies en abonnementen 8.861 4.339

Onderhouds- en licentiekosten (hard en software) 63.580 43.590

Verzekeringen 0 2.219

Kosten website 8.386 5.790

Huur- en servicekosten 207.758 205.194

Kantoorkosten 3.194 402

Overige huisvestingskosten 15.027 0

Onderhoudskosten gebouwen 2.971 1.000

Totaal 309.777 262.534

Algemene 

reserve

Bestemmings

reserves

Bestemmings

fondsen

Nog te 

bestemmen 

resultaat Totaal

Stand per 1 januari 633.000 1.869.323 0 87.074 2.589.396

Bestemming resultaat 2021 0 0 0 -87.074 -87.074

Mutaties gedurende boekjaar     

-dotaties 0 1.065.000 0 0 1.065.000

-onttrekkingen 0 774.303 0 0 774.303

-bestedingen 0 0 0 0 0

Resultaat boekjaar 2022 0 0 0 -74.292 -74.292

Stand per 31 december 633.000 2.160.020 0 -74.292 2.718.727

Rekeningnummer Omschrijving

Stand per 31 

december 

2021

Aanpassing 

Algemene 

reserves Dotaties Onttrekkingen Bestedingen

Voorstel 

resultaatbe-

stemming

Stand per 

31 

december 

2022

Bestemmingsreserves

Nog te bestemmen resultaat 87074 0 0 87074 0 0 0

10001 Knelpunten personeel 101.569 0 0 101.569 0 0 0

10006 Dekking kapitaallasten Vernieuwing 

vaste expositie 534.686 0 0 106.937 0 0 427.749

10012 E-depot 400.000 0 200.000 0 0 0 600.000

10014 Verkennig en inrichting eigen E-depot 420.567 0 0 28.296 0 0 392.271

10013 Digitale toegankelijkheid 412.500 0 0 67.500 0 0 345.000

10015 Energie en indexatie 0 0 395.000 0 0 0 395.000

Totaal bestemmingsreserves 1.956.396 0 595.000 391.376 0 0 2.160.020
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2e Berap 2020 akkoord gegaan om daarom de bestemmingsreserve met € 117.766 te verhogen, zodat de 

afschrijvingen budgetneutraal kunnen plaats vinden. (Dit is de laatste investering vanuit het verleden waarvoor 

een bestemmingsreserve dekking kapitaallasten is gevormd.) De afschrijvingstermijn voor deze investering is 

gesteld op 6 jaren, daarmee vervalt de reserve eind 2026. 

Bestemmingsreserve reservering E-depot gemeente Utrecht  

Met de toekenning van de claim door de gemeente Utrecht zijn er middelen vrijgemaakt voor de uitwerking van 

het e-depot voor de gemeente Utrecht. Dit betreffen projectgelden voor de jaren 2020 tot en met 2023. De kosten 

die in 2022 zijn gemaakt in de project opstart en aanbesteding voor het e-depot zijn volledig gedekt vanuit de 

extra middelen die het Rijk in 2022 beschikbaar heeft gesteld voor de digitale transformatie in de aanloop naar de 

voorgenomen uittreding van het Rijk. Dit had tot gevolg dat de beschikbaar gestelde gelden vanuit de gemeente 

Utrecht nog niet ingezet zijn. Met de 2e Berap 2022 is het bestuur akkoord gegaan met de terugboeking van de 

oorspronkelijk voorgenomen onttrekking E-depot gemeente Utrecht € 200.000. Daarmee staat het volledige 

bedrag ter beschikking voor de verdere uitwerking van het e-depot.  

Bestemmingsreserve Verkenning en inrichting eigen E-depot  

Deze reserve is ingesteld met de vastgesteld begroting 2022 – 2025. Als gevolg van de beperkte mogelijkheden 

dit jaar voor de opzet en uitwerking voor een eigen E-depot en de extra ter beschikking gestelde middelen van 

het Rijk in 2022, heeft het bestuur toestemming gegeven om het bedrag in 2022 te reserveren om dit binnen de 

meerjarenbeleidsperiode 2022-2025 in te kunnen zetten. 

Bestemmingsreserve Digitale toegankelijkheid  

Deze reserve is ingesteld met de vastgesteld begroting 2022 – 2025. Ook deze reserve is niet ingezet als gevolg 

van de extra ter beschikking gestelde middelen van het Rijk in 2022. De komende jaren zal HUA dit gebruiken om 

de ambities voor de Digitale toegankelijkheid te realiseren. Deze reserves zal in de huidige 

meerjarenbeleidsperiode 2022-2025 in worden gezet.  

Bestemmingsreserve Energie en indexatie  

Deze reserve is ingesteld met de vaststelling van de 2e Berap 2022. Op basis van beschikbare documentatie zijn 

de energiekosten doorgerekend. Met aanpassingen van de budgetten voor energie in de 1e Berap 2022 van € 

140.000 naar € 200.000 is het mogelijk gebleken om de energiekosten in 2022 te kunnen dekken. Maar voor 

2023 op basis van de documentatie zullen de kosten naar verwachting nogmaals met een factor 2 tot 2,5 zullen 

stijgen. Ook de overige kosten zullen naar verwachting in 2023 stijgen. Met de 2e Berap 2022 is het bestuur 

akkoord gegaan met de vorming van een reserve voor de energiekosten en overige indexatie gerelateerde kosten 

voor een bedrag van € 395.000.  

Door deze nieuwe reserve ontstaat er tijd om te zoeken naar structurele ruimte in de begroting in de jaren daarna. 

Waarbij de tijd hopelijk ook inzicht zal geven in de prijsontwikkeling van de energiekosten  

Voorzieningen 

 

 

Voor het onderhoud aan het pand aan de Hamburgerstraat en de Alexander Numankade is een voorziening 

getroffen voor het groot onderhoud. Daarnaast is er een voorziening getroffen voor ex-werknemers die recht 

Boekwaarde Toevoeging Vrijval Aanwending Boekwaarde

31-12-2021 31-12-2022

Te egaliseren kosten BBV art 44.1d voorziening C 307.392 189.505 53.925 0 442.972

Wachtgeldverplichting voormalig personeel 116.541 0 116.541 0 0

Totaal 423.933 189.505 170.466 0 442.971
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hebben op een WW/BWW uitkering. Deze ex-medewerkers hebben begin 2022 een andere baan gevonden 

zodat we geen verplichting meer hebben eind 2022. De voorziening is vrijgevallen in 2022.   

4. Netto vlottende schulden 

Netto vlottende schulden met een rente typische looptijd korter dan één jaar 

De in de balans opgenomen netto vlottende schulden met een rente typische looptijd korter dan één jaar kunnen 

als volgt gespecificeerd worden: 

 

 
 

 
 

5. Overlopende passiva 

 

 

 

  

Boekwaarde Boekwaarde 

per 31-12-2022 per 31-12-2021

Crediteuren 277.239 149.303

Loonheffing / te betalen pensioenen 197.995 210.321

Overige schulden 32.560 28.474

Netto lonen 5.079 0

Totaal 512.873 388.098

Specificatie overige schulden

Inhuur externen 5.995

Bewaking / beveiliging 2.302

Accountantskosten 20.818

Personeelskosten 2.370

Energie kosten 1.075

totaal 32.560

Boekwaarde Boekwaarde 

per 31-12-2022 per 31-12-2021

Overige vooruitontvangen bedragen die ten bate 85.844 57.585

van volgende begrotingsjaren komen.

Totaal 85.844 57.585

31-12-2021

ontvangen 

bedrag

Vrijgevallen 

bedragen of 

terugbetalingen 31-12-2022

Koninklijke bibliotheek 0 53.356 0 53.356

Gemeente Utrecht 0 32.488 0 32.488

Veilighiedsregio Utrecht 7.872 0 7.872 0

St. Mondriaanfonds 49.713 0 49.713 0

57.585 85.844 57.585 85.844
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7 Niet uit de balans blijkende verplichtingen  

 

 

Omschrijving Contractant Duur overeenkomst

Bedrag op 

maandbasis

Aantal 

resterende 

maanden

Niet uit de 

balans 

blijkende 

verplichtingen

Huur kantoorruimte Alexander Numankade Gemeente Utrecht 1 juli 2021 t/m 30 juni 2026 22.682 42 952.644

Huur depots Alexander Numankade Vastgoedbeheer 1 december 2012 t/m 30 november 2027 24.664 59 1.455.198

Huur pand Hamburgerstraat Vomandi B.V. 1 augustus 2004 t/m 31 juli 2024 31.338 19 595.422

Lease Renault Kangoo Express Stam Lease 1 november 2018 t/m 31 oktober 2023 399 10 3.990

Totaal 3.007.254
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8 Toelichting op de verschillen tussen de Staat van Baten en 
Lasten 2022 en de begroting 2022 

Toelichting verschillen jaarrekening 2022 – begroting na wijziging 2022 

Lasten 

1. Personeel 

 

Toelichting:  

Het aantal fte’s (zonder stagiaires) in 2022 is gemiddeld 48,3 (2021: 45,6 fte), waarvan 8,9 fte op tijdelijke basis.  

De overschrijding van de begroting met € 40.000 vloeit o.a. voort uit een eenmalige uitkering in december die pas 

eind van het jaar bekend werd gemaakt en reiskostenvergoeding uitgekeerd in de extra run 2022.   

3. Bedrijfsvoering 

 

Toelichting: 

De accountantskosten vallen hoger uit door een extra controle op de eindverantwoording Metamorfoze. Daarbij is 

er extra kantoormeubilair onder de € 10.000 aangeschaft. Verder is er minder computerapparatuur aangeschaft, 

waren de kosten voor communicatie lager en is er rente ontvangen op de schatkistbankieren rekening. 

5. Publiek 

 

Personeel

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Salarissen formatief 2.155.647 3.801.798 3.693.494 2.721.140 -972.354

Pensioenen 410.105 0 0 414.649 414.649

Sociale lasten 370.708 0 0 383.015 383.015

Salarissen boven formatief 407.678 160.240 285.636 518.974 233.338

Overige personeelskosten 625.799 140.850 90.850 71.843 -19.007

Totaal 3.969.937 4.102.888 4.069.979 4.109.622 39.642

Bedrijfsvoering

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Administratie 69.987 41.100 54.000 79.340 25.340

Huisvesting 1.815.648 1.731.289 1.782.263 1.786.943 4.680

Automatisering 300.385 251.500 223.000 209.238 -13.762

Overige 848 0 0 0 0

Totaal 2.186.869 2.023.889 2.059.263 2.075.521 16.258

Publiek

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Studiezaal/educatie/winkel 10.343 12.000 12.000 14.509 2.509

Tentoonstellingen/expo 150.649 166.500 186.500 225.005 38.505

Activiteiten/evenementen 6.723 13.000 13.000 15.265 2.265

Promotie 25.399 50.000 50.000 67.365 17.365

Overige projectkosten 20.079 49.000 49.000 30.439 -18.561

Totaal 213.192 290.500 310.500 352.582 42.082
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Toelichting: 

Door de extra inzet op de tentoonstellingen “Utrecht 900” en “Water en vriend” zijn de kosten hoger uitgekomen 

dan oorspronkelijk begroot. Ook is de afbraak van deze tentoonstelling eind 2022 uitgevoerd in plaats van begin 

2023. Ook is er extra ingezet op promotie voor de genoemde tentoonstellingen.   

7. Archieven en collecties  

 

Toelichting: 

Er is meer uitgegeven voor digitalisering met name voor project Metamorfoze, voor IT werkzaamheden door de 

Ree (MaisFlexis) en er zijn meer materialen ingekocht. Daarnaast is er een aankoop gedaan van een tekening 

van Herman Saftleven, Blick auf die Bastion Sonnenborgh.  

9. Afschrijvingen 

 

11. Financiële baten en lasten 

 

Archieven en collecties

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Acquisitie 32.937 38.750 25.000 17.341 -7.659

Digitalisering 138.650 323.102 103.102 110.399 7.297

Inventarisatie 79.568 61.000 80.000 88.623 8.623

Restauratie 101.123 95.500 105.500 115.008 9.508

Bibliotheek 21.786 45.000 30.000 34.581 4.581

Totaal 374.063 563.352 343.602 365.953 22.351

Afschrijvingen

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Immateriële vaste activa 18.878 16.552 16.552 16.552 0

Materiële vaste activa 317.710 381.047 341.549 341.553 4

Totaal 336.588 397.599 358.101 358.105 4

Financiële baten en lasten

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Financiële baten en lasten 0 0 0 0 0

Totaal 0 0 0 0 0



JAARSTUKKEN 2022- [Status] 46 

Baten 

2. Bijdragen rijk, gemeenten en provincie 

  

De bijdragen van de partners, inclusief de eindafrekening van het Rijk voor 2022 van € 119.806, zijn uitgekomen 

op het begrote bedrag. .   

4. Bijdragen derden 

 

Toelichting:  

Er zijn in 2022 hogere opbrengsten voor de DVO’s en samenwerkingsovereenkomsten en daarnaast zijn er meer 

opbrengsten uit projecten. 

6./8. Verhuur zalen en Winkelverkopen 

 

Toelichting:  

De winkelverkopen zijn lager dan begroot door de voortzetting van Corona sluiting. In de begroting is ook de 

begroting Verkopen overigen meegenomen die niet apart zijn begroot.   

 

Bijdrage Rijk, Provincie en gemeenten

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Rijksbijdrage 2.631.109 2.467.585 2.752.748 2.752.554 -194

Provinciale bijdrage 671.619 671.647 671.647 671.647 0

Gemeentelijke bijdrage 3.240.910 3.289.615 3.347.860 3.347.860 0

Opbrengst E-depot 200.000 200.000 200.000 200.000 0

Totaal 6.743.638 6.628.847 6.972.255 6.972.061 -194

Bijdragen derden

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Educatie 0 0 0 0 0

Projecten 291.332 0 50.000 58.914 8.914

Archieven, digitalisering 188.619 300.083 275.816 275.053 -763

Totaal 479.951 300.083 325.816 333.967 8.151

Verhuur zalen en winkelverkopen

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Winkelverkopen 22.354 30.000 47.000 13.758 -33.242

Totaal 22.354 30.000 47.000 13.758 -33.242
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10. Verkopen overigen 

Toelichting: 

De overige verkopen bestaan uit een ontvangen legaat, de bijdrage digitalisering van het Rijk via Zeeuws 

Archief.    

12. Incidentele baten en lasten 

 

 

 

Dotaties aan reserves en -fondsen 

 

Onttrekkingen aan reserves en -fondsen 

 

  

Verkopen overigen

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Cursus Paleografie 1.145 0 0 3.076 3.076

Verkopen Studiezaal 1.892 0 0 16.546 16.546

Overige 34.030 0 0 51.706 51.706

Totaal 37.067 0 0 71.328 71.328

Incidentele baten en lasten

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Vrijval bestemmingsreserves 0 0 0 0 0

Totaal 0 0 0 0 0

Toevoegingen aan reserves

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Toevoegingen aan reserves 1.343.193 200.000 595.000 595.000 0

Totaal 1.343.193 200.000 595.000 595.000 0

Onttrekkingen aan reserves en voorziening

Jaarrekening 

2021

Primaire 

begroting 

2022

Begroting na 

wijziging 

2022

Jaarrekening 

2022

Verschil 

jaarrekening 

2022 - 

begroting na 

wijziging 2022

Onttrekkingen aan reserves en voorziening 1.227.906 619.298 391.376 391.376 0

Totaal 1.227.906 619.298 391.376 391.376 0
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9 WNT-verantwoording 2022 Het Utrechts Archief 

De WNT is van toepassing op Het Utrechts Archief. Het voor Het Utrechts Archief toepasselijke 

bezoldigingsmaximum is in 2022 € 216.000, algemeen bezoldigingsmaximum. 

1. Bezoldiging topfunctionarissen  

1a. Leidinggevende topfunctionarissen met dienstbetrekking en leidinggevende topfunctionarissen 

zonder dienstbetrekking vanaf de 13e maand van de functievervulling 

 

 

 

 

Bedragen x € 1 C. Keijsper

Functiegegevens Directeur

Aanvang en einde functievervulling in 2022 01/01-31/12

Dienstbetrekking 1

Bezoldiging

Beloning plus belastbare onkostenvergoedingen € 123.224

Beloningen betaalbaar op termijn € 22.260

Subtotaal € 145.485

Individueel toepasselijke bezoldigingsmaxuimum € 216.000

-/- Onverschuldigd betaald en nog niet € - 

terug ontvangen bedrag

Totale bezoldiging € 145.485

Reden waarom overschrijding al dan niet is N.V.T

toegestaan

Toelichting op de vordering wegens N.V.T.

onverschuldigde betaling

Functiegegevens Directeur

Aanvang en einde functtievervulling in 2021 01/01-31/12

Dienstbetrekking 1

Beloning plus belastbare onkostenvergoedingen € 118.519

Beloningen betaalbaar op termijn € 21.933

Subtotaal € 140.452

Individueel toepasselijke bezoldigingsmaxuimum € 209.000
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1b. Topfunctionarissen die in 2022 geen bezoldiging hebben ontvangen 

 

1c. Topfunctionaris met een bezoldiging in 2022. 

 

 

De bezoldigingsmaxima voor de bestuursvoorzitter is 15% en voor bestuursleden is 10% van de WNT norm van  

€ 216.000. 

 

 

  

Naam functie Aanvang en einde functievervulling 2022

aanvang einde

A.Klein Voorzitter 1-1 9-6

R. Streefland Voorzitter 28-6 31-12

L.Voortman Bestuurslid 1-1 9-6

R.van Muilekom Bestuurslid 1-1 31-12

R. Strijk Bestuurslid 1-1 31-12

E. Oosters Bestuurslid 28-6 31-12

De bestuursleden Klein, Voortman, van Muilekom, Jansen, Strijk en Smit ontvangen geen

vergoedingen uit hoofde van hun functies elders.

Gegevens 2022 I. Jansen

Bestuurslid

Bedragen in €1

Kalenderjaar 2022 2021

Periode functievervulling in het kalenderjaar 01/01-31-12 01/01-31/12

Bezoldiging gehele periode kalendermaand 1 t/m 12 875 700

Individueel bezoldigingsmaximum 21.600 20.900

Gegevens 2022 A. Smit

Voorzitter

Bedragen in €1

Kalenderjaar 2022 2021

Periode functievervulling in het kalenderjaar 01/01-31-12 01/01-31/12

Bezoldiging gehele periode kalendermaand 1 t/m 12 1.600 800

Individueel bezoldigingsmaximum 21.600 20.900



 
 

 

CONTROLEVERKLARING VAN DE ONAFHANKELIJKE 

ACCOUNTANT 

Aan: het Algemeen Bestuur van de gemeenschappelijke regeling Het Utrechts Archief 

 

A. Verklaring over de in het jaarverslag opgenomen jaarrekening 2022 

 

Ons oordeel 

Wij hebben de jaarrekening 2022 van de gemeenschappelijke regeling Het Utrechts Archief te 

Utrecht gecontroleerd. 

 

Naar ons oordeel: 

• geeft de in de jaarstukken opgenomen jaarrekening een getrouw beeld van de grootte en de 

samenstelling van zowel de baten en lasten over 2022 als van de activa en passiva van de 

gemeenschappelijke regeling Het Utrechts Archief op 31 december 2022 in overeenstemming met het 

Besluit begroting en verantwoording provincies en gemeenten (BBV); 

• zijn de in deze jaarrekening verantwoorde baten en lasten alsmede de balansmutaties over 2022 in alle 

van materieel belang zijnde aspecten rechtmatig tot stand gekomen in overeenstemming met de 

begroting en met de in de relevante wet- en regelgeving, waaronder gemeentelijke verordeningen, 

opgenomen bepalingen, zoals opgenomen in het controleprotocol d.d. 7 december 2020. 

 

De jaarrekening bestaat uit: 

1 het overzicht van baten en lasten over 2022; 

2 de balans per 31 december 2022; 

3 de toelichting  met een overzicht van de gehanteerde grondslagen voor financiële verslaggeving en 

andere toelichtingen; 

 

De basis voor ons oordeel 

Wij hebben onze controle uitgevoerd volgens Nederlands recht, waaronder ook de Nederlandse 

controlestandaarden, het Besluit accountantscontrole decentrale overheden (Bado), het controleprotocol 

dat is vastgesteld door het Algemeen Bestuur op 7 december 2020 en het Controleprotocol Wet 

normering topinkomens (WNT) 2022 vallen. Onze verantwoordelijkheden op grond hiervan zijn 

beschreven in de sectie ‘Onze verantwoordelijkheden voor de controle van de jaarrekening. 

 

Wij zijn onafhankelijk van de gemeenschappelijke regeling Het Utrechts Archief zoals vereist in de 

Verordening inzake de onafhankelijkheid van accountants bij assurance-opdrachten (ViO) en andere voor 

de opdracht relevante onafhankelijkheidsregels in Nederland. Verder hebben wij voldaan aan de 

Verordening gedrags- en beroepsregels accountants (VGBA). 
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Wij vinden dat de door ons verkregen controle-informatie voldoende en geschikt is als basis voor ons 

oordeel. 

 

Naleving anticumulatiebepaling WNT niet gecontroleerd 

In overeenstemming met het Controleprotocol WNT 2022 hebben wij de anticumulatiebepaling, bedoeld 

in artikel 1.6a WNT en artikel 5, lid 1, sub j Uitvoeringsregeling WNT, niet gecontroleerd. Dit betekent 

dat wij niet hebben gecontroleerd of er wel of niet sprake is van een normoverschrijding door een 

leidinggevende topfunctionaris vanwege eventuele dienstbetrekkingen als leidinggevende topfunctionaris 

bij andere WNT-plichtige instellingen, alsmede of de in dit kader vereiste toelichting juist en volledig is. 

 

Materialiteit 

Op basis van onze professionele oordeelsvorming hebben wij de materialiteit voor de jaarrekening als 

geheel bepaald op € 81.000. De bij onze controle toegepaste goedkeuringstolerantie bedraagt voor fouten 

1% en voor onzekerheden 3% van de totale lasten inclusief toevoegingen aan reserves, zoals 

voorgeschreven in artikel 2 lid 1 Bado. 

 

Daarbij zijn voor de controle van de in de jaarrekening opgenomen WNT-informatie de 

materialiteitsvoorschriften gehanteerd zoals vastgelegd in het Controleprotocol WNT 2022. Wij houden 

ook rekening met afwijkingen en/of mogelijke afwijkingen die naar onze mening voor de gebruikers 

van de jaarrekening om kwalitatieve redenen materieel zijn, zoals ook bedoeld in artikel 3 Bado.  

 

Wij zijn met de raad overeengekomen dat wij aan de raad tijdens onze controle geconstateerde afwijkingen 

boven de € 25.000 rapporteren alsmede kleinere afwijkingen die naar onze mening om kwalitatieve, SiSa- 

of WNT-redenen relevant zijn. 

 

 

B. Verklaring over de in het jaarverslag opgenomen andere informatie 

Naast de jaarrekening en onze controleverklaring daarbij, omvatten de jaarstukken andere informatie, die 

bestaat uit:  

• jaarverslag, waaronder de programmaverantwoording en de paragrafen; 

 

Op grond van onderstaande werkzaamheden zijn wij van mening dat de andere informatie met de 

jaarrekening verenigbaar is en geen materiële afwijkingen bevat. 

Wij hebben de andere informatie gelezen en hebben op basis van onze kennis en ons begrip, verkregen 

vanuit de jaarrekeningcontrole of anderszins, overwogen of de andere informatie materiële afwijkingen 

bevat. Met onze werkzaamheden hebben wij voldaan aan de vereisten in  de Nederlandse Standaard 720. 

Deze werkzaamheden hebben niet dezelfde diepgang als onze controlewerkzaamheden bij de jaarrekening. 

 

Het Algemeen Bestuur is verantwoordelijk voor het opstellen van de andere informatie, waaronder het 

jaarverslag in overeenstemming met het BBV. 
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C. Beschrijving van verantwoordelijkheden met betrekking tot de jaarrekening 

 

Verantwoordelijkheden van het Algemeen bestuur voor de jaarrekening 

Het Algemeen Bestuur is verantwoordelijk voor het opmaken en getrouw weergeven van de 

jaarrekening in overeenstemming met het BBV. Het Algemeen Bestuur is ook verantwoordelijk voor het 

rechtmatig tot stand komen van de in de jaarrekening verantwoorde baten en lasten alsmede de 

balansmutaties, in overeenstemming met de begroting en met de in de relevante wet- en regelgeving, 

waaronder gemeentelijke verordeningen, opgenomen bepalingen, zoals opgenomen in het 

controleprotocol d.d. 7 december 2020. 

 

In dit kader is het Algemeen Bestuur tevens verantwoordelijk voor een zodanige interne beheersing die 

het Algemeen Bestuur noodzakelijk acht om het opmaken van de jaarrekening en de naleving van die 

relevante wet- en regelgeving mogelijk te maken zonder afwijkingen van materieel belang als gevolg van 

fouten of fraude. 

 

Bij het opmaken van de jaarrekening moet het Algemeen Bestuur afwegen of de financiële positie 

voldoende is om de gemeenschappelijke regeling in staat te stellen de risico’s vanuit de reguliere 

bedrijfsvoering financieel op te vangen. Het Algemeen Bestuur moet gebeurtenissen en omstandigheden 

waardoor gerede twijfel zou kunnen bestaan of de risico’s kunnen worden opgevangen toelichten in de 

jaarrekening.  

 

Het algemeen Bestuur is verantwoordelijk voor het uitoefenen van toezicht op het proces van financiële 

verslaggeving van de gemeenschappelijke regeling.  

 

Onze verantwoordelijkheden voor de controle van de jaarrekening 

Onze verantwoordelijkheid is het zodanig plannen en uitvoeren van een controleopdracht dat wij daarmee 

voldoende en geschikte controle-informatie verkrijgen voor het door ons af te geven oordeel. 

 

Onze controle is uitgevoerd met een hoge mate maar geen absolute mate van zekerheid waardoor het 

mogelijk is dat wij tijdens onze controle niet alle materiële fouten en fraude ontdekken. 

 

Afwijkingen kunnen ontstaan als gevolg van fraude of fouten en zijn materieel indien redelijkerwijs kan 

worden verwacht dat deze, afzonderlijk of gezamenlijk, van invloed kunnen zijn op de economische 

beslissingen die gebruikers op basis van deze jaarrekening nemen. De materialiteit beïnvloedt de aard, 

timing en omvang van onze controlewerkzaamheden en de evaluatie van het effect van onderkende 

afwijkingen op ons oordeel.  
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Wij hebben deze accountantscontrole professioneel kritisch uitgevoerd en hebben waar relevant 

professionele oordeelsvorming toegepast in overeenstemming met de Nederlandse controlestandaarden, 

het Bado, het controleprotocol dat is vastgesteld door het Algemeen Bestuur op 7 december 2020, het 

Controleprotocol WNT 2022, ethische voorschriften en de onafhankelijkheidseisen. Onze controle 

bestond onder andere uit: 

• het identificeren en inschatten van de risico’s 

o dat de jaarrekening afwijkingen van materieel belang bevat als gevolg van fouten of fraude, 

o dat baten en lasten alsmede de balansmutaties als gevolg van fouten of fraude niet in alle van 

materieel belang zijnde aspecten rechtmatig tot stand zijn gekomen, 

het in reactie op deze risico’s bepalen en uitvoeren van controlewerkzaamheden en het verkrijgen van 

controle-informatie die voldoende en geschikt is als basis voor ons oordeel. Bij fraude is het risico dat 

een afwijking van materieel belang niet ontdekt wordt groter dan bij fouten. Bij fraude kan sprake zijn 

van samenspanning, valsheid in geschrifte, het opzettelijk nalaten transacties vast te leggen, het 

opzettelijk verkeerd voorstellen van zaken of het doorbreken van de interne beheersing; 

• het verkrijgen van inzicht in de interne beheersing die relevant is voor de controle met als doel 

controlewerkzaamheden te selecteren die passend zijn in de omstandigheden. Deze werkzaamheden 

hebben niet als doel om een oordeel uit te spreken over de effectiviteit van de interne beheersing van 

de gemeenschappelijke regeling; 

• het evalueren van de geschiktheid van de gebruikte grondslagen voor financiële verslaggeving, de 

gebruikte financiële rechtmatigheidscriteria en het evalueren van de redelijkheid van schattingen door 

het Algemeen Bestuur en de toelichtingen die daarover in de jaarrekening staan; 

• het vaststellen dat de door het Algemeen Bestuur gehanteerde afweging dat de gemeenschappelijke 

regeling in staat is de risico’s vanuit de reguliere bedrijfsvoering financieel op te vangen aanvaardbaar 

is. Tevens het op basis van de verkregen controle-informatie vaststellen of er gebeurtenissen en 

omstandigheden zijn waardoor gerede twijfel zou kunnen bestaan of de gemeenschappelijke regeling 

haar financiële risico’s kan opvangen. Als wij concluderen dat er een onzekerheid van materieel belang 

bestaat, zijn wij verplicht om aandacht in onze controleverklaring te vestigen op de relevante 

gerelateerde toelichtingen in de jaarrekening. Als de toelichtingen inadequaat zijn, moeten wij onze 

verklaring aanpassen. Onze conclusies zijn gebaseerd op de controle-informatie die verkregen is tot de 

datum van onze controleverklaring. Toekomstige gebeurtenissen of omstandigheden kunnen er echter 

toe leiden dat de gemeenschappelijke regeling de financiële risico’s niet kan opvangen;  

• het evalueren van de presentatie, structuur en inhoud van de jaarrekening en de daarin opgenomen 

toelichtingen; en 

• het evalueren of de jaarrekening een getrouw beeld geeft van de onderliggende transacties en 

gebeurtenissen en of de in deze jaarrekening verantwoorde baten en lasten alsmede de balansmutaties 

in alle van materieel belang zijnde aspecten rechtmatig tot stand zijn gekomen. 

 

Gegeven onze eindverantwoordelijkheid voor het oordeel zijn wij verantwoordelijk voor de controle van 

de jaarrekening van de gemeenschappelijke regeling, rekening houdend met de invloed daarop van de aard 

en de significantie van de activiteiten van uitvoeringsorganisaties ten behoeve van de gemeenschappelijke 

regeling. Op basis hiervan hebben wij de aard en omvang bepaald van de uit te voeren werkzaamheden 

ten aanzien van deze uitvoeringsorganisaties.  
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Wij communiceren met het Algemeen Bestuur onder andere over de geplande reikwijdte en timing van de 

controle en over de significante bevindingen die uit onze controle naar voren zijn gekomen, waaronder 

eventuele significante tekortkomingen in de interne beheersing. 

 

Nieuwegein, 24 maart 2023  

HLB Blömer accountants en adviseurs B.V.  

 

 

drs. J.N. Witteveen RA 
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IV VASTSTELLINGSBESLUIT DOOR HET ALGEMEEN 
BESTUUR VAN HET UTRECHTS ARCHIEF 

Vaststellingsbesluit 

Directeur en managementteam van Het Utrechts Archief. 

Als ontwerp “Jaarstukken 2022” vastgesteld en aangeboden aan het Algemeen Bestuur op 12 juni 2023 

De directeur van Het Utrechts Archief, 

 

 

 

mw. drs. C.C.A.E. Keijsper 

 

 

 

 

Het Algemeen Bestuur van Het Utrechts Archief 

Bijeen op 12 juni 2023; 

Gelezen het voorstel van de directeur van Het Utrechts Archief d.d. 12 juni 2023; 

B e s l u i t: 

vast te stellen de Jaarstukken 2022, welke sluit met een negatief saldo van € 74.292,  

het saldo ad € 74.292 ten laste van de algemene reserve te laten vallen. 
 
 

de directeur,  de voorzitter, 
  
  
  
  
  
  
  
  
mw. drs. C.C.A.E. Keijsper mw. drs. R. Streefland 
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Kern van de rapportage

Doel van het onderzoek

Vanwege het voorgenomen uittreden van OCW heeft Berenschot in 2022 

een onderzoek uitgevoerd naar toekomstscenario’s voor de organisatie 

van de HUA-taken. Het doel van dit onderzoek is tweeledig:

1. te verkennen wat deze uittreding betekent voor de achterblijvende 

deelnemers van HUA,

2. de achterblijvende partijen te ondersteunen om samen tot 

besluitvorming te komen over de toekomst van de samenwerking.

Het onderzoek van Berenschot was daarmee een combinatie van een 

onderzoekstraject (een verkenning van consequenties van de uittreding) 

en een bestuurlijk traject (het ondersteunen van het algemeen bestuur 

van HUA om op basis van het onderzoekstraject tot besluitvorming te 

komen). Het onderzoek heeft gelopen van het voorjaar 2022 tot 

december 2022.

De gevolgen van een eventuele uittreding van OCW

De eventuele uittreding van OCW leidt ertoe dat de huidige juridische 

constructie van HUA niet langer voldoet. Dit volgt uit de zogenaamde 

80/20 regel in het aanbestedingsrecht. In de juridische notitie (bijlage 2) 

staat dit als volgt uitgewerkt:

Nu OCW nog deelnemer is in de gemeenschappelijke regeling, wordt er 

binnen het aanbestedingsrecht gebruik gemaakt van de quasi-

inbesteding uitzondering. Van deze uitzondering kan gebruik worden 

gemaakt omdat in de huidige situatie ten minste 80% van  de 

activiteiten van HUA (bezien naar omzet) vanuit de gezamenlijke 

bijdrage van de deelnemers aan de GR komt. Doordat OCW uittreedt, en 

de financiële bijdrage omzet in een specifieke uitkering (SPUK) ter grote 

van ca. 38% van de begroting, komt de gezamenlijke bijdrage van de 

achterblijvende deelnemers (provincie en gemeente tezamen) onder de 

80% te liggen.

Anticiperend op een eventuele uittreding van OCW is onderzoek gedaan 

naar mogelijke oplossingsrichtingen.

RAPPORT
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Kern van de rapportage

Uitgebreide analyse van vijf oplossingsrichtingen (scenario’s)

Het onderzoek naar een oplossing voor de situatie die ontstaat bij 

daadwerkelijke uittreding van OCW leidde tot een selectie van vijf 

mogelijke oplossingsrichtingen (scenario’s). 

1. Voortzetten GR met zo min mogelijk aanpassingen. Voortzetten van de 

huidige gemeenschappelijke regeling, met alleen aanpassingen die 

nodig zijn vanwege de uittreding van OCW.

2. Het uitbreiden van de samenwerkende partijen (nieuwe deelnemers of 

fusie). Dit scenario kende twee varianten: het uitnodigen van andere 

partijen om deel te nemen in de GR of het fuseren van de GR met 

andere vergelijkbare organisaties.

3. Samenwerken via een nieuwe zelfstandige organisatie. Het liquideren 

van de gemeenschappelijke regeling en het laten uitvoeren van het 

takenpakket door een nieuwe zelfstandige organisatie met een andere 

juridische vorm (bijvoorbeeld een stichting).

4. Centrumregeling. het liquideren van de gemeenschappelijke regeling 

en het (laten) uitvoeren van het takenpakket door een 

centrumregeling of vergelijkbare vorm bij de gemeente Utrecht.

5. Einde samenwerking. Het liquideren van de gemeenschappelijke 

regeling en het beëindigen van de samenwerking: alle partijen gaan de 

uitvoering van het takenpakket zelf organiseren.

Van vijf naar drie naar twee scenario’s

Op basis van een uitgebreide analyse van deze vijf scenario’s werden 

door het algemeen bestuur drie voorkeursscenario’s (1, 2 en 4) 

geselecteerd voor een verdiepende analyse. 

Scenario 2 bleek bij nadere analyse in de praktijk geen haalbaar 

alternatief. 

De verdiepende analyses van scenario’s 1 en 4 leidden tot een nadere 

uitwerking van deze scenario’s:

1. voortzetten gemeenschappelijke regeling met een andere juridische 

constructie (delegatie). 

2. het liquideren van de gemeenschappelijke regeling en het (laten) 

uitvoeren van het takenpakket door de gemeente Utrecht.

Deze twee scenario’s werken we hieronder verder uit.

RAPPORT
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Kern van de rapportage

Scenario voortzetten gemeenschappelijke regeling met een andere 

juridische constructie (delegatie). 

In dit scenario wordt de gemeenschappelijke regeling aangepast 

(vanwege de uittreding van OCW) en vindt delegatie (overdracht van 

bevoegdheden) plaats aan HUA. 

In de rapportage wordt dit scenario afgewogen aan de hand van de 

operationele, financiële, juridische en bestuurlijke consequenties. De 

conclusie is als volgt:

• Operationeel: het voortzetten van de gemeenschappelijke regeling 

maakt het mogelijk HUA in zijn huidige vorm voort te zetten en heeft 

dus geringe operationele consequenties.

• Tegelijkertijd volgen uit het aanbestedingsrecht eisen (financiële 

autonomie en beperkte politieke controle) aan delegatie die tot 

financiële, bestuurlijke en juridische risico’s leiden. De belangrijkste 

zijn:

- Financieel: vanwege de financiële autonomie zijn de achterblijvende 

partners, in vergelijking met de huidige situatie, minder in positie 

om te sturen op de financiën van HUA,

- Bestuurlijk: in vergelijking met de huidige situatie hebben de  

achterblijvende partners minder sturingsinstrumenten tot hun 

beschikking in relatie tot HUA en moet gewerkt worden met een –

in de praktijk – ingewikkelde scheiding tussen het werk van het AB 

en het DB, 

- Juridisch: in vergelijking met de huidige situatie is deze juridische 

constructie risicovoller (zie voor een uitwerking het juridisch 

memo) en in de praktijk foutgevoeliger (zie voor uitwerking het 

juridisch memo).

RAPPORT
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Kern van de rapportage

Scenario het liquideren van de gemeenschappelijke regeling en het 

(laten) uitvoeren van het vrijvallende takenpakket door de 

gemeente Utrecht.

In dit scenario voert de gemeente Utrecht het takenpakket van HUA uit 

voor zichzelf, de provincie Utrecht en OCW, en de andere (DVO) partners 

via een centrumregeling of vergelijke constructie.

In de rapportage wordt dit scenario afgewogen aan de hand van de 

operationele, financiële, juridische en bestuurlijke consequenties. De 

conclusie is als volgt:

• Operationeel: uit de PIJOFACH analyse blijkt dat de operationele 

gevolgen van het indalen van HUA in de gemeentelijke organisatie leidt 

tot een ingrijpende operatie. De precieze consequenties zijn sterk 

afhankelijk van de manier waarop deze indaling plaatsvindt. Vanuit 

HUA wordt er veel waarde gehecht aan de autonomie van de 

organisatie, waaronder ook de voortzetting van een goedwerkend RHC 

in het landelijk netwerk van archieven en het samenwerkingsverband 

van Utrechtse musea. 

• Financieel: er is bij de provincie den gemeente bestuurlijk draagvlak 

om tot een goede risicoverdeling te komen. Het is belangrijk dat ook 

het Rijk meedeelt in de risicoverdeling. 

• Juridisch: de gezamenlijke taxatie van de juristen van de gemeente en 

provincie is dat aan de voorwaarden van ‘horizontale samenwerking’ 

wordt voldaan. Echter moet er wel sprake zijn van een ‘echte 

samenwerking’: een synergie tussen de gemeente Utrecht en provincie 

Utrecht die verder gaat dan alleen het betalen van de gemaakte kosten. 

• Bestuurlijk: de gemeente neemt de verantwoordelijkheid met 

bijkomende risico’s voor de (regionale) archieven van het Rijk en de 

provincie. 

RAPPORT
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Conclusie: de voorgenomen uittreding leidt tot een bestuurlijk 

dilemma en dwingt de achterblijvende partners tot kiezen tussen 

twee oplossingsrichtingen

Het doel van dit onderzoek was tweeledig:

1. te verkennen wat de voorgenomen uittreding betekent voor de 

achterblijvende deelnemers van HUA,

2. de achterblijvende partijen te ondersteunen om samen tot 

besluitvorming te komen over de toekomst van de samenwerking.

In het licht van deze tweeledige doelstelling is de conclusie van 

Berenschot samen te vatten in vijf redeneerstappen:

1. de voorgenomen uittreding van OCW betekent voor de achterblijvende 

deelnemers van HUA dat de huidige juridische constructie (quasi-

inbesteding) niet langer rechtmatig is,

2. er is een grondig inhoudelijk en bestuurlijk traject gevolgd om de 

consequenties hiervan te verkennen,

3. uit dit traject blijkt dat er twee reële oplossingsrichtingen zijn om op 

een goede manier op een eventuele uittreding van OCW te reageren:

- voortzetten gemeenschappelijke regeling met een andere juridische 

constructie (delegatie),

- het liquideren van de gemeenschappelijke regeling en het (laten) 

uitvoeren van het vrijvallende takenpakket door de gemeente 

Utrecht,

4. beide oplossingsrichtingen kennen belangrijke consequenties:

- kiezen voor het voortzetten van de gemeenschappelijke regeling 

met een andere juridische constructie leidt, in vergelijking met de 

huidige situatie, tot minder grip op de organisatie, een ingewikkeld 

bestuurlijk model en meer juridische risico’s,

- kiezen voor de integratie in de gemeentelijke organisatie kost tijd, 

geld, menskracht en energie en levert veel onzekerheid op voor 

HUA en zijn medewerkers,

5. kortom, de voorgenomen uittreding van OCW levert de 

achterblijvende deelnemers van HUA een bestuurlijk dilemma op.

RAPPORT
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Vraag & leeswijzer

RAPPORT

De vraag

De gemeente Utrecht, de provincie Utrecht en het ministerie van OCW 

werken samen in de gemeenschappelijke regeling het Utrechts archief 

(HUA). Het ministerie van OCW is voornemens per 1 januari 2025 uit de 

gemeenschappelijke regeling te stappen. Aan Berenschot is gevraagd 

• te verkennen wat deze uittreding betekent voor de achterblijvende 

deelnemers van HUA.

• de achterblijvende partijen te ondersteunen om samen tot 

besluitvorming te komen over de toekomst van de samenwerking.

Leeswijzer

Deze rapportage is in vier delen opgebouwd:

• Deel I is de inleiding. Daarin staan de vraagstelling en de aanpak 

beschreven.

• Deel II bevat een analyse van publieke waarde die met HUA wordt 

beoogd en vertaling daarvan naar de taakinhoud van HUA. 

• Deel III bevat de analyse van vijf toekomstscenario’s mocht OCW 

inderdaad uittreden uit de gemeenschappelijke regeling. In deze 

analyse worden per scenario de operationele, financiële, juridische en 

bestuurlijke consequenties geschetst.

• Deel IV bevat een verdiepende analyse van drie van de vijf scenario’s.

Op de volgende sheet staat deze opbouw in één sheet samengevat.

Daarnaast zijn twee bijlagen toegevoegd:

1. overzicht documenten en interviews

2. juridische notitie

Verder is belangrijk dat in dit traject eerder een nota van bevindingen is 

gedeeld. Deze nota van bevindingen is een afzonderlijk product, 

gebaseerd op de analyse in deze rapportage.
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De opbouw van deze rapportage in één beeld
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Aanpak (inhoudelijk)

RAPPORT

Ons denken over de scenario’s wordt gestructureerd langs het denken 

van Mark Moore. Het model van Mark Moore bestaat uit drie elementen 

(bollen).

1. Publieke waarde is de beoogde uitkomst (effect of impact) die de 

overheid met haar handelen wil bereiken. 

2. Capaciteit. Om deze publieke waarde te realiseren, is operationele 

capaciteit noodzakelijk. Deze operationele capaciteit wordt op dit 

moment voor het Utrechts archief via een gemeenschappelijke 

regeling georganiseerd. 

3. Legitimiteit. Legitimiteit wil zeggen dat de betrokken colleges, raad 

en staten goed betrokken moeten zijn (politieke legitimering), dat de 

juridische aspecten op orde zijn (denk aan aanbestedingsrecht of de 

verplichte wettelijke taken) en dat er onder stakeholders 

(bijvoorbeeld OCW) draagvlak is voor de gewenste publieke waarde 

en operationele capaciteit.

De vijf toekomstscenario’s zijn manieren om de capaciteit te organiseren 

die nodig is om de publieke waarde te realiseren. Het model van Mark 

Moore is gebruikt om het afweegkader waarmee de toekomstscenario’s 

worden geanalyseerd, te structureren (zie volgende sheet). 
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Aanpak (afwegingskader)

RAPPORT

Element Mark Moore Vragen afwegingskader

Publieke waarde

Wat is de beoogde publieke waarde van 

de samenwerking tussen de provincie en 

de gemeente?

Wat waren de doelen waar de GR destijds het middel voor was en in hoeverre zijn deze doelen nog steeds actueel? (*)

Wat waren de specifieke doelen van en motieven van de individuele partners en in hoeverre zijn deze nog steeds actueel? (*)

Waarom werken de achterblijvende partners samen? Wat is de basis? En wat is het gezamenlijke doel? (*)

Waarom worden de partners nu voor een herijking/oriëntatiefase gesteld? Welk probleem is ontstaan (o.a. uittreding Rijk, het e-depot van het Nationaal Archief dicht voor niet-

rijksoverheden?)(*)

Welke concrete taken (takenpakket) volgen uit de beoogde publieke waarde?

Zijn er toekomstambities geformuleerd door de samenwerkende partners op het gebied van archivering die relevant zijn voor de toekomst van deze samenwerking?

Zijn er actuele ontwikkelingen op het gebied van archivering waarmee rekening moet worden gehouden of die kansen opleveren?(*)

Operationele capaciteit

In hoeverre is elk scenario in staat 

doelmatig en doeltreffend de beoogde 

publieke waarde te realiseren?

(per scenario)

In hoeverre is elk scenario geschikt om het takenpakket (toekomstvast) uit te voeren en de doelen te realiseren?

In hoeverre is elk scenario in staat om nu en op lange termijn de continuïteit van de uitvoering van de wettelijke taken te garanderen en zijn er daarbij specifieke risico’s? (*)

Zijn er specifieke incidentele en structurele financiële risico’s die ontstaan bij elk scenario (uitgesplitst per huidige deelnemer)? (*) Wat is het effect van elk scenario op de financiering van 

het takenpakket door het Rijk via SPUK? (*)

Hoe komen we van de huidige samenwerkingsvorm naar het nieuwe scenario en hoe zorgen we concreet dat de initiële problemen zo goed mogelijk opgeheven worden? (*) Wat 

betekent elk scenario voor hoe het uittredingsproces van het Rijk uit de GR HUA verder moet worden ingestoken (*)

Legitimiteit

In hoeverre is de wijze waarop in elk 

scenario de publieke waarde en de 

operationele capaciteit is geregeld, 

juridische, politiek-bestuurlijk en 

maatschappelijk legitiem? 

Legitimiteit in relatie tot publieke waarde:

Juridisch: welke wettelijke taken worden op dit moment door de GR namens het rijk, de gemeente en de provincie uitgevoerd? Welke geldstromen zijn aan deze wettelijke taken 

verbonden? En welke eisen stelt de wetgever aan de uitvoering van die taken, zoals in de (nieuwe) Archiefwet? Zijn er specifieke provinciale of gemeentelijke beleidskaders waarmee 

rekening moet worden gehouden?

Politiek-bestuurlijk en maatschappelijk draagvlak: in hoeverre hebben stakeholders en bestuurders in vergelijking met de wettelijk verplichte taken, aanvullende ambities op het gebied 

van taken die het Utrechts archief momenteel uitvoert?

Legitimiteit in relatie tot operationele capaciteit (per scenario)

Juridisch: levert de operationele capaciteit in elk scenario specifieke juridische risico’s op waar het gaat om aanbestedingsrecht (*), specifieke provinciale of gemeentelijke regelgeving (*) 

en bestaande verplichtingen van het Utrechts Archief (langlopende contracten (*))?

Politiek- bestuurlijk en maatschappelijk draagvlak: welke sturingsmogelijkheden hebben de gemeente, de provincie en het Rijk in elk scenario? En in hoeverre voldoen deze 

mogelijkheden aan de wensen van de partijen daaromtrent? Wat is het vermoedelijke effect van elk scenario op de bestuurlijke verhoudingen tussen provincie, gemeente en Rijk? (*) In 

hoeverre is elk scenario uitlegbaar aan raad, staten en de samenleving in brede zin? (*)
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Aanpak (onderzoeksproces)

RAPPORT

Onderzoeksproces

Het onderzoeksproces was gericht op het verzamelen en analyseren van 

de noodzakelijke informatie om tot bestuurlijke besluitvorming te 

komen. Het onderzoeksproces vond plaats in twee fasen:

1. de fase tot en met de vergadering van het algemeen bestuur op 28 

juni 2022.

2. de fase tot en met de vergadering van het algemeen bestuur op 15 

november 2022.

Onderzoeksproces in fase I

Het onderzoeksproces in fase I kende de volgende stappen:

1. gezamenlijke vaststelling van het afwegingskader,

2. gegevensverzameling via deskstudie en (groeps-)interviews (zie 

bijlage 1 voor overzicht gesprekspartners en documenten),

3. een eerste beantwoording van de vragen uit het afwegingskader op 

basis van de verzamelde gegevens in een rapportage,

4. een kritische bespreking van de rapportage met experts van 

Berenschot, de gemeente, de provincie en het Utrechts archief,

5. het opstellen van een tussenrapportage voor de eerste 

bestuursvergadering,

6. een opdrachtformulering door het algemeen bestuur voor de 

werkzaamheden van Berenschot in fase II.

Onderzoeksproces in fase II

Aan het einde van fase I kreeg Berenschot de opdracht om voor drie 

scenario’s (voortzetten GR, uitbreiden GR, centrumregeling) een 

verdiepende analyse uit te voeren. Deze verdiepende analyse kende drie 

onderdelen:

1. een verdiepende juridische analyse (zie bijlage 2)

2. een PIJOFACH analyse op hoofdlijnen voor het scenario 

centrumregeling.

3. een haalbaarheidsstudie voor het scenario uitbreiden GR.



Deel II: De publieke 

waarde en taakinhoud
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Inleiding deel II: de publieke waarde en taakinhoud
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Inleiding deel II: de publieke waarde en taakinhoud

RAPPORT

In dit tweede deel van de rapportage beschrijven we aan de hand van de relevante onderzoeksvragen uit het afwegingskader de publieke waarde en de 

taakinhoud de samenwerking. Dit doen we in vier hoofdstukken waarin we de 11 onderzoeksvragen uit het afwegingskader over de beoogde publieke 

waarde en over de legitimiteit van de publieke waarde beantwoorden.

Hoofdstuk in deel II Behandelde onderzoeksvragen

1. De (beoogde) publieke 

waarde over tijd

Wat waren de doelen waar de GR destijds het middel voor was en in hoeverre zijn deze doelen nog steeds actueel? (*) 

Wat waren de specifieke doelen van en motieven van de individuele partners en in hoeverre zijn deze nog steeds actueel? (*) 

Waarom werken de achterblijvende partners samen? Wat is de basis? En wat is het gezamenlijke doel? (*) 

2. De huidige taakinhoud van 

de samenwerking

Welke concrete taken (takenpakket) volgen uit de beoogde publieke waarde?

Welke wettelijke taken worden op dit moment door de GR namens het rijk, de gemeente en de provincie uitgevoerd? 

Welke geldstromen zijn aan deze wettelijke taken verbonden? En welke eisen stelt de wetgever aan de uitvoering van die 

taken, zoals in de (nieuwe) Archiefwet? 

Zijn er specifieke provinciale of gemeentelijke beleidskaders waarmee rekening moet worden gehouden?

3. De gevolgen van de 

uittreding van het Rijk

Waarom worden de partners nu voor een herijking/oriëntatiefase gesteld? Welk probleem is ontstaan (o.a. uittreding Rijk, het 

e-depot van het Nationaal Archief dicht voor niet-rijksoverheden?)(*)

4. Ambities van de 

samenwerkingspartners en 

ontwikkelingen  in de 

archiefwereld

Zijn er toekomstambities geformuleerd door de samenwerkende partners op het gebied van archivering die relevant zijn voor 

de toekomst van deze samenwerking?

Zijn er actuele ontwikkelingen op het gebied van archivering waarmee rekening moet worden gehouden of die kansen 

opleveren?(*)

In hoeverre hebben stakeholders en bestuurders in vergelijking met de wettelijk verplichte taken, aanvullende ambities op het 

gebied van taken die het Utrechts archief momenteel uitvoert?
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Deel II, hoofdstuk 1: de publieke waarde over tijd

RAPPORT

In dit hoofdstuk geven we allereerst een overzicht van de manier waarop 

de publieke waarde over tijd werd geformuleerd. De samenwerkende 

partijen hebben op twee sleutelmomenten de publieke waarde 

geformuleerd.

Sleutelmoment I: de oprichting van de gemeenschappelijke regeling

In 1995 sloten de gemeente en OCW (dus nog niet de provincie, de 

provinciearchieven waren tot die tijd onderdeel van het Rijksarchief) het 

“convenant inzake samenwerking tussen de gemeentelijke archief- en 

fotodienst en het rijksarchief in Utrecht”. Dit bestuursconvenant vormde 

de inhoudelijke basis voor de gemeenschappelijke regeling die op 10 

oktober 1997 werd opgericht. Aan de hand van een drietal citaten 

schetsen we de destijds beoogde publieke waarde. 

“Archiefdiensten ontlenen niet alleen hun bestaansrecht aan de wettelijke 

verplichtingen van overheidsorganen om hun archieven in goede en geordende 

staat te bewaren, maar worden ook aangesproken op hun maatschappelijke en 

culturele relevantie. Voor wat dit laatste betreft is de mate waarin zij bijdragen 

aan de cultuurparticipatie een belangrijke graadmeter. (…) Bovendien wordt van 

hen een professionele dienstverlening verwacht: effectief, snel en betrouwbaar. 

(…) de klant- en marktgerichtheid van de dienst impliceert tevens dat de 

organisatie zich meer bewust moet zijn van de kosten en probeert 

kostendrukkend te werken” (uit het convenant)

“Belangrijke uitgangspunten voor de nieuwe organisatie zijn:

• Een extra nadruk op de presentatie en public-relations

• Een uitbouw van de automatisering om online raadpleging mogelijk te maken

• Het bewerken van de archieven en documentatie, geheel gericht op 

dienstverlening

• Verruiming van de openstelling van de diensten

• Het actief aanbieden van diensten op het gebied van het archiefbeheer aan 

archiefvormers, hetzij overheid hetzij particulier, voor zover mogelijk tegen 

marktconforme prijzen

• Het creëren van een centrale historische werkplaats voor stad en provincie 

door middel van mogelijkheden voor groepsonderzoek, het organiseren van 

colloquia, ontmoetingsdagen, workshops, cursussen etc., het aanbieden van 

professionele begeleiding bij historisch onderzoek en het in eigen beheer of in 

samenwerking met andere verzorgen en uitgeven van publicaties. “

(uit het convenant)

"Het voorzien op basis van de aanwezige archieven en documentatie en de 

aanwezige expertise van de medewerkers in de behoefte van burger en overheid 

aan historische informatie tegen maatschappelijk aanvaardbare kosten en 

prijzen. Voor wat de burger betreft is een belangrijke doelstelling om deze 

informatie onder bereik te brengen van een zo groot en breed mogelijke groep 

van geïnteresseerden, zowel in de geschiedenis van Utrecht als in meer algemene 

historische informatie, waardoor de cultuurparticipatie van de burger wordt 

vergroot.“ (uit het raadsvoorstel aan de gemeenteraad van Utrecht, 1996)
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Sleutelmoment II: Toetreding provincie Utrecht tot de 

gemeenschappelijke regeling

Vanaf 1 januari 2013 werd de provincie verantwoordelijk voor het 

beheer van de eigen historische archieven (naast de reeds bestaande 

zorg voor de meer recente archieven van de provincie). Daarvoor was het 

Rijk ook verantwoordelijk voor de historische archieven van de 

provincie. Voor het uitvoeren van de taken voor het historisch archief 

werd in 2013 een DVO afgesloten. In 2019 trad de provincie Utrecht toe 

tot de gemeenschappelijke regeling. Daarbij werd ook de beoogde 

publieke waarde expliciet gemaakt. Deze schetsen we aan de hand van 

twee citaten uit het statenvoorstel “toetreding tot de gemeenschappelijke 

regeling Het Utrechts Archief” gedateerd op 25 september 2018.

“Het is niet wenselijk dat de provincie deze taken zelf uitvoert. Het beheer en de 

beschikbaarstelling van historische archieven staat namelijk te ver af van de 

kerntaken van de provincie en bovendien is de provincie daar niet voor 

geëquipeerd. Ook voor de taken van de provinciearchivaris geldt, dat GS het niet 

opportuun vindt dat de provincie deze taak zelf uitvoert omdat dat onvoldoende 

garantie biedt voor de continuïteit en de kwaliteit van de taakuitvoering in dit 

dynamische en complexe taakgebied.”

“In 2017 hebben wij, bij het aflopen van de toenmalige 

dienstverleningsovereenkomst met HUA, geconcludeerd dat voortzetting van de 

samenwerking met HUA zeer wenselijk is. Met het oog op de sterke verwevenheid 

van de archieven van de rechtsvoorgangers van de provincie met archieven van 

de rijksoverheid is het niet verantwoord om de provinciale archieven elders te 

laten beheren. Ook het feit dat HUA al over een werkend e-depot (proven 

technology) beschikt voor het beheer van digitale archieven, is een belangrijke 

reden om de samenwerking voort te willen zetten. Toetreding tot de 

gemeenschappelijke regeling is na gedegen onderzoek juridisch de meest veilige 

en bestendige weg gebleken om de samenwerking met HUA voort te kunnen 

zetten. Het is de bedoeling dat alle taken die HUA nu op contractbasis voor de 

provincie uitvoert, ook na toetreding door HUA verricht blijven worden.”
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Huidige formulering publieke waarde

De huidige gemeenschappelijke regeling en de missie en visie van HUA 

(meerjarenbeleidsplan 2021-2024) bieden goede aanknopingspunten 

voor de beoogde publieke waarde van de samenwerking tussen de 

gemeente en de provincie.

In de gemeenschappelijke regeling staat de volgende formulering van het 

publieke belang:

“Het behartigen van de belangen van OCW, de gemeente Utrecht en de provincie 

Utrecht van archiefbescheiden, collecties en individuele documenten die berusten 

in 

• de rijksarchiefbewaarplaats in de provincie, 

• de archiefbewaarplaats van de provincie en 

• de archiefbewaarplaats van de gemeente.

Het Utrechts archief voert bij de behartiging van deze belangen het archiefbeleid 

en het cultuurbeleid van de Minister, de provincie en de gemeente mede uit.” 

De huidige missie en visie van HUA luidt als volgt: 

“Het Utrechts Archief verwerft en bewaart de bronnen van de Utrechtse 

geschiedenis en stelt ze beschikbaar aan het publiek. We verbinden de inwoners 

van de stad en provincie door gezamenlijk het verhaal van de Utrechtse 

geschiedenis te vertellen. Het Utrechts Archief is een toonaangevend 

expertisecentrum voor informatiebeheer en een deskundig partner voor 

instellingen en overheden in de regio.”
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Beantwoording onderzoeksvragen hoofdstuk 1

Op basis van de bovenstaande informatie en een aantal 

achtergrondgesprekken op bestuurlijk en ambtelijk niveau is het 

mogelijk om antwoord te geven op de eerste drie onderzoeksvragen:

• Onderzoeksvraag 1: wat waren de doelen waar de GR destijds het 

middel voor was en in hoeverre zijn deze doelen nog steeds actueel?

• Onderzoeksvraag 2: Wat waren de specifieke doelen van en motieven 

van de individuele partners en in hoeverre zijn deze nog steeds 

actueel? 

• Onderzoeksvraag 3: waarom werken de achterblijvende partners 

samen? Wat is de basis? En wat is het gezamenlijke doel? 

Onderzoeksvraag 1: wat waren de doelen waar de GR destijds het middel 

voor was en in hoeverre zijn deze doelen nog steeds actueel?  

In de manier waarop de samenwerkende partijen over tijd gezamenlijk 

de publieke waarde formuleren, zijn twee hoofdlijnen te herkennen:

1. de samenwerking bestaat om te voldoen aan de wettelijke 

verplichtingen uit de Archiefwet;

2. de samenwerking is gericht op het op actieve wijze toegankelijk 

maken en onder de aandacht brengen van het cultureel erfgoed dat het 

archief herbergt (maatschappelijke en culturele relevantie), het 

samenwerken met andere culturele instellingen en het acquireren van 

relevante collecties.

Uit de achtergrondgesprekken blijkt dat deze twee doelen nog steeds 

actueel zijn voor de gemeente en de provincie. Een relevant 

aandachtspunt daarbij is dat de grens tussen de “minimale” wettelijke 

verplichtingen onder de Archiefwet en de ontsluiting van het archief aan 

de het publiek, niet eenvoudig te trekken is. Op grond van de Archiefwet 

bestaat ook de verplichting om het archief toegankelijk te maken . De 

kernvraag is: hoever willen de samenwerkende partners gaan in het 

toegankelijk maken en wat betekent dat concreet voor de activiteiten van 

het Utrechts Archief. De samenwerkende partijen onderkennen dat het 

belangrijk is hierover het gesprek te voeren. 
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Onderzoeksvraag 2: Wat waren de specifieke doelen van en motieven van 

de individuele partners en in hoeverre zijn deze nog steeds actueel? 

Kijkend naar de specifieke doelen en motieven van de individuele 

partners, is het van belang te realiseren dat de provincie pas vanaf 2013 

verantwoordelijk is voor de historische archieven en pas sinds 2019 

deelnemer is. De betrokkenheid van de gemeente en het Rijk bij de 

historische archieven gaat qua samenwerking terug tot 1995 en is – waar 

het gaat om het uitvoeren van de archieftaken zelf – letterlijk 

eeuwenoud. Dit leidt tot een iets andere gerichtheid:

• De provincie is in de eerste plaats gericht op het doelmatig, 

doeltreffend en rechtmatig laten uitvoeren van een dynamische en 

complexe taak die ze zelf nooit heeft uitgevoerd. Wel hecht de 

provincie er belang aan dat recht wordt gedaan aan de verwevenheid 

van de historische archieven.

• Uiteraard ziet ook de gemeente (en ook het Rijk) het belang van een 

doelmatige, doeltreffende en rechtmatige uitvoering van de 

archieftaak, maar is – van oudsher – veel aandacht voor het ontsluiten 

van het eigen cultureel erfgoed dat zich in de archieven bevindt. 

Bijvoorbeeld, het document waarmee Utrecht 900 jaar geleden 

stadsrechten verwierf, ligt in het archief en speelt een rol in de 

feestelijke herdenking van 900 jaar stadsrechten in 2022.

Onderzoeksvraag 3: waarom werken de achterblijvende partners samen? 

Wat is de basis? En wat is het gezamenlijke doel?  

De eventuele uittreding van OCW uit de gemeenschappelijke regeling is 

een nieuw sleutelmoment waarop de publieke waarde opnieuw 

(gezamenlijk) geformuleerd moet worden. Daarmee is ons advies om het 

antwoord op onderzoeksvraag 3 expliciet onderdeel te maken van de 

besluitvorming. Op basis van de analyse in deze paragraaf zien we de 

volgende drie opties.

1. Optie I: het voortzetten van de samenwerking op basis van de huidige 

missie en visie van het Utrechts Archief .

2. Optie II: een samenwerking die alleen is gericht op het uitvoeren van 

de wettelijke taak, eventuele activiteiten daarbovenop worden op 

projectbasis gefinancierd door partijen die daar behoefte aan hebben.

3. Optie III: er is geen gezamenlijk doel voor de samenwerking en dus 

geen gemeenschappelijke takenpakket om te realiseren.

Uiteraard heeft een besluit over het gezamenlijke doel van de partners, 

effect op de analyse van de samenwerkingsvormen die verderop volgt.
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In dit tweede hoofdstuk van deel II komen we tot een doorvertaling van 

de publieke waarde naar de taakinhoud van de samenwerking. We 

onderzoeken welke concrete taken (takenpakket) volgen uit de beoogde 

publieke waarde. 

Een belangrijk deel van de taken volgt uit de Archiefwet. Daarom starten 

we dit hoofdstuk met het concretiseren van deze wettelijke taken. 

Daarbij geven we antwoord op de volgende onderzoeksvragen:

• Welke wettelijke taken worden op dit moment door de GR namens het 

rijk, de gemeente en de provincie uitgevoerd? 

• Welke geldstromen zijn aan deze wettelijke taken verbonden? En 

welke eisen stelt de wetgever aan de uitvoering van die taken, zoals in 

de (nieuwe) Archiefwet? 

• Zijn er specifieke provinciale of gemeentelijke beleidskaders waarmee 

rekening moet worden gehouden?

Daarna beschrijven we de taakinhoud, daarbij geven we antwoord op 

onderzoeksvraag: welke concrete taken (takenpakket) volgen uit de 

beoogde publieke waarde?

Een beschrijving van de wettelijke taken 

In de gemeenschappelijke regeling (artikel 2b) worden de volgende 

wettelijke taken overgedragen:

• De beheerstaken (behouden, bewerken en benutten) van 

archiefbescheiden die berusten in de archiefbewaarplaatsen van de 

gemeente Utrecht, de provincie Utrecht en het Rijk binnen de 

provincie Utrecht. Dit zijn de taken die in de wet onder de term 

“beheerder van de archiefbewaarplaats” vallen.

• Een deel van de taken van de “zorgdrager” van de archiefbescheiden. 

HUA heeft een deel van taken en bevoegdheden van de zorgdrager 

overgedragen gekregen. Voor andere taken geldt dat HUA adviseert 

over de uitvoering van taken uit de Archiefwet die de 

samenwerkende partijen als zorgdrager zelf uitvoeren.

• Het beheer van niet-overgebrachte digitale archiefbescheiden (dit 

lijkt in mandaat te zijn)

N.B.: in artikel 2b worden ook andere taken aan HUA overgedragen, maar 

dit betreffen geen wettelijke taken vanuit de Archiefwet. Het gaat daarbij 

om:

1. Het verrichten van andere door de samenwerkende partijen opgedragen 

taken.

2. Cultureel erfgoed op actieve wijze toegankelijk maken en onder de 

aandacht brengen.



Openbaar 24

Deel II, hoofdstuk 2: taakinhoud van de samenwerking

RAPPORT

Een beschrijving van de wettelijke taken

Een voorstel voor een nieuwe Archiefwet 2021 is op 17 november 2021 

ingediend bij de Tweede Kamer. Deze wet vervangt de huidige 

Archiefwet 1995. De Raad van State vat het wetsvoorstel als volgt samen:

1. Dit wetsvoorstel beoogt beter aan te sluiten bij de praktijk van digitaal 

informatiebeheer. In dat kader wordt de termijn waarna documenten 

overgebracht dienen te worden teruggebracht van de huidige twintig 

jaar naar tien jaar. 

2. Het wetsvoorstel houdt ook een uitbreiding in van het toezicht. Naast 

het informatiebeheer door overheidsorganen vallen voortaan ook de 

archiefdiensten (zoals het Nationaal Archief) onder toezicht.

3. Het wetsvoorstel beoogt om begrippen te verduidelijken en de 

toelichting begrijpelijker te maken.

4. De kern van het bestaande archiefstelsel is daarbij in belangrijke mate 

behouden.

Kijkend naar de precieze inhoud van de wettelijke taken, is de 

verwachting dat de nieuwe Archiefwet (met uitzondering van de kortere 

archieftermijn van 10 jaar) niet leidt tot fundamenteel andere taken voor 

het Utrechts archief. 

Een beschrijving van de geldstromen 

In artikel 17, eerste lid, van de gemeenschappelijke regeling staat dat de 

Minister, de provincie en de gemeente een jaarlijkse bijdrage verstrekken 

op basis van de begroting. Dit bedrag is lumpsum en niet specifiek 

gekoppeld aan de wettelijke taken enerzijds en de andere taken genoemd 

in artikel 2b van de gemeenschappelijke regeling anderzijds.  Volgens de 

financiële bijlage is de verdeling als volgt: Rijk (2.452.191, 41%), 

gemeente Utrecht (2.882.193, 48%) en provincie (661.692, 11%).

Verder is relevant dat een aantal andere partijen via een andere 

juridische grondslag hun archieftaken aan HUA hebben overgedragen. De 

taken in deze overeenkomsten zijn steeds anders geformuleerd. Rode 

draad is dat deze taken nadrukkelijker zijn beperkt tot de uitvoering van 

de wettelijke taken onder Archiefwet (en eventueel een Archief-verorde-

ning). Het gaat in totaal om een bedrag van rond de € 300.000 per jaar.

Provinciale en gemeentelijke verordeningen 

In lijn met artikel 27 en 30 van de Archiefwet 1995 hebben de gemeente 

en de provincie een archiefverordening vastgesteld. 

• De Archiefverordening provincie Utrecht 2014 kent geen specifieke 

aanvullende eisen aan de wettelijke taken die HUA uitvoert.

• De Archiefverordening 2014 van de gemeente Utrecht bevat ook geen 

aanvullende eisen aan de wettelijke taken die HUA uitvoert.
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Inleiding

Op basis van de bovenstaande analyse, de documentstudie en de 

interviews beschrijven we in dit tweede hoofdstuk van deel II de 

taakinhoud van de samenwerking. Daarmee geven we een antwoord op 

deelvraag: welke concrete taken (takenpakket) volgen uit de beoogde 

publieke waarde?

Onderverdeling in vijf groepen op juridische basis

De taken die de samenwerkende partijen op deze manier realiseren, zijn 

onder te verdelen in de onderstaande vijf groepen. In het vervolg van de 

presentatie wordt de precieze taakinhoud per groep toegelicht. Deze 

indeling is gebaseerd op de juridische grondslag van de taak. De eerste 

drie groepen zien op taken die overheden moeten uitvoeren op grond 

van de Archiefwet, de vierde is een taak die niet verplicht is op grond van 

de Archiefwet, maar die wel door HUA wordt uitgevoerd en de vijfde 

betreft het uitvoeren van archieftaken voor maatschappelijke 

organisaties (Ridderlijke Duitsche Orde)

Taken Archiefwet 
voor gemeente 

Utrecht en provincie 
Utrecht

Taken Archiefwet 
voor ministerie OCW

Taken Archiefwet 
voor andere 
overheden

Uitvoering 
archieftaken voor 
maatschappelijke 

organisaties

Bovenwettelijke 
taken (publieks-

voorlichting, 
samenhang andere 

instellingen en 
acquisitie collecties)
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Taken Archiefwet 
voor gemeente 

Utrecht en provincie 
Utrecht

Kenmerken van de taak

• Een archiefcollectie met bronnen over het verleden van de stad Utrecht vanaf de vroege Middeleeuwen 

tot aan de dag van vandaag, bestaande uit onder andere: foto’s, films, tekeningen, prenten en kaarten. 

• Ongeveer 15 km aan materiaal.

• Het historisch archief van de provincie Utrecht en het rijksarchief in de provincie Utrecht werden tot 

2013 beide in samenhang beheerd in één archiefbewaarplaats onder zorgdragerschap van de minister 

van OCW, en kennen daarom een nauwe verwevenheid. Eenzelfde nauwe verwevenheid geldt ook sinds 

1995 voor de archieven van de gemeente Utrecht en het rijksarchief in de provincie Utrecht.

Juridische constructie

• Via de gemeenschappelijke regeling worden door OCW, de gemeente en de provincie aan het bestuur 

van het Utrechts Archief werkzaamheden, taken en bevoegdheden overgedragen.

• Het Utrechts Archief is een zelfstandige organisatie (openbaar lichaam). In aanbestedingsrechtelijke zin 

is de overdracht van werkzaamheden, taken en bevoegdheden aan een andere zelfstandige organisatie 

een overheidsopdracht. Echter, de samenwerkende partijen gaan ervan uit dat deze opdracht niet 

aanbestedingsplichtig is omdat er sprake is van quasi-inbesteden (hierover later meer).
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Taken Archiefwet 
voor ministerie OCW

Kenmerken van de taak

• Analoge bestanden die als onderdeel van de archiefbewaarplaats van het Rijk in de provincie Utrecht 

worden beheerd (de digitale bestanden staan in het e-depot van het Nationaal Archief)

• 18 km aan materiaal (53% van de huidige HUA collectie)

• Onder meer een belangrijke kaartencollectie (vanaf midden 16e eeuw), een grote fotocollectie van de 

NS, archieven van gewestelijke besturen uit de periode vóór 1811, archieven van rijksorganen in de 

provincie Utrecht (bijv. RWS of KNMI), kerkelijke en levensbeschouwelijke archieven (aartsbisdom 

Utrecht, oudsynodaal archief protestantse kerk).

Juridische constructie

• Via de gemeenschappelijke regeling is OCW op dit moment volwaardig deelnemer, aan het bestuur van 

het Utrechts Archief.

• Vanaf de uittreding van OCW en de inwerkingtreding Archiefwet 2021 geldt het volgende:

- Op grond van artikel 3.1, eerste lid, van de Archiefwet 2021 kan de minister van OCW bij besluit deze 

taak voor onbepaalde tijd overdragen aan een DB van een GR, bestuur bedrijfsvoering organisatie, aan 

GS of College B&W.

- Artikel 3.2, eerste lid van de Archiefwet 2021 leidt tot een verplichting aan de minister om een 

specifieke uitkering te verstrekken voor het uitvoeren van de overgedragen taken.
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Taken Archiefwet 
voor andere 
overheden

Kenmerken van de taak

De precieze taakinhoud verschilt per samenwerkingspartner. 

• Voor de gemeente Nieuwegein gaat het om:  

“Het beheer van de archieven die voor permanente bewaring in aanmerking komen; het voor raadpleging beschikbaar 

stellen van de archieven; het verstrekken van informatie en adviezen aan publiek en gemeentelijke organisatie via de 

studiezalen en de website van HUA; de coördinatie en begeleiding van behoudswerkzaamheden; verwerving, beheer en 

beschikbaarstelling van particuliere archieven van lokaal belang. Daarnaast is er het toezicht onder de Archiefwet dat 

uitgeoefend wordt door de Gemeentearchivaris.”

• Voor andere organisaties – bijvoorbeeld de Regionale uitvoeringsdienst (RUD) Utrecht of de 

Veiligheidsregio Utrecht (VRU) – betreft het formele advisering en toezichthoudende taken (toetsing van 

vernietigingslijsten, jaarverslag opstellen). Daarbij gaat het om relatief kleine bedragen. 

Juridische constructie

• Het Utrechts Archief heeft met de gemeente Nieuwegein een DVO gesloten. Verder zijn er met de vijf 

gemeenschappelijke regelingen samenwerkingsovereenkomsten gesloten. De waarde van deze 

overeenkomsten ligt -bij elkaar opgeteld- onder de 10% van de totale omzet van HUA. 

• Dit type overeenkomsten kunnen onder het bereik van het aanbestedingsrecht vallen en zelfs 

aanbestedingsplichtig zijn. Het moet dan gaan om opdrachten die boven de Europese 

aanbestedingsdrempel vallen. In dit onderzoek hebben we hier geen onderzoek naar gedaan. 
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Samenhang, 
publieksvoorlichting 
en acquisitie (voor 

zover 
bovenwettelijk)

Kenmerken van de taak

Deze categorie heeft drie type taken:

• In de eerste plaats gaat het om het verrichten van andere (niet-wettelijke) door de samenwerkende partijen 

opgedragen taken die verband houden met het behartigen van de samenwerkende partijen bij alle aangelegenheden 

die gaan over archiefbescheiden, collecties, individuele documenten en dergelijke. Daarbij kan ook worden gedacht aan 

erfgoed en archeologische vondsten, de Erfgoedwet en de Woo. Dit vangen we onder de term ‘samenhang’.

• In de tweede plaats geldt dat de gemeenschappelijke regeling zelf tot doel heeft om het in de archieven ondergebrachte 

cultureel erfgoed op actieve wijze toegankelijk te maken en onder de aandacht te brengen. Dit vangen we onder de 

term ‘publieksvoorlichting’.

• In de derde plaats gaat het om het acquireren van privécollecties die aan Het Utrechts Archief worden aangeboden. 

Deze worden vervolgens onderdeel gemaakt van de archiefbescheiden van de samenwerkende partijen, waarop het 

regime van de Archiefwet en gemeenschappelijke regeling van toepassing is. Dit vangen we onder de term ‘acquisitie’.

Zoals eerder opgemerkt, is het lastig om precies aan te wijzen waar de wettelijke verantwoordelijkheid onder de 

Archiefwet eindigt en de bovenwettelijke verantwoordelijkheid begint. Duidelijk is wel dat deze taken alleen worden 

uitgevoerd voor de samenwerkende partijen in de gemeenschappelijke regeling, niet voor de overige 

samenwerkingspartners. De mogelijkheid om deze taak te verrichten, ontstaat doordat de archieven van de drie partijen 

gezamenlijk beschikbaar zijn. Belangrijk daarbij is om te vermelden dat met de mate waarin deze taken invulling krijgen 

gevarieerd kan worden (bijv. de bandbreedte beschikbaar voor acquisitie), en uiteindelijk een keuze aan de bestuurders is.

Juridische constructie

• Deze taak wordt door de deelnemers van de gemeenschappelijke regeling aan het Utrechts Archief opgedragen. Het gaat 

hier om een vorm van quasi-inbesteding (zie hiervoor ook de tekst taakinhoud Archiefwet voor gemeente Utrecht en 

provincie Utrecht)

• Na de uittreding van OCW en de inwerkingtreding van de Archiefwet, heeft OCW geen juridische grondslag meer om 

aanvullende, niet wettelijke taken op deze wijze op te leggen. 
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Deel II, hoofdstuk 2: taakinhoud van de samenwerking

RAPPORT

Uitvoering 
archieftaken voor 
maatschappelijke 
organisaties (niet 

overheid)

Kenmerken van de taak

Voor de Ridderlijke Duitsche Orde (RDO) verricht HUA ondersteunende werkzaamheden (het beheer van 

het archief doet RDO zelf). Het gaat om adviseren over materiële verzorging, ontsluiting en digitalisering. 

Verder wordt het beheer van digitale data die geen betrekking hebben op het collectiebeheer uitbesteed. 

Het betreft jaarlijks ongeveer 38.000 euro.

Juridische constructie

• De opdracht voor deze taak wordt door een maatschappelijke organisatie aan HUA verleend. De 

juridische grondslag daarvoor is een overeenkomst. 
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Deel II, hoofdstuk 3: uittreding Rijk

RAPPORT

In dit hoofdstuk schetsen we kort de gevolgen van de uittreding van het 

Rijk en de veranderingen rond het e-depot van het Nationaal Archief. 

Daarmee beantwoorden we de onderzoeksvraag: waarom worden de 

partners nu voor een herijking/oriëntatiefase gesteld? Welk probleem is 

ontstaan (o.a. uittreding Rijk, het e-depot van het Nationaal Archief dicht 

voor niet-rijksoverheden)?

OCW heeft aangekondigd uit de gemeenschappelijke regeling te treden. 

Dit heeft – volgens OCW –in ieder geval twee gevolgen:

1. Er dient te worden vastgesteld of de gemeenschappelijke regeling na 

uittreden van OCW blijft voortbestaan en (nog) archiefbeheer ten doel 

heeft

In feite is dit de directe aanleiding voor dit onderzoek c.q. deze 

rapportage. In de toekomstscenario’s (deel III) wordt aan de hand van 

een analyse van een vijftal toekomstscenario’s bepaald of de 

gemeenschappelijke regeling moet blijven voortbestaan. Het is duidelijk 

dat de uittreding van OCW betekent dat een kapitaalkrachtige eigenaar 

zich terugtrekt en alleen in de rol van opdrachtgever betrokken blijft. 

Voor de resterende eigenaren kan dit gevolgen hebben (denk aan 

financiële of juridische risico’s). Meer hierover in deel III.

2. Na uittreden van OCW kan er geen gebruik worden gemaakt van het e-

depot van het nationaal archief voor niet-rijksarchief

Een e-depot is in deze tijd van digitalisering een noodzakelijke 

archiefvoorziening. Op dit moment maken de samenwerkende partijen 

gebruik van het e-depot van het Nationaal Archief. Na uittreding van 

OCW kunnen de gemeente en de provincie Utrecht hiervan geen gebruik 

meer maken en kunnen ze deze dienst ook niet aanbieden aan de andere 

samenwerkingspartners. HUA is op dit moment bezig met het proces om 

zelf expertise op te bouwen en een aanbieder van een e-depot 

voorziening te selecteren.

NB: de gevolgen van de uittreding van het Rijk worden in de scenario-

analyse in deel III verder verdiept.
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Deel II, hoofdstuk 4: ambities en ontwikkelingen 

RAPPORT

In dit hoofdstuk schetsen we kort de relevante toekomstambities van de 

samenwerkende partners op het gebied van archivering, als ook de 

actuele ontwikkelingen op het gebied van archivering waarmee rekening 

moet worden gehouden in een eventuele toekomstige samenwerking. 

1. Zijn er toekomstambities geformuleerd door de samenwerkende 

partners op het gebied van archivering die relevant zijn voor de 

toekomst van deze samenwerking?

Ja, deze ambities zijn geformuleerd. In de eerste plaats werd er nadruk 

gelegd op het goed uitvoeren van de wettelijke taken. Daarnaast werd 

meermaals het hebben van grip op, en de langdurige houdbaarheid van, 

de archiefdienst benadrukt. Vervolgens werd het belang van 

publieksontsluiting benoemd, en de duurzame toegankelijkheid van de 

archiefbescheiden. Met name werd ook het bij elkaar houden van de 

archieven en het vervullen van de publiekstaken benoemd, als ook het 

toekomstbestendig maken en houden van de archiefdienst.

2. Zijn er actuele ontwikkelingen op het gebied van archivering waarmee 

rekening moet worden gehouden of die kansen opleveren?(*)

Er zijn een aantal actuele ontwikkelingen waarmee rekening moet 

worden gehouden. Allereerst is er de Archiefwet 2021, die naar alle 

waarschijnlijkheid in 1 januari 2024 in werking treedt. Vervolgens zijn er 

ontwikkelingen op het gebied van digitalisering, en wat dit betekent voor 

archiefbeheer in de toekomst. Tevens wordt vanuit verschillende 

(wettelijke) hoeken ook informatiebeheer als belangrijk aangewezen, 

waaronder de Wet openbare overheid (Woo) en de AVG. Als laatste staat 

het duurzaam toegankelijk maken van archieven steeds centraler, met 

name het blijvend bereikbaar en toegankelijk houden van archieven voor 

volgende generaties, waaronder er ook oog is voor de onderliggende 

metadatasets. 

3. In hoeverre hebben stakeholders en bestuurders in vergelijking met de 

wettelijk verplichte taken, aanvullende ambities op het gebied van taken 

die het Utrechts archief momenteel uitvoert?

Naast het beheer van de archieven en het toezicht op het beheer van de 

niet overgebrachte archieven is er sprake van de volgende aanvullende 

ambities: beschikbaarstelling van de in de bewaarplaats opgenomen 

archieven en documentaire verzamelingen, en het publieksbereik van de 

door HUA beheerde bronnen.



Deel III: analyse vijf 

toekomstscenario’s
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Inleiding deel III: vijf toekomstscenario’s analyseren 
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Inleiding deel III: vijf toekomstscenario’s analyseren 

RAPPORT

In deel III worden vijf toekomstscenario’s voor de samenwerking van gemeente en provincie geanalyseerd. Dit doen we aan de hand van de 10 vragen 

uit het afwegingskader die gaan over de organisatie en de legitimiteit van de organisatie. De analyse van de vijf toekomstscenario’s presenteren we aan 

de hand van ongeveer vijf sheets per scenario. In de eerste sheet wordt het scenario kort beschreven, daarna worden de onderzoeksvragen in de 

volgende sheets behandeld.

Invalshoek Behandelde onderzoeksvragen

1. Operationeel In hoeverre is elk scenario geschikt om het takenpakket (toekomstvast) uit te voeren en de doelen te realiseren? 

In hoeverre is elk scenario in staat om nu en op lange termijn de continuïteit van de uitvoering van de wettelijke taken te garanderen en zijn 

er daarbij specifieke risico’s? (*) 

Hoe komen we van de huidige samenwerkingsvorm naar het nieuwe scenario en hoe zorgen we concreet dat de initiële problemen zo goed 

mogelijk opgeheven worden? (*) 

Wat betekent elk scenario voor hoe het uittredingsproces van het Rijk uit de GR HUA verder moet worden ingestoken (*)

2. Financieel Zijn er specifieke incidentele en structurele financiële risico’s die ontstaan bij elk scenario (uitgesplitst per huidige deelnemer)? (*) 

Wat is het effect van elk scenario op de financiering van het takenpakket door het Rijk via SPUK? (*)

3. Juridisch Levert de operationele capaciteit in elk scenario specifieke juridische risico’s op waar het gaat om aanbestedingsrecht (*), specifieke 

provinciale of gemeentelijke regelgeving (*) en bestaande verplichtingen van het Utrechts Archief (langlopende contracten (*))? 

4. Bestuurlijk Welke sturingsmogelijkheden hebben de gemeente, de provincie en het Rijk in elk scenario? En in hoeverre voldoen deze mogelijkheden aan 

de wensen van de partijen daaromtrent? 

Wat is het vermoedelijke effect van elk scenario op de bestuurlijke verhoudingen tussen provincie, gemeente en Rijk? (*) 

In hoeverre is elk scenario uitlegbaar aan gemeenteraad, Provinciale Staten en de samenleving in brede zin? (*)
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Deel III: samenvatting analyse

RAPPORT

Per scenario wordt hierna uitgewerkt wat – vanuit operationele, financiële, juridische en bestuurlijke invalshoek – de risico’s en consequenties zijn in de vijf 

onderzochte toekomstscenario’s. Onze analyse is in één overzicht in de tabel hieronder samengevat. Groen betekent dat eventuele risico’s en consequenties 

eenvoudig te mitigeren zijn; Oranje dat de risico’s en consequenties een (aanzienlijke) inspanning vereisen om te worden gemitigeerd; (Licht)rood dat er sprake is 

van grote risico’s en consequenties, die niet of alleen zeer moeilijk te mitigeren zijn. 

Scenario Operationele invalshoek Financiële invalshoek Juridische invalshoek Bestuurlijke invalshoek

1. Voortzetten 

gemeenschappelijke 

regeling

Geen consequenties en risico’s Consequenties voor de 

risicoverdeling en risico’s met 

betrekking tot het merendeel-

criterium

Grote rechtmatigheidsrisico’s bij 

alleenrecht en quasi-inbesteding

Risico’s rondom  

sturingsmogelijkheden en risico’s 

rondom kwetsbaarheid

2. Uitbreiden 

samenwerking in 

gemeenschappelijke 

regeling

Risico’s en consequenties bij 

fusievariant

Consequenties voor de 

risicoverdeling en risico’s met 

betrekking tot het merendeel-

criterium

Kleine kans op behalen merendeel-

criterium door uitbreiding samen-

werking, echter blijft er  sprake van 

grote rechtmatigheidsrisico’s bij 

alleenrecht en quasi-inbesteding

Risico’s rondom  

sturingsmogelijkheden en risico’s 

rondom het animo onder potentiële 

samenwerkingspartners

3. Nieuwe zelfstandige 

organisatie

Risico’s rondom taakoverdracht, 

ontvlechting archief, overdracht en 

voorwaarden van personeel

Grote consequenties vanwege het 

verlies van de SPUK

Risico’s rondom vervullen toezicht-

criterium en merendeel-criterium

Risico’s rondom de uitlegbaarheid 

van dit scenario

4. Centrumconstructie Risico’s rondom overdracht en 

voorwaarden van personeel 

Consequenties voor de 

risicoverdeling (m.n. gemeente)

Risico’s rondom maximale 

drempelwaarde aanbestedingsrecht

Risico’s rondom het bestuurlijk en 

ambtelijk draagvlak

5. Einde 

samenwerking

Grote consequenties voor de 

continuïteit archieftaken gemeente 

en provincie, de ontvlechting van 

het  archief, en toekomst personeel

Grote consequenties vanwege het 

verlies van de SPUK en sterke 

stijging kosten

Risico’s rondom maximale 

drempelwaarde aanbestedingsrecht

en risico’s rondom de ontbinding 

van lopende DVO’s

Risico’s rondom de uitlegbaarheid 

van dit scenario
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Analyse scenario I op hoofdlijnen: voortzetten GR

RAPPORT

Beschrijving scenario I

• Voortzetten van de huidige gemeenschappelijke regeling HUA

• De wijzigingen aan de gemeenschappelijke regeling blijven zoveel 

mogelijk beperkt. 

• OCW treedt uit en draagt op grond van de Archiefwet haar taken over 

aan HUA en verstrekt daarvoor een specifieke uitkering (SPUK).

• De provincie Utrecht en de gemeente Utrecht zijn de enige twee 

deelnemers aan de gemeenschappelijke regeling.

• De DVO en samenwerkingsovereenkomsten met andere partijen 

worden gehandhaafd.

Aandachtspunten op basis van analyse

In de onderstaande tabel beperken we ons tot de belangrijkste 

aandachtspunten die naar voren komen bij de analyse van dit scenario. 

De verdere uitwerking vindt in de hierna volgende slides plaats.

Invalshoek Aandachtspunten analyse

Operationeel Geen specifieke aandachtspunten. Vanuit operationeel 

perspectief is het voortzetten van de GR (of uitbreiding 

daarvan) de eenvoudigst te realiseren optie.

Financieel Het merendeel-criterium wordt niet gehaald en het risico 

voor de overgebleven deelnemers is aanzienlijk

Juridisch De aanpassingen rondom het inperken van ‘politieke 

controle’ voorgesteld in het Straatman Koster advies om zo 

te voldoen aan het aanbestedingsrecht zijn niet in lijn met 

de geest van de Wet gemeenschappelijke regelingen (Wgr)

Bestuurlijk Op basis van het Straatman Koster advies worden de 

sturingsmogelijkheden van de twee overgebleven 

deelnemers ingeperkt. Los van de juridische vraag of dit 

toegestaan is, is de vraag of dit voor bestuurders 

acceptabel is. Verder wordt de bestuurlijke basis voor de 

samenwerking zeer smal.
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Scenario I: voortzetten GR – Operationele analyse

RAPPORT

Mogelijk takenpakket (zie Deel II, hoofdstuk 1) Toekomstvaste en continue uitvoering (risico’s voor uitvoering)?

De huidige missie en visie van het Utrechts Archief. Op basis van de onderzoeksgegevens is de verwachting dat het voortzetten van de GR 

geschikt is om het huidige takenpakket (inclusief de wettelijke taken) goed uit te 

voeren. Er ontstaan geen specifieke risico’s voor de uitvoering (wel andere risico’s, die 

bespreken we verderop).

Het uitvoeren van de wettelijke taak, eventuele activiteiten 

daarbovenop worden op projectbasis gefinancierd door partijen die 

daar behoefte aan hebben.

Op basis van de onderzoeksgegevens is de verwachting dat het voortzetten van de GR 

geschikt is om dit aangepaste takenpakket (inclusief de wettelijke taken) goed uit te 

voeren. Door de overgang naar projectfinanciering voor  bovenwettelijke taken is de 

geldstroom onzekerder. Dit kan gevolgen hebben voor o.m. personeel. Dit risico is 

klein: het betreft hier een klein deel van de HUA-taken.

Geen gezamenlijk doel en geen gezamenlijk takenpakket om te 

realiseren.

Zonder gezamenlijk takenpakket is het voortzetten van de gemeenschappelijke 

regeling geen logisch scenario.

Aandachtspunten ten aanzien van proces en risico’s

In dit scenario staat de gemeenschappelijke regeling (als juridisch document) op twee manieren centraal:

• Aanpassing. De regeling moet worden aangepast vanwege de uittreding van OCW en de nieuwe verhouding tussen de provincie en de gemeente 

die daardoor ontstaat. Ook moet de gemeenschappelijke regeling aangepast worden aan de nieuwe Archiefwet en het advies van Straatman Koster 

(waarover later meer). 

• Routekaart. In de gemeenschappelijke regeling (in combinatie met de Wet gemeenschappelijke regelingen) staat uitgewerkt hoe OCW kan 

uittreden uit de GR. Dit zijn standaard bepalingen. 

Risicoanalyse vanuit de operationele invalshoek
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Scenario I: voortzetten GR – Financiële analyse

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

1. Zijn er specifieke incidentele en structurele financiële risico’s die ontstaan bij elk scenario (uitgesplitst per huidige deelnemer)?

Ja, die zijn er. 11% van de begroting van HUA wordt op dit moment gedragen door de provincie Utrecht; 48% door de gemeente Utrecht; en 41% door 

het Rijk, die als eigenaar uit de gemeenschappelijke regeling treedt. In geval de GR met de twee overgebleven partijen wordt voortgezet zal de 

begroting van HUA in de huidige vorm niet structureel kostendekkend zijn, tenzij het Rijk blijft bijdragen voor het beheer van diens fysieke archieven. 

Het Rijk heeft aangegeven voornemens te zijn om dit te doen, via een SPUK. Hierover zijn een aantal toezeggingen gedaan door de Minister van OCW. 

De exacte hoogte en tijdsduur van de SPUK is echter nog niet vastgelegd, waardoor het nog niet definitief vast te stellen is of deze inderdaad 

structureel kostendekkend is voor de begroting. Mogelijk vraagt dit van de overgebleven partijen dat zij op den duur structureel meer gaan bijdragen 

aan de gemeenschappelijke regeling. Daarbij betekent het dat de provincie en gemeente als overgebleven eigenaren straks aan de lat staan zodra er 

sprake is van incidentele en/of onvoorziene uitgaven omtrent beheer van het gebouw of de te leveren archiefdienst. Denk bijvoorbeeld aan: opbouwen 

van e-depot expertise,  reparatie van een lekkend dak, een ransomware-aanval, etc. De risicoverdeling met betrekking tot wie voor deze kosten 

opdraait ligt dan bij de twee overgebleven eigenaren, en vormt een aandachtspunt.

2. Wat is het effect van elk scenario op de financiering van het takenpakket door het Rijk via SPUK? (*)

In dit scenario zal – volgens het advies van Straatman Koster – niet langer sprake zijn van het merendeel-criterium. Deze vereist dat 80% van de 

financiering van deelnemers aan de gemeenschappelijke regeling komt. In geval het Rijk bijdraagt via de SPUK, zullen de overgebleven deelnemers 

59% van de financiering verzorgen. Dit is 21% te weinig. Hierdoor wordt niet voldaan aan de voorwaarden voor quasi-inbesteding in het 

aanbestedingsrecht (zie ook volgende slide). De SPUK laten lopen via de gemeente of provincie zou – volgens het advies van Straatman Koster – door 

de rechter kunnen worden uitgelegd als een omzeilingsconstructie. NB: aan het merendeel-criterium wordt ook voldaan in geval men bereid is geen 

gebruik te maken van de SPUK, en HUA dus ook niet langer taken voor OCW uitvoert.
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Scenario I: voortzetten GR – Juridische analyse (1/2)

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

1. Levert de operationele capaciteit in elk scenario specifieke juridische risico’s op waar het gaat om aanbestedingsrecht, specifieke provinciale of 

gemeentelijke regelgeving, en bestaande verplichtingen van het Utrechts Archief (langlopende contracten)?

Ja, dit levert een aantal specifieke juridische risico’s op binnen het aanbestedingsrecht en de Wet gemeenschappelijke regelingen (Wgr). Het uitgeven 

van publieke middelen vraagt om verantwoording en is daarom aan regels gebonden. Deze regels staan in het aanbestedingsrecht.

Dit geldt ook voor publiek-publieke relaties, zoals in dit scenario aan de orde is. Om te voorkomen dat de taken van HUA op grond van het 

aanbestedingsrecht worden gedefinieerd als een aanbestedingsplichtige overheidsopdracht, moet er sprake zijn van een ‘overdracht van 

bevoegdheden’. 

Voor dit scenario geldt dat – op basis van het Straatman Koster advies – er met betrekking tot de huidige financiering van het Utrechts Archief (HUA), 

de volgende conclusies te trekken zijn:

• Volgens Straatman Koster bestaat het risico dat de huidige situatie niet kwalificeert als een ‘overdracht van bevoegdheden’. Volgens Straatman 

Koster is HUA namelijk onvoldoende financieel autonoom en is er meer politieke controle dan dat het aanbestedingsrecht toestaat.

• Als OCW uittreedt, komt daar – volgens Straatman Koster – een probleem bij, namelijk dat de financiering van HUA niet meer voldoet aan het 

merendeel-criterium (dat vereist dat 80% van de financiering van deelnemers aan de gemeenschappelijke regeling komt). Inbesteding is daardoor 

niet meer mogelijk.

• Wanneer een rechter mogelijke strijdigheid met het aanbestedingsrecht constateert, dan worden de taken van HUA gezien als een

overheidsopdracht, die (mogelijk) aanbestedingsplichtig is.
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Scenario I: voortzetten GR – Juridische analyse (2/2)

RAPPORT

Vervolg

Straatman Koster stelt voor dit op te lossen door de gemeenschappelijke regeling aan te passen op de volgende punten:

1. De mogelijkheden van het AB/DB tot het geven van aanwijzingen in te perken;

2. De bestuursleden en elk bestuurslid autonoom te laten opereren zonder last of ruggespraak met de achterliggende deelnemers; 

3. De mogelijkheden in te perken tot het stellen van nadere regels; deze mogen niet leiden tot invloed op de concrete wijze van uitvoering door HUA 

van haar taken.

Vanuit juridisch optiek en specifiek de Wgr (er is ook een bestuurlijk aspect, zie de volgende slide) zijn de volgende kanttekeningen te plaatsen bij de 

oplossing van Straatman Koster:

• de voorgestelde opstelling van de bestuurders om – per advies van Straatman Koster – de ‘politieke controle’ van deelnemers aan de 

gemeenschappelijke regeling in te perken (d.w.z. bestuurders autonoom op te stellen ten opzichte van de achterliggende deelnemer) is niet in lijn 

met de geest van de Wgr, als ook niet in lijn met de manier waarop bestuurders op grond van de Wgr tot democratisch gelegitimeerde 

besluitvorming dienen te komen. Vanuit de Wgr vertegenwoordigt men expliciet de achterban, en moet daarover (politieke) verantwoording 

worden afgelegd aan deze achterban. Men kan op basis hiervan ook worden ontslagen, en daarnaast stuurt men via zienswijzen aan op de 

budgettaire kaders. 

• een extra argument is dat per 1 juli 2022 de Wgr wordt aangepast om de democratische legitimatie van gemeenschappelijke regelingen te 

versterken. Wanneer bestuurders gedwongen zijn om autonoom te opereren, kan dit worden uitgelegd als ingaan tegen de geest van de wet.

De voorgestelde aanpassingen in de gemeenschappelijke regeling zoals voorgesteld in het Straatman Koster advies (om te voldoen aan de 

voorwaarden gesteld in het aanbestedingsrecht) lijken hierdoor niet verenigbaar met de Wet gemeenschappelijke regelingen.
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Scenario I: voortzetten GR – Bestuurlijke analyse

RAPPORT

Sturingsmogelijkheden Rijk, provincie en gemeente

• De sturingsmogelijkheden voor de provincie en gemeente als eigenaar worden beperkt door uitvoering van het advies van Straatman Koster (voor 

zover de Wgr hiervoor ruimte laat, zie de voorgaande juridische analyse). Verder wijzigen de sturingsmogelijkheden niet. 

• Het is de vraag of het voor bestuurders acceptabel dat de sturingsmogelijkheden in lijn met het advies van Straatman Koster worden ingeperkt.

• Uit de interviews kwam daarnaast ook naar voren dat de provincie ervaart dat het niet altijd alle sturingsmogelijkheden inzet, terwijl daar – vooral 

waar het gaat om publieksvoorlichting – wel behoefte toe bestaat. In dit scenario is het – voor de lange termijn – belangrijk dat zowel de provincie 

als HUA samen leren hoe op een professionele manier de sturingsmogelijkheden te ontsluiten. Indien nodig en gewenst kunnen aanvullende 

instrumenten worden geïntroduceerd (bijvoorbeeld meer projectsubsidiering in plaats van lumpsum financiering).

• OCW stuurt door het stellen van voorwaarden in het besluit waarin de taken worden overgedragen en ook door de voorwaarden aan de SPUK. 

Daarmee beperkt OCW haar sturingsmogelijkheden tot die van opdrachtgever.

Bestuurlijke verhoudingen

In dit scenario worden de provincie en de gemeente samen eigenaar van de gemeenschappelijke regeling. Dit geeft deze vorm van samenwerking de 

kleinst mogelijke bestuurlijke basis. Dit is kwetsbaar. De uittreding van OCW betekent verder dat de stemverhoudingen en de financiële verhoudingen 

wijzigen. Daarbij blijft HUA voor haar voortbestaan sterk afhankelijk van de SPUK van OCW. Dus hoewel OCW geen rol meer speelt in het bestuur, blijft 

de verhouding met OCW zeer belangrijk. 

Uitlegbaarheid scenario aan volksvertegenwoordiging en samenleving

Voor de uitlegbaarheid aan de volksvertegenwoordiging zijn de weging van de juridische en financiële invalshoek van belang. Optisch verandert er in 

dit scenario weinig (dezelfde mensen doen hetzelfde werk), dus operationeel is dit scenario bestuurlijk goed uitlegbaar. 
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Analyse scenario II op hoofdlijnen: uitbreiding

RAPPORT

Beschrijving scenario II

Dit scenario komt overeen met scenario I, met dit verschil dat 

daarbovenop wordt gewerkt aan het realiseren van één van de volgende 

twee varianten: 

• In variant I treden andere overheden toe tot de HUA op grond van 

artikel 35 van de gemeenschappelijk regeling. De HUA blijft bestaan. 

• In variant II fuseert de GR met andere gemeenschappelijke regelingen. 

Het kan daarbij gaan om andere regionale historische centra in andere 

provincies of gemeenschappelijke regelingen binnen de provincie 

Utrecht die gericht zijn op archiefbeheer.

Aandachtspunten op basis van analyse

In de onderstaande tabel beperken we ons tot de belangrijkste 

aandachtspunten die naar voren komen bij de analyse van dit scenario. 

De verdere uitwerking vindt plaats in de hierna volgende slides.

Invalshoek Aandachtspunten analyse

Operationeel Er is een verschil tussen de twee varianten. Het uitnodigen 

van andere partijen om deelnemer te worden, leidt tot 

weinig prangende operationele aandachtspunten. 

Uitbreiding kan ook met een fusie van RHC’s. Juridisch 

levert dit regelwerk op, en er moet rekening worden 

gehouden met de inbreng van OCW  aan andere RHC’s.

Financieel Het merendeel-criterium wordt niet gehaald en het risico 

voor de overgebleven deelnemers is aanzienlijk

Juridisch De aanpassingen rondom het inperken van ‘politieke 

controle’ voorgesteld in het Straatman Koster advies om zo 

te voldoen aan het aanbestedingsrecht zijn niet in lijn met 

de geest van de Wet gemeenschappelijke regelingen (Wgr)

Bestuurlijk De uitbreiding van het aantal deelnemers of een fusie is 

regelmatig onderzocht. Hiervoor blijkt – op dit moment –

bestuurlijk weinig animo. Partijen geven de voorkeur aan 

een opdrachtgever-opdrachtnemer relatie en zien af van 

een rol als eigenaar (deelnemer).Openbaar
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Scenario II: uitbreiding – Operationele analyse (1/2)

RAPPORT

Mogelijk takenpakket (zie deel II, hoofdstuk 1) Toekomstvaste en continue uitvoering (risico’s voor uitvoering)?

De huidige missie en visie van het Utrechts Archief. Op basis van de onderzoeksgegevens is de verwachting dat het uitbreiden van de GR 

geschikt is om het huidige takenpakket (inclusief de wettelijke taken) goed uit te 

voeren. Er ontstaan geen specifieke risico’s voor de uitvoering (wel andere risico’s, die 

bespreken we verderop).

Het uitvoeren van de wettelijke taak, eventuele activiteiten 

daarbovenop worden op projectbasis gefinancierd door partijen die 

daar behoefte aan hebben.

Op basis van de onderzoeksgegevens is de verwachting dat het voortzetten van de GR 

geschikt is om dit aangepaste takenpakket (inclusief de wettelijke taken) goed uit te 

voeren. Door de overgang naar projectfinanciering voor  bovenwettelijke taken is de 

geldstroom onzekerder. Dit kan gevolgen hebben voor o.m. personeel. Dit risico is 

klein: het betreft hier een klein deel van de HUA-taken.

Geen gezamenlijk doel en geen gezamenlijk takenpakket om te 

realiseren.

Zonder gezamenlijk takenpakket is het uitbreiden van de gemeenschappelijke regeling 

geen logisch scenario.

Risicoanalyse vanuit de operationele invalshoek
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Scenario II: uitbreiding – Operationele analyse (2/2)

RAPPORT

Aandachtspunten ten aanzien van proces en risico’s (variant I: toetreding tot HUA)

In dit scenario staat de gemeenschappelijke regeling (als juridisch document) op twee manieren centraal:

• Aanpassing. De regeling moet worden aangepast vanwege de uittreding van OCW en de nieuwe verhouding tussen de provincie en de gemeente die

daardoor ontstaat. Hetzelfde geldt voor de toetreding van nieuwe deelnemers. Ook moet de gemeenschappelijke regeling aangepast worden aan de 

nieuwe Archiefwet en het advies van Straatman Koster (waarover later meer). 

• Routekaart. In de regeling staan voorwaarden voor uittreding van oude partijen, dan wel toetreding van nieuwe partijen, waaraan voldaan moet

worden.

Aandachtspunten ten aanzien van proces en risico’s (variant II: fusie met andere GR)

• Bij een fusie met een andere regeling moet de regeling HUA aangepast of opgeheven worden, net als de andere regeling (1 opheffing, 1 wijziging). 

De organisaties moeten deels of geheel in elkaar geschoven worden. Het is niet mogelijk om feitelijk als twee organisaties te blijven werken, zodat er 

inhoudelijk weinig verschillen ontstaan. Wel zullen de eigendommen en verplichtingen van de ene (op te heffen) regeling moeten worden 

overgedragen aan de andere (te wijzigen) regeling. Dat zal wat juridisch werk opleveren, en kent een langer en gecompliceerder proces waarbij 

verschillende besluitvorming op elkaar moet zijn afgestemd.

Openbaar



46

Scenario II: uitbreiding – Financiële analyse

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

1. Zijn er specifieke incidentele en structurele financiële risico’s die ontstaan bij elk scenario (uitgesplitst per huidige deelnemer)?

Ja, die zijn er. 11% van de begroting van HUA wordt op dit moment gedragen door de provincie Utrecht; 48% door de gemeente Utrecht; en 41% door 

het Rijk, die als eigenaar uit de gemeenschappelijke regeling treedt. Daarbij heeft het Rijk aangegeven te willen blijven bijdragen aan het beheer van 

diens fysieke archieven bij HUA, en is voornemens dit te doen via een SPUK. Naast de overgebleven deelnemers zal er op den duur ook sprake zijn van 

nieuwe deelnemers aan de gemeenschappelijke regeling, waardoor de structurele bijdragen aan de gemeenschappelijke regeling ook toenemen. De 

vraag of de tijdsduur als ook hoogte van de bijdrage via de SPUK inderdaad structureel kostendekkend zal zijn voor de begroting blijft echter relevant, 

omdat niet met zekerheid te zeggen is dat nieuw toetredende deelnemers de bijdrage van het Rijk zullen dekken. 

Er blijft wel een aandachtspunt wat betreft de risicoverdeling rondom incidentele en/of onvoorziene uitgaven. Denk bijvoorbeeld: opbouwen van e-

depot expertise, reparatie van een lekkend dak, een ransomware-aanval, etc. De risicoverdeling met betrekking tot wie voor deze kosten opdraait ligt 

dan bij de huidige en nieuwe deelnemers. Wel zal dit betekenen dat deze kosten over meer deelnemers verdeeld kunnen worden.

1. Wat is het effect van elk scenario op de financiering van het takenpakket door het Rijk via SPUK? (*)

Volgens het advies van Straatman Koster zal – om te kunnen quasi-inbesteden – voldaan moeten worden aan het merendeel-criterium. Het merendeel-

criterium vereist dat 80% van de financiering van deelnemers aan de gemeenschappelijke regeling komt. In geval het Rijk bijdraagt via de SPUK, zullen 

de overgebleven deelnemers (provincie en gemeente) 59% van de financiering verzorgen. Dit is 21% te weinig. Hierdoor wordt niet voldaan aan de 

voorwaarden voor quasi-inbesteding in het aanbestedingsrecht (zie ook volgende slide). Met het toetreden van nieuwe deelnemers, dan wel een fusie, 

zal moeten worden gekeken naar de verhouding in bijdrages, om er zo voor te zorgen dat het merendeel-criterium van 80% wordt behaald. NB: aan 

het merendeel-criterium wordt ook voldaan in geval men bereid is geen gebruik te maken van de SPUK, en HUA dus ook niet langer taken voor OCW 

uitvoert.
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Scenario II: uitbreiding – Juridische analyse (1/2)

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

1. Levert de operationele capaciteit in elk scenario specifieke juridische risico’s op waar het gaat om aanbestedingsrecht, specifieke provinciale of 

gemeentelijke regelgeving, en bestaande verplichtingen van het Utrechts Archief (langlopende contracten)?

Ja, dit levert een aantal specifieke juridische risico’s op binnen het aanbestedingsrecht en de Wet gemeenschappelijke regelingen (Wgr). Het uitgeven 

van publieke middelen vraagt om verantwoording en is daarom aan regels gebonden. Deze regels staan in het aanbestedingsrecht.

Dit geldt ook voor publiek-publieke relaties, zoals in dit scenario aan de orde is. Om te voorkomen dat de taken van HUA op grond van het 

aanbestedingsrecht worden gedefinieerd als een aanbestedingsplichtige overheidsopdracht, moet er sprake zijn van een ‘overdracht van 

bevoegdheden’. 

Voor dit scenario geldt dat – op basis van het Straatman Koster advies – er met betrekking tot de huidige financiering van het Utrechts Archief (HUA), 

de volgende conclusies te trekken zijn:

• Volgens Straatman Koster bestaat het risico dat de huidige situatie niet kwalificeert als een ‘overdracht van bevoegdheden’. Volgens Straatman 

Koster is HUA namelijk onvoldoende financieel autonoom en is er meer politieke controle dan dat het aanbestedingsrecht toestaat.

• Als OCW uittreedt, komt daar – volgens Straatman Koster – een probleem bij, namelijk dat de financiering van HUA niet meer voldoet aan het 

merendeel-criterium (dat vereist dat 80% van de financiering van deelnemers aan de gemeenschappelijke regeling komt). Inbesteding is daardoor 

niet meer mogelijk.

• Wanneer een rechter mogelijke strijdigheid met het aanbestedingsrecht constateert, dan worden de taken van HUA gezien als een

overheidsopdracht, die (mogelijk) aanbestedingsplichtig is.
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Scenario II: uitbreiding – Juridische analyse (2/2)

RAPPORT

Vervolg

Straatman Koster stelt voor dit op te lossen door de gemeenschappelijke regeling aan te passen op de volgende punten:

1. De mogelijkheden van het AB/DB tot het geven van aanwijzingen in te perken;

2. De bestuursleden en elk bestuurslid autonoom te laten opereren zonder last of ruggespraak met de achterliggende deelnemers; 

3. De mogelijkheden in te perken tot het stellen van nadere regels; deze mogen niet leiden tot invloed op de concrete wijze van uitvoering door HUA 

van haar taken.

Vanuit juridisch optiek en specifiek de Wgr (er is ook een bestuurlijk aspect, zie de volgende slide) zijn de volgende kanttekeningen te plaatsen bij de 

oplossing van Straatman Koster:

• de voorgestelde opstelling van de bestuurders om – per advies van Straatman Koster – de ‘politieke controle’ van deelnemers aan de 

gemeenschappelijke regeling in te perken (d.w.z. bestuurders autonoom op te stellen ten opzichte van de achterliggende deelnemer) is niet in lijn 

met de geest van de Wgr, als ook niet in lijn met de manier waarop bestuurders op grond van de Wgr tot democratisch gelegitimeerde 

besluitvorming dienen te komen. Vanuit de Wgr vertegenwoordigt men expliciet de achterban, en moet daarover (politieke) verantwoording 

worden afgelegd aan deze achterban. Men kan op basis hiervan ook worden ontslagen, en daarnaast stuurt men via zienswijzen aan op de 

budgettaire kaders. 

• een extra argument is dat per 1 juli 2022 de Wgr wordt aangepast om de democratische legitimatie van gemeenschappelijke regelingen te 

versterken. Wanneer bestuurders gedwongen zijn om autonoom te opereren, kan dit worden uitgelegd als ingaan tegen de geest van de wet.

De voorgestelde aanpassingen in de gemeenschappelijke regeling zoals voorgesteld in het Straatman Koster advies (om te voldoen aan de 

voorwaarden gesteld in het aanbestedingsrecht) zijn hierdoor niet verenigbaar met de Wet gemeenschappelijke regelingen.
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Scenario II: uitbreiding – Bestuurlijke analyse

RAPPORT

Sturingsmogelijkheden Rijk, provincie en gemeente

De punten onder scenario I gelden ook hier. In aanvulling daarop geldt het volgende:

• Het is de vraag of het voor bestuurders acceptabel is dat de sturingsmogelijkheden (in lijn met het advies van Straatman Koster) worden ingeperkt 

en of dit voor potentiële nieuwe deelnemers een struikelblok is.

Bestuurlijke verhoudingen

De laatste jaren is regelmatig de uitbreiding van het aantal deelnemers of een fusie onderzocht. Hiervoor blijkt – op dit moment – bestuurlijk weinig 

animo. Andere partijen gaan graag een opdrachtgever-opdrachtnemer relatie aan met HUA, maar zien af van een rol als eigenaar (dus als deelnemer). 

In het kader van dit onderzoek is niet onderzocht wat hiervoor de precieze reden is. 

De uittreding van OCW betekent verder dat de stemverhoudingen en de financiële verhoudingen wijzigen. Daarbij blijft HUA voor haar voortbestaan 

sterk afhankelijk van de SPUK van OCW. Dus hoewel OCW geen rol meer speelt in het bestuur, blijft de verhouding met OCW zeer belangrijk. 

Uitlegbaarheid scenario aan volksvertegenwoordiging en samenleving

Voor de uitlegbaarheid aan de volksvertegenwoordiging is de weging van de juridische en financiële invalshoek van belang. Optisch verandert er in dit 

scenario weinig (dezelfde mensen doen hetzelfde werk), dus operationeel is dit scenario bestuurlijk goed uitlegbaar.
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Analyse scenario III op hoofdlijnen: nieuwe zelfstandige 
organisatie

RAPPORT

Beschrijving scenario III

• Het ontbinden van de gemeenschappelijke regeling en het laten 

uitvoeren van het takenpakket door een nieuwe zelfstandige 

organisatie met een andere juridische vorm (bijvoorbeeld een 

stichting of een BV). 

• In dit scenario eindigt de samenwerking met OCW, omdat de nieuwe 

samenwerkingsvorm niet voldoet aan de eisen genoemd in artikel 3.1, 

eerste lid, van de nieuwe Archiefwet.

• Dit betekent dat de samenwerking 53% van het archief en 40% van de 

financiering kwijtraakt.

• De gemeente en de provincie verstrekken aan de nieuwe zelfstandige 

organisatie de opdracht om de taakinhoud uit te voeren. Ze zijn 

daarbij gezamenlijk opdrachtgever. 

• De zelfstandige organisatie neemt als rechtsopvolger de positie in van 

HUA binnen de DVO en samenwerkingsovereenkomsten.

Aandachtspunten op basis van analyse

In de onderstaande tabel beperken we ons tot de belangrijkste 

aandachtspunten die naar voren komen bij de analyse van dit scenario. 

De verdere uitwerking vindt plaats in de hierna volgende slides.

Invalshoek Aandachtspunten analyse

Operationeel Vanwege de beëindiging van de samenwerking met OCW 

kan een nieuwe zelfstandige organisatie niet de taken 

uitvoeren die volgen uit de huidige visie en missie van 

HUA. Het is wel mogelijk om de wettelijke taken te laten 

uitvoeren door een kleinere organisatie. Belangrijk 

aandachtpunt is de verwevenheid van de collectie en de 

positie van het personeel.

Financieel 40% minder structurele inkomsten door mislopen SPUK

Juridisch Aandachtspunten rondom vrijstelling toepassing EU-

aanbestedingsregels 

Bestuurlijk Het einde van de samenwerking met OCW (in dit scenario) 

heeft behoorlijke financiële en operationele consequenties. 

Het is de vraag of deze consequenties goed uit te leggen 

zijn aan volksvertegenwoordiging en publiek.
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Scenario III: nieuwe zelfstandige organisatie –
Operationele analyse (1/2)

RAPPORT

Mogelijk takenpakket (zie deel II, hoofdstuk 1) Toekomstvaste en continue uitvoering (risico’s voor uitvoering)?

De huidige missie en visie van het Utrechts Archief. De uittreding van OCW heeft als gevolg dat 53% van de collectie verdwijnt. Daarmee is 

uitvoering van de huidige missie en visie van het Utrechts Archief minder goed 

mogelijk. Om het cultureel erfgoed op actieve wijze toegankelijk te maken en onder de 

aandacht brengen van het publiek, is de rijkscollectie van cruciaal belang. Niet alleen 

vanwege de omvang, maar ook vanwege de verwevenheid van de collecties.

Het uitvoeren van de wettelijke taak, eventuele activiteiten 

daarbovenop worden op projectbasis gefinancierd door partijen die 

daar behoefte aan hebben.

Doordat ongeveer 40% van de financiering wegvalt, moet de nieuwe zelfstandige 

organisatie flink inkrimpen. Dit maakt de organisatie kwetsbaarder. Tegelijkertijd zijn 

zelfstandige archieforganisaties van de nieuwe (ingekrompen) omvang niet 

ongebruikelijk. 

Geen gezamenlijk doel en geen gezamenlijk takenpakket om te 

realiseren.

Zonder gezamenlijk takenpakket is het oprichten van een nieuwe zelfstandige 

organisatie geen realistisch scenario.

Risicoanalyse vanuit de operationele invalshoek
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Scenario III: nieuwe zelfstandige organisatie –
Operationele analyse (2/2)

RAPPORT

Aandachtspunten ten aanzien van proces en risico’s

• Ontvlechting archief. Door de beëindiging van de samenwerking met OCW moeten de archieven worden ontvlecht. Bij het ontvlechten van de 

archieven is een belangrijk aandachtspunt de verwevenheid van de archieven. Zo waren de rijksarchieven en de provincie-archieven tot 2014 

(eeuwenlang) één archief en zijn het archief van de gemeente en het Rijk sinds 1995 samengevoegd. Het ontvlechten van 33 km aan archieven, 

500.000 foto’s, films, tekeningen, prenten en kaarten en 80.000 boeken, kranten en tijdschriften is een ingewikkelde en bewerkelijke klus, die veel 

tijd en overleg gaat kosten. Daarbij komt dat in diverse gevallen niet eenduidig is vast te stellen of een archiefstuk toebehoort aan OCW of aan  

gemeente en provincie. Doordat er sprake is van splitsing van één collectie naar twee kleinere collecties zal er mogelijk naar nieuwe huisvesting 

gezocht moeten worden. Dit alles maakt dat ontvlechting een langdurige (en kostbare) operatie wordt. 

• Publieksfunctie. Een van de taken van HUA is ‘het cultureel erfgoed op actieve wijze toegankelijk maken en onder de aandacht brengen’. Het 

ontvlechten van (deels) sterk met elkaar verbonden archieven heeft een negatieve impact op deze publieksfunctie. 

• Personeel. Voor het personeel betekent de beëindiging van de samenwerking met OCW dat een belangrijk deel van het personeel overgaat naar het 

Nationaal Archief (of een andere organisatie, mocht OCW die aanwijzen). De rest gaat over naar de nieuwe zelfstandige organisatie. Deze nieuwe 

organisatie is geen overheidsorgaan, waardoor het personeel niet langer ambtenaar is. Voor beide groepen medewerkers heeft dit gevolgen voor de 

arbeidsrelatie en de arbeidsvoorwaarden. Er zal een sociaal plan opgesteld moeten worden (waar kosten mee zijn gemoeid). Verder is relevant dat 

veel personeelsleden taken uitvoeren die zowel betrekking hebben op de rijksarchieven, als op de archieven van de provincie en de gemeente. 

Verder betekent ontvlechting dat er minder financiële dan wel formatieve ruimte is voor specialistische (nieuwe) functies, zoals een e-conservator, 

medewerker fotografie en een vakspecialist digitalisering. 

• Ontbinding gemeenschappelijke regeling. De gemeenschappelijke regeling (als juridische document) in combinatie met de Wet 

gemeenschappelijke regeling, regelen de ontbinding van de gemeenschappelijke regeling. De besluitvorming hieromtrent is niet wezenlijk anders 

dan bij een wijziging van de gemeenschappelijke regeling, maar de gevolgen natuurlijk wel. De rechtspersoon moet geliquideerd worden, en de 

passiva en activa zullen aan een ander (het Rijk/gemeente/provincie, dan wel de nieuwe rechtspersoon) moeten worden overgedragen.
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Scenario III: nieuwe zelfstandige organisatie –
Financiële analyse (1/2)

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

1. Zijn er specifieke incidentele en structurele financiële risico’s die ontstaan bij elk scenario (uitgesplitst per huidige deelnemer)?

Ja, die zijn er. Dit scenario zal naar verwachting leiden tot lagere structurele operationele kosten voor het beheer van de archieven; er zijn immers geen 

kosten meer voor het beheer van het Rijksarchief. Maar met het wegvallen van de SPUK voor het beheer van het Rijksarchief (zie punt, hieronder), is 

het voortbestaan van HUA -met een significante daling in structurele financiële middelen van ca. 40%- onzeker. Daarbij is de verwachting dat een 

dergelijke substantiële taakversmalling tot gevolg heeft dat HUA zal moeten reorganiseren en dat het personeelsbestand zal moeten inslinken c.q. dat 

een deel van het personeelsbestand overdragen moeten worden naar de organisatie die de Rijksarchieven gaat beheren.

Verder zijn er fiscale risico’s: de nieuwe organisatie zal mogelijk btw in rekening moeten brengen naar gemeente en provincie (voor de DVO’s gebeurt 

dit reeds). Tevens is er een reële kans dat de nieuwe organisatie vennootschapsbelastingplichtig is. 

Bij de incidentele kosten voor het ‘ontvlechten van de archieven’ en het opheffen van de gemeenschappelijke regeling (GR) kan gedacht worden aan 

kosten voor projectleiding, sociaal plan, P&O ondersteuning, inhuur ten behoeve van vervanging van sleutelfiguren (die zich richten op de ontvlech-

ting), verhuizing van archieven, ICT ontvlechting, juridisch advies, accountant (voor het ontvlechten van de GR), communicatie, huisvestingscontract 

depots Alexander Numankade en dergelijke. Indien formatie boventallig zou worden, is er sprake van relatief hoge ontslagkosten omdat HUA 

eigenrisicodrager is. Dekking voor de incidentele kosten is mogelijk uit de algemene reserve (ruim 600.000 euro). Voor de eventueel resterende 

incidentele kosten zouden zowel gemeente als de provincie –gezien hun logische positie als eerste afnemers van de diensten bij de nieuw op te richten 

zelfstandige organisatie en als huidige eigenaren van HUA– in eerste instantie aan de lat staan. Wellicht dat het Rijk eveneens een bijdrage leveren aan 

deze incidentele kosten gezien hun rol als uittredende partij, wat de aanleiding vormt voor de ontvlechting. 
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Scenario III: nieuwe zelfstandige organisatie –
Financiële analyse (2/2)

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

2. Wat is het effect van elk scenario op de financiering van het takenpakket door het Rijk via SPUK? (*)

In dit scenario eindigt de samenwerking met OCW, omdat de nieuwe samenwerkingsvorm niet voldoet aan de eisen genoemd in artikel 3.1, eerste lid, 

van de nieuwe Archiefwet. In dit scenario zal OCW zodoende geen bijdrage leveren via een SPUK. Hierdoor loopt deze nieuw op te richten zelfstandige 

organisatie, die als rechtsopvolger de positie van HUA binnen de DVO en samenwerkingsovereenkomsten op zich neemt, structureel ca. 40% van de 

huidige financiële middelen mis.
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Scenario III: nieuwe zelfstandige organisatie –
Juridische analyse (1/2)

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

1. Levert de operationele capaciteit in elk scenario specifieke juridische risico’s op waar het gaat om aanbestedingsrecht, specifieke provinciale of 

gemeentelijke regelgeving, en bestaande verplichtingen van het Utrechts Archief (langlopende contracten)?

Wat betreft de juridische risico’s kent dit scenario met name risico’s rondom het aanbestedingsrecht. In dit scenario wordt een nieuwe zelfstandige 

organisatie de rechtsopvolger van HUA. Deze rechtsopvolger neemt ook diens positie binnen de DVO en samenwerkingsovereenkomsten in. Naast deze 

incidentele juridische slag, is deze verandering relatief goed te overzien. 

Verder zal er door de achterblijvende deelnemers een keuze moeten worden gemaakt welke rechtsvorm de rechtsopvolger van HUA krijgt. Om van de 

toepassing van de EU-aanbestedingsregels te worden vrijgesteld kan worden gekozen tussen een BV, NV of stichting, waarin het type rechtspersoon op 

zichzelf niet beslissend is maar wel een aanwijzing kan vormen voor meer of minder overheidsinvloed. 

Belangrijk om te vermelden is dat de gekozen rechtsvorm verder geen specifieke gevolgen heeft voor het kunnen ontvangen van subsidies, anders dan 

de regelgeving waar normaliter al rekening mee moet worden gehouden in het verstrekken van subsidies door een publiek orgaan.

Belangrijker is daarom dat er wordt voldaan aan de volgende twee criteria, welke verder staan uitgewerkt op de volgende slide: 

1. het toezicht-criterium; en, 

2. het merendeel-criterium.
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Scenario III: nieuwe zelfstandige organisatie –
Juridische analyse (2/2)

RAPPORT

Vervolg

1. Toezicht-criterium. Het toezicht-criterium laat zich onderverdelen in drie sub-criteria:

• Kapitaal: de provincie en de gemeente tezamen dienen het volledige kapitaal van de vennootschap aan wie de opdracht wordt verleend in handen te 

hebben, dan wel de volledige begroting van de stichting waaraan de opdracht wordt verleend te bekostigen. Alleen publiekrechtelijke 

rechtspersonen kunnen aandeelhouder zijn. Daarbij verdient het de voorkeur dat het de voorkeur verdient om bestuurders in deze stichting geen 

vertegenwoordigers te laten zijn van de private sector en de stichting niet door private middelen te laten financieren.. Privaatkapitaal in de 

vennootschap of de stichting is dan ook uitgesloten. 

• Gezamenlijk toezicht: de provincie en de gemeente moeten effectief, werkend toezicht op de gecontroleerde entiteit uitoefenen. Dit toezicht hoeft 

niet door elke individuele aanbestedende dienst te worden uitgeoefend. Er kan dus ook gewerkt worden met één vertegenwoordiger van meerdere 

aanbestedende diensten in bijvoorbeeld de aandeelhoudersvergadering.

• Doorslaggevende invloed: het toezicht op de gecontroleerde entiteit dient structureel, functioneel en effectief te zijn. Hiervan is sprake bij een 

doorslaggevende invloed van de provincie en gemeente op de strategische doelstellingen (zoals bijvoorbeeld meerjarenplan, visie, strategie, 

marktbenadering etc.) en de belangrijke beslissingen (zoals vaststelling begroting en jaarrekening, ontslag/benoeming sleutelfiguren, verwerven en 

vervreemden van onroerend goed, het aangaan van andere belangrijke transacties, beslissen over belangrijk  investeringsbeslissingen, etc.)

2. Merendeel-criterium. Het merendeel-criterium kent in dit scenario de voorwaarde dat de activiteiten van de nieuw op te richten organisatie zich 

hoofdzakelijk moeten toespitsen op de aanbestedende dienst(en), en dat elke andere activiteit marginaal c.q. bijkomstig van aard moet zijn en 

(cumulatief) niet meer dan 20% van de omzet. 

Door bij het oprichten van deze nieuwe, zelfstandige organisatie te voldoen aan deze twee overkoepelende criteria kunnen de provincie en de 

gemeente van de toepassing van de EU-aanbestedingsregels worden vrijgesteld.
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Scenario III: nieuwe zelfstandige organisatie –
Bestuurlijke analyse

RAPPORT

Sturingsmogelijkheden Rijk, provincie en gemeente

• In dit scenario beëindigt het Rijk de samenwerking en stuurt niet meer mee. 

• Voor de provincie en de gemeente hangen de sturingsmogelijkheden af van de precieze juridische vorm en de manier waarop binnen die juridische 

vorm keuzes zijn gemaakt. Bijvoorbeeld, wanneer de gemeente en de provincie samen een BV oprichten en daarvan de aandelen in handen hebben, 

ontstaan ook sturingsinstrumenten die samenhangen met de eigenaarsrol. Wanneer voor de taken een stichting wordt opgericht, zijn deze 

instrumenten meer beperkt. 

• Het zwaartepunt van de sturing zal liggen in de opdrachtformulering en de invulling van de opdrachtgeverrelatie.

Bestuurlijke verhoudingen

Voor de bestuurlijke verhoudingen is het meest relevant dat de samenwerking met OCW eindigt. Verder zal, zeker wanneer de gemeente en de 

provincie kiezen voor een stichting, de samenwerking alleen bestaan uit een gecombineerd opdrachtgeverschap en niet uit een gecombineerd 

eigenaarschap. Dit is een vorm van samenwerking die eenvoudiger te beëindigen is en daarmee ook meer afhankelijk is van de politieke kleur en 

voorkeur van de politieke bestuurders. 

Uitlegbaarheid scenario aan volksvertegenwoordiging en samenleving

Met dit scenario komt een einde aan een bijna 30 jaar lange samenwerking tussen Rijk en gemeente en een nog veel langere verwevenheid tussen het 

Rijk en de provincie. Bovendien verliest de samenwerking een belangrijk deel van haar financiering, wordt het archief minder relevant en zijn in de 

publieksvoorlichting de mogelijkheden beperkter. Het is goed mogelijk dat dit niet eenvoudig uit te leggen is aan de volksvertegenwoordiging en de 

samenleving in brede zin. 

Openbaar



58

Analyse scenario IV op hoofdlijnen: centrumregeling

RAPPORT

Beschrijving scenario IV

• De gemeenschappelijke regeling wordt ontbonden, er wordt een 

nieuwe centrumregeling getroffen. 

• De gemeente Utrecht fungeert als centrumgemeente.

• De gemeente Utrecht neemt het personeel, de taken en de 

verplichtingen over. 

• De minister van OCW draagt haar taken over op grond van het nieuwe 

artikel 3.1, eerste lid, van de Archiefwet 2021 en verstrekt aan de 

gemeente de SPUK voor het uitvoeren van deze taak.

• De provincie sluit met de gemeente Utrecht een DVO. 

• De gemeente Utrecht neemt als rechtsopvolger de positie in van HUA 

binnen de DVO en samenwerkingsovereenkomsten.

Aandachtspunten op basis van analyse

In de onderstaande tabel beperken we ons tot de belangrijkste 

aandachtspunten die naar voren komen bij de analyse van dit scenario. 

De verdere uitwerking vindt plaats in de hierna volgende slides.

Invalshoek Samenvatting analyse

Operationeel Vanuit operationeel oogpunt is vooral de ontbinding van 

de gemeenschappelijke regeling en de positie van het 

personeel een aandachtspunt. De continuïteit is in dit 

scenario goed geborgd.

Financieel Initieel ontbinden van de gemeenschappelijke regelingen 

en het opzetten van een interne dienst vraagt een 

incidentele investering van de deelnemers, waarna de 

structurele bijdrage van de provincie via DVO en ontvangst 

van de SPUK goed geborgd is.

Juridisch Voor de DVO geldt – per advies Straatman Koster – een 

drempelwaarde van EUR 750.000,-, waaronder 

onderhands gegund kan worden. 

Bestuurlijk Het is onduidelijk of er bestuurlijke draagvlak is binnen de 

gemeente Utrecht voor dit scenario.
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Scenario IV: centrumregeling – Operationele analyse 
(1/2)

RAPPORT

Mogelijk takenpakket (zie Deel II, hoofdstuk 1) Toekomstvaste en continue uitvoering (risico’s voor uitvoering)?

De huidige missie en visie van het Utrechts Archief. In dit scenario verandert er op operationeel niveau weinig. Met enkele uitzonderingen (zie 

verder) blijven dezelfde personen dezelfde werkzaamheden verrichten. Daarom is de 

inschatting dat een centrumconstructie geschikt is om het huidige takenpakket (inclusief de 

wettelijke taken) goed uit te voeren. Een belangrijk aandachtspunt is, gegeven het 

interbestuurlijk toezicht van de provincie, de positionering van de horizontale toezichtsrol 

binnen de centrumconstructie. Verder ontstaan er geen specifieke risico’s voor de uitvoering 

(wel andere risico’s, die bespreken we verderop).

Het uitvoeren van de wettelijke taak, eventuele activiteiten 

daarbovenop worden op projectbasis gefinancierd door 

partijen die daar behoefte aan hebben.

In dit scenario verandert er op operationeel niveau weinig. Daarom is de inschatting dat een 

centrumconstructie geschikt is om dit (mogelijke) takenpakket goed uit te voeren. Een 

belangrijk aandachtspunt is, gegeven het interbestuurlijk toezicht van de provincie, de 

positionering van de horizontale toezichtsrol binnen de centrumconstructie. Verder ontstaan  

r geen specifieke risico’s voor de uitvoering (wel andere risico’s, die bespreken we verderop). 

Door de overgang naar projectfinanciering voor  bovenwettelijke taken is de geldstroom 

onzekerder. Dit kan gevolgen hebben voor o.m. personeel. Dit risico is klein: het betreft hier 

een klein deel van de HUA-taken.

Geen gezamenlijk doel en geen gezamenlijk takenpakket om te 

realiseren.

Zonder gezamenlijk takenpakket is een centrumconstructie geen logische variant.

Risicoanalyse vanuit de operationele invalshoek

Openbaar



60

Scenario IV: centrumregeling – Operationele analyse 
(2/2)

RAPPORT

Aandachtspunten ten aanzien van proces en risico’s

• Ontbinding gemeenschappelijke regeling. De gemeenschappelijke regeling (als juridische document) in combinatie met de Wet 

gemeenschappelijke regeling, regelen de ontbinding van de gemeenschappelijke regeling. De besluitvorming hieromtrent is niet wezenlijk 

anders dan bij een wijziging, maar de gevolgen natuurlijk wel. De rechtspersoon moet geliquideerd worden en de passiva en activa zullen aan 

een ander (Rijk/gemeente/provincie ) moeten worden overgedragen.

• Overgang personeel. Bij inbesteding van de archiefdienst in de gemeentelijke organisatie zal in de eerste plaats onderzocht moeten worden wat de 

arbeidsrechtelijke consequenties zijn. Hierbij is van belang op te merken dat HUA momenteel de cao voor gemeentelijke gemeenschappelijke 

regelingen hanteert en het personeelshandboek is overgenomen van de gemeente Utrecht. Hierdoor zullen de arbeidsrechtelijke consequenties 

naar verwachting beperkt zijn. Verder is de vraag hoe (het takenpakket van de) HUA ondergebracht zal worden binnen de gemeentelijke 

organisatiestructuur en wat bijvoorbeeld de positie van de directeur wordt. 

• Overige overwegingen. De keuze voor de gemeente Utrecht ligt om verschillende redenen voor de hand. We noemen: de gemeente heeft meer 

ervaring met (het organiseren en aansturen van) een archiefdienst dan de provincie, het financiële belang is groter voor de gemeente en de 

personele consequenties zijn relatief beperkt (zie eerdere opmerking over cao en personeelshandboek).  
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Scenario IV: centrumregeling – Financiële analyse (1/2)

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

1. Zijn er specifieke incidentele en structurele financiële risico’s die ontstaan bij elk scenario (uitgesplitst per huidige deelnemer)?

In dit scenario kunnen er initieel incidentele kosten verbonden zitten aan het ontbinden van de gemeenschappelijke regeling, zoals kosten voor de 

accountant. Verder zal er een P&O gerelateerd traject nodig zijn voor de overgang van de betrokken medewerkers (met hun arbeidsvoorwaarden en –

contracten) van HUA naar de gemeente. Dekking voor de incidentele kosten is mogelijk uit de algemene reserve (ruim 600.000 euro). Eventuele 

resterende incidentele kosten zouden voor rekening zijn van gemeente, provincie en het Rijk. 

In dit scenario fungeert de gemeente Utrecht als centrumgemeente van waaruit de centrumregeling wordt georganiseerd. Structureel neemt de 

gemeente Utrecht in dit scenario de taken, verplichtingen en het personeel van HUA dus over.  De structurele kosten zullen voor de gemeente Utrecht 

hierdoor stijgen. Echter de gemeente staat hier niet alleen voor. De provincie Utrecht dient vervolgens namelijk opdrachten aan de gemeente Utrecht 

te verstrekken om de desbetreffende taakinhoud uit te voeren. Per het advies van Straatman Koster zouden dergelijke wettelijke taken binnen het 

aanbestedingsrecht worden gezien als ‘overheidsopdrachten voor sociale en andere specifieke diensten’. Voor het beleggen van dit type 

overheidsopdrachten bij de gemeente zou een jaarlijkse aanbesteding drempelwaarde van EUR 750.000,- gelden. Onder deze drempelwaarde kan de 

provincie onderhands gunnen aan de gemeente. 

Tevens dient de gemeente er in dit scenario zelf op toe te zien dat het bedrag dat zij vragen aan de provincie voor het uitvoeren van de taakinhoud 

voorziet in de structurele verantwoordelijkheden die het op zich neemt als centrumgemeente. Met name omdat de gemeente de enige risicodragende 

partij wordt in geval van onvoorziene incidentele kosten. 
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Scenario IV: centrumregeling – Financiële analyse (2/2)

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

2. Wat is het effect van elk scenario op de financiering van het takenpakket door het Rijk via SPUK? (*)

Dit scenario gaat er vanuit dat de minister van OCW haar taken overdraagt op grond van het nieuwe artikel 3.1, eerste lid, van de Archiefwet 2021, en 

een SPUK verstrekt aan de gemeente voor het uitvoeren van deze taak. Onzeker is nog de tijdsduur en hoogte van bijdrage van het Rijk via de SPUK. 

Ervanuit gaande dat deze SPUK  eenzelfde financiële bijdrage levert als de huidige bijdrage van het Rijk aan de GR zou de begroting sluitend zijn.
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Scenario IV: centrumregeling – Juridische analyse

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

1. Levert de operationele capaciteit in elk scenario specifieke juridische risico’s op waar het gaat om aanbestedingsrecht, specifieke provinciale of 

gemeentelijke regelgeving, en bestaande verplichtingen van het Utrechts Archief (langlopende contracten)?

Dit scenario kent met name specifieke juridische risico’s rondom het aanbestedingsrecht. 

In dit scenario fungeert de gemeente Utrecht als centrumgemeente van waaruit de centrumregeling wordt georganiseerd. Zodoende wordt de 

gemeente Utrecht rechtsopvolger, en neemt ook diens positie binnen de DVO en samenwerkingsovereenkomsten in. Aangenomen wordt dat gemeente 

Nieuwegein gebruikt wenst te maken van de diensten. Naast deze incidentele juridische slag, is deze verandering relatief goed te overzien. 

Aanvullend dient de provincie een DVO met de gemeente Utrecht te sluiten voor het uitvoeren van de desbetreffende taakinhoud. Belangrijk is om 

hierin een knip te maken tussen wettelijke en bovenwettelijke taken. De wettelijke taken kunnen binnen het aanbestedingsrecht worden gezien als 

‘overheidsopdrachten voor sociale en andere specifieke diensten’. Voor het beleggen van deze overheidsopdrachten bij een organisatie geldt – per 

advies van Straatman Koster – een jaarlijkse aanbesteding drempelwaarde van EUR 750.000,-. Onder deze drempelwaarde kan onderhands gegund 

worden. 

Wat betreft het beleggen van de bovenwettelijke taken zal er steeds opnieuw moeten worden aanbesteed. Voor het uitvoeren van de publiekstaken 

(bijvoorbeeld exposities) zouden daarnaast ook subsidies kunnen worden toegekend aan de gemeente Utrecht door de provincie Utrecht. Echter 

moeten hiervoor steeds aparte subsidieaanvragen moeten worden gedaan, in mogelijke concurrentie met andere culturele centra in de provincie. NB: 

Het is belangrijk te vermelden dat het verstrekken van een subsidie van het ene naar het andere publieke orgaan rechtmatig te organiseren is.
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Scenario IV: centrumregeling – Bestuurlijke analyse

RAPPORT

Sturingsmogelijkheden Rijk, provincie en gemeente

• In dit scenario heeft de gemeente de sturingsmogelijkheden van een eigenaar en kan via de interne governance ook de opdrachtgeversrol beleggen. 

Daarbij zijn de beperkingen van de sturingsmogelijkheden die noodzakelijk zijn bij quasi-inbesteden (zie notitie Straatman Koster en hiervoor) niet 

van toepassing. Door het zelf uit te voeren, is immers geen sprake van quasi-inbesteden (maar van inbesteding).

• OCW stuurt door het stellen van voorwaarden in het besluit waarin de taken worden overgedragen en ook door de voorwaarden aan de SPUK. 

Daarmee beperkt OCW haar sturingsmogelijkheden tot die van opdrachtgever aan de gemeente.

• De provincie stuurt door het stellen van voorwaarden in de DVO. Daarmee beperkt de provincie haar sturingsmogelijkheden tot die van 

opdrachtgever. 

Bestuurlijke verhoudingen

Onduidelijk is of er binnen de gemeente Utrecht draagvlak is om als centrumgemeente het takenpakket uit te gaan voeren. Verder is de opdrachtgever-

opdrachtnemer relatie minder intensief en eenvoudiger te verbreken (door OCW en de provincie) in vergelijking met gedeeld eigenaarschap.

Uitlegbaarheid scenario aan volksvertegenwoordiging en samenleving

Voor de uitlegbaarheid aan de volksvertegenwoordiging is vooral van belang of er bestuurlijk draagvlak is bij de gemeente Utrecht voor deze oplossing. 

Optisch verandert er in dit scenario weinig (dezelfde mensen doen hetzelfde werk), dus operationeel is dit scenario goed uitlegbaar.
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Analyse scenario V of hoofdlijnen: einde samenwerking

RAPPORT

Beschrijving scenario V

• Alle partijen gaan de uitvoering van het takenpakket zelf organiseren.

• De gemeenschappelijke regeling wordt ontbonden. 

Aandachtspunten op basis van analyse

In de onderstaande tabel beperken we ons tot de belangrijkste 

aandachtspunten die naar voren komen bij de analyse van dit scenario. 

De verdere uitwerking vindt plaats in de hierna volgende slides.

Invalshoek Samenvatting analyse

Opera-

tioneel

Deze optie maakt het voortzetten van de huidige missie en visie 

van de HUA onmogelijk. Verder is er een risico op de continuïteit 

van de wettelijke taken bij gemeente en provincie. Belangrijk 

aandachtpunt is de verwevenheid van de collectie en de positie 

van het personeel.

Financieel Verwachte toename structurele kosten per deelnemer voor het 

inrichten van een eigen (kleinschaliger) archiefdienst, met 

daarbij incidentele financiële risico’s/ kosten

Juridisch In geval partijen ervoor kiezen ieder afzonderlijk de dienst aan 

te besteden (en dus niet in huis te organiseren), dan ligt het 

bedrag boven de grens  toegestaan voor onderhandse 

gunningen, met daarbij ook risico’s m.b.t. ontbinding lopende 

overeenkomsten.

Bestuurlijk Vooral vanwege de operationele risico’s en het verlies van de 

SPUK is dit scenario naar verwachting moeilijk uitlegbaar aan 

politiek en samenleving.Openbaar
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Scenario V: einde samenwerking – Operationele analyse 
(1/2)

RAPPORT

Mogelijk takenpakket (zie Deel II, hoofdstuk 1) Toekomstvaste en continue uitvoering (risico’s voor uitvoering)?

De huidige missie en visie van het Utrechts Archief. Voor het realiseren van de huidige missie en visie van het Utrechts Archief is 

samenwerking een voorwaarde. Het uitvoeren is daarom in dit scenario niet langer 

mogelijk. 

Het uitvoeren van de wettelijke taak, eventuele activiteiten 

daarbovenop worden op projectbasis gefinancierd door partijen die 

daar behoefte aan hebben.

De provincie Utrecht heeft deze taken nog nooit zelf uitgevoerd. De gemeente Utrecht 

wel, maar dit is inmiddels bijna 30 jaar geleden. De gemeente en de provincie gaan 

daarom tijd nodig hebben om de bedrijfsvoering weer goed ingericht te krijgen. Dit 

ook omdat het personeel van de GR zal worden verdeeld over de drie uittredende 

partijen en de kans groot is dat er gaten in kennis en expertise ontstaan.

Geen gezamenlijk doel en geen gezamenlijk takenpakket om te 

realiseren.

Het einde van de samenwerking is in dit geval het meest logische scenario.

Risicoanalyse vanuit de operationele invalshoek
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Scenario V: einde samenwerking – Operationele analyse 
(2/2)

RAPPORT

Aandachtspunten ten aanzien van proces en risico’s

• Ontvlechting archief. Bij de beëindiging van de samenwerking moeten de archieven worden ontvlecht. Hierbij is een belangrijk aandachtspunt de 

verwevenheid van de archieven. Zo waren de rijksarchieven en de provincie-archieven tot 2014 (eeuwenlang) één archief en zijn het archief van de 

gemeente en het Rijk sinds 1995 samengevoegd. Het ontvlechten van 33 km aan archieven, 500.000 foto’s, films, tekeningen, prenten en kaarten en 

80.000 boeken, kranten en tijdschriften is een ingewikkelde en bewerkelijke klus, die veel tijd en overleg gaat kosten. Daarbij komt dat in diverse 

gevallen niet eenduidig is vast te stellen of een archiefstuk toebehoort aan OCW, de gemeente of de provincie. Doordat er sprake is van splitsing van 

één collectie naar drie kleinere collecties zal er mogelijk naar nieuwe huisvesting gezocht moeten worden. Dit alles maakt dat ontvlechting een 

langdurige (en kostbare) operatie wordt.

• Publieksfunctie. Een van de taken van HUA is ‘het cultureel erfgoed op actieve wijze toegankelijk maken en onder de aandacht brengen’. Het 

ontvlechten van (deels) sterk met elkaar verbonden archieven heeft een negatieve impact op deze publieksfunctie.

• Ontbinding gemeenschappelijke regeling. De gemeenschappelijke regeling (als juridisch document) in combinatie met de Wet 

gemeenschappelijke regeling regelen de ontbinding van de gemeenschappelijke regeling. De besluitvorming hieromtrent is niet wezenlijk anders 

dan bij een wijziging van de gemeenschappelijke regeling, maar de gevolgen natuurlijk wel. De rechtspersoon moet geliquideerd worden, en de 

passiva en activa zullen aan een ander (het Rijk/gemeente/provincie, dan wel een nieuwe rechtspersoon) moeten worden overgedragen.

• Overgang personeel. Het personeel wordt verdeeld over de voormalige samenwerkingspartners. Het personeel dat over gaat naar het Rijk komt 

vermoedelijk terecht bij het Nationaal Archief. De overige personeelsleden worden verdeeld over de provincie en de gemeente. Dit levert 

operationele risico’s op (zie tabel op de vorige slide). Voor deze drie groepen medewerkers heeft dit gevolgen voor de arbeidsrelatie en de 

arbeidsvoorwaarden. Er zal een sociaal plan opgesteld moeten worden (waar kosten mee zijn gemoeid).

Openbaar



68

Scenario V: einde samenwerking – Financiële analyse 
(1/2)

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

1. Zijn er specifieke incidentele en structurele financiële risico’s die ontstaan bij elk scenario (uitgesplitst per huidige deelnemer)?

In dit scenario zullen er initieel incidentele kosten verbonden zitten aan het ontbinden van de gemeenschappelijke regeling. Bij de incidentele kosten 

voor het ‘ontvlechten van de archieven’ en het opheffen van de gemeenschappelijke regeling (GR) kan gedacht worden aan kosten voor projectleiding, 

sociaal plan, P&O ondersteuning, inhuur ten behoeve van vervanging van sleutelfiguren (die zich richten op de ontvlechting), verhuizing van archieven, 

ICT ontvlechting, juridisch advies, accountant (voor het ontvlechten van de GR), communicatie en dergelijke. Daarnaast kan sprake zijn van versnelde 

afschrijving van investeringen en boetebedingen (als gevolg van voortijdige beëindiging van langerlopende contracten; zie de volgende juridische 

analyse voor een toelichting). Indien formatie boventallig zou worden, is er sprake van relatief hoge ontslagkosten omdat HUA eigenrisicodrager is. 

Dekking voor de incidentele kosten is mogelijk uit de algemene reserve (ruim 600.000 euro). Eventuele resterende incidentele kosten zouden voor 

rekening zijn van gemeente, provincie en het Rijk. 

Vervolgens zullen na ontvlechting de provincie en gemeente ieder hun eigen archiefdienst en archiefbewaarplaats moeten inrichten, en zodoende ook 

– per de archiefwet 2021 – verplicht een archivaris moeten aanwijzen. Het inrichten van een dergelijke archiefdienst en archiefbewaarplaats met 

bijbehorend personeel zal een incidentele investering kosten, waarna er vervolgens ook structureel kosten worden gemaakt voor het in stand houden 

van deze diensten. Door verlies aan schaal en synergie is de verwachting dat –als het uitgangspunt een gelijkblijvend kwaliteitsniveau is- de kosten 

hierdoor structureel zullen stijgen voor gemeente en provincie. Er zijn dan bijvoorbeeld twee keer specialistische (nieuwe) functies nodig, zoals een e-

conservator, medewerker fotografie en een vakspecialist digitalisering. Ook zal het gebouwenbeheer, de studiezaal en de ICT infrastructuur twee keer 

ingericht en onderhouden moeten worden. Verder is de kans reëel dat de huidige huurconstructies en de huidige (relatief goedkope) 

onderwijslicenties van Microsoft niet gecontinueerd kunnen worden, wat kan leiden tot meerkosten.

Daarbij dienen de nog lopende DVO’s en samenwerkingsovereenkomsten te worden ontbonden. Hierdoor neemt het financiële risico aanzienlijk toe.
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Scenario V: einde samenwerking – Financiële analyse 
(2/2)

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

2. Wat is het effect van elk scenario op de financiering van het takenpakket door het Rijk via SPUK? (*)

In dit scenario eindigt de samenwerking met OCW omdat de nieuwe samenwerkingsvorm niet voldoet aan de eisen genoemd in artikel 3.1, eerste lid, 

van de nieuwe Archiefwet. In dit scenario zal OCW zodoende geen bijdrage doen via een SPUK, waardoor ca. 40% aan financiële middelen van de 

huidige HUA begroting geen bestemming vindt. Het Rijk zal op zoek moeten naar een alternatieve archiefdienst die het beheer van de fysieke 

rijksarchieven op zich kan nemen.
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Scenario V: einde samenwerking – Juridische analyse

RAPPORT

Vragen uit afwegingskader

1. Levert de operationele capaciteit in elk scenario specifieke juridische risico’s op waar het gaat om aanbestedingsrecht, specifieke provinciale of 

gemeentelijke regelgeving, en bestaande verplichtingen van het Utrechts Archief (langlopende contracten)?

Wat betreft de juridische risico’s kent dit scenario met name risico’s rondom het aanbestedingsrecht en het ontbinden van de huidige DVO’s en 

samenwerkingsverbanden. 

In dit scenario zullen de gemeente en de provincie ieder zelfstandig invulling moeten geven aan de wettelijke taken uit de archiefwet. Dit kan door 

deze taken door eenieder zelfstandig in-house te organiseren (zie voor een analyse hiervan de voorgaande slides). Een andere optie zou zijn om de 

wettelijke taken uit te laten voeren door een andere organisatie, welke invulling kan geven aan een dergelijke archiefdienst. Hiervoor zullen zowel de 

gemeente als de provincie opdrachten aan een andere organisatie moeten verstrekken om de desbetreffende taakinhoud uit te voeren. Belangrijk is 

om hierin een knip te maken tussen wettelijke en bovenwettelijke taken:

• De wettelijke taken kunnen binnen het aanbestedingsrecht worden gezien als ‘overheidsopdrachten voor sociale en andere specifieke diensten’. 

Voor het beleggen van deze overheidsopdrachten bij een organisatie geldt – per advies van Straatman Koster – een jaarlijkse aanbesteding 

drempelwaarde van EUR 750.000,-. Onder deze drempelwaarde kan onderhands gegund worden. Voor de provincie zou dit een optie kunnen zijn, 

gezien de huidige bijdrage op basis van de begroting. Voor de gemeente ligt de jaarlijkse bijdrage als deelnemer momenteel aanzienlijk boven dit 

bedrag, wat aanbestedingsrechtelijk niet zou zijn toegestaan. 

• Wat betreft het beleggen van de bovenwettelijke taken zal er steeds opnieuw moeten worden aanbesteed. In dit scenario wordt er verder niet 

vanuit gegaan dat de provincie dan wel de gemeente verdere invulling wil geven aan de publiekstaken (bijvoorbeeld exposities).

Een extra complicerende factor van dit scenario is het ontbreken van een rechtsopvolger die de DVO’s en samenwerkingsovereenkomsten overneemt. 

Deze overeenkomsten dienen dus te worden ontbonden. Gezien de looptijd van een aantal overeenkomsten (voorbij de voorgenomen uittreding van 

het Rijk) zal hier op case-by-case basis naar moeten worden gekeken. Het gaat dan bijvoorbeeld om de huurovereenkomst voor het pand op de 

Hamburgerstraat. Het juridische (en financiële) risico van ontbinding van deze overeenkomsten is aanzienlijk.
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Scenario V: einde samenwerking – Bestuurlijke analyse

RAPPORT

Sturingsmogelijkheden Rijk, provincie en gemeente

In dit scenario zijn er geen sturingsmogelijkheden. Er is immers geen samenwerkingsrelatie om op te sturen. 

Bestuurlijke verhoudingen

Dit scenario is niet in lijn met de ambities van OCW en zal dus als teleurstellend worden ervaren. 

Uitlegbaarheid scenario aan volksvertegenwoordiging en samenleving

Met dit scenario komt een einde aan een bijna 30 jaar lange samenwerking tussen Rijk en gemeente en een nog veel langere verwevenheid tussen het 

Rijk en de provincie. Bovendien verliezen de gemeente en de provincie ongeveer 2,5 miljoen euro per jaar die wordt gestoken in voor de Utrechtse 

samenleving relevant archieven. De individuele archieven zijn minder relevant dan een gezamenlijke collectie. Als gevolg van de splitsing van de 

collectie zijn de mogelijkheden voor actieve publieksvoorlichting beperkter. Bovendien ontstaan er operationele risico’s, doordat gemeente en 

provincie een complexe wettelijke taak zelf moeten gaan uitvoeren. Hierbij is onzeker of de mensen die deze taken uitvoeren, ook na het beëindigen 

van de samenwerking (via de HUA organisatie) beschikbaar zijn. Het is goed mogelijk dat dit niet eenvoudig uit te leggen is aan de 

volksvertegenwoordiging en de samenleving in brede zin. 
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Inleiding deel IV: verdiepende studie

RAPPORT
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Opdracht n.a.v. bestuursvergadering I

RAPPORT

Aanleiding

Op 28 juni 2022 heeft het algemeen bestuur van HUA op basis van een eerste 

conceptrapportage van Berenschot een beeld gevormd over mogelijke 

toekomstscenario’s voor de organisatie van de taken die thans bij HUA zijn belegd. In 

deze vergadering zijn een drietal voorkeurscenario’s gekozen voor verdere 

uitwerking.

De opdracht

De drie voorkeursscenario’s geselecteerd voor verdere uitwerking zijn:

- Scenario I: voorzetten gemeenschappelijke regeling (met zo min mogelijk 

aanpassingen);

- Scenario II: uitbreiden samenwerking in gemeenschappelijke regeling;

- Scenario IV: ‘centrumregeling’.

Daarbij werden specifieke aandachtspunten aan de onderzoekers van Berenschot 

meegegeven, welteverstaan:

- Een juridische uitwerking van het toepassen van ‘alleenrecht’, ‘delegatie-

uitzondering’ en ‘quasi-inhouse’, inclusief de risico’s en consequenties hiervan;

- Een analyse en inschatting naar de haalbaarheid van een uitbreiding van 

samenwerkende partijen om zo te voldoen aan het merendeel-criterium;

- Een verdiepende uitwerking van wat het indalen van HUA binnen de gemeentelijke 

organisatie zou betekenen voor de gemeente Utrecht, de continuïteit van taken van 

HUA, en hoe de provincie mogelijke risico’s kan delen.

Doel aanvullende rapportage en bestuursvergadering #2

Het doel van deze aanvullende rapportage is het verder doorgronden van de 

consequenties en risico’s van de drie voorkeursscenario’s.  Met de risico’s en 

consequenties in kaart kan het bestuur tot oordeelsvorming komen. Wij denken dat 

daarbij een gesprek over risicobereidheid (risk appetite) van het bestuur (gegeven de 

overige consequenties van de scenario’s) een belangrijk thema moet zijn.

Aanpak en opbouw

Wat volgt is een verdere uitwerking van de drie voorkeursscenario’s. Scenario I en IV 

kennen een vergelijkbare opbouw. Scenario II vergde een ander type analyse en kent 

daarom een afwijkende opbouw. 

De aanvullende informatie en uitwerking daarvan is tot stand gekomen door middel 

van meerdere expertsessies met medewerkers van Berenschot, HUA, de gemeente 

Utrecht en de provincie Utrecht, en een second opinion van advocatenkantoor  

StraatmanKoster. Op de hierop volgende slides staat steeds het doel en de aanpak kort 

benoemd. 
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Uitwerking scenario I

RAPPORT

Doel:

Door middel van een gezamenlijke juridische expertise een verdere uitwerking op te 

stellen die geschikt is voor de bestuurlijke oordeelsvorming. Het gaat hier om een 

uitwerking van de risico’s en consequenties van:

1) het alleenrecht,

2) de delegatie-uitzondering, en

3) doorgaan op basis van de ‘quasi-inhouse’-uitzondering.

Aanpak:

In dit kader is er op 26 juli 2022 een juridische expertsessie belegd met juristen van de 

gemeente Utrecht, provincie Utrecht en Berenschot. De bevindingen uit deze 

expertsessie zijn vervolgens nog voorgelegd aan het Straatman Koster voor een check 

op de juridische inhoud.

Bevindingen:

De gezamenlijke taxatie van de juristen is n.a.v. de expertsessie, en daarbij aanvullend 

op basis van de input van Straatman Koster, als volgt:

- Doorzetten van ‘quasi-inhouse’ wordt gezien als juridisch kwetsbaar en risicovol, te 

meer het in strijd is met de letter van de wet;

- Toepassen van ‘alleenrecht’ wordt gezien als risicovol gezien de harde eisen en 

bewijslast die gelden aan het toepassen hiervan, en dat de rechter vermoedelijk niet 

mee zal gaan in de gevoerde argumentatie. 

- ‘Delegatie’ is juridisch bezien het minst risicovol is, maar niet risicovrij. 

- Een samenvatting van het juridische memo staat op hoofdlijnen hiernaast 

opgenomen. Het is aan de bestuursleden van het algemeen bestuur HUA om de 

bereidheid tot het nemen van deze risico’s en consequenties daarvan te wegen.

De delegatie-uitzondering betekent dat de gemeenschappelijke regeling moet worden 

aangepast, onder meer wat betreft de toebedeling van taken en bevoegdheden aan het 

AB en DB, om zo de gemeenschappelijke regeling HUA binnen de lijnen van “politieke 

controle” te krijgen. Mitigerende maatregelen zijn dan om de bevoegdheden van het 

AB uit te kleden, en het DB aan te vullen. Zodoende zal het AB: 

• de gemeentearchivaris, en provinciearchivaris niet meer mogen benoemen (anders 

dan de huidige situatie); 

• expliciet afstand moeten nemen van de mogelijkheid om gebruik te maken van 

zienswijzen. Gevolg hiervan is dat –door afstand te doen van zienswijzen- de 

invloed van Raad en Staten op de gemeenschappelijke regeling afneemt; 

Het AB behoudt als enige bevoegdheid: 

• het vaststellen van de begroting of jaarrekening van de gemeenschappelijke 

regeling. In praktische zin betekent dit dat er tussentijds geen grip vanuit het AB –

en in het verlengde daarvan- de Gemeente en Provincie op de financiën en uitgaven 

van HUA is;

Het volledig weghalen van bevoegdheden bij het AB is niet mogelijk gelet op de Wgr. 

Doordat de bevoegdheden niet volledig bij het AB kunnen worden weggehaald, kan 

een rechter oordelen dat de GR onvoldoende autonoom is om delegatie rechtmatig toe 

te passen. Hierdoor kan de constructie als onrechtmatig worden beschouwd.  Tevens 

mag er vanuit de rol als DB-lid geen contact zijn met het AB of ambtenaren van de 

Gemeente resp. Provincie. Dergelijke rolscheiding zal lastig te bewerkstelligen zijn 

gezien het dezelfde mensen betreft die zowel in het DB als AB zitting nemen. Tevens 

zal de ambtelijke ondersteuning die wel wordt geboden aan een AB-lid, de keuzes in 

het DB niet mogen beïnvloeden.

De consequentie voor van het toepassen van de delegatie-uitzondering betekent voor 

de achterblijvende bestuurders samenvattend:

• Verlies bestuurlijke controle door rolscheiding AB/DB, en een lastige bestuurlijke 

positie t.o.v. Gemeenteraad en Provinciale Staten;

• Verlies van tussentijd financiële grip op HUA door Gemeente en Provincie (alleen 

toezicht achteraf op uitgaves);
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Uitwerking scenario II

RAPPORT

Doel: 

Het doel van deze analyse was om een inschatting te geven van de haalbaarheid (in het 

licht van het merendeelcriterium en draagvlak onder potentiële toetreders) van een 

uitbreiding van de samenwerkende partijen (zowel toetreding tot GR als fusie-

variant).

Analyse:

Allereerst is de hoogte van het te overbruggen bedrag vastgesteld om zodoende te 

kunnen blijven voldoen aan het ‘merendeel-criterium’. Vervolgens is onderzocht of dit 

bedrag te overbruggen is d.m.v. uitbreiding samenwerking of fusie. 

Stap 1:

• Uit de jaarstukken 2021 HUA blijkt dat de Rijksbijdrage € 2.631.109 bedroeg.

• De brief van Minister Slob d.d. 15 december 2021 stelde dat:

“De rijksmiddelen die nu jaarlijks door het Rijk aan de gemeenschappelijke regelingen 

worden toegekend blijven middels deze [specifieke] uitkering voor dit beheer 

beschikbaar.”

• Conclusie 1: het Rijk is voornemens om na uittreding –in ieder geval- het bedrag 

van € 2.631.109 over te maken als een SPUK.

Stap 2:

• Gelet op het merendeel-criterium mag deze SPUK niet meer dan 20% van de totale 

begroting van de GR zijn.

• Als 20% = € 2.631.109 (hoogte SPUK) , dan is 80% 4 x € 2.631.109 = € 10.524.436. 

• Conclusie 2: bij een bijdrage van het Rijk van € 2.631.109 via een SPUK, moet de 

rest van de begroting minimaal € 10.524.436 zijn (NB. de totale begroting HUA incl. 

SPUK moet in nieuwe situatie € 13.155.545 worden).

Stap 3:

• Bijdrage van de provincie en gemeente tezamen (uit de jaarstukken 2021) is nu € 

671.619 + € 3.440.910 = € 4.112.529

• Het te overbruggen bedrag om d.m.v. uitbreiding te voldoen aan het merendeel 

criterium wordt dus: € 10.524.436 - € 4.112.529 = € 6.411.907

• Conclusie 3: in de totaliteit moet de GR worden uitgebreid/gefuseerd met een x-tal 

partners, voor een minimale waarde van € 6.411.907

Stap 4:

• Een analyse van de jaarstukken van alle gemeentes binnen de provincie Utrecht 

geeft het volgende beeld:

- Alleen de gemeente Amersfoort geeft ca. € 1.100.000 uit aan archieftaken. De 

andere grote 6-7 gemeentes in de provincie Utrecht zitten tussen de € 140.000 –

€ 275.000. Daarna zitten de meeste 16-17 gemeentes zo rond de € 60.000.

- Bij elkaar opgeteld is dit tussen de € 2.500.000 tot € 3.000.000.

• Conclusie 4: € 6.411.907 (het te overbruggen bedrag) - € 3.000.000 (max. bijdrage 

van andere gemeentes bij toetreding) levert alsnog een tekort op van ten minst € 

3.411.907 in geval er wordt gefuseerd met alle archiefdiensten in de provincie 

Utrecht.

Stap 5:

• Een fusie met andere RHC’s is eveneens niet zinvol gebleken, omdat deze ieder ook 

een eigen SPUK meenemen. Dit zal het te overbruggen bedrag des te meer 

verhogen.

Bevindingen: Naar ons oordeel is het bedrag (ca. € 3.411.907) dat d.m.v. uitbreiding 

van de samenwerking (zowel toetreding tot GR als fusie-variant) om zo te voldoen aan 

het merendeel-criterium niet te overbruggen. Scenario II is daardoor geen realistisch 

scenario gebleken. 
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Uitwerking scenario IV (1/2)

RAPPORT

Doel:

Het doel deze analyse was om een verdere verdieping van de operationele en 

financiële consequenties van scenario IV voor de gemeente Utrecht, HUA en de 

provincie Utrecht te geven. Een verdere verdieping vindt plaats langs 3 hoofdlijnen:

1) impact op de bedrijfsvoering van de gemeente Utrecht a.d.h.v. de elementen 

genoemd in PIJOFACH;

2) continuïteit van de taken HUA, de effecten op de arbeidsrelaties, overname van 

contracten; en

3) mogelijkheden voor de provincie om – door het voeren van flankerend beleid – de 

risico’s van de gemeente te delen.

Aanpak:

Met een PIJOFACH-analyse kan onafhankelijk inzicht verkregen worden in de impact 

van deze verandering voor de betrokken organisaties. Door de verandering voor de 

betrokken organisaties langs de vragenlijst van PIJOFACH te leggen, wordt inzage 

verkregen in welke impact de verandering heeft op bedrijfselementen als Personeel, 

Informatie, Juridisch, Organisatie, Financiën, Communicatie en Huisvesting. 

Voor de gevraagde verdere verdieping van de operationele en financiële 

consequenties heeft Berenschot samen met medewerkers en experts van de gemeente, 

provincie en HUA. Aan de hand van de twee PIJOFACH-sessies is een memo opgesteld. 

De bevindingen hiervan staan op hoofdlijnen hiernaast opgenomen.

Bevindingen :

+ Uit de PIJOFACH-analyse is gebleken dat de integratie van HUA in de organisatie 

van de gemeente Utrecht op hoofdlijnen te realiseren zal zijn. De complexiteit 

van deze integratie zal afhangen van de mate van integratie. De continuïteit van 

de taken van HUA, het effect op de lopende arbeidsrelaties en de overname van 

contracten zal te realiseren zijn. Zo werkt HUA – in de basis – met het 

personeelshandboek en het functieboek van de gemeente Utrecht, en is de cao 

inhoudelijk gezien exact gelijk aan de cao van de gemeente. 

+ Verder zijn er geen risico’s gebleken voor de continuïteit van de taken van HUA;

+ Door middel van DVO’s is het mogelijk om risico’s tussen gemeente en provincie 

naar rato te verdelen (bijv. in geval van brand, lekkend dak o.i.d.).

Wel zijn er een aantal risico’s gesignaleerd, namelijk:

- Operationeel: hoe verstrekkender de integratie van HUA, naar alle 

waarschijnlijkheid des te groter angst onder de medewerkers HUA wat betreft 

de gevolgen en om mee te gaan in deze integratie. Vanuit HUA wordt er veel 

waarde gehecht aan de autonomie van de organisatie, waaronder ook de 

voortzetting van een goedwerkend RHC in het landelijk netwerk van archieven 

en het samenwerkingsverband van Utrechtse musea. 

- Financieel: Het is mogelijk dat er sprake is van schaalinflatie. De huidige 

inschatting is dat dit zal gelden voor circa 10 functies, waarvan het risico wordt 

ingeschat op circa EUR 100.000,-.

- Bestuurlijk: de gemeente neemt de verantwoordelijkheid met bijkomende 

risico’s voor de (regionale) archieven van het Rijk en de provincie. De 

gemeentelijke organisatie is gestart met een taxatie ter voorbereiding op een 

verdere uitwerking hiervan. 

Bovenstaande bevindingen zijn op hoofdlijnen. Er zal nog een aanvullende planfase 

nodig zijn om de integratie van HUA in de gemeentelijke organisatie –en de gradatie 

daarvan- te realiseren. Daarin moet tevens aandacht zijn voor de toezicht functie 

van o.a. de provinciearchivaris binnen de organisatie.Openbaar
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Uitwerking scenario IV (2/2)

RAPPORT

Doel:

Aanvullend is Berenschot gevraagd om zich te buigen over de juridische grondslag 

voor de samenwerking in scenario IV, in geval het algemeen bestuur HUA hiervoor zou 

kiezen. Dit kwam aan de orde mede gelet op het mededingingsrecht en de gestelde 

grens van 750.000 EUR voor archieftaken in het aanbestedingsrecht. Tevens was er 

sprake van een spraakverwarring door het gebruik van de term ‘centrumregeling’ als 

aanduiding voor dit scenario. Het verzoek kwam vanuit de provincie Utrecht om hier 

kort een aanvullende analyse op te ondernemen.

Aanpak:

Juristen van Berenschot hebben zich gebogen over de samenwerkingsvorm die 

passend zou zijn in geval scenario IV de voorkeur van het algemeen bestuur HUA 

geniet, meer specifiek: de ‘horizontale samenwerking’. De bevindingen zijn daarna in 

gezamenlijkheid doorgesproken met juristen van de gemeente en provincie.

Bevindingen

Horizontale samenwerking wordt in Richtlijn 2014/24 gereguleerd in artikel 12 lid 4. 

Deze is geïmplementeerd in artikel 2.24c Aanbestedingswet 2012. Er is geen sprake 

van een Europese aanbestedingsplicht indien: 

a) een opdracht wordt verleend tussen twee of meer aanbestedende diensten; 

b) welke opdracht uitvoering geeft aan samenwerking tussen deze aanbestedende 

diensten om te bewerkstelligen dat de openbare diensten die zij uitvoeren 

worden verleend met het oog op de verwezenlijking van hun 

gemeenschappelijke doelstellingen; 

c) de invulling van de samenwerking berust uitsluitend op overwegingen in 

verband met het openbaar belang; en 

d) de aanbestedende diensten nemen op de open markt niet meer dan 20% van de 

onder de samenwerking vallende activiteiten voor hun rekening.

Juristen van de gemeente Utrecht en provincie Utrecht zijn gezamenlijk tot het oordeel 

gekomen dat aan punten a) t/m c) wordt voldaan. Daarbij is wel de opgemerkt dat er 

sprake moet zijn van een ‘echte samenwerking’: een synergie tussen de Gemeente en 

Provincie. Hierbij wel gelet op het feit dat er nog een aanvullende planfase nodig zal 

zijn om de integratie van HUA in de gemeentelijke organisatie –en de gradatie 

daarvan- te realiseren, waaronder ook aandacht voor het punt van synergie.

Wat betreft punt d) hebben de juristen van de Gemeente en Provincie in 

gezamenlijkheid aangemerkt dat er twee verschillende stromingen bestaan wat 

betreft de interpretatie van de term ‘open markt’ in relatie tot de gestelde ‘20% van de 

onder de samenwerking vallende activiteiten’:

1. De ene stroming stelt dat de 20% dient te worden geïnterpreteerd in het licht van 

artikel 2.24a en 2.24b van Aanbestedingswet 2012, waardoor het aandeel van het 

Rijk (d.m.v. SPUK à 38%) deze samenwerkingsvorm zou kunnen belemmeren.

2. De andere stroming stelt dat de 20% dient te worden  geïnterpreteerd op zo’n 

manier dat de samenwerking tussen de aanbestedende diensten de rest van de 

open markt niet mag gaan domineren.

Jurisprudentie hierover ontbreekt. Echter is de gezamenlijke taxatie van de juristen 

dat de 2e stroming overwegend aannemelijker is, en dat hieraan wordt voldaan. Gelet 

op de mogelijkheid dat de 1e stroming ook juist kan zijn, is de gezamenlijke taxatie van 

de juristen dat ook hieraan wordt voldaan. Namelijk: in dit scenario delegeert het Rijk 

aan de gemeente Utrecht en de Gemeente ontvangt daarvoor ook een SPUK. Gelet op 

de memorie van toelichting uit de Archiefwet: hier wordt expliciet vermeld dat de 

SPUK alleen aan bestuurslagen dan wel openbare lichamen kan worden toegekend. 

Hierdoor is het wettelijk vastgelegd dat de archieftaak van het Rijk nooit een 

marktactiviteit kan worden, en zodoende ook nooit de ‘open markt’ zal betreden. 

Daarmee is de gezamenlijke taxatie van de juristen dat aan de interpretatie van zowel 

de 1e als 2e stromingen wordt voldaan, waardoor horizontale samenwerking als 

grondslag kan worden toegepast in dit scenario.
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Weging op hoofdlijnen

RAPPORT

Invalshoek Scenario I: voortzetten GR Scenario IV: centrumregeling (‘horizontale samenwerking’)

Operationeel Het Utrechts Archief wordt in huidige vorm (zijnde: een gemeenschappelijke 

regeling) voortgezet.

Hoe verstrekkender de integratie van HUA, naar alle waarschijnlijkheid des te groter 

de angst onder de medewerkers HUA wat betreft de gevolgen en om mee te gaan in 

deze integratie. Vanuit HUA wordt er veel waarde gehecht aan de autonomie van de 

organisatie, waaronder ook de voortzetting van een goedwerkend RHC in het 

landelijk netwerk van archieven en het samenwerkingsverband van Utrechtse musea.

Financieel De bevoegdheden van het Algemeen Bestuur HUA (AB) zullen moeten worden 

uitgekleed. Het AB behoudt hierdoor als enige bevoegdheid: het vaststellen van de 

begroting vooraf en jaarrekening achteraf. Dit betekent in de praktijk: tussentijds 

geen grip vanuit gemeente en provincie op de financiën en uitgaven van HUA.

Risicoverdeling tussen gemeente en provincie is mogelijk. Het is mogelijk dat er 

sprake is van schaalinflatie voor circa 10 functies, waarvan het risico wordt ingeschat 

op circa EUR 100.000. 

Juridisch De gezamenlijke taxatie  van de juristen is dat ‘delegatie’ juridisch bezien het minst 

risicovol is, maar niet risicovrij. Het volledig weghalen van bevoegdheden bij het AB 

is niet mogelijk gelet op de Wgr. Een rechter kan hierdoor oordelen dat de GR 

onvoldoende autonoom is om delegatie rechtmatig toe te passen, waardoor de 

constructie als onrechtmatig wordt beschouwd.

De gezamenlijke taxatie van de juristen van de gemeente en provincie  is dat aan de 

voorwaarden van ‘horizontale samenwerking’ – en de 2 mogelijke stromingen die er 

bestaan wat betreft dit onderwerp – wordt voldaan. Echter moet er wel sprake zijn 

van een ‘echte samenwerking’: een synergie tussen de gemeente Utrecht en provincie 

Utrecht die verder gaat dan alleen het betalen van de gemaakte kosten. 

Bestuurlijk Het AB zal expliciet afstand moeten nemen van de mogelijkheid om gebruik te maken 

van zienswijzen. Daarbij zal er in de praktijk door bestuurders  een rolscheiding 

tussen AB/DB moeten worden gehandhaafd. Hierdoor ontstaat er een lastige 

bestuurlijke positie van de wethouders en gedeputeerden t.o.v. de gemeenteraad, 

provinciale staten en eigen ambtelijke organisatie.

De gemeente neemt de verantwoordelijkheid met bijkomende risico’s voor de 

(regionale) archieven van het Rijk en de provincie. De gemeentelijke organisatie is 

gestart met een taxatie ter voorbereiding op een verdere uitwerking hiervan. 

De twee overgebleven scenario’s, welteverstaan scenario I en scenario IV, staan hieronder op basis van de ondernomen verdiepende analyse vergeleken vanuit operationele, financiële, 

juridische en bestuurlijke invalshoek. Deze analyse is in één overzicht in de tabel hieronder samengevat. Groen betekent dat eventuele risico’s en consequenties eenvoudig te mitigeren zijn; 

Oranje dat de risico’s en consequenties een (aanzienlijke) inspanning vereisen om te worden gemitigeerd; (Licht)rood dat er sprake is van grote risico’s en consequenties, die niet of alleen zeer 

moeilijk te mitigeren zijn. Hiermee ontstaat onderstaand beeld, met daarbij de kanttekening dat dit een gesimplificeerde weergave betreft. 
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Overzicht documenten

RAPPORT

1. Bestuursconvenant tussen het bestuur van de gemeente Utrecht en 

de Staatssecretaris van OCW inzake samenwerking tussen de 

gemeentelijke archief-en fotodienst en het rijksarchief in Utrecht 

(1995)

2. Raadsvoorstel aan B&W inzake contourenschets voor Het Utrechts 

Archief (1996)

3. Eerste Gemeenschappelijke Regeling (1997)

4. Tweede Gemeenschappelijke Regeling (2017/2018)

5. Brief van OCW van der Ploeg inzake archiefbestel (2002)

6. Afschrift Brief van OCW Minister Arie Slob d.d. 22 juni 2018 aan 

besturen RHC's inzake uitbreiding e-dienstverlening Regionale 

Historische Centra in antwoord op brief Gelders Archief van 18 dec. 

2017 met verzoek om standpuntbepaling t.a.v. opschaling digitale 

infrastructuur d.m.v. doorlevering en uitplaatsing door RHC's 

(2018)

7. Brief van OCW Minister Arie Slob inzake wijziging 

gemeenschappelijke regeling Het Utrechts Archief i.v.m. toetreding 

Provincie Utrecht tot Gr (2018)

8. Diverse stukken over de toetreding van de provincie Utrecht

9. Visiestuk RHC’s (2019)

10. Voorstel van Wet tot intrekking van de Archiefwet 1995 en 

vervanging door de Archiefwet 2021

11. Brief van OCW Minister Arie Slob inzake toekomst RHC stelsel met 

oproep om een visiestuk RHC’s  (2018)

12. Verkenning effecten uittreding OCW uit GR HUA en nieuwe definitie 

samenwerking OCW-HUA (2021)

13. Straatman Koster advocaten aanbestedingsadvies HUA (2021)

14. Brief van Minister Slob OCW inzake transitie RHC's en bevestiging 

bestuurlijke afspraken (2021)

15. Jaarbericht HUA 2021

16. Meerjarenbeleidsplan HUA 2021-2024 (2021)

17. Jaarstukken HUA 2021 (2022)

18. Kadernota HUA 2022 (2022)

19. Programmabegroting HUA 2023-2026 (2022)

20. Brief van PU en GU aan staatssecretaris Uslu met antwoord (2022)

21. Besluitvorming e-depot voorstel (2022)

22. 2022 Visiedocument Utrechtse Musea 2022-2026. Samen waarde 

creëren voor Utrecht (2022)

23. Provincie Utrecht beleggen provinciale bewaarplaatsfunctie 

archieven bij HUA 2012 (2012)

24. Aanwijzing HUA als archiefbewaarplaats voor Provincie (2013)

25. Toetreding Provincie Utrecht tot de GR HUA (2018)

26. Diverse bestuurs- en samenwerkingsovereenkomsten
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Overzicht interviews

RAPPORT

Organisatie Naam Functie

Rijksbestuurders (OCW) Anja Smit en Ineke Jansen Bestuurders

Het Utrechts Archief Luuk Boessenkool Adjunct Directeur / Controller

Chantal Keijsper Directeur

Kaj van Vliet en Joost van Koutrik Archivarissen

Provincie Utrecht Rob van Muilekom en Robert Strijk Bestuurders

Jelmer Prins en Samantha Hassink Cultuurbeleid

Maarten Rauws, Julliette de Vet, Johan Keus Juristen

Gerard Zeldenrijk en Charlotte Dijkstra Bestuursondersteuning

Anton Grootendorst en Ascon Spieksma Bedrijfsvoering

Gemeente Utrecht Linda Voortman Bestuurder

Hanna Schuringa Cultuurbeleid

Renate Gerritse Jurist

Ria Rijpkema en Joris Uilenreef Strategisch advies

Martin van der Grift Business controller
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Memo 

Van: Berenschot Datum: 8 september 2022 

Aan: Provincie Utrecht & gemeente Utrecht Status: Vertrouwelijk 

Cc:  

Onderwerp: Aanvullend memo n.a.v. juridische expertsessie 

 

 

 

1. Samenvatting 

 

1.1. Dit memo betreft  een door de gemeente en provincie gedragen juridische uitwerking van de 

vraag welke mogelijkheden er zijn om de huidige gemeenschappelijke regeling het Utrechts 

archief (HUA) in stand te houden. Het algemeen bestuur van HUA heeft hierom gevraagd, meer 

specifiek met de opdracht om de risico’s en consequenties van het toepassen van 1) het 

alleenrecht, 2) ‘delegatie’, en 3) het behoud van de quasi-inbesteding (‘doorgaan op dezelfde 

voet’) uit te werken. 

1.2. De juristen van de provincie Utrecht, gemeente Utrecht en Berenschot concluderen dat – juridisch 

bezien – het overdragen van taken en bevoegdheden bij wijze van delegatie de minst risicovolle 

manier is in geval het bestuurlijk wenselijk wordt geacht de gemeenschappelijke regeling HUA in 

stand te houden. Dat laat verder onverlet dat er wel een juridisch risico blijft bestaan. Dit  staat 

verderop in de memo, beschreven bij punten 4.7 en 4.8. 

1.3. Dit memo is tevens op 15 augustus 2022 voorgelegd aan Straatman Koster voor een tweede lezing 

op de inhoud. 29 augustus 2022 is Straatman Koster met een reactie op de inhoud van dit memo 

gekomen. Straatman Koster onderschreef de bevindingen, en plaatste een aantal kanttekeningen 

en suggesties die onder vermelding zijn verwerkt in deze eindversie van dit memo. De inhoud van 

dit memo dient zo te worden gelezen dat deze de eerdere notitie van Straatman Koster (kenmerk: 

DMS10-686906330-724/v 3.2) op een aantal punten aanvult. In dit memo staat vanaf punt 4.3 t/m 

4.9 aanvullend uitgewerkt welke scheiding tussen de taken en bevoegdheden belegd bij het 

algemeen bestuur (AB) en het dagelijks bestuur (DB) van de gemeenschappelijke regeling nodig 

zijn, om zo de gemeenschappelijke regeling HUA binnen de lijnen van “politieke controle” te 

krijgen.1 Tevens staat in dit memo vanaf punt 5.1 t/m 5.7 het toepassen van het alleenrecht 

aanvullend uitgewerkt.2  

1.4. Dit memo is beperkt tot een juridische uitwerking in het geval dat de samenwerking van de 

gemeente en provincie in de gemeenschappelijke regeling HUA in stand blijft. In dit memo zijn dus 

geen varianten verkend waarbij HUA wordt opgeheven. Ook is een uitwerking van andere 

perspectieven dan het juridische (bestuurlijk, financieel) buiten beschouwing gelaten. Dit memo 

 

 

1 Punt 4.5 t/m 4.13 uit de notitie van Straatman Koster met kenmerk: DMS10-686906330-724/v 3.2 
2 Ibid., punt 6.13 
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vormt de onderbouwing voor verdere communicatie naar het algemeen bestuur van HUA en zal 

zodoende dienen als bijlage. 

 

2.  Aanleiding memo 

 

2.1. Het college van de gemeente Utrecht (hierna ook: de gemeente Utrecht), gedeputeerde staten van 

de provincie Utrecht (hierna ook: de provincie Utrecht) en de minister van OCW (hierna ook: 

OCW) werken samen in de gemeenschappelijke regeling het Utrechts archief (HUA). OCW is 

voornemens per 1 januari 2024 uit de gemeenschappelijke regeling te stappen. Met uittreding van 

OCW uit de gemeenschappelijke regeling HUA ontstaat er een juridisch probleem rondom het 

aanbestedingsrecht. Nu OCW nog deelnemer is in de gemeenschappelijke regeling, wordt er 

binnen het aanbestedingsrecht gebruik gemaakt van de quasi-inbesteding uitzondering. Van deze 

uitzondering kan gebruik worden gemaakt omdat in de huidige situatie ten minste 80% van de 

activiteiten van HUA (bezien naar omzet) vanuit de gezamenlijke bijdrage van de deelnemers aan 

de GR komt. Doordat OCW uittreedt, en de financiële bijdrage omzet in een specifieke uitkering 

(SPUK) ter grote van ca. 38% van de begroting, komt de gezamenlijke bijdrage van de 

achterblijvende deelnemers (provincie en gemeente tezamen) onder de 80% te liggen. 

2.2. Begin mei 2022 zijn onderzoekers van Berenschot in opdracht van de provincie Utrecht begonnen 

met het verkennen wat deze uittreding betekent voor de achterblijvende deelnemers van HUA, en 

tevens de achterblijvende partijen te ondersteunen om samen tot besluitvorming te komen over 

de toekomst van de samenwerking. 

2.3. Op 28 juni 2022 heeft het algemeen bestuur van HUA op basis van een eerste conceptrapportage 

van Berenschot een beeld gevormd over mogelijke toekomstscenario’s voor de organisatie van de 

taken die thans bij HUA zijn belegd. Naar aanleiding van deze bestuursvergadering heeft het 

algemeen bestuur van HUA om verdere uitwerking van een drietal toekomstscenario’s gevraagd, 

zijnde: voortzetten gemeenschappelijke regeling (op basis van alleenrecht, ‘delegatie’ of quasi-

inbesteding), uitbreiding van de samenwerking en horizontale samenwerking. Aanvullend kwam 

het bestuur met een aantal specifieke aandachtspunten voor de onderzoekers van Berenschot. 

2.4. Deze specifieke aandachtpunten zijn onderverdeeld in vier sporen. Spoor 1 is het juridische spoor. 

In dit spoor is Berenschot gevraagd om een door de gemeente en provincie gedragen uitwerking 

van de risico’s en consequenties van 1) het alleenrecht, 2) ‘delegatie’, en 3) het behoud van de 

quasi-inbesteding (‘doorgaan op dezelfde voet’) op te stellen, zodat deze uitwerking geschikt is 

voor bestuurlijke oordeelsvorming.  

2.5. In dit kader is er op dinsdagochtend 26 juli 2022 een juridische expertsessie belegd met juristen 

van de provincie Utrecht, gemeente Utrecht en Berenschot. In dit memo staan de inzichten en 

analyses uitgewerkt die tijdens deze juridische expertsessie zijn gedeeld.  

2.6. Deze memo betreft een uitwerking van het vraagstuk vanuit juridische optiek. Wij zijn ons er 

terdege van bewust dat deze juridische uitwerking te zijner tijd zal moeten worden geplaatst in 

een context passend bij een politiek-bestuurlijk weging. 

 

3. Inzake quasi-inbesteding 

 

Juridisch kader 

3.1. Quasi-inbesteding is een situatie waarin een overheidsopdracht wordt verleend aan een juridische 

entiteit door een aanbestedende dienst. De aanbestedende dienst (of in dit geval de aanbestedende 

diensten) houdt toezicht op deze entiteit als ware het een eigen dienst onderdeel: het zogeheten 

‘toezicht-criterium’. Daarnaast dient de uitvoerende entiteit het merendeel van haar 

werkzaamheden uit te voeren  voor de (toezichthoudende) aanbestedende diensten: het 

zogeheten ‘merendeel-criterium’. Minimaal 80% van de activiteiten van in dit geval HUA dient te 

bestaan uit taken die haar door de deelnemers in de GR zijn toegewezen. De derde voorwaarde 
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betreft het vereiste dat in beginsel geen sprake mag zijn van private deelname in de 

gecontroleerde rechtspersoon.  

 

Analyse 

3.2. De huidige gemeenschappelijke regeling HUA is zo opgesteld dat wordt voldaan aan het toezicht-

criterium. Het doorslaggevende element in het toepassen van deze uitzondering is gelegen in het 

merendeel-criterium. 3 

3.3. Op basis van de huidige verdeling zou HUA na uittreding van OCW 58% van haar activiteiten 

uitvoeren voor de provincie Utrecht en de gemeente Utrecht, 38% voor OCW en 4% voor (overige) 

derden. Naar de letter van de wet (art. 2.24b Aanbestedingswet) voldoet HUA dan niet meer aan 

het merendeelcriterium: minimaal 80% van de activiteiten moet voor de overgebleven 

deelnemers (provincie Utrecht en gemeente Utrecht) zijn, maar dit is slechts 58%. 

3.4. De aanbestedingsregels spreken over “activiteiten van de gecontroleerde rechtspersoon”, zonder 

onderscheid naar de grondslag van die activiteiten (bijv. in opdracht van derden of op basis van 

overdracht van bevoegdheden). Straatman Koster overweegt hierover: “De wettekst biedt ons 

inziens dan ook geen aanknopingspunt om ‘eigen’ activiteiten van HUA op grond van door de 

Minister [OCW] overgedragen bevoegdheden niet mee te rekenen in het totaal van activiteiten. 

Daarnaast is duidelijk dat die ‘eigen’ activiteiten na uittreding van de Minister niet kunnen worden 

aangemerkt als taken die HUA zijn toegewezen door de controlerende aanbestedende diensten, 

aangezien de Minister dan geen controlerende aanbestedende dienst meer is.” 

3.5. Hoewel aan de letter van de wet niet is voldaan, kan betoogd worden dat wel naar de geest van de 

aanbestedingsregels is voldaan: de (aan HUA overgedragen) taak van OCW niet ‘op de markt’ 

komt, dat er om die reden geen sprake is van een verstoring van de concurrentie en dat deze 

activiteit door HUA daarom niet ‘meetelt’ bij het bepalen van het merendeelcriterium. Indien deze 

redenering gevolgd wordt, is aan het merendeelcriterium voldaan. 

 

Risico’s 

3.6. De argumentatielijn in 3.5 is (nog) niet getoetst bij de rechter. Dit maakt het doorzetten van 

dergelijke argumentatie juridisch kwetsbaar en risicovol, te meer het in strijd is met de letter van 

de wet. Dit risico doordenkend zou een ondernemer of ander archief naar de rechter kunnen 

stappen met het argument dat zij de archieftaak voor de provincie Utrecht en/of de gemeente 

Utrecht wil en kan uitvoeren voeren, met als gevolg dat de constructie mogelijk onrechtmatig 

wordt verklaard en een andere oplossing moet worden gevonden. Ook zou de Europese 

Commissie een inbreukprocedure kunnen starten. Ten slotte zou de accountant de uitgaven van 

de provincie Utrecht en/of de gemeente Utrecht aan HUA als onrechtmatig kunnen aanmerken. 

Dit risico kan mogelijk door voorafgaande consultatie van de accountant en door gebruik te maken 

van een zogenoemde ex ante-bekendmaking (art. 4.16 Aanbestedingswet) beperkt kunnen 

worden. 

 

4. Inzake overdracht van bevoegdheden 

 

Juridisch kader 

4.1. De gemeenschappelijke regeling in de vorm van een gemeenschappelijk openbaar lichaam is een 

nieuwe zelfstandige rechtspersoon die op grond van artikel 8 lid 1 van de Wet gemeenschappelijke 

regelingen (Wgr) wordt bestuurd door een algemeen bestuur, een dagelijks bestuur en een 

voorzitter. Na oprichting heeft het bestuur alleen nog maar organisatorische bevoegdheden, zoals 

 

 

3 Punt 7.4 t/m 7.9 uit de notitie van Straatman Koster met kenmerk: DMS10-686906330-724/v 3.2 
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de bevoegdheid de jaarrekening en begroting vast te stellen of de bevoegdheid als openbaar 

lichaam privaatrechtelijke rechtshandelingen te verrichten. Over publiekrechtelijke 

bevoegdheden beschikken de bestuursorganen pas, nadat deze expliciet zijn overgedragen door 

de deelnemende bestuursorganen. In beginsel kunnen alle bevoegdheden aan organen van een 

gemeenschappelijk openbaar lichaam worden overgedragen, ook regelgevende bevoegdheden.  

4.2. De overdracht van bestuursbevoegdheden en regelgevende bevoegdheden vindt plaats door 

delegatie als bedoeld in artikel 10:13 Algemene wet bestuursrecht (Awb). Voor delegatie is een 

wettelijke grondslag vereist (artikel 10:15 Awb). Voor delegatie aan de bestuursorganen van een 

intergemeentelijk gemeenschappelijk openbaar lichaam vormt artikel 54 Wgr die wettelijke 

grondslag. Bij delegatie wordt niet alleen de bevoegdheid overgedragen maar komt de 

verantwoordelijkheid ook volledig bij de organen van het gemeenschappelijk openbaar lichaam te 

liggen. De overgedragen bevoegdheid wordt door het bestuur van het gemeenschappelijk 

openbaar lichaam zelfstandig en uit eigen naam uitgeoefend. Het overdragende provincie- en 

gemeentebestuur kunnen de bevoegdheid niet langer zelf uitoefenen (art. 10:17 Awb) en hebben 

daarop evenmin directe invloed.4 

4.3. Zoals aangegeven in de notitie van Straatman Koster moet voor een overdracht van bevoegdheden 

worden voldaan aan een aantal voorwaarden. Eén van die voorwaarden is dat de instantie aan wie 

de bevoegdheden worden overgedragen voldoende (financieel) autonoom is en onder eigen 

bevoegdheid kan handelen. Er mag maar een beperkte vorm van toezicht zijn die geen inmenging 

in de concrete uitvoering van overgedragen taken en bevoegdheden mag betekenen5 (door de 

advocaat-generaal van het Europees Hof benoemd als “politieke controle”).6 

 

Rolverdeling AB / DB 

4.4. De huidige gemeenschappelijke regeling is ingericht om opdrachtverlening door de deelnemers 

aan HUA mogelijk te maken op basis van quasi-inbesteding. In deze constructie is vereist dat de 

achterliggende partijen juist wél beslissende invloed kunnen uitoefenen op de strategische 

doelstellingen en belangrijke beslissingen van de gecontroleerde rechtspersoon. Dit gaat niet 

samen met het beperkte toezicht en de vereiste autonomie in het kader van de overdracht van 

bevoegdheden. De gemeenschappelijke regeling HUA dient daarop dan ook te worden aangepast 

in geval er voor wordt gekozen gebruik te maken van de ‘delegatie-uitzondering’. Er zullen ook 

andere aanpassingen nodig zijn, zoals onder meer in artikel 26 van de gemeenschappelijke 

regeling HUA, dat nu nog de mogelijkheid geeft aan de provincie Utrecht en de gemeente Utrecht 

over het financieel en materieel beheer, over de inrichting van de begroting, het financieel verslag, 

jaarverslag en aandachtspunten voor de accountantscontrole (zie art. 26 gemeenschappelijke 

regeling HUA). 

4.5. Een dergelijke aanpassing zal moeten voorzien in een striktere scheiding tussen de taken en 

bevoegdheden belegd bij het algemeen bestuur (AB) en het dagelijks bestuur (DB) van de 

gemeenschappelijke regeling, om zo de gemeenschappelijke regeling HUA binnen de lijnen van 

“politieke controle” te krijgen. Straatman Koster onderschrijft deze benadering. In dit kader is een 

explicitering van het onderscheid tussen de rollen binnen het AB en DB noodzakelijk, namelijk: in 

het AB nemen de afgevaardigde bestuurders wel zitting namens de provincie respectievelijk de 

gemeente; in het DB nemen de afgevaardigde bestuurders niet zitting namens de provincie 

respectievelijk de gemeente. De leden van het AB leggen immers verantwoording af aan het college 

dat hen heeft aangewezen en kunnen door dat college ook ontslagen worden bij gebrek aan 

 

 

4 Vgl. Handelingen II 1983/84, p. 4923. 
5 Notitie van Straatman Koster met kenmerk: DMS10-686906330-724/v 3.2, punt 4.1 en 4.2 
6 Conclusie AG Mengozzi, zaak C-51/15 (Remondis), pt. 56. 
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vertrouwen (art. 18 jo. art. 16 Wgr). In die zin vertegenwoordigen zij bij een collegeregeling dus 

expliciet het college van B&W resp. GS.7 Het college van B&W en GS zijn op hun beurt voor dit 

handelen verantwoording schuldig aan de gemeenteraad resp. PS (art. 169 Gemw en art. 167 

Provw). Tot slot moet het lid van het AB ook verantwoording afleggen aan de raad of PS van zijn 

eigen gemeente/provincie (art. 19 lid 1 jo. art. 16 Wgr). Het AB is dus het vertegenwoordigend 

orgaan binnen het openbaar lichaam. De leden daarvan vertegenwoordigen de deelnemers aan de 

GR en stemmen niet zonder last. Dat is het zgn. verlengd lokaal bestuur. Het AB als bestuursorgaan 

legt aan niemand verantwoording af 8 - het is immers het hoofd van het openbaar lichaam (art. 12 

lid 2 Wgr) en daarmee eindverantwoordelijk. In het DB zitten de bestuurders er namens het HUA 

om te voorzien in de dagelijkse gang van zaken van HUA. Bestuurders kunnen door staten 

respectievelijk raad niet ter verantwoording worden geroepen over hetgeen dat in het DB wordt 

verricht.9 Het AB houdt toezicht op het DB (art. 19a Wgr). Hoewel er in het DB dus in beginsel 

alleen wethouders, de burgemeester, gedeputeerden of de Commissaris van de Koning plaats 

kunnen nemen, zitten zij daar niet in die hoedanigheid. Het DB is een collegiaal bestuursorgaan, 

met één collegiale verantwoording voor de uitvoering van de taken van het DB (art. 19a Wgr). 

4.6. In de nieuw op te stellen gemeenschappelijke regeling zal het zaak zijn de rol van het AB af te 

slanken om zo de gemeenschappelijke regeling HUA binnen de lijnen van “politieke controle” te 

krijgen. Met het oog op de Wgr zal dit betekenen dat er onder andere rekenschap moet worden 

gegeven aan bijvoorbeeld het gebruik van zienswijzen, en dat hier geen gebruik van wordt 

gemaakt. De taken en bevoegdheden van het DB zullen verder moeten worden aangevuld om zo 

voldoende bestuurlijke autonomie te creëren. Dit kan door overgedragen taken in beginsel bij het 

DB te leggen (art. 57 Wgr), net als alle andere bevoegdheden binnen de GR. Natuurlijk behoudens 

bevoegdheden die bij het AB moeten liggen (vgl. art.  57a lid 2 Wgr). 

 

Aanvullende overweging 

4.7. Ons inziens is het mogelijk voor de provincie Utrecht en gemeente Utrecht om taken anders dan 

de wettelijke archieftaken (de zogenaamde ‘bovenwettelijke taken’) over te dragen aan HUA, 

waaronder: het proactief acquireren van nieuwe archiefbescheiden vanuit particulieren en het 

proactief beschikbaar maken van archiefbescheiden aan het publiek. Artikel 54 Wgr spreekt 

immers van overdragen en niet van delegeren, dus het kan ook om meer dan alleen 

publiekrechtelijke bevoegdheden gaan bij de overdracht.10 Provincie- en gemeentebesturen 

beschikken over autonome bevoegdheden, en kunnen zodoende taken en verantwoordelijkheden 

aan zich trekken voor zover een hogere overheid dat nog niet gedaan heeft. Die belangen kunnen 

dan natuurlijk ook in een GR worden gebracht. Daarmee vervalt het onderscheid tussen wettelijke 

en bovenwettelijke taken grotendeels. Straatman Koster plaatst in hun reactie hierbij de 

kanttekening dat deze overdracht van bevoegdheden alleen een aanbestedingsrechtelijke 

rechtvaardiging oplevert voor de activiteiten van HUA die voortvloeien uit deze bevoegdheden, en 

dat voor al de activiteiten niet ‘gedekt’ door een aan HUA overgedragen bevoegdheid of 

verantwoordelijk afzonderlijk zal moeten worden beoordeeld of daarvoor een 

aanbestedingsplicht rust op de Provincie c.q. Gemeente. 

 

 

 

 

 

7 Kamerstukken I 2004/05, 27008 en 29532, E, p. 9. 
8 Handelingen II 1983/84, p. 4925. 
9 Kamerstukken II 2012/13, 33597, nr. 3, p. 16. 
10 Kamerstukken II 1996/97, 25280, nr. 3, p. 76. 
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Risico’s 

4.8. Wel is het ons inziens zaak te vermelden dat de onder 4.6 weergegeven scheiding juridisch bezien 

goed te regelen zal zijn, maar dat dit in de praktijk niet risicovrij is. Een mogelijk risico vormt zich 

door het feit dat dezelfde mensen betreft die zitting nemen in zowel het  DB als het AB. Straatman 

Koster onderschrijft dit risico in hun reactie op dit memo d.d. 28 augustus 2022: “Als de Provincie 

of Gemeente in de nieuwe situatie echter nog toezicht zou uitoefenen op het AB dat verder gaat dan 

is toegestaan bij de overdracht van bevoegdheden en verantwoordelijkheden, dan gaat die 

uitzondering op de aanbestedingsverplichting ons inziens niet op. […] Een gebrek aan autonomie bij 

het AB kan daarom worden geacht in de praktijk ook door te werken naar het DB. “ In hun reactie 

stelt Straatman Koster verder dat de nieuwe regeling derhalve zal moeten waarborgen dat niet 

alleen het DB maar ook het AB voldoende autonoom is ten opzichte van de Provincie en de 

Gemeente. Ons inziens zal dit strikt genomen niet mogelijk zijn omdat een lid van het AB juist de 

Gemeente resp. de Provincie vertegenwoordigd. Dit is het wezenskenmerk van verlengd lokaal 

bestuur zoals beschreven onder punt 4.5 van dit memo, en het uitgangspunt van democratische 

legitimatie. Het AB autonoom maken zoals Straatman Koster in hun reactie voorstelt is daarmee 

onmogelijk gelet op de geldende verantwoordingslijnen zoals deze staan opgenomen in de recente 

wijzigingen van de Wgr. Mede daarom vraagt dit een rolvaste invulling van de bestuurders in de 

verschillende besturen, en zal er in de praktijk vanuit het archief en de deelnemers goed moeten 

worden gestuurd op deze scheiding. Echter is het heel goed mogelijk dat de rechter deze 

benadering desondanks niet als voldoende autonoom zal beschouwen. Handelingen van de 

bestuurders die de indruk wekken dat de rollen in het AB respectievelijk DB anders worden 

ingevuld kunnen aanleiding zijn voor de rechter om te constateren dat geen sprake is van 

overdracht van bevoegdheden  in de zin van het Europees recht (in Nederland geregeld via 

delegatie) en dat mogelijk  sprake is van een overheidsopdracht die aanbesteed had moeten 

worden. Voor de volledigheid merken wij hier nog op dat het volledig weghalen van de 

bevoegdheden bij de bestuurders niet mogelijk is. 

4.9. Wat betreft de taken voor OCW kan de vraag gesteld worden of de uitoefening van die taak een 

belang van de provincie en/of gemeente is. In dit kader gaat het om de interpretatie van artikel 51 

Wgr. Er is tot op heden geen jurisprudentie wat betreft de invulling van artikel 51 Wgr en de 

rechter heeft hierop tot op heden nog niet indringend getoetst. Straatman Koster merkt in hun 

reactie op dat het in dit verband bovendien relevant is “dat de Provincie en de Gemeente op grond 

van art. 51 WGR aan HUA alleen bevoegdheden en verantwoordelijkheden kunnen overdragen die 

onder de provinciale c.q. gemeentelijke belangen vallen”, en dat het daarom de aanbeveling verdient 

om “nader te onderzoeken en waar nodig te onderbouwen indien gekozen zou worden voor de 

aanbestedingsrechtelijke uitzondering bij overdracht van bevoegdheden en verantwoordelijkheden” 

daar waar deze onderbouw ook wenselijk is “ten aanzien van de activiteiten van HUA voor derden, 

waaronder OCW”.  Er zijn in de praktijk echter vele gemeenschappelijke regelingen die ook voor 

derden werken (waaronder ook de meeste regionale archieven). 

 

5. Inzake alleenrecht 

 

Juridisch kader 

5.1. Decentrale overheden kunnen bij overheidsopdrachten voor leveringen, werken of diensten een 

alleenrecht verlenen. De partij aan wie dat alleenrecht wordt verleend is dan exclusief bevoegd 

om het werk, de levering of de dienst uit te voeren. Er kan in dergelijke gevallen een afwijkend of 

zelfs geen Europees aanbestedingsregime gelden. Zo wordt een opdracht aan de markt 

onttrokken. Het ‘alleenrecht’ is als volgt in de wet terug te vinden in: artikelen 2 en 11 van Richtlijn 

2014/24, artikel 22 van Richtlijn 2014/25, en artikel 2.24 sub a van de Aanbestedingswet 2012.  

5.2. Voor een alleenrecht gelden de volgende voorwaarden: 
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a) Een aanbestedende dienst gunt een opdracht aan … 

b) … een andere aanbestedende dienst (of samenwerking van aanbestedende diensten) … 

c) … op basis van een uitsluitend recht dat …  

d) … wettelijk of bestuursrechtelijk bekend is gemaakt …  

e) … en waarvan de bepalingen in overeenstemming zijn met het VWEU. 

 

5.3. Van punt a) en b) is zeker sprake: de provincie en gemeente zijn aanbestedende diensten, en 

gunnen de opdracht aan een openbaar lichaam waarvan ze samen eigenaar zijn, d.w.z. een 

samenwerking van aanbestedende diensten. Punt d kan worden ingevuld door een verordening 

op te stellen. 

 

Punt c) – ‘… op basis van een uitsluitend recht dat …’ 

5.4. Voor punt c) geldt dat een nadere duiding van de term ‘uitsluitend recht’ nodig is. Deze is terug te 

vinden in artikel 1.1 van de Aanbestedingswet 2012, en is uitgelegd als volgt:  

 

een recht dat bij wettelijk voorschrift of bij besluit van een bestuursorgaan aan één 

onderneming wordt verleend. Voor die enkele onderneming wordt het recht voorbehouden 

om binnen een bepaald geografisch gebied een dienst te verrichten of activiteit uit te oefenen.  

 

Geografisch gebied wordt als volgt uitgelegd:  

 

het gebied waarbinnen betrokken ondernemingen een rol spelen in de vraag en aanbod van 

goederen of diensten. De concurrentievoorwaarden hierbinnen moeten voldoende homogeen 

zijn en zich van aangrenzende gebieden onderscheiden, doordat daar duidelijke afwijkende 

concurrentievoorwaarden heersen. 

 

In de toelichting op de verordening van de provincie respectievelijk gemeente zal een 

argumentatie moeten worden opgenomen waarom hiervan sprake is. Voor de provinciale 

archieven is de provinciale grens een logische geografische grens voor de archieven, echter 

bevinden zich binnen deze provinciale grenzen ook overige archiefdiensten. Voor de gemeente 

zijn er ook aangrenzende gemeentes die een archiefdienst uitvoeren waarvan in theorie ook 

gebruik van zou kunnen worden gemaakt, en onzeker is of de concurrentievoorwaarden binnen 

de gemeentegrenzen afwijken ten opzichte van de concurrentievoorwaarden van de 

aangrenzende gemeentes. Het is daarom onzeker of dergelijke argumentaties stand zullen houden 

bij een toets door de rechter. Het verdient overigens vermelding dat Straatman Koster deze 

geciteerde definitie als niet relevant beschouwt, mede omdat deze in het mededingingsrecht 

wordt gehanteerd om de relevante markt af te bakenen, en dat de Hoge Raad ook weinig waarde 

lijkt toe te kennen aan deze toevoeging in de Aanbestedingswet 2012.11 

 

Punt e) – ‘…bepalingen in overeenstemming … met het VWEU’ 

5.5. Voor punt e. is een nadere duiding van ‘bepalingen in overeenstemming … met het VWEU’ vereist. 

Dit betekent een rechtvaardiging door de uitoefening van: 

 

i. het openbaar gezag,  

ii. door de openbare orde, 

iii. openbare veiligheid,  

 

 

11 Zie art. 11 Richtlijn 2014/24/EU resp. HR 18 november 2011, ECLI:NL:HR:2011:BU4900, r.o. 3.4.2. 
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iv. openbare gezondheid; of  

v. door dwingende redenen van algemeen belang. 

 

Ons inziens komt alleen punt v. in aanmerking om het toepassen van een alleenrecht in deze casus 

te verantwoorden. Voor ‘algemeen belang’ geldt dat hiervoor een verordening kan worden 

gebruikt om de algemene (publieke) belangen te duiden. Dat archivering een publiek belang kent, 

valt ook al op te maken uit de overwegingen bij de Aanbestedingsrichtlijn (zie overweging 118). 

Voor toepassen van het alleenrecht is daarbij aanvullend dus nog de drempel ‘dwingende reden’. 

In dit kader kan gedacht worden aan de verwevenheid van archieven van OCW (het gaat immers 

om historische archieven van “de provincie” Utrecht, voor de tijd van de totstandkoming van het 

Koninkrijk), de provincie en de gemeente, en de unieke toegankelijkheid daarvan gezien deze 

verwevenheid. De vraag is echter of dit een voldoende zwaarwegend argument is om het 

toepassen van een alleenrecht te rechtvaardigen en of er geen andere mogelijkheden zijn om dit 

doel te realiseren. De praktische toepassing van het alleenrecht wordt op deze manier dusdanig 

laagdrempelig ingevuld, anders dan wat de wetgever op Europees niveau oorspronkelijk had 

beoogd met het instellen van de aanbestedingsrichtlijnen. Het is ons inziens dan ook onzeker of 

een dergelijke argumentatie in rechte stand houdt. Straatman Koster maakt in hun reactie kenbaar 

dat “een beperking van het vrij verkeer wegens dwingende redenen van algemeen enkel is 

gerechtvaardigd indien de betrokken maatregel (i) geschikt is om de verwezenlijking van het 

nagestreefde doel te waarborgen en (ii) niet verder gaat dan voor het bereiken van dat doel 

noodzakelijk is.12 Het is aan de betrokken overheid om aan te tonen dat aan deze voorwaarden wordt 

voldaan. Juist vanwege deze harde eisen en bewijslast is de optie van een alleenrecht ons inziens zo 

risicovol”. 

5.6. Het verdient daarbij nadrukkelijk de vermelding dat het alleenrecht bedoeld is als uitzondering 

op de regel, en dat de Europese Commissie destijds voornemens was deze uitzondering te 

schrappen als überhaupt een mogelijkheid.13 Het Europees Parlement heeft het echter terug in 

het voorstel geamendeerd.14 

 

Risico’s 

5.7. Kortom: de variant waarbij een alleenrecht gevestigd wordt, is een (juridisch) risicovolle. Dit 

wordt ook onderschreven door Straatman Koster in hun reactie op dit memo. Dit is met name 

omdat de rechter vermoedelijk niet mee zal gaan in de redenering dat sprake is van een dwingende 

reden van algemeen belang. In het geval er toch voor wordt gekozen gebruik te maken van een 

alleenrecht, dan is het aankondigen van de intentie daarvan zoals bedoeld in artikel 4.16 

Aanbestedingswet daarvan aan te bevelen. Zolang er verder geen interesse wordt getoond in het 

verkrijgen door andere partijen voor het uitvoeren van de betreffende taken, dan zal het 

toekennen van het alleenrecht doorgang kunnen vinden, althans zal de te verstrekken 

overheidsopdracht en de te sluiten overeenkomst in uitgangspunt niet kunnen worden vernietigd. 

Straatman Koster stelt in hun reactie hierop dat dit “evenwel ten onrechte de indruk [kan] wekken 

dat een dergelijke bescherming tegen vernietiging op grond van de Aanbestedingswet 2012 

aannemelijk is. Een ex ante-bekendmaking biedt alleen bescherming als de Provincie c.q. Gemeente 

te goeder trouw is, in die zin dat zij van mening mogen zijn dat onderhandse gunning is toegestaan”, 

 

 

12 Zie bijv. HvJ EG 30 november 1995, zaak C-55/94 (Gebhard), pt. 37. Anders dan in rnr. 5.5 van het 
memo van Berenschot, wordt in de jurisprudentie van het Hof van Justitie de “dwingende reden” 
overigens niet als een aparte drempel aangemerkt (naast het “algemeen belang”). 
13 Zie het voorstel met nummer COM(2011) 896. 
14 Amendement 27, zie het Verslag A7-0007/2013.  



 

  

 9/9 

en dat “[g]elet op de gesignaleerde risico’s ten aanzien van de optie van gunning op basis van een 

alleenrecht van HUA, is het ons inziens zeer twijfelachtig of hier aan die voorwaarde voor 

bescherming zou worden voldaan.” 

 

6. Conclusie 

 

6.1. Concluderend komt uit de juristen van de provincie Utrecht, gemeente Utrecht en Berenschot dat 

– juridisch bezien – het overdragen van taken en bevoegdheden bij wijze van delegatie de minst 

risicovolle manier is in geval het bestuurlijk wenselijk wordt geacht de gemeenschappelijke 

regeling HUA in stand te houden. Straatman Koster onderschrijft deze conclusie. Dat laat onverlet 

dat er wel een risico blijft bestaan. Daarnaast zal deze optie betekenen dat de gemeenschappelijke 

regeling moet worden aangepast, onder meer de toebedeling van taken en bevoegdheden aan het 

AB en DB. Tevens zal het takenpakket nog tegen het licht moet worden gehouden, wanneer er voor 

een bepaalde oplossing gekozen wordt.  

6.2. Daarbij aanvullend is het de vermelding waard dat, hoewel delegatie juridisch bezien de minst 

risicovolle manier is, wij ons er terdege van bewust zijn dat dit te zijner tijd zal moeten worden 

geplaatst in een bredere context passend bij een politiek-bestuurlijk weging. In dat kader verdient 

het vermelding dat het afslanken van de taken en bevoegdheden van het AB een mindering van 

invloed betekent op de gemeenschappelijke regeling. Dit zal verder worden uitgewerkt in de 

bovenliggende rapportage ter voorbereiding op de tweede bestuursvergadering HUA, 21 oktober 

2022. 
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Burgemeester en wethouders
Postadres Postbus 16200, 3500 CE Utrecht
Telefoon 14 030
www.utrecht.nl

Aan de gemeenteraad

Behandeld door D.M. van Rhee Datum 11 april 2023
Doorkiesnummer 030-2862808 Kenmerk 11066048
E-mail d.van.rhee@utrecht.nl Onderwerp Activiteitenplan Eenzaamheid (2023-2026)
Bijlage(n) 1 Beleidsveld Wmo en Welzijn

Geachte leden van de raad,

Op 18 oktober 2022 hebben we de raadsbrief stand van zaken Aanpak Eenzaamheid gestuurd. Hierin 
is u een nieuw uitvoeringsplan toegezegd (toezegging 22/T463). Dit nieuwe uitvoeringsplan vindt u in 
de bijlage. Met dit uitvoeringsplan streven we naar minder eenzame Utrechters. We zijn pas tevreden 
wanneer we aan het eind van de planperiode 2023-2026 minimaal onder het gemiddeld landelijk 
percentage inwoners die zich eenzaam voelen zitten. Gemeente en netwerkpartners hebben de 
afgelopen vier jaar ervaren wat wel en niet werkt en welke groepen en onderwerpen nog meer 
aandacht vragen. Voor deze planperiode kiezen we daarom voor meer focus op jongvolwassenen, 
migrantenouderen en (alleenstaande) thuiswonende ouderen. Tegelijkertijd blijven we ons inzetten op 
het versterken van de Utrechtse gemeenschap, zodat iedere Utrechter kan omgaan met 
eenzaamheid. Van zichzelf, en van een ander.

Cijfers
Het aantal Utrechters dat zich eenzaam voelt stijgt. Het percentage eenzame volwassenen (18-64 
jaar) van 47% is vergelijkbaar met het landelijke percentage en lager dan in de andere grote steden. 
We weten dat corona invloed heeft op deze toename, maar niet hoeveel. En ook weten we niet in 
hoeverre Utrechters weer (vanzelf) terugveren.
Utrechters die alleen wonen, 80+’ers, mensen met een migratieachtergrond of een praktijkopleiding 
en Utrechters in een kwetsbare situatie hebben het meeste kans op eenzaamheidsgevoelens. Tijdens 
de coronapandemie voelden echter ook veel jongvolwassenen (16-25 jaar) zich eenzaam: 71% van 
hen was in het voorjaar van 2021 eenzaam, waarvan 21% ernstig eenzaam. Dit is in 2022 afgenomen 
naar 59%, waarvan 22% ernstig eenzaam was (dataverzameling tussen mei en juli 2022). 
Eenzaamheid komt ook voor onder de jongere Utrechter. Zo geeft in het najaar van 2021 6% van de 
kinderen (groep 7 en 8 BO) aan zich vaak alleen te voelen en heeft 19% van de jongeren (klas 2 en 4 
VO) een verhoogd risico op eenzaamheid. In de nieuwe factsheet ‘Eenzaamheid in Utrecht’ staan 
cijfers en quotes over eenzaamheid die helpen om over eenzaamheid in gesprek te gaan. 
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Sturen op Impact
In de Utrechtse aanpak eenzaamheid: routes naar verbinding (2019) stonden 7 thema’s 
(haltes)centraal: 1) signalering, 2) professionals, vrijwilligers en ervaringsdeskundigen, 3) verrassende 
verbinding, 4) verbinding sociaal en medisch domein, 5) passend aanbod, 6) informatie en 7) 
mobiliteit en toegankelijkheid. Deze thema’s komen op een andere manier weer terug in het nieuwe 
uitvoeringsplan. We hebben ervoor gekozen om samen met een aantal partners uit het netwerk 
Utrecht Omarmt het uitvoeringsplan weer te geven in de vorm van een verandertheorie, waarin wordt 
weergegeven hoe de activiteiten bijdragen aan de doelstelling. Hierbij zijn we geholpen door Movisie 
en het Verwey Jonker Instituut. Op deze manier maken we visueel aan welke ambitie(s) we 
gezamenlijk werken, welke hoofddoelen we onderscheiden en wat we daarvoor gaan doen. Zo 
vermijden we veel tekst en kunnen we in een oogopslag laten zien hoe we verwachten dat 
maatschappelijke veranderingen tot stand komen, waarom we doen wat we doen en hoe we 
monitoren dat we het beoogde resultaat bereiken. Utrecht is de eerste gemeente die haar aanpak of 
uitvoeringsplan op het gebied van eenzaamheid vormgeeft aan de hand van een verandertheorie.  

Deze verandertheorie is een eerste versie en staat niet vast voor de komende vier jaar. Regelmatig 
(ongeveer eens per jaar) zal de theorie tegen het licht worden gehouden. Met netwerkpartners zullen 
we dan bespreken of het probleem dat we aanpakken nog steeds het(zelfde) probleem is als toen we 
begonnen of dat dit inmiddels is veranderd. En wat dit betekent voor het gestelde doel en de weg daar 
naartoe. 

Activiteiten
• Eén van de drie focusgroepen zijn jongvolwassenen. Met een campagne in het najaar 2023 

willen we onder deze groep inwoners het taboe rond eenzaamheid doorbreken en het thema 
meer bespreekbaar maken. Deze campagne is onderdeel van een bredere campagne gericht 
op mentale gezondheid van jongeren en jongvolwassenen in Utrecht.

• Om meer (thuiswonende) ouderen te bereiken zetten we onder andere in op samenwerking 
met lokale ondernemers, waaronder diegenen die in contactberoepen werken zoals kappers 
en pedicures. Deze ondernemers hebben regelmatig contact met buurtgenoten en krijgen van 
hen soms verhalen te horen waar ze niet altijd op in kunnen spelen. Om hen 
handelingsperspectief te geven onderzoeken we of een aangepaste training en informatie 
over eenzaamheid en aanbod in (de buurt) daarbij kan helpen. Ondertussen zijn we al 
begonnen met een handmassageproject, waarbij in Overvecht onder begeleiding van DOCK, 
vrijwilligers uit de wijk gratis professionele scholing aangeboden krijgen over handmassage, 
motiverende gespreksvoering en eenzaamheid. Deze activiteiten dragen bij aan het subdoel 
‘er is meer kennis onder een grotere groep in de stad’. 

• Om professionals goed toe te rusten om eenzaamheid bespreekbaar te maken (subdoel) 
wordt door een medewerker van DOCK de training ‘Verbinden met eenzaamheid’ gegeven 
aan collega’s en andere welzijns- en zorgprofessionals. Bovendien wordt de pilottraining die is 
aangeboden door DOCK en NOOM aan sociale professionals ‘eenzaamheid onder 
migrantenouderen’ doorontwikkeld.

Monitoring
In het uitvoeringsplan zijn op het niveau van de subdoelen indicatoren benoemd en worden daar waar 
mogelijk de resultaten (output) van activiteiten bijgehouden. Om het netwerk Utrecht Omarmt verder 
te versterken en de juiste vragen te stellen ten aanzien van de kwaliteit van het netwerk, is onder 
begeleiding van Common Eye een handreiking ‘Werken in netwerken’ gemaakt. Dit traject heeft 
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opgebracht dat we onszelf de juiste vragen stellen om zicht te krijgen op de kwaliteit van de 
netwerken waar we een rol in vervullen en wat we kunnen doen om de kwaliteit te verbeteren.

Financiering
Het ministerie van VWS, de VNG, Zorgverzekeraars Nederland en GGD GHOR Nederland hebben op 
3 februari 2023 het Gezond en actief leven akkoord (GALA)  ondertekend. In het akkoord is 
afgesproken hoe preventief gezondheidsbeleid kan worden versterkt en duurzaam kan worden 
geborgd. Voor de uitvoering van de afspraken uit het GALA is een Brede Specifieke Uitkering (SPUK). 
Voor het thema Eenzaamheid is hier binnen budget gereserveerd voor 2023 (€ 160.000), 2024 (€ 
160.000) en 2025 (€ 128.000). Hieruit financieren we de netwerkcoördinator eenzaamheid en andere 
activiteiten die bijdragen aan de geformuleerde doelen. Denk aan de samenwerking met (MKB) 
ondernemers, netwerkbijeenkomsten, trainingen en lezingen. Activiteiten als de campagne 
bewustwording en taboe doorbreken jongvolwassenen, handmassage project Overvecht, aandacht 
voor eenzaamheid op middelbare scholen en activiteiten van het Danspaleis (ook voor 'roze ouderen’) 
financieren we uit ‘Versneld Vernieuwen’. De rest van de activiteiten wordt gefinancierd vanuit 
reguliere subsidies aan organisaties zoals DOCK en het Buurtteam, vanuit organisaties/bedrijven zelf, 
of vanuit nadere regels (Initiatievenfonds, Vrijwillige inzet voor elkaar en Herstel en verkracht 
Utrechtse Jeugd).

Hoogachtend,
Burgemeester en wethouders van Utrecht,

de secretaris, de burgemeester,
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Wij willen minder eenzaamheid in Utrecht
Wij streven naar minder en zijn tevreden wanneer  

wij onder het landelijk gemiddelde komen.

Naima en Fatima 
Onder de mensen komen 
dankzij ouderengroep.

Lees meer

Tim 
Vrienden komen  
niet vanzelf.

Lees meer

Vanda 
Op pantoffelafstand 
in beweging komen.

Lees meer

Iedere Utrechter kan omgaan 
met eenzaamheid. Bij zichzelf en 
anderen.

Dit vraagt iets van zowel professionals 
(welzijn, zorg, onderwijs, W&I, Beleid) 
als van inwoners. Wel mag je andere 

verwachtingen hebben

Eenzaamheid is een 
maatschappelijk probleem.

De rol van het 
uitvoeringsplan eenzaamheid 

is hier agenderend. 

  Leeswijzer 
Op deze pagina staat een verandertheorie. Deze brengt de relatie 
tussen activiteiten, subdoelen en hoofddoelen in kaart en beschrijft 
de veronderstelde werking hiertussen. De verandertheorie is van 
links naar rechts te lezen. Op de volgende pagina’s geven wij meer 
toelichting op de afzonderlijke onderdelen.  
 
Legenda:    Hoofddoelen    Subdoelen    Activiteiten

Hoofddoel

Subdoel Activiteiten

Door te focussen op risicofactoren 
en in te zetten op kennis en 

vaardigheden van Utrechters.

Renate 
Aanspraak zoeken  
tegen eenzaamheid.

Lees meer

Deze theorie is mede gebaseerd op het ‘Wat werkt bij de aanpak van eenzaamheid dossier’ van Movisie.
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Professionals worden getraind 
en ondersteund in het onderling 
delen van kennis en elkaar  
beter vinden.

Activiteitenoverzicht 

Er is meer kennis onder een 
grotere groep in de stad.

Netwerk Utrecht Omarmt heeft 
meer kennis (kwaliteit).

Activiteitenoverzicht

Taboe doorbroken. Stimuleren dat we vaker met 
elkaar het gesprek aangaan  
over eenzaamheid.

Activiteitenoverzicht 

 Professionals signaleren en 
handelen.

Lees meer

Inwoners, ondernemers en 
vrijwilligers kunnen beter  
met eenzaamheid omgaan 
(bij zichzelf en anderen). 

Lees meer

Netwerk Utrecht Omarmt groter 
maken (kwantiteit).

Activiteitenoverzicht

Risicofactoren op eenzaamheid verminderen 
(maatschappelijke factoren).

Lees meer op pagina 6

Professionals zijn goed 
toegerust om eenzaamheid 
bespreekbaar te maken.

Linda Voortman
Nu is het tijd voor  
nieuwe plannen.

Lees meer

Inwoners weten waar ze 
terecht kunnen wanneer ze 
eenzaamheid signaleren.

Lees meer

Signaleringskaart (pagina 4).
Lees meer

Hoe en waarom pakken 
we eenzaamheid aan?
Lees meer



Vier jaar geleden startten we met onze Utrechtse 
aanpak eenzaamheid. Nu is het tijd voor nieuwe 
plannen. Want ook in Utrecht liggen nog grote 
uitdagingen. Te veel Utrechters - jong en oud - 
voelen zich eenzaam. 

 
Helaas zorgden ook de coronamaatregelen voor meer gevoelens 
van eenzaamheid. De komende vier jaar werken we door vanuit een 
stevige basis. Want steeds meer bewoners, ondernemers, vrijwilligers 
en sociale partners zetten zich in. Zo heeft het netwerk Utrecht 
Omarmt meer dan 90 partners. Hierin werken deze partners samen, 
delen ervaringen en bereiken zo meer eenzame Utrechters met hun 
activiteiten of hulpverlening. 

De ervaringen uit de afgelopen vier jaar bieden ook de mogelijkheid 
om nu meer te focussen op groepen die extra aandacht nodig 
hebben. Denk aan jongvolwassenen, migrantenouderen en 
(alleenstaande) thuiswonende ouderen. Als wethouder armoede zie 
ik hoe allerlei problemen met elkaar samenhangen en ook hoe een 
gebrek aan bestaanszekerheid tot vereenzaming kan leiden.

De komende jaren werken we aan het verminderen van eenzaamheid 
vanuit een verandertheorie. Deze hebben we hier speciaal voor 
ontwikkeld. Dit geeft ons meer zicht op wat we moeten doen om  
de beoogde effecten te bereiken.

Inleiding

Linda Voortman wethouder Zorg en Welzijn.
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Waarom?
Het aantal Utrechters dat zich eenzaam voelt stijgt. Volgens de 
Gezondheidspeiling 2020 is het percentage eenzame Utrechtse 
volwassenen toegenomen van 40% in 2018 naar 47% in 2020. 
Het aantal ernstig eenzame Utrechters is 11% en niet gestegen 
ten opzichte van 2018. Het percentage eenzame volwassenen is 
vergelijkbaar met het landelijke percentage en lager dan in de andere 
grote steden. Bekijk de Factsheet eenzaamheid in Utrecht voor  
meer informatie. 

Hoe?
De inzet van een netwerkcoördinator vanaf 2021 zorgt ervoor 
dat het netwerk Utrecht Omarmt groeit in kwantiteit en kwaliteit. 
De verscheidenheid aan partners, van panelleden Meetellen tot 
het Utrechtse bedrijfsleven, zorgt ervoor dat we brede kennis 
hebben binnen het netwerk en mensen die deze kennis uitdragen 
in gemeenschappen binnen de stad. Wanneer iets snel opgepakt 
moet worden zorgen we in samenwerking tussen gemeente en 
netwerkcoördinator voor een aparte werksessie of -groep rondom 
dat (nieuwe) thema. Zoals hulp en ondersteuning bij het sluiten 
van vriendschappen. Een kernteam van partners uit het netwerk 
komt elke 6 weken samen om de koers van de aanpak mede te 
bepalen en stemt deze twee keer per jaar af met de wethouder. De 
gemeente is verantwoordelijk voor de uitvoering van dit plan waarin 
het netwerkgericht werken en de netwerkcoördinator een belangrijke 
rol hebben en vanuit de gemeente worden gefinancierd. Daarnaast 
houdt de gemeente er zicht op of elke Utrechter echt mee kan 
doen, of het thema eenzaamheid voldoende aandacht krijgt in het 
reguliere werk van de grote zorg- en welzijnspartners en wordt de 
communicatiekracht van de gemeente gebruikt.

Voor wie?
De Utrechtse aanpak eenzaamheid is voor alle Utrechters  
van 12 jaar en ouder die zich (ernstig) eenzaam voelen.  
Met extra aandacht voor jongvolwassenen, migrantenouderen  
en (alleenstaande) thuiswonende ouderen.

Waar?
De aanpak is gericht op heel Utrecht stad. Uit de cijfers van de 
Volksgezondheidsmonitor blijkt dat één op de vijf volwassenen 
uit de wijk Overvecht ernstig eenzaam is. Daarom wordt er vanuit 
de gemeente in samenwerking met ‘Samen voor Overvecht’ 
bepaald wat er bovenop hun inzet nog meer nodig is om de 
(ernstige) eenzaamheid van Overvechters te verminderen. Ook 
is de eenzaamheidproblematiek in een aantal wijken of buurten 
vanuit bewoners(platforms) specifiek benoemd als thema waar 
ze op samenwerken en zijn aangehaakt bij Utrecht Omarmt. 
Zoals in Lunetten, Zuilen en Transwijk. Daar waar in de toekomst 
buurtagenda’s aanleiding geven om extra inzet te plegen in een buurt, 
zal met partijen hierop samen worden gewerkt.

Waarom 
en hoe?

Intentieverklaring is ondertekend.
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Definitie eenzaamheid

Eenzaamheid is het subjectief ervaren van een onplezierig 
of ontoelaatbaar gemis aan (kwaliteit van) bepaalde sociale 
relaties. Het kan zijn dat het aantal contacten dat men heeft 
met andere mensen geringer is dan men wenst (sociale 
eenzaamheid). Het kan ook zijn dat de kwaliteit van de 
gerealiseerde relaties achterblijft bij de wensen (emotionele 
eenzaamheid).

Belangrijkste uitgangspunten
Eenzaamheid staat niet los van andere maatschappelijke thema’s. 
We geloven in het versterken van gemeenschapskracht en daarmee 
in de kracht van een sterke sociale basis. Onze belangrijkste 
uitgangspunten daarbij zijn:
• De leefwereld staat centraal: aansluiten bij wat bewoners met 

ervaring op het gebied van eenzaamheid belangrijk vinden.
• Doen wat nodig is: bewoners, vrijwilligers en professionals krijgen 

de ruimte.
• Streven naar eenvoud: we zetten in op een doorlopende lijn van 

signalering naar activiteiten.

• Samen verantwoordelijk: eenzaamheid is een probleem van de 
samenleving en niet van het individu.

• Ruimte voor verschil: er is plaats voor iedereen, niemand hoeft zich 
buitengesloten te voelen.

• Gelijke kansen: door het versterken van veerkracht en (sociale) 
vaardigheden. 

In theorie leidt dit toe / draagt dit bij aan het bereiken van de effecten 
die we hieronder benoemen:

Effecten
Hoofddoel
Inwoners (ook ondernemers en vrijwilligers) zijn zelf beter in  
staat om te gaan met eenzaamheid (bij zichzelf en anderen).

Tot nog toe
• Vijf lezingen.
• 12 Trainingen eenzaamheid signaleren en bespreekbaar maken  

en eenzaamheid onder migrantenouderen.
• Netwerk met 90 partners die intentieverklaring hebben ondertekend.
• Twee keer per jaar een netwerkbijeenkomst met gemiddeld  

90 deelnemers per keer.
• Signaleringskaart gemaakt en 2280 verspreid.
• HOI! Campagnes.
• ‘Reguliere’ inzet sociaal makelaars van DOCK, bijvoorbeeld in  

de buurtcentra, activiteiten voor ouderen en de ondersteuning  
van bewonersinitiatieven zoals Lief en Leedstraten.

• Drie toneelstukken over eenzaamheid opgevoerd: ‘Op de koffie’ 
(NUT), ‘Van heel dichtbij’ (STUT theater), ‘Nacht in Utrecht’ 
(Zuidelijk toneel).

• Workshop eenzaamheid middelbare scholen.

Subdoelen
• Taboe doorbroken.
• Er is meer kennis onder een  

grotere groep in de stad.
• Inwoners weten waar ze terecht 

kunnen als ze eenzaamheid 
signaleren.

Van heel  
dichtbij
STUT theater.

Lees meer

HOI!
Campagne

Lees meer
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• 40 Lief en Leedstraten: in totaal zijn er 315 potjes uitgekeerd  
(we spreken pas van een Lief en Leedstraat wanneer er in 1 straat meerdere 
potjes zijn uitgekeerd). 

• Samenwerking met Jumbo, KLM, DE, Capgemini, NS & ProRail.
• Website Utrecht Omarmt.
• Zorgkrant: aandacht voor eenzaamheid en waar je aan kan kloppen. 
• Wijkinformatiepunten.
• Deelname week tegen eenzaamheid met overzicht activiteiten in de stad.

Toekomst
• Campagne bewustwording en taboe doorbreken jongvolwassenen.
• Meer samenwerken met lokale (MKB) ondernemers, start met contactberoepen.
• Meer aandacht voor eenzaamheid op middelbare scholen.
• Organisaties op het gebied van sport, religie en onderwijs benaderen we 

actief om aan te sluiten bij Utrecht Omarmt.



Hoofddoel
Professionals signaleren en handelen.

Subdoelen
• Professionals zijn goed toegerust om eenzaamheid 

bespreekbaar te maken.

Tot nog toe
• Trainingen: Interventieprofielen voor de aanpak van eenzaamheid 

en sociaal isolement bij ouderen en eenzaamheid onder jongeren 
(Join us basistraining). 

• Verbetersessie voor projecten en initiatieven (Movisie).
• Infopunt informele zorg ingericht voor vragen over eenzaamheid 

van bewoners en professionals.
• Lessen via G4, ministerie, adviseur Eén tegen eenzaamheid.
• Welzijn op recept wordt aangeboden in elke wijk: Jaarlijks krijgen 

meer dan 320 bewoners een recept voorgeschreven.
• Onderzoek Labyrinth ism panel Meetellen.
• Samenwerking op eenzaamheid in buurt/wijk zoals buurtpact 

Transwijk, coalitie Zuilen, Lunetten (buurtnetwerken).

Toekomst
• Trainen eigen medewerkers gemeente die in contact staan met  

de doelgroep (zoals WMO consulenten en werkmatchers).
• Lezingen, waaronder over migrantenouderen.
• Training ‘Verbinden met eenzaamheid’ (gegeven door DOCK  

voor professionals).
• Buurtteam traint eigen medewerkers.
• Versterken samenwerking Armoedecoalitie.
• Jongeren op Recept met JoU en SportUtrecht en meer Kunst  

op Recept.

Hoofddoel
Inclusievere maatschappij (meedoen echt mogelijk maken).

Subdoelen
• Toegankelijkheid.
• Vervoersarmoede.
• Aantrekkelijk en veilig aanbod voor groepen.

Hoofddoel
Vergroten bestaanszekerheid.

Tot nog toe
• Voorbeelden extra/nieuw aanbod: Join Us, Sociaal vitaal in kleur, 

Danspaleis.
• Alle ‘reguliere’ activiteiten zoals maatjesprojecten, inlopen,  

samen eten.
• Signalen uit het netwerk worden opgepikt mbt groepen waarvoor 

er geen of te weinig aanbod is dat aansluit.
• Agenda + uitvoeringsprogramma Utrecht voor iedereen toegankelijk 

(2019).
• Hulp bij vervoer: Automaatje, (inbedding) Buurtmobiel, 

Boodschappen plus bus, Zonnebloemauto.

Toekomst
• Handmassage project Overvecht.
• Kunst en cultuur activiteiten die bijdragen aan de vermindering  

van eenzaamheid inventariseren en faciliteren.
• Aanbod op ‘vriendschapsactiviteiten’ analyseren en waar nodig 

verbeteren/uitbreiden.
• Uitvoeringsprogramma Vervoersongelijkheid (Q2 2023).
• Nieuwe Aanpak Inclusie (Q2 2023).

Buurtpact 
Transwijk

Lees meer

Tot nog toe
• Actieagenda Utrechters schuldenvrij (2019).

Toekomst
• Intensiveren samenwerking tussen Utrecht Omarmt en Armoedecoalitie. 
• Vernieuwing armoedebeleid (2023).

Trainingen 
Eenzaamheid 
jongeren

Lees meer

Danspaleis

Lees meer
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Bijlage

• Intensiveren samenwerking  
tussen Utrecht Omarmt en  
Armoedecoalitie.

• Hulp bij vervoer: Automaatje, 
(inbedding) Buurtmobiel, 
BoodschappenPlusBus, 
zonnebloem auto.

Agenda + uitvoerings-
programma Utrecht voor 
ieder een toegankelijk (2019).

Vervoersarmoede.

Sociale doelstellingen  
integraal onderdeel van  
ruimtelijke ontwikkelingen.

Aantrekkelijk en veilg aanbod 
voor groepen.

Betere samenwerking sociaal  
en fysiek domein.

Inclusievere maatschappij
(meedoen echt mogelijk maken).

Vergroten bestaans zekerheid.

Armoede is  
een risofactor

Verbeteren gezondheid.

Actieagenda Utrechters 
schuldenvrij (2019). 

Risicofactoren op eenzaamheid 
verminderen (maatschappelijke 
factoren). Deze risicofactoren 
agenderen we waar nodig.

Eenzaamheid is 
niet (alleen) een 

individueel probleem

Wij willen minder eenzaamheid in Utrecht
Wij streven naar minder en zijn tevreden wanneer 
wij onder het landelijk gemiddelde komen.

Door te focussen op risicofactoren 
en in te zetten op kennis en 

vaardigheden van Utrechters.

• Voorbeelden extra/nieuw aanbod:

Join Us, Sociaal vitaal in kleur, 
Danspaleis.  
Alle ‘reguliere’ activiteiten zoals 
maatjesprojecten, inlopen, 
samen eten. 
Signalen uit het netwerk 
worden opgepikt voor groepen 
waarvoor er geen of te weinig 
aanbod is dat aansluit.

• Wijkproposities vanuit sociaal 
architecten waarin het faci li teren 
van ontmoeting een plek krijgt. 

• Pilot inrichten route ouderen 
richting voorzieningen ‘gezond 
ouder worden’.

• Activiteiten in nieuwe nota 
Volksgezondheid 2024-2028.

Legenda:    Hoofddoelen    Subdoelen    Activiteiten

Slechte gezondheid  
is een risicofactor

• Nieuwe aanpak Inclusie  
(Q2 2023).

• Uitvoeringsprogramma 
Vervoersongelijkheid (Q2 2023).

Gezondheid voor iedereen 
(2019-2023)
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Monitoring
1.  Stimuleren dat we vaker met elkaar het gesprek  

aangaan over eenzaamheid.
Indicator: Bereik en effect van de campagne mentale gezondheid 
jong volwassen (start Q2 2023), waarvan eenzaamheid onder jongeren  
een onderdeel wordt.

2.  Inwoners hebben een handelingsperspectief en weten  
dus waar ze terecht kunnen. 

Indicator: We houden bij hoeveel signaleringskaarten er verspreid  
zijn en wat we hierover terug horen uit het netwerk.

3.  Netwerk Utrecht Omarmt groter maken (kwantiteit).
Indicator: Aantal partners dat via het tekenen van een 
intentieverklaring is aangesloten bij het eenzaamheid netwerk  
Utrecht Omarmt.

4. Netwerk Utrecht Omarmt heeft meer kennis (kwaliteit). 
Indicatoren:
• De partners binnen Utrecht Omarmt bevragen op hoe zij de 

samenwerking ervaren en of deze hen ondersteunt om de 
gezamenlijke doelen te bereiken dmv ‘quickscan van een netwerk’ 
(Common Eye).

• Aantal deelnemers aan Verbetersessie om meer impact te maken in 
verminderen eenzaamheid (Movisie).

• Aantal deelnemers trainingen voor vrijwilligers en ondernemers en 
tevredenheid met deze trainingen.

5.  Professionals worden getraind en ondersteund in het 
onderling delen van kennis en elkaar beter vinden.

Indicator: Aantal professionals dat trainingen volgt om kennis over 
eenzaamheid te vergroten en tevreden is over de trainingen.

6. Subdoelen onder inclusie: 
• Analyse van risicogroepen en hoeverre het huidige aanbod aansluit 

bij hun vraag.

Op het niveau van subdoelen binnen de verander  theorie hebben we een 
opzet gemaakt voor de monitoring of we deze doelen halen. 
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Colofon
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www.utrecht.nl

Illustraties  
Enof creatieve communicatie

Concept en lay out 
Enof creatieve communicatie
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1 Raadsvoorstel Nieuwe werkwijze aanbesteden sociaal domein.docx 

Voorstel aan de gemeenteraad

Nieuwe werkwijze aanbesteden in sociaal domein

Beleidsveld WMO en Welzijn
Organisatieonderdeel Maatschappelijke Ontwikkeling
Opsteller Ellen van der Vorst
Kenmerk 10979187
Vergaderdatum Raad
Referendabel

Volgt
Ja

Geheim Nee

Het college van burgemeester en wethouders stelt de raad voor te besluiten:

1. De volgende werkwijze te hanteren bij aanbesteden in het sociaal domein:
a. Op basis van de uitgangspunten in het vastgestelde beleid kiest het college van B&W aan de 

hand van het bijgevoegde ‘Keuzekompas Aanbesteden in het sociaal domein’ uit één van de 
vijf hieronder genoemde instrumenten:

i. Overheidsopdrachten (inkoop):
ii. Subsidie;
iii. Begrotingssubsidie;
iv. Inbesteden;
v. Open house;

en de daarbij te formuleren aanvullende maatregelen;
b. Het college van B&W informeert de raad altijd over de gemaakte keuzes en geformuleerde 

aanvullende maatregelen via een raadsbrief met toelichting, gebaseerd op het Keuzekompas.

Burgemeester en wethouders van Utrecht,

de secretaris, de burgemeester,
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Samenvatting
Bij aanbestedingen in het sociaal domein wordt op basis van een door de raad vastgestelde 
beleidsnota door het college de afweging gemaakt voor de keuze van het instrument. Voorgesteld 
wordt om het nu voorliggende Keuzekompas te hanteren als afwegingskader voor het maken van 
transparante keuzes tussen instrumenten en te nemen maatregelen die het proces van aanbesteden 
minder knellend maken. Het college informeert de raad met een raadsbrief over de gemaakte keuzes 
op basis van de beleidsnota, zodat deze inzichtelijk, transparant en navolgbaar zijn. 

Context
Aanleiding
Bij het vaststellen van de Nota Inkoop en Contractmanagement in de raadsvergadering van 5 
november 2020 is de motie ‘Toekomst van het aanbesteden in het sociaal domein’(M324) 
aangenomen. Aanleiding voor deze motie was dat er met name in het (brede) sociaal domein er – ook 
in Utrecht – een discussie plaats vond of de inzet en het gebruik van het instrument aanbesteden 
recht doet aan de vragen en ontwikkelingen van het sociaal domein. Verschillende experts wezen 
erop dat er binnen de huidige wet- en regelgeving al meer uitzonderingen en flexibiliteit gevonden 
kunnen worden dan nu worden toegepast.
In de motie wordt daarom opgedragen om:
• Te onderzoeken welke mogelijkheden er binnen de regelgeving zijn om tot nieuwe, of voortzetting 

van bestaande overeenkomsten in het sociaal domein te komen zonder aanbesteding- of 
tenderprocedures te volgen

• Te onderzoeken welke maatregelen mogelijk zijn om aanbestedingsprocedures minder knellend 
toe te kunnen passen. 

Zoals in het coalitieakkoord staat is, aanbesteden in het sociaal domein geen automatisme. Het 
college zet dan ook in op stabiliteit van de dienstverlening, een langdurige relatie met en bekende 
gezichten in de wijk, het betrekken van ervaringsdeskundigen, een bestaand netwerk en langere 
looptijden van contracten. Er zijn tal van instrumenten die ingezet kunnen worden binnen wet- en 
regelgeving. Het Keuzekompas is gebaseerd op de beginselen van gelijk speelveld en transparantie 
en geeft een overzicht van de te kiezen instrumenten en de aanvullende maatregelen die getroffen 
kunnen worden. De afweging voor de keuze van het instrument is maatwerk en moet gebaseerd zijn 
op de door de Raad vastgestelde visie en beleid in een Nota van Uitgangspunten voor de gewenste 
activiteiten.

Juridische context
De mogelijkheden binnen wet- en regelgeving zijn in samenwerking met KPMG onderzocht, wat heeft 
geresulteerd in het adviesrapport ‘Verkenning aanbesteden in het sociaal domein’ dat op 11 november 
2021 aan de raad is aangeboden. Conclusie in dit adviesrapport is dat verlenging van de bestaande 
overeenkomsten veelal niet mogelijk is. Er zijn wel diverse mogelijkheden om nieuwe overeenkomsten 
te sluiten zonder aanbesteding of tenderprocedures. Aan de inzet van deze instrumenten zijn 
juridische voorwaarden en risico’s gekoppeld. Daarnaast zijn er verschillende maatregelen 
geïdentificeerd om in een aanbesteding de onbedoelde negatieve effecten minder knellend te laten 
zijn. 

Beoogd effect
Het Keuzekompas is een leidraad voor aanbestedingen in het sociaal domein die helpend is om de 
juiste keuze te maken uit de beschikbare instrumenten en daarbij de juiste maatregelen te treffen om 
deze procedures minder knellend te laten zijn. Door dit Keuzekompas als gezamenlijk uitgangspunt te 
nemen, worden de keuzes bij nieuwe uitvragen voor de gemeenteraad inzichtelijk, transparant en 
navolgbaar gemaakt. Ook wordt helderheid gegeven over de bevoegdheden van college en raad in 
het hele proces van aanbestedingen.

Eerdere besluitvorming en informatievoorziening aan de raad
Nota Inkoop en contractmanagement
Motie 324/2020
Motie 352/2020
RIB Toekomst aanbesteden in sociaal domein d.d. 29 september 2020
Raadsbrief Verkenning aanbesteden in het sociaal domein d.d. 11 november 2021
RIB Aanbesteden in sociaal domein op 16 november 2021
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Raadsbrief Keuzekompas aanbesteden in sociaal domein d.d. 8 maart 2022
Technische sessie over Keuzekompas aanbesteden in sociaal domein d.d. 8 november 2022
Memo uitvragen maatschappelijke ontwikkeling

Beslispunten, Argumenten en Kanttekeningen/Risico’s 

Beslispunt  
  
1 De volgende werkwijze te hanteren bij aanbesteden in het sociaal domein:

a. Op basis van de uitgangspunten in het vastgestelde beleid kiest het college van 
B&W aan de hand van het bijgevoegde ‘Keuzekompas Aanbesteden in het 
sociaal domein’ uit één van de vijf hieronder genoemde instrumenten:

i. Overheidsopdrachten (inkoop):
ii. Subsidie;
iii. Begrotingssubsidie;
iv. Inbesteden;
v. Open house;

en de daarbij te formuleren aanvullende maatregelen;
b. Het college van B&W informeert de raad altijd over de gemaakte keuzes en 

geformuleerde aanvullende maatregelen via een raadsbrief met toelichting, 
gebaseerd op het Keuzekompas.

  
Argumenten

1.1 De keuze van het instrument is maatwerk 
 De visie en het beoogde resultaat van de activiteit(en) wordt vastgesteld door de raad 

via een Nota van uitgangspunten. Deze is bepalend voor de keuze van het instrument, 
wat een bevoegdheid van het college is. Uit onderzoek van KPMG is gebleken dat er 
vijf instrumenten zijn die in het sociaal domein ingezet kunnen worden: 
overheidsopdrachten (inkoop), subsidie, begrotingssubsidie, inbesteden en open 
house. De keuze welk instrument het meest passend is om de doelen te bereiken kan 
niet in een beslisboom worden gevat. Het Keuzekompas helpt om de keuze 
inzichtelijk, transparant en navolgbaar te maken op basis van de waarden vanuit het 
perspectief van de inwoner, de aanbieder en de gemeente. 

  
1.2 In het Keuzekompas zijn aanvullende maatregelen opgenomen die de effecten van 

het gekozen instrument minder knellend maken. 
 Naast de keuze van het instrument is er de mogelijkheid om aanbesteden minder 

knellend te laten zijn door meer in te zetten op aanvullende maatregelen bij het 
aangaan van nieuwe overeenkomsten. Het Keuzekompas omschrijft basisprincipes 
zoals consequent zijn in visie en beleid, het tijdig aankondigen van de uitvraag en het 
borgen van de juiste expertise in de beoordelingscommissie. Daarnaast zijn er 
optionele maatregelen zoals een langere duur van de overeenkomst, tussentijdse 
evaluaties/verlengmomenten en sturing op behoud personeel. Hiermee worden de 
onbedoelde nadelige effecten van aanbesteden beperkt.

1.3 In de raadsbrief wordt inzichtelijk, transparant en navolgbaar gemaakt voor welk 
instrument met bijbehorende maatregelen is gekozen, op basis van de door de raad 
vastgestelde Nota van uitgangspunten en met behulp van het Keuzekompas
De afweging van het toe te passen instrument en aanvullende maatregelen is 
complex. Het Keuzekompas maakt inzichtelijk, transparant en navolgbaar hoe de 
afweging op basis van de waarden tot de keuze voor het instrument en aanvullende 
maatregelen hebben geleid.
 

1.4 Hanteren van het Keuzekompas voorkomt onrechtmatig handelen
Als wij de beginselen van gelijk speelveld en transparantie waarop het Keuzekompas 
is gebaseerd, bij het aangaan van nieuwe of verlengen van bestaande 
overeenkomsten niet in acht nemen, kan een geïnteresseerde aanbieder die zich 
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benadeeld voelt, een klacht indienen en/of een procedure beginnen, met als mogelijke 
consequentie(s): 
• een door de rechter opgelegd gebod tot staking van de uitvoering,
• een schadevergoeding, 
• vernietiging van de gunning of subsidieverlening. 
Dit is een reëel risico omdat de ervaring leert dat er over het algemeen meer partijen 
geïnteresseerd zijn in een opdracht in het sociaal domein in Utrecht, dan gegund 
(kunnen) worden.
Daarnaast is er een risico dat de accountant zich hierdoor onthoudt van een 
goedkeurende accountantsverklaring.

Financiën
Dit voorstel heeft geen financiële consequenties.

Vervolg 
Bij toekomstige aanbestedingen wordt in de communicatie aan de raad op basis van het 
Keuzekompas onderbouwd waarom er voor een bepaald instrument is gekozen en welke aanvullende 
maatregelen zijn geformuleerd om de nadelige effecten te beperken. Nadat er ervaring is opgedaan 
met het Keuzekompas zullen wij het gebruik ervan evalueren en indien nodig aanpassen. Bij 
wezenlijke wijzigingen wordt de Raad hierover geïnformeerd.

Participatie 
In samenwerking met KPMG hebben wij het onderzoek uitgevoerd waarbij wij naast experts en andere 
gemeenten ook bestuurders van Utrechtse aanbieders en medewerkers geïnterviewd. Hun 
opmerkingen en suggesties zijn verwerkt in het rapport.

Communicatie 
In het tripartiete overleg tussen werkgevers, vakbonden en de gemeente Utrecht is afgesproken dat bij 
toekomstige uitvragen partijen ook worden geïnformeerd over de keuze van het instrument en de 
geformuleerde maatregelen op basis van dit Keuzekompas.

(Niet) Referendabel
De Verordening raadgevend referendum gemeente Utrecht is van toepassing.

Bijlagen 
Bijlagen besluitvorming
- Keuzekompas Aanbesteden in het sociaal domein

Bijlagen informatief
-
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1 Introductie keuzekompas

Dit Keuzekompas helpt bij het kiezen van het meest passende instrument voor het contracteren, ofwel 
het aangaan van inkoop- of subsidierelaties, Open House of inbesteden in het sociaal domein. Hierover 
worden veel discussies gevoerd. Is het nodig, is het wenselijk en hoe kunnen de instrumenten die er zijn 
goed worden ingezet. In dit licht heeft de Utrechtse gemeenteraad de motie ‘de toekomst van het 
aanbesteden in het sociaal domein (M324-2020) ingediend waarin zij het college verzoekt om te 
onderzoeken welke de mogelijkheden er zijn om bestaande overeenkomsten te verlengen en nieuwe 
overeenkomsten te sluiten zonder aanbesteding- of tenderprocedures, en welke maatregelen genomen 
kunnen worden om de procedures minder knellend te laten zijn. Daarvoor zijn gesprekken gevoerd met 
bestuurders, medewerkers, experts en andere gemeenten. Dit is uitgewerkt in een adviesrapport van 
KPMG Verkenning aanbesteden in sociaal domein. 
Om de kennis die we met dit onderzoek hebben opgedaan in de praktijk te gebruiken is dit 
Keuzekompas aanbesteden in het sociaal domein (hierna het Keuzekompas genoemd) opgesteld. Dit 
Keuzekompas geeft een overzicht van te hanteren instrumenten en de mogelijkheden voor de inrichting 
van deze instrumenten om procedures minder knellend te laten zijn. Het is uitdrukkelijk geen beslisboom, 
de keuze van het instrument is maatwerk en moet passen bij de inhoud van de opdracht en wat daarmee 
beoogd wordt. Het contracteren is immers geen doel op zich, het moet ondersteunend zijn aan de 
beoogde doelen en passen bij de visie die er is op het sociaal domein.

Bij het contacteren gaan wij uit van de volgende vier stappen:

Het contracteren in het sociaal domein is geen doel op zich. De gemeente Utrecht werkt vanuit een visie 
en beleid op stelselniveau, en de daarbij horende keuzes voor het inrichtingsmodel en leidende 
principes, ofwel het Utrechts model (stap 1). Met het beschrijven welk doel bereikt moet worden, welke 
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inrichtingskeuzes daarbij horen en welke ontwikkelingen gewenst zijn wordt een belangrijke basis gelegd 
voor het maken van de keuze van het instrument.
Bij het (opnieuw) contracteren van partijen wordt op basis van deze visie en beleid een afweging 
gemaakt welk instrument het meest passend is bij hetgeen we willen bereiken bij de betreffende dienst of 
zorgvorm. Deze keuze is niet te baseren op een beslismodel. Er wordt een afweging gemaakt op basis 
van een aantal waarden die worden meegewogen bij de uiteindelijke keuze. Het keuzekompas is 
hiervoor een instrument (stap 2).
Ook na de keuze van het instrument kunnen extra maatregelen genomen worden om het gewenste 
resultaat te bereiken. Zo worden binnen een instrument keuzes gemaakt bij de toepassing daarvan, 
zoals een goede voorbereiding en evaluatie van bestaande situatie, uitwerken van de opdracht in dialoog 
en contracteren voor een langere duur. Daarbij kunnen in de eisen en gunningscriteria elementen 
worden meegenomen om de continuïteit voor inwoners te garanderen en behoud van personeel na te 
streven (stap 3).
Vervolgens gaat het om invulling van het contractmanagement. Dit is de mogelijkheid om te sturen op 
hetgeen is afgesproken en gecontracteerd, en bij te sturen als de ontwikkelingen daar aanleiding toe 
geven (stap 4). Met het Utrechts sturingsmodel en de invulling van het accounthouderschap is het 
mogelijk om kort cyclisch met de contracteerde partners te leren en op basis daarvan verder te werken 
aan het verbeteren en optimaliseren van het sociaal domein. Een goede invulling van deze stap is weer 
een belangrijke basis voor de eerste stap als de contractperiode is afgelopen en er opnieuw een 
procedure gestart moet worden.

In dit keuzekompas worden stappen 2 en 3 nader uitgewerkt.
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2 Instrumenten

Dit afwegingskader kan helpen om een keuze te maken uit vier instrumenten:
• Subsidie (inclusief begrotingssubsidie)
• Quasi-inbesteden en zuiver inbesteden
• Open House
• Overheidsopdracht (aanbesteding)
De vier instrumenten worden hieronder kernachtig toegelicht. Meer informatie over de instrumenten is 
opgenomen in het rapport van KPMG.

Subsidie
De gemeente kan via subsidie activiteiten van derden financieren. De activiteiten dienen een bijdrage te 
leveren aan de beleidsdoelen van de gemeente, en zijn niet bedoeld voor de gemeente zelf.
Iedereen moet een eerlijke kans krijgen om mee te dingen naar de subsidie. De subsidieplafonds 
moeten daarom gepubliceerd worden op de Subsidiestaat (op de website van de gemeente). Bij 
overvraging van het budget moet de gemeente goed kunnen uitleggen voor welke aanvraag zij kiest. De 
‘Nadere regel’ wordt gepubliceerd op www.overheid.nl.
In de Nadere regel kunnen allerlei voorwaarden worden opgenomen zodat alleen de meest passende 
aanvragen binnenkomen. Denk aan: hoeveel aanbieders, kwaliteitseisen van de aanvragers en de 
looptijd van de subsidie. De omschrijving van de activiteiten is doorgaans minder uitgewerkt, omdat de 
gemeente vooral stuurt op het ‘wat’, en van aanvragers verwacht wordt dat zij het ‘hoe’ omschrijven in 
hun activiteitenplan bij hun subsidieaanvraag.
Subsidieaanvragen kunnen worden beoordeeld op volgorde van binnenkomst, maar het meest 
gehanteerde systeem in het sociaal domein is de ‘subsidietender’: alle aanvragen moeten voor een 
bepaalde deadline binnen zijn, worden beoordeeld in vergelijking met elkaar en de best scorende 
aanvragen krijgen subsidie tot het subsidieplafond bereikt is. 
Doorgaans wordt subsidie ingezet om activiteiten mogelijk te maken waarvan het eigenaarschap en 
initiatief meer bij de aanvrager ligt. Uitvoering van de activiteiten kan niet afgedwongen worden (wanneer 
een ontvanger de activiteiten niet uitvoert, dan kan de subsidie wel teruggevorderd worden). 
Subsidie kan niet verlengd worden: bij een nieuwe periode moet iedereen kunnen meedingen. Daar zijn 
enkele wettelijke uitzonderingen op die in het sociaal domein zelden zijn toegestaan. Een van deze 
uitzonderingen is de begrotingssubsidie. Bij een begrotingssubsidie wordt de naam van de ontvanger en 
het maximale subsidiebedrag in de begroting of de toelichting daarop worden opgenomen. De beoogde 
ontvanger moet vervolgens wel nog een subsidieaanvraag indienen. Deze zou toegepast kunnen worden 
als een bepaalde activiteit van groot maatschappelijk belang is en wordt uitgevoerd door één aanbieder. 
Er hoeft dan niet speciaal een nadere regel uitgewerkt te worden. Het toepassen van een 
begrotingssubsidie is echter wel strijdig met het beginsel van transparantie en het beginsel van 
gelijkheid; twee van de vier algemene beginselen van geldverstrekking. 
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Quasi-inbesteden en zuiver inbesteden 
Een aanbestedende dienst kan ervoor kiezen een openbare taak met eigen middelen te vervullen. Bij een 
zuivere inbesteding betekent dit dat de gemeente een opdracht laat uitvoeren door een afdeling of dienst 
van de gemeente zelf. De opdrachtgever en opdrachtnemer zijn in dit geval onderdeel van één en dezelfde 
rechtspersoon en er hoeft geen overeenkomst gesloten te worden. 
Bij een quasi-inbesteding verleent de gemeente een opdracht aan een derde partij die een separate 
rechtspersoon (publiek of privaat) is. Deze rechtspersoon staat onder toezicht van de gemeente en kan 
maar beperkt activiteiten ontplooien voor ander opdrachtgevers dan de gemeente. De quasi-inbestede 
organisatie mag geen commercieel werk doen en de gemeente heeft een beslissende invloed op alle 
belangrijke beslissingen van deze partij.
Hoewel het opzetten van een quasi-inbesteding een intensief en kostbaar proces is, zijn deze kosten 
eenmalig. Na opstart is geen periodieke aanbesteding of subsidieverstrekking benodigd, zullen 
transactiekosten dalen en is er sprake van continuïteit in dienstverlening.
Bij quasi-inbesteden worden in principe geen termijnen afgesproken waardoor er geen automatisme is om 
de keuze te heroverwegen. 

Open House
Open House is een toelatingssysteem voor de levering van voorzieningen op basis van een vooraf 
bekendgemaakte toelatingsprocedure. De gemeente stelt binnen een Open House-systeem alleen 
geschiktheidseisen en minimumeisen (zoals prijs, capaciteit en certificering). Aanbieders die aan de 
eisen voldoen kunnen tot het systeem toetreden en hun diensten aanbieden. De kern van een Open 
House-systeem is dat inwoners zelf kiezen uit de toegelaten aanbieders, nadat de gemeente heeft 
geverifieerd dat de zorgaanbieders die zich hebben aangemeld binnen het Open House-systeem aan de 
gestelde eisen en (uitvoerings-)voorwaarden voldoen. Open House is geen aanbestedingsprocedure, 
waardoor er niet hoeft te worden voldaan aan de wettelijke eisen die voor aanbestedingsprocedures 
gelden.
De gemeente kan kiezen of toetreding doorlopend of op vastgestelde momenten mogelijk is. De duur 
van een overeenkomst in een Open House is in principe niet beperkt. Wanneer tussentijdse toetreding 
(op vastgestelde tijdstippen) is toegestaan, is een onbepaalde duur zelfs verdedigbaar. Dit betekent dat 
de continuïteit voor de inwoner en de professional goed geborgd kan zijn in een Open House. 
Net als overheidsopdrachten en in tegenstelling tot subsidie zijn de overeenkomsten die via een Open 
House worden gesloten privaatrechtelijk. De gemeente kan daardoor nakoming door de aanbieder 
afdwingen. 
De gemeente kan het aantal aanbieders niet zelf vaststellen, omdat zij met alle aanbieders die aan de 
geschiktheidseisen voldoen een overeenkomst sluit. Het aantal aanbieders kan groot worden. De 
gemeente kan geen afspraken over het aantal cliënten maken met aanbieders en kan niet beïnvloeden 
hoeveel en welke cliënten door bepaalde aanbieders worden bediend. Het is ook niet mogelijk om 
taakgerichte bekostiging toe te passen, omdat de gemeente geen controle heeft over de volumes. Dit 
heeft invloed op het contractmanagement.
 
Overheidsopdracht (aanbesteding)
Bij een overheidsopdracht geeft de gemeente opdracht voor het uitvoeren van activiteiten of het leveren 
van producten. Dit is anders dan bij een subsidie, waarbij de gemeente formeel alleen financiering biedt 
voor activiteiten van derden, maar geen opdracht geeft. Bij een overheidsopdracht omschrijft de 
gemeente de uit te voeren activiteiten doorgaans meer nauwkeurig. Kenmerkend is dat een 
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overheidsopdracht wordt uitgevoerd op basis van een overeenkomst waarin wederzijdse verplichtingen 
zijn opgenomen. De aanbieder verplicht zich bijvoorbeeld tot het leveren van voorzieningen, terwijl de 
gemeente zich verplicht om daar betalingen tegenover te stellen. De gemeente kan nakoming van de 
gewenste dienstverlening door de aanbieder afdwingen.
Overheidsopdrachten vallen onder de werkingssfeer van de Aanbestedingswet 2012. Dit betekent dat als 
de geraamde waarde van een opdracht hoger is dan de Europese drempelbedragen, de opdrachtnemer 
geselecteerd moet worden op basis van een Europese aanbesteding. Aanbesteden geeft de 
mogelijkheid langjarige overeenkomsten, voorzien van verlengingsmogelijkheden te sluiten wat een 
langere relatie en continuïteit mogelijk maakt.
De continuïteit voor cliënten kan onder druk staan wanneer (net zoals bij een subsidietender) opnieuw 
aanbesteed wordt, door toetredende en wegvallende gecontracteerde aanbieders. Ook kan het grote 
onrust veroorzaken onder professionals. Dit omdat de uitslag van een aanbesteding effect kan hebben 
op hun werkzaamheden, functie en mogelijk zelfs het voortbestaan van hun organisatie.
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3 De 6 Utrechtse waarden

Om de juiste keuze te maken is het helpend om vanuit de visie, het beleid en gewenste ontwikkelingen 
antwoord op een aantal vragen te formuleren. Hiervoor hebben wij zes waarden benoemd vanuit het 
perspectief van de inwoners, het aanbod en de gemeente (geïnspireerd op de maatschappelijke 
waardendriehoek van het Instituut voor publieke waarden). Bij elke waarde hebben we hulpvragen 
geformuleerd. De antwoorden helpen om op basis van de kenmerken van de instrumenten tot een keuze 
te komen.



Keuzekompas aanbesteden in sociaal domein | maart 2023 10/20

4 Hulpvragen keuze instrument

Inwoners

Betrokkenheid

• In hoeverre zijn (kwetsbare) inwoners afhankelijk van het huidige aanbod (denk aan 
professionals, locatie, naamsbekendheid)?

• Zijn er mogelijkheden om de opdracht door inwoners uit te laten voeren? 
 
Verbetering

• Is er verbetering nodig in het huidige aanbod of dienstverlening? 
• In welke mate zijn de activiteiten bekend en geworteld in de stad onder 

inwoners?
• In welke mate worden de activiteiten gewaardeerd door inwoners?

• Worden er grote veranderingen verwacht in de vraag van de inwoners? 

Subsidie Begrotings-
subsidie

(quasi) 
Inbesteden

Open house Overheids-
opdracht

Betrokkenheid ▪ Lange subsidie-
periode mogelijk, 
echter geen 
tussentijdse 
verlengingen
▪ Inwoners kunnen 
ook aanvragen

▪ In principe voor 
onbeperkte periode
▪ Ruimte voor 
inwoners-initiatieven 
gering

▪  In principe voor 
onbeperkte periode
▪  Ruimte voor 
inwoners-initiatieven 
mogelijk

▪ Voor onbeperkte 
periode mogelijk
▪ Inwonersinitiatieven 
kunnen ook inschrijven

▪ Lange contract-
periode mogelijk, met 
tussentijdse 
verlengingen
▪ Inwonersinitiatieven 
kunnen ook inschrijven

Verbetering ▪ Veel ruimte voor 
subsidieontvanger om 
opdracht in te vullen 
en aan te sluiten op 
ontwikkelingen en 
vragen inwoners
▪ Prikkel voor 
innovatie bij aanbeste-
dingen

▪ Veel ruimte voor 
subsidieontvanger om 
opdracht in te vullen 
en aan te sluiten op 
ontwikkelingen en 
vragen inwoners

▪  Veel ruimte voor 
gemeente (en evt. 
partner) om opdracht 
in te vullen en aan te 
sluiten op ontwikke-
lingen en vragen 
inwoners 

▪ Keuzevrijheid 
inwoners om 
aanbieder te kiezen 
die aansluit bij vraag, 
inwoner afhankelijk 
van aanbieder

▪ Aanbod is concreter 
omschreven
▪ Ruimte voor inspelen 
op maatschappelijke 
ontwikkelingen via 
ontwikkelopgaven
▪ Moment voor 
evaluatie en prikkel 
voor innovatie bij 
aanbestedingen
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Aanbod

Gelijk speelveld

• Is er sprake van een competitief zorglandschap/veel concurrerende aanbieders die de gewenste 
activiteiten kunnen leveren? Is er sprake van schaarste van aanbod?

• Is (tussentijds) toetreden wenselijk?
• Zijn er omstandigheden die het gelijke speelveld beïnvloeden (locatiegebondenheid, expertise, 

netwerk)?

Rendement

• Hoe essentieel is het aanbod binnen het (zorg)landschap en is continuïteit van relaties en 
netwerk van belang?

• Welke vernieuwing wordt van aanbieders verwacht en welke risico moeten zij hierin nemen?
• Is de opdracht voor de aanbieder aantrekkelijk? Ook in relatie tot de kosten om de opdracht te 

verkrijgen?
• Is de inspanning op de uitvraag lonend?
• In hoeverre is specifieke expertise van de professionals nodig, en hoe schaars is deze 

expertise? Is er sprake van krapte op de arbeidsmarkt?

Subsidie Begrotings-
subsidie

(quasi) 
Inbesteden

Open house Overheids-
opdracht

Gelijk 

speelveld

▪ Iedereen die aan 
voorwaarden voldoet 
kan aanvraag indienen
▪ Toetreden 
afhankelijk van 
aanvraag-termijnen

▪ Geen gelijk speelveld
▪ Subsidie wordt direct 
aan partij verleend
▪ Geen (tussentijdse) 
toetreding mogelijk

▪  Geen sprake van 
speelveld
▪  Gemeente doet het 
zelf of zoekt partner
▪  Geen (tussentijdse) 
toetreding mogelijk

▪ Iedereen die aan 
voorwaarden voldoet 
kan inschrijven
▪ Tussentijdse 
toetreding mogelijk

▪ Iedereen die aan 
voorwaarden voldoet 
kan inschrijven
▪ Toetreden 
afhankelijk van 
termijnen 
overeenkomst

Rendement ▪ Ruimte voor de 
aanbieder voor 
invulling van de 
activiteiten
▪ Hoe langer de 
subsidieperiode hoe 
meer stabiliteit van het 
aanbod, ruimte voor 
inzet op vernieuwing 
en nemen van risico
▪ Aanbieders kunnen 
zich onderscheiden

▪ Ruimte voor de 
aanbieder voor invulling 
van de activiteiten
▪ Periode kan 
onbeperkt
▪ Risico dat andere 
aanbieders bezwaar 
maken tegen 
toekennen begrotings-
subsidie

▪  Gemeente is (mede) 
verantwoordelijk en 
daarmee ook (mede) 
risicodragend
▪  Periode kan 
onbeperkt
▪Expertise moet 
verworven worden

▪ Prikkel tot 
verbetering door de 
concurrentie van 
andere aanbieders
▪ Laagdrempelige 
inschrijving
▪ Periode kan 
onbeperkt.

▪ Ruimte voor de 
aanbieder voor invulling 
van de opdracht
▪ Hoe langer de 
contractperiode hoe 
meer stabiliteit van het 
aanbod, ruimte voor 
inzet op vernieuwing en 
nemen van risico
▪ Aanbieders kunnen 
zich onderscheiden
▪ Afdwingbaarheid kan 
beperkt worden door 
krappe arbeidsmarkt
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Gemeente

Legitimiteit

• Wat is de raming van de waarde/ omvang van de opdracht? 
• Brengen de wettelijke kaders risico’s met zich mee en zijn wij bereid die risico’s te nemen?
• Is het instrument passend bij het leidende principe ‘eenvoud’?

Invloed

• Is verandering in het (zorg)landschap gewenst? Is het wenselijk vanuit de gemeente 
veranderingen aan te kunnen blijven brengen in de toekomst?

• Is de huidige dienstverlening doelmatig (efficiënt en effectief)? 
• In welke mate is invloed door de gemeente gewenst vanwege mogelijk afbreukrisico bij 

onvoldoende uitvoering van de opdracht?
• Is verdere ontwikkeling van de wijze van de uitvoering (het ‘hoe’) gewenst? 

Subsidie Begrotings-
subsidie

(quasi)inbesteden Open house Overheids-
opdracht

Legitimiteit ▪ Gelijk speelveld
▪ Inhoudelijk 
onderbouwde eisen 
aan de aanvrager 
mogelijk
▪ Veel ruimte om 
proces (eenvoudig) in 
te richten

▪ Botst met de 
basisprincipes gelijk 
speelveld en 
transparantie
▪ Risico op procedures 
door aanbieders die 
geen verlening krijgen
▪ Geen nadere regel 
nodig, wel een 
subsidieaanvraag

▪ Geen sprake van 
speelveld
▪ Opdracht moet 
passen bij de rol van 
gemeente
▪ De aanbieder moet 
hoofdzakelijk de 
gemeente als 
opdrachtgever hebben
▪ Inrichten inbesteding 
niet eenvoudig

▪ Gelijk speelveld, 
iedereen die aan de 
standaardvoorwaarden 
voldoet krijgt een 
contract
▪ Proces relatief 
eenvoudig

▪ Gelijk speelveld
▪ Aanbestedingsplicht 
boven EU-drempel 
(2022 SAS: € 750.000)
▪ Tijdsinvestering moet 
in balans zijn met 
looptijd, proces kan 
daar op worden 
ingericht

Invloed ▪ Invloed op aantal 
aanbieders
▪ Partnerschap 
mogelijk via volgen, 
spiegelen, leren
▪ Activiteiten niet 
afdwingbaar
▪ Vaste momenten 
om beste aanbod te 
selecteren

▪ Gunning aan partij 
die gemeente zelf 
uitkiest
▪ Partnerschap 
mogelijk via volgen, 
spiegelen, leren
▪ Activiteiten niet 
afdwingbaar

▪ Gemeente is zelf of 
medeverantwoordelijk 
dus maximale invloed

▪ Invloed op de 
randvoorwaarden maar 
beperkte invloed op 
invulling van opdracht 
en aantal aanbieders
▪ Activiteiten 
afdwingbaar

▪ Invloed op aantal 
aanbieders
▪ Concrete opdracht-
omschrijving
▪ Partnerschap 
mogelijk via volgen, 
spiegelen, leren
▪ Ruimte voor verdere 
ontwikkeling middels 
meegeven 
ontwikkelopdrachten
▪ Activiteiten 
afdwingbaar
▪ Vaste momenten om 
beste aanbod te 
selecteren
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5 Inrichting instrumenten

In gesprekken die zijn gevoerd met bestuurders, medewerkers, experts en andere gemeenten, zijn een 
groot aantal inrichtingskeuzes en maatregelen naar voren gekomen om het proces en instrument minder 
knellend te laten zijn. Zowel voorafgaand aan het proces, tijdens het proces als tijdens de uitvoering 
kunnen deze keuzes en maatregelen worden toegepast. Op de volgende pagina’s worden deze 
toegelicht.

Basisprincipes in aanbestedingstrajecten zijn:
1. Consequent zijn in visie en beleid;
2. Hanteren van de leidende principes
3. Goede voorbereiding om de visie en uitgangspunten voor de uitvraag vast te stellen
4. Tijdig aankondigen van de uitvraag
5. Organiseren van een consultatie
6. Gebruik van uniforme definities
7. Borging van de juiste expertise in de beoordelingscommissie
8. Voeren van eerlijke en transparante afwijsgesprekken

Optionele maatregelen:
a. Duur van de overeenkomst
b. Tussentijdse evaluaties/ verlengmomenten 
c. Organiseren van dialoogrondes
d. Transparante communicatie richting personeel:
e. Sturing op behoud personeel 
f. Toepassen van de SAS-procedure
g. Continuïteit van zorg voor inwoners

Toelichting

Basisprincipes:

1. Consequent zijn in visie en beleid
Stabiliteit in visie en beleid stimuleert de continuïteit van de gewenste dienstverlening, ook bij 
mogelijke wisselingen. Daarnaast geeft het zorgaanbieders en de professionals duidelijkheid voor 
de lange termijn. 

2. Hanteren leidende principes
Bij elke opdracht worden de leidende principes als uitgangspunt genomen en toets je of de uitvraag 
hier ook aan voldoet.

3. Goede voorbereiding om visie en uitgangspunten uitvraag vast te stellen
Van groot belang is om voorafgaand aan een aanbesteding helder te hebben hoe de dienstverlening 
eruit moet zien, de positie in het zorglandschap en hoe de relatie met de gemeente ingericht moet 
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worden. Belangrijk hierbij zijn de wijze van bekostiging, monitoring, sturing, verantwoording, 
evaluatie en de samenwerkingsrelatie (en co-creatie) met de gemeente. De keuzes ten aanzien van 
deze elementen moeten leidend zijn, het instrument dat voor de geldverstrekking wordt gebruikt is 
volgend. Dat geldt dus ook voor subsidie (al dan niet met tender) en Open House. Wanneer de 
keuzes helder zijn kan veel tijd en discussie in de uitvraag bespaard worden. 

4. Tijdig aankondigen van de uitvraag
Tijdig aankondigen geeft tijd voor het zorglandschap om zich voor te bereiden, voor consultaties en 
voor het voeren van goede trajecten inclusief implementatie. 

5. Organiseren van een consultatie
Het kan zeer behulpzaam zijn om voorafgaand aan de aanbesteding een consultatie uit te voeren. 
Tijdens de consultatie met aanbieders, zorgprofessionals en medewerkers, ervaringsdeskundigen, 
inwoners, en/of cliëntvertegenwoordigers, kunnen bijvoorbeeld de visie, doelstelling of opdracht 
worden getoetst. Spreek de aanbieders niet alleen op bestuurlijk en directieniveau, organiseer ook 
een consultatie met uitvoerend welzijns- en zorgprofessionals.

6. Gebruik van uniforme definities
Het gebruik van (landelijk) uniforme definities in overeenkomsten en aanbestedingsdocumenten kan 
aanbieders helpen om sneller de opdracht te begrijpen. Het gaat bijvoorbeeld om definities van 
begrippen als cliëntgebonden tijd, directe tijd en continuïteit. Ook kan het helpen om administratieve 
lasten te verminderen en complexiteit te reduceren. 

7. Borging van de juiste expertise in de beoordelingscommissie
Het vergt relatief veel kennis van het sociaal domein om de waarde en het realisme van 
inschrijvingen goed te kunnen beoordelen. Anderzijds is het ook van belang dat de beoordelaars 
onafhankelijk zijn, waardoor het aantal geschikte beoordelaars beperkt kan zijn. Denk bijvoorbeeld 
aan welzijns- en zorgprofessionals uit een andere stad. Naast de juiste selectie kan ook een 
gedegen voorbereiding van de beoordelingscommissie helpen om tot een weloverwogen 
beoordeling te komen. Inwoners, ervaringsdeskundigen en/of cliëntvertegenwoordigers kunnen ook 
bij de beoordeling betrokken worden, maar hoeven niet per se aan de commissie deel te nemen. 
Hun stem kan op verschillende manieren gehoord worden, en in de beoordeling worden 
meegenomen.

8. Voeren van eerlijke en transparante afwijsgesprekken
Het is van belang om tijd te investeren in een eerlijk en transparant afwijsgesprek met (medewerkers 
van) verliezende inschrijvers. Zo kan wederzijds begrip en vertrouwen intact blijven. Dit kan met 
name cruciaal zijn wanneer medewerkers van een verliezende inschrijver worden overgenomen 
door de winnende inschrijver; zo werken zij alsnog aan de opdracht waarvoor zij een verliezende 
inschrijving hebben opgesteld. 

Optionele maatregelen:

a. Duur overeenkomst;
Door te kiezen voor een langere duur van de overeenkomst kan één van de zwaarstwegende 
nadelen van een uitvraag gemitigeerd worden. Een langere duur komt de partnerschap, innovatie, 
continuïteit en de administratieve last ten goede. Uit de interviews blijkt dat de nu gehanteerde 
periode van 9 jaar als ideaal wordt gezien: een goede balans tussen continuïteit en ruimte om 
beleidsmatig te vernieuwen. Een langere contractduur kan bij een overheidsopdracht opgebouwd 
worden uit verschillende verlengmomenten. Dit kan bij een susbidieverstrekking niet.
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b. Tussentijdse evaluaties/ verlengmomenten 
In een overheidsopdracht kan een gemeente kiezen voor een overeenkomst met verlengingsopties. 
Bijvoorbeeld door een looptijd te kiezen van 3 jaar en 3 verlengingsopties van 2 jaar (zoals nu in 
Utrecht al een aantal keer is gedaan). Elke verlenging is een ‘weegmoment’ waarbij de gemeente 
kan evalueren of de dienstverlening nog passend is en aansluit bij de actualiteit. 

c. Organiseren van dialoogrondes
In een dialoog met aanbieders kan de gemeente over de dienstverlening, prijzen en volumes 
onderhandelen. Daarnaast kan de dialoog ook helpen voor wederzijds begrip, het helpt om als 
gemeente heel transparant te zijn over de gemaakte afwegingen en keuzes. Bijvoorbeeld door goed 
uit te leggen wat de beoogde doelstelling is van een opdracht en waarom daarvoor gekozen is. Zo 
kan een aanbieder ook een beter passende inschrijving opstellen. 

d. Transparante communicatie richting personeel
In de interviews is aangegeven dat het belangrijk is om te investeren in een soepele overgang en 
passende rol voor alle betrokken personeelsleden. Professionals moeten de overstap willen maken, 
zodat ze zich thuis en betrokken voelen bij de nieuwe opdrachtnemer. Wanneer personeelsleden de 
overstap niet willen maken kan in overleg met alle betrokken partijen naar een andere oplossing 
gezocht worden.

e. Sturing op behoud personeel 
Als er sprake is van overgang van onderneming, gaat het personeel met behoud van 
arbeidsvoorwaarden en dienstjaren van de vorige opdrachtnemer automatisch van rechtswege over 
naar de winnende opdrachtnemer. In de praktijk heeft de gemeente Utrecht een toezichthoudende 
rol: zij wijst inschrijvers erop rekening te houden met de wetgeving, maar stelt zelf niet vast of er 
sprake is van overgang van onderneming. Bij de uitvraag kan wel inzicht gegeven worden in de 
huidige formatie in de uitvoering van de opdracht.

f. Toepassen van de SAS-procedure 
SAS staat voor ‘sociale en andere specifieke dienst’. De SAS-procedure is een 
uitzonderingsprocedure, opgenomen in de Aanbestedingswet 2012 om de gemeente voor het 
sociaal domein in staat te stellen de procedure naar wens in te richten. Zo kan de gemeente in 
dialoog met aanbieders. Ook is het niet nodig aan de voorkant van de procedure het precieze aantal 
gesprekken en de invulling daarvan al te bepalen.

g. Continuïteit van zorg voor inwoners
Om continuïteit van zorg voor inwoners te garanderen kunnen bij de aanbesteding van een 
overeenkomst al bepalingen opgenomen worden voor de omgang met inwoners wanneer de 
overeenkomst afloopt. Zo kan bijvoorbeeld vastgelegd worden dat de aanbieder nog een bepaalde 
periode de behandelingen van bestaande cliënten kan afmaken en/of de tijd heeft om de overdracht 
vorm te geven. 
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6 Voorbeelden

Zoals al een aantal keren aangegeven is de keuze voor een instrument maatwerk en we kunnen dan ook 
geen beslisboom aanbieden. Wij hebben daarom een aantal voorbeelden uitgewerkt waarin de juiste 
vragen en afwegingen leiden tot een keuze van instrument.

Voorbeeld 1: Preventie en begeleiding van jongeren op het gebied van liefde, relaties en 
seksualiteit
Utrecht wil een stad zijn waarin alle jongeren en jongvolwassenen gezond en veilig kunnen opgroeien. 
We willen dat onze Utrechtse jongeren een gezonde (seksuele) identiteitsontwikkeling doormaken, 
gezonde (seksuele) relaties aangaan en wensen en grenzen kunnen aangeven en respecteren. 

Waarden vanuit Inwoners
De uitvoering van de activiteiten vraagt specifieke kennis en expertise. Onder andere om de 
deskundigheid en handelingsbekwaamheid te bevorderen van andere Utrechtse professionals uit de 
sociale basis, basiszorg en aanvullende (jeugd)zorg. Uitvoering van deze activiteiten stelt bepaalde 
eisen aan de uitvoerende professionals, waardoor uitvoering door inwoners niet voor de hand ligt. De 
huidige activiteiten worden al meerdere jaren naar tevredenheid uitgevoerd in Utrecht door de huidige 
partij (Pretty Woman) en zijn bekend onder inwoners. Er is tevredenheid over het huidige aanbod dat 
goed verankerd is in het netwerk in het sociaal domein. Continuïteit is daarom van belang. 

Waarden vanuit het aanbod
Afgelopen jaren was het zorglandschap in beweging, onder andere met de doorontwikkeling 
jongerenwerk en buurtteams en de aanbesteding aanvullende jeugdhulp. We hebben deze periode 
benut om duidelijk te krijgen wat nodig is voor jongeren op de thema’s seksualiteit en relaties. We zien 
dat expertise en aanvullende inzet nodig blijft op deze thema’s voor de komende jaren. De activiteiten 
hebben dan ook een belangrijke plek in het totale (zorg)landschap. Er is sprake van een sterk netwerk 
met de sociale basis, basiszorg en aanvullende zorg, welke kwetsbaar is bij te veel verandering. Om 
voldoende stabiliteit te garanderen is een langere termijn van belang. De activiteiten dienen vanwege het 
stedelijke netwerk en specialisme door één aanbieder te worden uitgevoerd. Mogelijk zijn er meerdere 
partijen die de activiteiten kunnen uitvoeren, maar hebben niet dezelfde ervaring met de uitvoering van 
deze activiteiten in Utrecht als de huidige aanbieder. De activiteiten zelf dienen door de aanbieder 
doorontwikkeld te worden op basis van actualiteiten en nieuwe ontwikkelingen. 

Waarden vanuit de gemeente
Er is voor deze activiteiten 425.000 euro per jaar beschikbaar. De activiteiten zijn privaat van aard en er 
zijn potentieel andere geïnteresseerde aanbieders waardoor de legitimiteit van geldverstrekking 
gewaarborgd moet worden middels een gelijk speelveld en transparantie. De wijze van uitvoering (het 
‘hoe’) moet samen ontwikkeld worden. Er ligt geen wettelijke taak aan ten grondslag, waardoor 
afbreukrisico beperkt is en afdwingbaarheid minder van belang is.
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Conclusie keuze instrument
Bovenstaande antwoorden op de hulpvragen leiden tot de conclusie dat een subsidietender het meest 
passende instrument is. Er zijn andere partijen die mogelijk uitvoering kunnen geven aan de activiteiten. 
Een nadere regel (subsidie) is rechtmatig en biedt, naast de stabiliteit en continuïteit, gelijke kansen en 
een open speelveld. Daarnaast biedt een nadere regel (subsidie) ruimte om in te spelen op wat de 
praktijk nodig heeft en zien we dat bij andere subsidieverleningen het goed lukt om te sturen, leren en 
ontwikkelen in partnerschap conform het Utrechts model. De activiteiten dienen doorontwikkeld te 
worden, waardoor deze niet nauwkeurig omschreven kunnen worden. Dit sluit meer aan bij subsidie dan 
bij inkoop (waarin je de activiteiten in principe meer nauwkeurig omschrijft). Tot slot zien we dat ook 
komende jaren expertise en inzet op preventie en begeleiding nodig blijft. Deze beoogde inzet is 
aanvullend en versterkend op andere nadere regels en opdrachten, zoals die van het jongerenwerk, 
GGDrU, JGZ, jeugdhulp en onderwijs. Daarom past een meerjarige subsidieverlening (van 6 jaar), om 
stabiliteit en continuïteit te creëren in het veld. 
Directe gunning aan één partij middels begrotingssubsidie is overwogen, maar dit wordt sterk afgeraden. 
Een begrotingssubsidie is alleen gerechtvaardigd bij uitzonderlijke omstandigheden zoals in het geval 
van groot maatschappelijk belang en als het aantal potentieel geïnteresseerde partijen zeer beperkt is. 
Daarnaast voldoet het niet aan de basisprincipes van geldverstrekkingen, zoals een gelijk speelveld en 
transparantie. Het risico dat een partij, die zich benadeeld voelt, een klacht indient is groot, met als reële 
consequentie i) een door de rechter opgelegd gebod tot staking van de uitvoering, ii) een 
schadevergoeding of iii) vernietiging van de subsidieverlening. Tot slot blijft bij een begrotingssubsidie 
jaarlijkse onzekerheid bestaan over de voortzetting van de opdracht. 

Nadere invulling van de instrumenten
Door het kiezen voor een lange periode, het borgen van de juiste expertise in de beoordelingscommissie 
en sturing op behoud van personeel kunnen de belangrijkste nadelen van een subsidietender worden 
weggenomen. 
Een risico van een nadere regel (subsidie) is dat de continuïteit van de dienstverlening onder druk komt 
te staan. Om de kwaliteit en continuïteit te borgen is er in de nadere regel expliciet aandacht voor i) oog 
voor continuïteit op inhoud en bestaande netwerken. ii) gunning aan de aanvrager die het meest 
vertrouwen geeft dat de opdracht goed aansluit bij wat Utrecht nodig heeft. Dit bereiken we door 
zorgvuldig geformuleerde gunningscriteria en borging van voldoende expertise in 
beoordelingscommissie. iii) aanvragers worden gewezen op betreffende wetgeving rond overgang van 
onderneming. Als er sprake is van overgang van onderneming, gaat het personeel met behoud van 
arbeidsvoorwaarden en dienstjaren van de vorige opdrachtnemer automatisch van rechtswege over naar 
de nieuwe opdrachtnemer. In de praktijk heeft de gemeente Utrecht een toezichthoudende rol: zij wijst 
inschrijvers erop rekening te houden met de wetgeving, maar stelt zelf niet vast of er sprake is van 
overgang van onderneming. Bij de uitvraag kan wel inzicht gegeven worden in de huidige formatie in de 
uitvoering van de opdracht. Hierdoor worden nieuwe partijen gedwongen om een realistische aanvraag 
in te dienen, passend bij de huidige formatie. Ook kan gestimuleerd worden dat er heldere communicatie 
plaats vindt met het personeel gedurende het hele traject. 

Voorbeeld 2: Hulpmiddelen Wmo
Het leveren van hulpmiddelen in het kader van de Wmo, zoals rolstoelen, scootmobielen, tilliften, etc. 
aan inwoners die dit nodig hebben.
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Waarden vanuit Inwoners
Inwoners die dit nodig hebben zijn afhankelijk van het tijdig leveren van kwalitatief goede hulpmiddelen 
om volwaardig mee te kunnen doen aan de samenleving. Voor de huidige gebruikers van hulpmiddelen 
is het van belang dat zij gebruik kunnen blijven maken van deze hulpmiddelen en geen last ondervinden 
wanneer de gemeente zou overstappen op een andere leverancier. De dialoog met 
cliëntvertegenwoordiging is belangrijk.

Waarden vanuit het aanbod
Het huidige contract loopt tot 1 april 2022 en door de gemeente afgesloten met drie partijen. Er is op dit 
moment landelijk een beperkt aantal partijen die hulpmiddelen kunnen leveren. De verwachting is dat zij 
allemaal willen inschrijven op de aanbesteding. De huidige leveranciers hebben aangegeven zeer 
tevreden te zijn over de Utrechtse aanpak. Daarmee is gemeente Utrecht een interessante 
samenwerkingspartner. 

Waarden vanuit de gemeente
Jaarlijks geeft de gemeente voor ca € 6 miljoen uit aan hulpmiddelen en de verwachting is dat dit de 
komende jaren zal toenemen. De opdracht valt onder de aanbestedingswetgeving, zoals ook blijkt uit 
een research op TenderNed. Bij het leveren van hulpmiddelen is zorgvuldigheid van groot belang. 
Vanwege de benodigde expertise is het van belang dat er ervaren en deskundige leveranciers werkzaam 
zijn voor de stad. Door de dienstverlening rondom de levering van hulpmiddelen in te kopen, kunnen we 
als gemeente actief sturen op de te leveren dienstverlening en dit desnoods afdwingen ten goede van de 
gebruiker van de hulpmiddelen. Uitvoering in eigen beheer ofwel inbesteden is daarom geen wenselijke 
optie. Dialoog met het zorglandschap is belangrijk, conform het Utrechts model. 

Conclusie keuze instrument
Op basis van bovenstaande antwoorden op de hulpvragen concluderen wij dat een overheidsopdracht 
het meest passende instrument is. Inwoners moeten kunnen rekenen op tijdige en kwalitatief goede 
hulpmiddelen, dat desnoods afgedwongen moet kunnen worden. Dit maakt subsidie minder passend, 
omdat uitvoering dan niet afdwingbaar is. De huidige inrichting van het landschap, de aanbieders in het 
zorglandschap en de hoogte van het beschikbare budget maken dat het vanuit legitimiteit van belang is 
een gelijk speelveld te creëren. De opdrachtwaarde ligt boven de drempel van een Europese 
aanbesteding (de huidige drempels kun je op intranet vinden). 

Nadere invulling van de instrumenten
Voor de continuïteit en proportionaliteit is een lange termijn meer passend. Eventueel met tussentijdse 
verlengmomenten als weegmoment of de dienstverlening nog aansluit bij de vraag en ontwikkelingen in 
de samenleving. Als er nieuwe leveranciers worden gecontracteerd kan dit voor onrust in de stad zorgen. 
Om dat te voorkomen moeten er afspraken worden gemaakt over borgen van continuïteit, het behoud 
van hulpmiddelen en de communicatie naar cliënten.
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Aan de gemeenteraad

Behandeld door E. van Miltenburg Datum 4 april 2023
Doorkiesnummer 14030 Kenmerk 11072666
E-mail edwin.van.miltenburg@utrecht.nl Onderwerp Ontwikkeling van sportvastgoed en 

gemeentelijke organisatie van sport
Bijlage(n) - Beleidsveld Sport

Geachte leden van de raad,

Via deze brief informeren we u over de uitvoering van de moties M90 Utrechts sportvastgoed klaar 
voor de toekomst en M92 Borg toekomst sportverenigingen. In M90 vraagt u om een visie op de 
ontwikkeling van sportvastgoed, deze te vertalen naar een uitvoeringsplan en daarbij in te gaan op (1) 
in de motie geschetste uitdagingen, (2) goede voorbeelden van andere gemeenten en (3) de stem 
van gebruikers een duidelijkere plek te geven. In M92 vraagt u om de gemeentelijke organisatie op 
het gebied van sport zo in te richten, dat de problematiek en wensen van sportverenigingen eerder op 
tafel komen. En een proactievere houding aan te nemen. In deze brief geven we aan hoe we daarmee 
aan de slag zijn en waarop we inzetten.

Situatieschets
Onze grootste uitdaging is het vinden van ruimte in een groeiende en verdichtende stad. Dat vraagt 
om optimaal gebruik van ruimte en een efficiënte bezetting van de sportaccommodaties. Als tweede 
sportstad van Nederland is er in Utrecht veel animo (zie rapportage Mulier, juni 2022) voor het gebruik 
daarvan. De sportdeelname onder volwassenen en de deelname aan basketbal, zaalhockey, 
zaalvoetbal en volleybal is relatief hoog ten opzichte van de deelname in resp. de G4/G32 en 
Nederland. De deelname aan hockey neemt in Utrecht sterker toe dan landelijk en in relatie tot de 
bevolkingsgroei. We bedienen dagelijks veel Utrechters in hun behoefte om te sporten. Dat is iets 
waar we trots op zijn. De groei van de stad in de toekomst maakt de uitdaging om alle verschillende 
wensen en behoeften te accommoderen alleen maar groter. Juist daarom moeten we in de 
gemeentelijke organisatie deze opgaven in goede samenwerking oppakken. En in overleg blijven met 
SportUtrecht en de sportverenigingen.

Visie op de ontwikkeling van sportvastgoed
De gemeentelijke visie op de ontwikkeling van sportvastgoed in relatie tot sportbeleid en groei van de 
stad is in 2021 verwerkt in de Utrechtse Sportagenda waarvan de ambitie, thema’s en spelprincipes 
door uw raad zijn vastgesteld. Aan de basis van de Sportagenda ligt de sportnota 2017-2020, het 
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Utrechts Sportakkoord, het Koersdocument Leefbare Stad en Maatschappelijke Voorzieningen en de 
meest recente raming van de capaciteitsbehoefte voor sportaccommodaties door het Mulier Instituut. 
De spiegelgesprekken met de stad en het jaarlijkse Koersgesprek met uw raad benutten we voor het 
actualiseren van de SportAgenda. Er wordt gewerkt aan het Actieplan Binnensport dat ook raakt aan 
het doel van de motie. Daarin verkennen we de norm voor binnensportruimte, de mogelijkheden voor 
koppeling aan VO-onderwijshuisvestingsprojecten en onderzoeken we of tijdelijke accommodaties 
zoals blaashallen onderdeel kunnen uitmaken van het aanbod en de norm en hoe we omgaan met de 
verdeling van de beschikbare binnenruimte. Gelijktijdig geven we uitvoering aan diverse nieuwbouw 
van sportaccommodaties. Met deze visies en beleidsstukken denken wij een goed kader te hebben 
voor de toekomst van ons sportvastgoed. We kijken daarbij altijd hoe we de huidige situatie concreet 
kunnen verbeteren. Op basis van ons beleid hanteren we als uitgangspunten:

1. We bieden zoveel mogelijk Utrechters ruimte om te sporten en bewegen. 
Dat betekent dat we in de eerste plaats programmeren voor de breedtesport en dat 
topsportambities daarop aanvullend zijn. 

2. We investeren ongelijk voor gelijke kansen. Om ervoor te zorgen dat iedere Utrechter 
evenveel kans krijgt om te sporten, investeren we extra in wijken en buurten waar inwoners 
minder sporten en bewegen. 

3. We creëren sportaccommodaties dichtbij huis. In de 10 minuten-stad die Utrecht wil zijn 
vinden we het belangrijk dat onze inwoners dicht bij huis kunnen sporten en bewegen. 
Daarom zorgen we voor een goede spreiding van voorzieningen over de verschillende wijken.

4. We programmeren op basis van vooraf vastgestelde normen voor binnen- en buitensport. We 
weten wat er in de Utrechtse situatie nodig is op basis van tweejaarlijkse capaciteitsramingen 
van het Mulier, waarbij ook normen van NOC*NSF zijn betrokken. Maatwerk is daarbij 
mogelijk, waarbij we rekening houden met de andere uitgangspunten zoals hier geformuleerd.

5. We streven naar optimale bezetting van onze accommodaties. Bij het ramen van de 
capaciteitsbehoefte gaan we uit van een optimale bezetting van alle accommodaties. Op 
piekuren is de bezetting al maximaal. Op daluren ligt dat anders. In de veldsport liggen hier 
kansen voor verbetering, bijvoorbeeld met meer competitievoetbal op vrijdagavond en op 
zondag. We gaan de daluren inventariseren en bekijken in hoeverre inzet voor o.a. talent 
ontwikkeling mogelijk is. De noodzaak van extra tijdelijke sport(blaas)hallen wordt verkend, in 
relatie tot een nieuw kengetal (c.q. bandbreedte) voor binnensportruimte, ten behoeve van 
extra capaciteit in het binnenseizoen. Inzetten op multifunctioneel gebruik en het toekomstig 
mengen van functies maken hier onderdeel van uit. 

6. We bouwen accommodaties die goed exploiteerbaar zijn. We ontwikkelen multifunctionele 
sporthallen die voor veel verschillende sporten en voor bewegingsonderwijs inzetbaar zijn. 
Daarbij houden we rekening met de behoefte op de langere termijn (een sporthal bouw je 
voor 40 jaar). Door samen te werken met scholen voor Primair en Voortgezet Onderwijs (resp. 
PO en VO) zijn de hallen ook overdag bezet i.v.m. bewegingsonderwijs. 

Om in de dagelijkse praktijk pragmatisch in te kunnen spelen op actuele vraagstukken wij zijn 
voornemens om een uitgangspunt toe te voegen:

7. We bieden maatwerk in actuele complexe situaties: Bij acute uitdagingen bieden we korte 
termijn maatwerkoplossingen die tijdelijk kunnen afwijken van kaders en uitgangspunten. 
Indien nodig worden die verwerkt in de langere-termijnvisie op het breed maatschappelijk 
belang. 

Uitvoering 



Burgemeester en wethouders

Datum 4 april 2023
Ons kenmerk 11072666

3/6

We zien dat de groeiende en verdichtende stad steeds scherpere keuzes vraagt bij de ruimtelijke 
indeling. Dit geldt voor sport, maar ook voor andere onderwerpen zoals cultuur, energie en wonen. 
We wegen bij (ruimtelijke) ontwikkelingen zorgvuldig de verschillende belangen af. Met onze 
sportvoorzieningen spelen we zoveel mogelijk in op de actuele behoefte, dit schuurt soms met 
toekomstige behoefte en wens tot duurzame toevoeging van voorzieningen op de lange termijn. 
Om gericht aan de ingewikkelde opgaven te kunnen werken zijn de visiedocumenten geëxpliciteerd in 
verschillende kaders en uitgangspunten. Voor (sport)vastgoed werken we volgens de Barcode van de 
Ruimtelijke Strategie Utrecht (RSU), het Meerjarenperspectief Utrechts Vastgoed en de jaarplannen 
van vastgoed & beheer waarin deze kaders en uitgangspunten worden vertaald naar de uitvoering. 
Met name het realiseren van extra sportvelden is een zeer complexe opgave. In de loop van 2024 
nemen we dit bij het vernieuwingsproces van de SportAgenda mee en komen we hierop terug.

Gemeentelijke organisatie
Zoals gesteld is onze grootste uitdaging het vinden van (sport)ruimte in een groeiende en 
verdichtende stad. De complexe ruimtelijke opgaven vereisen een zorgvuldige integrale afweging 
inclusief passend beheer en exploitatie van (sport)vastgoed. We zien dat er in de ambtelijke 
organisatie veel goed gaat op het gebied van sport, maar er is nog ruimte voor verbetering in de 
samenwerking tussen sportbeleid, vastgoed en beheer. 
Exploitatie van sportaccommodaties is een vakspecialisatie met veel wetten en regels en nauwe 
verbondenheid met vastgoedbeheer en sportbeleid. In Utrecht zien we een sterk voordeel in het dicht 
bij elkaar organiseren van sportbeleid, vastgoed en beheer, juist omdat onderlinge afstemming door 
de groeiende en verdichtende stad nog belangrijker wordt. Hierbij benutten we ook ervaringen en 
voorbeelden uit andere gemeenten, zoals die van Sportbedrijf Rotterdam waar we eind 2022 mee in 
gesprek zijn geweest. Een concreet voorbeeld hiervan is dat Sportbedrijf Rotterdam meer werkt vanuit 
het perspectief van de klant. In Utrecht kunnen we nog vroegtijdiger in het proces de juiste vraag 
ophalen om de interne gemeentelijke processen en externe samenwerking met verenigingen beter 
met elkaar te verbinden. We besteden daarom nu al meer aandacht aan het geven van toelichting aan 
verenigingen over het onderzoek van het Mulier instituut naar capaciteitsbehoefte. We halen reacties 
van verenigingen op, enerzijds om draagvlak te creëren en anderzijds natuurlijk om daar waar nodig 
aanpassingen te doen op basis van hun input. Overigens is de uitvoering van het gemeentelijke 
sportstimuleringsbeleid ondergebracht bij SportUtrecht. Dat is in vergelijkbare steden ook zo ingericht 
met uitvoeringsorganisaties, bijvoorbeeld in Rotterdam. 

Uitbestedingen van organisatieonderdelen zijn in Utrecht eerder geprobeerd maar niet voldoende 
geslaagd waardoor deze opnieuw intern zijn belegd. Wij stellen ons op het standpunt om, conform 
coalitieakkoord, te investeren in het versterken van de gemeentelijke organisatie en niet in het 
uitbesteden van organisatieonderdelen. We onderkennen de uitdagingen op het gebied van sport en 
geven hieronder aan welke verbetermaatregelen daarbij horen. 

Verbetermaatregelen
We zetten sinds 2022 intensief in op een intern doorontwikkelingsproces tussen sportbeleid, vastgoed 
en beheer aan de hand van het traject Slim Samen. Onderdeel hiervan is om afstemming, 
communicatie en betrokkenheid met SportUtrecht en sportverenigingen te verbeteren. Kwalitatieve 
doelen zijn om samen (gemeente en sportaanbieders) in gesprek te zijn waardoor er partnerschap 
ontstaat en we vanzelfsprekend samen leren. En dat we als gemeente proactief communiceren met 
de stad over wat we doen en waarom. Kwantitatieve doelen van Slim Samen zijn dat er aantoonbaar 
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meer opgaven succesvol worden opgepakt, hogere klanttevredenheidsscores en een groter 
vertrouwen, ook op bestuurlijk niveau.
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Praktische maatregelen zijn: 
• We werken sinds het najaar van 2022 nog intensiever- met een multidisciplinair team binnen 

de gemeente aan sportaccommodatievraagstukken en kijken daarbij kritisch naar elkaars 
rollen, taken en verantwoordelijkheden en toetsen die aan de opgaven.

• Er zijn onlangs per wijk werkduo’s opgesteld met een deelnemer uit sportbeleid en 
SportUtrecht om met het beleid beter in te kunnen spelen op signalen uit de stad.   

• Om de problematiek en wensen van verenigingen eerder op tafel te krijgen, betrekken we 
verenigingen actiever in overleggen om het capaciteitsonderzoek van het Mulier Instituut te 
vertalen naar een geactualiseerde meerjaren programmering.

• We overleggen eerder en vaker, zoals in februari 2023 nog met de binnensport verenigingen 
en SportUtrecht over nieuw te realiseren sporthallen. 

• We stimuleren maatschappelijk ondernemerschap van verenigingen. Dat moet leiden tot 
hogere clubbetrokkenheid, dat meer mensen gaan bewegen en club-en kleedaccommodaties 
beter worden gebruikt. De uitwerking vindt momenteel plaats in overleg met enkele 
buitensportverenigingen en met SportUtrecht. 

• We zetten in op gebruik in de incourante uren. Bijvoorbeeld met ondersteuning van 
maatschappelijke sportinitiatieven of talentontwikkeling, streven we naar betere bezetting van 
buitensport in de weekeinden. In de binnensport is een zaalverdelingscommissie extern 
georganiseerd en worden resterende uren verhuurd via het gemeentelijk verhuurloket.

• Bij grootschalige ruimtelijke ontwikkelingen bewaken we de sportbelangen in ruimtelijke 
opgaven. We benutten in ruimtelijke ontwikkeling zowel bewezen technieken als innovaties op 
bijvoorbeeld duurzaamheid, energieopwekking en -transitie, waterberging en groen.

• Actieplan binnensport locaties waarin o.a. wordt onderzocht welk planologisch kengetal of 
bandbreedte voor sporthallen in de stad passend is, nu is dat 1 sporthal op 17.500 inwoners.

Daarnaast werken we aan het beter, slimmer en creatiever exploiteren, onderhouden, ondersteunen, 
uitbreiden en vernieuwen van het sportvastgoed door:

• verenigingen eerder te betrekken bij nieuwe (ruimtelijke) ontwikkelingen door in gesprek te 
gaan over hun wensen en behoeften. Daarbij geven we duidelijker aan welke afwegingen en 
keuzes er worden gemaakt;

• met verenigingen hun initiatieven vooraf te bespreken en aan te passen, zodat 
vergunningstrajecten soepeler kunnen verlopen;

• bij renovatie en nieuwbouwplannen, nemen we direct verduurzaming mee i.s.m. SportUtrecht 
en verenigingen, zoals gezamenlijk LED verlichting realiseren;

• de mogelijkheden in beeld te brengen van zelfbeheer, van multifunctionaliteit en van 
verenigingsgerichte inzet in ontmoetingsruimten in de binnensport;

• beter inzicht krijgen in gebruik van accommodaties m.b.v. een momenteel ontwikkeld 
datadashboard en verdere automatisering van het verhuurloket met een app(licatie) die in 
2023 wordt geïmplementeerd;

• de bouw van nieuwe gemeentelijke sporthallen waarmee we voldoen aan de toenemende 
behoefte. In 2023 staan de opleveringen van Sporthal Berlijnplein en Sporthal Bontekoelaan 
gepland. Om op termijn te voldoen aan de behoefte aan binnensportruimte, wordt gewerkt 
aan extra sporthallen in Vleuten en bij de Merwedekanaalzone en Cartesiusdriehoek en de 
tijdelijke sporthal aan de Loevenhoutsedijk.

Met bovengenoemde analyses, constateringen en verbeterpunten zetten we volgens ons de juiste 
stappen om beter om te gaan met de complexe opgaven waarmee we te maken hebben in onze 
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groeiende stad. We pakken Slim & Samen de uitdagingen uit M90 aan en nemen we een pro-
actievere houding aan richting sportverenigingen conform M92. We monitoren de voortgang door die 
tijdens de jaarlijkse spiegelgesprekken bij verenigingen te toetsen. De uitkomsten hiervan worden met 
uw Raad besproken tijdens het koersgesprek. 

We vertrouwen erop u hiermee voldoende te hebben geïnformeerd. 

Hoogachtend,
Burgemeester en wethouders van Utrecht,

de secretaris, de burgemeester,
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De Utrechtse gemeenteraad heeft via een aangenomen motie opdracht gegeven om een onderzoek uit te 

voeren naar discriminatie bij Utrechtse sportverenigingen. Het Mulier Instituut heeft dit onderzoek in 

opdracht van de gemeente Utrecht uitgevoerd. 

 

 

Doel van dit onderzoek is meer inzicht te krijgen in de aard en omvang van discriminatie en sociale 

ongelijkheid binnen sportverenigingen in de gemeente Utrecht. In lijn met dit thema hebben we ook de 

mate van sociale diversiteit van de verenigingen onderzocht. Het onderzoek bestond uit een vragenlijst 

over uitsluiting en sociale diversiteit onder Utrechtse bestuurders van sportverenigingen (n=50, respons 

23%). Daarnaast hebben we een vragenlijst uitgezet onder Utrechtse inwoners die te maken hebben 

(gehad) met discriminatie en/of ongelijke behandeling/toegankelijkheid binnen de Utrechtse 

sport(verenigingen) (n=87, waarvan dertien personen (15%) aangaven ervaring met discriminatie te 

hebben). Tot slot hebben we acht Utrechtse bestuurders van sportverenigingen geïnterviewd als 

verdieping op de kwantitatieve data.  

Het ledenbestand van de bevraagde Utrechtse sportverenigingen is diverser dan landelijk. Dit komt vooral 

doordat Nederlanders met een migratieachtergrond en lhbti+’ers sterker in het ledenbestand zijn 

vertegenwoordigd. Leden jonger dan 35 jaar en vrouwen zijn van alle doelgroepen het sterkst 

vertegenwoordigd in kaderfuncties en relatief vaak in clubbesturen. Daarna volgen mensen met een 

migratieachtergrond en lhbt-personen. Deze groepen maken minder vaak (ook) deel uit van clubbesturen. 

Beide groepen zijn in vergelijking met landelijke cijfers sterker in kaderfuncties vertegenwoordigd.  

 

Utrechtse sportverenigingen hebben relatief vaak beleid voor deze twee doelgroepen. De 

vertegenwoordiging van mensen met een migratieachtergrond blijft, in vergelijking met het ledenbestand, 

achter in alle kaderfuncties. Mensen met een beperking/chronische ziekte zijn het minst vaak 

vertegenwoordigd in een kaderfunctie en vrijwel niet in Utrechtse clubbesturen. Daarnaast lijken zij wat 

sterker ondervertegenwoordigd in vergelijking met landelijke kaderdeelnamecijfers.  

We hebben diverse pogingen ondernomen om via een online vragenlijst en/of een gesprek ervaringen op 

te halen van mensen die in de afgelopen jaren te maken hadden met discriminatie in de Utrechtse sport. 

Helaas werd hier nauwelijks gehoor aan gegeven. In de afgelopen jaren kwamen weinig meldingen van 

discriminatie in de Utrechtse sport binnen via antidiscriminatievoorziening Art.1 Midden-Nederland (twaalf 

meldingen in 2021).  

 

Toch lieten het kleine aantal opgehaalde persoonlijke ervaringen en de aanvullende interviews met 

verenigingsbestuurders zien dat in de sport uitsluiting en discriminatie voorkomt, naar verschillende 

gronden (onder meer geslacht/genderidentiteit, huidskleur/afkomst en beperking). De resultaten laten 

zien dat dergelijke negatieve ervaringen van invloed kunnen zijn op het sportgedrag: mensen veranderen 

bijvoorbeeld van (type) sport of van sportaanbieder of stoppen met sport.  

 

Ruim een kwart van de bestuurders (met name van teamsporten) geeft aan dat er wel eens (of vaker) een 

discriminerend incident plaatsvindt. Dit is het vaakst gerelateerd aan huidskleur en/of afkomst, gevolgd 

door respectievelijk geslacht/genderidentiteit en seksuele voorkeur. Homonegatieve en racistische 

‘grappen’ of opmerkingen komen (net als landelijk) meer voor bij teamsporten. Verenigingen zonder 

antidiscriminatiebeleid geven vaker aan dat dergelijke uitingen nooit voorkomen. Omdat discriminatoire 



 

 Discriminatie en inclusie bij Utrechtse sportclubs | Mulier Instituut 5 

uitingen niet altijd als zodanig worden (h)erkend, ligt de werkelijke prevalentie van discriminatie 

waarschijnlijk hoger. Verenigingen blijken niet snel melding te maken van ‘lichte’ vormen van 

discriminatie, omdat ze dergelijke zaken vooral intern proberen op te lossen.  

Bijna de helft van de ondervraagde verenigingen heeft geen antidiscriminatie- en/of diversiteitsbeleid. 

Onder verenigingen met beleidsaandacht hiervoor is relatief veel aandacht voor herkomst, 

geslacht/gender en seksuele voorkeur. Tegelijkertijd ziet bijna de helft van de verenigingen streven naar 

diversiteit als luxeprobleem.  

 

Twee derde geeft aan dat zij maatregelen nemen of hebben genomen om discriminatie tegen te gaan. 

Daarbij is meer draagvlak voor algemene maatregelen zoals het creëren van een positieve sportcultuur 

dan voor concrete antidiscriminatiemaatregelen. Verenigingen erkennen dus wel dat aandacht voor 

discriminatie en/of inclusie belangrijk is, maar het lijkt vaak niet de hoogste prioriteit te hebben.  

 

De helft van de bevraagde sportverenigingen heeft behoefte aan ondersteuning, vooral in de vorm van 

duidelijke protocollen over hoe te reageren bij discriminatie-incidenten. Vooral clubs die (h)erkennen dat 

discriminatie bij hen (wel eens) voorkomt hebben duidelijk behoefte aan externe ondersteuning om 

maatregelen te agenderen en uit te voeren. Dit laat zien dat verenigingen vaak reactief aan de slag gaan 

met dit thema. Daarnaast blijft onduidelijk in hoeverre verenigingen daadwerkelijk actief aandacht geven 

aan antidiscriminatie of dat maatregelen vooral op papier bestaan. 

Ondanks de relatief grote diversiteit bij Utrechtse sportverenigingen is het beeld wanneer het om 

discriminatie gaat vergelijkbaar met het landelijke beeld. Zowel uit de resultaten als tijdens de 

dataverzameling bleek sprake van ‘sociale kramp’ (ongemak) bij het bespreken van discriminatie. Liever 

wordt gesproken over inclusie of een pedagogisch sportklimaat. Dit onderzoek geeft een goede eerste 

indicatie van (de prevalentie van) verschillende vormen van discriminatie binnen de Utrechtse 

verenigingssport. Tegelijkertijd is lastig vast te stellen in welke mate discriminatie hier exact voorkomt. 

 

Op basis van de conclusies formuleren wij twee aanbevelingen. Ten eerste kan een (grootschalig) 

bevolkingsonderzoek helpen om meer inzicht te krijgen in de daadwerkelijke prevalentie van 

discriminatie. Ook kan zo beter worden opgehaald welke negatieve ervaringen mensen – met verschillende 

achtergrondkenmerken – hebben die relatief vaak te maken krijgen met discriminatie.  

 

Ten tweede kunnen de gemeente en SportUtrecht een sterkere stimulerende en faciliterende rol innemen 

om discriminatie in de sport tegen te gaan. Daarbij is specifieke aandacht voor bewustwording van belang, 

omdat verenigingen zelf vaak inclusief willen zijn en denken dat discriminatie bij hen niet voorkomt. Extra 

van belang is om bespreekbaar te maken dat discriminatie ook onbewust kan voorkomen en niet is 

opgelost door te stellen dat iedereen welkom is op de vereniging.  

 

Het is belangrijk het tegengaan van uitsluiting (en daarmee het bevorderen van inclusie) te concretiseren 

naar verschillende discriminatiegronden en bevolkingsgroepen. Dit kan door aandacht te hebben voor 

specifieke vormen van (onbewust) discriminerend taalgebruik (bijvoorbeeld homonegatieve 

scheldwoorden) en gedrag.  

 

Uiteraard is de inclusie van alle groepen bij alle sportclubs niet realistisch. Wel is het wenselijk 

verenigingen meer te ondersteunen om het tegengaan van discriminatie in de Utrechtse sport beter 

bespreekbaar te maken, door onder meer informatie- en kennisdeling, ervaringsuitwisseling en trainingen.  
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Met het sluiten van het Utrechts sportakkoord werd binnen het thema Inclusief sporten en bewegen de 

ambitie uitgesproken om de sportdeelname van inwoners te vergroten. Met name onder groepen die een 

grote afstand tot sport en bewegen ervaren (Gemeente Utrecht, 2019).  

 

De gemeenteraad heeft eerder geconstateerd dat discriminatie binnen verschillende maatschappelijke 

sectoren, zoals de woning- en stagemarkt, binnen de gemeente Utrecht een probleem vormt. Omdat er 

ook discriminatie in de Nederlandse sport plaatsvindt, heeft de Utrechtse gemeenteraad via een 

aangenomen motie opdracht gegeven een onderzoek uit te voeren naar discriminatie bij Utrechtse 

sportverenigingen.  

 

Deze motie werd aangenomen tijdens een bijeenkomst van de gemeenteraad op 17 juni 2021 ter 

bespreking van Raadsvoorstel Utrechtse Sportagenda. Daarin werd verzocht onderzoek te doen naar 

discriminatie op grond van afkomst, opleidingsniveau en geaardheid bij Utrechtse sportverenigingen. De 

resultaten van dit onderzoek moeten beter zicht geven op de mate waarin discriminatie voorkomt bij 

Utrechtse sportverenigingen. Zo kan deze discriminatie krachtig worden bestreden en de ambitie ‘sporten 

en bewegen voor iedereen’ worden gerealiseerd. 

 

Het doel van het onderzoek is meer inzicht te krijgen in de aard en omvang van discriminatie en sociale 

ongelijkheid bij sportverenigingen in de gemeente Utrecht. In 2019 deed het Mulier Instituut onderzoek 

naar de betekenisgeving aan inclusie van etnische minderheden door Utrechtse sportaanbieders (Cremers 

& Elling, 2020a). Daarin concludeerden we dat sportaanbieders vaak stellen open te staan voor iedereen. 

Tegelijkertijd verschilt de mate waarin ze bereid zijn zich aan te passen aan de sportwensen van etnische 

minderheden. Aan het eind van dit onderzoek reflecteren we op de vraag in hoeverre het huidige 

onderzoek de eerdere resultaten bevestigt en aanvult. In de komende paragraaf staan we kort stil bij wat 

discriminatie is. 

Artikel 1 van de grondwet verwijst naar gelijke behandeling van mensen in gelijke gevallen en verbiedt 

discriminatie van mensen op basis van kenmerken als geslacht, ras en godsdienst. In deze wet en 

aanvullende wetten voor gelijke behandeling, onder meer voortkomend uit internationale verdragen, 

staan de volgende discriminatiegronden:  

• ras/afkomst/huidskleur;  

• godsdienst;  

• levensovertuiging;  

• leeftijd;  

• politieke overtuiging;  

• geslacht/genderidentiteit en -expressie;  

• nationaliteit;  

• seksuele gerichtheid;  

• burgerlijke staat;  

• handicap/chronische ziekte;  

• arbeidsduur en -contract.1  
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Opleiding en inkomen vallen niet onder de wettelijk benoemde discriminatiegronden, maar zijn wel 

ongelijk verdeeld over de bevolking. Op basis daarvan kunnen mensen ook ongelijke behandeling of 

uitsluiting ervaren. Deze gronden nemen we in dit onderzoek wel mee, maar komen weinig in de 

resultaten naar voren.  

 

Hoewel discriminatie ook op andere maatschappelijke terreinen voorkomt, zoals arbeid, onderwijs en 

huisvesting, onderscheidt sport zich daarbij in sommige aspecten. Dit komt onder meer doordat het een 

vrijwillige activiteit is. Iedereen moet ergens wonen, maar niet iedereen hoeft aan sport te doen en zeker 

niet bij een sportvereniging. Bovendien is categoriseren naar leeftijd en geslacht in de georganiseerde 

wedstrijdsport binnen de meeste sporten een relevant - en niet bij voorbaat onterecht – onderscheid. 

 

De meest voorkomende vormen van ervaren discriminatie zijn ongelijke behandeling en/of negatieve 

bejegening vanwege iemands huidskleur, afkomst en/of seksuele oriëntatie (Andriessen, et al., 2020; 

Art.1, 2022), ook in de sport (Elling et al., 2022). Daarnaast is ervaren ontoegankelijkheid van 

sportaccommodaties door onder meer mensen met een beperking een voorbeeld van ongelijke 

behandeling, uitsluiting of discriminatie. Vormen van sociale ongelijkheid en daaraan gekoppelde 

vooroordelen en stereotype beelden over (hiërarchische) verschillen tussen groepen2 mensen vormen een 

belangrijke voedingsbodem voor discriminatie (Felten et al., 2019).    

De cijfers van de monitorrapportage discriminatie van de provincie Utrecht laten zien dat er in 2021 in de 

gemeente Utrecht twaalf meldingen van discriminatie waren op het terrein van sport en recreatie (Art.1 

Midden-Nederland, 2022). Dit is een verdubbeling van de jaren daarvoor (2020: 6; 2019: 6).  

 

Dat er relatief weinig gemeld wordt bij de daarvoor bestaande instellingen (ADV’s/politie) betekent niet 

dat discriminerende uitlatingen weinig voorkomen in de sport. Via ADVnet kwamen 72 voetbalgerelateerde 

meldingen binnen over 2021, terwijl voetbalbond KNVB in seizoen 2021-2022 landelijk in totaal 

333 meldingen van discriminatie ontving. Waarschijnlijk is dit nog steeds een onderrepresentatie van de in 

de voetbalpraktijk voorkomende discriminerende uitingen (Elling et al., 2023).3   

 

We willen meer inzicht krijgen in de aard en omvang van discriminatie bij Utrechtse sportverenigingen. 

Daarom hebben we in dit onderzoek ingezet op ervaringen met en visies op discriminatie en inclusie van 

bestuurders van sportverenigingen en op ervaringen van inwoners van Utrecht die zelf discriminatie bij 

sportverenigingen hebben ervaren.  

 

De tweeledige centrale vraagstelling voor deze studie luidt: in welke mate en in welke vormen vindt 

discriminatie plaats in Utrechtse sportverenigingen volgens bestuurders en wat zijn de ervaringen van 

inwoners van Utrecht met ongelijke behandeling en uitsluiting bij sportclubs?   

 

Om deze vraag te beantwoorden hebben we vragenlijsten uitgezet onder bestuurders van 

sportverenigingen (I). Daarnaast hebben we een vragenlijst uitgezet onder sportverenigingsleden/officials 
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en andere Utrechtse inwoners met discriminatie-ervaringen bij sportclubs (II). Vragenlijstonderzoek geeft 

weliswaar enig inzicht in de omvang en vormen van ervaren discriminatie, maar is minder geschikt om de 

achterliggende mechanismen en contexten – de ‘verhalen’ - te duiden. Daarom hebben we ook een 

kwalitatieve verdiepingsstudie uitgevoerd (III). 

 

De vragenlijst voor Utrechtse bestuurders van sportverenigingen richtte zich ten eerste op het thema 

discriminatie en uitsluiting. Ook hebben we vragen gesteld over de sociale diversiteit in leden en 

kaderfuncties bij verenigingen. De mate van etnische diversiteit van de vereniging geeft een beeld van de 

vereniging en kan een indicatie geven van de mate waarin discriminatie voorkomt en waarin de vereniging 

dit tegengaat (Cremers et al., 2022).  

 

De vragenlijst had de vorm van een webenquête. De gemeente heeft in samenwerking met het Mulier 

Instituut 222 sportverenigingen uitgenodigd voor deelname aan dit onderzoek. Vijftig verenigingen hebben 

de vragenlijst ingevuld (een respons van 23%), waarvan 44 keer compleet. Ongeveer de helft van de 

verenigingen die de vragenlijst invulden, waren groot (>250 leden) en ongeveer de helft van de 

verenigingen waren teamsportverenigingen (zie tabel B1.1 in bijlage 1).  

 

De respons was enigszins lager dan verwacht. Dit komt mogelijk doordat verenigingen toen de vragenlijst 

openstond net weer opengingen na diverse sluitingen tijdens de coronamaatregelen. Daarnaast volgde dit 

onderzoek relatief kort op een accommodatieonderzoek in de Utrechtse sport, waarbij verenigingen ook al 

om input was gevraagd (Wezenberg-Hoenderkamp & Ruikes, 2022). 

 

We hebben geprobeerd de vragen zoveel mogelijk te laten aansluiten bij vragen die eerder zijn gesteld in 

de landelijke verenigingsmonitor van het Mulier instituut (onder meer Cremers & Elling, 2022; Elling & 

Cremers, 2022). Zo kunnen we waar mogelijk vergelijkingen maken met landelijke cijfers (zie bijlage 2). 

Een kanttekening is dat de responsgroep vrij sterk afwijkt van de landelijke respons. Het aandeel grote 

verenigingen (20%) en het aandeel teamsportverenigingen (34%) zijn landelijk beduidend kleiner dan in de 

responsgroep van Utrechtse clubs (resp. 52% en 56%). Dit maakt vergelijking van de data lastig. 

 

Een tweede kanttekening bij de vergelijking is dat de vragenlijst in de gemeente Utrecht waarschijnlijk 

vaker is ingevuld door verenigingen die affiniteit hebben met thema’s als inclusie en discriminatie. De 

landelijke cijfers komen voort uit een panelbevraging, waarbij meerdere thema’s aan bod kwamen. 

Daarnaast worden de landelijke resultaten gewogen (naar onder meer grootte), zodat ze representatief 

zijn voor alle sportverenigingen in Nederland. Naar verwachting schetsen de cijfers uit de gemeente 

Utrecht daarom een gunstiger beeld van discriminatie en diversiteit dan de landelijke cijfers. 

 

Het doel van de tweede vragenlijst is ervaringen op te halen van inwoners van de gemeente Utrecht. 

Daarbij richtte de vragenlijst zich op inwoners die te maken hebben (gehad) met ongelijke behandeling of 

discriminatie binnen de Utrechtse sport(verenigingen). We hebben ons extra ingezet om groepen te 

bereiken die naar verwachting het meest met discriminatie te maken krijgen. Dit is slechts deels gelukt. 

Mede vanwege de beperkte middelen hebben we niet gekozen voor een grootschalig representatief 

bevolkingsonderzoek. Dit onderzoek is dan ook geen prevalentiemeting.  

 

In de oproep om een vragenlijst in te vullen verwezen we bewust niet alleen naar ‘ervaringen met 

discriminatie’, maar ook naar ervaren ongelijke behandeling of toegankelijkheid. Niet iedereen zal zijn 

negatieve ervaringen namelijk interpreteren als discriminatie (zie Andriessen et al., 2020).  
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Allereerst kregen verenigingsbestuurders naast hun eigen vragenlijst het verzoek om een oproep met link 

naar de online vragenlijst over ervaren discriminatie en ongelijke behandeling te delen met hun leden. In 

hoeverre bestuurders dit gedaan hebben, weten we niet. Daarnaast hebben we de vragenlijst via 

Whatsapp en e-mail gedeeld onder personen met (toegang tot) netwerken en (belangen)organisaties van 

verschillende doelgroepen. Ook hebben we de vragenlijst verspreid via verschillende personen en 

organisaties met kennis van en affiniteit met het thema sport en discriminatie in de gemeente Utrecht 

(o.a. Nieuwsbrief inwoners, Gezondheidspact Utrecht, Samen voor Overvecht, Art.1, Movisie, 

SportUtrecht, netwerken Inclusief sporten en bewegen, netwerken mensen met een beperking, netwerken 

lhbti+-personen).  

 

De vragenlijst is gedurende langere tijd diverse malen verspreid, zowel vanuit de Gemeente Utrecht als 

vanuit het Mulier Instituut. In de praktijk bleek het erg lastig om mensen te bereiken die discriminatie 

hebben ervaren. De bereidheid van mensen om deze persoonlijke ervaringen te delen bleek nog lager dan 

verwacht op basis van bestaande kennis hierover (Andriessen, 2017).  In totaal vulden 87 personen de 

vragenlijst in. Slechts dertien personen gaven aan te maken te hebben gehad met discriminatie (15%), 

waarvan tien in de afgelopen vijf jaar.  

 

De in dit onderzoek verzamelde data geven geen volledig representatief en compleet beeld van de aard en 

omvang van discriminatie binnen Utrechtse sportverenigingen. Ze geven wel een beeld van met welke 

vormen van discriminatie inwoners van de gemeente Utrecht in de sport te maken kunnen krijgen (ook 

gezien de relatief goede demografische spreiding van de relatief kleine steekproef). De opgehaalde data 

vullen we aan met voorbeelden van meldingen die Art.1 Midden-Nederland kreeg binnen de gemeente 

Utrecht.4  

 

In de respons zijn lhbti+-personen en mensen met een migratieachtergrond en/of een andere dan 

christelijke geloofsovertuiging vertegenwoordigd (zie tabel B1.3 in bijlage 1). Dit geldt voor zowel de 

totale groep respondenten als voor de dertien respondenten die aangaven dat ze discriminatie in de sport 

hebben ervaren. Van de respondenten met een chronische aandoening en/of beperking gaf niemand aan 

wel eens discriminatie in de sport te hebben meegemaakt. De meeste personen die aangaven discriminatie 

te hebben meegemaakt zijn of waren actief in een sportvereniging. Meestal als sporter en soms als trainer 

en/of toeschouwer. 

 

In beide kwantitatieve vragenlijsten hebben we de respondenten gevraagd of zij interesse hadden om 

verder te praten over hun ervaringen met discriminatie. Op basis hiervan kon vervolgens via interviews of 

focusgroepen een kwalitatieve verdieping plaatsvinden. Geen van de bestuurders en sporters die 

deelnamen aan het vragenlijstonderzoek gaf zich op voor een vervolggesprek. Daarom hebben we 

verenigingsbestuurders actief benaderd voor deelname aan een focusgroep. Vanwege de lage respons is er 

uiteindelijk geen focusgroep geweest.  

 

Verschillende verenigingsbestuurders hebben we later (nogmaals) actief benaderd voor deelname aan een 

individueel, telefonisch interview. In totaal hebben we verenigingsbestuurders van acht verschillende 

Utrechtse sportclubs geïnterviewd, in het najaar van 2022. We vroegen de respondenten onder andere 

naar ervaringen met discriminatie en inclusie op de vereniging en naar eventuele (beleids)aandacht voor 

deze thema’s. De interviews hebben we voor analysedoeleinden opgenomen met een audiorecorder, 

waarvoor de geïnterviewden op voorhand toestemming hebben gegeven. Vanwege de privacy van de 

respondenten en de sportclubs hebben we de data in deze rapportage geanonimiseerd.   
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Allereerst bespreken we de resultaten die zijn opgehaald door middel van de bevraging van en interviews 

met verenigingsbestuurders. We zullen ingaan op de mate van diversiteit binnen de Utrechtse 

sportverenigingen. Vervolgens staan we stil bij de mate waarin verenigingen beleid hebben gericht op 

discriminatie en diversiteit. Daarna bespreken we de mate waarin discriminatie volgens bestuurders 

voorkomt en welke ondersteuningsbehoefte verenigingen hebben. Ten tweede bespreken we zeer beknopt 

de resultaten van de discriminatie-ervaringen onder Utrechtse sporters.  

 

In de vragenlijst zijn bestuurders gevraagd naar de sociale diversiteit onder leden (zie bijlage 1.3) en in 

kaderfuncties (zie figuur 2.1). Daarbij is specifiek gevraagd naar diversiteit naar leeftijd, geslacht, 

beperking, migratieachtergrond en seksuele voorkeur.  

 

Van deze doelgroepen, zijn leden jonger dan 35 jaar en vrouwen het sterkst vertegenwoordigd in 

kaderfuncties (beide 80%, zie figuur 2.1). Mensen met een beperking (20%) zijn het minst vaak 

vertegenwoordigd in een kaderfunctie.  

 

In het vervolg van deze paragraaf gaan we nader in op de vertegenwoordiging van de specifieke groepen 

onder leden, in het bestuur en in overige kaderfuncties van Utrechtse clubs. 

Zes op de tien Utrechtse verenigingen die aan het onderzoek deelnemen hebben jeugdleden (60%); 

teamsportverenigingen (68%) vaker dan verenigingen met (semi-)individueel sportaanbod (52%; zie 

tabel B1.3 in bijlage 1).  

 

Zo’n acht op de tien verenigingen (ongeacht sporttype) hebben kaderleden die jonger zijn dan 35 jaar. 

Deze zijn ook goed vertegenwoordigd in bestuursfuncties, wat past bij Utrecht als studentenstad (61%; 

figuur 2.2). Het wel of niet hebben van jeugdleden hangt niet duidelijk samen met meer of minder 

kaderleden onder de 35 jaar.  
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Op één club na hebben alle responderende verenigingen vrouwelijke leden (zie tabel B2.1 in bijlage 2). Bij 

drie op de tien verenigingen zijn er meer mannen dan vrouwen (>60%). Een even grote groep heeft 

ongeveer evenveel mannelijke als vrouwelijke leden (40-60%). Het ledental van één op de vijf clubs 

bestaat uit meer vrouwen dan mannen (>60%). Het percentage vrouwelijke leden bij de bevraagde 

Utrechtse sportverenigingen is vergelijkbaar met landelijke cijfers. 

 

Acht op de tien verenigingen hebben ten minste één vrouwelijk kaderlid (80%). Drie kwart heeft tenminste 

één vrouwelijk bestuurslid (73%; figuur 2.3). Bij clubs met een groter aandeel vrouwelijke leden maken 

vrouwen vaker deel uit van het (bestuurlijk) kader. 
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Vergelijkbaar met het landelijke beeld (30%) heeft meer dan een kwart van de verenigingen alleen 

mannelijke bestuurders; (semi-)individuele sportclubs vaker dan teamsportverenigingen. Van de clubs met 

minder dan 40 procent vrouwelijke leden kent de helft alleen mannelijke bestuurders. Omdat de meeste 

sportclubs (veel) vrouwelijke leden hebben en Utrecht een relatief groot aantal jonge, hoogopgeleide 

vrouwelijke inwoners heeft (Gemeente Utrecht, 2022), is het aandeel sportclubs zonder vrouwelijke 

bestuurders opmerkelijk hoog.  

Vergelijkbaar met landelijke cijfers geven zes op de tien verenigingen in de gemeente Utrecht aan dat ze 

leden hebben met een beperking en/of chronische ziekte (zie tabel B1.3 in bijlage 1 en tabel B2.1 in 

bijlage 2). Wel valt op dat een kwart van de Utrechtse verenigingsbestuurders niet weet of ze leden 

hebben met een beperking en/of chronische ziekte. Dit geldt in sterkere mate voor grote clubs met meer 

dan 250 leden.  

  

Bij één op de vijf verenigingen vervult ten minste één lid met een beperking of chronische ziekte een 

kaderfunctie (zie figuur 2.4). Dit lijkt iets lager dan landelijk (32%; tabel B2.2 in bijlage 2). Twee 

verenigingen geven aan dat er ten minste één iemand met een beperking of chronische ziekte in het 

bestuur zit (4%; landelijk 15%).  

 

Verenigingen met leden met een beperking/chronische ziekte hebben relatief vaak ten minste één 

kaderlid met een beperking/chronische ziekte (34%). Voor bestuursfuncties ligt dit percentage een stuk 

lager (7%). 
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Vier op de vijf verenigingen geven aan dat ze leden met een zichtbare migratieachtergrond5 hebben (78%); 

teamsportclubs wat vaker dan (semi-)individuele verenigingen (tabel 1.3 in bijlage 1). Het aandeel 

teamsportverenigingen met leden met een zichtbare migratieachtergrond ligt in Utrecht hoger dan 

landelijk (resp. 86% en 75%). Dit sluit aan bij de verwachtingen, aangezien de stad relatief veel inwoners 

met een migratieachtergrond heeft. Teamsportverenigingen en grote clubs (>250 leden) hebben vaker 

leden met een migratieachtergrond. Daarnaast zijn zij bij deze verenigingen een groter aandeel van het 

ledenbestand. Ditzelfde geldt voor verenigingen met jeugdleden in vergelijking met verenigingen zonder 

jeugdleden.  

 

Zo’n één op de acht Utrechtse sportclubs heeft helemaal geen leden met een migratieachtergrond. Net als 

landelijk zijn dit vooral kleine clubs (<100 leden, niet in figuur).  

 

Uit de interviews blijkt dat het aantal leden met een migratieachtergrond volgens de 

verenigingsbestuurders deels samenhangt met de locatie(s) waar de vereniging gevestigd is:  

 

‘Gelukkig zijn wij gelegen tussen (twee etnisch diverse wijken), dus de diversiteit is bij ons 

goed.’ 

 

‘Het is wel een vrij witte vereniging. (…) Onder de kinderen zie ik wel diversiteit, zeker ook de 

kinderen die in [de etnisch diverse wijk, red.] trainen. Sommigen [daar] zijn wel van diverse 

afkomst.’ 

 

‘Qua etnische diversiteit zijn wij gewoon een superwitte vereniging. (…) En dat heeft ook te 

maken met waar we gelegen zijn. We zitten in Utrecht-Oost, en dat is überhaupt vooral een witte 

buurt.’ 

 

Naast de locatie van de vereniging noemen bestuurders andere factoren die de etnische diversiteit van 

een vereniging medebepalen. Onder andere de gemiddelde leeftijd van de leden. Een aantal 

verenigingsbestuurders geeft namelijk aan dat de etnische diversiteit veel hoger is onder jeugdleden. 

Clubs met veel jeugdleden zijn dus eerder etnisch divers. Hoge lidmaatschapskosten en een groot aandeel 

hoogopgeleide leden zorgen volgens hen juist voor minder etnische diversiteit.   

 

Bij vier op de tien verenigingen wordt ten minste één kaderfunctie ingevuld door iemand met een 

zichtbare migratieachtergrond (zie figuur 2.5). Dit is iets meer dan landelijk (22%). Minder clubs hebben 

bestuurders met een zichtbare migratieachtergrond (18%, landelijk 7%).  

 

 



 

 Discriminatie en inclusie bij Utrechtse sportclubs | Mulier Instituut 14 

Vergelijkbaar met hun ledenbestand hebben teamsportverenigingen vaker een kaderlid met een zichtbare 

migratieachtergrond dan (semi-)individuele verenigingen, maar opvallend genoeg niet vaker een etnisch 

gemengd bestuur. Wel lijken Utrechtse teamsportverenigingen wat vaker een bestuurder met zichtbare 

migratieachtergrond te hebben dan landelijk (resp. 18% en 9%).  

 

Van de verenigingen die leden hebben met een zichtbare migratieachtergrond, heeft de helft ten minste 

één kaderlid met een zichtbare migratieachtergrond (50%) en een kwart ten minste één bestuurslid met 

een zichtbare migratieachtergrond (24%).  

 

De etnische diversiteit in kaderfuncties bij de bevraagde sportverenigingen in de gemeente Utrecht lijkt 

groter dan landelijk. Tegelijkertijd lijkt deze nog achter te blijven in vergelijking met de etnische 

diversiteit van het ledenbestand. Dit geldt het sterkst voor bestuursfuncties. Dat is een herkenbaar beeld 

in zowel de breedte- als de topsport (Elling & Cremers, 2022; De Kwaasteniet et al., 2023).   

Bij twee derde van de verenigingen zijn volgens de bestuurders lhbti+-personen actief. Net als landelijk 

zijn lesbische/biseksuele vrouwen sterker aanwezig dan homo-/biseksuele mannen, vooral in teamsporten 

(tabel 2.1 in bijlage 2). Bij een vijfde van de verenigingen is ten minste één transgender persoon actief. 

Eén op de tien clubs kent geen lhbti+-leden; een kwart weet dit niet. Passend bij een Regenboogstad als 

Utrecht zijn lhbti+-leden beduidend zichtbaarder bij Utrechtse sportclubs (65%) dan landelijk (25%).  

 

De zichtbaarheid van lhbti+-leden blijkt ook uit een aantal interviews met verenigingsbestuurders: 

 

‘Qua seksuele voorkeur is het ook enigszins divers, in ons bestuur en ook in (de club) zelf. Qua 

vrouwenteams, mannenteams niet per se, maar bij de vrouwenteams zijn er wel heel veel 

vrouwen die niet heteroseksueel zijn.’  

 

‘Er zijn sowieso zes lhbti+-leden. […] [Waaronder, red.] een man die nu bij de heren speelt die is 

begonnen bij ons bij de meisjes.’ 
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‘Binnen onze club is [lhbti+’er zijn, red.] niet een issue of iets dergelijks. […] Er zijn binnen de 

vereniging best wel een aantal [lhbti+-leden, red.], ik zou er zo een aantal kunnen noemen die 

lhbti’er zijn, en dat draait gewoon mee in de club.’ 

  

Ongeveer de helft van de verenigingen heeft ten minste één lhbti+-persoon die een kaderfunctie vervult. 

Bij een kwart vervullen ze een bestuursfunctie (zie figuur 2.6). Dit is veel meer dan landelijk. Volgens 

verwachting zijn bij verenigingen met lhbti+-leden relatief vaker lhbti+-bestuurders en -kaderleden actief.   

 

Het ledenbestand van de bevraagde Utrechtse sportverenigingen is diverser dan landelijk. Dit komt met 

name doordat Nederlanders met een migratieachtergrond en lhbti+’ers sterker in de stad en het 

ledenbestand van sportclubs zijn vertegenwoordigd.  

 

Van alle hierboven onderscheiden groepen blijken leden jonger dan 35 jaar en vrouwen het sterkst 

vertegenwoordigd in kaderfuncties (beide bij acht op de tien clubs). Zij zijn ook relatief vaak in 

clubbesturen vertegenwoordigd. Daarna volgen mensen met een migratieachtergrond en lhbt-personen 

(bij vier à vijf op de tien clubs in het kader). Deze groepen maken minder vaak deel uit van clubbesturen. 

Beide groepen zijn in vergelijking met landelijke cijfers sterker in kaderfuncties vertegenwoordigd. De 

vertegenwoordiging van mensen met een migratieachtergrond blijft, in vergelijking met het ledenbestand, 

nog achter in alle kaderfuncties.  

 

Mensen met een beperking/chronische ziekte zijn het minst vaak vertegenwoordigd in een kaderfunctie 

(bij twee op de tien clubs) en vrijwel niet in clubbesturen. In vergelijking met landelijke cijfers zijn 

mensen met een beperking ondervertegenwoordigd in kaderfuncties bij Utrechtse sportverenigingen.  

 

Meer dan de helft van de sportclubs in de gemeente Utrecht heeft antidiscriminatie- en/of 

diversiteitsbeleid. Dit geldt vaker voor teamsportverenigingen (60%) dan voor verenigingen met 

(semi-)individueel sportaanbod (50%; figuur 2.7). Landelijk heeft 35 procent van de teamsportverenigingen 
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antidiscriminatiebeleid6 (zie figuur B2.3 in bijlage 2); onder Utrechtse teamsportclubs heeft de helft 

antidiscriminatiebeleid. 

 

Verenigingen met diversiteitsbeleid (n=20) richten dit beleid het vaakst op herkomst (zeven verenigingen), 

geslacht/gender (zes) en/of seksuele voorkeur (vijf, zie figuur B1.1 in bijlage 1). Beperking en/of 

chronische ziekte (drie verenigingen), leeftijd (drie) en inkomen/opleidingsniveau (twee) krijgen 

nauwelijks specifieke beleidsaandacht. Bij zeven verenigingen richt zich het beleid niet op specifieke 

groepen. In vergelijking met landelijke cijfers valt op dat seksuele voorkeur en etniciteit relatief veel 

aandacht krijgen in Utrecht. Leeftijd krijgt juist landelijk veel meer beleidsaandacht.  

 

Over het algemeen lijkt het wel of niet hebben van diversiteitsbeleid niet sterk samen te gaan met 

grotere representaties van doelgroepen in bestuursfuncties of overige kaderfuncties (niet in figuur). 

Lhbti+-personen zijn wel noemenswaardig sterker vertegenwoordigd bij verenigingen met 

diversiteitsbeleid (60%) dan bij verenigingen zonder dit beleid (45%).  

 

Bijna de helft van de verenigingen geeft aan dat ze het streven naar diversiteit vooral als een 

luxeprobleem zien, omdat het al lastig genoeg is om überhaupt competente bestuurders en trainers te 

vinden (zie figuur 2.8). Dit geldt in grotere mate voor teamsportverenigingen dan voor (semi-)individuele 

sporten. Hoewel bestuurders van teamsportverenigingen deze stelling vaker onderschrijven, doen zij dat 

minder vaak dan landelijk (resp. 56% en 85%, zie tabel 2.3 in bijlage 2). 
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In de open antwoorden lichten diverse bestuurders toe waarom zij weinig (etnische) diversiteit in hun 

(bestuurlijk) kader hebben en/of hier geen noodzaak toe zien: 

 

‘Het vinden van bestuurders met een migratieachtergrond is zeer moeilijk. Trainers gaat 

makkelijker, ook omdat we zelf actief opleiden.’ 

 

‘Binnen onze sport is er weinig culturele diversiteit. Het is voor ons dus heel moeilijk om die 

diversiteit in het kader te hebben.’  

 

‘Het gaat erom dat iemand het wil doen en als er keus is dan de meest geschikte. Ras, geloof, 

handicap en/of andere achtergrond heeft er helemaal niks mee van doen.’ 

 

‘Wij beoordelen mensen als individu, discrimineren of voortrekken op basis van huidskleur of 

geloof is verschrikkelijk.’ 

 

Een aantal bestuurders stelt dat het een luxeprobleem is, maar dat dit hen er niet van weerhoudt om naar 

diversiteit te blijven streven: 

 

‘Het kan inderdaad moeilijk zijn om bestuurders en trainers te vinden, maar dat betekent niet 

dat er nog steeds gestreefd moet worden naar diversiteit in kaderfuncties. Elk lid moet zichzelf 

vertegenwoordigd kunnen zien. Dat is alleen mogelijk bij een divers bestuur.’ 

 

‘Ondanks dat het moeilijk is om bestuurders en trainers te vinden, moet inclusiviteit hierbij niet 

achterwege gelaten worden.’ 

 

Hoewel lang niet alle verenigingen antidiscriminatiebeleid hebben, vinden negen op de tien 

verenigingsbestuurders (ongeacht type sport) het van belang dat er aandacht is voor het tegengaan van 

discriminatie (niet in figuur). Onder teamsportverenigingen vinden enkele bestuurders dit helemaal niet 

belangrijk. Van de verenigingen die belang hechten aan het tegengaan van discriminatie (n=42), denkt 

bijna twee derde dat dit in hun tak van sport nodig is op het gebied van huidskleur, afkomst en/of 

geloofsovertuiging (64%). Dit wordt gevolgd door seksuele voorkeur (45%) en geslacht (40%; zie figuur 2.9). 
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Landelijk wordt het tegengaan van discriminatie op de gronden huidskleur/afkomst/geloofsovertuiging en 

seksuele voorkeur het vaakst genoemd (zie tabel B2.5 in bijlage 2). Bestuurders van (semi-)individuele 

sporten benoemen vaker dan teamsportclubbestuurders geen specifieke gronden waarop discriminatie 

moet worden tegengegaan.   

 

Een aantal bestuurders geeft in de interviews aan binnen hun eigen vereniging (meer) aandacht voor 

discriminatie en inclusie niet nodig te vinden. Bijvoorbeeld omdat ze denken dat discriminatie bij hen niet 

voorkomt of lijkt voor te komen:  

 

‘Binnen mijn vereniging denk ik eigenlijk niet. (…) Het is natuurlijk altijd goed als er aandacht 

voor is, dat vooropgesteld. Ik vind gewoon (…) uiteindelijk valt of staat het met de cultuur binnen 

je vereniging, en die maak je met z’n allen. (…) En of iemand een VOG heeft of dat er 

vertrouwenscontactpersonen zijn, dat is echt in mijn ogen allemaal behoorlijk irrelevant.’  

 

De basis voor deze verenigingscultuur wordt volgens de bestuurder gevormd door respect voor elkaar te 

hebben, zaken bespreekbaar te maken en zo een veilige sfeer te creëren.  

 

Een bestuurder van een andere vereniging vindt het lastig te bepalen of meer aandacht nodig is op hun 

vereniging, omdat het geen issue is en er onderling acceptatie is. Ze vraagt zich bovendien hardop af: 

‘maak je dan geen slapende honden wakker?’ Toch vinden de geïnterviewde bestuurders het Utrecht- en 

sport-breed wél een goed idee hier aandacht aan te besteden.  
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Twee derde van de verenigingen geeft aan dat zij een of meerdere maatregelen hebben genomen of van 

plan zijn deze te nemen om discriminatie tegen te gaan (zie figuur 2.10). Dit geldt (wederom) vooral voor 

teamsportverenigingen (80%; niet in figuur). De meeste verenigingen geven aan dat zij discriminatie 

(willen) tegengaan door een pedagogisch verenigingsklimaat te creëren (42%). Dit wordt gevolgd door 

aandacht voor acceptatie van sociale verschillen (37%). Het organiseren van bijeenkomsten/workshops 

gebeurt minder vaak (9%). Dat de meeste verenigingen zich (willen) richten op het creëren of behouden 

van een pedagogisch verenigingsklimaat, blijkt ook uit de interviews met verenigingsbestuurders. 

 

Met de groeiende aandacht voor genderdiversiteit neemt ook de vraag naar genderneutrale kleedkamers 

toe. Bij de helft van de bevraagde verenigingen met omkleedruimtes in de gemeente Utrecht bestaat de 

mogelijkheid om gebruik te maken van een dergelijke voorziening (53%, zie figuur 2.11). Het aantal 

verenigingen met een permanente genderneutrale voorziening is beperkt (7%).  

 

Landelijk was in 2020 bij minder dan de helft van de leden van sportverenigingen draagvlak voor 

genderneutrale toiletten en kleedkamers op sportaccommodaties (Cremers & Elling, 2020b). Wel is deze 

steun in relatief korte tijd sterk toegenomen. 
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Ruim een kwart van de verenigingsbestuurders geeft aan dat op hun sportvereniging wel eens (of vaker) 

discriminerende incidenten plaatsvinden. Dit gebeurt vooral bij teamsportverenigingen (40%; zie 

figuur 2.12). Volgens vier op de tien bestuurders gebeurt dit nooit (43%). Drie op de tien geven aan dit 

niet te weten of niet te willen zeggen (30%). 

 

Gekeken naar de aanwezigheid van leden met specifieke achtergrondkenmerken, bestaan er weinig 

verschillen tussen clubs (zie figuur B2.2 in bijlage 2). Van de verenigingen met ten minste één bestuurder 

met een migratieachtergrond (n=9) geeft de helft aan dat discriminatie op de vereniging voorkomt.  

 

Enkele respondenten benoemen in een toelichting ook voorbeelden van discriminatie-incidenten: 

 

‘De appgroep is niet zo geschikt gebleken als communicatiekanaal, zeker als ons lid met een licht 

verstandelijke beperking de algemene gemaakte grappen en grollen soms verkeerd opvat. Lastig 

is om daar vanuit het bestuur handhavend in op te treden.’ 
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‘Jaarlijks vinden met name rondom wedstrijden enkele incidenten plaats waarbij (veelal) 

tegenstanders discriminerende opmerkingen maken, en spelers in reactie (te) agressief worden.’ 

 

Verenigingen die aangaven dat er wel eens een incident op hun vereniging heeft plaatsgevonden (n=12), 

hebben we gevraagd op welke discriminatiegrond(en) dit betrekking had. Het vaakst benoemden zij 

huidskleur en/of afkomst (n=9). Dit ging al dan niet samen met andere discriminatiegronden: seksuele 

voorkeur (n=5), geslacht/gender (n=2), geloofsovertuiging (n=2) of beperking (n=1). 

 

Opvallend is dat geen van de geïnterviewde verenigingsbestuurders weet heeft van een discriminerend 

incident op hun vereniging. Een aantal bestuurders maakt daarbij direct duidelijk dat dit niet betekent 

‘dat het niet gebeurt’. Incidenten die wel voorkomen, zien de bestuurders onder meer als pesterijen of 

agressief gedrag, maar nooit als discriminatie. Voorbeelden hiervan zijn ‘onaardig’ tegen elkaar zijn, 

andermans spullen verstoppen, schelden met ziektes of scheidsrechters uitschelden (‘kijk eens uit je 

doppen’).  

 

Een aantal verenigingsbestuurders geeft wel aan dat discriminatie soms voorkomt tijdens ontmoetingen 

met andere verenigingen, bijvoorbeeld tijdens wedstrijden:  

 

‘We komen ook met onze eigen teams in aanraking met discriminatie. (…) Dat heeft heel erg met 

bejegening te maken. (…) Een van de trainers van het andere team besloot de wedstrijd te 

staken. Wat een trainer nooit kan doen. Maar gewoon die houding dat hij dacht met zo’n 

Marokkaans jongensteam dat die zich dat kan veroorloven… Dat zou met andere teams nooit 

gebeurd zijn.’ 

 

Een andere bestuurder spreekt niet direct over discriminatie, maar vertelt wel het volgende:  

 

‘We hebben in Utrecht een aantal clubs die vooral van Nederlands-Turkse en Nederlands-

Marokkaanse afkomst zijn. Daar gebeurt vaak toch het nodige. (…) Er gaan dan gewoon toch vaak 

dingen mis. En ik weet niet of dat ligt aan dat je met een wit team tegen een meer gekleurd 

team gaat spelen, maar daar is vaak gedoe over. (…) Er zijn bij ons teams die zeggen “we willen 

daar niet meer uit spelen, want we voelen ons daar niet veilig”.’ 

 

Deze bestuurder vertelt dat het tijdens dergelijke wedstrijden geregeld ‘escaleert’. Bijvoorbeeld in de 

vorm van (verbaal) agressief gedrag, wat de veiligheid van de spelers ondermijnt. Een speciale commissie 

binnen de vereniging ontfermt zich hierover, bijvoorbeeld door met de teams in gesprek te gaan.  

 

Beide voorbeelden laten zien dat een verschil in etnische achtergrond binnen deze verenigingen zo nu en 

dan leidt tot (discriminerende) incidenten.  

Ruim zes op de tien verenigingsbestuurders van teamsporten geven aan dat grappen of negatieve 

opmerkingen over homoseksualiteit voorkomen op hun sportvereniging (zie figuur 2.13). Dat is meer dan 

landelijk (35%, zie tabel B2.6 in bijlage 2). Net als landelijk komen dergelijke opmerkingen en grappen bij 

(semi-)individuele takken van sport in verhouding minder vaak voor.  

 

Van de geïnterviewde bestuurders geven alleen degenen van teamsportverenigingen aan dat er wel eens 

homonegatieve grappen of opmerkingen worden gemaakt. Dit is met name door mannelijke (jeugd)leden. 

Dit patroon is ook landelijk zichtbaar (Cremers & Elling, 2021). Hoewel de verenigingsbestuurders 

homonegativiteit verafschuwen, beschrijven zij dit gedrag niet als discriminatie.   
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Eén op de drie bestuurders geeft aan dat er grappen en opmerkingen worden gemaakt over etnische 

herkomst, huidskleur en/of geloofsovertuiging. Dit gebeurt wederom beduidend vaker bij teamsporten (zie 

figuur 2.14). Dit patroon is ook landelijk terug te zien (Cremers et al., 2022). Utrechtse 

teamsportverenigingen geven vaker dan landelijk aan dat dergelijke grappen en opmerkingen gemaakt 

worden (44% versus 32%, zie tabel B2.7 in bijlage 2). Opvallend is dat bestuurders vaker dan bij 

homonegatieve grappen (18%) aangeven dat ze niet weten of er racistische grappen gemaakt worden 

(27%). 

 

Bestuurders van clubs met antidiscriminatiebeleid geven, in vergelijking met bestuurders van verenigingen 

zonder beleid, vaker aan dat racistische en/of homonegatieve uitingen voorkomen of dat ze dit niet weten 

(niet in figuur).  

 

Een vergelijkbare uitkomst zien we in relatie tot de aanwezigheid van leden met een zichtbare 

migratieachtergrond. Hoe groter het percentage leden met een migratieachtergrond, hoe vaker 

bestuurders aangeven dat er racistische grappen/opmerkingen worden gemaakt (niet in figuur). 

Tegelijkertijd geven bestuurders van verenigingen zonder leden met een migratieachtergrond vaker aan 

dat er nooit racistisch getinte grappen of opmerkingen gemaakt worden.  
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Enerzijds lijkt hier sprake van daadwerkelijke verschillen in de mate waarin bepaalde uitingen voorkomen. 

Zo geeft de aanwezigheid van leden met een migratieachtergrond voor anderen mogelijk meer aanleiding 

om opmerkingen/grappen met een racistische connotatie te maken (Cremers et al., 2022). Anderzijds is 

het onwaarschijnlijk dat dergelijke uitingen helemaal niet voorkomen op verenigingen zonder leden met 

een zichtbare migratieachtergrond. In de interviews geeft juist een verenigingsbestuurder van een zeer 

etnisch diverse sportlocatie aan dat hij verwacht dat discriminatie juist niet voorkomt, omdat hij daar 

niet weet ‘wie wie zou moeten discrimineren’.  

 

De verschillen in perceptie over of bepaalde uitingen voorkomen, lijken samen te hangen met een zekere 

mate van sensibiliteit voor discriminatie (vgl. Andriessen, 2017; Cremers & Elling, 2022). Anders gezegd, 

affiniteit met het thema discriminatie gaat samen met een zekere ‘feeling’ voor het (h)erkennen ervan. 

Hierdoor beoordeelt de ene verenigingsbestuurder een bepaald incident wel als discriminatie en de andere 

niet. Dit verschil in perceptie en sensibiliteit blijkt ook uit de interviews.  

Van de verenigingen waar tussen 2018 en 2022 wel eens een discriminerend incident heeft plaatsgevonden 

(n=12), gaven de meeste bestuurders aan dat ze hiervan nooit melding hebben gemaakt (n=4) of dat ze dit 

niet weten (n=3). Vijf clubs hebben hiervan wel (vaker) melding gemaakt bij de sportbond en één club ook 

bij de politie. Geen van de bestuurders heeft wel eens een melding gedaan bij een 

antidiscriminatiebureau, de gemeente of SportUtrecht.  

 

Als voornaamste reden om een incident (soms) niet te melden gaven clubs aan dat het incident intern 

werd afgehandeld (n=8) of dat het volgens de bestuurder niet zoveel voorstelde (n=4). In twee gevallen 

wilde het slachtoffer niet dat het incident gemeld werd. Zowel in de vragenlijst als bij de interviews gaf 

geen enkele bestuurder aan niet te weten waar men een incident kon melden. 

 

Slechts één van de geïnterviewde verenigingen heeft melding gedaan van discriminatie. Ze lossen 

incidenten vaak intern op. Een verenigingsbestuurder geeft aan pas melding te doen ‘als de norm 

overschreden wordt’. Maar wanneer hier sprake van is, lijkt een grijs gebied. Een andere bestuurder weet 

niet wanneer ze iets zouden melden en vindt het ‘een goede vraag’ waar ze ‘eens over moeten 

nadenken’.  

 

Deze perceptie sluit aan bij bevindingen uit ander onderzoek, waaruit blijkt dat er vaak veel draagvlak is 

om hard op te treden tegen discriminatie. Maar in de praktijk worden incidenten vaak niet als dusdanig 

herkend of wordt geprobeerd ze intern af te handelen. Dit heeft de voorkeur boven een traject tot 

formele strafvervolging (Elling et al., 2023). 

De helft van de bevraagde sportverenigingen heeft behoefte aan ondersteuning op de thema’s diversiteit, 

inclusie en discriminatie (zie figuur 2.15). In lijn met de voorgaande resultaten hebben 

teamsportverenigingen (60%) relatief vaak ondersteuningsvragen.  
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Bestuurders van clubs met relatief weinig vrouwen en minder leden uit minderheidsgroepen en die 

aangeven dat er nooit grappen of overige negatieve opmerkingen worden gemaakt op de club, hebben 

minder vaak behoefte aan ondersteuning.  

 

De grootste behoefte, ongeacht type vereniging, gaat uit naar duidelijke protocollen over hoe te handelen 

bij discriminatie-incidenten. Dit wordt gevolgd door een cursus/workshop voor bestuurders/trainers, 

beleidsondersteuning, digitale informatie en het uitwisselen van ervaringen met andere clubbestuurders 

(zie figuur 2.15). 

Sportverenigingen binnen de gemeente Utrecht hebben vaker dan landelijk antidiscriminatiebeleid. In lijn 

met de bevindingen van de diversiteit van het ledenbestand richt dit beleid zich het vaakst op herkomst 

en gender/seksuele voorkeur. Tegelijkertijd geeft een relatief groot deel van de Utrechtse bestuurders 

aan dat homonegatieve en/of racistische opmerkingen/grappen voorkomen.  

 

Verenigingen waar wel eens racistische of homonegatieve opmerkingen voorkomen, hebben vaker inclusie- 

en/of discriminatiebeleid. Wanneer bestuurders (h)erkennen dat dergelijke zaken voorkomen, is er dus 

meer kans op antidiscriminatie- of inclusiebeleid en vice versa. Tegelijkertijd worden dergelijke 

grappen/opmerkingen lang niet altijd als discriminatie (h)erkend.  

 

Relatief veel verenigingen hebben maatregelen genomen of zijn dit van plan. Er is vooral draagvlak voor 

maatregelen met een positieve benadering. Voor maatregelen met een preventieve 

antidiscriminatiewerking op de eigen club is minder steun.  
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Het thema discriminatie lijkt binnen de Utrechtse sportverenigingen te worden gezien als iets 

ontoelaatbaars. Er bestaat een zekere ‘sociale kramp7 over het thema. Dit maakt het lastig te bepalen in 

hoeverre discriminatie in zowel expliciete als impliciete vorm, bewust of onbewust, voorkomt bij 

Utrechtse sportverenigingen. Dit blijkt ook uit de interviews. Hierin zijn Utrechtse verenigingen 

vergelijkbaar met het landelijk beeld. 

 

Van de respondenten die aangaven tussen 2018 en 2022 wel eens discriminatie te hebben meegemaakt 

(n=13), gaven er vier aan dit bij fitness te hebben meegemaakt, twee bij voetbal en twee bij zwemmen. 

De overige incidenten vonden plaats tijdens basketbal, handbal, boksen, roeien, schaatsen en tafeltennis 

(allemaal één keer).  

 

De meeste incidenten hadden betrekking op geslacht/gender (zes keer). Discriminatie op grond van 

huidskleur of afkomst werd vier keer genoemd. Verder noemden respondenten seksuele voorkeur, 

beperking of chronische ziekte en lichaamslengte/-gewicht (allemaal drie keer). Leeftijd, 

geloofsovertuiging, inkomen/opleidingsniveau en anders werden allemaal één keer genoemd.  

 

Respondenten kregen het vaakst te maken met algemene of persoonlijke grappen of opmerkingen (negen 

respondenten). Dit werd gevolgd door onbegrip (acht) en uitschelden of naroepen (vijf). Fysieke 

ontoegankelijkheid van sportaccommodaties en uitsluiting door een sportvereniging/-aanbieder werden 

drie keer genoemd. Eén respondent heeft te maken gehad met lichamelijk geweld/bedreigingen.  

 

Vier respondenten die discriminatie (soms meermaals) meemaakten gaven aan dat iemand in hun 

omgeving er wel eens iets van gezegd heeft. Acht respondenten hebben er zelf wel eens iets van gezegd. 

Drie dienden een klacht in. 

 

Als gevolg van de discriminatie zijn vijf respondenten gestopt met een (bepaalde soort) sport of bij een 

bepaalde sportaanbieder. Andere gevolgen zijn bepaalde medesporters vermijden, stoppen met sporten in 

gezelschap, niet meer meedoen aan wedstrijden en ‘machosporten’ vermijden (allemaal één keer 

genoemd). Eén respondent geeft aan dat het discriminerende incident geen enkele invloed heeft gehad op 

de sportbeoefening. 
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‘Ik heb 20 jaar aan waterpolo gedaan in badpak. Toen ik in transitie ging heb ik 10 jaar niet 

gesport. Via het transzwemmen voor de eerste keer in zwembroek. Toen bij een 

wedstrijdzwemclub dat was een hele overwinning (vooral de gezamenlijke kleedkamer). Toen 

voor de eerste keer een wedstrijd in zwembroek en dan gediskwalificeerd worden was erg 

pijnlijk voor mij […] sindsdien neem ik niet meer deel aan wedstrijden’ 

 

‘In de fitness het veel te lang bezet houden van apparaten door groepen (Marokkaanse) 

jongens/mannen en je er als vrouw niet tussen laten’  

 

‘Binnen bepaalde jeugdvoetbalclubs zijn richtlijnen opgesteld dat er niet meer dan x% een 

niet westerse afkomst mag hebben ten opzichte van Nederlands.’ 

 

‘Scheidsrechter van een voetbalclub heeft een jonge speler uitgescholden (met verwijzing 

naar afkomst). Na het incident heeft de trainer van de speler het gemeld bij het secretariaat 

van de club. De desbetreffende scheidsrechter was hierbij ook aanwezig en reageerde hierop 

door de trainer uit te schelden.’ (Artikel 1 Midden-Nederland, 2021)  

 

‘Melder is tijdens het sporten beledigd wegens transgender zijn en huidskleur. Melder was in 

een sportschool aan het trainen.’ (Artikel 1 Midden-Nederland, 2020) 

 

‘Melder is op social media discriminerend bericht tegengekomen van een voetbalvereniging in 

Utrecht. Er wordt aangekondigd dat er een wedstrijd zal worden gespeelde tegen een andere 

club uit Utrecht. Er staan eerdere discriminerende opmerkingen in het bericht met betrekking 

tot de Marokkaanse achtergrond van de spelers.’ (Artikel 1 Midden-Nederland, 2021) 

 
 Sommige respondenten gaven andere voorbeelden van ervaren discriminatie in de sport op 

niet-wettelijke gronden, zoals lengte of gewicht, of voorbeelden van zich onveilig voelen die 

niet voortkwamen uit discriminatie (zie bijlage 3).  
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In dit laatste hoofdstuk formuleren en bediscussiëren we enkele conclusies en aanbevelingen. Dit doen we 

op basis van de resultaten van de vragenlijsten onder Utrechtse sportverenigingen (n=49) en inwoners van 

Utrecht met discriminatie-ervaringen in de sport (n=13) en interviews met bestuurders (n=8).  

We hebben diverse pogingen ondernomen om via een online vragenlijst of een gesprek ervaringen op te 

halen van mensen die in de afgelopen jaren te maken hadden met discriminatie in de sport. Hier werd 

nauwelijks gehoor aan gegeven. Hoewel dit onderzoek geen prevalentiemeting betrof, was het er wel op 

gericht om zoveel mogelijk verschillende ervaringen met uitsluiting en ongelijke behandeling in de sport 

op te halen. Het lukte in dit onderzoek niet om substantiëlere aantallen van ervaren discriminatie op 

verschillende gronden te verzamelen. Dit komt overeen met een relatief gering aantal meldingen van 

discriminatie in de Utrechtse sport in de afgelopen jaren via antidiscriminatiebureau Artikel 1.   

 

Mogelijk hebben we mensen met concrete discriminatie-ervaringen niet goed bereikt. Een tweede 

mogelijkheid is dat deze mensen niet bereid zijn ervaringen te delen of weinig vertrouwen hebben in 

onderzoek of de overheid. Daarnaast (h)erkennen ook mensen die er ervaring mee hebben discriminatie 

niet altijd als dusdanig (Andriessen, 2017).  

 

Toch liet het kleine aantal opgehaalde persoonlijke ervaringen wel zien dat discriminatie naar 

verschillende gronden (onder meer geslacht/genderidentiteit, huidskleur/afkomst, beperking) voorkomt. 

Ook laten de resultaten zien dat dergelijke negatieve ervaringen van invloed kunnen zijn op het 

sportgedrag. Voorbeelden zijn veranderen van (type) sport of van sportaanbieder of stoppen met sport.  

In totaal gaf een kwart van de bevraagde verenigingsbestuurders aan in de afgelopen vijf jaar een of 

meerdere discriminatie-incidenten te hebben meegemaakt, vooral teamsportbestuurders. Incidenten 

hadden het vaakst betrekking op huidskleur en/of herkomst, gevolgd door seksuele voorkeur en 

geslacht/genderidentiteit. Dit komt overeen met landelijke gegevens over discriminatiemeldingen in de 

sport.  

 

(Minder ernstige) discriminatoire uitingen zijn niet altijd bekend bij bestuurders of worden niet altijd als 

zodanig herkend door bestuurders. Zo geven bestuurders veel vaker aan dat er homonegatieve en/of 

racistische grappen en/of negatieve opmerkingen worden gemaakt dan dat ze aangeven dat discriminatie 

voorkomt op hun vereniging. We verwachten daarom dat deze uitkomsten eerder een te gunstig dan een 

te negatief beeld schetsen van discriminatie in de Utrechtse sport. Niet duidelijk is in hoeverre 

discriminatie naar beperking/chronische aandoening minder vaak voorkomt of minder vaak als zodanig 

wordt herkend/benoemd. 

Ongeveer de helft van de Utrechtse sportclubs heeft antidiscriminatiebeleid en/of diversiteitsbeleid. De 

andere helft heeft dat niet of weet het niet. Vergeleken met landelijk hebben Utrechtse clubs relatief 

veel specifieke aandacht voor lhbti+-personen en mensen met een zichtbare migratieachtergrond. Leeftijd 

krijgt juist relatief weinig aandacht. De beleidsaandacht voor mensen met een beperking of chronische 

ziekte is vergelijkbaar met landelijk. Deze groep is binnen Utrechtse sportverenigingen in kaderfuncties 

enigszins ondervertegenwoordigd in vergelijking met landelijke cijfers. 
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Utrechtse teamsportclubs lijken wat vaker dan landelijk antidiscriminatiebeleid te hebben. Dit komt 

waarschijnlijk mede door relatief grote representatie van Nederlanders met een zichtbare 

migratieachtergrond en zichtbare aandacht voor lhbti+-personen in de gemeente Utrecht.  

 

Een verband tussen diversiteit van het ledenbestand en antidiscriminatiebeleid hebben we in dit 

onderzoek niet vastgesteld. In het algemeen is de kans groter dat een vereniging met een grotere etnische 

diversiteit onder leden en (bestuurlijk) kader meer aandacht heeft voor racistische discriminatie dan een 

etnisch homogene vereniging (Cremers et al., 2022). Tegelijkertijd hoeft het niet te betekenen dat een 

vereniging met weinig etnische diversiteit niet inclusief is. Ook clubs met vooral ‘witte’ leden – 

bijvoorbeeld in een relatief ‘witte sport’ of ‘witte wijk’, kunnen alsnog aandacht geven aan respectvol 

omgaan met leden, arbitrage en tegenstanders met en zonder migratieachtergrond, en een ‘open club’ 

zijn voor iedereen die zich aanmeldt (idem).  

 

Vooral clubs die aangeven dat discriminatie-incidenten en homonegatieve en/of racistische uitingen 

voorkomen, hebben vaak antidiscriminatiebeleid en/of diversiteitsbeleid. Dit is op twee manieren te 

verklaren. Enerzijds kan het betekenen dat clubs die zich bewuster zijn van het thema, vaker beleid 

hebben en daardoor meer oog hebben voor incidenten. Anderzijds kan het zo zijn dat clubs waar vaker 

incidenten zijn, als reactie hierop vaker beleid ontwikkelen.  

 

Landelijk onderzoek laat zien dat juist de sporttakken waarvan oudsher relatief veel homonegatieve en 

racistische uitingen voorkomen (zoals traditionele mannenteamsporten als voetbal), de grootste toename 

kennen in beleidsaandacht (Cremers & Elling, 2022). Het aandeel verenigingsbestuurders dat aangeeft dat 

racisme en homonegativiteit voorkomt op de eigen vereniging nam landelijk toe, vooral bij traditionele 

mannenteamsporten. Er lijkt een groei van bewustzijn te zijn dat discriminatie in de sport voorkomt. Deze 

groei lijkt het sterkst bij sporttakken die het meest met discriminatie te maken hebben en waar 

beleidsaandacht het meest nodig is.  

In 2020 deden we onderzoek naar de inclusie van etnische minderheden in de Utrechtse sport (Cremers & 

Elling, 2020). Hoewel inclusie de insteek van het onderzoek was (en discriminatie niet het hoofdthema), 

was het opmerkelijk dat respondenten het thema discriminatie destijds nauwelijks benoemden. Gezien de 

toegenomen aandacht hiervoor in de sport en samenleving sindsdien, is het momenteel onwaarschijnlijk 

dat het thema onbenoemd zou blijven.  

 

Hoewel sportverenigingen discriminatie steeds belangrijker vinden, (h)erkennen ze het, ook in Utrecht, 

lang niet altijd als dusdanig. Uit de resultaten, maar ook tijdens het dataverzamelingsproces, bleek sprake 

van een zekere ‘sociale kramp’ (ongemak) over het bespreken van discriminatie. Liever spreken de 

verenigingen over inclusie of een pedagogisch sportklimaat. 

  

Discriminatie zien verenigingen veelal als iets ontoelaatbaars. Hierdoor sluiten ze het vaak op voorhand 

uit als iets wat kan voorkomen op de eigen vereniging. Deze ‘sociale kramp’ maakt het thema lastig 

bespreekbaar. Het beperkt de mogelijkheid om eigen (onbewuste) vooroordelen en stereotype 

denkbeelden en hoe deze van invloed zijn op de verenigingscultuur te verkennen. Hier kritisch naar 

durven kijken is essentieel om inzicht te krijgen in de mate waarin (onbewuste) mechanismes actief zijn 

die een uitsluitende werking hebben op sommige (potentiële) leden.  

 

We zien in dit onderzoek overeenkomsten met het onderzoek uit 2020. Toen stelden we vast dat er 

weliswaar verenigingen zijn die bepaalde doelgroepen expliciet uitsluiten, maar dat de meeste 

sportaanbieders aangeven open te staan voor iedereen. Dat beeld wordt in dit onderzoek grotendeels 

bevestigd.  
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Tegelijkertijd stelden we in het eerdere onderzoek vast dat bij verenigingen die zeggen open te staan 

voor iedereen, in de praktijk een sportcultuur kan bestaan die (onbewust) bepaalde groepen uitsluit. Ook 

dat wordt in dit onderzoek bevestigd. Een duidelijk voorbeeld hiervan zijn teamsportverenigingen (vaak 

voetbal) waar het gebruik van het woord ‘homo’ als scheldwoord onder mannen is genormaliseerd. Daarbij 

is men zich lang niet altijd bewust van de uitsluitende werking hiervan. De redenatie is dat het niet geldt 

als discriminatie, omdat het niet kwaad is bedoeld (Cremers & Elling, 2022; Elling et al., 2023).  

 

Met de ‘sociale kramp’ hangt de ‘kleurenblinde’ houding samen die vaak in de sport wordt aangenomen 

(De Kwaasteniet et al., 2023). Daarbij is het uitgangspunt dat iemands huidskleur, herkomst of 

geloofsovertuiging er niet toe doet, maar dat iemands kwaliteiten doorslaggevend zijn. Of in het geval van 

de amateursport: ‘onze vereniging staat open voor iedereen’. Hoewel goedbedoeld, betekent dit 

tegelijkertijd dat er te weinig oog is voor sociale ongelijkheid en stereotype denkbeelden, die een 

uitsluitende werking kunnen hebben. Daarmee is er automatisch te weinig aandacht voor de uitsluitende 

mechanismes waarmee minderheidsgroepen in Nederland te maken (kunnen) hebben (De Jong et al., 

2021).  

 

Hoewel de aandacht bij Utrechtse verenigingen relatief groot is, blijft ook lhbti+-acceptatie een punt van 

aandacht. Zeker met het oog op de groeiende maatschappelijke discussies rondom de acceptatie van 

onder meer transgender en non-binaire personen in de veelal sterk genderbinaire8 (wedstrijd)sport. 

 

Ook landelijk zien we dat de algemene homoacceptatie in de sport weliswaar groot is, maar dat lhbti+-

personen zich lang niet overal in de sport even veilig en thuis voelen. Hoe meer lhbti+-personen 

(zichtbaar) afwijken van de hetero-/cisgendernorm, hoe lastiger het voor hen voelt om overal binnen de 

sport zichzelf te zijn (Cremers & Elling, 2022; De Jong et al., 2021). Gevolg is dat lhbti+-personen hun 

seksuele voorkeur of genderidentiteit vaak verborgen houden in de sport. Ook gaan ze vaak op zoek naar 

plekken in de sport waar ze zich veilig voelen.  

 

Tegelijkertijd bestaat onder andere groepen, waaronder (moslim)vrouwen, juist een behoefte aan meer 

apart sportaanbod voor vrouwen. Dit lijken deels paradoxale wensen, maar vraagt in beide gevallen om 

meer aandacht en inzet vanuit sportorganisaties om verschillende groepen in te sluiten.     

De vaakst genomen of voorgenomen maatregelen om discriminatie tegen te gaan zijn aandacht voor een 

pedagogisch, positief sportklimaat en voor sociale verschillen. In iets mindere mate is er (voorgenomen) 

aandacht voor antidiscriminatie in trainingsopleidingen en voor optreden tegen discriminerende uitingen. 

Niet duidelijk is in hoeverre het antidiscriminatiebeleid opvolging vindt in concrete maatregelen tegen 

racisme, seksisme en lhbti+-negativiteit in de Utrechtse verenigingssport, zowel preventief als 

sanctionerend. Eerder onderzoek liet zien dat clubs geneigd zijn wel te erkennen dat discriminatie in de 

sport voorkomt en dat aandacht ervoor goed is, maar tegelijkertijd vaak ontkennen dat op de eigen 

vereniging maatregelen nodig zijn (Cremers et al., 2022). 

 

De helft van de bevraagde clubs geeft aan behoefte te hebben aan ondersteuning om discriminatie tegen 

te gaan, zoals duidelijke antidiscriminatieprotocollen. Hier ligt enerzijds een duidelijke vraag om 

ondersteuning door externe partijen met expertise bij het concreet uitwerken van 

antidiscriminatiemaatregelen. Daarbij is van belang om naast het maken van papieren beleid ook in te 

zetten op de daadwerkelijke uitvoering van maatregelen. Anderzijds is de vraag in hoeverre clubs die 

aangeven geen ondersteuning nodig te hebben, niet juist gebaat zouden zijn bij wat meer ‘bemoeienis’ bij 
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een bredere agendering van inclusie, diversiteit en antidiscriminatie binnen de Utrechtse 

verenigingssport.  

 

De dialoog over inclusie en antidiscriminatie structureler activeren onder Utrechtse clubs is van belang om 

de bewustwording van en kennis over expliciete en meer verborgen en onbedoelde vormen van racisme, 

seksisme en lhbti+-negativiteit verder te vergroten en een sociaal veiliger klimaat te creëren.    

 

Op basis van de bovenstaande conclusies komen we tot de volgende aanbevelingen:  

➢ Uit eerder onderzoek is bekend dat wanneer bevolkingsonderzoek zich specifiek richt op 

(uitsluitingsmechanismes) richting specifieke doelgroepen (binnen de sport), het prevalentiecijfer 

van discriminatie een stuk hoger is dan dit onderzoek doet vermoeden. Om meer inzicht te krijgen 

in de prevalentie van negatieve ervaringen van mensen met verschillende achtergrondkenmerken 

die relatief vaak te maken krijgen met discriminatie (o.a. mensen met een migratieachtergrond, 

lhbti+-personen, mensen met beperkingen) lijkt een grootschalig bevolkingsonderzoek naar 

ervaringen met discriminatie op diverse gronden in verschillende maatschappelijke terreinen 

(waaronder de sport) het meest geschikt.  

➢ De gemeente en SportUtrecht kunnen een sterkere faciliterende en ondersteunende rol spelen om 

antidiscriminatie bij clubs explicieter te agenderen en vorm te geven (naast positieve sportcultuur 

en inclusie). Dit kunnen zij doen in samenwerking met relevante partijen als Artikel 1, Movisie en 

de KNVB.9 Dit onderzoek toonde aan dat verenigingen discriminatie nog steeds als een lastig 

(bespreekbaar) thema ervaren. Van belang is daarom dit beter bespreekbaar te maken en tegen te 

gaan door informatie te delen, (ervarings)kennis uit te wisselen en vaker op te treden en te 

bestraffen.  

o Haal de sociale kramp weg bij het bespreken van discriminatie. Natuurlijk wil iedereen 

een discriminatievrije vereniging, maar alleen dat uitspreken maakt een vereniging nog 

niet discriminatievrij. Er heerst nog te veel een beeld dat discriminatie tegengaan stopt 

bij zeer expliciete negatieve uitingen bestraffen. Dit maakt het thema erg beladen. Van 

belang is om te benadrukken dat discriminatie ook onbewust kan zijn en kan schuilen in 

onbewuste of onschuldig geachte zaken en stereotype denkbeelden. Dit maakt deze 

sociale kramp mogelijk kleiner. 

o Maak het bevorderen van inclusie en het tegengaan van discriminatie concreet naar 

verschillende sociale ongelijkheden/discriminatiegronden en bevolkingsgroepen. Iedereen 

even sterk includeren bij alle clubs is niet realistisch. Maar het is wel belangrijk om 

specifieke vormen van (onbewust) discriminerend taalgebruik en gedrag te (h)erkennen 

om seksisme, racisme (inclusief antisemitisme en moslimhaat), lhbti+-negativiteit en 

validisme10 tegen te gaan.   

o Initieer en faciliteer de uitvoering van concrete antidiscriminatiemaatregelen. 

Bijvoorbeeld: oproepen tot melden en registratie, digitale informatie en kennisdeling, 

toegankelijke trainingen/workshops organiseren voor leden, trainers en bestuurders, 

slachtoffers en clubs ondersteunen bij incidenten, optreden tegen ‘genormaliseerde’ 

discriminerende uitingen en deze bestraffen.  

 

 



 

 Discriminatie en inclusie bij Utrechtse sportclubs | Mulier Instituut 31 

 

Andriessen, I. (2017). Discriminatie herkennen, benoemen en melden. Sociaal Cultureel Planbureau. 

 

Andriessen, I., Hoegen Dijkhof, J., Van der Torre, A., Van den Berg, E., Pulles, I., Iedema J., & De Voogd-

Hamelink, M. (2020.) Ervaren discriminatie in Nederland II. Sociaal Cultureel Planbureau. 

 

Art.1 (2022). Discriminatiecijfers in 2021. Een rapport over registraties van discriminatie-incidenten 

door de politie, en meldingen bij antidiscriminatievoorzieningen en andere organisaties in Nederland. 

 

Art.1 Midden Nederland (2022). Monitor discriminatie 2021: Provincie Utrecht.  

 

Bovens, M., Jennissen, R., Bokhorst, M. & Engbersen, G. (2021). Afscheid van westers en niet-westers. 

Naar meervoudige indelingen in herkomstgroepen. WRR-Policy Brief 8. Wetenschappelijke Raad voor 

Regeringsbeleid. 

 

CBS/Mulier Instituut (2020). Het aandeel van de bevolking van 6 jaar en ouder dat lid is van een 

sportvereniging.  

 

Cremers, R., Anselma, M., & Elling, A. (2022). Sportdeelname en ervaren racisme etnische minderheden. 

In V. Stevens, & J. Steenbergen (Reds.), Samenwerking, dialoog en zelforganisatie als kiemen van een 

positieve sportcultuur (pp. 48-58). Mulier Instituut. 

 

Cremers, R., & Elling, A. (2020a) ‘Onze vereniging staat open voor iedereen’ Betekenisgeving aan inclusie 
van etnische minderheden door Utrechtse sportaanbieders. Mulier Instituut. 

 

Cremers, R., & Elling, A. (2020b). LHBTI in de breedtesport (2020). Samenhang acceptatie en het wel of 

niet kennen LHBTI-persoon. Mulier Instituut. 

 

Cremers R., & Elling, A. (2021). Homoacceptatie op de sportvereniging [Factsheet 2021/29]. Mulier 

Instituut.  

 

Cremers, R., & Elling, A. (2022). Lhbti+-acceptatie op de sportvereniging, horen daar grappen bij? In V. 

Stevens, & J. Steenbergen (Reds.) Samenwerking, dialoog en zelforganisatie als kiemen van een positieve 

sportcultuur (pp. 62-72). Mulier Instituut. 

De Jong, M., Ghorashi, H., Lovert, T., Mars, K., de Rooij, E., & Ustuner, E. (2021). Naar een inclusieve 

werkomgeving!: Inzichten vanuit werk- en levenservaring en paradoxen uit de praktijk. Hogeschool 

Inholland/Vrije Universiteit Amsterdam.  

 

De Kwaasteniet, R., Cremers, R., & Elling, A. (2023). Ons-kent-ons-mentaliteit viert hoogtij in 

sporttechnisch topkader. Mulier Instituut. 

 

Elling, A., Anselma, M., & Cremers, R. (2023). Monitor ‘Ons voetbal is van iedereen’- Aanvalsplan tegen 

racisme en discriminatie in het voetbal. Verdiepende opbrengstenrapportage 2022. Mulier Instituut. 

 

Elling, A., & Cremers, R. (2022). Diversiteit in kaderfuncties sportbonden en clubs. Mulier Instituut.  

 

Felten, H., Taouanza, I., Broekroelofs, R., Vijlbrief, A., & Cankor, E. (2019). Wat werkt bij het 

verminderen van discriminatie. Kennisplatform Integratie & samenleving. 

 



 

 Discriminatie en inclusie bij Utrechtse sportclubs | Mulier Instituut 32 

Gemeente Utrecht (2022). Bevolking naar leeftijd en geslacht [BRP]. Geraadpleegd op 15 oktober 2022, 

van https://utrecht.incijfers.nl/dashboard/dashboard2020/bevolking 

 

Gemeente Utrecht (2019). Utrechts sportakkoord. Geraadpleegd op 15 oktober 2022, van 

https://www.sportakkoordutrecht.nl/  

 

Harmsen. F., Elling, A., & Van Sterkenburg, J. (2019). Racisme, sociale kramp en innerlijke drijfkrachten 

in het betaald voetbal. Be.People/Mulier Instituut/Erasmus Universiteit Rotterdam.   

 

KNVB (2022). Twee jaar Ons Voetbal Is Van Iedereen. 20 extra of aangescherpte maatregelen tegen 

discriminatie in het voetbal.  

 

Movisie (2022). Geen ruimte voor discriminatie. Handreiking voor gemeenten voor het tegengaan van 

anti-Zwart racisme, antisemitisme, anti-moslim racisme, antiziganisme en lhbti+ discriminatie.  

 

Wezenberg-Hoenderkamp, K., & Ruikes, D. (2022). Ruimte voor zaalsport in Utrecht. Een onderzoek naar 

de (ontwikkeling van de) Utrechtse zaalsport en de bruikbaarheid van het planologische kerngetal. Mulier 

Instituut.  



 

 Discriminatie en inclusie bij Utrechtse sportclubs | Mulier Instituut 33 

Verenigingsgrootte 

Type sport 

 

Genderidentiteit   

Leeftijd 

Seksuele voorkeur 

Beperking en/of chronische aandoening 

Opleidingsniveau 
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Zichtbare migratieachtergrond (zelfdefinitie) 

Geloofsovertuiging 

Rol(len) binnen de sport 

Sportfrequentie 2021 

Sportverenigingslidmaatschap 

Lidmaatschap fitness/commerciële aanbieder 

Te maken gehad met ongelijke behandeling/uitsluiting in de sport 
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Jeugdleden    

- 

- 

    

Vrouwelijke leden    

    

Leden met beperking/chronische ziekte   

- 

Leden met zichtbare migratieachtergrond   

    

Lhbti+-leden    
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<36 jaar*     
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Mensen met een  

migratieachtergrond  

    
Mensen met een  

beperking/chronische ziekte  

    
LHBTI+     
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‘Ik ben zelf een blanke vrouw die goed haar mannetje staat. Vroeger vooral vervelende 

opmerkingen van mannen die toen dachten het alleenrecht hebben. Nu veel minder. Maar ja 

ik ben blank.’ 

 

‘Ik wilde heel graag wedstrijdroeien en trainde daar keihard voor, maar op mijn lengte werd 

ik uitgesloten, terwijl ik wel beter (sterker, sneller) was dan anderen op het moment van 

selectie, maar dan werd ik toch niet geselecteerd omdat er bij langere mensen mogelijk meer 

potentie in zat.’ 

 

‘Vooral elftallen met veel spelers met Turkse of Marokkaanse wortels hebben de neiging veel 

te discrimineren of pesten.’ 
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Bijlage(n) 1 Beleidsveld Sport

Geachte leden van de raad,

Op 23 november 2021 2021 informeerden wij u over de voortgang van de motie 2021/127“Onderzoek
Discriminatie bij sportverenigingen” die uw Raad bij de behandeling van de Utrechtse sportagenda in 
juni 2021 indiende. Via deze motie heeft u gevraagd om onderzoek te doen naar discriminatie op 
grond van afkomst, opleidingsniveau en geaardheid bij sportverenigingen in Utrecht. Wij hebben het 
Mulier Instituut opdracht gegeven om dit onderzoek uit te voeren. Via deze brief informeren wij u over 
de publicatie van het onderzoek en de belangrijkste uitkomsten en aanbevelingen. Het onderzoek is 
als bijlage toegevoegd. 

Bestaande gegevens over discriminatie in de sport
Er komen er relatief weinig meldingen binnen van discriminatie in de sport. Uit de Inwonersenquête 
2021 blijkt dat 1% van de Utrechters van 18 jaar en ouder discriminatie ervaart bij sportclubs. Het 
aantal meldingen van discriminatie bij sportverenigingen dat gedaan wordt bij Art. 1 Midden-
Nederland is beperkt. In 2022 waren dit 8 voorvallen, in 2021 waren dit er 12. Dat er relatief weinig 
wordt gemeld, betekent niet dat discriminatie in de sport niet voorkomt. Zo laat de Monitor ‘Ons 
voetbal is van iedereen’ door het Mulier Instituut (nog niet gepubliceerd) zien dat er landelijk via de 
ADV's in 2021 72 voetbal gerelateerde meldingen binnenkwamen terwijl voetbalbond KNVB in 
seizoen 2021-2022 landelijk in totaal 333 meldingen van discriminatie ontving. Bij deze 
meldingscijfers wordt verwacht dat er sprake is van onderrepresentatie. Het SCP- rapport uit 2020 
laat ook zien dat de meldingen die binnenkomen alleen het topje van de ijsberg laten zien. De meeste 
mensen die te maken krijgen met discriminatie, melden hun ervaring niet. Dit knelpunt doet zich 
landelijk en ook in onze gemeente voor.

Het onderzoek
Dit onderzoek geeft geen uitsluitsel over hoe vaak discriminatie in de sport voorkomt. Er is namelijk 
geen sprake van een representatief onderzoek onder de Utrechtse bevolking. We kijken kritisch naar 
de kwetsbaarheid in de representativiteit van het onderzoek en de conclusies die we eraan verbinden. 
Discriminatie is lastig meetbaar te maken, dit neem niet weg dat we de signalen uit dit onderzoek 
oppakken en ermee aan de slag willen. 
 
Het Mulier Insituut heeft onderzoek gedaan naar discriminatie op verschillende gronden: leeftijd, 
seksuele oriëntatie, gender, inkomen/ opleidingsniveau, geloof, huidskleur en beperking. Het 
onderzoek betrof twee vragenlijsten en 8 kwalitatieve interviews. De eerste vragenlijst over uitsluiting 
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en sociale diversiteit onder Utrechtse sportverenigingsbestuurders is door 50 bestuurders ingevuld 
(een respons van 23%). In de ingevulde vragenlijsten zijn grote verenigingen en teamsporten 
oververtegenwoordigd. Daardoor kunnen geen representatieve conclusies worden getrokken voor 
heel Utrecht. Voor het schetsen van een beeld over discriminatie is dit onderzoek toch goed 
bruikbaar, landelijke gegevens laten zien dat juist bij teamsporten discriminatie vaker voorkomt.  
Aanvullend zijn 8 Utrechtse sportverenigingsbestuurders geïnterviewd als verdieping op de 
kwantitatieve data.
De tweede vragenlijst is uitgezet onder Utrechtse inwoners die te maken hebben (gehad) met 
discriminatie en/of ongelijke behandeling/toegankelijkheid binnen de Utrechtse sport(vereniging), 87 
mensen hebben de vragenlijst ingevuld en 13 daarvan geven aan ervaringen met discriminatie te 
hebben gehad. 

Het is waarschijnlijk dat de resultaten uit dit onderzoek een positiever beeld schetsen dan de 
werkelijkheid. Verenigingen die affiniteit hebben met dit onderwerp zullen de vragenlijst vermoedelijk 
vaker invullen. Daarnaast is het delen van ervaringen met discriminatie persoonlijk, dit kan ervoor 
zorgen dan mensen niet bereid zijn hun ervaringen te delen in een vragenlijst. 

Uitkomsten
De belangrijkste uitkomsten van het onderzoek zijn: 
1. Discriminatie komt in de Utrechtse sport voor en beïnvloedt het sportgedrag:
- Een kwart van de bevraagde Utrechtse verenigingsbestuurders hebben in de afgelopen vijf jaar 

een discriminatie incident meegemaakt bij hun vereniging. Deze hadden het vaakst betrekking op 
huidkleur en/of herkomst, gevolgd door seksuele oriëntatie en geslacht/ genderidentiteit.

- De bevraagde inwoners die discriminatie meemaken geven het vaakst aan dat dit voorkomt in de 
vorm van opmerkingen/grappen. Grappen/ opmerkingen over seksuele voorkeur en/of over 
huidskleur komen bij Utrechtse verenigingen vaker voor dan gemiddeld in Nederland. 

- Van de dertien personen die in de vragenlijst aangeven discriminatie te hebben meegemaakt is dit 
onder meer op basis van geslacht/genderidentiteit, huidskleur/afkomst, beperking. Vijf van deze 
inwoners geven aan door deze ervaring te zijn gestopt met het beoefenen van hun sport. 

2. De helft van de Utrechtse sportclubs heeft (reactief) antidiscriminatiebeleid, er is ook een grote 
ondersteuningsbehoefte:
- Ongeveer de helft van Utrechtse sportclubs die de vragenlijst hebben ingevuld, hebben 

antidiscriminatie en/ of diversiteitsbeleid, dat is meer dan het landelijk gemiddelde. De 
verenigingen die antidiscriminatiebeleid hebben vullen dit vaak reactief in en minder vaak 
preventief. 

- De helft van de bevraagde verenigingen geeft aan een ondersteuningsbehoefte te hebben, vooral 
in de vorm van duidelijke protocollen over hoe te handelen bij discriminatie- incidenten.

3. Het thema discriminatie wordt belangrijker bij sportaanbieders, wel wordt een sociale kramp 
(ongemak) waargenomen. 
- Er wordt steeds vaker aandacht besteed aan het thema discriminatie. Wel zorgt sociale kramp 

ervoor dat het thema lastig bespreekbaar is. Dit ongemak beperkt de mogelijkheden om eigen 
(onbewuste) vooroordelen of stereotype denkbeelden te verkennen, en te verkennen hoe dit de 
verenigingscultuur beïnvloed. Het zorgt ervoor dat discriminatoire opmerkingen niet altijd worden 
(h)erkend en dat incidenten niet altijd worden gemeld en intern binnen de vereniging worden 
opgelost. 

Aanbevelingen
Door de onderzoekers worden twee aanbevelingen gedaan om discriminatie in de sport te 
verminderen. 

De eerste aanbeveling heeft betrekking op het doen van verder onderzoek. Om een representatief 
beeld te krijgen van hoe veel discriminatie voorkomt in de Utrechtse sport is een bevolkingsonderzoek 
nodig, gericht op uitsluitingsmechanismen richting specifieke groepen. Op dit moment wordt via de 
Inwonersenquête van de gemeente Utrecht en via Art.1 Midden-Nederland informatie verzameld over 
discriminatie op verschillende vormen, waaronder sport. De inwonersenquête is een gewogen 
bevolkingsonderzoek maar er kan sprake zijn van ondervertegenwoordiging. Ook bij de meldingen 



Burgemeester en wethouders

Datum 21 maart 2023
Ons kenmerk 11047101

3/3

van Art.1 Midden- Nederland is sprake van ondervertegenwoordiging, incidenten worden namelijk niet 
altijd (via Art.1 Midden- Nederland) gemeld. We denken met de beschikbare gegevens en de 
conclusies uit dit onderzoek voldoende informatie te hebben om aan de slag te gaan. We kiezen er 
daarom voor op dit moment geen opdracht te geven voor verder onderzoek. 

De tweede aanbeveling uit het onderzoek heeft betrekking op de rol van de gemeente Utrecht en 
SportUtrecht in het expliciet agenderen van het thema discriminatie. Hoewel er in de sport meer 
aandacht is voor het thema discriminatie, blijft dit moeilijk bespreekbaar. In de antidiscriminatie 
agenda wordt onder de noemer positieve sportcultuur ingezet op het tegengaan van discriminatie. Wij 
beschouwen antidiscriminatie als een essentieel onderdeel van het thema positieve sportcultuur 
omdat dit een voorwaarde is voor het creëren van een omgeving waar iedereen veilig en met plezier 
kan sporten. Samen met SportUtrecht, Art.1 Midden-Nederland, de KNVB en FC Utrecht wordt 
ingezet op het bespreekbaar maken van discriminatie, en het inzichtelijk maken van wat er in de stad 
al gebeurt op dit thema. Dit is een aanpak die blijvende aandacht vraagt en die wij ook willen 
doorzetten. Zo organiseert SportUtrecht een meet-up reeks Diversiteit & Inclusie waar 
sportaanbieders samen in gesprek gaan over het thema en maakt FC Utrecht in hun zij-aan-zij project 
verschillende thema’s bespreekbaar. Ook worden sportaanbieders door SportUtrecht en Art.1 
Midden-Nederland ondersteund in het nemen van verschillende antidiscriminatie maatregelen. 

We gaan met de tweede aanbeveling aan de slag door te verkennen hoe aandacht voor 
antidiscriminatie in de sport explicieter kan worden gemaakt. Dit gaan we doen door de komende 
periode in gesprek te gaan met partners in de stad om de uitkomsten van dit onderzoek te bespreken 
en deze expliciete aandacht voor antidiscriminatie vorm te geven. 
Concreet gaan we ons richten op:
- De meldingsbereidheid. Dit is niet alleen in de sport een bekend probleem. Ook bij andere 

maatschappelijke terreinen zien we dit terug. Samen met Art.1MN wordt hieraan gewerkt. Dit 
wordt meegenomen bij het opstellen van de nieuwe aanpak inclusie. Met SportUtrecht bespreken 
we hoe we ervoor kunnen zorgen dat meldingen van discriminatie niet blijven hangen binnen de 
sportorganisatie maar worden doorgezet naar Art. 1MN. Door in te zetten op het doorsturen van 
meldingen naar Art. 1 MN kunnen melders steun en ondersteuning ontvangen van mensen met 
expertise op dit thema. 

- We zetten (verder) in op het tegengaan van de ‘sociale kramp’. Deze ambitie is een voortzetting 
van de anti-discriminatieagenda. Het bespreekbaar maken van discriminatie vergroot de 
transparantie en het leervermogen van sportaanbieders om te werken aan een inclusieve 
sportcultuur. Dit doen we door met SportUtrecht en Art. 1 MN in gesprek te gaan over het 
versterken van hun en onze samenwerking. 

- We verkennen hoe concrete anti-discriminatiemaatregelen beter kunnen worden gefaciliteerd. Dit 
doen we in gesprek met SportUtrecht en Art. 1 MN. Ook nemen we een aanpak antidiscriminatie 
op in het nieuwe Utrechtse Sportakkoord.

Hoogachtend,
Burgemeester en wethouders van Utrecht,

de secretaris, de burgemeester,
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Geachte leden van de raad,

Van 2 juni tot en met 11 november vierden we dat Utrecht in 1122 stadsrechten kreeg. Een 
verjaardag van, voor en door Utrechters. Vier maanden geleden sloten we de feestperiode groots af 
met een sprankelend feest in de binnenstad. Met deze raadsbrief informeren we u graag nog een keer 
over de viering van Utrecht 900, welke resultaten zijn bereikt en wat we kunnen leren voor de 
toekomst. Utrecht 900 heeft in ieder geval laten zien dat we met elkaar, partners in de stad, bewoners 
en de gemeente veel kunnen bereiken in relatief korte tijd. 

Van, voor en door de stad
De viering van 900 jaar stadsrechten was een verjaardagsfeest van de Utrechters. Utrechtse 
organisaties, bedrijven en bewoners hebben de activiteiten zelf georganiseerd. En dit alles rond het 
thema Stad zonder Muren. De rol van de projectorganisatie Utrecht 900 was informeren, 
enthousiasmeren, regisseren en faciliteren. De organisatie was ook inhoudelijk verantwoordelijk voor 
de opening op 2 juni 2022 en de afsluiting op 11 november. Bij zowel de opening als afsluiting werkte 
de projectorganisatie uiteraard samen met veel partijen uit de stad. Door deze goede samenwerking 
konden we onze stadsbeiaardier Malgosia Fiebig samen met Kensington de opening vanaf de 
Domtoren laten verrichten op die mooie avond van 2 juni. En door de vele samenwerkingen in de stad 
konden tienduizenden toeschouwers langs de singel op 11 november genieten van de 
sprookjesachtige “Parade zonder Muren” en de aansluitende activiteiten in de binnenstad.  
 
Op allerlei manieren zijn bewoners en 
partners in de stad geïnformeerd en 
enthousiast gemaakt om een bijdrage te 
leveren aan Utrecht 900. De aftrap van de 
campagne was precies een jaar voor de start 
van de festiviteiten. Naast de kleurrijke en 
inclusieve online en offline campagne zijn er 
diverse (online) inspiratiesessies 
georganiseerd op verschillende locaties in de 
stad. Deze sessies bleken zeer goed te 
voldoen aan een behoefte van Utrechters om 
informatie te krijgen. Daarnaast was het 
mogelijk om zaken af te stemmen en te 
netwerken. De ene organisator hielp bij de 
ideevorming van de andere en de sessies 
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zorgden voor verbinding. De werkwijze van de projectorganisatie is als persoonlijk en laagdrempelig 
ervaren, er was veel contact met partijen en Utrechters in de stad. 

Tot slot was er het Utrecht 900 Comité, een raad van advies. In dit Comité waren belangrijke 
stakeholders uit de stad vertegenwoordigd, zoals uit het bedrijfsleven, onderwijs, cultuur, sport en 
welzijn. De leden van het Comité speelden een belangrijke rol in het vergroten van draagvlak en 
betrokkenheid van partners in de stad voor de viering van Utrecht 900. 

Programma
Er ontstond al snel heel veel enthousiasme in de stad voor Utrecht 900. Voor het organiseren van 
activiteiten was een subsidiebudget beschikbaar van 1,95 miljoen euro, verdeeld over 3 ronden. We 
informeerden u hier eerder over in de raadsbrieven van 10 maart 2021, 30 april 2021, 28 oktober 
2021, 11 maart 2022, 5 april 2022 en 24 mei 2022. 
Er kwamen ruim 500 aanvragen binnen; uiteindelijk ontvingen hiervan 110 activiteiten subsidie via de 
Utrecht 900 regeling. Een onafhankelijke commissie, bestaande uit deskundigen o.a. op het gebied 
van initiatieven uit de wijk, cultuur, evenementen en sport, heeft alle aanvragen beoordeeld. Hierbij 
beoordeelden de commissieleden niet alleen zorgvuldig op inhoud, maar keken ze eveneens of de 
aanvraag bijdroeg aan een evenwichtig programma. Het grote aantal aanvragen betekende helaas 
ook dat we een flink aantal partijen in de stad moesten teleurstellen. Een deel van de afgewezen 
aanvragen is alsnog mogelijk gemaakt via andere regelingen. Deze activiteiten werden hiermee vaak 
onderdeel van het programma. 

Daarnaast was er de ondernemersregeling Utrecht 900 (totaalbudget 725.000 euro) voor 
ondernemers, getroffen door Corona, die een activiteit wilden organiseren voor de viering van 900 
jaar stadsrechten. Via deze weg zijn er nog 58 activiteiten aan het programma toegevoegd. 
Het programma werd vervolgens nog verrijkt met 124 activiteiten die geen subsidie ontvingen uit 
bovenstaande regelingen, maar graag wilden aansluiten en verbinding maakten met het thema Stad 
zonder Muren. In totaal bevatte het programma daarmee bijna 300 unieke activiteiten, waarvan velen 
meerdere keren en op verschillende plekken in de stad plaatsvonden. Veel activiteiten waren gratis 

toegankelijk en daardoor voor iedereen 
te bezoeken. 

Collectief programmeren rond het thema 
Utrecht 900 vanuit vele beleidsterreinen 
vanuit de gemeente zorgde ervoor dat 
het programma zich verder versterkte en 
verbreedde. De grote evenementen 
zoals de opening op 2 juni, Leading 
Voices, de Vuelta, Rondje Singel en de 
afsluiting op 11 november vormden 
‘dragers’ van het programma Utrecht 
900. Dit alles samen zorgde voor een 
divers en stadsbreed programma.

Corona
Bijzondere uitdaging voor de viering van 

900 jaar stadsrechten was het coronavirus. De pandemie zorgde voor onzekerheid over de realisatie 
van deze bijzondere verjaardag. Om deze reden kon pas in het voorjaar van 2021 gestart worden met 
de organisatie van Utrecht 900. Dat maakte de voorbereidingstijd kort. De ontwikkeling van de 
coronapandemie was evenmin te voorspellen, maar uiteindelijk pakte het goed uit. Utrecht 900 vond 
plaats nadat de grootste impact van het coronavirus achter de rug was. Activiteiten konden na twee 
jaar weer zonder beperkingen doorgaan en de Utrechters hadden zin om te vieren!

Marketing en communicatie
De gemeente Utrecht heeft in 2021 opdracht gegeven aan Utrecht Marketing om uitvoering te geven 
aan de marketingcommunicatie van Utrecht 900. In 2021 lag de nadruk op informeren, 
enthousiasmeren en activeren en in 2022 op het bekendmaken en promoten van het Utrecht 900 
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programma en het bevorderen van het bezoek aan alle activiteiten. De effecten van de campagne zijn 
te bekijken via Utrecht Marketing. 

Resultaten
Door onder meer bestaande subsidies samen te voegen hebben we als gemeente met de bewoners, 
organisaties en bedrijven een prachtige viering van 900 jaar stadsrechten neer kunnen zetten. We zijn 
er trots op dat we dit, met de onzekerheden die corona met zich meebracht en in een bijzonder korte 
tijd, samen met de Utrechters hebben kunnen realiseren. Het project Utrecht 900 wordt afgesloten 
met een positief financieel resultaat van afgerond 100.000 euro. Dit resultaat is te verklaren doordat 
een aantal organisatoren uiteindelijk een deel van de subsidie niet nodig had. 
 
Uit de analyse van Onderzoek & 
Advies blijkt dat in alle wijken van de 
stad Utrecht 900 activiteiten hebben 
plaatsgevonden. Het programma 
was divers: er waren culturele, 
sportieve, maatschappelijk 
georiënteerde en educatieve 
activiteiten. Van kleine 
buurtactiviteiten tot grote stadsbrede 
evenementen. En dat alles voor jong 
en oud en soms gericht op een 
specifieke doelgroep. 

Met Utrecht 900 wilden we ook 
Utrechters bereiken die weinig tot 
geen ervaring hadden met het 
aanvragen van subsidies. Ondanks een laagdrempelige opzet, extra uitleg en ondersteuning, bleef 
voor sommigen het aanvraagproces te complex. De spanning tussen laagdrempelig een subsidie 
verstrekken enerzijds en verantwoording over de besteding en verdeling van publieke middelen 
anderzijds hebben we niet helemaal op kunnen lossen.

Een belangrijke ambitie van Utrecht 900 was het stimuleren van meer verbinding met elkaar en het 
creëren van nieuwe ontmoetingen tussen Utrechters. De viering moest inspireren, betrokkenheid en 
verbondenheid uitstralen. Na de viering is er een peiling uitgevoerd bij het bewonerspanel1. We zijn 
tevreden met de uitkomsten. Uit de peiling van november 2022 blijkt dat 93% van de panelleden iets 
gehoord, gezien of gelezen heeft over Utrecht 900 en 45% van deze groep heeft een of meerdere 
activiteiten van Utrecht 900 bezocht. 40% gaf aan dat zij iets leuks hebben meegemaakt en 39% heeft 
een trots gevoel gekregen over Utrecht. Daarnaast geeft een kwart aan dat de viering van Utrecht 900 
de binding met de stad heeft versterkt en 12% dat zij door de viering andere Utrechters hebben 
ontmoet. 

Tot slot heeft Utrecht 900 mooie zichtbare erfenissen opgeleverd, zoals nieuwe attracties voor de stad 
(o.a. Paleis Lofen), boeken, muziek, herinneringsbomen, kunstwerken en muurschilderingen. 

Toekomst
De kennis en expertise die we hebben opgedaan met de viering van Utrecht 900 laten we niet 
verloren gaan. We hebben met Utrecht 900 onder meer ervaren dat collectief programmeren rond een 
thema versterkend werkt. Geïnspireerd door deze aanpak zorgt het nieuwe evenementenfonds er 
inmiddels voor dat activiteiten georganiseerd kunnen worden rond het thema gezondheid. Deze 
evenementen waren ook verbonden aan Utrecht 900, zoals de verjaardag van de stad op 2 juni en 
Sint Maarten op 11 november.
We hebben eveneens geleerd dat we veel kunnen bereiken wanneer we vanuit verschillende 
afdelingen binnen de gemeente met eenzelfde thema de partijen in de stad ondersteunen en 

1 Vergeleken met de Utrechtse bevolking kent het bewonerspanel een oververtegenwoordiging van hoogopgeleiden. De 
antwoorden van de panelleden zijn hierdoor niet zonder meer te vertalen naar de (gemiddelde) mening van Utrechters, maar 
geven wel een goede indicatie.
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inspireren bij het organiseren van evenementen. De aanpak van Utrecht 900 heeft laten zien dat er 
veel potentie is om samen met de stad de identiteit van Utrecht te versterken. 

Trots
We zijn trots op de viering van 900 jaar 
stadsrechten. En dan vooral op de vele 
Utrechters die deze bijzondere verjaardag 
mede mogelijk hebben gemaakt! Samen 
hebben we gezorgd voor een onvergetelijk 
programma. We zijn dan ook ontzettend blij 
dat Utrecht 900 genomineerd is voor de 
Nationale Evenementenprijzen in de 
categorie “Beste Publieksevenement”. In 
april wordt bekend of Utrecht 900 in de 
prijzen valt.

Utrecht bedankt!

Hoogachtend,
Burgemeester en wethouders van Utrecht,

de secretaris, de burgemeester,

Fotografie: Koen Peters
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